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Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιουλίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-7-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΝΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 25
Ιουλίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο της πρότα-
σης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων
του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997)
και Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987), όπως
ισχύει».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης,
καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρή-
σεων Ύδρευσης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) - Ρυθµίσεις σχετικές µε
την οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονοµικά και το προσωπικό
των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας - Μητρώο
Πολιτών και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθ-
µίσεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης
και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέ-
τευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) - Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λει-
τουργία, τα οικονοµικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί
Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών και άλλες δια-
τάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Ιουλίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τρο-
πολογιών. 

Επί της διαδικασίας σάς κάνω την εξής πρόταση πέραν της
απόφασης της Διάσκεψης των Προέδρων. Η συνεδρίαση ξεκινά
µε τους δύο γενικούς εισηγητές από τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δη-
µοκρατία, τους έξι συναδέλφους ειδικούς αγορητές. Μετά θα
δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, µε τον οποίο έχω συνεν-
νοηθεί. Θα του δώσω λίγο περισσότερο χρόνο, ώστε να είναι

έτοιµος να πει, ποιες από όσες βουλευτικές τροπολογίες έχει δει
κάνει δεκτές και ποιες όχι, για να είναι εις γνώσιν των συναδέλ-
φων από την αρχή σχεδόν της συνεδρίασης. 

Από τις υπουργικές τροπολογίες οι έξι έχουν ενσωµατωθεί,
όπως ξέρετε, από χθες υπό µορφή άρθρων στην επιτροπή. Μέ-
νουν τρεις τροπολογίες. Για τις δύο θα έρθουν η κ. Φωτίου και ο
κ. Φάµελλος να τις υποστηρίξουν το µεσηµέρι -στις 11.00’ µε
11.30’ η κ. Φωτίου και γύρω στις 14.00’ ο κ. Φάµελλος- και υπάρ-
χει µία τρίτη που είναι του κυρίου Υπουργού, ο οποίος είναι
παρών και θα την υποστηρίξει ο ίδιος. 

Έχουµε προγραµµατίσει δύο ηµέρες συνεδριάσεων. Θα
δούµε, βέβαια κατ’ αρχάς, πόσοι συνάδελφοι θα εγγραφούν. Εάν
ισχύσει αυτό που συνήθως γίνεται ότι γράφεται διπλάσιος αριθ-
µός από όσους συναδέλφους µίλησαν στην επιτροπή, όπου µί-
λησαν έντεκα, νοµίζω ότι σήµερα µπορούµε να κλείσουµε τη
συνεδρίαση γύρω στις 22.00’, δηλαδή σε ένα δωδεκάωρο και
έχουµε και την αυριανή ηµέρα, όπου επειδή είναι πάρα πολλά τα
άρθρα, οι γενικοί εισηγητές, οι αγορητές, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και ο κύριος Υπουργός, βεβαίως, θα έχουν το δι-
καίωµα της δευτερολογίας τους. Το προτείνω, εάν θέλετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα δούµε και τη ζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα, ανάλογα µε το

πόσοι θα εγγραφούν. Ενδεχοµένως να µη χρειαστεί. Δηλαδή εάν
µπορούµε να τελειώσουµε το νοµοσχέδιο στις 12 το βράδυ
απόψε, µπορούµε να το κάνουµε, για να µην έχουµε αύριο. 

Είναι και ο Πρόεδρος της Βουλής εδώ µε κοιτάει, και από ό,τι
καταλαβαίνω, δεν θα έχει αντίρρηση να το κάνουµε, εάν τελει-
ώσουµε. 

Εν πάση περιπτώσει ο προγραµµατισµός είναι για δύο συνε-
δριάσεις. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Με µία ανοχή, κύριε Πρόεδρε,
γιατί είναι µεγάλο σχέδιο νόµου µε πολλές τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα υπάρχει µία σχε-
τική ανοχή στους εισηγητές και στους ειδικούς αγορητές. Μην
κάνουµε, όµως, κατάχρηση. 

Εποµένως µε τη γενική εισήγηση που έκανα και µε τις µικρές
επιφυλάξεις όπως τις έθεσα, νοµίζω, από ό,τι βλέπω, ότι οµοφώ-
νως συµφωνεί το Σώµα και µπορούµε να προχωρήσουµε. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Γρηγο-
ράκο. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Συγγνώµη για την παρέµβαση
αλλά κατάχρηση στους χρόνους δεν κάνουν οι Βουλευτές ούτε
οι εισηγητές αλλά η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γιατί µου το λέτε
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αυτό;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Γιατί λέτε να τελειώσει στις 12 το

βράδυ, δεν υπολογίζετε κανέναν, εάν έχουµε άλλες δουλειές και
άλλες υποχρεώσεις. 

Πρέπει να περάσουν τα νοµοσχέδια στη Βουλή, όπως έχετε
εσείς αποφασίσει, και πρέπει εµείς να είµαστε στρατιωτάκια
χωρίς λόγο και να ακούµε αυτά που λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ποιοι έχουν αποφα-
σίσει;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Έχει αποφασιστεί ότι θα γίνουν
δύο συνεδριάσεις. Δεν µπορεί να είµαστε δώδεκα και δεκαπέντε
ώρες στη Βουλή, επειδή η Κυβέρνηση αυτή την τελευταία στιγµή
πριν από τις διακοπές του καλοκαιριού έχει αποφασίσει να φέρει
διακόσια νοµοσχέδια.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, ως κοινοβουλευτικός άνδρας, να
σεβαστείτε και τις αντοχές των Βουλευτών. Χθες ήµαστε σε έξι
επιτροπές, σήµερα είµαστε σε τέσσερις επιτροπές, αύριο είµα-
στε σε πέντε επιτροπές και έχουµε και το Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κατεγράφη η
άποψή σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αφήστε µε, κύριε Πρόεδρε, να τε-
λειώσω.

Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, ακούω από έναν παλιό κοινοβουλευ-
τικό ότι η συνεδρίαση θα διαρκέσει από τις 10.00’ έως τις 22.00’
ή τις 12 το βράδυ Γιατί; Δεν µπορούµε να πάµε και αύριο και µε-
θαύριο; Και τα Σαββατοκύριακα να πάµε, αν χρειάζεται, εφόσον
έτσι λειτουργεί η Βουλή και όχι όπως παλιά.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ να ακούσετε και λίγο την Αντιπολί-
τευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσατε;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς πρέπει να

σας πω ότι το κόµµα σας έχει εκπρόσωπο στη Διάσκεψη των
Προέδρων και δεν διαφώνησε και από τη στιγµή που ο εκπρό-
σωπος του κόµµατός σας συµφώνησε µε ό,τι είπα µέχρι στιγµής,
κατεγράφη η διαµαρτυρία σας, αλλά απλώς θέλω να το πω.

Δεύτερον, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, το µόνο Σώµα που έχει
δικαίωµα να ανατρέψει µία απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων είναι η Ολοµέλεια. Όταν έρθει, λοιπόν, εκείνη η ώρα, εάν
η Ολοµέλεια θέλει να συνεχίσουµε και αύριο, θα συνεχίσουµε και
αύριο. Η απόφαση υπάρχει. Αν η Ολοµέλεια θέλει, γιατί σε µία
ώρα µπορεί να λήξει η συζήτηση του νοµοσχεδίου και να είναι
ελεύθερη η µέρα αύριο, θα γίνει αυτό που θέλει η Ολοµέλεια.
Απορώ πώς µου το είπατε αυτό, γιατί είµαστε περίπου συνοµή-
λικοι σε ό,τι αφορά την παρουσία µας εδώ και γενικότερα. Κατε-
γράφη πάντως η διαµαρτυρία.

Ξεκινάµε µε τον γενικό εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστάσιο
Πρατσόλη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Να ανοίξει, παρακαλώ, και
η ηλεκτρονική εγγραφή. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπαρξιακό αί-
τηµα της τοπικής αυτοδιοίκησης ήταν και παραµένει ακριβώς η
εξασφάλιση του αυτοδιοίκητου. Λέω ότι παραµένει γιατί παρά
τους κατά καιρούς µεγαλεπήβολους σχεδιασµούς και εξαγγε-
λίες, ουδέποτε πήρε σάρκα και οστά στη χώρα µας. 

Κραυγαλέα απόδειξη η µεταφορά αρµοδιοτήτων χωρίς όµως
την αντίστοιχη µεταφορά πόρων και εργαλείων ώστε να µπορεί
να λειτουργήσει. Ως παλιός αλλά και εν ενεργεία αυτοδιοικητικός
έχω βιώσει την αναµφίβολη γοητεία της τοπικής αυτοδιοίκησης
και ειδικά του πρώτου βαθµού, καθώς είναι άµεσα συνδεδεµένη
µε την καθηµερινότητα και τα χειροπιαστά πράγµατα που µπο-
ρούν να γίνουν, σε αντιδιαστολή µε την κεντρική εξουσία που
στερείται του πλεονεκτήµατος της εγγύτητας, είναι πολυδαίδαλη
και πολλές φορές πνιγµένη στην πολυνοµία και τις αντιφάσεις.
Από την άλλη πλευρά είναι ακόµα πιο κραυγαλέες οι συνέπειες
των δυσλειτουργιών, της έλλειψης πόρων και της ανεπάρκειας
του θεσµικού πλαισίου να στηρίξει όσο χρειάζεται αυτόν τον
σπουδαίο θεσµό.

Η θεµελιώδης αντίφαση στον πυρήνα της λειτουργίας της το-

πικής αυτοδιοίκησης πηγάζει, κατά τη γνώµη µου, από την από-
σταση µεταξύ εξαγγελιών και πραγµατικών προθέσεων όλων των
προηγούµενων κυβερνήσεων. Αν και µιλούσαν για δηµοκρατι-
κούς θεσµούς, στο βάθος του µυαλού τους είχαν πάντα το πε-
λατειακό κράτος και το ρουσφέτι. 

Η µοναδική ίσως καινοτοµία που άντεξε στον χρόνο και θα
πρέπει να τη µνηµονεύσουµε, είναι η δηµιουργία των ΚΕΠ. Σή-
µερα καλούµαστε να λύσουµε τον γόρδιο δεσµό χρόνιων δυσαρ-
µονιών, στρεβλώσεων και παθογενειών.

Στρατηγικός στόχος της Κυβέρνησής µας είναι η αντικατά-
σταση συνολικά του ν.3852, γνωστού ως «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», από
ένα άλλο περισσότερο σύγχρονο, λειτουργικό και, κυρίως, δη-
µοκρατικό πλαίσιο καθώς η αρχιτεκτονική, η οργανωτική δοµή,
η φιλοσοφία του, αν θέλετε, αποδείχθηκε στην πράξη ότι δεν
εξυπηρετούν αποτελεσµατικά τις ανάγκες, για τις οποίες οικο-
δοµήθηκε το συγκεκριµένο σύστηµα. 

Η αντικατάσταση του χρεοκοπηµένου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θα γίνει
σε επόµενο στάδιο και θα πληρούνται όλες οι αναγκαίες και ικα-
νές συνθήκες για ένα τέτοιας εµβέλειας εγχείρηµα, όπως ο συ-
νολικός σχεδιασµός, η εσωτερική συνοχή, η στόχευση, η
κωδικοποίηση και κυρίως η δηµοκρατική λειτουργία και η διαφά-
νεια στη λήψη των αποφάσεων.

Στην παρούσα φάση επιχειρείται µια κατ’ αρχήν ρύθµιση ση-
µαντικών θεµάτων λειτουργίας και οργάνωσης των ΟΤΑ και Α’
και Β’ βαθµού, που επρόκειτο, βέβαια, να λυθούν µε προεδρικά
διατάγµατα, όπως προέβλεπε ο ν.3852, αλλά ουδέποτε συνέβη
αυτό. Πρόκειται για χρόνια αιτήµατα των φορέων της τοπικής
αυτοδιοίκησης τα οποία, επιτέλους, εισακούστηκαν. Ο διάλογος
µαζί τους υπήρξε µακροχρόνιος και επίµονος. 

Αυτό αποδείχθηκε, άλλωστε, στην πρόσφατη ακρόαση των
φορέων, καθώς το νοµοσχέδιο χαρακτηρίστηκε από όλους τους
φορείς θετικό, πολύ θετικό, ικανοποιητικό ότι καλύπτει το 100%
των προτάσεών τους, σηµαντική παρέµβαση, όπως ακριβώς δή-
λωσαν και οι ίδιοι. Αυτός είναι ο λόγος που το σχέδιο νόµου απέ-
κτησε τον δικό του ούριο άνεµο. Τον έδωσαν οι φορείς, ενώ
κάποιοι επεδίωκαν και εκλιπαρούσαν µάλιστα για τον µη ούριο
άνεµο. 

Πρέπει, όµως, να επισηµάνω ότι κατά τη κοινοβουλευτική δια-
δικασία των επιτροπών, αναπτύχθηκε ένας γόνιµος και ουσιαστι-
κός διάλογος, παρά τις κορώνες που ακούστηκαν για
ρουσφετολογικές διατάξεις, πελατειακό, ευνοιοκρατία και άλλα
τέτοια λεκτικά πυροτεχνήµατα κι όλα αυτά από τους εκπροσώ-
πους των δύο κοµµάτων που κυβέρνησαν τη χώρα όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια και εισήγαγαν αυτές τις έννοιες στην πολιτική
ζωή της χώρας κι όχι µόνο αυτό αλλά στήριζαν και στηρίχθηκαν
πολιτικά σε αυτό το πελατειακό κράτος. 

Αποδείχθηκε, άλλωστε, κατά τη συζήτηση στις συνεδριάσεις
της επιτροπής, από τις τοποθετήσεις των εισηγητών των δύο
κοµµάτων που δεν ασχολήθηκαν µε το περιεχόµενο του νοµο-
σχεδίου, αλλά περιορίστηκαν σε γενικόλογους αφορισµούς περί
αποσπασµατικότητας των διατάξεων, επιδεικνύοντας έλλειψη
γνώσης, αλλά και την ταξική τους αδυναµία να δεχθούν λύσεις
σε προβλήµατα που ταλανίζουν εδώ και χρόνια τόσο τους εργα-
ζόµενους όσο και τους αιρετούς των ΟΤΑ και, στο τέλος, τους
πολίτες. Μάλιστα το χαρακτηρίζουν και ως ρουσφετολογικό. Την
απάντηση, βέβαια, δεν την δίνουµε εµείς. Την έδωσαν οι φορείς
που είπαν: «Όχι δεν είναι ρουσφέτια. Ήταν ελλείψεις, παθογέ-
νειες και αιτήµατα των δικών µας διαχρονικών αγώνων».

Γι’ αυτό, κύριοι της Αντιπολίτευσης, η τυφλή άρνηση κάθε
πρωτοβουλίας ακόµη και αν αυτή προέρχεται, όπως αποδείχ-
θηκε, από τους φορείς του βασικού πυλώνα της δηµοκρατίας
µας, την τοπική αυτοδιοίκηση, καθιστά επιτακτική την ανάγκη,
επιτέλους, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να αποκτή-
σει ένα δικό του αξιόπιστο αφήγηµα. Γιατί σήµερα το αφήγηµα
που έχει της τυφλής πόλωσης, δεν είναι πρόταση διεξόδου αλλά
πρόταση απελπισίας.

Ο δεύτερος πυλώνας της κριτικής που άσκησε η Αντιπολί-
τευση, είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µεταρρυθµι-
στική τοµή. Μόνο που κάτι τέτοιο δεν το ισχυριστήκαµε ποτέ.
Αυτό σηµαίνει ότι δεν διαθέτει άρωµα µεταρρυθµιστικό; Πιστεύω
πως είναι λανθασµένη αυτή η ισοπεδωτική αντίληψη.
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Το Μητρώο Πολιτών αποτελεί µια καινοτόµα εφαρµογή και έρ-
χεται να συνδυάσει δύο βάσεις δεδοµένων του ληξιαρχείου και
του δηµοτολογίου. Επίσης οι διατάξεις για τις ΔΕΥΑ που είναι η
ναυαρχίδα των δηµοτικών επιχειρήσεων, κινούνται στη λογική
της ενσάρκωσης ενός νέου ρόλου, που θα τους επιτρέπει τη χρη-
σιµοποίηση των νέων επενδυτικών εργαλείων, αλλά και µια πιο
ευέλικτη και δηµοκρατική διοίκηση.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελείται από εκατόν σαράντα
άρθρα διαρθρωµένο σε τέσσερα µέρη και απαρτίζεται από δια-
τάξεις, µε τις οποίες επιδιώκεται να διευκολυνθεί η λειτουργία
των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού και να
διευρυνθεί το δίχτυ προστασίας για τους εργαζοµένους των
ΟΤΑ, καθώς τριάντα και πλέον άρθρα του ρυθµίζουν αποκλει-
στικά και µόνο ζητήµατα που τους αφορούν και τους αποδε-
σµεύουν από την οµηρία, στην οποία τους έχουν εγκλωβίσει οι
προηγούµενες κυβερνήσεις.

Ιδιαίτερη σηµασία έχει η παρέµβαση για τον εκσυγχρονισµό
της λειτουργίας των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και απο-
χέτευσης, αλλά και η δυνατότητα χρήσης νέων επενδυτικών ερ-
γαλείων που αποτυπώνεται στο πρώτο µέρος του. 

Ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τη σύνθεση και τον τρόπο ορι-
σµού του διοικητικού συµβουλίου των ΔΕΥΑ, ώστε να γίνει αντι-
προσωπευτικότερη η συµµετοχή εκπροσώπων από τη µειοψηφία
του δηµοτικού συµβουλίου, των εκπροσώπων των εργαζοµένων
ή ενός περιβαλλοντικού και κοινωνικού φορέα.

Δίνεται η δυνατότητα, να αναστέλλουν την είσπραξη του τέ-
λους σε ποσοστό 80% επί της αξίας του καταναλισκόµενου ύδα-
τος, που σαν σκοπό είχε τη µελέτη, κατασκευή ή και επέκταση
έργων ύδρευσης και αποχέτευσης.

Εφόσον, όµως, δεν υπάρχει ανάγκη, δίνεται η δυνατότητα να
µειωθεί ή και να µηδενιστεί. Ακόµα -και είναι σηµαντικό αυτό- θε-
ωρούνται νόµιµες οι αποφάσεις των διοικητικών συµβουλίων των
ΔΕΥΑ, που δεν προχώρησαν στην είσπραξη αυτού του τέλους.

Παρέχεται η δυνατότητα στο διοικητικό συµβούλιο της επιχεί-
ρησης, να θεσπίζει ειδικό τιµολόγιο για ευπαθείς οµάδες των κα-
ταναλωτών σύµφωνα µε τα ισχύοντα αντικειµενικά κριτήρια, ενώ
εναρµονίζεται η διαµόρφωση της τιµολογιακής πολιτικής των
ΔΕΥΑ µε τη θεσµοθετηµένη αρχή της ανάκτησης του κόστους
του νερού. Ευρωπαϊκή οδηγία 2000/60.

Παρέχεται η δυνατότητα εξόφλησης ληξιπρόθεσµων οφειλών
των ΔΕΥΑ προς τους δήµους σε δόσεις, οι οποίες µπορούν να
φτάσουν ακόµη και σε δέκα έτη απαλλαγµένες από προσαυξή-
σεις και πρόστιµα.

Στο δεύτερο µέρος επιχειρείται η αντιµετώπιση µιας σειράς
ζητηµάτων, που οι ίδιοι οι θεσµικοί εκπρόσωποι της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης αλλά και οι φορείς εκπροσώπησης των εργαζοµέ-
νων της έχουν αναδείξει και προτείνουν διαχρονικά για την
καλύτερη λειτουργία των υπηρεσιών των οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης και του υπάρχοντος νοµικού πλαισίου.

Ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τη λύση επιχειρήσεων των ΟΤΑ
και αντιµετωπίζονται σοβαρές εκκρεµότητες, που δηµιουργούν-
ται σε σχέση µε την περιουσία και το προσωπικό τέτοιων επιχει-
ρήσεων.

Επίσης αντιµετωπίζονται ζητήµατα, που αφορούν στην αντιµι-
σθία αντιδηµάρχων και αποζηµιώσεις δηµοτικών συµβούλων,
στην παροχή µέσων ατοµικής προστασίας και µέτρα για την
υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στους ΟΤΑ. Προβλέ-
πονται δε και κυρώσεις σε δηµοτικές αρχές και νοµικά πρόσωπα
που δεν τηρούν τη νοµοθεσία για την ασφάλεια και υγιεινή στους
χώρους εργασίας. Διευρύνονται οι δικαιούχοι, µόνιµοι και συµ-
βασιούχοι, του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργα-
σίας. Καθίστανται αφορολόγητα και ακατάσχετα τα βοηθήµατα
που χορηγούν οι δήµοι σε οικονοµικά αδύναµους πολίτες ή πο-
λύτεκνους σε περίπτωση εκτάκτου ανάγκης. Θεσπίζεται η πα-
ροχή κινήτρων σε εργαζόµενους παραµεθόριων και νησιωτικών
περιοχών. Θεσπίζεται πρόβλεψη για ευνοϊκές ρυθµίσεις οφειλών
έως εκατό δόσεις στους δήµους- όπως πρόστιµα, κλήσεις, τέλη
και εισφορές- µε απαλλαγή προσαυξήσεων και τόκων. Δίνεται
ακόµα η δυνατότητα σε ιδιώτες, να ιδρύουν και να λειτουργούν
κέντρα αποτέφρωσης νεκρών.

Στο τρίτο µέρος του παρόντος σχεδίου νόµου υπάρχουν ρυθ-

µίσεις, οι οποίες επιφέρουν σηµαντικές αλλαγές στο θεσµικό
πλαίσιο λειτουργίας των ευρωπαϊκών οµίλων εδαφικής συνεργα-
σίας, ΕΟΕΣ, ώστε αυτό να προσαρµοστεί στα όσα ορίζονται στον
κανονισµό 1302/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 17ης Δεκέµβρη του 2013.

Με τις προβλεπόµενες διατάξεις επιχειρείται η επικαιροποίηση
των όσων προβλέπει η θεσµική αρχιτεκτονική της πολιτικής συ-
νοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης της Προγραµµατικής Περιόδου
2014-2020 για τους ΕΟΕΣ, αλλά και ο εµπλουτισµός της κείµενης
νοµοθεσίας µε διατάξεις που παρέχουν τα µέσα και τη δυνατό-
τητα σε αυτούς τους οµίλους που έχουν την έδρα τους στη χώρα
µας, να ανταποκριθούν στον προβλεπόµενο από την ενωσιακή
νοµοθεσία αναπτυξιακό ρόλο τους.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η χώρα µας βρίσκεται µεταξύ των ελα-
χίστων κρατών-µελών, που θεσµικά τολµούν να εντάξουν ένα νέο
εργαλείο στην αναπτυξιακή στρατηγική τους.

Στο τέταρτο και τελευταίο µέρος του νοµοσχεδίου και στο
πρώτο του κεφάλαιο προβλέπεται η δηµιουργία πληροφοριακού
συστήµατος µε την ονοµασία «Μητρώο Πολιτών». Πρόκειται για
µια εκσυγχρονιστική τοµή, που συνδυάζει τις βάσεις δεδοµένων
του ληξιαρχείου και του δηµοτολογίου και θα αντικαταστήσει τα
απαρχαιωµένα χειρόγραφα συστήµατα. Θα επιτρέπει µια ευέλι-
κτη διαχείριση και ουσιαστική µείωση της γραφειοκρατίας µε
στόχο τη διευκόλυνση των συναλλαγών των πολιτών µε τους δή-
µους.

Στο δεύτερο κεφάλαιο προβλέπεται µεταξύ άλλων η σύσταση
Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγένειας, υπαγόµενη απευθείας στον
Υπουργό Εσωτερικών, όπως είχε εξαγγελθεί κατά την πρόσφατη
επίσκεψη του Πρωθυπουργού στο Υπουργείο Εσωτερικών.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµο-
σχέδιο «σκούπα», που καθαρίζει τις παθογένειες των ΟΤΑ, για να
δανειστώ τον τίτλο κάποιας εφηµερίδας.

Πώς, όµως, έχουν προκύψει αυτές οι παθογένειες; Η απάν-
τηση βρίσκεται στο ότι αυτό το πελατειακό κράτος, που στήθηκε
τις περασµένες δεκαετίες, δεν είχε ούτε την πολιτική βούληση
αλλά ούτε και την ιδεολογική θέση, να λύσει τέτοιου είδους προ-
βλήµατα, γιατί, ακριβώς, όταν οι πολίτες παύουν να είναι ενεργοί
και ισότιµοι, αλλά το σύστηµα τους θέλει πολίτες-πελάτες-ψη-
φοφόρους για να τους κρατάει οµήρους, τότε δηµιουργεί πλαί-
σιο µε νοµικές ασάφειες και παραβλέψεις.

Για µας, για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που θέλουµε τους
πολίτες ενεργούς και ισότιµους, η επίλυση αυτών των χρόνιων
προβληµάτων αποτελεί πρώτιστο µέληµα αλλά και καθήκον. Ει-
δικά τώρα µετά το επιτυχές κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης,
τη σταδιακή αλλά σηµαντική βελτίωση όλων των δεικτών της οι-
κονοµίας και τη µείωση της ανεργίας, οφείλουµε –και αυτό θα
κάνουµε µε όλες µας τις δυνάµεις- να δώσουµε ανάσες στην κα-
θηµερινότητα των πολιτών, σε αυτούς που σήκωσαν και σηκώ-
νουν το βάρος της κρίσης όλα αυτά τα χρόνια. 

Δίνουµε τη µάχη σε όλα τα επίπεδα για να βγάλουµε τη χώρα
από τον βάλτο της κρίσης, όπου την οδήγησαν οι πολιτικές που
εφαρµόστηκαν µέχρι το 2015 κόντρα σε όλα τα καταστροφολο-
γικά αφηγήµατα της Νέας Δηµοκρατίας. Αρχικά είχαµε το αφή-
γηµα ότι η χώρα οδηγείται στην καταστροφή, κλείσει δεν κλείσει
η αξιολόγηση. Τώρα έκλεισε και όχι µόνο δεν καταστραφήκαµε,
όπως είπα προηγουµένως αλλά οι δείκτες της οικονοµίας βελ-
τιώνονται και η ανεργία µειώνεται. Έχουµε µπει ήδη σε αναπτυ-
ξιακή τροχιά και οι επενδύσεις άρχισαν να εµφανίζονται. Εν τω
µεταξύ ήδη η χώρα εχθές βγήκε στις αγορές µε αρκετά ικανο-
ποιητικά αποτελέσµατα, δεδοµένων των συνθηκών που υπάρ-
χουν σήµερα.

Όµως αφού και αυτό το σενάριο δεν σας βγήκε, άρχισε το
άλλο αφήγηµα περί κατάλυσης των θεσµών και του κράτους δι-
καίου, αλλά και το φοβερό που ακούγεται για κατάργηση της
ελευθερίας του Τύπου. Πραγµατικά εδώ ταιριάζει το «αιδώς Αρ-
γείοι», γιατί δεν υπήρχε ποτέ στην πολιτική ιστορία του τόπου
κυβέρνηση, που να έχει απέναντί της έναν τόσο έντονο και πο-
λωτικό αντικυβερνητικό Τύπο. Θα έλεγα, µάλιστα, όχι µόνο στην
πολιτική ιστορία του τόπου αλλά και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο.

Όµως εµείς προχωράµε µε σταθερά βήµατα και µε πολλή δου-
λειά, µε όπλο µας τη θέλησή µας να αλλάξουµε τη θλιβερή πραγ-
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µατικότητα των µνηµονίων, στην οποία εσείς µας οδηγήσατε µε
την πολιτική σας και µε εφόδιά µας την ιδεολογία µας και τις δια-
χρονικές αξίες της Αριστεράς, αλλά και τη δύναµη που µας
έδωσε ο λαός και θα µας τη δώσει ξανά. Να είστε σίγουροι ότι
παρά τις δυσκολίες –να το θυµάστε αυτό- θα καταφέρουµε να
βγάλουµε τη χώρα από τη σκοτεινιά της επιτροπείας στο ξέφωτο
της ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάκης

Βορίδης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο, σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε; Έχει αρχί-

σει η συζήτηση τώρα. Για ποιο θέµα, κύριε Κεγκέρογλου; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για προσωπικό ζήτηµα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχει προσω-

πικό. Δεν ακούστηκε το όνοµά σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Α, δεν ακούστηκε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μόνο που µε προσβάλατε, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ακούστηκε το

όνοµά σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα τεκµηριώσω το προσωπικό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρετε ότι όταν

έχουν αρχίσει οι αγορεύσεις και δεν έχει ακουστεί το όνοµά σας.
Διακοπή για τέτοια διαδικασία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν ακούστηκε το όνοµά µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είστε σίγουρος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απολύτως. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ δεν είµαι βουβός, κύριε

Πρόεδρε, ούτε απών και άκουσα πάρα πολύ καλά τι είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

όπως ξέρετε πολύ καλά…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αν θέλετε, µου δίνετε τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα το βάλατε

σωστά. Με το «αν θέλω», εννοείτε κατά παράβαση του Κανονι-
σµού. 

Ως παλαιός συνάδελφος, λοιπόν, ορίστε, έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
διορθώσετε. Σας θεωρώ δικαιολογηµένο, γιατί δεν ήσασταν στη
συνεδρίαση της Διάσκεψης των Προέδρων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο πράγµα; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …στην οποία διαφώνησα –ίσως

ο µόνος από τα µέλη της Διάσκεψης- µε τον προγραµµατισµό
που εισηγήθηκε ο Πρόεδρος λόγω της σύµπτυξης που έγινε, της
συµπίεσης και λόγω της κατάργησης του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. Θα ήθελα, παρακαλώ, να το διορθώσετε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς δεν µιλή-

σαµε για τον συνολικό προγραµµατισµό. Μιλήσαµε για το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο και, δεύτερον, δεν ακούσατε από το στόµα µου
τη λέξη «οµόφωνα». 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν είπατε ότι ο εκπρόσωπός
µας δεν διαφώνησε στη Διάσκεψη των Προέδρων; Γιατί δεν ζη-
τάτε συγγνώµη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού, λοιπόν, παρα-
κολουθούσατε από την τηλεόραση, τη λέξη «οµόφωνα» δεν την
ακούσατε. Δεν µιλούσαµε, µάλιστα, για τον συνολικό προγραµ-
µατισµό. Μιλούσαµε για το νοµοσχέδιο το σηµερινό. Εγώ γι’ αυτό
τοποθετήθηκα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Χάθηκε η ντοµπροσύνη σας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για το σηµερινό νο-

µοσχέδιο µιλήσαµε. Τώρα αν θέλετε να δηµιουργείτε εντυπώ-
σεις, είναι δικό σας θέµα. 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω πώς ένα τέτοιο νοµο-

σχέδιο, ενέπνευσε επικολυρικές τοποθετήσεις σοσιαλιστικού ρε-
αλισµού στον κύριο συνάδελφο, καθώς φαντασιώθηκε την
επέλαση του ΣΥΡΙΖΑ το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Τώρα από τις διατάξεις αυτές πώς καταλήξατε στην επέλαση
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ένα ερωτηµατικό. Για να δούµε λίγο, τι είναι
αυτές οι συγκεκριµένες διατάξεις και τι είναι αυτό το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ συνοµολογείται στην Αί-
θουσα ότι αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο ερανιστικό, είναι ένα νοµο-
σχέδιο, το οποίο δεν έχει στην πραγµατικότητα αρχή. Πρόκειται
για ένα µάζεµα διατάξεων, που κάνουν διάφορες τακτοποιήσεις
και ρυθµίσεις που ήταν εκκρεµότητες για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα. Βεβαίως δεν συµβαίνει τίποτα από όλα όσα περιεγράφη-
σαν από τον αξιότιµο κύριο συνάδελφο, τον προλαλήσαντα.

Αναζητώντας το αν υπάρχει κάτι χαρακτηριστικό για να συζη-
τήσουµε για την αρχή αυτού του νοµοσχεδίου, και επειδή εσχά-
τως κυκλοφορεί αυτό το επιχείρηµα της επιστροφής στην
κανονικότητα, επιτρέψτε µου µια µικρή αναφορά. Πανηγυρίζει η
Κυβέρνηση για την περίφηµη έξοδο στις αγορές. Δηλαδή πανη-
γυρίζει για ποιο πράγµα; Πανηγυρίζει γιατί τον Ιούλιο του 2017,
βρισκόµαστε εκεί ακριβώς -και λίγο χειρότερα από πλευράς
spreads, από πλευράς διαφορικών επιτοκίων- που βρισκόµασταν
τον Απρίλιο του 2014. Πανηγυρίζετε για τρία χαµένα χρόνια. Πα-
νηγυρίζετε για ένα κόστος 14,5 δισεκατοµµυρίων εξαιτίας αυτών
των τριών ετών. Γι’ αυτό πανηγυρίζετε.

Βέβαια, πράγµατι, µε µια έννοια φαίνεται µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο το πώς αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση την επιστροφή
στην κανονικότητα. Επιστροφή στην κανονικότητα είναι η επι-
στροφή στις ανορθόλογες προσλήψεις. Είναι η διατήρηση, η επι-
δείνωση της σκληρής φορολογίας, προκειµένου να
ακολουθούνται ανορθόλογες επιδοµατικές πολιτικές και χαριστι-
κές διατάξεις σε αυτούς που αποτελούν την εκλογική πελατεία
και αναφορά του κυβερνώντος κόµµατος. Αυτή είναι η επι-
στροφή στην κανονικότητα. Η επιστροφή, λοιπόν, στις χειρότε-
ρες πρακτικές οι οποίες, πράγµατι, ευθύνονται σε µεγάλο βαθµό
για την πτώχευση της χώρας. Για αυτό µιλάµε τώρα. Σε αυτή την
κανονικότητα αναφερόµαστε.

Επειδή µπορεί να ακούσω από τον κύριο Υπουργό ότι αυτό
είναι µια αυστηρή κριτική και, ενδεχοµένως, αβάσιµη, θα γίνω
συγκεκριµένος. Δεν µπορώ, λοιπόν όπως είπα, να µιλήσω για το
σύνολο του νοµοσχέδιο, για την αρχή του, γιατί δεν υπάρχει τέ-
τοια αρχή. Υπάρχουν, όµως, εµβληµατικές διατάξεις. Υπάρχουν
εµβληµατικές διατάξεις που δίνουν τον τόνο. Τι γίνεται λοιπόν.

Άρθρο 15. Τι κάνει το άρθρο 15, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Έχουµε περιπτώσεις λύσεως κοινωφελών επιχειρήσεων ΔΕΥΑ.
Επίσης ανάλογες ρυθµίσεις ισχύουν για τις περιπτώσεις λύσεως
ή καταργήσεως ή εκκαθαρίσεως αναπτυξιακών επιχειρήσεων
των δήµων και τι γίνεται σε αυτές τις περιπτώσεις; Σε αυτές τις
περιπτώσεις -ακούστε τη διατύπωση- λέει ότι ανεξαρτήτου του
τρόπου προσλήψεως, το προσωπικό που βρισκόταν σε αυτές µε-
ταφέρεται όχι σε οργανικές- προκειµένου να εντάσσονται µέσα
σε ένα σύνολο ενδεχοµένως, που υπάρχει απαίτηση για την πα-
ροχής της εργασίας τους- αλλά σε προσωποπαγείς θέσεις, οι
οποίες θα καταργηθούν µε τη συνταξιοδότησή τους, άρα εκτός
του οργανογράµµατος του δήµου. Με ποια προϋπόθεση, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Το να παρείχαν πραγµατική εργασία 30-
5-2011. Δηλαδή πάµε έξι χρόνια πίσω. Έχει λυθεί µια εταιρεία.
Δεν υπάρχει εκείνη τη χρονική στιγµή. Από εκείνη τη χρονική
στιγµή µέχρι τώρα, ενδεχοµένως, δεν έχει διευθετηθεί τίποτα
σχετικά µε το προσωπικό και ερχόµαστε να φτιάξουµε προσω-
ποπαγείς θέσεις, για να τακτοποιηθούν οι συγκεκριµένοι. 

Άκουσα ότι αποτελεί ικανοποίηση αιτήµατος των φορέων. Δεν
θα αποτελούσε; Τι να θέλουν οι εργαζόµενοι; Να µην τακτοποι-
ηθούν; Προφανώς οι εργαζόµενοι θέλουν να προσληφθούν. Και
η δική µας η παρέµβαση δεν αντιδικεί µε τους εργαζόµενους. 

Το ερώτηµα εδώ είναι το εξής. Ο κάθε φορέας εκφράζει το δη-
µόσιο συµφέρον, εκφράζει τις ανάγκες απασχόλησης του δήµου,
εκφράζει τις ανάγκες που έχει η κάθε δηµοτική αρχή ή αυτό είναι
απλώς µία ανορθόλογη διευθέτηση; Είναι µία ανορθόλογη διευ-
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θέτηση. Είναι µία ανορθόλογη πρόσληψη. Είναι µία πρόσληψη,
που δεν κοιτάει τις αναγκαιότητες των ΟΤΑ, κοιτάει µόνο τη συγ-
κεκριµένη διευθέτηση. 

Το ίδιο γίνεται, επίσης, µε το άρθρο 18. Ξεπάγωµα των προσ-
λήψεων. Είχαµε παγώσει τις προσλήψεις στους δηµοτικούς ρα-
διοφωνικούς σταθµούς. Ξεπαγώνουν. Ρωτάω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Σήµερα αυτό που έχουν ανάγκη οι ΟΤΑ και οι δη-
µότες είναι προσλήψεις στους δηµοτικούς ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς; Αυτό χρειάζονται, αυτό είναι απαραίτητο, αυτό είναι
σήµερα η απαίτηση; 

Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίσατε πριν από ένα
µήνα, να φορολογηθούν οι άνθρωποι µε µηνιαίο εισόδηµα των
600 ευρώ. Θα βάλετε φόρο από τα έξι κατοστάρικα. Αυτό ψηφί-
σατε. Ψηφίσατε την περικοπή των συντάξεων των 900 ευρώ και
1000 ευρώ, πριν από ένα µήνα το κάνατε αυτό και προσέρχεστε
σε αυτούς τους ανθρώπους, που τους επιβάλατε αυτές τις περι-
κοπές, που επιβάλατε αυτή τη φορολογία, να τους πείτε: «Εσείς
θα το πάθετε αυτό, γιατί το ψηφίσαµε, αλλά εµείς θα κάνουµε
τις προσλήψεις από το 2011. Εµάς δεν µας ενδιαφέρει, αν αυτοί
οι συγκεκριµένοι χρειάζονται, για να παρέχουν υπηρεσίες στους
δηµότες, µας ενδιαφέρει η ικανοποίηση των αιτηµάτων των φο-
ρέων». 

Τα ίδια γίνονται, ίσως και συγκλονιστικότερα στα άρθρα 80 και
81. Ακούστε. ΑΣΕΠ µάλιστα. Διαγωνισµός ναι. Και; Μία απόφαση
κατανοµής. Έχει ένα νοµικό ζήτηµα, διευκρινίζεται στην έκθεση,
µε ποιον τρόπο γίνεται αυτή η κατανοµή. Ίσως εδώ θέλει να δι-
ευκρινίσετε κάτι αλλά αυτό είναι δευτερεύον. Έχουν καταργηθεί
πλέον ή λυθεί τα νοµικά πρόσωπα για τα οποία είχε γίνει αυτή η
κατανοµή. Δεν υπάρχουν αυτά τα νοµικά πρόσωπα. 

Τι λέει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος για το ΑΣΕΠ;
Μία προκήρυξη για πόσο χρονικό διάστηµα ισχύει; Δύο χρόνια.
Είναι λογικό αυτό; Φυσικά γιατί συνδέεται µε τον προγραµµατι-
σµό της διοικήσεως. Λέει η διοίκηση: «Αυτούς χρειάζοµαι». Γίνε-
ται ο διαγωνισµός. Μέσα στα δύο αυτά χρόνια πρέπει να γίνει η
κατανοµή. Εάν δεν γίνει η κατανοµή, δεν µπορεί να ισχύει αυτός
ο διαγωνισµός; Γιατί; Γιατί έχουν αλλάξει οι ανάγκες της διοική-
σεως. Λογικό; Πολύ. 

Τι κάνει εδώ το νοµοσχέδιο; Από 1-1-2009 είναι οι διαγωνισµοί.
Από το 2009! Μιλάµε για κατανοµές του 2009. Πού; Σε προσω-
ποπαγείς φυσικά όχι µέσα στο οργανόγραµµα. Κατασκευή θέ-
σεων για να πάνε αυτοί οι άνθρωποι. 

Άρα, λοιπόν, ερώτηµα. Η κατηγορία που σας απευθύνουµε ότι
αυτές είναι αχρείαστες προσλήψεις, οι οποίες έχουν ρουσφετο-
λογικό χαρακτήρα –όχι ρουσφετολογικό, µην παρεξηγηθώ υπό
την έννοια ότι εσείς τους βάλατε κ.λπ., όχι αυτό…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μα δεν λέµε αυτό. Ούτε το είπαµε ποτέ αυτό. Μη µας αποδί-

δετε. Εγώ ξέρετε ότι είµαι ακριβής σε αυτά που λέω. Είµαι ακρι-
βής! 

Είναι ρουσφετολογικό, υπό την έννοια ότι έρχεστε και κλείνετε
το µάτι σε αυτή τη συγκεκριµένη οµάδα και ικανοποιείτε εσείς
αυτό το συγκεκριµένο αίτηµα των συγκεκριµένων ανθρώπων,
ενώ αυτό δεν πατάει και δεν έχει λογική, δεν εξυπηρετεί το δη-
µόσιο συµφέρον, δεν εξυπηρετεί το συµφέρον του δηµότη. Με
αυτή την έννοια ρουσφετολογικό και πράγµατι είναι.

Έρχοµαι σε αυτό το δεύτερο που κάνει το νοµοσχέδιο. Παρεµ-
πιπτόντως γιατί άκουσα αριθµούς από τον κύριο Υπουργό στη
συζήτησή µας, από πού µας προκύπτει ο οποιοσδήποτε περιο-
ρισµός ή ο οποιοσδήποτε αριθµός; Έχω κατ’ επανάληψη ζητήσει
να µιλήσουµε συγκεκριµένα. Για πόσους µιλάµε; 

Εδώ υπάρχει, επίσης, κάτι πολύ ενδιαφέρον. Όταν ξέρετε ότι
το Σύνταγµα απαιτεί να συνοδεύεται κάθε νοµοσχέδιο µε µια έκ-
θεση από το Γενικό Λογιστήριο, που να περιγράφει τις δηµοσιο-
νοµικές επιπτώσεις, δεν εννοεί να συνοδεύεται µε µια έκθεση
από το Γενικό Λογιστήριο, η οποία δεν θα λέει τίποτα, γιατί δεν
της έχουν παρασχεθεί στοιχεία και απλώς θα λέει: «Ναι φτιάχνω
την έκθεση αλλά δεν µπορώ να σας πω τίποτα γιατί δεν έχω στοι-
χεία». Έρχεται ο κύριος Υπουργός και λέει: «Μα δεν συνοδεύεται
από την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου;». Ναι συνοδεύεται.
Αλλά δεν µας λέει τίποτα η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. Στα
δύο ή τρία κονδύλια που υπάρχουν ως προς τα ζητήµατα αυτά

λέει: «…σύµφωνα µε στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών».
Ούτε καν λέει: «…που µου παρεσχέθησαν», προκειµένου να µπο-
ρούν αντικειµενικά να ελεγχθούν. Μα γι’ αυτό ζητείται η έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου. Για να ξέρει το Σώµα τι ψηφίζει από
πλευράς δηµοσιονοµικών επιπτώσεων. Δεν υπάρχει αυτό. Από
αυτές τις εκατόν σαράντα διατάξεις είναι ζήτηµα, αν σε δύο ή
τρεις υπάρχει υπολογισµός του κόστους. Δεν γίνεται, όµως, έτσι
η νοµοθεσία. Ούτε γίνεται να καταστρατηγείται µε αυτόν τον
τρόπο η συνταγµατική απαίτηση, να ξέρουµε τι ψηφίζουµε εδώ
από πλευράς κόστους. 

Έρχοµαι εν συνεχεία σ’ αυτό, το οποίο αποτελεί την επιδοµα-
τική πολιτική. Τι κάνει; Τρεις διατάξεις επιδοµατικής πολιτικής.
Προσέξτε. Εγώ το τονίζω αυτό και το ξανατονίζω, γιατί έχει ση-
µασία το περιβάλλον στο οποίο ζούµε. Άκουσα πανηγυρισµούς
γιατί µειώθηκε η ανεργία. Μάλιστα. Πράγµατι εµφανίζει µια µεί-
ωση η ανεργία. Τον εσωτερικό συσχετισµό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Πάλι καλά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μη βιάζεστε. Θα µου πείτε αν είστε

ικανοποιηµένος µετά ταύτα. 
Εδώ υπάρχουν δύο ζητήµατα. Πρώτο ερώτηµα. Έχετε δει ο

αριθµός των ανθρώπων που φεύγουν έξω, αν έχει αυξηθεί ή µει-
ωθεί; Έχει αυξηθεί. Είστε ικανοποιηµένοι µε αυτό, αν δηλαδή
έχουµε µείωση της ανεργίας εξ αυτής της ροής; Γιατί δεν υπάρ-
χουν δουλειές εδώ και οι άνθρωποι φεύγουν έξω. Αυτό σας ικα-
νοποιεί; 

Δεύτερο σηµαντικό ερώτηµα. Η σχέση σταθερής και ελαστι-
κής εργασίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Είναι καλύ-
τερη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είναι χειρότερη. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Είναι καλύτερη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μη διαφωνούµε στα στοιχεία. Είναι

χειρότερη. Ακούστε, όµως. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα, κύριοι συνά-
δελφοι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εµένα δεν µε πειράζει η συζήτηση,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: …(δεν ακού-
στηκε).

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είδατε η κ. Κοζοµπόλη; Έχει εµπει-
ρία. Σου λέει «µην τον διακόπτετε αυτόν». Πάµε παρακάτω. 

Είναι, λοιπόν, ικανοποιητικό το ότι λέµε σήµερα για µείωση της
ανεργίας, για ανθρώπους οι οποίοι έχουν στον ιδιωτικό τοµέα τε-
τράωρο µε 200 ευρώ; Και προσέξτε. Την ίδια ώρα που αυτή είναι
η κατάσταση στην ιδιωτική αγορά εργασίας, εδώ τι νοµοθετείτε;
Επιδόµατα. Ποια επιδόµατα; Μουσικών -ακούστε τι ωραία!- για
να προαχθεί ο πολιτισµός. Εάν αυξηθεί, λοιπόν, κατά 50 ευρώ µε
επιδοµατική πολιτική ο µισθός των µουσικών, έχουµε προάγει
τον πολιτισµό στην Ελλάδα χωρίς αµφιβολία! Αυτό ήταν το επι-
χείρηµα. 

Δεύτερον. Έχουµε βαρέα και ανθυγιεινά. Μάλιστα. Να ανοί-
ξουµε συζήτηση για τα βαρέα και ανθυγιεινά. Υπάρχει ένας ενι-
αίος κατάλογος βαρέων και ανθυγιεινών, που έπρεπε να έχει
φτιαχτεί από το Υπουργείο Εργασίας, προκειµένου να είναι ενι-
αία η πολιτική µας σ’ αυτό; Ή θα έρχεται ο κ. Σκουρλέτης και θα
λέει: «Εγώ για τους ΟΤΑ αυτά τα βαρέα και ανθυγιεινά». Θα έρθει
αύριο ο κ. Ξανθός και θα λέει: «Εγώ για το Υγείας αυτά τα βαρέα
και ανθυγιεινά». Ο καθένας θα έχει τη δική του πολιτική για τα
βαρέα και ανθυγιεινά. Είναι οργανωµένο το ζήτηµα των βαρέων
και ανθυγιεινών στο δηµόσιο; Έχει γίνει αυτή η βασική δουλειά;
Όχι. 

Έρχοµαι στο επόµενο άλλη επιδοµατική πολιτική. Μέτρα ατο-
µικής προστασίας. Οι χειριστές υπολογιστών έπρεπε να παίρ-
νουν γάλα. Μάλιστα. Δεν το πήραν το γάλα. Δεν πειράζει, θα
τους το δώσουµε σε επίδοµα. Οι εργαζόµενοι στην καθαριότητα
έπρεπε να παίρνουν γάντια. Δεν τα πήραν τα γάντια. Δεν πειρά-
ζει, θα τους τα δώσουµε σε επίδοµα. 

Αυτά την ίδια ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια ακρι-
βώς στιγµή που έχετε επιβάλει τους φόρους, που έχετε επιβάλει,
και την ίδια ώρα που υπάρχει µια ιδιωτική αγορά εργασίας η
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οποία µοχθεί και υποφέρει και από την οποία θα ζητήσετε φόρο.
Αυτό είναι λογικό; Είναι συνεπές; Είναι συγκροτηµένο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Απολύτως. Και είναι προκλητική η στάση σας. Και το λέτε
και δεύτερη και τρίτη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
γράψτε τις παρατηρήσεις σας και θα απαντήσετε στην ώρα σας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η προκλητική µου στάση η οποία
ενόχλησε τον κύριο Υπουργό και προκάλεσε τις αντιδράσεις του,
είναι για το εξής: Τι εννοεί ο κύριος Υπουργός; Ακούστε, γιατί κι
αυτό είναι ενδεικτικό µιας νοοτροπίας πολύ συγκεκριµένης και
µιας αντίληψης και µιας πολιτικής φιλοσοφίας. Τι λέει; Δεν είναι
εντός του προϋπολογισµού του δήµου όλα αυτά. 

Αυξάνουµε τον γενικό προϋπολογισµό; Απάντηση. Αφού δεν
τον αυξάνουµε, τι σε πειράζει; Αυτό λέει. 

Εγώ θα αντιστρέψω το ερώτηµα. Αυτά δίνονται άπαξ για
φέτος; Του χρόνου δεν θα δοθούν; Θα δοθούν. Είναι περιοδικές
και επαναλαµβανόµενες παροχές; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όχι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µια
χαρά πηγαίναµε. Μην απαντάτε. Κατ’ αρχάς, δεν µπορείτε να
απαντάτε στον κ. Βορίδη χωρίς την άδειά µου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεύτερον, πάµε µια
χαρά και µην απευθύνετε το ερώτηµα. Μέσω του Προέδρου,
κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Μέσω του Προέδρου, λοιπόν, απαντώ στον κύριο Υπουργό τα

εξής: Αυτά είναι επαναλαµβανόµενες και περιοδικές παροχές.
Το επίδοµα οι µουσικοί θα το πάρουν και του χρόνου. Στα βαρέα
και ανθυγιεινά οι εργαζόµενοι θα το πάρουν και του χρόνου. Επι-
βαρύνουν, λοιπόν, τον προϋπολογισµό των δήµων.

Λέει ο κύριος Υπουργός «ναι αλλά δεν υπάρχει ο προϋπολογι-
σµός;». Βεβαίως και υπάρχει. Αυτό τι σηµαίνει; Αν, λοιπόν, το βά-
ζαµε ότι αυτά είναι περισσευούµενα λεφτά -γιατί προφανώς είναι
περισσευούµενα για να δίνονται, από κάπου δίνονται, δεν πέφτει
έξω -λέει ο κύριος Υπουργός- ο προϋπολογισµός- τότε γιατί να
µην κάνουµε κάτι άλλο, γιατί να µην κάνουµε εξοικονόµηση
αυτών των χρηµάτων; Γιατί να µη µειώσουµε τους φόρους µε
αυτά τα χρήµατα; Γιατί να µην κάνουµε το εξής: Να αυξήσουµε
το αφορολόγητο µε αυτά τα χρήµατα; Αλλά η αντίληψη είναι η
εξής: Δεν πειράζει, γιατί αυτά κάπου είναι βαλµένα σε κάποιον
προϋπολογισµό. Αφού είναι βαλµένα, ας τα ξοδέψουµε. Αυτή
είναι η αντίληψη.

Πάω σε κάτι άλλο το οποίο, επίσης, κάνει και το οποίο είναι
προκλητικό και σκανδαλώδες και το οποίο χαρακτηρίζεται και αν-
τισυνταγµατικό από την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής
και το οποίο σας έχω επισηµάνει το άρθρο 100.

Ακούστε τώρα εδώ τεράστιο ζήτηµα ηθικής τάξης. Υπήρχε η
υποχρέωση σε υπαλλήλους των ΟΤΑ να δώσουν στοιχεία. 

Αν έχω την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί βλέπω ότι ορισµέ-
νοι επιµένουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε, ο συνάδελ-
φος από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε χρήση της ανοχής που είπα ότι
θα υπάρχει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Με την άδειά σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με την άδειά µου θα

έχουν και οι υπόλοιποι αγορητές. Είναι αυτονόητο, αλλά θα
ήθελα σε ένα δίλεπτο από τώρα να κλείσουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πολύ ωραία.
Στο άρθρο 100 τι κάνει; Δηµοτικοί υπάλληλοι είχαν την υπο-

χρέωση να διαβιβάσουν στοιχεία εις εκτέλεση νόµου. Ποιανού
νόµου; Ακούστε τώρα, γιατί θα εξεγερθείτε εδώ. Του νόµου Μη-
τσοτάκη. Αίσχος, ε; Ντροπή! 

Αν είναι νόµος του Μητσοτάκη, έχει δικαίωµα ο υπάλληλος να
µην τον εφαρµόζει. Όταν µάλιστα δεν εφαρµόσει τον νόµο Μη-
τσοτάκη, έρχεται ο παρών κύριος Υπουργός την ώρα που έχουν
ασκηθεί πειθαρχικές και ενδεχοµένως και ποινικές διώξεις για
παράβαση καθήκοντος, δηλαδή εκκρεµεί η υπόθεση στα δικα-

στήρια, και λέει τι; «Απαλλάσσεται. Αν είναι νόµος Μητσοτάκη,
δεν χρειάζεται.»

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για απολύσεις…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα κατά λογική ακολουθία. Νόµος

Σκουρλέτη; Να µην τον εφαρµόσουνε. Και την επόµενη φορά
που δεν θα τον εφαρµόσουνε, θα έρθουµε και εµείς να τους
πούµε: «Άφεριµ όλα καλά. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Χαρι-
στική.»

Αυτό είναι δηµόσια διοίκηση; Πέραν της αντισυνταγµατικότη-
τας που υπάρχει -γιατί αποτελεί παρέµβαση σε εκκρεµείς ποινι-
κές δίκες και εποµένως αυτό προσβάλλει την αρχή της
διακρίσεως των εξουσιών- πέραν αυτού εγώ λέω: Πολιτικά είναι
σωστό; 

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο -γιατί δεν είναι µόνο αυτά, έχει
διατάξεις µε τις οποίες επιτρέπει τις ζηµιογόνες χρήσεις, έχει αυ-
ξήσεις τελών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε
τριάντα δευτερόλεπτα.

Έχει αυξήσεις τελών –πού;- σε καλές επιχειρήσεις. Πράγµατι
µειώθηκαν από την αρχική πολύ επιβαρυντική διατύπωση που
υπήρχε, -βεβαίως, µειώθηκαν- αλλά παραµένουν αυξήσεις 100%.
Ήταν 200% οι αυξήσεις για επιχειρήσεις που κάνουν χρήση ύδα-
τος και ανάµειξη χυµών καλές επιχειρήσεις στις περιφέρειές σας
συνάδελφοι, που απασχολούν κόσµο. Και ερχόµαστε αυτή τη
στιγµή σε αυτό το νοµοσχέδιο πάλι τι να κάνετε; Από τη µια µεριά
δηµοσιονοµικές επιβαρύνσεις και ξανά για µια ακόµη φορά αυ-
ξήσεις των επιβαρύνσεων στις επιχειρήσεις, οι οποίες απασχο-
λούν προσωπικό και δίνουν δουλειά σε ανθρώπους.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο, πράγµατι, εκ-
φράζει την επιστροφή στην κανονικότητα, µια κανονικότητα που
µας οδήγησε στην πτώχευση και µια κανονικότητα που κανονικά
θα έπρεπε όλοι, να προσπαθήσουµε να αποφύγουµε από εδώ
και πέρα.

Δυστυχώς ο κ. Σκουρλέτης ακολουθεί την τελείως λάθος κα-
τεύθυνση όπως και το σύνολο της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, ακούστε.
Έχουν εγγραφεί είκοσι ένας συνάδελφοι, όπως το είχα προβλέ-
ψει. Με άνεση χρόνου, µε ανοχή, συνολικά αγορητές, κοινοβου-
λευτικοί, Υπουργός και συνάδελφοι –βάζοντας και µια ώρα
ανοχής- είναι επτά ώρες η συνεδρίαση, που σηµαίνει στις 5 το
απόγευµα οι πρωτολογίες έχουν τελειώσει. Εκείνη την ώρα, λοι-
πόν, το Σώµα µπορεί να πάρει απόφαση, εάν θα συνεχίσει µε τις
δευτερολογίες των εισηγητών, αγορητών και του Υπουργού και
των κοινοβουλευτικών –που χονδρικά θέλει δυο µε τρεις ώρες-
και να ολοκληρωθεί η συνεδρίαση σήµερα γύρω στις 8 το βράδυ.
Ή αν θέλετε, να τηρηθεί η απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων που είναι για αύριο από το πρωί µέχρι τις 3 το απόγευµα
και να έρθετε αύριο το πρωί. Εγώ σας λέω από τώρα τον χρονικό
ορίζοντα, για να έχετε τον χρόνο να σκεφτείτε και να αποφασί-
σετε. 

Ο κ. Γρηγοράκος έχει τώρα τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ, µετά

από µια εβδοµάδα, πραγµατικά, ενδελεχούς συζήτησης στην επι-
τροπή, για να συζητήσουµε ένα ακοστολόγητο νοµοσχέδιο. Ένα
νοµοσχέδιο εκατόν σαράντα άρθρων που στην πλειονότητά τους
δεν αποτελούν τίποτα παραπάνω από έναν µακρύ κατάλογο ρου-
σφετιών, όπως είχα πει και στην επιτροπή και µάλιστα ούτε καν
κεκαλυµµένο. Το κάνουµε επειδή έχουµε την εξουσία. 

Εµείς το είχαµε χαρακτηρίσει νοµοσχέδιο του Γκόρτσου και
του Μαυρογιαλούρου. Δεν αλλάζουµε αυτόν τον χαρακτηρισµό,
γιατί πιστεύουµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει µέσα του προχει-
ρότητα, έχει έλλειψη σχεδίου, έχει έλλειψη διαφάνειας και δεν
άλλαξε καθόλου κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή.
Αυτό που άλλαξε, είναι να προσθέτουν διάφορα άρθρα παρα-
πάνω, από τις άπειρες τροπολογίες που έφεραν οι Υπουργοί της
Κυβέρνησης. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πρωτόγνωρα τα γεγονότα
που ζούµε. Θυµάµαι ότι εµείς οι ίδιοι οι Βουλευτές, επειδή είµα-
στε πολλά χρόνια στην εξουσία, όπως λέτε, είµαστε αυτοί οι
οποίοι αντιδρούσαµε όταν ένα νοµοσχέδιο ερχόταν από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους ακοστολόγητο και δεν ξέραµε
πόσο κοστίζει στον ελληνικό λαό.

Εµείς, λοιπόν, επειδή πιστεύουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
καιροσκοπικό, ότι ήρθε δηλαδή, χωρίς να το έχουµε, πραγµα-
τικά, ξεκοκαλίσει από την περίοδο του Γενικού Λογιστηρίου και
όλες αυτές τις τροπολογίες που έχετε καταθέσει, να τις έχετε
περάσει µέσα από το Γενικό Λογιστήριο, πιστεύουµε ότι αυτό το
νοµοσχέδιο δεν έπρεπε να έχει έρθει τώρα στη Βουλή, έπρεπε
να έχει έρθει αργότερα και να είναι καλύτερα µελετηµένο. 

Το λέω αυτό γιατί; Διότι από τις τριάντα εννέα παρατηρήσεις
που έχει κάνει η ΠΟΕ-ΟΤΑ για το νοµοσχέδιο αυτό, η Κυβέρνηση
δεν δέχθηκε καµµία. Κατά τα άλλα είναι µια δηµοκρατική Κυβέρ-
νηση. Από τις εβδοµήντα περίπου παρατηρήσεις που έκανε η
ΚΕΔΕ, πάλι δεν δέχθηκε καµµία το Υπουργείο και ο κύριος
Υπουργός. Εµείς θα εξακολουθήσουµε να πιστεύουµε ότι η το-
πική αυτοδιοίκηση, το συνδικαλιστικό κίνηµα, η Βουλή των Ελλή-
νων και η δικαιοσύνη, είναι πυλώνες της δηµοκρατίας και ό,τι έχει
µε αυτό σχέση, εµείς θα το στηρίζουµε. Αν κάποιοι πάνε να πει-
ράξουν αυτούς τους τέσσερις πυλώνες, εµείς δεν µπορούµε να
είµαστε µαζί τους, δεν µπορούµε να συζητάµε και να ψηφίζουµε
κάτι µαζί τους.

Έρχεστε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο και λέτε να συνεχί-
σουν να λειτουργούν ακόµη και µετά από τρεις συνεχόµενες ζη-
µιογόνες εταιρικές κρίσεις οι αναπτυξιακές εταιρίες των δήµων.
Δεν σας λέµε την κακή εµπειρία που είχαµε περάσει τότε για να
δούµε τι γίνεται και τι εσείς κάνατε να µη µας στείλουν στοιχεία
ούτε οι εργαζόµενοι ούτε οι προϊστάµενοι. Βέβαια κι εµείς ως
κράτος τότε -αυτή η επάρατος κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου-
είπαµε ότι εδώ υπάρχει κράτος και πρέπει κάποιοι να αναλάβουν
τις ευθύνες τους γιατί δεν στέλνουν στοιχεία στο Υπουργείο
Εσωτερικών. 

Τι κάναµε; Όλους αυτούς τους υπαλλήλους τους οποίους
εσείς τους ωθούσατε να µην ακούν την κυβέρνηση -εσείς τα λέ-
γατε αυτά, λέγατε «µη στέλνετε στοιχεία», είσαστε οι πρωτοστά-
τες αυτής της κατάστασης- τους στείλαµε να περάσουν τα
πειθαρχικά συµβούλια, που προβλέπει η πειθαρχική διαδικασία.
Αυτή τη στιγµή υπάρχουν πέντε χιλιάδες εκκρεµείς περιπτώσεις
πειθαρχικών, τις οποίες έχει η Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης, η κ. Γεροβασίλη. 

Δυόµισι χρόνια δεν έχει προχωρήσει τίποτα. Δεν µπορεί να λει-
τουργήσει το κράτος -και να συνεχίσει να λειτουργεί- όταν οι ίδιοι
οι υπάλληλοι δεν σέβονται τους νόµους, δεν εφαρµόζουν τους
νόµους και δεν µπορεί τώρα η επόµενη, πιθανόν, κυβέρνηση, η
Νέα Δηµοκρατία, να έρθει και να προτείνει στους υπαλλήλους,
πάλι να µην ακούν τη σηµερινή Κυβέρνηση, διότι αυτό δεν θα
είναι πια κράτος, θα είναι κάτι άλλο, που δεν µπορώ να το χαρα-
κτηρίσω. 

Έρχεστε, λοιπόν, και βάζετε στις αναπτυξιακές εταιρείες και
διάφορα άλλα ρουσφέτια στους δήµους, γιατί προσπαθείτε να
βρείτε συµµάχους στην τοπική αυτοδιοίκηση. Δεν µπορέσατε να
κάνετε τίποτα την προηγούµενη φορά. Έχετε ελάχιστους δηµάρ-
χους, ελάχιστες δυνάµεις στην τοπική αυτοδιοίκηση. Θέλετε, λοι-
πόν, να αποκτήσετε άκρη στην τοπική αυτοδιοίκηση και αυτό
προσπαθείτε να κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο και µε το επόµενο
νοµοσχέδιο που µιλάτε για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όπως είπε ο ει-
σηγητής της Πλειοψηφίας. 

Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, βλέπω ότι µετά από δυόµισι χρό-
νια, η δική σας οµάδα δεν έχει εγκαταλείψει τα παιχνίδια µε τους
θεσµούς, το Σύνταγµα, τους νόµους, όταν κάποιοι βγαίνουν στην
τηλεόραση και µιλούν για «κινηµατικό νόµισµα», που είχατε πι-
στέψει κι εσείς. Ένας άλλος Υπουργός σας συνοµιλεί µε ισοβί-
τες. Δεν µιλάτε καθόλου. Κανείς σας. Δεν παίρνετε θέση.
Ελάχιστοι το κάνουν. Σφυρίζετε αδιάφορα, λες και δεν υπάρχετε. 

Αν κάποιος µου έλεγε πριν από χρόνια ότι ο νέος και άφθαρ-
τος κ. Τσίπρας θα συνέπραττε µε την Πρόεδρο του Αρείου
Πάγου και τον πρώην επικεφαλής της ΕΥΠ, που τον έχει κάνει
και Υπουργό -πρωτόγνωρο στα παγκόσµια χρονικά πιστεύω- εγώ

θα έλεγα ότι είναι πολύ µεγάλο ανέκδοτο αυτό. Είδαµε, όµως,
αυτές τις µέρες και την επίσκεψη της νοµικής συµβούλου του
Πρωθυπουργού, της πρώην Προέδρου του Αρείου Πάγου, να
επισκέπτεται την κυρία εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Δεν το πί-
στευα. Δυστυχώς, όµως, είναι πραγµατικότητα.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τα σκαρφιστή-
καµε εµείς. Κανένας δεν είναι προβοκάτορας. Κανένας δεν είναι
υπονοµευτής της Αριστεράς. Είναι γεγονότα που σας διαψεύ-
δουν, γιατί το µοναδικό πειστήριο της αλήθειας είναι οι πράξεις
κι όλα αυτά που σας είπα, είναι πράξεις. 

Εγώ, λοιπόν, θυµάµαι µεγάλες φυσιογνωµίες της Αριστεράς,
τον Φλωράκη, τον Κύρκο, τον Φαράκο, τον Παπαγιαννάκη, τον
Γιάνναρο. Έχουµε συνυπάρξει µε αυτούς τους ανθρώπους. Μπο-
ρεί να µας χώριζαν πολλά. Πάρα πολλά µας χώριζαν! Να ξέρετε,
όµως, ότι το ήθος και η προσήλωσή τους στις αρχές και στις
αξίες της Αριστεράς, τους καθιστούσαν για εµάς αξιοσέβαστα
πρόσωπα και τους σεβόµασταν όλοι όλες οι παρατάξεις της Βου-
λής κι όλες οι πλευρές της Βουλής. 

Αν έχετε, λοιπόν, αντιγράψει µόνο τα άσχηµα, τα οποία εµείς
τουλάχιστον δεν θέλουµε ξανά, αποδεικνύετε ότι έχετε διαβρω-
θεί πολύ. Δεν σας κρύβω ότι η επίδραση της εξουσίας πάνω σας
ήταν πολύ γοητευτική και πολύ καταλυτική, για να φέρετε προς
ψήφιση ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Όχι ότι δεν έχει καλά στοιχεία.
Έχει καλά στοιχεία, τα οποία εµείς θα τα αναδείξουµε στη δευ-
τερολογία µας και στην κατ’ άρθρο συζήτηση. Δεν µπορούµε,
όµως, να πάµε σε µια τέτοια φιλοσοφία και να ψηφίσουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο, που είναι γεµάτο λαϊκισµό και ρουσφέτια. 

Εγώ ήξερα ότι ένα µεγάλο και πολυσυλλεκτικό κόµµα, είναι
φυσικό να έχει όλα τα αγκάθια και τα λουλούδια µέσα του. Ξέ-
ρετε, όµως, ότι όλα αυτά ανθίζουν στους κοµµατικούς βιότο-
πους, γιατί πάντα υπήρχαν πελατειακές εξαρτήσεις. Αυτές ήταν
µια πολύ µεγάλη παθογένεια των κυβερνήσεων του τόπου. Κά-
ποιοι από εµάς θεωρούσαν, µάλιστα, το κράτος ως λάφυρο.
Αυτό ήταν λάθος. Αποδείχθηκε λάθος για τον τόπο. Κάνετε,
όµως, κι εσείς το ίδιο ακριβώς λάθος. Κάνατε τόσα λάθη σε δυό-
µισι χρόνια και καµµία αυτοκριτική. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι το ΑΣΕΠ ήταν µια µεγάλη µεταρρύθµιση
και φέρνετε τώρα ανθρώπους οι οποίοι είχαν περάσει µε το
ΑΣΕΠ το 2009, µε τις τότε ανάγκες, να τους διορίσετε. Η θεσµο-
θέτηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ», της «ΔΙΑΦΑ-
ΝΕΙΑΣ», του «OpenGov», τα κέντρα εξυπηρέτησης πολιτών ήταν
µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Ήρθαν, όµως, διάφορες κυβερνήσεις
κι όλα αυτά αποδυνάµωσαν την αρχική φιλοσοφία των µεταρ-
ρυθµίσεων.

Πρέπει, λοιπόν, ξανά όλοι εφόσον θέλουµε αυτή η χώρα να
πάει µπροστά και να ξαναλειτουργήσει, να επαναφέρουµε την
αρχική φιλοσοφία των νοµοθετηµάτων αυτών. 

Ό,τι πήραµε µε τους αρχικούς νόµους, θα πρέπει προσεκτικά
να το επαναφέρουµε. Θα πρέπει, βέβαια, να έχουµε και µια εξε-
λικτική διαδικασία, να αξιολογήσουµε τους νόµους. Ναι να φέ-
ρουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά να τον φέρουµε προς τη θετική
κατεύθυνση, να το συζητήσουµε. Όλα τα λάθη του όσα έχει, να
τα διορθώσουµε µε οµοφωνία. Εδώ είµαστε. Δεν παραµένουµε
αγκυλωµένοι και προσκολληµένοι σε παλιές, πιθανόν κακές µας
επιλογές. 

Δεν πρέπει, λοιπόν, να αυξήσουµε το κόστος των δαπανών του
δηµοσίου. Διότι σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο εσείς αυξάνετε
τις δαπάνες του δηµοσίου. 

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, πραγµατικά,
είναι αποκορύφωµα της πελατοκρατείας. Δεν έχει στο επίκεντρό
του να λύσει µεγάλα προβλήµατα της χώρας και της οικονοµίας.
Μοναδικό σας µέληµα είναι να συντηρήσετε αυτό που έχετε. Εγώ
σας λέω ότι τα ρουσφέτια, οι πελατειακές σχέσεις, η κοµµατο-
κρατία, η τρώση και το πλήγµα των θεσµών, επιβεβαιώνουν το
χαµένο ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Δυστυχώς, αγαπητοί
συνάδελφοι, φαίνεται ότι έχει φθαρεί πολύ.

Δεν µπορώ, όµως, να µη σχολιάσω και την επικαιρότητα, τι
έγινε χθες και προχθές, διότι πολιτική είναι η διαχείριση της κα-
θηµερινότητας, της επικαιρότητας και των ανθρώπινων σχέσεων. 

Για να ξεπλύνετε τις ευθύνες της περιόδου 2004-2009, προτι-
µάτε τον εξευτελισµό της δικαιοσύνης, παραπέµποντας ξανά και
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ξανά τον Γεωργίου πίσω. Εσείς, όµως, είστε αυτοί που στο τρίτο
µνηµόνιο -µε δουλοπρέπεια µάλιστα- υποχρεωθήκατε ταπεινω-
τικά στους δανειστές να διασφαλίσετε την απαλλαγή του Γεωρ-
γίου, που πολλοί από εσάς πρωταγωνιστούσατε την περίοδο
εκείνη και υποδαυλίσατε, βέβαια, ότι αυτό ήταν ένα πλασµατικά
διογκωµένο έλλειµµα. 

Έτσι, λοιπόν, κρατήσατε έναν µύθο, που πρέπει κάποια στιγµή
όλοι εδώ να αποφασίσουµε τι ήταν. Ήταν τόσο το έλλειµµα και
πήραµε τόσο το χρέος ή δεν ήταν τόσο το έλλειµµα και πήραµε
περισσότερα χρήµατα; Άρα εφόσον πήραµε περισσότερα χρή-
µατα, η οικονοµία µας πρέπει να πάει µπροστά ή θα πρέπει να
επιστρέψουµε τα χρήµατα. Κάποια στιγµή το ελληνικό Κοινοβού-
λιο θα πρέπει να αποφασίσει. Εκτός εάν πίσω από όλη αυτή τη
διαδικασία και τη λογική υπάρχει κάτι που πρέπει να αποκρύ-
ψουµε ή κάτι που δεν θέλουµε να συζητήσουµε. 

Βγήκατε, λοιπόν, χθες στις αγορές και σήµερα έχουµε έναν
θρίαµβο της Κυβέρνησης µετά από το 2014. Εµείς δεν είµαστε
µικρόψυχοι. Μπράβο για αυτή την προσπάθεια. Αυτό που άλλω-
στε µας ενδιαφέρει, είναι πώς θα προχωρήσει η χώρα µπροστά.
Και µας ενδιαφέρει αυτό και το δείξαµε. Βάλαµε το στήθος µας,
την πλάτη µας µπροστά και όχι τις προσωπικές µας φιλοδοξίες.
Βάλαµε τη χώρα µπροστά και όχι τον εαυτό µας. 

Το θέµα, όµως, είναι πώς πρέπει όλοι να είµαστε ρεαλιστές.
Είναι όντως θρίαµβος το χθεσινό; Υπήρξε, άραγε, έστω κάποια
µικρή βελτίωση µε βάση τα σηµερινά πολύ καλύτερα δεδοµένα
της Ευρωζώνης; Διότι άλλο είναι το 2014 και άλλο το 2017. Η
απάντηση είναι κατηγορηµατικά όχι». 

Αν παρακολουθήσουµε τα πραγµατικά στατιστικά στοιχεία, θα
δούµε ότι η Ελλάδα δανείστηκε το 2014 µε spread 435 µονάδες
βάσης, ενώ σήµερα δανείζεται µε 481 µονάδες βάσης δηλαδή
πιο ακριβά kαι αυτό επειδή η Γερµανία δανειζόταν για το αντί-
στοιχο οµόλογο µε απόδοση συν 0,6 το 2014, ενώ δανείζεται
τώρα µε αρνητική απόδοση 0,18. Κάντε τις διαφορές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό δεν ονοµάζεται επιτυχία, ιδιαίτερα
όταν υπολείπεται κατά πολύ της προσπάθειας που έγινε επί κυ-
βέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου και την οποία τότε όλοι σας χα-
ρακτηρίζατε -µε τον κύριο Πρωθυπουργό πρώτο και τον κ.
Λαφαζάνη- ως την απόλυτη αποτυχία της κυβέρνησης και ως
φιάσκο για την ελληνική οικονοµία. «Στηµένη θεατρική παρά-
σταση και πάρτι τοκογλύφων». Έτσι είχατε πει τότε. Αυτά έλεγε
ο κ. Τσίπρας. Εγώ τα θυµάµαι. Δεν έχω φάει λωτούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί από τη µια πλευρά
να βάζετε σκληρή φορολογία σε όλους τους πολίτες και τους
συνταξιούχους, να έχετε στεγνώσει την αγορά και ξαφνικά να
αρχίζετε να δίνετε κάποια ψίχουλα σε ορισµένους εργαζόµενους
για ψηφοθηρικούς λόγους. Για άλλη µια φορά ενισχύετε την κοι-
νωνική και εισοδηµατική ανισότητα. Το ίδιο κάνετε και µε τις
ΔΕΥΑ. 

Καλά τα άρθρα 1 έως 14. Όσον αφορά όµως στις ΔΕΥΑ, η µία
ΔΕΥΑ µε την άλλη έχει διαφορετική µισθολογική βάση, διαφορε-
τικά επιδόµατα. Γιατί δεν τα έχετε όλα µαζί; Γιατί η Αθήνα, η Θεσ-
σαλονίκη, η Πάτρα και άλλες πόλεις να είναι διαφορετικές από
τη Σπάρτη, από τη Σητεία, από τις Σέρρες;

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν βρίσκεται µόνο σε
συνθήκες καύσωνα. Παρακολουθεί αποσβολωµένη τον ορυµα-
γδό των αποκαλύψεων για τα επικίνδυνα καµώµατα µιας παρέας
ανερµάτιστων, άσχετων, επιπόλαιων και, κυρίως, αµοραλιστών
ανθρώπων. Στη σύγχρονη πολιτική ιστορία του τόπου αν εξαιρέ-
σουµε τους γελοίους συνταγµατάρχες της χούντας, δεν θα
βρούµε άλλα πιο φαιδρά πρόσωπα, να έχουν αναλάβει κυβερνη-
τικές ευθύνες. Τώρα που έπεσαν οι µάσκες, αποκαλύπτεται το
πραγµατικό πρόσωπο µιας µοιραίας και αδίστακτης οµάδας, που
έκανε τα πάντα για να βρεθεί στο πηδάλιο της εξουσίας. Μας κα-
τασυκοφάντησε, µας καθύβρισε, µας πέταξε πορτοκάλια, µας
πέταξε λεµόνια, µας πέταξε ό,τι υπήρχε και δεν υπήρχε, για να
µπορέσει να κατακτήσει την εξουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, δυστυχώς, βρίσκεται
δέσµια µιας οµάδας, η οποία δεν έχει πάτο ούτε κορυφή. Οι απο-
καλύψεις για το µαρτύριο της σταγόνας του Γιάννη Βαρουφάκη
αφήνουν άφωνους τους πάντες. Οι δε ψηφοφόροι του ΣΥΡΙΖΑ
παθαίνουν σοκ. Δεν µπορούν να πιστέψουν το µέγεθος της εξα-

πάτησης που έχουν υποστεί. Το κυριότερο απ’ όλα είναι αυτό
που διαβάζουµε και ακούµε αυτές τις µέρες, που ρεζιλεύουν τη
χώρα. Την εµφανίζουν σαν µια χώρα, η οποία δεν έχει πραγµα-
τικά τίποτα, είναι µια µπανανία.

Εκτός, όµως, από τον διασυρµό που έχει υποστεί ο τόπος,
υπάρχει και κάτι το χειρότερο. Το οικονοµικό κόστος των αλλο-
πρόσαλλων επιλογών του Βαρουφάκη και του Τσίπρα, του πρώ-
του εξαµήνου, µας κόστισε 100 δισεκατοµµύρια. Το γεγονός
αυτό να ξέρετε ότι δεν διαγράφεται όχι µόνο από τη Βουλή και
από τους Έλληνες αλλά και από την παγκόσµια οικονοµική ιστο-
ρία. Θα µας στοιχειώνει ως χώρα και θα στοιχειώνει τους πολιτι-
κούς, οι οποίοι πήραν τέτοιες αποφάσεις, όσο κι αν διαρκέσει
αυτή η πορεία τους. 

Αν και δεν πίστεψα ποτέ στα υπερφίαλα και εξωπραγµατικά
σας στρατηγήµατα, δεν ήταν λίγες οι φορές που σκέφτηκα ότι
µπορεί η παρουσία σας στη διακυβέρνηση της χώρας -το λέω
σαν αυτοκριτική- να σας βοηθήσει να καταλάβετε ότι δε νοείται
να πολιτεύεστε εκτός πραγµατικότητας. Δυστυχώς, όµως, έπεσα
έξω. Η προσαρµογή σας στον κόσµο της λογικής είναι πραγµα-
τικά αδύνατη. Εξακολουθείτε να ζείτε στο δικό σας σύµπαν. Έρ-
χεστε εδώ και µιλάτε για την Αριστερά. Για ποια Αριστερά; Είναι
Αριστερά, αυτό που εσείς εκφράζετε σήµερα στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο και στην ελληνική κοινωνία; Έχετε κανένα σκοπό;
Έχετε κανένα στόχο; Έχετε υπηρετήσει ένα από αυτά που η ίδια
η Αριστερά είχε στην ηθική της;

Ο αµοραλισµός σας δεν έχει όρια. Προκειµένου να απολαύ-
σετε τα αξιώµατα και τα προνόµια της εξουσίας, τα δέχεστε όλα
και τα υπογράφετε όλα. Συνάδελφοί µου Βουλευτές που ήταν
στο ΠΑΣΟΚ και τώρα είναι µαζί σας, δεν τους βλέπω καν στο Κοι-
νοβούλιο. Κάποτε ξάπλωναν έξω µε τους ήλιους. Να τους χαίρε-
στε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να πω ότι
είναι παραπάνω από σαφές ότι το σύστηµα αυτό που έχει σή-
µερα η χώρα, είναι καταστροφικό. Προσπαθεί να ελέγξει τα
πάντα. Η διάκριση των εξουσιών για εσάς, δεν υφίσταται. Για
εσάς η εξουσία είναι µία και µοναδική η δική σας εξουσία.

Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, οι δηµοσιογράφοι, τα πολιτικά
πρόσωπα και οι Βουλευτές που τολµούν να εκφράσουν διαφο-
ρετική άποψη από εσάς και να ασκήσουν κριτική στα πεπραγ-
µένα της Κυβέρνησης, ανήκουν σε µια κάστα συστηµικών. Την
προηγούµενη εβδοµάδα δέχτηκα µπούλινγκ από κοµµατικό σας
έντυπο πρωτοσέλιδο. Είπα κάτι διαφορετικό. Δεν υπάρχουν δια-
φορετικές απόψεις σ’ αυτή την Ελλάδα της µεγάλης δηµοκρα-
τίας!

Εδώ έχουµε να κάνουµε µε µια παγκόσµια πρωτοτυπία. Να θε-
ωρούνται αντισυστηµικά µέσα αυτά που πρόκεινται στην Κυβέρ-
νηση. Το µόνο έγκυρο και άτεγκτο µέσο, το οποίο είναι µαζί σας,
είναι η κρατική ΕΡΤ. Φτιάχνει αγάλµατα, φτιάχνει τύµβους, κάνει
τέσσερις ηµέρες γλέντια, που κάποιοι τα πληρώνουν. Ο µόνος
που απουσιάζει είναι ο κοµµατικός σας Γκαουλάϊτερ πίσω από
τις κάµερες. Αν και δεν πιστεύω ότι απουσιάζει.

Με αυτή τη νοοτροπία, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, πώς να
ανεχθείτε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης; Αφού κάνατε προ-
σπάθεια να την ελέγξετε, προωθώντας αρεστούς στην ηγεσία
της, περάσατε στην κατά µέτωπο επίθεση. Εξάλλου ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός έδωσε το σήµα, µιλώντας για θεσµικά εµπόδια. 

Κατά τον Αριστοτέλη, οι πολιτικές εξελίξεις, οι πολιτικές πρά-
ξεις έχουν αξία, όταν αποδεικνύουν ότι εµπνέονται από πολιτική
αρετή. Αν η πολιτική είναι η λειτουργία που ασκείται για το γενικό
συµφέρον, το µέτρο της δικαιοσύνης πρέπει να αποτελεί ένα
διαρκές µέληµα.

Πρέπει να στηρίζουµε τη δικαιοσύνη συνεχώς. Να της κάνουµε
κριτική, αλλά πάντα αυτή η κριτική να είναι µέσα στο πλαίσιο των
θεσµών. 

Αναπόφευκτη, λοιπόν, είναι και η άσκηση κριτικής, εφόσον το
σύνολο των πολιτών πρέπει να απολαµβάνει τα αγαθά και τις λει-
τουργίες των δηµοσίων υπηρεσιών. Ό,τι στρεβλό ή άδικο συνέβη
στο παρελθόν, δεν µπορεί να αποτελεί επιχείρηµα για τις κρατι-
κές και αυτοδιοικητικές λειτουργίες και δεν αποτελεί αιτιολογία
σηµερινών ή αυριανών πράξεων. 

Πηγαίνετε στις εκποµπές και λέτε: «Κι εσείς τι κάνατε χθες; Τα
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ίδια κάνατε». Μα είναι επιχείρηµα αυτό; Επειδή κάποτε κάναµε
κάτι, πρέπει να το κάνετε κι εσείς; Εµείς κριθήκαµε! 

Εµείς, λοιπόν, δεν πάµε σε καταστάσεις συµψηφισµού. Εµείς
θα είµαστε εδώ για να σας κριτικάρουµε, γιατί αυτός είναι ο
ρόλος µας. Αυτό επιβάλλει ο κοινοβουλευτισµός και η αρχή της
Αντιπολίτευσης. 

Κατά πόσο, λοιπόν, είναι ηθικό, να εξαπατάς τους συµβασιού-
χους των ΟΤΑ, ενώ γνωρίζεις ότι οι αποφάσεις και οι παρατάσεις
προσκρούουν στο Σύνταγµα και στο Ελεγκτικό Συνέδριο, το
οποίο δεν έχει δικαίωµα να νοµιµοποιήσει δαπάνες, που εµφα-
νώς απορρέουν από παράνοµες προσλήψεις των δηµάρχων. Εάν
οι παρατάσεις δίνονταν, γιατί οι συµβασιούχοι κάλυπταν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες, γιατί η Κυβέρνηση δεν προκήρυξε διαγω-
νισµό και γιατί δεν το απαίτησαν και δεν επέµεναν οι δήµαρχοι -
γιατί δεν απαίτησαν οι δήµαρχοι να γίνει;- έχουν δίκιο οι
συµβασιούχοι που θέλουν να κρατήσουν τη δουλειά τους, που
τους εξασφαλίζει τα στοιχειώδη για την επιβίωσή τους. Είναι τε-
λευταίοι οι συµβασιούχοι που ευθύνονται για όλα αυτά που γί-
νονται. 

Είναι, λοιπόν, εύλογη η απορία των πολιτών. Από πού απο-
κτούν οι ασκούντες την εξουσία το δικαίωµα, σε οποιοδήποτε
επίπεδο, να µην εφαρµόζουν τους νόµους και να µη σέβονται το
Σύνταγµα; Αυτές οι συµπεριφορές αποµακρύνουν τους πολίτες
από την πολιτική. 

Έτσι, λοιπόν, δεν παίρνω πίσω τίποτα από αυτά που είπα.
Είστε το απόλυτο παράδειγµα της πελατειακής αντίληψης. Δεν
θέλετε το δηµόσιο να προσφέρει ποιοτικές υπηρεσίες ούτε να
παίξει τον αναπτυξιακό του ρόλο. Θέλετε ένα δηµόσιο, που να
χειραγωγείτε και να επιτυγχάνετε τους άνοµους στόχους σας. 

Η δηµιουργία κυβερνητικού συστήµατος στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης –αυτές τις ηµέρες συζητάµε το σχετικό νοµοσχέ-
διο-, η άλωση της δικαιοσύνης και ο έλεγχος του κρατικού µη-
χανισµού µε τον διορισµό κοµµατικών τοποτηρητών, θεωρούνται
από την Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου απαραίτητοι όροι, προ-
κειµένου παράλληλα µε την Κυβέρνηση να καταλάβουν και την
πολυπόθητη εξουσία. 

Εάν θυµάµαι καλά, το είχε πει ο Πολάκης πριν από τέσσερις
µήνες σε µία οµιλία του στο Αιγάλεω: «Δεν έχουµε καταλάβει
ακόµη την εξουσία. Όταν την καταλάβουµε, θα δείτε τι έχετε να
πάθετε!».

Η εξουσία είναι τιµωρός του πολίτη σύµφωνα µε την αντίληψη
κάποιων όχι τη δική µας. Η εξουσία είναι ο υπηρέτης του πολίτη.
Αυτός ο οποίος ασκεί εξουσία, θα πρέπει πρώτα από όλα να κα-
ταλαβαίνει και να κατεβαίνει στη θέση του πολίτη. 

Την ίδια στιγµή που έλεγε αυτά ο κ. Πολάκης, ο κ. Τσίπρας,
προσπαθώντας µάλλον χθες και προχθές να επιδείξει την εικόνα
µίας δήθεν αυτοκριτικής προς το εξωτερικό, σε συνέντευξή του
στη βρετανική “GUARDIAN” προχώρησε σε µία ανώφελη παρα-
δοχή. Παραδέχθηκε ότι έκανε µεγάλα λάθη! Όπως δήλωσε χα-
ρακτηριστικά: «Όταν ήρθα σε αυτό το γραφείο, δεν είχα την
εµπειρία ή την αίσθηση, πόσο µεγάλες θα είναι οι καθηµερινές
δυσκολίες» και πρόσθεσε: «Έχω κάνει λάθη, µεγάλα λάθη στην
επιλογή των ανθρώπων σε θέσεις». 

Γιατί ο ελληνικός λαός, αγαπητέ κύριε Πρωθυπουργέ, αγαπητέ
κύριε Τσίπρα, να πληρώνει τα λάθη σου; Ο λαός δεν χρωστάει
σε κανέναν από εµάς τίποτα. Εµείς του χρωστάµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Γρηγοράκο. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό
λεπτό. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Έχετε δώσει πέντε λεπτά παραπάνω,
κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εάν χρειαστείτε
χρόνο, κυρία Ζαρούλια, θα έχει και ο δικός σας αγορητής. Το
είπα εξαρχής.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Η πρωθυπουργία και η κυβέρ-
νηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ευθύνες. Θέλει πολλή
δουλειά για να κάνεις τον Πρωθυπουργό. Εσείς ήρθατε να µά-
θετε να κυβερνάτε στην πλάτη ενός κουρασµένου και ταλαιπω-
ρηµένου ελληνικού λαού, που και εσείς οι ίδιοι είχατε συµβάλει
στην ταλαιπωρία του, µε το να του τάζετε λαγούς µε πετραχήλια. 

Τα λάθη σας είναι καταστρεπτικά για τη χώρα, την κοινωνία,
την οικονοµία και το πολιτικό σύστηµα. Η Ελλάδα θα πρέπει να
παραµείνει ψηλά στη συνείδηση των Ελλήνων και των Ευρω-
παίων πολιτών. 

Δεν λύνονται τα µεγάλα προβλήµατα του τόπου, µε το να κα-
ταστρατηγείτε το Σύνταγµα. Είστε µε την πλάτη στον τοίχο. Όσο
και να προσπαθείτε να κοροϊδέψετε για άλλη µία φορά τον ελ-
ληνικό λαό µε οµοβροντία δέκα νοµοσχεδίων τις τελευταίες δέκα
ηµέρες, που όλα αυτά τα νοµοσχέδια έχουν κύριο χαρακτηρι-
στικό τον λαϊκισµό και την ιδεοληψία, δεν θα τα καταφέρετε να
πείσετε κανέναν. Θα πέσετε µέσα στον λάκκο, που έχετε ανοίξει
εσείς οι ίδιοι. 

Καταλαβαίνω την αµηχανία σας, καταλαβαίνω ότι το κουβάρι
των αποκαλύψεων θα σας πάρει µαζί, όµως η εµµονή σας να πα-
ραµείνετε στην Κυβέρνηση, σωρεύει καταστροφικά αδιέξοδα για
τη χώρα.

Η µόνη αξιοπρεπής λύση είναι η προσφυγή στις εκλογές. Να
συµφιλιωθείτε –ο χρόνος τρέχει- µε την πλήρη αποτυχία σας και
να ανοίξετε τον δρόµο για την προσφυγή στη λαϊκή ετυµηγορία.
Διαφορετικά ο αργός θάνατος που επιλέγετε, θα σας διασύρει
ακόµα περισσότερο. 

Εµείς ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που βρίθει όλων αυτών που πε-
ριέγραψα προηγουµένως, δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε επί
της αρχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Χρυσής Αυγής, o συνάδελφος κ. Ευάγγελος
Καρακώστας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Από την αρχή της συζήτησης του
εν λόγω σχεδίου νόµου στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής το
χαρακτηρίσαµε ως ρουσφετολογικό, χαρακτηρισµός στον οποίο
εµµένουµε και µετά την ολοκλήρωση των συνεδριάσεων της επι-
τροπής και µε την εισαγωγή αυτού στην Ολοµέλεια.

Πέραν όλων των άλλων, όµως, το νοµοσχέδιο αυτό αναδει-
κνύει τη βαθιά υποκρισία της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, η
οποία έχει ψηφίσει δύο µνηµόνια µε εξαιρετικά σκληρά µέτρα για
τον ελληνικό λαό, υποστηρίζοντας µάλιστα ότι το έπραξε µε
βαριά καρδιά και πως θα τα εφαρµόσει µεν µε κοινωνικό πρό-
σηµο δε.

Εδώ, ακριβώς, οφείλουµε να επιµείνουµε -στο κοινωνικό δη-
λαδή πρόσηµο- για να καταδείξουµε, πως όπου πρόκειται για τα-
κτοποίηση και βόλεµα δικών της παιδιών, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
– ΑΝΕΛ µπορεί να ντυθεί µε τον µανδύα της επανάστασης. Το τι
εννοώ θα σας το εξηγήσω αµέσως.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ έχει ψηφίσει τη µνηµονιακή δέ-
σµευση της µίας πρόσληψης για κάθε τέσσερις αποχωρήσεις
από το δηµόσιο για το έτος 2017. Για το έτος 2018 και µε την
προϋπόθεση ότι τηρούνται οι δηµοσιονοµικοί στόχοι, η αναλογία
αυτή θα µετατραπεί σε µία πρόσληψη για κάθε τρεις αποχωρή-
σεις. Επαναλαµβάνω ότι πρόκειται για µνηµονιακή υποχρέωση,
την οποία ψήφισε µε βαριά καρδιά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ!

Πάµε, όµως, να δούµε τι προβλέπει το σχετικό άρθρο 18 του
εν λόγω νοµοσχεδίου. Καταργείται η αναστολή προσλήψεων
προσωπικού, µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας στις δηµοτικές
επιχειρήσεις ραδιοφώνου ή τηλεοπτικού σταθµού.

Τι σηµαίνει πρακτικά αυτό; Σηµαίνει ότι ανοίγει όχι ένα παρά-
θυρο αλλά µία µπαλκονόπορτα για νέες προσλήψεις κοµµατικών
φίλων κατά παραβίαση της µνηµονιακής δέσµευσής σας. Για να
προλάβω εκείνους τους κρατικοδίαιτους και βολεµένους Αριστε-
ρούς, οι οποίοι θα επιδιώξουν να αποπροσανατολίσουν την κοινή
γνώµη, θέτοντας το κίβδηλο και άτοπο επιχείρηµα, «Δηλαδή η
Χρυσή Αυγή είναι υπέρ των µνηµονιακών δεσµεύσεων;», θα θέσω
εγώ ερωτήµατα προς τη χούντα του µνηµονίου, η οποία εξου-
σιάζει και διατείνεται, µάλιστα, πως εξουσιάζει µε ταξικό και κοι-
νωνικό πρόσηµο. 

Γιατί, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν παρέκκλινε των µνηµονιακών
της υποχρεώσεων, σε ζητήµατα τα οποία αφορούν τους αγρό-
τες; Γιατί η Κυβέρνηση δεν παρέκκλινε των µνηµονιακών υπο-
χρεώσεών της, σε ζητήµατα τα οποία αφορούν τους ελεύθερους
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επαγγελµατίες, τις συµβάσεις δουλείας -και όχι εργασίας- των
εργαζοµένων στο ιδιωτικό τοµέα, τους συνταξιούχους; 

Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Διότι όλες οι παραπάνω κατηγο-
ρίες δεν συνιστούν την κοµµατική βάση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία δεν
είναι άλλη από το δηµόσιο και για να είµαστε πιο ακριβείς από
το πελατειακό κράτος. 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή και προκειµένου να προλά-
βουν κατηγορίες περί ρουσφετιών µε βάση το συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου, ο εισηγητής της κυβερνητικής πλειοψηφίας
κατηγόρησε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, για τα ρουσφέτια
και τις αθρόες προσλήψεις στο δηµόσιο που έγιναν κατά το πα-
ρελθόν.

Η Χρυσή Αυγή συµφωνεί απολύτως, µε την επισήµανση, βέ-
βαια, πως η πλειοψηφία των Βουλευτών και στελεχών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, διορίστηκαν επί ηµερών
ΠΑΣΟΚ. Προφανώς, λοιπόν, καταγγέλλουν και οι ίδιοι τους διο-
ρισµούς τους. Αυτό είναι θετικό βήµα και το επιδοκιµάζουµε.

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, από την άλλη πλευρά, κα-
τηγόρησαν την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ότι διευρύνει το κοµ-
µατικό κράτος που αυτοί δηµιούργησαν, επιχειρώντας σωρεία
προσλήψεων στον δηµόσιο τοµέα. 

Η Χρυσή Αυγή συµφωνεί απολύτως και µε αυτούς, µε την επι-
σήµανση, βέβαια, της παραδοχής από µέρους ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας της ολοκληρωτικής τους ευθύνης µέχρι το 2015 για
την τερατογένεση, η οποία καλείται πελατειακό κράτος και συνι-
στά µια από τις βασικές αιτίες της σηµερινής δεινής οικονοµικής
κατάστασης στην οποία βρίσκεται η χώρα µας. Πελατειακό κρά-
τος, λοιπόν, µε σφραγίδα ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας και
πλέον σφραγίδα ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ.

Το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου δίνει µια πολύ ωραία εικόνα, για
να εξηγήσουµε σε κάποιον τι είναι το πελατειακό κράτος. Πελα-
τειακό κράτος είναι να αρνείται η Κυβέρνηση, να αποδώσει συν-
τάξεις σε συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν κατοχυρώσει δικαίωµα
κι έχουν καταθέσει τα αναγκαία δικαιολογητικά εδώ και δύο χρό-
νια τουλάχιστον. «Και γιατί αρνείται;» θα ρωτήσει κάποιος και θα
του απαντήσουµε εµείς: «Βλέπεις άλλον τρόπο, για να µπορεί η
χούντα του µνηµονίου να εµφανίζει πλεόνασµα;». 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, η οποία αρνείται να χορηγήσει, ως οφεί-
λει, τις συντάξεις, θα ψηφίσει την καταβολή αντιµισθίας για τους
αντιδηµάρχους αλλά και αποζηµιώσεις για τους συµµετέχοντες
στα δηµοτικά συµβούλια, ενώ παράλληλα το νοµοσχέδιο προ-
βλέπει δαπάνες για τη µετακίνηση αντιπεριφερειαρχών και περι-
φερειακών συµβούλων. Και σταµατά εκεί η µεγαλοψυχία της
Αριστεράς; Όχι. Οι Αριστεροί είναι άνθρωποι της τέχνης και του
πολιτισµού και γι’ αυτό οι µουσικοί των δήµων θα λαµβάνουν ένα
µηνιαίο επίδοµα ύψους 50 ευρώ. 

Πελατειακό κράτος είναι να βάζουν λουκέτο στον ιδιωτικό
τοµέα ελέω της σκληρής φορολογίας η µία επιχείρηση µετά την
άλλη, να µένουν άνεργοι χιλιάδες Έλληνες και Ελληνίδες, αλλά
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να ορίζει πως οι πολυµετοχικές ανα-
πτυξιακές ανώνυµες εταιρείες ΟΤΑ, εξακολουθούν να λειτουρ-
γούν ακόµη και αν παρουσιάζουν τρεις συνεχόµενες ζηµιογόνες
εταιρικές χρήσεις και η συµµετοχή της εταιρείας σε ένα εθνικό
ή ευρωπαϊκό πρόγραµµα συνιστά έµπρακτη απόδειξη της φερεγ-
γυότητας και της αξιοπιστίας της εταιρείας ως εξωστρεφούς
αναπτυξιακού µηχανισµού της τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και
της δυνατότητάς της να αντιµετωπίζει επιτυχώς τις χρηµατοδο-
τικές ανάγκες και τις οικονοµικές της υποχρεώσεις.

Επιπλέον να νοµοθετεί ότι τα δηµοτικά περιφερειακά θέατρα
ακόµη και αν παρουσιάζουν τρεις συνεχόµενες ζηµιογόνες εται-
ρικές χρήσεις δύο χρόνια µετά την ίδρυσή τους ή τα ίδια κεφά-
λαια µειωθούν κάτω του 50% του µετοχικού κεφαλαίου, αυτά θα
πρέπει να συνεχίσουν να λειτουργούν και να αντιµετωπιστούν µε
ιδιαίτερο τρόπο, ώστε να συνεχίσει η απρόσκοπτη άσκηση του
πνευµατικού τους ρόλου ως κέντρα πολιτισµού. Η διάταξη αυτή
αποτελεί συνέχεια εκείνης η οποία ψηφίστηκε προ ηµερών και
µε βάση την οποία προσελήφθησαν ή θα προσληφθούν καλλιτε-
χνικοί διευθυντές στα ΔΗΠΕΘΕ, χωρίς να είναι απαραίτητη η κα-
τοχή τίτλου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Αντί, συνεπώς, να επιχειρείτε επί µαταίω, να πείσετε εµάς ότι
το νοµοσχέδιό σας δεν είναι ρουσφετολογικό, φροντίστε να πεί-

σετε την ελληνική κοινωνία, το τουλάχιστον ενάµισι εκατοµµύριο
των ανέργων, τους νεοπροσλαµβανόµενους που δουλεύουν
πάρα πολύ σκληρά για να πάρουν 400 ευρώ τον µήνα, τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες τους οποίους αφανίζετε µεθοδικά, τους
αγρότες τους οποίους επιχειρείτε να εκριζώσετε από τη γη τους,
τους συνταξιούχους των οποίων τις συντάξεις πετσοκόβετε, για
να χτίσετε τον µύθο του πρωτογενούς πλεονάσµατος, για το
οποίο έχετε δεσµευτεί έναντι των διεθνών αφεντικών σας αρχικά
µέχρι το 2022 και ακολούθως µέχρι το 2060.

Σας το δηλώσαµε ξεκάθαρα κατά τη συνεδρίαση της επιτρο-
πής, σας το δηλώνουµε και τώρα. Το πρωτογενές πλεόνασµα για
το οποίο µε υπέρµετρη αλαζονεία υπερηφανεύεστε, είναι το αίµα
του ελληνικού λαού, το οποίο δουλικά και απλόχερα προσφέρετε
στη διάθεση των τοκογλύφων. Είναι το προϊόν της άδικης και
σκληρότατης φορολόγησης των συµπατριωτών µας. Είναι το
προϊόν της ληστείας που επιφυλάσσει το µνηµονιακό καθεστώς
προς τους πολίτες, µη αποδίδοντας τις οφειλές του προς αυ-
τούς.

Είναι το προϊόν της κατάλυσης του κοινωνικού κράτους για
τους Έλληνες µόνο, διότι για τους λαθροµετανάστες και άλλους,
υποτίθεται, ευπαθείς το κοινωνικό και ανθρωπιστικό κράτος ζει
και βασιλεύει, έχοντας µάλιστα καταστεί µια εξόχως κερδοφό-
ρος µπίζνα για πλήθος συντρόφων σας.

Είναι, τέλος, το προϊόν της πλήρους διάλυσης της δηµόσιας
υγείας των νοσοκοµειακών µονάδων σε όλη τη χώρα, το προϊόν
της στοχευµένης στοχοποίησης των στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. Γιατί στοχευµένη; Διότι δεν
συγκαταλέγονται αυτοί στο πελατειακό σας κράτος και γι’ αυτόν
τον λόγο τους στοχοποιείτε τόσο εσείς όσο και οι µηχανισµοί
προπαγάνδας που ελέγχετε, εξαπολύοντας το µπολσεβίκικο
µίσος σας µε δηµοσιεύµατα του Τύπου: «Πάνω από το 50% των
αστυνοµικών ψηφίζει Χρυσή Αυγή» ή «Πολύ υψηλό ποσοστό
αξιωµατικών και υπαξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων ψηφί-
ζουν Χρυσή Αυγή».

Δεν µας είπατε, όµως, ξεχάσατε ή κάνατε πως ξεχάσατε, τι ψή-
φισε η συντριπτική πλειοψηφία των εφοριακών, τι ψήφισε η συν-
τριπτική πλειοψηφία των διορισµένων δασκάλων και καθηγητών,
τι ψήφισε η πλειοψηφία των υπαλλήλων στους ΟΤΑ και των ερ-
γαζοµένων στα ΔΗΠΕΘΕ, τι ψήφισε άραγε η συντριπτική πλει-
οψηφία των στελεχών και εργαζοµένων της «σοβιετικής» σας
ΕΡΤ. Εκεί δεν βγάζετε άχνα, διότι ακριβώς πρόκειται για το πε-
λατειακό σας κράτος, το οποίο όχι απλώς συντηρείτε αλλά και
το διευρύνετε παντοιοτρόπως. Αυτό είναι το περίφηµο κοινωνικό
πρόσηµο της Κυβέρνησής σας, όπου κοινωνικό πρόσηµο το βό-
λεµα και οι διορισµοί των παιδιών και των κοµµατικών σας πραι-
τόρων.

Με τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων είστε πολύ
κουβαρντάδες προς συγκεκριµένες πάντα ειδικές κατηγορίες.
Όταν, όµως, πρόκειται για τα δικά σας χρήµατα, ο ψευδεπίγρα-
φος σοσιαλισµός σας πάει περίπατο και ξεχνάτε να δηλώσετε
καµµιά φορά και κάνα δυο εκατοµµύρια στην εφορία.

Ενώ ένα διαρκώς αυξανόµενο τµήµα των συµπατριωτών µας
πένεται και οδηγείται µεθοδικά προς την εξαθλίωση, η έγνοια της
Κυβέρνησης της Αριστεράς και φυσικά των ψευτοχριστιανοπα-
τριωτών ΑΝΕΛ, είναι η δηµιουργία κέντρων αποτέφρωσης νε-
κρών, µε την προκλητικότατη για την συντριπτική πλειοψηφία
των Ελλήνων αναφορά της αιτιολογικής έκθεσης πως ο νοµοθέ-
της έχει σκοπό να συµβάλλει στην εµπέδωση µιας προοδευτικής
αντίληψης των πραγµάτων, επιβαλλόµενης σε κάθε περίπτωση
από τη σύγχρονη πραγµατικότητα.

Δεν είναι, βεβαίως, καµµία σύγχρονη πραγµατικότητα εκείνη
η οποία επιβάλλει την εµπέδωση µιας δήθεν προοδευτικής αντί-
ληψης των πραγµάτων, αλλά είναι αναµφίβολα το συµπλεγµατικό
σας µίσος προς την ορθόδοξη χριστιανική πίστη και ακολούθως
η εξυπηρέτηση συγκεκριµένων οικονοµικών συµφερόντων, τα
οποία, βεβαίως, θα αναδειχθούν µετά την ψήφιση της συγκεκρι-
µένης διάταξης.

Επιπρόσθετα εν µέσω της αµείλικτης για τους συµπατριώτες
µας φοροεισπρακτικής σας πολιτικής η Κυβέρνηση της Αριστε-
ράς πάντα µαζί µε τους γιαλαντζί εθνικόφρονες των ΑΝΕΛ καί-
γονται για τη συγκρότηση Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγένειας, διότι
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οι φιλοξενούµενοι της Κυβέρνησης λαθροµετανάστες, όχι µόνο
υποχρεώνονται από το δηµοκρατικό τόξο να εγκατασταθούν µο-
νίµως στην Ελλάδα αλλά τους παρέχεται και ως δώρο η ελληνική
ιθαγένεια.

Βεβαίως παράλληλα µε το αντεθνικό σας µίσος, φροντίζετε να
κάνετε και µπίζνες, όπως στην περίπτωση των διορισµών στα hot
spots, οπότε βολέψτε και στη συγκεκριµένη ειδική γραµµατεία
τα παιδιά και τους κοµµατικούς σας πραίτορες. Τσάµπα είναι για
σας, ο ελληνικός λαός πληρώνει τον ψευδεπίγραφο ανθρωπισµό
σας.

Συµπερασµατικά καταδείξαµε µε συντριπτικά επιχειρήµατα το
γεγονός ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου είναι ρουσφετολογικό και
συνιστά µεγέθυνση του πελατειακού κράτους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Διόλου συµπτωµατικό το γεγονός ότι τα ποσοστά της Χρυσής
Αυγής στους δηµοσίους υπαλλήλους είναι εξαιρετικά περιορι-
σµένα. Αντιθέτως το κίνηµα των Ελλήνων εθνικιστών χαίρει της
εκτίµησης, υποστήριξης και εµπιστοσύνης των φτωχών λαϊκών
στρωµάτων, έχει δηλαδή απήχηση και επιρροή σε εκείνους που
έχουν στο µέγιστο πληγεί από τα µνηµόνια και επί της ουσίας
αποτελούν, είτε το θέλετε είτε όχι, το ευρύ φάσµα των µη προ-
νοµιούχων Ελλήνων.

Πώς, όµως, ερµηνεύεται το γεγονός ότι αυτό το αναµφισβή-
τητα ευρύ φάσµα των µη προνοµιούχων, δεν αποτυπώνεται και
εκλογικά; Δύο είναι οι βασικοί παράγοντες που οδηγούν σ’ αυτό.
Πρώτον, ένα µέρος των µη προνοµιούχων Ελλήνων εξαπατάται
από το πολιτικό σύστηµα και από το µιντιακό κατεστηµένο σε
βαθµό τέτοιο, ώστε να πιστεύει ότι τα συµφέροντά του ταυτίζον-
ται µε τα συµφέροντα της διεφθαρµένης πλουτοκρατίας. Όποτε
δε αποτυγχάνει η προπαγάνδα της ταύτισης των συµφερόντων,
τότε εξαπολύεται η πολιτική τροµοκρατία µε ψευτοδιλήµµατα
τρόµου.

Δεύτερον –και βασικότερο- είναι η αποχή από τις εκλογές, η
οποία συνιστά τη µεγαλύτερη δυνατή βοήθεια προς το καθεστώς
της σαπίλας, καθώς η επιλογή της συνιστά µεν αντίθεση προς
αυτό το καθεστώς, αλλά δεν συνιστά θέση. Η µη συνειδητοποί-
ηση από µέρους των µη προνοµιούχων της ισχύος τους αποτελεί
το µεγαλύτερο όπλο για το πελατειακό κράτος, καθώς του δίνει
τη δυνατότητα όχι µόνο της συντήρησης αλλά και της διεύρυν-
σης των προκλητικών του προνοµίων. Το πελατειακό κράτος
αποκτά ανέλπιστα ακόµη µεγαλύτερη πολιτική επιρροή, διαλύον-
τας κάθε προοπτική ανάδειξης αντίπαλου δέους και κατ’ επέ-
κταση εν δυνάµει απειλής για την ύπαρξή του. 

Έχω την ακλόνητη πεποίθηση, πως στο διάβα του χρόνου θα
αναδεικνύεται ολοένα και περισσότερο ο διαβρωτικός ρόλος του
πελατειακού κράτους. Όµως τα δεινά δεν πρόκειται να εκλεί-
ψουν αλλά ούτε καν να περιοριστούν, εάν οι µη προνοµιούχοι
συµπατριώτες µας δεν συνειδητοποιήσουν, πως µπορούν να
συµβάλλουν καίρια στην αντιµετώπισή τους.

Γι’ αυτόν τον λόγο η Χρυσή Αυγή θεωρεί ως κοινωνική ανα-
γκαιότητα το γκρέµισµα του πελατειακού κράτους και ως εκ τού-
του απευθύνουµε κάλεσµα προς τους µη προνοµιούχους
συµπατριώτες µας να στηρίξουν τη Χρυσή Αυγή, για να απαλλα-
γούµε επιτέλους από αυτό το καρκίνωµα.

Φυσικά και καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών αποτελείται από

τέσσερις ενότητες και πλέον των εκατόν πενήντα άρθρων µε τις
ενσωµατωµένες τροπολογίες. Καταπιάνεται µε µια µεγάλη γκάµα
εκκρεµών υποθέσεων στους ΟΤΑ, που συνιστούν ρυθµιστικές
διατάξεις, απαραίτητες όµως για να περάσει το αστικό κράτος
στην επόµενη φάση των αντιδραστικών εκσυγχρονισµών του, µε-
ταξύ άλλων στην αναθεώρηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» κατ’ απαίτηση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των δανειστών και του µεγάλου κεφα-
λαίου. 

Είναι ένα σχέδιο νόµου ενταγµένο στις στρατηγικές επιλογές
του κεφαλαίου. Άλλωστε στρατηγικό ζητούµενο της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και των άλλων κοµµάτων του ευρωµονόδροµου,

είναι η εφαρµογή µίας πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, έτσι ώστε
η τοπική αυτοδιοίκηση –για την ακρίβεια, η τοπική διοίκηση- να
αποκτήσει επιχειρησιακή, διαχειριστική, θεσµική επάρκεια, να
αποτελέσουν οι δοµές της οικονοµικά και διοικητικά αυτοτελείς
µονάδες και ως εταίροι των άλλων επιπέδων διοίκησης της
χώρας να έχουν αναπτυξιακό ρόλο, να πρωταγωνιστήσουν, δη-
λαδή, στην καπιταλιστική ανάπτυξη, να τη διευκολύνουν και να
την ενισχύσουν. 

Τι συνιστά αυτή η στρατηγική µε την οποία συµφωνούν και τα
άλλα κόµµατα του ευρωµονόδροµου; Πρώτον, συνιστά την πο-
λύπλευρη ενίσχυση των δοµών της τοπικής διοίκησης µε χαρα-
κτηριστικά ανταγωνιστικών επιχειρήσεων, που δεν θα αφήνουν
αναξιοποίητη καµµία δυνατότητα για επιχειρησιακή δράση στην
περιοχή τους, από τα βουνά και τις θάλασσες µέχρι τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας ό,τι έχει ο καθένας. 

Δεύτερον, συνιστά αναζήτηση νέων φοροεισπρακτικών µηχα-
νισµών, νοµιµοποίηση παλαιών µέσων µέσω και της τοπικής δι-
οίκησης, µεταφορά νέων φορολογικών βαρών στις πλάτες των
λαϊκών νοικοκυριών. 

Προβλέπεται, άλλωστε, και στο παρόν σχέδιο νόµου η αναβάθ-
µιση της επιχειρησιακής ικανότητας των δήµων στην είσπραξη
των ίδιων εσόδων. Επιχειρείται να εξαντληθούν όλες οι δυνατό-
τητες είσπραξης των οφειλών των λαϊκών στρωµάτων, που στε-
νάζουν σε συνθήκες κρίσης. 

Τρίτον, συνιστά σύνδεση µε ευρωπαϊκά όργανα και φορείς,
ώστε να διευκολύνουν την επιχειρησιακή δράση και τον συνολικό
σχεδιασµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης εντός της κάθε χώρας,
αλλά ακόµα περισσότερο τον κοινό σχεδιασµό µεταξύ περιφε-
ρειών και χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι Ευρωπαϊκοί Όµι-
λοι Εδαφικής Συνεργασίας, που αποτελούν το τρίτο µέρος του
σχεδίου νόµου, κινούνται προς αυτή την κατεύθυνση.

Τέταρτον, συνιστά προώθηση της λεγόµενης κοινωνικής οικο-
νοµίας, ΜΚΟ, Κοιν.Σ.Επ, δίκτυα και συνεταιρισµοί προσώπων, µε
πρόσχηµα τη λαϊκή συµµετοχή την αντιµετώπιση της ανεργίας,
την αυτοδιαχείριση προβληµατικών επιχειρήσεων. Παλιές δοκιµα-
σµένες και αποτυχηµένες συνταγές του καπιταλισµού που σήµερα
υιοθετούνται και από οπορτουνιστές σε µια διαδικασία ενσωµά-
τωσης λαϊκών συνειδήσεων. 

Πέµπτον, συνιστά διευκόλυνση των ΟΤΑ στην αξιοποίηση δια-
φόρων χρηµατοδοτικών εργαλείων, στην προσέλκυση επενδύ-
σεων και συγκέντρωση πόρων, στην απλούστευση των
διαδικασιών εισόδου ιδιωτών σε υπηρεσίες και έργα είτε µε συµ-
βάσεις παραχώρησης είτε µε ΣΔΙΤ είτε και µε απευθείας αναθέ-
σεις. 

Έκτο, συνιστά την εµπορευµατοποίηση κατεξοχήν κοινωνικών
αγαθών, όπως είναι το νερό, ύδρευση, αλλά και άρδευση, την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, την προσχολική αγωγή, τη φρον-
τίδα ηλικιωµένων, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και άλλα. 

Έβδοµο, συνιστά τη γενίκευση των ελαστικών εργασιακών
σχέσεων µε την ανατροπή της αναλογίας µονίµων και ελαστικά
απασχολούµενων εργαζόµενων, σε βάρος των πρώτων, την πα-
ραπέρα µείωση του µισθολογικού κόστους, τη διαµόρφωση νέας
γενιάς εγκλωβισµένων εργαζόµενων στη δια βίου εργασιακή πε-
ριπλάνηση µε µισθούς πείνας, που θα καταλήγουν στο επίπεδο
του λεγόµενου εισοδήµατος κοινωνικής αλληλεγγύης, και συν-
τάξεις µετά τα εξήντα επτά.

Κυρίες και κύριοι, και στις τέσσερις συνεδριάσεις της αρµό-
διας επιτροπής για το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου η αντιπαρά-
θεση ανάµεσα στους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τη Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι εστιάστηκε σε δευτερεύοντα ζητήµατα δια-
τάξεων και όχι στον πυρήνα του. Αξιοποίησαν το εύρος των δια-
τάξεων, την πολυπλοκότητά τους και τη διαχειριστική λογική που
τις διέπει, των φωτογραφικών διατάξεων, προκειµένου να απο-
φύγουν να εκτεθούν µπροστά στα µάτια των εργαζοµένων για τη
στρατηγική συναντίληψη που έχουν για την καπιταλιστική ανά-
πτυξη, που επιδιώκουν στα µνηµόνια και τους πάνω από εξακό-
σιους εφαρµοστικούς νόµους που έχουν ψηφίσει και τους
δεσµεύουν. 

Πιο συγκεκριµένα, θα αναφέρω πώς εκφράζεται αυτή η στρα-
τηγική συναντίληψη και στα τέσσερα µέρη του σχεδίου νόµου
και καθορίζει εν πολλοίς την καταψήφισή του επί της αρχής από
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το ΚΚΕ, έστω και αν σε επιµέρους άρθρα ψηφίσουµε θετικά ή
παρών. 

Το πρώτο µέρος αφορά τις ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό
του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των δηµοτι-
κών επιχειρήσεων ύδρευσης, αποχέτευσης στα άρθρα 1 έως 14.
Τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου δεν διαφωνούν µε την κοινο-
τική οδηγία-πλαίσιο για τα νερά, βάσει της οποίας κινούνται τα
άρθρα 1 έως 11 του πρώτου µέρους, τα οποία εµείς τα καταψη-
φίζουµε. Στοχεύουν, παρά την προσπάθεια που γίνεται να απο-
κρυφθεί, στο να διευκολυνθεί η διαδικασία ανάθεσης στο
κεφάλαιο της διαχείρισης του νερού ύδρευσης, αλλά και άρδευ-
σης. Τόσο η προγενέστερη, όσο και η ισχύουσα νοµοθεσία, κα-
λύπτει το σύνολο των έργων και υπηρεσιών παροχής ύδατος που
µπορούν να ανατεθούν και από τις ΔΕΥΑ στους ιδιώτες. 

Πέραν του παραδοσιακού αντικειµένου της ύδρευσης και της
αποχέτευσης λυµάτων, προστίθεται τώρα υποχρεωτικά η µελέτη,
κατασκευή, συντήρηση, εκµετάλλευση, διοίκηση και λειτουργία
των έργων υδροληψίας, έργων επεξεργασίας νερού, δικτύων µε-
ταφοράς νερού, δικτύων αποχέτευσης και οµβρίων υδάτων,
καθώς και µονάδων επεξεργασίας και διάθεσης των υπολειµµά-
των των επεξεργασιών περιοχής αρµοδιότητάς τους.

Στο πλαίσιο της δυνατότητας για την επέκταση του αντικειµέ-
νου τους, καλύπτονται στο σύνολό τους, µε αναλυτική αναφορά
στο εύρος τιµολόγησής τους, στα αντικείµενα της τηλεθέρµαν-
σης, του φυσικού αερίου, της εµφιάλωσης και εµπορίας νερού,
της άρδευσης και της διαχείρισης, της αξιοποίησης και εµπορίας
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Πρόκειται για αντικείµενα
που θα ανατεθούν προφανώς στη συνέχεια στο κεφάλαιο για επι-
κερδή εκµετάλλευση, µε πρόσθετα χαράτσια, σε βάρος των λαϊ-
κών στρωµάτων.

Πρωτεύουσα θέση στα χαράτσια αυτά έχει το περιβαλλοντικό
τέλος, που φορτώνεται στον τελικό χρήστη, δηλαδή στη λαϊκή
οικογένεια, και διπλά στη φτωχή αγροτιά, εφόσον αφορά την
ύδρευση και την άρδευση, πληρώνεται µε το κυβικό του νερού
που καταναλώνεται και απαρτίζεται από δυο επιµέρους χαρά-
τσια, το περιβαλλοντικό κόστος και το κόστος πόρου. Δεν πρέπει
να φαντάζει µακρινό το σενάριο να θεσµοθετηθεί στην πορεία -
σύµφωνα µε την αρχή της ανάκτησης του κόστους- και ο αέρας
που ανασαίνουµε. 

Στα παραπάνω πλαίσια, οι ΔΕΥΑ θα πρέπει να διαµορφώνουν
την τιµολογιακή τους πολιτική, σύµφωνα µε την αρχή της ανά-
κτησης του κόστους του ύδατος, που προβλέπει η εν λόγω οδη-
γία και η αντίστοιχη εθνική νοµοθεσία. Ταυτόχρονα, χρεώνεται
επιπλέον στις ΔΕΥΑ το αντικείµενο να συµµετέχουν σε οργανω-
µένα και θεσµοθετηµένα σχήµατα, όργανα δηλαδή διαµόρφω-
σης και άσκησης της υδατικής πολιτικής της χώρας,
προκειµένου µέσω της ενεργητικής εµπλοκής τους στη µεθό-
δευση της νέας φορολεηλασίας του λαϊκού εισοδήµατος, να
αναδειχθούν σε συνεπείς φοροεισπράκτορες των πιο πάνω χα-
ρατσιών. 

Επιπλέον, µε τη διατύπωση των άρθρων 5 και 6 του σχεδίου
νόµου, νοµιµοποιείται στην ουσία η µόνιµη είσπραξη του ειδικού
τέλους του 80%, ως πάγιο έσοδο για τη µελέτη, κατασκευή και
επέκταση έργων ύδρευσης και αποχέτευσης, ένα χαράτσι που
είχε θεσπιστεί το 1980, µε σκοπό να µεταβιβαστεί η αποκλειστική
ευθύνη που πρέπει να έχει το κράτος για την κατασκευή νέων
έργων στους καταναλωτές. 

Πόσες, όµως, ΔΕΥΑ θα αποφασίσουν να αναστείλουν ή να µει-
ώσουν το 80%, όταν όλες έχουν µειωµένα έσοδα σε σχέση µε τις
πραγµατικές ανάγκες; Στην ουσία αυτό το τέλος εισπράττεται
και αποδίδεται στα λειτουργικά έξοδα των επιχειρήσεων, γι’ αυτό
και γίνεται ρητή αναφορά ότι απαλλάσσονται από οποιαδήποτε
ευθύνη οι διοικήσεις που δεν χρησιµοποίησαν το τέλος για τον
πραγµατικό σκοπό, δηλαδή για νέα έργα. 

Τα άρθρα 12 και 13 τα ψηφίζουµε. Το άρθρο 13 αφορά τους
εργαζόµενους, τακτοποιεί δηλαδή εργασιακά ζητήµατα των
ΔΕΥΑ, παρ’ όλο που αποκλείσατε τους εργαζόµενους της ΔΕΥΑ
Ηρακλείου που απολύθηκαν και δούλευαν στα λύµατα και στον
Βιολογικό.

Στο άρθρο 14 ψηφίζουµε «Παρών».
Στο δεύτερο µέρος, που αφορά τα άρθρα 15 έως 107, ζητή-

µατα οργάνωσης, διαχείρισης και εκκρεµών εργασιακών θεµά-
των στους ΟΤΑ, κατά την άποψή µας και αυτά είναι ενταγµένα
στη συνέχεια των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στην τοπική
διοίκηση. Τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου δεν διαφωνούν µε
τη γενίκευση των ελαστικών εργασιακών σχέσεων ούτε µε την
ανταποδοτικότητα, τη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια υπη-
ρεσιών, δοµών και αρµοδιοτήτων, που σε συνδυασµό µε τον οι-
κονοµικό στραγγαλισµό των ΟΤΑ από το κεντρικό κράτος
προετοιµάζονται για µεγαλύτερη φορολεηλασία του λαϊκού ει-
σοδήµατος σε αναγκαστικές εισπράξεις, ακόµα και µε κατασχέ-
σεις ή µπλοκάρισµα λογαριασµών για χρέη στο δήµο. Άλλωστε,
πολλοί δήµοι ήδη έχουν προχωρήσει σε τέτοιου είδους διαδικα-
σίες. Γενίκευση προστίµων σε αυτοαπασχολούµενους, σε µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις, ενώ την ίδια στιγµή αφήνουν άθικτες τις
τράπεζες, τις µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες, τις βιοµηχανικές
επιχειρήσεις, ενώ παραχωρούνται αιγιαλοί, παραλίες και κοινό-
χρηστοι χώροι σε ιδιώτες προς εκµετάλλευση. 

Συµφωνείτε, τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου, µε το Οικονο-
µικό Παρατηρητήριο και τους ισοσκελισµένους προϋπολογι-
σµούς, τις αντιδραστικές µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση
και στους ΟΤΑ, την αξιολόγηση, την κοινοτικότητα που οδηγούν
σε απολύσεις και κατάργηση οργανικών θέσεων και αντικειµέ-
νων. Οι όποιες θετικές διατάξεις για τους εργαζόµενους, όπως
για παράδειγµα η αποκατάσταση των εργαζοµένων στις ΔΕΥΑ,
η µεταφορά εργαζοµένων στους δήµους, σε περιπτώσεις λύσης
επιχειρήσεων ΟΤΑ, στον διορισµό επιτυχόντων από ΑΣΕΠ, κά-
λυψη οργανικών θέσεων από τους προσωρινούς πίνακες διορι-
σθέντων του ΑΣΕΠ και άλλες περιπτώσεις είναι αποσπασµατικές,
όπως οι διατάξεις για τα µέσα ατοµικής προστασίας, διότι και
δεν χορηγούνται σε όλους και δεν λύνουν το πρόβληµα της υπο-
στελέχωσης. 

Το ίδιο βέβαια, ισχύει και για το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας,
ενώ αφήνει απ’ έξω τους ΟΤΑ δευτέρου βαθµού, δηλαδή τους
εργαζόµενους των περιφερειών και των αποκεντρωµένων διοι-
κήσεων.

Για τους µουσικούς και για τα ΔΗΠΕΘΕ επίσης το ίδιο, ή δια-
τάξεις που εµπεριέχουν µαζί και θετικά και αρνητικά ή δίνουν την
εντύπωση ενός θετικού µέτρου, αλλά υποκρύπτουν πονηριές,
όπως η παροχή κινήτρων σε εργαζοµένους ΟΤΑ παραµεθόριων
και νησιωτικών περιοχών, που στην ουσία µεταφέρει την ευθύνη
του κράτους στους µικρούς δήµους, η ανάθεση καθηκόντων σε
υπαλλήλους περιφερειακών ενοτήτων νησιωτικών περιοχών,
φορτώνοντας τους υπαλλήλους µε περισσότερα αντικείµενα και
µε µετακίνηση εκτός έδρας. Το επίδοµα επικίνδυνης ανθυγιεινής
εργασίας, όπως η κλιµάκωση του επιδόµατος, καθορίζει και την
βλαπτικότητα µιας εργασίας. Αυτό αφορούσε τις περιπτώσεις
των µέσων ατοµικής προστασίας και το επίδοµα ανθυγιεινής ερ-
γασίας.

Όλες οι παραπάνω θετικές ρυθµίσεις χάνονται µπροστά στον
ογκόλιθο εργασιακών, µισθολογικών προβληµάτων, που γέννησε
η πολιτική των προηγούµενων κυβερνήσεων και που συνεχίζει η
σηµερινή. Το κύριο είναι οι προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και αυτό το πρόβληµα παραµένει
άλυτο. Η Κυβέρνηση, πιστά προσηλωµένη σε φίλους και εταί-
ρους και στις µεταξύ τους συµφωνίες, δεν αίρει την απαγόρευση
των προσλήψεων µόνιµου προσωπικού στους ΟΤΑ και δεν βάζει
σχετικό προγραµµατισµό διαδικασιών και κονδυλίων, ώστε να αν-
τιµετωπιστεί η τραγική υποστελέχωση στους δήµους και στις πε-
ριφέρειες. 

Μια ακόµη σηµαντική ενότητα ρυθµίσεων του σχεδίου νόµου
αφορά την ενδυνάµωση της ικανότητας των δήµων για την εί-
σπραξη των λεγόµενων ιδίων φόρων. Ικανοποιεί ένα πάγιο αντι-
λαϊκό αίτηµα της ΚΕΔΕ, δηµάρχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ένας στόχος που αποτυπώνεται και στο µεσοπρόθεσµο, βάσει
του οποίου επιδιώκεται τα ίδια έσοδα στους δήµους να απογει-
ωθούν σε πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ, την ίδια ώρα που
θεσµοθετείται η καθήλωση της κρατικής χρηµατοδότησης στα
σηµερινά επίπεδα, η οποία έχει ξεπεράσει το 60%, ενώ δεν παίρ-
νει µέτρα ανακούφισης των ανέργων, των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων. 

Η Κυβέρνηση, προκειµένου να χρυσώσει το χάπι, υποτίθεται
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ότι µε το άρθρο 52 ρυθµίζει οφειλές στους δήµους, εισάγοντας
τις εκατό δόσεις. Το προπαγανδίζει, µάλιστα, προκλητικά και το
θεωρεί ως ανάσα για τα νοικοκυριά. Όσο και αν φανεί σε κάποι-
ους µικροµεσαίους ως ανάσα, αφού βρίσκονται ήδη κυκλωµένοι
από την οικονοµική καταστροφή και τη φορολογική επίθεση κρά-
τους και τραπεζών, αργά ή γρήγορα θα βρεθούν µπροστά, όχι
στην απειλή πια της κατάσχεσης από τους δήµους, αλλά στην
ίδια την κατάσχεση. Είναι δε χαρακτηριστικό και µέσα από την
ίδια τη διάταξη ότι οι δήµοι εύχονται να συνδεθούν µε το έργο
των κεντρικών φορολογικών µοχλών του κράτους. 

Για παράδειγµα, µε το άρθρο 65 η Κυβέρνηση διευκολύνει
τους δήµους στον εντοπισµό και τη διασταύρωση περιουσιακών
στοιχείων και εισοδήµατος µέσω των κρατικών φοροεισπρακτι-
κών µηχανισµών και τους άλλους µηχανισµούς ελέγχου -στοι-
χείων από ΔΟΥ, Κτηµατολόγιο, παρόχους ενέργειας- ώστε να
εξαντληθεί κάθε δυνατότητα είσπραξης ιδίων φόρων και οι δήµοι
να γίνουν πιο αποτελεσµατικοί φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί σε
τοπικό επίπεδο, αντί να δώσει τη δυνατότητα στα δηµοτικά συµ-
βούλια, έστω και δυνητικά, ύστερα από αίτηση δηµοτών να απαλ-
λάξουν από χρέη εκείνους τους δηµότες που µε συγκεκριµένες
προϋποθέσεις αποδεικνύουν ότι είναι άποροι, άνεργοι, ανήκουν
σε ευάλωτες οµάδες, είναι άτοµα µε ειδικές ανάγκες, πολύτε-
κνοι, τρίτεκνοι και να αφορά πρόστιµα, προσαυξήσεις και κεφά-
λαιο. Υπάρχουν προτάσεις Δήµων και Δηµαρχών -της Πάτρας,
της Καισαριανής, της Ικαρίας, της Πετρούπολης, του Χαϊδαρίου-
από τη στιγµή που µπαίνει κάποιος δηµότης σε ρύθµιση από µία
έως εκατό δόσεις µπορεί να απαλλάσσεται ο δηµότης από το
100% των τόκων και των προσαυξήσεων. Να µπει ένα όριο στις
οφειλές. Θα µπορούσε, για παράδειγµα, να ήταν 50 χιλιάδες
ευρώ. 

Επίσης, σε αυτούς που έχουν χρέος πάνω από 50 χιλιάδες
ευρώ να µείνουν όπως είναι. Ξεχωρίζουµε αυτούς που έχουν και
συστηµατικά προσπαθούν µε το οπλοστάσιο που διαθέτουν και
νοµικά να µην πληρώνουν. Ποιοι είναι; Διαφηµιστικές εταιρείες,
ξενοδόχοι, νυχτερινά κέντρα, ιδιοκτήτες µεγάλης ακίνητης περι-
ουσίας. Σε πολλούς δήµους χρωστούν το 50% και πάνω των
οφειλών. Στην Πάτρα, για παράδειγµα, από τα 53.800.000 ευρώ
τα 20.000.000 είναι οφειλές από άτοµα που χρωστούν πάνω από
50.000 ευρώ. Πρόκειται για τις περιπτώσεις που σας ανέφερα
προηγουµένως. Στο Ηράκλειο της Κρήτης, από τα 162 εκατοµ-
µύρια ευρώ συνολικές οφειλές, κεφάλαιο και προσαυξήσεις, οι
πάνω των 50.000 ευρώ οφειλέτες –τετρακόσια δέκα πέντε άτοµα
σε σύνολο ενενήντα έξι χιλιάδων- οφείλουν 94.000.000 ευρώ, δη-
λαδή το 58% των συνολικών οφειλών.

Εµείς αγωνιούµε, κυρίες και κύριοι, γι’ αυτούς, που χρωστούν
λίγα και προέρχονται από τα φτωχά λαϊκά στρώµατα.

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου, άρθρα 108 έως 112, που
αφορά τον επανακαθορισµό του θεσµικού πλαισίου των Ευρω-
παϊκών Οµίλων Εδαφικής Συνεργασίας, δεν θα πω πολλά, γιατί
δεν προλαβαίνω. Θα δοθεί η δυνατότητα στη δευτερολογία να
τοποθετηθούµε. 

Είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα, που σχετίζεται µε τη Συνθήκη
της Λισαβόνας, την πολιτική συνοχή και την περιφερειακή ανά-
πτυξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έγινε πάρα πολύ λίγη κου-
βέντα και σκόπιµα, διότι όλα τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου
συµφωνούν µε τους Ευρωπαϊκούς Οµίλους Εδαφικής Συνεργα-
σίας, που επί της ουσίας δίνει τη δυνατότητα στις περιφέρειες
απευθείας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους µονοπωλιακούς
οµίλους να αξιοποιούν τις ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις για
έργα και υπηρεσίες.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι, και έχοντας υπόψη τι εξυπη-
ρετεί ή πού προσβλέπει το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο κατα-
ψηφίζει το ΚΚΕ επί της αρχής, τίθεται ένα πολύ µεγάλο ερώτηµα:
Για ποιον τελικά δουλεύει αυτή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ; Για
τη συντριπτική πλειοψηφία, που είναι η εργατική τάξη, τα φτω-
χοµεσαία στρώµατα της πόλης και του χωριού ή για λογαριασµό
µιας θράκας πλουτοκρατών, µε στόχο την ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητας των επιχειρηµατικών τους οµίλων, την εκδούλευση
αυτών µέσω των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, έτσι ώστε
να σιγουρευτεί η αύξηση των κερδών τους και µε  ένα αστικό
κράτος, που θα αποτελέσει και θα αποτελεί –και αποτελεί ήδη-

τον καλύτερο εγγυητή αυτής της ανάπτυξης; 
Προφανώς, εκείνους που κατέχουν σήµερα τα µέσα παραγω-

γής, τους καπιταλιστές, δηλαδή τα παράσιτα της κοινωνίας, που
διψούν για το αίµα των λαών είτε µε µνηµόνια είτε µε δηµοσιο-
νοµικούς περιορισµούς είτε µέσα από ιµπεριαλιστικούς πολέ-
µους, όπως συµβαίνει στη γειτονιά µας, µε τις ευλογίες της
συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ, της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Αυτό σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ το ονοµάζει «προοδευ-
τικό εκσυγχρονισµό». Το ΚΚΕ το ονοµάζει καπιταλιστικό δρόµο
ανάπτυξης.

Ο ΣΥΡΙΖΑ παραπλανά τον λαό µε το σύνθηµα «µέσα στον κα-
πιταλισµό ο άνθρωπος πάνω από τα κέρδη». Το ΚΚΕ, χωρίς αυ-
ταπάτες και µε καθαρό λόγο, απευθύνει αντικαπιταλιστικό,
αντιµονοπωλιακό κάλεσµα για την ανατροπή της εξουσίας του
κεφαλαίου του πολιτικού του προσωπικού οποιασδήποτε από-
χρωσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Την σαπίλα που αναδύει το άνισο εκµεταλλευτικό σύστηµα

ούτε η κολόνια των αστικών µεταρρυθµίσεων, ούτε τα οράµατα
περί πάταξης της διαπλοκής και της διαφάνειας ούτε τα φρου
φρου περί διάκρισης των εξουσιών, µπορούν να την κρύψουν ή
να την µερεµετίσουν. Μόνο η πάλη για τη νέα εργατική σοσιαλι-
στική εξουσία µε κεντρικό σχεδιασµό, πανεθνικό, τοπικό, κλαδικό
επίπεδο, µε κοινωνικοποιηµένες τις καπιταλιστικές επιχειρήσεις,
µε εργατικό έλεγχο από τα κάτω προς τα πάνω, ανακλητότητα
των αιρετών στα όργανα της λαϊκής εξουσίας και µε κριτήριο την
ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών µπορεί να διασφαλιστεί η
ικανοποίηση αυτών για µόνιµη και σταθερή δουλειά, για τη µόρ-
φωση των νέων, για την δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη,
το δικαίωµα στη στέγη, στις διακοπές, για να καταργηθεί ορι-
στικά η εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεννιά πρόσφυγες εκπαιδευόµενοι στην ελληνική γλώσσα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
τον συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Κατσίκη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα ήθελα να µου επιτρέψετε να εκφράσω την πολιτική µου ικα-
νοποίηση, διότι πρώτη φορά σε υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
υπήρξε τόσο ευρεία κοινωνική συναίνεση. Οι φορείς µε σοβαρό-
τητα και αίσθηµα ευθύνης συνέδραµαν ουσιαστικά, θεωρώ, στη
διαµόρφωση της τελικής µας θέσης.

Το πλήθος των οµιλητών για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
καταδεικνύει τη σπουδαιότητα αυτού του νοµοθετήµατος. Η σο-
βαρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση το περιέβαλε έγινε εµφανής
µέσα από την εξαντλητική διαβούλευση µε τους θεσµικούς εκ-
προσώπους των αυτοδιοικητικών φορέων και µέσα από την συ-
στηµατική επεξεργασία όλων των δοµικών παραµέτρων του
θεσµικού πλαισίου της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Η αναγκαιότητα αλλαγής και εκσυγχρονισµού των υφιστάµε-
νων διατάξεων µε τις οποίες προσπαθεί να λειτουργήσει η τοπική
αυτοδιοίκηση, έχει διαπιστωθεί πάµπολλες φορές, τόσο από
όσους είναι επιφορτισµένοι µε την εφαρµογή τους, όσο και από
όσους υφίστανται τα αποτελέσµατά τους.

Η αποδοχή από την κοινωνία των αλλαγών και των µεταρρυθ-
µίσεων που προωθεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ αποτιµά θετικά
το έργο της. Είναι ένδειξη κοινοβουλευτικής και πολιτικής εντι-
µότητας η συναίνεση στα αυτονόητα, κύριοι συνάδελφοι. Αντι-
δράτε σε νοµοθέτηση διαδικασιών που θα έπρεπε να έχουν
πραγµατωθεί χρόνια τώρα. Οι πολίτες εµπιστεύονται πια εκείνες
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τις πολιτικές δυνάµεις που έχουν πρόταση. Οι τακτικές «παρί-
σταµαι και καταγγέλλω» έχουν παρέλθει ανεπιστρεπτί. 

Τι σας ενοχλεί άραγε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης;
Η προσπάθειά µας να επαναφέρουµε την τοπική αυτοδιοίκηση
σε βιώσιµους ρυθµούς από την κωµατώδη κατάσταση στην
οποία την έχετε οδηγήσει; 

Ξέρετε, υπάρχει µια κατηγορία ανθρώπων που µισούν τους άλ-
λους, όχι επειδή έχουν κάνει κάτι κακό, αλλά επειδή έκαναν κάτι
καλύτερο από αυτούς. Αυτό έχετε πάθει και εσείς. Δεν είναι ανε-
κτό από εσάς το καλύτερο, όταν αυτό το κάνει κάποιος άλλος.
Αυτό, όµως, το καλύτερο έχει να κάνει µε τη ζωή εκατοµµυρίων
ανθρώπων, που µας εµπιστεύτηκαν τη διαχείρισή της και εκπτώ-
σεις σε αυτή τη διαχείριση, σας βεβαιώ ότι δεν θα κάνουµε ποτέ.

Το παρόν σχέδιο νόµου το θεωρώ από τα πλέον ολοκληρω-
µένα που έχουν κατατεθεί στο Κοινοβούλιο και µε εξαιρετικά αν-
θρώπινο πρόσωπο. 

Άπειρα ζητήµατα που αναφύονται στην καθηµερινότητα καθι-
στά επιτακτικά αναγκαία την αντιµετώπισή τους. Κορυφαία πε-
ρίπτωση επιβεβληµένης επανεξέτασης συγκεκριµένων πτυχών
του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας τους είναι η περίπτωση των
δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης. Οι σηµερι-
νές ανάγκες της κοινωνίας ως προς τη διαχείριση και τη χρήση
του σηµαντικότερου φυσικού δηµόσιου αγαθού, του νερού δη-
λαδή, επιβάλλουν την οργανωτική και λειτουργική αναβάθµιση
των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης. Αυτό
επιδιώκεται µέσα από τα δεκατέσσερα πρώτα άρθρα του παρόν-
τος σχεδίου νόµου.

Η περιβαλλοντική, κοινωνική, οικονοµική και αναπτυξιακή ση-
µασία των έργων που εντάσσονται στο πεδίο δραστηριοτήτων
των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης, καθι-
στά αναγκαία τη θέσπιση ρυθµίσεων, που θα δίνουν αναπτυξια-
κές προοπτικές στις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και
αποχέτευσης, καθιστώντας τες επενδυτικά εργαλεία και όχι
απλούς διαχειριστές χρηµατοδοτούµενων από την Ευρωπαϊκή
Ένωση προγραµµάτων.

Η πρόβλεψη της εκχώρησης αρµοδιότητας στο διοικητικό
συµβούλιο κάθε ΔΕΥΑ να λαµβάνει αποφάσεις σχετικές µε τον
διακανονισµό οφειλών των καταναλωτών προς αυτές, αντιστοι-
χίζεται στην κοινωνική αποστολή που αυτές έχουν. 

Επειδή πρώτιστο µέληµα της παρούσας Κυβέρνησης αποτελεί
η προστασία του ιερού δικαιώµατος της εργασίας, δεν θα µπο-
ρούσε να απουσιάζει από το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. Έτσι,
λοιπόν, στο πρώτο κεφάλαιο του δευτέρου µέρους, εκτός από
την αποσαφήνιση του άρθρου 109 του ν.3852/2010, σχετικά µε
το ζήτηµα της κάλυψης της ζηµιάς που προκύπτει κατά τη συγ-
χώνευση κοινωφελών επιχειρήσεων των ΟΤΑ ή των δηµοτικών
επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης και ανάληψη των δρα-
στηριοτήτων τους από τον οικείο δήµο, λαµβάνεται ειδική µέρι-
µνα για το προσωπικό τους, το οποίο µεταφέρεται στον
αντίστοιχο φορέα και κατατάσσεται σε προσωποπαγείς θέσεις,
αντίστοιχες των τυπικών του προσόντων.

Κι εδώ επιτρέψτε µου ένα σχόλιο, διότι ακούστηκε προηγού-
µενα από τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι δεν
πρέπει να δηµιουργηθούν αυτές οι προσωποπαγείς θέσεις και
ιδιαίτερα ότι δεν πρέπει να δηµιουργηθούν, γιατί κάποια στιγµή
αυτές θα καταργηθούν, διότι αυτοί που θα τις υπηρετήσουν κά-
ποια στιγµή θα συνταξιοδοτηθούν. 

Και ερωτώ: Εκείνοι οι οποίοι σήµερα εργάζονται σε εταιρείες
ύδρευσης και αποχέτευσης, οι οποίες λύονται ή οι οποίες πλέον
µεταφέρονται και διοικούνται, κυριολεκτικά, από τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δεν θα πρέπει µαζί µε τις επιχει-
ρήσεις και τη διοίκηση αυτών προς τους ΟΤΑ να µεταφερθούν
και οι εργαζόµενοι, που µέχρι τώρα εργάζονταν σε αυτές τις εται-
ρείες, έχοντας δε και την εργασιακή εµπειρία, που τους δίδει το
δικαίωµα να είναι αποτελεσµατικότεροι και αποτελεσµατικότατοι
κάποιων άλλων στα εργασιακά τους καθήκοντα;

Με τη νοµοτεχνική βελτίωση του προτεινόµενου στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου 15, θεωρώ πως διορθώνεται µία, σίγουρα,
αβλεψία και αίρεται ενδεχόµενη άνιση µεταχείριση µεταξύ εργα-
ζοµένων. 

Θα ήθελα, κύριοι συνάδελφοι, σε τούτη τη συνεδρίαση να ανα-

φερθώ λίγο περισσότερο στο τρίτο µέρος αυτού του σχεδίου
νόµου και συγκεκριµένα στα άρθρα 108 και 114, που ρυθµίζουν
θέµατα που αφορούν το θεσµικό και πολιτικό πλαίσιο της εδαφι-
κής πολιτικής συνεργασίας και των Ευρωπαϊκών Οµίλων της συ-
νεργασίας αυτής. Η µορφή της σύστασης των Ευρωπαϊκών
Οµίλων Εδαφικής Συνεργασίας ως εταιρειών µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα, άρθρο 108, δηλαδή, και η λεπτοµερής αποτύπωση
και περιγραφή των δραστηριοτήτων τους, άρθρο 109, καθιστά
καίριο και διαυγή τον ρόλο τους στην ενίσχυση της εδαφικής,
κοινωνικής και οικονοµικής συνοχής των περιφερειών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Η προβλεπόµενη, στην παράγραφο 2 του άρθρου, δυνατότητά
τους να συνάπτουν προγραµµατικές συµβάσεις διευκολύνει την
επίτευξη των δηµοσίου συµφέροντος σκοπών τους. Η µη ανα-
γνώριση µέχρι σήµερα της δυνατότητα αυτής στους Ευρωπαϊ-
κούς Οµίλους Εδαφικής Συνεργασίας, οι οποίοι καταστατικά
συγκαταλέγονται στους οργανισµούς δηµοσίου συµφέροντος,
τους απέκδυε από λειτουργικές τους δυνατότητες και αντιστρα-
τευόταν την αποστολή τους, που µεταξύ άλλων, είναι η εκτέλεση
έργων επίτευξης συνοχής, ιδιαίτερα µέσω διακρατικής, διασυνο-
ριακής και διαπεριφερειακής συνεργασίας.

Οι δε διαχειριστικοί έλεγχοι, οι οποίοι προβλέπεται να ενερ-
γούνται στους Ευρωπαϊκούς Οµίλους Εδαφικής Συνεργασίας,
σύµφωνα µε διεθνώς αποδεκτά πρότυπα λογιστικού ελέγχου,
αποτυπώνουν την πρόθεση της Κυβέρνησης για πλήρη διαφά-
νεια των φορέων αυτών, άρθρο 113 δηλαδή. 

Θα ήταν αδόκιµο να κλείσω αυτή την τοποθέτησή µου χωρίς
να αναφερθώ στις υπέρ των εργαζοµένων ρυθµίσεις που προκύ-
πτουν από τις διατάξεις του άρθρου 137. Με το άρθρο αυτό ρυθ-
µίζονται θέµατα που άπτονται της υπηρεσιακής κατάστασης των
εργαζοµένων στο πρώην Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και
συγκεκριµένα µε την αποτεινόµενη ρύθµιση επιδιώκεται η προ-
σωρινή µεταφορά του Ειδικού Λογαριασµού του ν.826/1978, που
αφορά το Επικουρικό Ταµείο Ελληνικής Χωροφυλακής στον
τοµέα Πρόνοιας αστυνοµικών του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας, µε
σκοπό εντός έτους από τη ψήφιση της εν λόγω ρύθµισης να εξε-
τασθούν οι εκκρεµείς αιτήσεις και ακολούθως να τεθεί σε εκκα-
θάριση και να καταργηθεί. 

Το δε τυχόν κεφάλαιο, που θα προκύψει µετά την εκκαθάριση
και τα πάσης φύσεως περιουσιακά στοιχεία του Ειδικού Λογα-
ριασµού θα µεταφερθούν στον Ειδικό Λογαριασµό Αρωγής
Αστυνοµικού και Πολιτικού Προσωπικού του άρθρου 31, του
ν.2168/1993, ο οποίος επιτελεί τον ίδιο σκοπό µε τον υπό κατάρ-
γηση λογαριασµό, δηλαδή την οικονοµική ενίσχυση των αναξιο-
παθούντων συναδέλφων τους, στο πλαίσιο των αρχών της
αλληλεγγύης, της συναντίληψης και της κοινωνικής ευαισθησίας.           

Η ένστασή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε το
άρθρο 133, που παρουσιάστηκε πάλι από φίλα προσκείµενα σε
εσάς µέσα ενηµέρωσης ως ρήγµα στους εταίρους, πονοκέφαλος
–δήθεν- στην Κυβέρνηση και λοιπά φανφαρώδη, δεν αποτελεί τί-
ποτε άλλο παρά στοίχιση και ευπείθεια στις αρχές µας περί χρι-
στιανικού δόγµατος. Το ότι οι απόψεις µας αυτές δεν βρίσκονται
σε απόλυτη ταύτιση µε τις απόψεις του συγκυβερνώντος Κόµ-
µατος καταδεικνύει και το µεγαλείο των συνεργασιών. 

«Συνεργάζοµαι» δεν σηµαίνει αποδοµούµαι, δεν σηµαίνει εξαϋ-
λώνοµαι και απορροφώµαι. Σηµαίνει, διατηρώ την αυθυπαρξία
µου, διατηρώ την αυτοτέλειά µου και δουλεύω τον συγκερασµό
διαφορετικών πολιτικών απόψεων, ώστε να αποβεί σε όφελος
πολιτών και πολιτείας. Και αυτό το επιτυγχάνουν άνθρωποι, που
δεν είναι εξουσιολάγνοι, όπως εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης. Όπως όµως έλεγε ο εξαιρετικός λογοτέχνης, αεί-
µνηστος Νίκος Καζαντζάκης, «το επιτυγχάνουν άνθρωποι που
αγαπούν την ευθύνη, που, αν κάτι χαθεί, πιστεύουν πως αυτοί
φταίνε που δεν προσπάθησαν ακόµη περισσότερο για το κοινό
καλό». Και το κοινό καλό πρέπει να είναι άχρωµο, διαφανές και
διαυγές, όπως δεν έχουν χρώµα και οι πίνακες του ΑΣΕΠ. 

Με αφορµή τους πίνακες του ΑΣΕΠ, λοιπόν, µιας κι έγινε πάρα
πολύς λόγος και ιδιαίτερα από τον αγαπητό συνάδελφο εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας, σχετικά µε το εάν ήταν αναγκαία ή αν
καθίσταται σήµερα αναγκαία η πρόσληψη αυτών των ανθρώπων
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που από το 2009 έως σήµερα καθίσταντο όµηροι µιας ανάλγητης
κοινωνικής πολιτικής τακτικής, θέλω µε τη σειρά µου να ρωτήσω:
Πραγµατικά, όταν η τότε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
πήρε την απόφαση να προκηρύξει αυτόν τον διαγωνισµό, ήταν
αναγκαία η πρόσληψη αυτών των ανθρώπων, προκειµένου να κα-
λύψουν πραγµατικές ανάγκες εργασίας στους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης; 

Το δεύτερο ειλικρινά, που δεν αναφέρθηκε σε αυτές τις αιτιά-
σεις, αντιδράσεις από την Αντιπολίτευση, σχετικά µε το άρθρο
15, είναι ότι για τις προσλήψεις αυτές και άλλες είναι αναγκαία
η σύµφωνη γνώµη, µε απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου των
ΟΤΑ.

Εκεί, πραγµατικά, συµβαίνει το εξής, το οποίο –επαναλαµ-
βάνω- δεν αναφέρθηκε και δεν σχολιάστηκε: Ερωτώνται κατά
ένα τρόπο και οι δήµαρχοι και τα δηµοτικά συµβούλια αν πραγ-
µατικά αυτοί οι οποίοι πρέπει να προσληφθούν ή πρέπει να προσ-
λάβουν εξυπηρετούν πραγµατικές ανάγκες εργασίας. 

Στους ανθρώπους, λοιπόν, που θα προσληφθούν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν ζητήσαµε την κοµµατική τους ταυτότητα.
Πολύ απλά, αποκαθιστούµε το δίκαιό τους, το ισότιµο και το ισό-
νοµο στη µεταχείρισή τους. Γιατί τι άλλο είναι η πολιτική, τι άλλο
πρέπει να είναι, εκτός από εφαρµογή της ισονοµίας και της ισο-
τιµίας µεταξύ των πολιτών; Τι άλλο πρέπει να είναι; Απολύτως,
τίποτε άλλο. Εξ αυτών πηγάζουν τα κρείττω: Η ασφάλεια, η εµ-
πιστοσύνη, η συµµετοχή, η προσπάθεια, τα πάντα. 

Εάν ο µισθωτός, ο συνταξιούχος, ο µικρός, ο µεσαίος επαγ-
γελµατίας, ο µικροϊδιοκτήτης συνεισφέρουν όσα τους αναλο-
γούν, όπως προβλέπει και ο ύψιστος πολιτειακός νόµος…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα λεπτό. 
Εάν, λοιπόν, -έλεγα και επαναλαµβάνω- ο µισθωτός, ο συντα-

ξιούχος, ο µικρός, ο µεσαίος επαγγελµατίας, ο µικροϊδιοκτήτης
συνεισφέρει όσα του αναλογούν, όπως προβλέπει και ο ύψιστος
πολιτειακός νόµος, το Σύνταγµα, πιστεύω πως θα το κάνει χωρίς
ίχνος αγανάκτησης, γιατί θα είναι η ατοµική του συνεισφορά για
τη λειτουργία ενός οργανισµού, στον οποίον και ο ίδιος είναι ζω-
τικό κύτταρο, αντιλαµβανόµενος πως ενδεχόµενος θάνατος του
οργανισµού συµπαρασύρει και τον ίδιο.

Με την πεποίθηση της συνεισφοράς µας σε µια αειφόρο και
χωρίς αποκλεισµούς ανάπτυξη της τοπικής αυτοδιοίκησης, συν-
δράµοντας ανθρώπους που κάνουν πράξεις τις καινοτόµες σκέ-
ψεις τους για τη βέλτιστη αξιοποίηση των δυνατοτήτων της
τοπικής αυτοδιοίκησης µε τις κοινωνικές τους ευαισθησίες στην
καθηµερινή στάση ζωής, δηλώνω την υπερψήφιση από πλευράς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων του παρόντος σχεδίου νόµου, πλην
του άρθρου 133, που αφορά τα ιδιωτικά αποτεφρωτήρια για
τους λόγους που ανέπτυξα και στην κατ’ άρθρον οµιλία µου.

Η αποτέφρωση για εµάς είναι µια βίαιη πράξη σε αντίθεση µε
την ταφή, που αποτελεί έκφραση του σεβασµού και της προοπτι-
κής της ανθρώπινης συνέχειας. Η ιερότητα της ψυχής βρίσκεται
σε συνάρτηση µε την ιερότητα του σώµατος κατά τη χριστιανική
δογµατική διδασκαλία. Η ένστασή µας δεν έχει να κάνει µε την
εκχώρηση της αρµοδιότητας, αλλά µε αυτή καθ’αυτή την διαδι-
κασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιωάννης Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε

–λέει- να µιλάµε για µνηµόνια σε µια χώρα, που βγαίνει στις αγο-
ρές. Αυτό µας έλεγε πριν από λίγες εβδοµάδες στις επιτροπές ο
Υπουργός, ο κ. Σταθάκης. Μας είχε προετοιµάσει, δηλαδή, για
την επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης, στην περίπτωση που θα
βγαίναµε στις αγορές. 

Βγήκαµε, λοιπόν, δοκιµαστικά και καταφέραµε να δανειστούµε
για µια ακόµη φορά όσα ακριβώς χρειαζόµασταν για να πληρώ-
σουµε τους τόκους των χρεών µας. Επιτυχία κατά πολλούς. Και
δανειστήκαµε απ’ αυτούς, στους οποίους ήδη χρωστούσαµε.
Επιτυχία και αυτό. Αυτά είναι αναµφισβήτητα. Δεν µπορεί να τα
αµφισβητήσει κανείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας,
σας καλώ να µην αποδεχτείτε το επιχείρηµα αυτό του κ. Στα-
θάκη, αν θέλετε, φυσικά, να διατηρήσετε την όποια επαφή έχετε
ακόµη µε την πραγµατικότητα, που βιώνουν οι συµπολίτες µας.
Και σας το ζητώ αυτό, όχι ενδεχοµένως, γιατί µε απασχολεί, έστω
και στο ελάχιστο η καταβαράθρωση των δηµοσκοπικών σας πο-
σοστών, αλλά επειδή αυτά τα εύκολα αφηγήµατα, όπως ξέρετε,
της ατάκας, εσείς τελικά µάλλον τα πιστεύετε και, µάλιστα, µε
πάθος και το χειρότερο πράττετε και σύµφωνα µε αυτά νοµοθε-
τείτε, βασισµένοι σε αυτά.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, πράγµατι πιστεύετε κι εσείς οι υπόλοιποι
αυτό το οποίο ισχυρίζεται ο κ. Σταθάκης; Μπορούµε ή δεν µπο-
ρούµε στην Ελλάδα του σήµερα  να µιλάµε για µνηµόνια; Μπο-
ρούµε ή δεν µπορούµε να µιλάµε σήµερα για µνηµόνια, που η
Ελλάδα δανείστηκε από τις αγορές;

Για εµάς, την Ένωση Κεντρώων δεν αρκεί αυτό που έγινε για
να ξεχάσουµε τα ενενήντα εννέα χρόνια του ΤΑΙΠΕΔ ούτε, βέ-
βαια, µας φτάνει να αγνοήσουµε το γεγονός πως άνθρωποι
προσλαµβάνονται τελευταία στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης µε
συµβάσεις 500 ευρώ, ώστε όποιος επενδυτής βρεθεί, να µπορεί
να τηρήσει τις δεσµεύσεις για το προσωπικό, διατηρώντας µεν
τις συλλογικές συµβάσεις, αλλά στο ύψος που ορίζουν αυτές οι
πρόσφατες και έκτακτες συµβάσεις που µόλις υπογράφετε.

Δεν µπορούµε να µιλάµε για µνηµόνια, αλλά η Θεσσαλονίκη –
η αλήθεια είναι αυτή- δεν ξέρει εάν από τον Σεπτέµβριο θα έχει
µία οµαλή λειτουργία στα λεωφορεία, δεν ξέρει εάν θα συνεχίσει
να υπάρχει η ΕΛΒΟ. Η Θεσσαλονίκη δεν ξέρει για το τι θα γίνει,
εάν θα γίνει, µε την υποστελέχωση των αστυνοµικών τµηµάτων,
των πυροσβεστικών σταθµών –έφυγε ο κύριος Υπουργός και δεν
µε πρόλαβε- και των κέντρων υγείας. 

Δεν ξέρουµε τι µας ξηµερώνει, όχι µόνο στη Θεσσαλονίκη,
αλλά και σε όλη την Ελλάδα. Και όταν ρωτάµε να µάθουµε από
τους αρµόδιους Υπουργούς, γιατί µας συµβαίνει ό,τι µας συµ-
βαίνει, µας απαντάνε ότι φταίνε τα µνηµόνια!

Δεν µπορούµε να µιλάµε για προσλήψεις, αυξήσεις ή έστω για
την αποκατάσταση αδικιών, όσο είµαστε στα µνηµόνια. Αυτό
λένε! Αυτή είναι η επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης. 

Δεν είναι σωστό, λοιπόν, από τη µία ο κ. Σταθάκης να προσπα-
θεί να µας πείσει πως δεν µπορούµε να µιλάµε για µνηµόνια και
από την άλλη ο κ. Τσακαλώτος πως δεν µπορούµε να ελπίζουµε
σε αποκατάσταση αδικιών, όσο υπάρχουν µνηµόνια. Και το λέει
αυτό ο Υπουργός σε κάθε απάντηση που δίνει, όταν απαντά στο
πλαίσιο του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου.

Επίσης, είναι σωστό ο Υπουργός κ. Παπαδηµητρίου να δηλώ-
νει σε ξένο τηλεοπτικό σταθµό ότι δεν είναι πολιτικός; Είναι
σωστό αυτό; Είναι σωστό ο αγαπητός Υπουργός κ. Σκουρλέτης
να ρίχνει την ευθύνη για τα άδεια ταµεία των ΟΤΑ στον πατριω-
τισµό των Ελλήνων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
είναι υποχρέωσή σας να λέτε την αλήθεια και όχι να παρουσιά-
ζετε τα πράγµατα όπως σας βολεύουν. 

Λέτε ότι δεν µπορούµε να µιλάµε για µνηµόνια. Όµως, εγώ σας
ρωτάω: Γιατί στο πρώτο κεφάλαιο του υπό συζήτηση νοµοσχε-
δίου δεν υπάρχει καµµία απολύτως πρόβλεψη για την αποκατά-
σταση της αδικίας και την επαναφορά σε καθεστώς ισονοµίας
και ίσης µεταχείρισης ανθρώπων, που κάνουν ακριβώς το ίδιο
έργο; 

Σήµερα υιοθετούµε όλες τις προτάσεις των διοικήσεων και των
εργαζοµένων στις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέ-
τευσης, οι οποίοι αντλούν φυσικά και το κύρος τους από τα έργα
υποδοµών, ύψους 18 δισεκατοµµυρίων, τα οποία και έχουν εκτε-
λέσει όλα αυτά τα χρόνια.

Γιατί, λοιπόν, δεχόµαστε όσα µε κόπο αυτοί διαπίστωσαν ότι
πρέπει να γίνουν για τη σωστή διαχείριση του πολύτιµου νερού,
εντούτοις τους λέµε πως δεν δικαιούνται να έχουν τις ίδιες µι-
σθολογικές απολαβές µε τους συναδέλφους τους στην ΕΥΔΑΠ
και στην ΕΥΑΘ; Μήπως δεν µπορούµε να αποκαταστήσουµε
αυτή την αδικία των µνηµονίων; 

Πώς, λοιπόν, να µην µιλάνε όλοι αυτοί οι άνθρωποι έξω από
αυτή την Αίθουσα για τα µνηµόνια; Αυτοί οι άνθρωποι, ξέρετε,
κάνουν το ίδιο έργο, προσφέρουν τις ίδιες υπηρεσίες, εκτίθενται
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στους ίδιους κινδύνους, αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλήµατα µε
τους εργαζόµενους στην ΕΥΔΑΠ και στην ΕΥΑΘ, αλλά δεν πλη-
ρώνονται το ίδιο. 

Να δεχθώ πως δεν φταίνε τα µνηµόνια για τη δηµιουργία
αυτής της αδικίας. Όµως, ποιος σας εµποδίζει να αποκαταστή-
σετε την ισονοµία και να υπηρετήσετε εσείς σήµερα, από τη
θέση της Κυβέρνησης, στην οποία βρίσκεστε, τη συνταγµατική
επιταγή για ίση µεταχείριση των πολιτών;

Και για να αντιληφθούµε καλύτερα το τι συζητάµε σήµερα και
το µέγεθος της αδικίας, σας υπενθυµίζω πως τον περασµένο Δε-
κέµβριο η Κυβέρνηση έστειλε δύο διµοιρίες αστυνοµικών να φυ-
λάνε τους ανθρώπους της ΕΥΔΑΠ, οι οποίοι αποφάσισαν να
µοιράσουν πολλά εκατοµµύρια ευρώ ως κέρδη στους µετόχους
τους. Η ΕΥΔΑΠ µοιράζει κέρδη στους µετόχους, την ίδια ώρα
που στις ΔΕΥΑ µετράνε και το τελευταίο ευρώ! Αυτό το επιτρέ-
πουν τα µνηµόνια;

Όπως είπαµε και στις επιτροπές, θα στηρίξουµε το πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου, γιατί πράγµατι θα βοηθήσει να γίνουν
σωστά πράγµατα. Αυτό δεν σηµαίνει πως θα παραβλέψουµε και
θα ξεχάσουµε τα όσα κενά αφήνει και τις αδικίες, τις οποίες επι-
τρέπει. 

Προχωρώ στον σχολιασµό του τρίτου µέρους του νοµοσχε-
δίου, του οποίου τα λίγα άρθρα πραγµατεύονται το πολύ σηµαν-
τικό ζήτηµα της ευρωπαϊκής εδαφικής συνεργασίας.

Για εµάς, για την Ένωση Κεντρώων, ουσιαστικά πρόκειται για
µονόδροµο και θα στηρίξουµε µε την ψήφο µας τις διατάξεις και
τη λειτουργία των Ευρωπαϊκών Οµίλων Εδαφικής Συνεργασίας,
καθώς έχουµε ταχθεί να υπερασπιζόµαστε πολιτικά τον ευρω-
παϊκό προσανατολισµό της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν του πρώτου και του τρί-
του µέρους του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, πέραν δηλαδή των
όσων κανείς δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει τη χρησιµότητά
τους, υπάρχουν και άλλα εκατό άρθρα, τα οποία είναι το καθένα
από µόνο του µια ιστορία µικροκοµµατικής συναλλαγής.

Πιο συγκεκριµένα και σχετικά µε τα άρθρα του δευτέρου µέ-
ρους του νοµοσχεδίου, το οποίο αποτελεί και κατά την άποψή
σας µια αναγκαία και ουσιαστική µεταρρύθµιση, θα ήθελα να
κάνω το εξής γενικό σχόλιο:

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται πως, έπειτα από την ολοκλήρωση
του έργου της επιτροπής του άρθρου 5 του ν.4368 για την ανα-
θεώρηση του θεσµικού πλαισίου της τοπικής αυτοδιοίκησης, ξε-
κίνησε ένας ευρύτατος δηµόσιος διάλογος για τα φλέγοντα
ζητήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και περιµένει τα αποτελέ-
σµατά του.

Εν τούτοις, λέει πως είναι σήµερα αναγκασµένη να προχωρή-
σει σε έκτακτες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, πριν ολοκληρωθεί
αυτός ο ανύπαρκτος κατ’ εµάς διάλογος, επειδή δεν µπορεί,
λέει, να µην ασχοληθεί µε την αντιµετώπιση µιας σειράς επιµέ-
ρους ζητηµάτων, τα οποία, όπως και οι ίδιοι αναγράφουν στη σε-
λίδα 9 της αιτιολογικής έκθεσης, η οικονοµική και κοινωνική
συγκυρία ανέδειξαν ως επείγοντα και ο επείγων χαρακτήρας
τους δικαιολογεί την αποσπασµατικότητά τους.

Συνεπώς, η κριτική µας περί αποσπασµατικής νοµοθέτησης,
πέραν των αυταπόδεικτων επιχειρηµάτων που παρουσιάσαµε,
βρίσκει έδαφος και στα ίδια τα δικά σας λόγια. 

Πού είναι το επείγον της παροχής αντιµισθίας στους αντιδη-
µάρχους; Πού είναι το έκτακτο στο επίδοµα των µουσικών; Ποια
ανάγκη εξυπηρετεί η δηµιουργία θέσεων για δηµοσιογράφους
στα γραφεία των αντιπεριφερειαρχών; 

Το λύσαµε το πρόβληµα της µεταφοράς των µαθητών µε το
άρθρο 48; Ο Σεπτέµβρης είναι κοντά.

Η επαναφορά του πιστοποιητικού περί µη οφειλής ΤΑΠ ποια
έκτακτη άραγε κοινωνική ανάγκη ικανοποιεί; 

Τη µεταβίβαση των σχολικών ακινήτων, που επιχειρεί το άρθρο
71, την έχετε σκεφτεί καλά; 

Η απαλλαγή από τις ποινικές διώξεις µε ένα άρθρο -το άρθρο
100- όλων όσοι δεν υπάκουσαν σε νόµο, ποια έκτακτη ανάγκη
των συµπολιτών µας καλύπτει;

Κύριε Υπουργέ, σας ρωτήσαµε για κάποια σηµεία, τα οποία
χρειάζονται διευκρινίσεις, αλλά στις επιτροπές αποφύγατε να
µας απαντήσετε. Μας προβληµατίζει το γεγονός πως στο άρθρο

91 περί ανάθεσης περαιτέρω καθηκόντων σε υπαλλήλους περι-
φερειακών ενοτήτων νησιωτικών περιοχών, δεν γίνεται κατα-
νοητό εάν διπλασιάζουµε ή όχι µε µία διάταξη το έργο και τις
ευθύνες αυτών των ανθρώπων.

Θα θέλαµε να µας εξηγήσει ο Υπουργός εάν θεωρεί ότι αυτοί
οι άνθρωποι κάθονται µέχρι τώρα και δεν δουλεύουν, βάσει εν-
δεχοµένως ενός κακού προγραµµατισµού, και ως εκ τούτου, εί-
µαστε αναγκασµένοι να αυξήσουµε τις απαιτήσεις µας από
αυτούς. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε τη σκέψη σας, κύριε
Υπουργέ, και θα θέλαµε µία απάντηση σε αυτό.

Απαντήσεις θα θέλαµε και σε άλλα θέµατα, όπως η αποσπα-
σµατικότητα των διατάξεων σχετικά µε την παροχή νοµικής κά-
λυψης στους δηµόσιους υπαλλήλους. Χωρίς κανέναν κεντρικό
προγραµµατισµό, το κάθε Υπουργείο εδώ στην Ελλάδα νοµοθε-
τεί για τους υπαλλήλους του. Κεντρικά δεν υπάρχει τίποτα; Το
κάθε Υπουργείο από µόνο του; Αυτός είναι ο σχεδιασµός;

Υπάρχουν διάφορα ζητήµατα, που προκύπτουν από τη συνο-
λική θεώρηση των άρθρων του δευτέρου µέρους, όπως οι περι-
πτώσεις άνισης µεταχείρισης µεταξύ των υπαλλήλων ΟΤΑ Α’
βαθµού και των υπαλλήλων ΟΤΑ Β’ βαθµού -το είπαµε και στις
επιτροπές- και σε σχέση µε τους υπόλοιπους δηµόσιους υπαλ-
λήλους.

Σε αυτό το θέµα θα θέλαµε να επιµείνουµε. Η παροχή νοµικής
στήριξης θα έπρεπε να επεκταθεί, όχι µόνον και στους λοιπούς
αυτοδιοικητικούς, αλλά και σε όλους όσοι ενδεχοµένως το έχουν
ανάγκη. Και µάλιστα, όχι από τη στιγµή που φτάνουν οι υποθέ-
σεις στην αίθουσα των δικαστηρίων, αλλά από την εξώδικη
ακόµα διαδικασία. Είχαµε υπερψηφίσει αντίστοιχη διάταξη και
για τους υπαλλήλους άλλων Υπουργείων, όπως είναι οι διπλω-
µάτες µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Θα θέλαµε να δούµε µια συνολική ρύθµιση στο θέµα αυτό και
όχι αποσπασµατική, από Υπουργείο σε Υπουργείο.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του άρθρου 137, υπενθυµίζοντας
στον Υπουργό πως απάντηση περιµένει και το ερώτηµα, που
έθεσε η ΠΟΑΣΥ σχετικά µε τον ερανικό λογαριασµό και τα όσα
προβλέπονται για το µέλλον του στο άρθρο 137. 

Απ’ όσο πληροφορούµαι, πρόκειται για µια πρωτοβουλία αλ-
ληλεγγύης µεταξύ των αστυνοµικών µας, η οποία λειτουργεί
αποτελεσµατικά. Απ’ όσα είµαι σε θέση να γνωρίζω, λειτουργεί
από το 1978. Θα θέλαµε να µας εξηγήσετε λίγο πιο αναλυτικά,
κύριε Υπουργέ, την ανάγκη που σας οδήγησε στη σύνταξη του
εν λόγω άρθρου. 

Πολλά είναι τα αναπάντητα ερωτήµατα. Γιατί τα µέτρα αυτο-
προστασίας δεν παρέχονται σε όλους όσοι τα χρειάζονται, ανε-
ξαρτήτως αν ανήκουν στην πρωτοβάθµια ή τη δευτεροβάθµια
τοπική αυτοδιοίκηση, ανεξαρτήτως αν είναι εργαζόµενοι µε σύµ-
βαση ορισµένου ή αορίστου χρόνου; Αντιθέτως, όλοι εσείς δίνετε
το δικαίωµα σε κάποιους να διεκδικήσουν αναδροµικά χρήµατα. 

Επίσης, δεν µας είπατε τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους στις
αναπτυξιακές, αν παρέλθει το χρονικό διάστηµα και φθάσει ο
Οκτώβρης και δεν έχει ολοκληρωθεί η προβλεπόµενη διαδικασία
µέχρι τότε. Θα δούµε τότε τι θα κάνουµε; Θα έρθει καµµιά τρο-
πολογία µέσα στην Ολοµέλεια;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω την εισήγησή µου, σχο-
λιάζοντας θετικά τρία πολύ σηµαντικά άρθρα του παρόντος, που
θα στηρίξουµε µε την ψήφο µας: 

Το άρθρο 133 για τα κέντρα αποτέφρωσης νεκρών που πηγά-
ζει από το δικαίωµα αυτοδιάθεσης και αυτοδιαχείρισης που έχει
ο κάθε πολίτης σε ένα δηµοκρατικό κράτος δικαίου. Σεβόµαστε
τη θέση της Ορθόδοξης Εκκλησίας µας, όσο σεβόµαστε και τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα των πολιτών. 

Το άρθρο 144 για το δικαίωµα των δήµων να προχωρούν σε
εκποίηση των υλικών που συγκεντρώνουν και προέρχονται από
τη διαχείριση των αστικών στερεών αποβλήτων και βιοαποβλή-
των, που πάει ενάντια σε κατεστηµένα συµφέροντα που λυµαί-
νονται τον τοµέα της ανακύκλωσης. Θα στηρίξουµε αυτή την
προσπάθεια εξυγίανσης του κ. Φάµελλου. 

Τέλος, το άρθρο 131 για την τέλεση πολιτικών γάµων σε δη-
µόσιους εξωτερικούς χώρους, µε το οποίο προσφέρουµε επιτέ-
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λους ένα αναπτυξιακό εργαλείο στους δηµάρχους των νησιών
µας, που προσπαθούν να προσελκύσουν τον διεθνή γαµήλιο του-
ρισµό και να φέρουν έτσι έσοδα στα κρατικά ταµεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο χαρακτη-
ρίστηκε από πολλούς ως ρουσφετολογικό. Δεν καταφέρατε να
αντικρούσετε τα επιχειρήµατά τους. Δεν παρουσιάσατε επιχει-
ρήµατα ενάντια στα επιχειρήµατά τους. Δεν καταφέρατε να µας
πείσετε πραγµατικά πως πολεµάτε τις αδικίες. Αντιθέτως, µας
έχετε πείσει πως έχετε χάσει την επαφή µε την πραγµατικότητα.

Πριν κατέβω από το Βήµα, θα ήθελα να επισηµάνω κάτι που
προέκυψε πριν από λίγο και αφορά στα προβλεπόµενα εντός του
πρώτου κεφαλαίου του τέταρτου µέρους του νοµοσχεδίου, που
κάνει λόγο για το περίφηµο και πολυαναµενόµενο Μητρώο Πο-
λιτών. Πρόκειται να ένα εργαλείο εξοικονόµησης χρόνου, χρή-
µατος και ανθρώπινου δυναµικού, µε σαφή προσανατολισµό την
ικανοποίηση των αναγκών του πολίτη. Και είχαµε τοποθετηθεί
θετικά στις επιτροπές σε αυτό.

Η απαράδεκτη µέχρι σήµερα κατάσταση, όπου ζητούνται από
πολίτες πλήθος δικαιολογητικών για τη βεβαίωση αυτονόητων
καταστάσεων και αναµφισβήτητων ιδιοτήτων από τους ίδιους
εκείνους τους φορείς του δηµοσίου που είναι υπεύθυνοι να γνω-
ρίζουν τον λογαριασµό του πολίτη, το περιεχόµενό του, έπρεπε
να είχε πάψει εδώ και καιρό. Πρόκειται για ένα σοβαρό βήµα εκ-
συγχρονισµού της δηµόσιας διοίκησης, προς όφελος του πολίτη. 

Κι όµως, ακόµη κι εδώ αφήνετε ορθάνοικτο ένα παράθυρο της
αντισυνταγµατικότητας. Θα θέλαµε επειγόντος διευκρινίσεις
σχετικά µε το άρθρο 118 και τους τρόπους που θα προστατεύον-
ται τα στοιχεία των πολιτών από κακόβουλες ενέργειες. Σας ρω-
τήσαµε γι’ αυτό και στις επιτροπές. Θέσατε υπόψη της Αρχής
Διασφάλισης Προσωπικών Δεδοµένων τις διατάξεις των εν λόγω
άρθρων; Μήπως την πατήσουµε πάλι, όπως την πατήσαµε µε το
ηλεκτρονικό εισιτήριο; 

Βασιζόµενοι σε αυτές τις αρχές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτές τις αλήθειες και αυτά τα επιχειρήµατα, µη πιστεύοντας
στον µηδενισµό και τον λαϊκισµό, µην κάνοντας στείρα αντιπολί-
τευση µέσα σε αυτή την Αίθουσα, θα είµαστε παρόντες να ελέγ-
χουµε την επόµενη µέρα όσα µε την ψήφο µας ή και χωρίς την
ψήφο µας η Κυβέρνηση θα κριθεί να εφαρµόσει.

Ψηφίζουµε «Παρών» επί της αρχής του νοµοσχεδίου και στη-
ρίζουµε ό,τι είναι προς το δηµόσιο και εθνικό συµφέρον, κατα-
ψηφίζοντας όλα τα υπόλοιπα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή της Ένωσης Κεντρώων, τον κ. Σαρίδη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Ποταµιού κ. Σπυρίδων

Δανέλλης, για δέκα πέντε λεπτά, µε τη γνωστή ανοχή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατη έρευνα του ΙΟΒΕ µε

τίτλο: «Ανάλυση των οικονοµικών στοιχείων των καλλικρατικών
δήµων» αποκαλύπτει µια θλιβερή πραγµατικότητα, που είναι γνω-
στή σε όσους από εµάς έχουν ασχοληθεί σοβαρά µε την τοπική
αυτοδιοίκηση.

Σύµφωνα µε την έρευνα, εκατόν τριανταεπτά καλλικρατικοί
δήµοι σε σύνολο τριακοσίων εικοσιπέντε, δήµοι που συγκεντρώ-
νουν το 31% του πληθυσµού της χώρας, έχουν ελλιπείς ισολογι-
σµούς. Από αυτούς, δεκαοκτώ δήµοι, ποσοστό 5,5%, δεν έχουν
συγκεκριµένες λογιστικές καταστάσεις ούτε καν για την πρώτη
διαχειριστική χρήση, εκείνη του 2011, οπότε και επιβλήθηκε η
σχετική υποχρέωση.

Η λογιστική του δεδουλευµένου έγινε υποχρεωτική για όλους
τους καλλικρατικούς δήµους, θυµίζω, µε τον νόµο του «Καλλι-
κράτη» το 2010, αλλά, όπως καταγράφηκε στη σχετική µελέτη,
το ποσοστό των δήµων, χωρίς εγκεκριµένους προϋπολογισµούς
έχει εκτιναχθεί από το 6% το 2011 στο 14% το 2013 και στο 42%
το 2015. Ας σηµειωθεί ότι µόνο ένας στους δέκα δήµους κατά-
φερε να έχει λειτουργικά έσοδα υψηλότερα από τα λειτουργικά
του έξοδα.Η εικόνα είναι δεινή και θα πρέπει κάθε νοµοθετική
προσπάθεια για την τοπική αυτοδιοίκηση να έχει ως αφετηρία τη
βελτίωση αυτής της κατάστασης.

Σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως ιστορικά, η Αρι-
στερά έχει ιδιαίτερη ευαισθησία προς τη τοπική αυτοδιοίκηση

και γι’ αυτό, εξάλλου, διακρίθηκε στη δράση της αυτή. Είχε
όραµα και πάντα πίστευε ότι η αυτοδιοίκηση είναι το πεδίο των
µεγάλων συναντήσεων, των µεγάλων αναζητήσεων και βεβαίως,
των κοινών προσπαθειών.

Θα πρέπει σήµερα να θυµηθούµε πως δυο µεγάλες, φιλόδο-
ξες µεταρρυθµίσεις των τελευταίων χρόνων, που άλλαξαν τον
χάρτη της πρωτοβάθµιας αυτοδιοίκησης -και αναφέροµαι στα
σχέδια «Καποδίστριας» και «Καλλικράτης»- από δυο τολµηρούς
µεταρρυθµιστές, τον Αλέκο Παπαδόπουλο και τον Γιάννη Ραγ-
κούση, συνάντησαν τότε και στην πορεία υλοποίησης τεράστιες
αντιστάσεις από ποικιλώνυµες δυνάµεις της συντήρησης και της
αδράνειας, αλλά και οι δύο αυτές προσπάθειες έµειναν ηµιτε-
λείς. Δεν ακολουθήθηκαν από την απαραίτητη µεταρρύθµιση του
Κώδικα Δηµοτικών Υπαλλήλων, καθώς επίσης και τη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση στα των οικονοµικών τους, που θα σήµαινε βεβαίως
το κόψιµο του οµφάλιου λώρου από το κεντρικό κράτος, την εκά-
στοτε εξουσία.

Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, το δικό σας όραµα για την αυ-
τοδιοίκηση, τη δική σας συνολική πρόταση για την αυτοδιοίκηση
του σήµερα. Ωστόσο, συζητούµε σήµερα ένα πολυνοµοσχέδιο
για την αυτοδιοίκηση, το οποίο δεν είναι παρά µια σωρεία επι-
διορθώσεων σε παραλείψεις που σίγουρα δεν µπορούσαν να
προβλεφθούν σε θέµατα µικρότερα ή µεγαλύτερα, που προέκυ-
ψαν στην πορεία αλλαγής αρχιτεκτονικής της αυτοδιοίκησης,
αλλά και στην πορεία αλλαγής της πραγµατικότητας.

Έχουµε, λοιπόν, όπως το αποκάλεσα στην επιτροπή, ένα νο-
µοσχέδιο «λάντζας», χωρίς βεβαίως να είναι υποτιµητικό αυτό,
ίσα-ίσα, είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αναφέρεται σε προβλή-
µατα που ταλαιπωρούν την αυτοδιοίκηση σε βάθος χρόνου, προ-
βλήµατα που οι φορείς της αυτοδιοίκησης ζητούν επιτακτικά την
αντιµετώπισή τους.

Όµως, κύριε Υπουργέ, η εµφιλοχώρηση σε αυτό το νοµοσχέ-
διο ρυθµίσεων πελατειακών και διατάξεων ακοστολόγητων, που
αφορούν σε προσλήψεις, αλλαγές εργασιακού καθεστώτος, επι-
δόµατα αναδροµικά και σε ορισµένες περιπτώσεις χαριστικά δο-
σµένα, το αδικεί. Όσοι γνωρίζουν την αυτοδιοίκηση, αντιλαµβά-
νονται πως το κοστούµι του δηµοσίου και των γενικών του κανό-
νων, πέφτει πολύ στενό πολλές φορές και απαγορευτικό για τη
λειτουργία της.

Η ποικιλοµορφία του αυτοδιοικητικού χάρτη, µε τις πολύ µε-
γάλες διαφορές ταχυτήτων, τις ανισότητες, τα ανόµοια µεγέθη
και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, επιβάλλουν διαφορετικούς τρό-
πους αντιµετώπισης και διαφορετικές ιεραρχήσεις προτεραιοτή-
των και προβληµάτων. Οι γενικόλογοι αφορισµοί σε τέτοια
ζητήµατα σε οδηγούν σε στρεβλή αντίληψη της πραγµατικότη-
τας, γιατί σήµερα για πολλούς λόγους η τοπική αυτοδιοίκηση
βρίσκεται σε µια κλιµακούµενη αδυναµία να ανταποκριθεί, όχι
µονάχα στους ιστορικούς της ρόλους, αλλά και στους νέους ρό-
λους που αποκτά όλο και περισσότερο µε την πάροδο του χρό-
νου.

Αναφέροµαι σε όλα αυτά τα πεδία, που µέχρι χθες, δεν ήταν
δική της αρµοδιότητα, αλλά της έχει παραχωρηθεί πλέον από το
κεντρικό κράτος από τη στιγµή, που το ίδιο δεν µπορεί να αντα-
ποκριθεί απέναντι στους πολίτες όπως παλιά, µε τρόπους ορθό-
δοξους ή και ανορθόδοξους.

Σε αυτό, λοιπόν, το δύσκολο τοπίο, η αυτοδιοίκηση δεν είναι
µόνο γυµνή από πόρους, αλλά είναι και απογυµνωµένη από θε-
σµικά εργαλεία και δυνατότητες. Αυτό είναι το αποτέλεσµα τού
να της φορτώνονται υποχρεωτικά και εξ ανάγκης αρµοδιότητες
και υποχρεώσεις της κεντρικής διοίκησης, δίχως όµως να της
παραχωρείται η ανάλογη φαρέτρα εργαλείων και πόρων. 

Επιπλέον, τα χρόνια της κρίσης τα έσοδα από τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους, τους ΚΑΠ, και τη Συλλογική Απόφαση της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τη ΣΑΤΑ, έχουν περικοπεί πάνω από
60%. Τι χρειάζεται σήµερα η τοπική αυτοδιοίκηση; Μα, χρειάζε-
ται ό,τι χρειαζόταν πάντα, δηλαδή οικονοµική αυτάρκεια, εκσυγ-
χρονισµό, ανασυγκρότηση, προώθηση της ηλεκτρονικής
επικοινωνίας και λειτουργίας προς αποφυγή των διαπροσωπικών
σχέσεων µε τους υπηρεσιακούς παράγοντες, απλοποίηση των
διαδικασιών και πάταξη της γραφειοκρατίας, ενοποίηση και
απλοποίηση των ελεγκτικών αρχών, αξιοκρατία στην ανάδειξη
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των στελεχών, διαφάνεια.
Θα κάνω αναφορά σε ορισµένα από τα άρθρα, τα οποία αντι-

µετωπίζουµε αρνητικά ή θετικά. 
Στο άρθρο 6, που αφορά στο ειδικό τέλος µελετών-κατα-

σκευών ΔΕΥΑ, έχουµε ένα φαινόµενο διαχρονικής παθογένειας,
που παρατηρούµε σε όλες τις εκφράσεις κράτους και αυτοδιοί-
κησης, ένα ειδικό τέλος για ειδικούς σκοπούς, απαραίτητο για
να γίνουν έργα, τα οποία είναι κοστοβόρα και αναγκαία για τη
διαχείριση των υδάτινων πόρων ή της αποχέτευσης. 

Δυστυχώς, πάρα πολλές φορές, η είσπραξη οδηγούνταν σε
κατάχρηση και η διάθεσή τους σε αλλότριους σκοπούς απ’ αυ-
τούς που ο νοµοθέτης είχε κατά νου. Είναι σωστό να επαφίεται
στα δηµοτικά συµβούλια το να αποφασίζουν για τη διατήρηση ή
µη αυτού του τέλους, αλλά θα πρέπει να είναι υποχρεωτική η διά-
θεση αυτού του εσόδου, για τους σκοπούς, για τους οποίους
προορίζεται. 

Με αυτήν την έννοια, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι υπάρχει πρό-
βληµα µε τη συλλήβδην νοµιµοποίηση και αθώωση όλων εκείνων,
που παράνοµα χρησιµοποιούσαν το τέλος αυτό µέχρι σήµερα,
διότι ναι, υπάρχουν πολλαπλές ανάγκες, αλλά έχουµε και κατα-
χρήσεις.

Με το άρθρο 45, που απαλλάσσει τους ΟΤΑ από προσαυξή-
σεις, τόκους και εκπρόθεσµα πρόστιµα στις βεβαιωµένες ληξι-
πρόθεσµες οφειλές προς τη φορολογική διοίκηση, θεωρούµε ότι
θα ήταν ορθό για πολλούς λόγους και προς αµοιβαίο όφελος αυ-
τοδιοίκησης και κράτους και των οικονοµικών τους να γίνει ένας
σοβαρός συµψηφισµός των οφειλών του κράτους, τα περίφηµα
«παρακρατηθέντα» µε τις οφειλές των ΟΤΑ προς τη φορολογική
διοίκηση. Αυτό θα λειτουργούσε και παιδευτικά προς τους πολί-
τες και προς την αυτοδιοίκηση.

Με το άρθρο 52 δίνεται η δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών
του δηµοσίου προς τους ΟΤΑ Α’ βαθµού. Αποτελεί µία θετική
ρύθµιση, τόσο προς τους οφειλέτες δηµότες, οι οποίοι σε πολ-
λές περιπτώσεις έχουν χάσει τη δυνατότητα να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους, όσο βεβαίως και για τα ταµεία των
δήµων, που περιµένουν µία ανάσα απ’ αυτή τη ρύθµιση. Μάλιστα,
τους τελευταίους µήνες -αρκετούς, µάλιστα, µήνες- έχουν υστέ-
ρηση εσόδων, επειδή ακριβώς οι δηµότες περιµένουν αυτή τη
ρύθµιση.

Θα πρέπει να σηµειωθεί, βεβαίως, ότι αυτές οι ρυθµίσεις γί-
νονται σε ένα οικονοµικό περιβάλλον µη κανονικότητας και για
τους ΟΤΑ µε τα ψαλιδισµένα οικονοµικά και για τους πολίτες, οι
περισσότεροι εκ των οποίων βεβαίως, έχουν βρεθεί τα τελευταία
χρόνια σε µία δυσµενή και απρόβλεπτη οικονοµική πραγµατικό-
τητα.

Να σηµειώσουµε εδώ πως σε πολλές περιπτώσεις, πρόστιµα
ή προσαυξήσεις που επιβάλλονται σε διάφορες περιπτώσεις πα-
ραβάσεων, πολλές φορές είναι εξωπραγµατικές. Οδηγούµαστε
σε πίνακες µε ληξιπρόθεσµα, που στην πραγµατικότητα είναι κα-
ταδικασµένα να παραµείνουν ανείσπρακτα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ένα ζήτηµα, κύριοι Υπουργοί, που
πρέπει να το δούµε συνολικά. Στη σηµερινή δεινή πραγµατικό-
τητα, το µόνο εύκολο είναι να χάσεις µία φορά τον βηµατισµό
σου και στη συνέχεια να εκτροχιαστείς οριστικά. Σε πολλές πε-
ριπτώσεις, ακόµα και τέτοιες ευνοϊκές ρυθµίσεις δεν µπορούν να
σε σώσουν. Υπάρχουν προτάσεις από δηµάρχους για ένα σύ-
στηµα πάγιας αντιµετώπισης των οφειλών των δηµοτών, που νο-
µίζω ότι αξίζει τον κόπο να το δείτε.

Σε σχέση µε το άρθρο 80, που αφορά στον διορισµό επιτυχόν-
των ΑΣΕΠ σε φορείς των ΟΤΑ, που έχουν καταργηθεί, θέλω να
πω τα εξής: Για κανέναν δηµόσιο υπάλληλο, όπου κι αν ανήκει,
δεν επιτρέπεται κάτι αντίστοιχο των προβλέψεων στην παρά-
γραφο 2. Δεν νοµίζουµε ότι πρέπει να ισχύει κάτι τέτοιο στους
ΟΤΑ, πριν τη συµπλήρωση της διετίας.

Προβληµατικό φαίνεται να είναι και το άρθρο 82, που καλύπτει
οργανικές θέσεις των ΟΤΑ από προσωπικό που είχε απασχοληθεί
µέσα από προσωρινούς πίνακες από 1-1-2008 έως 31-12-2010
και κάλυπτε πάγιες ανάγκες σειράς ετών. Όµως, µε ποια λογική
και σε ποιες ανάγκες των δήµων απαντούν σήµερα αυτές οι
προσλήψεις; Τι ειδικοτήτων και επιπέδου εκπαίδευσης προσω-
πικό έχουν πραγµατική ανάγκη σήµερα οι δήµοι και ποιο είναι το

προσωπικό που προωθείται προς πρόσληψη;
Έχουν τις ίδιες ανάγκες οι δήµοι µε αυτές που είχαν πριν από

πέντε ή επτά χρόνια; Και δεδοµένου ότι ο αριθµός των προσλή-
ψεων είναι εξαιρετικά χαµηλός, πρέπει να δούµε και να ιεραρχή-
σουµε τις πραγµατικές ανάγκες, που πρέπει να καλύψουν οι
δήµοι. 

Το άρθρο 85 για τις αποσπάσεις προσωπικού, νοµίζω ότι αντι-
φάσκει µε τον νόµο περί κινητικότητας του κ. Κατρούγκαλου. 

Το άρθρο 97 αφορά τα µέσα ατοµικής προστασίας των εργα-
ζοµένων και την παροχή γάλακτος. Επειδή αντιµετωπίζουµε ανα-
δροµική χορήγηση των µέσων ατοµικής προστασίας και
γάλακτος σε χρήµα στους εργαζόµενους των ΟΤΑ για τα έτη
2012-2016, είναι ένα απολύτως προβληµατικό άρθρο, κατά την
άποψή µας. Επιβαρύνει απρόβλεπτα τους προϋπολογισµούς των
δήµων, ενώ καθιστά εξαιρετικά δύσκολο τον ακριβή εντοπισµό
των δικαιούχων σε βάθος χρόνου πενταετίας, έτσι όπως προβλέ-
πεται και, βεβαίως, θα ανοίξει µια βιοµηχανία δικαστικών απαι-
τήσεων. Βέβαια, εκφεύγει και του σκοπού της πρόβλεψης αυτών
των µέσων. Θα πρέπει να διασφαλιστεί, όµως, ότι από εδώ και
µπρος οι ΟΤΑ θα πρέπει να καταβάλλουν αυτό το επίδοµα εγκαί-
ρως στους πραγµατικούς δικαιούχους σε είδος και όχι σε χρήµα,
διότι αυτή η φάµπρικα µετατροπής σε χρήµα είναι πολύ παλιά,
κόστιζε, έφευγε από τον σκοπό που είχε να εξυπηρετήσει και,
βεβαίως, δηµιουργούσε αδικίες.

Το άρθρο 98 αφορά το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας. Είναι
πολλά τα ερωτήµατα, που τίθενται σε σχέση µε τις κατηγοριο-
ποιήσεις, που γίνονται. Βεβαίως, πρέπει να γίνει µια σοβαρή δου-
λειά και οι εργαζόµενοι, που δικαιούνται τα επιδόµατα, τα οποία
προβλέπονται από τον νόµο, θα πρέπει να τα παίρνουν. Όµως,
να τα παίρνουν αυτοί, που πραγµατικά τα δικαιούνται. Θεωρούµε
ότι η κατηγορία Γ’ είναι αδικαιολόγητη. Παραδείγµατος χάρη,
γιατί οι µηχανικοί να δικαιούνται επίδοµα, επειδή έχουν απλώς
την εποπτεία ενός έργου; Αυτή είναι η δουλειά τους. Γι’ αυτό
προσλαµβάνονται και γι’ αυτό αµείβονται. 

Άρθρο 100. Επιβραβεύουµε την άρνηση εφαρµογής του
νόµου, απαλλάσσοντας αναδροµικά από ποινικές και πειθαρχι-
κές ευθύνες αιρετούς και υπηρεσιακούς, που αρνήθηκαν απο-
στολή στοιχείων στο αρµόδιο Υπουργείο για την καταγραφή των
υπαλλήλων. Με αυτή τη λογική, πώς θα αντιµετωπίσετε την
ΑΔΕΔΥ, που µόλις χθες, προχθές επιχαίρονταν, επειδή επιτυχώς
σαµποτάρισε την όποια αξιολόγηση προχωράτε σήµερα στο δη-
µόσιο µε το εφεύρηµα της απεργίας-αποχής από τον περασµένο
Μάρτιο, αναγκάζοντας, µάλιστα, την Υπουργό να δώσει νέα πα-
ράταση µέχρι της 8 Αυγούστου; Είναι ακριβώς η ίδια περίπτωση.

Άρθρο 103: Με αφορµή τα επιδόµατα µουσικών των ΟΤΑ, νο-
µίζω ότι έπρεπε πλέον να έχουν διδαχθεί όλοι ότι οι λογικές των
επιδοµάτων µπορεί πρόσκαιρα να µπαλώνουν κάποιες τρύπες,
όµως είναι βέβαιο ότι σε βάθος χρόνου, δηµιουργούν τεράστιες
στρεβλώσεις και βεβαίως, πολύ µεγάλα προβλήµατα. 

Το άρθρο 99 αφορά τη Δηµοτική Αστυνοµία. Αυτή η δήθεν µε-
ταρρύθµιση της κυβέρνησης Σαµαρά -που στην ουσία µια αντι-
µεταρρύθµιση ήταν- της διάλυσης, δηλαδή, εν συνόλω ενός
Σώµατος, της Δηµοτική Αστυνοµίας, που ήταν ένα εργαλείο εξαι-
ρετικά χρήσιµο για την τοπική αυτοδιοίκηση, δηµιούργησε πάρα
πολλά προβλήµατα, τα οποία βεβαίως οφείλουµε να επανορθώ-
σουµε. 

Γι’ αυτό, πεποίθησή µου είναι, κύριε Υπουργέ, ότι µε τη Δηµο-
τική Αστυνοµία πρέπει να ασχοληθούµε σοβαρά, συγκροτηµένα
και ολοκληρωµένα, γιατί το όποιο µπάλωµα -όπως πριν από λίγο
καιρό, πριν ένα µήνα, κάναµε, ψηφίζοντας κάποιες διατάξεις- δεν
διορθώνει το πρόβληµα. 

Το 2013 η Δηµοτική Αστυνοµία απασχολούσε τρεισήµισι χιλιά-
δες άτοµα σε εκατόν εβδοµήντα πέντε δήµους σε όλη τη χώρα.
Στην επιβαλλόµενη µείωση του κράτους, αφρόνως τότε επιλέχ-
θηκε η Δηµοτική Αστυνοµία να διαλυθεί, ίσως γιατί βόλευε ο
αριθµός των τρεισήµισι χιλιάδων µελών της. Η επανασύστασή
της τον Μάιο του 2015 µε τον ν.4325, δυστυχώς ήταν επανασύ-
σταση µόνο κατ’ όνοµα, γιατί έγινε επίσης βεβιασµένα και πρό-
χειρα. Από τους τρεισήµισι χιλιάδες ανθρώπους επέστρεψαν
µόλις χίλιοι δέκα οκτώ και από τις εκατόν εβδοµήντα πέντε Δη-
µοτικές Αστυνοµίες ανασυστάθηκαν µόνο οι ενενήντα πέντε.
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Στην Κρήτη υπήρχαν διακόσιοι δύο αστυνοµικοί και σήµερα
υπάρχουν είκοσι επτά. Στον Δήµο Χερσονήσου, στον τουριστι-
κότερο Δήµο της Κρήτης, από δεκαοκτώ υπηρετούν σήµερα µο-
νάχα τέσσερις.

Αν, κύριε Υπουργέ, θέλετε να επανασυσταθεί ένα χρησιµότατο
εργαλείο για την αυτοδιοίκηση, να προχωρήσουµε σε µια -όπως
είπα και λίγο πριν- σοβαρή και ολοκληρωµένη επανίδρυση. Σε
αυτό το πλαίσιο, πρέπει να προβλέπεται και το δικαίωµα της εθε-
λοντικής επιστροφής σε όλους τους πρώην δηµοτικούς αστυνο-
µικούς, ανεξαρτήτως πού βρίσκονται σήµερα. 

Η αποκατάσταση, δε, των οικονοµικών αδικιών, που συνόδευ-
σαν την υποχρεωτική διαθεσιµότητα και κινητικότητα, πρέπει να
γίνει. Και πρέπει να γίνει, βεβαίως, στο µέτρο των δυνατοτήτων
της αυτοδιοίκησης. 

Τώρα, στη συγκεκριµένη ρύθµιση για την παράγραφο 6, γιατί
διαφοροποιείτε τα ισχύοντα στον Κώδικα Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, αποκλείοντας τους ΔΕ, δηλαδή, τις πρώτες
και πιο έµπειρες φουρνιές της Δηµοτικής Αστυνοµίας από τη
θέση προϊσταµένου τµήµατος; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο µε τρία λεπτά για να ολοκληρώσω.
Δεν θα ζητήσω ξανά τον λόγο, δεν θα δευτερολογήσω επί των
άρθρων. 

Στο άρθρο 101, που αφορά στην καταβολή µισθοδοσίας προ-
σωπικού της δράσης «Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελ-
µατικής ζωής», θα θέλαµε να εξετάσετε τη δυνατότητα
νοµοτεχνικής βελτίωσης για την παράγραφο 1 και συγκεκριµένα,
να αναδιατυπωθεί η φράση ως εξής: Αντί να είναι για τον ετήσιο
κύκλο 2016-2017, να γίνει «για κάθε ετήσιο κύκλο», προκειµένου
η διάταξη να έχει νόηµα και να έχει µόνιµη ισχύ, όπως µόνιµο
µέχρι τώρα είναι το τεράστιο πρόβληµα των πολύµηνων, πολλές
φορές, καθυστερήσεων καταβολής µισθοδοσίας του προσωπι-
κού της δράσης, µιας δράσης που συµπεριλαµβάνει βρεφικούς,
παιδικούς σταθµούς, ΚΔΑΠ, ΑΜΕΑ κ.λπ.. 

Τέλος, το άρθρο 133, που δίνει τη δυνατότητα σε ιδιώτες για
τη δηµιουργία και λειτουργία κέντρων αποτέφρωσης νεκρών,
είναι η ειρωνεία της εκδίκησης της αγοράς. Και είναι πολύ θετικό,
που φέρνετε αυτή τη ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, γιατί λύνει ένα τε-
ράστιο πρόβληµα. Και είναι ένα τεράστιο πρόβληµα, που έχει να
κάνει µε ένα από τα βασικά δικαιώµατα του ανθρώπου: το δι-
καίωµα της αυτοδιάθεσης του σώµατος. Όπως το έχει στη ζωή,
το έχει προφανώς και µετά την έξοδό του απ’ αυτήν. Επισηµαίνω,
όµως, τη µεγάλη ήττα, που αναγνωρίζουµε ότι υφίσταται µε αυτή
τη διάταξη η τοπική αυτοδιοίκηση και συνολικότερα η πολιτική,
η ήττα ότι δεν µπορεί να σηκώσει σε ένα ζήτηµα, που έχει να
κάνει µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα το πολιτικό κόστος της αντι-
παράθεσης µε τους τοπικούς µητροπολίτες. 

Και συναντώντας δικαιώµατα, όλως τυχαίως ο αταίριαστος
εταίρος σας, οι ΑΝΕΛ, είναι απέναντι. Η ψήφος, όµως, αρχών της
αντιπολίτευσης σώζει την κατάσταση για µία ακόµη φορά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή από το Ποτάµι, τον κ. Δανέλλη.
Να σας ενηµερώσω λίγο ποια διαδικασία θα ακολουθήσουµε.

Έχουν κατατεθεί κάποιες τροπολογίες, οπότε οι αρµόδιοι
Υπουργοί έχουν ζητήσει τον λόγο για να τις αναπτύξουν. 

Θα ξεκινήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Τό-
σκας και θα ακολουθήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Φωτίου.
Μετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Σκουρλέ-
της, για να ξεκινήσουν µετά τον λόγο τους οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και να ακολουθήσουν οι οµιλητές. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Τό-
σκας. 

Πέντε λεπτά, κύριε Υπουργέ, είναι αρκετά για εσάς; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να υποστηρίξω δύο τροπολογίες.
Η πρώτη µε γενικό αριθµό 1147 και ειδικό 52, αφορά θέµατα

πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης. Όπως ξέρετε, η τελευ-

ταία διαδικασία µε την οποία προσλήφθηκαν πυροσβέστες πεν-
ταετούς υποχρέωσης, έγινε το 2011. Στη συνέχεια, υπήρξε µία
παράταση της λίστας του καταλόγου των επιλαχόντων πυροσβε-
στών για δύο έτη και στη συνέχεια για άλλα τρία έτη. Δηλαδή, η
λίστα αυτή έληγε στις 31 Δεκεµβρίου 2016 και µε την τροπολογία
αυτήν παρατείνουµε για δύο ακόµη έτη τη δυνατότητα αναπλή-
ρωσης, κάλυψης κενών οργανικών θέσεων πυροσβεστών πεντα-
ετούς υποχρέωσης, δηλαδή µέχρι το Δεκέµβριο του 2018,
προκειµένου να υπάρχει η δυνατότητα -ξέρετε τις ανάγκες του
Πυροσβεστικού Σώµατος, ξέρετε τις ανάγκες αντιµετώπισης των
φυσικών καταστροφών στη χώρα µας- εφόσον υπάρξουν οι λοι-
πές προϋποθέσεις, να αναπληρωθούν τα κενά για τους πυροσβέ-
στες πενταετούς υποχρέωσης. Έτσι και αλλιώς, αυτοί οι
άνθρωποι διαθέτουν µεγάλη εµπειρία, τυγχάνουν ήδη εποχικοί
πυροσβέστες, δηλαδή για διάστηµα έξι µηνών κάθε χρόνο υπη-
ρετούν το Πυροσβεστικό Σώµα και υπηρετούν τις κοινωνικές
ανάγκες. Εποµένως, έχουν εµπειρία.

Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα διατήρησης αυτής της λίστας
ώστε, αν υπάρξουν οι προϋποθέσεις, να καλυφθούν οι ανάγκες
που υπάρχουν, έτσι κι αλλιώς, στο Πυροσβεστικό Σώµα. Αυτό
αφορά την πρώτη τροπολογία. 

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1144 και ειδικό 49
αφορά τις αστυνοµικές ταυτότητες των Ελλήνων πολιτών. 

Το θέµα των αστυνοµικών ταυτοτήτων είναι ένα θέµα για το
οποίο έχουν ειπωθεί πολλά κατά καιρούς και στη µία κατεύθυνση
και στην άλλη. Είναι ένα θέµα, που, µε βάση την οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης του 2014, θα έπρεπε να είχε λήξει, να είχε
ολοκληρωθεί µέχρι το 2016. Μπορώ να πω ότι η χώρα µας, συν
άλλη µία χώρα στην Ευρώπη, έχουν ταυτότητες, όχι καλής ποι-
ότητας και όχι αξιόπιστες από πλευράς πλήρους παροχής ασφά-
λειας και αξιοπιστίας. 

Και ξέρετε κάτι; Επειδή τα τεχνολογικά δεδοµένα αλλάζουν
και επειδή οι έλεγχοι στα αεροδρόµια παντού, ακόµα και µέσα
στην Ευρώπη, γίνονται πλέον ηλεκτρονικά -και στο δικό µας αε-
ροδρόµιο «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», έχουν αρχίσει και τοπο-
θετούνται µηχανήµατα ηλεκτρονικού ελέγχου, µε τα οποία θα
γίνεται έλεγχος και στους πολίτες της Ευρώπης- χρειάζεται ταυ-
τότητα τύπου πιστωτικής κάρτας, µε ψηφιακή αναγνώριση. Αλ-
λιώς, θα ταλαιπωρούνται οι πολίτες µε τις παλιές ταυτότητες,
µέχρι να γίνει η καταγραφή και η αναγνώριση των στοιχείων. Ανα-
φέρω ένα παράδειγµα από τα πολλά. Εποµένως, χρειάζεται να
προχωρήσουµε µε ταχύτερους ρυθµούς στο θέµα των ταυτοτή-
των. 

Παράλληλα, βέβαια, θα πρέπει να προσέξουµε και τα θέµατα
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. Από πάρα πολλές
πλευρές κινδυνεύουν αυτά τα θέµατα. Ξέρουµε τι γίνεται στο
διαδίκτυο, ξέρουµε τι γίνεται σε όλες τις περιπτώσεις καταγρα-
φής στοιχείων. Μπορεί να γίνει αυτό. Μπορούµε να διατηρή-
σουµε και τα προσωπικά δεδοµένα, αλλά και την αποτελεσµα-
τικότητα στα θέµατα της ασφάλειας. Γι’ αυτό, οποιαδήποτε ενέρ-
γεια γίνει, θα γίνει µετά από έγκριση της Αρχής Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων. 

Εποµένως, η πρόθεσή µας είναι και να κερδίσουµε σε ταχύ-
τητα και να διασφαλιστούν τα προσωπικά δεδοµένα, για τα οποία
ενδιαφερόµαστε όλοι και θα πρέπει να δείχνουµε τον ανάλογο
σεβασµό. Έχω ακόµα και έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη που
αναγράφει κάποια παραδείγµατα και λέει πόσο ταλαιπωρούνται
οι Έλληνες πολίτες µε τις παλιές ταυτότητες που γράφουν, για
παράδειγµα, «Θεσ/νίκη», «Αλεξ/πολη» και πηγαίνουν και δεν ανα-
γνωρίζονται αυτά τα στοιχεία. Μπορεί, λοιπόν, να διατηρηθεί και
το αγαθό της ασφάλειας και ο σεβασµός στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα.

Σκεπτόµαστε, λοιπόν, να τροποποιήσουµε τον ν.1599/1986,
που αφορά τα στοιχεία της ταυτότητας. Θα πρέπει να δοθεί ευε-
λιξία στον Υπουργό, ώστε τα διάφορα τεχνικά χαρακτηριστικά
και τα διάφορα στοιχεία που θα χρειαστούν -µετά από έγκριση,
όπως είπα πριν, της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµέ-
νων- να γίνονται µε υπουργική απόφαση, ώστε να προχωρή-
σουµε µε γρηγορότερους ρυθµούς και να εξυπηρετηθεί και ο
πολίτης, ώστε να µην υπάρχουν τα παραδείγµατα που προανέ-
φερα. 
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φωτίου. 
Κυρία Υπουργέ, πέντε λεπτά είναι αρκετά και για σας; 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα χρει-
αστώ λίγο παραπάνω, αλλά θα είµαι σύντοµη, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ.

Η πρώτη τροπολογία είναι η µε γενικό αριθµό 1131 και ειδικό
42. Αφορά γενικώς παραγράφους οι οποίες διευκολύνουν τη λει-
τουργία µονάδων κοινωνικής προστασίας, όπως, παραδείγµατος
χάρη, η πρώτη. 

Στην πρώτη προσθέτουµε ειδικότητες για το επικουρικό προ-
σωπικό των µονάδων, που έχουµε, των κέντρων, δηλαδή, κοινω-
νικής προστασίας σε όλη την Ελλάδα. Ξέρετε ότι αυτά, λόγω και
της κρίσης, έχουν ένα πολύ µειωµένο προσωπικό, έχουν µεγάλες
ανάγκες, και γι’ αυτό προσθέτουµε περαιτέρω ειδικότητες, όπως
νηπιαγωγών, φυσικής αγωγής, βρεφονηπιοκόµων, διερµηνέων,
ελληνικής νοηµατικής γλώσσας, εκπαιδευτών µουσικής, καθα-
ριότητας, υγειονοµικού προσωπικού κ.λπ., διότι δεν υπήρχαν
αυτές οι ειδικότητες.

Προχωράµε στη δεύτερη παράγραφο. Όπως θυµάστε πέρυσι,
είχαµε ψηφίσει τη δυνατότητα, οι περιφέρειες από ίδιους πόρους
να χρηµατοδοτούν Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου -πιστο-
ποιηµένα, όµως, από το Υπουργείο Εργασίας- τα οποία παρέ-
χουν υπηρεσίες κοινωνικής προστασίας, κυρίως. Αυτό ακριβώς
το επεκτείναµε για το 2016 και το 2017, διότι από τη µια ένα ποσό
των περιφερειών που είχαν διαθέσει, έµεινε αδιάθετο, άρα το µε-
ταφέρουµε στο 2016, και βεβαίως, το επεκτείνουµε και στο 2017,
γιατί φάνηκε ότι το µέτρο είναι ενδιαφέρον και οι περιφέρειες
συνδράµουν.

Η τρίτη παράγραφος αποτελεί την επέκταση του προγράµµα-
τος «Βοήθεια στο Σπίτι» µέχρι το 2019. Γνωρίζετε το θεσµό «Βοή-
θεια στο Σπίτι», έναν θεσµό εξαιρετικά σηµαντικό, ο οποίος
πρέπει σιγά-σιγά να ενταχθεί στις µόνιµες δοµές των δήµων.

Η τέταρτη παράγραφος αφορά τα νυχτερινά και εξαιρέσιµα
των διαφόρων µονάδων, των δικών µας. Όπως καταλαβαίνετε,
επειδή τον Δεκέµβριο έγινε µια µεγάλη µεταφορά αρµοδιοτήτων
ανάµεσα στις ΥΔΕ, δηλαδή στις Υπηρεσίες Δηµοσιονοµικού
Ελέγχου και στις ΓΔΟΥ, δηλαδή τις Γενικές Διευθύνσεις Οικονο-
µικών Υπηρεσιών του εκάστοτε Υπουργείου, αυτή η διαφορά κα-
θυστέρησε την καταβολή των νυχτερινών και εξαιρέσιµων, µε
αποτέλεσµα να έχουν µείνει απλήρωτοι σε αυτόν τον τοµέα οι
εργαζόµενοι για τον Δεκέµβριο του 2016 -έναν µήνα- και για τους
υπόλοιπους µήνες, µέχρι σήµερα, του 2017.

Τέλος, µε την πέµπτη παράγραφο νοµίζω ότι γίνεται µια ση-
µαντική δραστηριότητα, διότι επεκτείνεται το υφιστάµενο καθε-
στώς, που υπάρχει στις σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής.
Δηλαδή, οι περιφέρειες, µε ίδια µέσα, θα µεταφέρουν τα παιδιά
ΑΜΕΑ κ.λπ., στους τόπους είτε της σχολικής αγωγής είτε γενι-
κότερα της δηµιουργικής απασχόλησης. Με την τελευταία διά-
ταξη, επεκτείνουµε για όλα τα παιδιά και γι’ αυτές τις
περιπτώσεις αναπήρων τη δυνατότητα της δωρεάν µεταφοράς
τους µε κονδύλια από τις περιφέρειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ άλλο τόσο χρόνο.
Δεύτερη είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1145 και ειδικό

50. Εδώ πρόκειται για την περίπτωση προσωρινής µετεγκατά-
στασης ειδικών κοινωνικών οµάδων. Υπάρχουν κοινωνικές οµά-
δες, οι οποίες διαβιούν είτε σε καθεστώς εξαθλίωσης είτε σε
καθεστώς το οποίο δεν είναι αρµόζον από καµµία πλευρά -υγει-
ονοµική, εκπαιδευτική, γενικότερα, ας πούµε, από όρους διαβίω-
σης κ.λπ.- και πρέπει να µετεγκατασταθούν προσωρινά.

Έχω αναπτύξει στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, αλλά
και στην Επιτροπή Περιφερειών της Βουλής, ένα µεγάλο σχέδιο
καταγραφής µιας τέτοιας ειδικής, παραδείγµατος χάριν, οµάδας
-δεν αφορά µόνο αυτή, όπως σας εξηγώ, η τροπολογία, αλλά
αυτό είναι ένα παράδειγµα- δηλαδή, της οµάδας Ροµά, Ελλήνων

πολιτών Ροµά.
Έχουµε καταγράψει τριακόσιους εβδοµήντα καταυλισµούς.

Όπως παρουσίασα στις δύο µόνιµες επιτροπές, οι εβδοµήντα εξ
αυτών χαρακτηρίζονται από όλα εκείνα τα στοιχεία εξαθλίωσης,
που δυστυχώς έρχονται πολύ συχνά στην επικαιρότητα µέσα από
τις τηλεοράσεις. Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να υποστηρί-
ζουµε ένα τέτοιο καθεστώς. Πρέπει να µεταστεγαστούν γρή-
γορα. Για τους εβδοµήντα, λοιπόν, καταυλισµούς είναι µεταξύ
των άλλων και αυτή η τροπολογία. 

Τι κάνουµε προς τούτοις. Με πέντε συναρµόδια Υπουργεία –
γιατί όπως ξέρετε το θέµα των Ροµά, αλλά και πολλών ειδικών
οµάδων, απαιτεί αυτή τη συνεργασία- Εργασίας, Υγείας, Εσωτε-
ρικών, Περιβάλλοντος και Ανάπτυξης, ιδρύουµε επιτροπή προ-
σωρινής µετεγκατάστασης ειδικών κοινωνικών οµάδων από τις
υπηρεσίες των πέντε αυτών Υπουργείων, η οποία συνεπικουρεί-
ται από τεχνική οµάδα υποστήριξης, που συστήνεται κάθε φορά
από τον αρµόδιο Γενικό Γραµµατέα της οµάδας, ανάλογα µε το
ποια είναι η οµάδα αυτή. Και τι κάνει ακριβώς; Οι δήµοι -µε πρω-
τοβουλίες των δήµων- υποβάλουν σε αυτή την επιτροπή οργα-
νωµένο σχέδιο µετεγκατάστασης των οµάδων. Το σχέδιο αυτό
περιλαµβάνεται στις παραγράφους 2, 3, 4 και 5 και αφορά, πρώ-
τον, τη διάθεση του δήµου. Ο δήµος, δηλαδή, παίρνει την ευθύνη
να διαθέσει δική του οικοπεδική έκταση ή άλλου νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου ή και ιδιώτη, εφόσον το εγκρίνει ο
δήµος µε το δηµοτικό του συµβούλιο. Αυτό που σας λέω βε-
βαίως, έχει συζητηθεί µε τους δηµάρχους από τον Δεκέµβριο και
µε τις περιφέρειες, οι οποίοι προτίθενται και ήδη έχουµε δέκα
δηµάρχους, δέκα δήµους δηλαδή, που έχουν προτείνει συγκε-
κριµένα οικόπεδα µετεγκατάστασης καταυλισµών, οι οποίοι βρί-
σκονται στα όρια της εξαθλίωσης σε δικά τους οικόπεδα. 

Εκεί οι δήµοι θα εκπονούν τα σχέδια εγκατάστασης -υδραυ-
λικά, αποχετευτικά .κλπ.- τα απαιτούµενα, θα τα υποβάλουν µε
φάκελο στην Επιτροπή Προσωρινής Μετεγκατάστασης, ο φάκε-
λος θα περιλαµβάνει προϋποθέσεις καταλληλόλητας, οι γνω-
στές: πεντακόσια µέτρα από αρχαιολογικό χώρο, να µη
βρίσκονται στα όρια ρεµάτων, δασικών και αναδασωτέων εκτά-
σεων και να υπάρχει η δυνατότητα υδροδότησης, αποχέτευσης,
ηλεκτροδότησης. 

Θα έχει ο δήµος υποβάλει αιτιολογική έκθεση, που αποτυπώ-
νει την υφιστάµενη κατάσταση και συγχρόνως, αναλύει την ανα-
γκαιότητα µετεγκατάστασης.

Τρίτον, οι αποφάσεις όλων των αρµοδίων οργάνων του δήµου,
βεβαιώσεις των αρµοδίων υπηρεσιών, ως προς τα προηγούµενα
που είπα, τεχνική έκθεση αναλυτική για τον χώρο µετεγκατάστα-
σης κ.λπ. και σχέδιο γενικής διάταξης των εγκαταστάσεων mas-
ter plan. 

Τέλος, µε κοινή υπουργική απόφαση όλη η προηγούµενη κα-
τάσταση που περιγράφω και όλα τα ντοκουµέντα αποτυπώνονται
και από εκεί και ύστερα, µπορεί να γίνει δυνατή η προσωρινή –
επιµένω- µετεγκατάσταση. Αυτή η τροπολογία νοµίζω ότι είναι
σηµαντική, γιατί δίνει µια ανάσα σε όλες αυτές τις περιπτώσεις
που περιέγραψα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Πάνος Σκουρλέτης.

Αµέσως µετά θα ακολουθήσει η σειρά των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων και η λίστα των οµιλητών. Οπότε θα µιλάει ένας Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα ξεκινήσουν να µιλάνε δύο
οµιλητές και θα συνεχιστεί η διαδικασία κατ’ αυτόν τον τρόπο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση συµπίπτει

µε την επόµενη µιας ηµέρας, η οποία είναι αρκετά σηµαντική για
τη χώρα µας. Και αναφέροµαι, βέβαια, όπως αντιλαµβάνεστε
όλοι, στην πετυχηµένη δοκιµαστική έξοδο στις αγορές. 

Χωρίς καµµία διάθεση εξωραϊσµού, χωρίς να παραβλέπουµε
ότι οι δυσκολίες, που έχουµε ακόµα µπροστά µας είναι µεγάλες,
αναµφισβήτητα, µας δόθηκε ένα σήµα µιας εµπιστοσύνης απέ-
ναντι στις επιλογές του τελευταίου διαστήµατος. Δηµιουργείται
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ένα κλίµα το οποίο, αναµφίβολα, το έχει ανάγκη η ελληνική οικο-
νοµία και θεωρώ ότι είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να ικανοποιεί
όλες τις πλευρές και ενδόµυχα το πιστεύω, παρά τις αµήχανες
αντιπολιτευτικές κραυγές και την προσπάθεια µείωσης της αξίας
αυτού του βήµατος, µέσα από διάφορους περίεργους αριθµητι-
κούς συλλογισµούς. 

Αυτές, όµως, οι τοποθετήσεις, αυτές οι προσεγγίσεις επιχει-
ρούν για άλλη µια φορά να κάνουν αξιολόγηση της χθεσινής εξό-
δου, ξεχνώντας το προηγούµενο σχέδιο το οποίο οδηγήθηκε στο
αδιέξοδο. Και θα σας πω ακριβώς τι εννοώ. Διότι, ναι µεν η κυ-
βέρνηση Σαµαρά είχε βγει κι αυτή δοκιµαστικά στις αγορές,
αλλά αυτής της εξόδου ακολούθησε µια άλλη µετά, η οποία ήταν
αποτυχηµένη, η οποία δεν στέφθηκε µε τη σχετική επιτυχία της
πρώτης εξόδου. Και βεβαίως, ακολούθησε το γεγονός ότι δεν
έκλεισε η τότε αξιολόγηση, η λεγόµενη πέµπτη αξιολόγηση. Γνω-
ρίζουµε καλά τι παραλάβαµε, ποια συντρίµµια παραλάβαµε.      

Κατά συνέπεια, αν θέλετε να κάνετε µια σωστή αξιολόγηση,
αξιολογήστε τα δύο σχέδια, διότι είναι δύο διαφορετικά σχέδια.
Και η διαφορετικότητά τους συνίσταται στο εξής. Η δική σας η
παράταξη -το επιβεβαιώνει κάθε µέρα, κάθε στιγµή, σε όλες τις
δηλώσεις της- πιστεύει στον πυρήνα αυτής της πολιτικής που
έχει επιβληθεί σήµερα στην Ευρώπη. Πιστεύει στις κυρίαρχες
στρατηγικές, που θεωρούν ότι η λιτότητα είναι η αναγκαία εκείνη
στρατηγική, για να συνεχίσει από εδώ και µπρος στην Ευρώπη,
αγνοώντας τα µηνύµατα που µας έρχονται από παντού ότι αυτός
ο δρόµος είναι ο πλέον αντιευρωπαϊκός, ο οποίος ενισχύει τις
φυγόκεντρες δυνάµεις. Διαβάστε τα αποτελέσµατα των ευρω-
παϊκών εκλογών. Είχαµε µια πλούσια εµπειρία από τις ευρωπαϊ-
κές εκλογές. 

Δείτε ότι ακόµα κι εκεί που υπάρχει µια κατ’ αρχήν επικράτηση
κάποιων δυνάµεων, που συγκαταλέγονται στη δική σας, µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο, πολιτική οικογένεια, αυτή συνοδεύτηκε
µε µεγάλα ποσοστά αποχής, µε ενδυνάµωση εκείνων των δυνά-
µεων, που αντιλαµβάνονται την αδιέξοδη και αντικοινωνική αυτή
πορεία της Ευρώπης. Αυτή, όµως, είναι µια συζήτηση, την οποία
θα την κάνουµε και θα την ξανακάνουµε. 

Η δική µας αντίληψη διαφοροποιείται ως προς το εξής. Είναι
κάτι το οποίο έχουµε πει πάρα πολλές φορές και θα το λέµε, γιατί
το εννοούµε. Εµείς δεν υιοθετούµε αυτό το πρόγραµµα. Δεν
διεκδικούµε την πατρότητά του. Γνωρίζουµε ότι είναι αποτέλε-
σµα επώδυνων συµβιβασµών, αλλά γνωρίζουµε και τα περιθώ-
ρια, τα οποία υπάρχουν για να κερδίζουµε πράγµατα προς
όφελος των εργαζοµένων και να δηµιουργούµε, σε ένα µεσοµα-
κροπρόθεσµο πεδίο, σε έναν µεσοµακροπρόθεσµο ορίζοντα, τις
συνθήκες, για να απεµπλακούµε από τις πολιτικές της ακραίας
λιτότητας.       

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς µπαίνουµε στην τελική
φάση της ψήφισης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν υποστηρίξαµε ότι αποτελεί µια µεγάλη µεταρρυθµι-
στική τοµή. Αντίθετα, είπαµε ότι προωθεί συγκεκριµένες µικρές
µεταρρυθµίσεις, οι οποίες όµως έχουν µεγάλη προστιθέµενη
αξία για τα ζητήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης, διότι λύνουν
λειτουργικά ζητήµατα, ικανοποιούν αιτήµατα ετών, προστα-
τεύουν τους εργαζόµενους, στο µέτρο του δυνατού και µέσα σε
αυτό το αρνητικό πλαίσιο, που είµαστε αναγκασµένοι να κυβερ-
νάµε.

Με αυτή την έννοια, αυτό το νοµοσχέδιο εγγράφεται, πιστώ-
νεται σε εκείνα τα µέτρα της κυβερνητικής πολιτικής, τα οποία
µπορεί να κριθούν ως απολύτως θετικά.        

Είναι δε, προικισµένο αυτό το νοµοσχέδιο µε τα θετικά σχόλια
των φορέων. Θέλω να σας θυµίσω εν τάχει, τι είπαν οι εκπρόσω-
ποι των εργαζοµένων της ΠΟΕ ΟΤΑ, της ΠΟΠ–ΟΤΑ. Θέλω να
σας θυµίσω τι είπαν οι εκπρόσωποι της ΕΝΠΕ, της ΚΕΔΕ, παρά
τις δικές τους ίσως γενικότερες επιφυλάξεις για την κυβερνητική
πολιτική στον τοµέα της αυτοδιοίκησης. Θέλω να σας θυµίσω τι
είπαν οι εκπρόσωποι των σχολικών καθαριστριών, οι εκπρόσωποι
των µουσικών σωµατείων, οι εκπρόσωποι των περιπτερούχων και
όλοι αυτοί οι οποίοι είδαν ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε ευαισθησία,
µε λογική, χωρίς υπερβολές και µέσα στα πλαίσια της ασκούµε-
νης πολιτικής προσπαθεί να προωθήσει και να λύσει θέµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την ανάγκη να
σταθώ στις ρυθµίσεις εκείνες που αναφέρονται στους εργαζό-
µενους στην τοπική αυτοδιοίκηση, διότι είναι θέµα µιας στοιχει-
ώδους δικαιοσύνης το να δίνουµε πια τη δυνατότητα σε όλους
τους εργαζόµενους στην καθαριότητα να µπορούν να απολαµ-
βάνουν των µέτρων ατοµικής προστασίας και όχι να παραµείνει
όπως ήταν µέχρι τώρα το καθεστώς που απαγόρευε στους συµ-
βασιούχους, οι οποίοι έκαναν την ίδια δουλειά µε τους µόνιµους
στην καθαριότητα, να έχουν τα ατοµικά µέτρα προστασίας. 

Και κάνει και κάτι άλλο, για το οποίο κατακρινόµαστε ακόµη
και σήµερα. Ειλικρινά, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί να υπάρχει
τέτοια αντικοινωνική διάθεση εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
και να µην δέχεται το αυτονόητο, ότι για τα προηγούµενα χρόνια
οι εργαζόµενοι αυτά τα οποία πλήρωσαν από την τσέπη τους,
για να έχουν αυτά τα στοιχειώδη µέτρα ατοµικής προστασίας,
από το 2012 κι έπειτα δηλαδή, δεν θέλετε να αποζηµιωθούν, προ-
φανώς σε χρήµατα. Αυτή τη στιγµή, δεν θα µπορούσε να υπάρξει
άλλος τρόπος. Γιατί αυτό είναι ρουσφετολογικό και δεν είναι µια
ηθικά επιβεβληµένη στάση απέναντι σε αυτούς τους ανθρώπους,
που αναγκάστηκαν και αγόρασαν το γάλα από την τσέπη τους,
που πήραν το φωσφορίζον γιλέκο από την τσέπη τους, που
πήραν τα γάντια, τα οποία πλήρωσαν από την τσέπη τους ή τα
άρβυλα; Αυτό δεν το κατάλαβα. 

Είναι όµως ενδεικτικό τελικά, το πώς κανείς αντιλαµβάνεται
ορισµένα ζητήµατα και το πώς διακατέχεται ή όχι από µια στοι-
χειώδη κοινωνική ευαισθησία. Είναι ενδεικτικό για το ποιος τελικά
νοιάζεται για τον κόσµο της εργασίας ή ποιος θέλει να εξυπηρε-
τήσει άλλου είδους συµφέροντα. Και αυτά τα συµφέρονται τα
ονοµατίσατε: Ήταν οι ιδιωτικές εταιρείες, που στην πρόσφατη
κρίση που υπήρξε στον τοµέα της καθαριότητας θέλατε de facto
να τις επιβάλετε. Δεν σας πέρασε. Δεν σας ακολούθησαν ούτε
οι δήµαρχοι, οι οποίοι κινούνται στο δικό σας πολιτικό µήκος κύ-
µατος. Διότι όλοι αντιλαµβάνονται ότι η καθαριότητα είναι µέσα
στον πυρήνα των υποχρεώσεων και του ρόλου, που έρχεται να
παίξει η αυτοδιοίκηση και όχι το κράτος. 

Θέλετε, λοιπόν, να την ακυρώσετε. Μάλιστα θέλετε να την ακυ-
ρώσετε, ακυρώνοντας και την ίδια τη λογική των ανταποδοτικών
υπηρεσιών. Διότι οι ανταποδοτικές υπηρεσίες –σας το είπα και
στις επιτροπές και δεν είδα να το σχολιάζετε- βγάζουν εκτός της
λογική του επιχειρηµατικού κέρδους, γι’ αυτό και είναι και πλήρως
ανταποδοτικές. Εισπράττουν από τους πολίτες τέλη και ανταπο-
δίδουν ισόποσης αξίας υπηρεσίες, προφανώς όχι «µπαίνοντας
µέσα» -δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε νέες µαύρες τρύπες- όχι
όµως κερδίζοντας µέσα από αυτή τους τη δραστηριότητα. Είναι
αυτό που δεν µπορεί να κάνει ο ιδιώτης. Διότι ο ιδιώτης θέλει να
δρα και να επενδύει –και λογικό είναι αυτό- εκεί που υπάρχει κέρ-
δος. Άλλη µια, λοιπόν, πολύ µεγάλη διαφορά ανάµεσα στη συντη-
ρητική Αντιπολίτευση και την παρούσα Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας διάφορους συλλογι-
σµούς, άκουσα το εξής: Αφού περισσεύουν κάποια χρήµατα και
έχουν τη δυνατότητα οι δήµοι να προβούν, έστω δυνητικά, όπου
θέλουν ύστερα από δικές τους αποφάσεις σε κάποιου είδους
αποφάσεις, όπως για παράδειγµα αυτό που προβλέπεται για
τους νησιωτικούς δήµους ή αυτό το οποίο επιβάλλεται, τα 50
ευρώ για τη συντήρηση των µουσικών οργάνων, γιατί δεν παίρ-
νουµε αυτά τα λεφτά από τους δήµους και να τα ξαναγυρίσουµε
στο κράτος; Αυτό µας προτείνατε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι στο κράτος. Στους πολίτες. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Στους πολίτες πάνε.
Όµως επαναλαµβάνω να προσέξετε και θα ήθελα την επόµενη

φορά που θα βρεθείτε, κύριε Βορίδη, ως υπεύθυνος τοπικής αυ-
τοδιοίκησης σε οποιαδήποτε σύσκεψη ή συνέδριο να το πείτε
αυτό και να σταµατήσετε υποκριτικά να κάνετε κριτική και να
λέτε γιατί δεν αυξάνονται οι δαπάνες προς την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Διότι τώρα το σήµα που δίνετε, που µας λέτε, είναι περαι-
τέρω µείωση. Περαιτέρω µείωση για ποιον λόγο; Για να µην
υπάρχει, λοιπόν, επίδοµα στον γιατρό, στον εκπαιδευτικό, στον
πυροσβέστη, στον αστυνοµικό στο µικρό νησί, το οποίο δυνητικά
µπορεί να το εκταµιεύσει ένας δήµος από τα δικά του οικονοµικά,
από το δικό του ταµείο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10445



Είναι εντελώς ακατανόητη και περίεργη αυτή η λογική. Τότε µ’
αυτήν την έννοια και σ’ αυτά που συµφωνήσατε, έστω και ετερο-
χρονισµένα, έστω και δια της διολισθήσεως. Διότι αλλιώς µπή-
κατε στην Αίθουσα και στην πρώτη επιτροπή και πριν απ’ αυτήν
προς την κοινωνία, όταν µιλάγατε για το νοµοσχέδιο. Θυµηθείτε
τις κραυγές, τις υστερικές αντιπολιτευτικές κραυγές γι’ αυτό το
οποίο πάει να εκτροχιάσει δηµοσιονοµικά το κράτος, για τις
αθρόες προσλήψεις. Δεν τις βρήκατε. Δεν τις ονοµατίσατε. Προ-
σπαθείτε µε µεγεθυντικό φακό να βρείτε στρατιές νέων προσλή-
ψεων. Δεν επιβεβαιώνεται αυτό από το περιεχόµενο. 

Αυτά, λοιπόν, τα κατάπιατε, κατεβάσατε τους τόνους. Συµφω-
νείτε, όµως, να υπάρχει αντιµισθία σε όλους τους αντιδηµάρχους.
Έτσι δεν είναι; Δεν συµφωνήσατε; Σας είδα ότι συµφωνήσατε.
Συµφωνήσατε να υπάρχει η δικαιολογηµένη αποζηµίωση για
έξοδα µετακίνησης στους Καλλικρατικούς δήµους της περιφέ-
ρειας για να µπορούν να ασκούν το δικαίωµά τους οι δηµοτικοί
σύµβουλοι, οι οποίοι είναι υποχρεωµένοι για να πάνε στις συνε-
δριάσεις να βάζουν από την τσέπη τους βενζίνη, διόδια και δεν
ξέρω εγώ τι άλλο. Να τα κόψουµε και αυτά. Περιττές δαπάνες
είναι. Είναι όλα περιττές δαπάνες. Αν καταργήσουµε το κράτος,
αν συρρικνώσουµε την τοπική αυτοδιοίκηση, αν τα παραδώσουµε
όλα στις ιδιωτικές δυνάµεις, ε, τότε µεγάλη µας χαρά.

Αυτή είναι, πράγµατι, όχι απλώς µια στρατηγική διαφορετική
αντίληψη, είναι µια διαφορετική αντίληψη κοσµοθεωρίας. Είναι
µια άλλη φιλοσοφία για το πώς πρέπει να συγκροτείται η κοινω-
νία.

Θα µου πείτε, πράγµατα γνωστά. Τουλάχιστον σας αναγνω-
ρίζω την ειλικρίνεια, ότι έχετε µια ευθύτητα και υπερασπιζόσαστε
όσο και αποκρουστικά να είναι ορισµένα πράγµατα µε ευθύτητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τις διατάξεις αυτού
του νοµοσχεδίου πραγµατικά θωρακίζουµε ένα εργαλείο, το
οποίο έχει παίξει σηµαντικό ρόλο στην ελληνική περιφέρεια και
αυτές είναι οι ΔΕΥΑ, οι οποίες αποτελούν σήµερα εκείνες τις επι-
χειρήσεις, οι οποίες λειτουργούν ξεχωριστά και µε πλήρη αυτο-
νοµία σε σχέση µε τους δήµους, µε τους κανόνες της ιδιωτικής
οικονοµίας και κατορθώνουν και συντηρούν τα δίκτυα, επεκτεί-
νουν τα έργα, φροντίζουν για την ύδρευση, έχουν στις γραµµές
τους ένα αξιολογότατο επιστηµονικό δυναµικό και, πράγµατι, οι
συγκεκριµένες διατάξεις ουσιαστικά ανοίγουν µια προοπτική για
τις συγκεκριµένες εταιρείες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι δεν είδα να αναφέ-
ρεστε σε κάτι θετικό. Δεν είναι κακό να αναφέρεστε και σε κά-
ποια πράγµατα ή να αναφέρεστε περισσότερο έστω και σε
κάποια πράγµατα µε τα οποία συµφωνείτε. Φαντάζοµαι ότι συµ-
φωνείτε µε τη ρύθµιση των χρεών είτε επιχειρήσεων είτε φυσι-
κών προσώπων προς τους δήµους. Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε
µε το ακατάσχετο στα προνοιακά επιδόµατα, το οποίο εισάγεται
µέσα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Δεν συµφωνείτε -και αυτό
ειλικρινά προφανώς στη δική σας κλίµακα αξιών είναι πολύ χα-
µηλά, είναι και ίσως εκτός- µε τη δυνατότητα που δίνουµε στα
ΔΗΠΕΘΕ να δικαιολογούν τα έξοδα µετακίνησής τους. Γιατί;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η πρώτη παράγραφος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αυτό που σας ανέφερα πριν από λίγο ότι διαφωνείτε µε τα
50 ευρώ, το επίδοµα συντήρησης των µουσικών οργάνων, είναι
ένα µικρό δείγµα το οποίο στηρίζει τον πολιτισµό στη χώρα µας.
Δεν θεωρούµε ότι έχουµε κάνει κάτι ως Κυβέρνηση, πολύ περισ-
σότερο ως κράτος ή πολιτεία, για να στηρίξουµε τον πολιτισµό.

Προφανώς σε µια αγοραία αντίληψη, η οποία ηγεµονεύει όχι
µόνο στη χώρα µας, αλλά και στην Ευρώπη σήµερα, όλα αυτά
περιθωριοποιούνται, πηγαίνουν στην άκρη, είναι περιττές πολυ-
τέλειες. Περασµένα ξεχασµένα ακόµα και αυτά τα οποία οφεί-
λαµε στους εργαζόµενους. Και γι’ αυτό διαφωνείτε.

Είναι θέµα ιδεοληψίας η διαφωνία σας. Δεν είναι θέµα απόλυ-
του κόστους το να δώσουµε αναδροµικά την αποζηµίωση για τα
µέσα ατοµικής προστασίας στους εργαζόµενους. Είναι ακριβώς
η αντίληψη για έναν διαφορετικό, άλλο κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν προβλέπουµε ξεπάγωµα
των προσλήψεων στους δηµοτικούς ραδιοφωνικούς σταθµούς.
Αντίθετα, λέµε ότι πρέπει να υπαχθούν στο καθεστώς των προσ-
λήψεων που υπάρχει για όλες τις άλλες περιπτώσεις, του 1 προς

4. Εσείς, βεβαίως, διαφωνείτε µε το 1 προς 4 και θέλετε να το
σκληρύνετε κι άλλο, όπως είπατε πριν από λίγο. Θέλετε το 1
προς 5. Άρα πρέπει να µειωθεί ακόµη περισσότερο ο αριθµός
των απασχολουµένων. Κουνάτε το κεφάλι καταφατικά προφα-
νώς. 

Αυτό τι σηµαίνει; Μπορείτε να το µεταφράσετε λίγο; Έχουµε
ικανό αριθµό µηχανικών σήµερα στους δήµους; Υπάρχουν δήµοι
σε όλη την Ελλάδα, πάνω από ογδόντα τον αριθµό, που δεν
έχουν τεχνικές υπηρεσίες ή οικονοµολόγους. Μπορούν αυτοί οι
δήµοι να εκµεταλλευτούν τις χρηµατοδοτικές δυνατότητες που
τους δίνουµε µέσα από τα διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία ή
τα ευρωπαϊκά προγράµµατα ή τους καταδικάζουµε στην περιθω-
ριοποίηση; Ή καταδικάζουµε την ελληνική περιφέρεια ακριβώς
στον µαρασµό, διότι δεν τους δίνουµε τα εργαλεία ή τουλάχιστον
δεν έχουµε ένα σχέδιο;

Εµείς κάναµε ογδόντα δύο στοχευµένες προσλήψεις επιστη-
µονικού προσωπικού πριν από λίγους µήνες. Επίσης, κάναµε µια
έκτακτη ενίσχυση 20 εκατοµµυρίων σε δήµους µικρούς, νησιω-
τικούς και ορεινούς και µάλιστα µια διάταξη απελευθερώνει και
κάποια χρήµατα για την ολοκλήρωση της συγκεκριµένης διαδι-
κασίας. 

Αυτά µπορούµε να κάνουµε µε τα πενιχρά µέσα που µας δυ-
σκολεύουν. Εσείς γιατί διαφωνείτε µε αυτά; Τι αντιπροτείνετε;
Ποιο είναι το δικό σας σχέδιο; Πώς θα πάτε να µιλήσετε σε αυ-
τούς τους ανθρώπους στην ελληνική περιφέρεια; Είναι πρό-
βληµά σας! Εγώ θέτω ερωτήµατα. 

Από την άλλη, δεν θεωρούµε ότι είναι σωστό σε ανθρώπους
που είχαν πετύχει σε διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ, για τους οποίους
εντός των προβλεπόµενων και οριζόµενων ηµεροµηνιών, εντός
της διετίας, είχε βγει η πράξη κατανοµής, να τους αρνούµαστε
τώρα τον διορισµό τους, από τη στιγµή που η αρµοδιότητα των
φορέων εκείνων που προβλέπονταν να καταταγούν έχει περιέλ-
θει σε άλλους δήµους ή σε άλλες επιχειρήσεις, µέσα από συγ-
χωνεύσεις. 

Γιατί αυτό είναι κακό; Δεν υπάρχουν αυτές οι αρµοδιότητες;
Δεν συνεχίζεται αυτή η δραστηριότητα; Συνεχίζεται. Γι’ αυτές τις
περιπτώσεις το προβλέπουµε. Άρα γιατί αυτό να µην είναι ένας
νέος τρόπος να υπάρξουν διά της πλαγίας ή της ευθείας οδού
µια σειρά διορισµών;

Γράφτηκαν φοβερά νούµερα αυτές τις ηµέρες, εξωπραγµα-
τικά. Και όλα αυτά γιατί; Μόνο και µόνο για τη δηµιουργία εντυ-
πώσεων. 

Σας προτείνω, λοιπόν, να ψηφίσετε -έστω µε ενοχές- το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο ή κάποιες διατάξεις και ας αρχίσουµε την
κουβέντα για την επόµενη φάση, για τη µεγάλη θεσµική αλλαγή
στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Βεβαίως, εσείς ποτέ ως χώρος δεν βρεθήκατε να υπερασπίζε-
στε την οποιαδήποτε αλλαγή. Ήσασταν και στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
απέναντι, και στον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» απέναντι, και σε όλες τις µε-
γάλες θεσµικές αλλαγές που έγιναν τις τελευταίες δεκαετίες. 

Κι εµείς είχαµε τις ενστάσεις µας, όχι ως προς τις διακηρυκτι-
κές προθέσεις αυτών των αλλαγών, αλλά ως προς τον τρόπο που
εφαρµόστηκαν. Εσείς βέβαια, ως συντηρητική παράταξη, θέλετε
να τα αφήσετε όλα όπως τα βρήκατε. Είναι µια στάση ζωής. Σας
είπα ποιες ήταν οι ενστάσεις µας και ποιες ήταν οι δικές µας το-
ποθετήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως έχουµε ανάγκη να
αναβαθµίσουµε -µιας και βλέπετε ότι µε τον ένα ή µε τον άλλο
τρόπο η χώρα ξεπερνάει εµπόδια, έχει έναν ορίζοντα µπροστά
της, ένα διάστηµα για να µπορέσει να ξεφύγει από τη συζήτηση
και την ανακύκλωση µιας συζήτησης περί την διαπραγµάτευση-
την ποιότητα του διαλόγου εδώ πέρα και να ξεδιπλώσει ο καθέ-
νας τις δικές του προτάσεις. 

Αυτό ακριβώς σας καλώ να κάνουµε στον τοµέα της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Να δούµε ακριβώς τι σηµαίνει ότι η τοπική αυτο-
διοίκηση πρέπει να έχει τον δικό της χώρο. Να δούµε ποιες αλ-
λαγές µπορούµε να κάνουµε, ώστε να µπορέσει να κολυµπήσει
και να µην έχουµε ένα τσιγγούνικο κράτος όχι µόνο µε την κυ-
ριολεκτική έννοια της λέξης, δηλαδή µε λίγους πόρους απέναντι
στην αυτοδιοίκηση, αλλά και στον τοµέα των αρµοδιοτήτων. Να
δούµε ποιες αρµοδιότητες τελικά πρέπει µε έναν απόλυτο και
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σαφή τρόπο να εκπορεύονται και να εκτελούνται από τον Α’ και
τον Β’ βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης. Να δούµε ένα εκλογικό σύ-
στηµα, το οποίο δεν θα είναι παραµορφωτικό σαν το σηµερινό.
Εµείς έχουµε καταθέσει τη δική µας πρόταση για την απλή ανα-
λογική, η οποία θα ανοίξει το πεδίο, θα δώσει τη δυνατότητα για
νέες αυτοδιοικητικές δυνάµεις να σπάσουν αυτήν τη στιγµή τα
σηµερινά στεγανά και να συµβάλουν στην αναγέννηση των τοπι-
κών κοινωνιών.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι το οποίο είπε πάρα πολλές
φορές στις επιτροπές ο κ. Συντυχάκης από το ΚΚΕ. 

Κύριε Συντυχάκη, χίλιες φορές είπατε πως δεν καλύπτονται οι
εργαζόµενοι στις περιφέρειες σε σχέση µε τα ΜΑΠ και το επί-
δοµα ανθυγιεινής εργασίας. Διαβάστε ξανά τον νόµο. Όταν λέµε
ΟΤΑ, εννοούµε Α’ και Β’ βαθµού. Το είπαµε και στους εργαζόµε-
νους, το λέµε και σε εσάς, το είπαµε και στις επιτροπές. Σας πα-
ρακαλώ µην το επαναφέρετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αποσαφηνίστε το. Τι πρόβληµα
έχετε να βάλετε «Α’ και Β’ βαθµού»;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μα είναι απολύτως αποσαφηνισµένο.

Δεν µου απαντήσατε, όµως, κύριε Συντυχάκη, σε ένα ερώτηµα
που σας έθεσα και προχθές. Τελικά, συµφωνείτε να υπάρξει σε
χρήµατα αυτή η αποζηµίωση για τα µέτρα ατοµικής προστασίας
των παρελθόντων ετών; Την απάντηση αυτή οφείλετε να την δώ-
σετε πρώτα απ’ όλα όχι σε εµάς, όχι στο Κοινοβούλιο, αλλά
στους εργαζόµενους. Αυτήν την απάντηση, λοιπόν, στη δευτε-
ρολογία σας παρακαλώ να την καταθέσετε. Ελπίζω ότι θα την
πάρω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα -για να µην ξαναπάρω
τον λόγο- να αναφερθώ σε κάποιες τροπολογίες οι οποίες έχουν
κατατεθεί. 

Κατ’ αρχάς, γίνεται δεκτή η υπουργική τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1131 και ειδικό 42. 

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1144 και
ειδικό 49 –την ανέλυσε πριν από λίγο ο κ. Τόσκας και αφορά τη
διάταξη για τις ταυτότητες-, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1145
και ειδικό 50, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1147 και ειδικό 52. 

Ταυτόχρονα, θα ήθελα να αναφερθώ πιο αναλυτικά σε δύο
υπουργικές τροπολογίες.

Η µία αφορά τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων. Θυµόσαστε
ότι στο πρόσφατο πολυνοµοσχέδιο, που είχαµε ψηφίσει πριν από
την ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης, είχαν υπάρξει κά-

ποιες αλλαγές στα ζητήµατα της χρηµατοδότησης των κοµµά-
των. Με τη συγκεκριµένη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1146 και
ειδικό 51 ουσιαστικά µεταθέτουµε την εφαρµογή των ρυθµίσεων
από την 1η Ιανουαρίου του επόµενου έτους. Μια και ούτως ή
άλλως η εκταµίευση και το µεγαλύτερο µέρος της εκταµίευσης
προς τα πολιτικά κόµµατα έχει γίνει µε το προηγούµενο καθε-
στώς, θα ήταν κάτι το οποίο θα µας δηµιουργούσε προβλήµατα,
αν τώρα στη µέση της χρονιάς υιοθετούσαµε ή εφαρµόζαµε από
τώρα τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. Νοµίζω ότι την έχετε δει την
τροπολογία.

Θα ήθελα ακόµα να αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1139 και ειδικό 45. Είναι µία διάταξη η οποία αποσαφηνί-
ζει ότι οι συµβάσεις οι οποίες συνήφθησαν µε τους εργαζόµε-
νους οι οποίοι είχαν απολυθεί µετά την απόφαση του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, από τώρα και το διάστηµα µέχρι την ανακοίνωση των
αποτελεσµάτων των προσωρινών πινάκων του διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ για την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού στην καθαριότητα,
θα είναι δυνατόν ειδικά και µόνον γι’ αυτούς να καλύπτονται οι
δαπάνες και πέρα από τα ανταποδοτικά έσοδα. Είναι κάτι το
οποίο ζήτησε ένας αριθµός δήµων και νοµίζω ότι θα πρέπει να
το αποδεχθούµε ειδικά, λόγω των περιστάσεων που δηµιουργή-
θηκαν το τελευταίο διάστηµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Άρα οι υπόλοιπες τροπολογίες
δεν γίνονται δεκτές, κύριε Υπουργέ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν έχω τελειώσει ακόµη.

Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1114 και ειδικό
28 του κ. Ξυδάκη, του κ. Αµυρά, του κ. Γρηγοράκου και άλλων.

Γίνεται επίσης δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1129 και
ειδικό 40. Πρόκειται για µια παράταση του προγράµµατος «ΘΗ-
ΣΕΑΣ».

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1130 και ειδικό 41 που αφορά
τη δυνατότητα συνέχισης του προγράµµατος «ΑΞΙΑ», γίνεται και
αυτή δεκτή.

Θέλω ταυτόχρονα να αναφέρω ότι η συγκεκριµένη βουλευτική
τροπολογία γίνεται δεκτή µε την εξής νοµοτεχνική βελτίωση: Στο
πρώτο εδάφιο µετά τη φράση: «από διαταγές πληρωµής και τε-
λεσίδικες δικαστικές αποφάσεις» προστίθεται η φράση: «που
έχουν εκδοθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης
(Πάνος) Σκουρλέτης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Θέλω να σας πω ότι αυτή η διάταξη η οποία, αν θυµάστε,
είχε ψηφιστεί σε προηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσω-
τερικών αυτήν τη χρονιά, έχει µια πολύ µεγάλη ανταπόκριση. 

Αφορά τελεσίδικες αποφάσεις οι οποίες εκδόθηκαν µετά το
τέλος Απριλίου, όπως είχαµε δώσει τη δυνατότητα τότε µε τα λη-
ξιπρόθεσµα που είχαµε εγκρίνει για εκείνες τις αποφάσεις, και
πρόκειται για ένα πρόγραµµα το οποίο πραγµατικά έχει λειτουρ-
γήσει ανακουφιστικά για τους δήµους. 

Δεν ξέρω κατά πόσο είστε γνώστες των διαφόρων ανακοινώ-
σεων κάθε φορά που γίνονται, µε τακτικό τρόπο από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών γι’ αυτά τα έκτακτα ποσά.

Θέλω, επίσης, να πω ότι γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1137 και ειδικό 44. Αφορά την τροπολογία που κατατέ-
θηκε από τον κ. Σκουρολιάκο και την κ. Θελερίτη και είναι για την
πόλη της Ελευσίνας και την πρόβλεψη για πολιτιστική πρω-
τεύουσα της Ευρώπης.

Γίνεται επίσης δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1142 και

ειδικό 47, η οποία αφορά την κάλυψη εξόδων κατασκήνωσης για
τα παιδιά των υπαλλήλων των περιφερειών. 

Κύριε Συντυχάκη, άλλο ένα αίτηµα από αυτά στα οποία ανα-
φερθήκατε γίνεται δεκτό. Στο τέλος, φαντάζοµαι, θα ψηφίσετε
και µε τα δύο χέρια το νοµοσχέδιο.

Και τέλος, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1143
και ειδικό 48, που αφορά χρηµατικές δωρεές υπέρ της Περιφέ-
ρειας Νοτίου Αιγαίου. Αυτή η τροπολογία σχετίζεται µε δωρεές
µετά τον σεισµό στην Κω.

Επίσης, θέλω να καταθέσω δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αφο-
ρούν την παράγραφο 2 του άρθρου 43 και το τελευταίο εδάφιο
της δεύτερης παραγράφου του άρθρου 24. Σας τις καταθέτω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης

(Πάνος) Σκουρλέτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δύο υπουργικές τροπολογίες δεν εί-
πατε αν γίνονται δεκτές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ποιες εννοείτε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τις τροπολογίες µε αριθµό 1140 και
αριθµό 1148.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Η τροπολογία µε αριθµό 1140 δεν έχει υποστηριχθεί αυτή
τη στιγµή. Άρα περιµένουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Περιµένετε την υποστήριξη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ακριβώς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οµοίως και για την τροπολογία µε

αριθµό 1148;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Την τροπολογία µε αριθξµό 1148 δεν τη βλέπω καθόλου
στα χαρτιά. Περιµένουµε το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος, για δώδεκα λεπτά. Κι
αµέσως µετά, ακολουθεί ο κ. Καµατερός. Ξεκινά η λίστα των οµι-
λητών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω -επειδή ανα-
φερθήκατε, κύριε Υπουργέ, κύριε Σκουρλέτη- µε τα γεγονότα,
τα οποία επηρεάζουν το οποιοδήποτε νοµοσχέδιο και αφορούν
τις εξελίξεις στην οικονοµία.

Σας άκουσα να αναφέρεστε στην έξοδο στις αγορές. Εµείς
πρώτοι σας είπαµε -και ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης- ότι για µας είναι µια θετική εξέλιξη. Αυτό, όµως, είναι
ένα το κρατούµενο.

Το δεύτερο είναι ότι δηµιουργείτε στην Κυβέρνησή σας ένα
τεχνητό success story και σε αυτή την περίπτωση -για να είµαι
ειλικρινής, δεν το άκουσα από εσάς-, σε σχέση µε την οικονοµία
και µε τις αγορές. Το άκουσα από άλλα κυβερνητικά στελέχη.
Και πάλι δηµιουργείτε ένα τεχνητό success story, το οποίο κατη-
γορούσατε τα προηγούµενα χρόνια στην Κυβέρνησή σας. Λέω
για κάτι το οποίο εµείς είπαµε από την αρχή ότι, βεβαίως, θα πρέ-
πει η χώρα να δανείζεται από τις αγορές, αλλά δεν αναφερθή-
καµε εµείς σε τοκογλύφους. Άραγε τώρα, δεν είναι τοκογλύφοι
αυτοί που δανείζουν;

Κύριε Σκουρλέτη, το «οι άνθρωποι πάνω από τους αριθµούς»,
όπως λέγατε πάρα πολλές φορές, τώρα δεν ισχύει;

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι θα πρέπει να µιλάµε µε τον ίδιο τρόπο
και όταν υπάρχει µια κατάσταση αυτή τη στιγµή στην κοινωνία
και στην οικονοµία η οποία είναι δύσκολη, να µην ξεχνάµε τι λέ-
γαµε για τους ανθρώπους, ότι πρέπει να τους έχουµε πάνω από
τους αριθµούς και διάφορα άλλα τέτοια στοιχεία. Τα έχετε ξεχά-
σει τώρα.

Σας άκουσα να λέτε ότι δεν υιοθετείτε αυτό το πρόγραµµα.
Πρώτα-πρώτα και πάλι πάρα πολλά κυβερνητικά στελέχη, όπως
ο Υπουργός Εργασίας στην προηγούµενη περίοδο, ο κ. Κα-
τρούγκαλος, έλεγε ότι «είναι δικές µας προτάσεις στο ασφαλι-
στικό όλες αυτές, δεν είναι της τρόικας». Είναι πάρα πολλές οι
προτάσεις και είναι καταγεγραµµένες εδώ οι εκφράσεις του.

Εσείς είπατε ότι δεν υιοθετείτε αυτό το πρόγραµµα. Πρώτα-
πρώτα, επιλέξτε: Τι κάνετε; Το υιοθετείτε ή δεν το υιοθετείτε το
συγκεκριµένο πρόγραµµα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κανείς δεν έχει µιλήσει για υιοθεσία στον νόµο. Κανείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν παρακολουθείτε τι λένε
οι Υπουργοί. Να το πω καλύτερα. Ή δεν υιοθετείτε τι λένε όλοι
οι Υπουργοί ή δεν παρακολουθείτε τι λένε όλοι οι Υπουργοί.

Βεβαίως, για τον ΟΓΑ και για το ένα ταµείο και για πολλά άλλα
στοιχεία είναι καταγεγραµµένες οι απόψεις ότι αποτελούν πρό-
ταση της ελληνικής Κυβέρνησης.

Ταυτόχρονα, όµως, πριν µπω στο νοµοσχέδιο, θα πω κάτι για
την ανεργία που ειπώθηκε πριν από λίγο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο θέµα της ανεργίας χρειάζε-
ται να µιλάµε µε ειλικρίνεια. Σας ακούω να λέτε ότι µειώθηκε και

να µιλάτε για τις ευέλικτες µορφές εργασίας και να µετράτε τα
ποσοστά.

Η κ. Αχτσιόγλου τον Γενάρη του 2017, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, είπε ότι περισσότεροι από εκατό χιλιάδες εργαζόµενοι
στη χώρα µας πληρώνονται µε λιγότερα από 100 ευρώ τον µήνα.
Αυτοί δεν είναι άνεργοι στα χαρτιά. Το ανέφερε η κ. Αχτσιόγλου
για την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κατά τη διαδικα-
σία της διαπραγµάτευσης.

Όταν η ανεργία είναι σε αυτά τα ύψη, όταν υπάρχουν αυτές οι
µορφές εργασίας και όταν υπάρχουν οι άνθρωποι που φεύγουν
στο εξωτερικό και αυτή η φτωχοποίηση, τουλάχιστον ας µην µι-
λάµε µε αυτόν τον τρόπο για ένα µείζον πρόβληµα το οποίο δεν
έχει αποκλιµακωθεί στην αγορά και η αγορά εργασίας είναι σε
µια κατάσταση πάρα πολύ δύσκολη.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, φέρνετε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο στο οποίο σας έβλεπα πριν να έχετε αντιπαράθεση µε τον
εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. Από τη µια πλευρά, η λογική
της ελεύθερης αγοράς σε όλα, από την άλλη, η λογική µιας άπο-
ψης κρατισµού, µιας άποψης επιδοµατοκεντρικής πολιτικής.

Να σας πω, λοιπόν, επειδή πολλές φορές αναφέρεστε στο
ποια είναι η κεντροαριστερή, η σοσιαλδηµοκρατική πρόταση:
Είναι µακριά από µια επιδοµατική πολιτική ανακύκλωσης της
φτώχειας και υπέρ µιας λογικής ενός σύγχρονου κράτους υπη-
ρεσιών στους τοµείς υγείας, παιδείας. Εκεί να κατευθυνθούν οι
πόροι για να φτιάξουµε πραγµατικά ένα κράτος, το οποίο θα
είναι και αναπτυξιακό. Διότι όταν χάνονται τόσοι πόροι στη χώρα
µας για αυτούς τους τοµείς, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να
έρθει και καµµία ανάπτυξη.

Αυτή είναι µια σοσιαλδηµοκρατική απάντηση στη φτώχεια και
όχι η ανακύκλωση της φτώχειας, την οποία ουσιαστικά κάνετε
στην Κυβέρνηση σας, αλλά κάνετε -και θα σας το εξηγήσω στη
συνέχεια- και σε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που,
όπως πολύ σωστά ειπώθηκε, υπάρχει έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους χωρίς κοστολόγηση, δηλαδή δεν ξέρουµε
πόσο θα κοστίσει, δεν ξέρουµε αν υπάρχει ορθολογική κατανοµή
δαπανών στην ουσία, µε ποια λογική, µε ποιο σχεδιασµό υπάρχει
η λογική όλων αυτών των διευθετήσεων.

Είπαµε ότι µερικές από αυτές τις διευθετήσεις είναι αναγκαίες.
Εµείς δεν διαφωνούµε σε κάθε µια απ’ αυτές ούτε θα ακολουθή-
σουµε µια τακτική στείρας µικροκοµµατικής αντιπολίτευσης και
αντιπαράθεσης. Όπου είναι κάτι σωστό, εµείς το λέµε. Όµως όλο
το νοµοσχέδιο είναι χωρίς σχεδιασµό ως προς το πού θα πρέπει
να κατευθυνθούν οι πόροι. Μιλώ και γι’ αυτούς της αυτοδιοίκη-
σης.

Για άλλη µια φορά βρισκόµαστε εδώ, λοιπόν, για να ψηφί-
σουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο στην ουσία αποτελεί ένα «ποτ
πουρί» ρυθµίσεων και το οποίο απέχει πολύ από το να είναι ένα
ολοκληρωµένο, στοχευµένο και µακρόπνοο νοµοσχέδιο που θα
µεταρρύθµιζε την τοπική αυτοδιοίκηση και θα τη διευκόλυνε
στον πολυεπίπεδο ρόλο που επιτελεί και που πρέπει να επιτελεί.

Η αιτιολογική έκθεση, βέβαια, µας εξηγεί, σύµφωνα µ’ αυτό
που είπατε, ότι µια συνολική µεταρρυθµιστική πρόταση θα καλύ-
πτει όλο το εύρος των θεσµικών, οργανωτικών και λειτουργικών
παραµέτρων που υλοποιούν το αποκεντρωτικό πρόσταγµα µέσα
από τους θεσµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αναµένεται, λοι-
πόν. Γιατί, όµως, δεν ολοκληρώθηκε εδώ και δυόµισι χρόνια; Σ’
αυτό δεν έχετε µια απάντηση. Σ’ αυτό πρέπει να δώσετε µια
απάντηση γιατί δεν έχετε προχωρήσει παρά µόνο σε µικρές δι-
ευθετήσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό ότι η τοπική αυτο-
διοίκηση έχει πολιτικό, διοικητικό και αναπτυξιακό ρόλο. Το ερώ-
τηµα είναι αν υπάρχει αυτή η αναπτυξιακή παράµετρος σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο. Προφανώς και όχι, εκτός από αποσπασµατικές
ρυθµίσεις που αποτελούν πελατειακή τακτοποίηση εκκρεµοτή-
των. Στην παρούσα συγκυρία της οικονοµικής κρίσης διαµορφώ-
νονται νέες και πολύ δύσκολες συνθήκες. Δεν αφήνεται το
περιθώριο για όλα αυτά στην τοπική αυτοδιοίκηση. Παραµένει η
ιδεολογική ηγεµονία κρατισµού και λαϊκισµού, ενώ η τοπική αυ-
τοδιοίκηση µπορεί να συµβάλει τα µέγιστα στην αναστροφή του
οικονοµικού κλίµατος, αρκεί το κράτος να µη συνεχίζει να βάζει
τα εµπόδια. Επίσης, δεν διαφαίνεται καµµία τέτοια πρόθεση και
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σ’ αυτό το θέµα.
Έχουµε, λοιπόν, να κάνουµε µε ένα πολυνοµοσχέδιο, το οποίο

εκτός από την αποσπασµατικότητά του, εµπορεύεται στην ουσία
την απελπισία µερίδας πολιτών µε παρατάσεις, προσλήψεις και
αναδροµικές παροχές. Παραβλέπει την ανάγκη για ουσιαστική
συνεννόηση και διαβούλευση µε την αυτοδιοίκηση για µια ουσια-
στική και µακρόπνοη µεταρρύθµιση. Συντηρεί διαχρονικές παθο-
γένειες, όχι σηµερινές, αλλά διαχρονικές. Αυξάνει, αντί να
µειώνει, τη γραφειοκρατία, όπως στην περίπτωση επαναφοράς
του ΤΑΠ στη µεταβίβαση ακινήτων. 

Επίσης, λειτουργεί επιλεκτικά και διασπαστικά –θα εξηγήσω
στη δευτερολογία µου επί των άρθρων- και προωθεί πελατειακά
και συντεχνιακά σχήµατα. Επιδίδεται –και περιορίζεται- σε µια
επιδοµατική πολιτική ανακύκλωσης της φτώχειας που επιτείνει
τη διάσπαση των εργαζοµένων, όπως στο άρθρο 98 που αφορά
τις κατηγορίες του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής ερ-
γασίας, καθώς είναι εντελώς άγνωστα τα κριτήρια για το πώς επι-
λέγουµε τώρα ορισµένες κατηγορίες και όχι άλλες και µε
ορισµένα κραυγαλέα παραδείγµατα. 

Επίσης, δεν είναι κοστολογηµένο και δεν παρέχει εξηγήσεις
για το πώς θα χρηµατοδοτηθεί. Προσθέτει ουσιαστικά στην έλ-
λειψη αξιοπιστίας. Ταυτοχρόνως, θα δώσω ορισµένα παραδείγ-
µατα: Απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ τα ακίνητα των ΟΤΑ
πρώτου και δευτέρου βαθµού. Ωραία. Δεν απαλλάσσονται από
τον ΕΝΦΙΑ ιδρύµατα, όπως το «Παιδικό Χωριό SOS» ή άλλα που
παρέχουν υπηρεσίες που θα έπρεπε να παρέχει το κράτος και
που ούτε καν επιχορηγούνται από το κράτος. Με ποια λογική;
Δεν χρειάζεται µια στάθµιση επιµέρους παραµέτρων; 

Όσον αφορά το άρθρο 100, κύριε Σκουρλέτη, περί παύσης
των πειθαρχικών και ποινικών διώξεων σε βάρος δηµοτικών
υπαλλήλων που δεν παρέδωσαν στοιχεία για τους εργαζόµενους
των ΟΤΑ στο Υπουργείο µε παράλληλη κατάργηση των σχετικών
ρυθµίσεων. Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, να έχετε διαβάσει την έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής για το συγκεκρι-
µένο θέµα, γιατί σχετίζεται και µε άλλα ζητήµατα του δηµόσιου
διαλόγου.

Διαβάζω από την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής: «Επισηµαίνεται ότι, εφόσον υφίστανται εκκρεµείς ποινι-
κές διώξεις, µε την νοµοθετική παρέµβαση στην άσκηση της δι-
καστικής λειτουργίας θίγεται η αρχή της διάκρισης των
λειτουργιών (άρθρο 26 του Συντάγµατος)». Τα δικαστήρια είναι
τα µόνα αρµόδια κατά την αρχή της διάκρισης των λειτουργιών
να παύσουν οριστικώς την ποινική δίωξη. Για τη διάκριση των λει-
τουργιών, για το κράτος δικαίου για το οποίο συζητάµε, έρχεται
η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής και σας λέει
ότι αυτό το οποίο κάνετε ουσιαστικά µ’ αυτή τη λογική είναι εκτός
του Συντάγµατος. 

Η Κυβέρνησή σας πριν από λίγο καιρό ήρθε µε νοµοσχέδιο και
έκανε ακριβώς το αντίθετο. Στο νοµοσχέδιο του ΟΑΣΘ ο κ. Σπίρ-
τζης έβαλε φυλάκιση, στέρηση πολιτικών δικαιωµάτων και πρό-
στιµα. Τα έβαλε αυτά για όποιον παρεµποδίσει την εφαρµογή
του δικού του νόµου.

Εδώ πέρα, λοιπόν, έχουµε το ακριβώς αντίθετο. Έρχεστε και
λέτε ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και σας λέει η έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής ότι αυτό είναι έξω από τη
λογική της διάκρισης των εξουσιών, η οποία είναι απαραίτητη.
Εδώ η επιστήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά για τον τρόπο µε τον λει-
τουργείτε. 

Σε κάτι µένετε σταθεροί, κύριε Υπουργέ. Απαλλάσσονται οι
ιεροί ναοί από την υποχρέωση καταβολής των υποχρεωτικών
τελών προς τους οικείους δήµους. Στο άρθρο 135 όσον αφορά
στη σχέση κράτους-εκκλησίας… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εµείς το κάναµε αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σας είπα ότι το κάνατε
εσείς. Είµαι, νοµίζω, προσεκτικός σε αυτά που λέω, κύριε Σκουρ-
λέτη. Λέω ότι εσείς µένετε σταθεροί στη λογική η οποία έδιωξε
τον κ. Φίλη από την Κυβέρνησή σας. Απλώς αυτό αναφέρω. Και
λέω ότι σε αυτή τη λογική και σε αυτές τις δεσµεύσεις τις οποίες
έχετε, σε αυτές µένετε σταθεροί. 

Η θέση η δική µας, κυρίες και κύριοι, είναι η οικονοµική αυτο-

τέλεια της αυτοδιοίκησης µε φορολογική αποκέντρωση, εκδηµο-
κρατισµό µε τη συµµετοχή των πολιτών, αποτελεσµατικότητα µε
το χτύπηµα της γραφειοκρατίας, αναπτυξιακές δράσεις µε απο-
τροπή του κοινωνικού αποκλεισµού και δίκτυο αλληλεγγύης και
δικαιοσύνης, βέβαια, γιατί ακόµα και στους εργαζόµενους της
ΔΕΥΑ -και το είπαµε και εδώ πέρα- χρειάζεται αποκατάσταση.
Έχουν πληγεί µε τη δική πολιτική σας και µε τις µειώσεις των µι-
σθών και πρέπει, επιτέλους, να υπάρξει αποκατάσταση στους
εργαζόµενους αυτούς. Και αυτό σας το έχουµε θέσει και εδώ
πέρα δεν έχουµε δει καµµία ανταπόκριση.

Εµείς εστιάζουµε σε στοχευµένες πολιτικές, σε συνεργασία
µεταξύ περιφερειών για την εφαρµογή κοινών πολιτικών µε βάση
κοινά χαρακτηριστικά, στην ανάδειξη των πλεονεκτηµάτων ανά
περιφέρεια και στον σχεδιασµό των αναγκαίων συνεργειών στην
ανάδειξη της περιφερειακής ταυτότητας κάθε περιφέρειας, στη
συνεργασία και όχι στη σύγκρουση δηµόσιου-ιδιωτικού τοµέα,
όπως από διαφορετική πλευρά επιδιώκουν ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δη-
µοκρατία, σύγκρουση υπέρ του ιδιωτικού στη Νέα Δηµοκρατία,
σύγκρουση υπέρ του δηµοσίου στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το οποίο
απαιτείται είναι η αρµονική συνύπαρξη. 

Η αυτοδιοίκηση έχει το δυναµικό γι’ αυτή τη µετεξέλιξη. Ας
µην ξεχνάµε ότι τα χρόνια της κρίσης η τοπική αυτοδιοίκηση κα-
τάφερε να αντεπεξέλθει στις προκλήσεις και επιπλέον να απο-
δείξει ότι µπορεί και στο κοινωνικό κοµµάτι και στη στήριξη των
πιο αδύναµων, αλλά και στο αναπτυξιακό και στην απορρόφηση
πόρων του ΕΣΠΑ. 

Εµείς δεν είµαστε θιασώτες στείρας κριτικής ούτε και µηδενι-
σµού. Όµως δεν µπορούµε να µην επισηµάνουµε ότι έχετε εγγε-
νείς δυσκολίες τόσο στον σχεδιασµό όσο και στην κατανόηση
και υλοποίηση µεταρρυθµίσεων. Δεν έχετε µεταρρυθµιστική νο-
οτροπία. Γι’ αυτό, αντί αυτού, τι κάνετε; Παρατείνετε, προσλαµ-
βάνετε χωρίς σχέδιο, χωρίς διαβούλευση. 

Συνολικά αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι κάτι από τα πολύ παλιά,
είναι πιο παλιό και από τα παλιά, η πελατειακή λογική του. Υπάρ-
χουν ορισµένες θετικές ρυθµίσεις, στις οποίες εµείς έχουµε πει
ότι πρέπει να λυθούν τα αυτά τα προβλήµατα, αλλά µε έναν σχε-
διασµό.

Επιµένετε ότι έχετε εφαρµόσει έναν εξαντλητικό διάλογο. Μα,
έτσι είναι ο εξαντλητικός διάλογος, απλώς µε µικροδιευθετήσεις;
Πρόσφατα, στην προσπάθειά σας να υπερασπιστείτε το νοµοσχέ-
διό σας, δηλώσατε ότι δεκάδες εύλογα αιτήµατα της αυτοδιοίκη-
σης γίνονται αποδεκτά, σε µια προσπάθεια εξορθολογισµού της
λειτουργίας των φορέων µε ιδιαίτερη σπουδή, προκειµένου να
αποφευχθούν αστοχίες, αδικίες και γενικεύσεις. Μα, πραγµατικά
νοµίζετε ότι δεν κατανοούµε τι γίνεται; Κάποια εύλογα αιτήµατα
ικανοποιούνται, µόνο που αυτά αποτελούν αποσπασµατική αντι-
µετώπιση και βεβαίως, δεν µεταρρυθµίζουν την τοπική αυτοδιοί-
κηση. 

Αναρωτηθήκατε γιατί είναι ρουσφέτι η παροχή στους εργαζο-
µένους καθαριότητας µέσων ατοµικής προστασίας. Κανείς δεν
σας είπε ότι αυτή η παροχή αποτελεί ρουσφέτι, αντίθετα επιβάλ-
λεται. Εκείνο που προκαλεί προβληµατισµό, είναι ο τρόπος που
το κάνετε. Προβληµατισµό δηµιουργεί ότι για τα έτη 2012 µε
2016 θα γίνει αποτίµηση σε χρήµα και θα αποδοθεί υπό προϋπο-
θέσεις, µεταξύ των οποίων και η ύπαρξη πιστώσεων. Δηλαδή τά-
ζετε, αλλά µπορεί και να µην το πραγµατοποιήσετε λόγω
έλλειψης πιστώσεων. Αυτό δεν λέγεται εµπαιγµός; Για να µην
αναφερθούµε στο ότι δεν διευκρινίζετε στο πώς θα γίνει αυτή η
αποτίµηση και πότε.

Έχετε αναρωτηθεί αν είναι ρουσφέτι η επέκταση παροχής επι-
δόµατος ανθυγιεινής εργασίας, εφόσον αυτό προκύπτει από
τους πραγµατικός όρους απασχόλησης στη συγκεκριµένη θέση.
Όχι βέβαια, δεν είναι. Ρουσφέτι γίνεται από τη στιγµή που δεν
προκύπτει από τους πραγµατικούς όρους απασχόλησης στη
συγκεκριµένη θέση και που σε κάθε περίπτωση δεν µας διευκρι-
νίζονται τα κριτήρια που χρησιµοποιείτε.

Δηλώσατε πρόσφατα, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η πολιτική εκ
µέρους της Αντιπολίτευσης δεν µας κάµπτει για να γυρίσει σε-
λίδα ο τόπος. Ειλικρινά, πιστεύετε ότι µε τον τρόπο αυτό γυρίζει
σελίδα ο τόπος; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή.
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Και επειδή αναφερθήκατε σε δηµόσιες εµφανίσεις σας, θα θέ-
λαµε και εδώ µια τοποθέτηση για το θέµα της µετάθεσης των αυ-
τοδιοικητικών εκλογών. Θέλω να πείτε και στην Ολοµέλεια ποια
είναι η θέση σας για το συγκεκριµένο θέµα. Γιατί σας άκουσα µε
µία επιχειρηµατολογία ότι θα µεταθέσετε τις αυτοδιοικητικές
εκλογές από την άνοιξη για το φθινόπωρο, για να µην πέσουν
µαζί µε τις ευρωεκλογές. Ο κ. Τσίπρας διαβεβαιώνει ότι το φθι-
νόπωρο θα γίνουν εθνικές εκλογές, εκτός εάν υπάρχει κανένα
άλλο σχέδιο και τις µεταθέτετε για να γίνουν µαζί µε τις εθνικές
εκλογές το φθινόπωρο. Με λίγα λόγια, να ενηµερώσετε για το
ποια είναι η άποψή σας στο συγκεκριµένο θέµα. 

Η δική µου θέση, βέβαια, είναι ότι στο τέλος θα κάνει ό,τι επι-
θυµεί στο συγκεκριµένο ζήτηµα, όπως και σε άλλα θέµατα, ο κ.
Τσίπρας. Πιθανόν να αγνοήσει ακόµα και τη δική σας τοποθέ-
τηση και εισήγηση σε αυτό το θέµα και αναλόγως πώς συµφέρει
εκείνη τη στιγµή η κατάσταση µε το να πετύχει τη µικρότερη ήττα
στην εκλογική αναµέτρηση, θα κάνει ό,τι τον συµφέρει. Συνεπώς
καλό είναι να κρατάµε µικρό καλάθι όλοι µας στο συγκεκριµένο
θέµα. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, κλείνοντας, είναι ότι µε τη στρατηγική
αυτή και µε τις τακτικές που χρησιµοποιείτε δεν αλλάζει σελίδα
ο τόπος. Ο τόπος γυρνά προς τα πίσω. Και αυτό το έχει πάρει εί-
δηση ο κόσµος. Αυτό είναι το µόνο σίγουρο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλίας Καµατερός από το ΣΥΡIΖΑ. 
Ορίστε, κύριε Καµατερέ, έχετε το λόγο για επτά λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κουράγιο στα νέα σας

καθήκοντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ πολύ. Να

είστε καλά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου να ξε-

κινήσω µε µία σύντοµη αναφορά στην τροπολογία την οποία κα-
ταθέσαµε εγώ και η συναδέλφισσα, η κ. Αφροδίτη Θεοπεφτάτου
που έχει εµπειρία από τον σεισµό στη Κεφαλονιά. Την αποδέχ-
θηκε ο κύριος Υπουργός. Χρειάζεται µία νοµοθετική ρύθµιση για
να µπορέσει να γίνει αποδεκτή η δωρεά της Περιφέρειας Αττικής
προς την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου, για την αποκατάσταση ζη-
µιών λόγω του σεισµού στην Κω. Κάνω ιδιαίτερη αναφορά, παρ’
όλο που ο κύριος Υπουργός αποδέχθηκε την ρύθµιση, γιατί νο-
µίζω ότι έχει ιδιαίτερη σηµασία να τονίσουµε εδώ τον τρόπο µε
τον οποίο αντιδρά και λειτουργεί η Περιφέρεια Αττικής και προ-
σωπικά η Περιφερειάρχης κ. Ρένα Δούρου, η οποία χωρίς θό-
ρυβο έχει βοηθήσει κι άλλες φορές και πάντα βοηθάει -και αυτό
είναι παράδειγµα προς µίµηση αλληλεγγύης- άλλες περιφέρειες
όταν το χρειαστούν και όχι µόνο µε µέσα, προσωπικό κ.λπ., που
συνήθως γίνεται, αλλά και οικονοµικά. Το ίδιο έκανε και για την
Κεφαλονιά. Το ίδιο έκανε και για την Μυτιλήνη. Και νοµίζω ότι τέ-
τοια ζητήµατα πρέπει να τα αναδεικνύουµε.

Γενικά για το νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλ-
φισσες, νοµίζω ότι κανείς δεν έχει να αντιτάξει αρνητικά και αυτό
φαίνεται και από την εγγραφή των οµιλητών στην κατάσταση. Για
όσους πρόσεξαν ή για όσους δεν ξέρουν, µόνο δύο οµιλητές
έχουν γραφτεί από τη Νέα Δηµοκρατία, ένας από τα άλλα κόµ-
µατα σχεδόν και κανένας από κάποια άλλα κόµµατα. Αυτό δείχνει
νοµίζω τη γενικότερη αποδοχή του νοµοσχεδίου που έρχεται να
ικανοποιήσει αιτήµατα πολλών ετών των ΟΤΑ και εργαζοµένων. 

Όσον αφορά στην ουσία του νοµοσχεδίου, θα ξεκινήσω πάλι
από ένα άρθρο, το οποίο ίσως να µη χρειαζόταν να το αναφέ-
ρουµε. Είναι το άρθρο 57, που δίνει τη δυνατότητα στους δήµους
να διαγράψουν τα βεβαιωµένα οφέλη στο δηµοτικό φόρο Δωδε-
κανήσου. Είναι ένας φόρος ο οποίος είχε µπει πάρα πολύ παλιά,
αµέσως µετά την απελευθέρωση από τους Ιταλούς, ταλαιπώρησε
πάρα πολύ τον κόσµο και την τοπική αυτοδιοίκηση, µε δικαστικές
αποφάσεις και τα λοιπά, έχουµε ψηφίσει την κατάργησή του µετά
από δικαστικές αποφάσεις και των Ευρωπαϊκών Δικαστηρίων.
Αυτό να µη θεωρηθεί µονοµερής ωφέλεια προς τους επιχειρηµα-
τίες αυτό που κάνουµε τώρα, το ότι δηλαδή µπορούν να διαγρα-
φούν βεβαιωµένες οφειλές, γιατί είχαµε ψηφίσει το 2015 ότι δεν
δικαιούνται να ζητήσουν πίσω τα χρήµατά τους οι επιχειρηµατίες

που είχαν πληρώσει µέχρι τότε.
Παρακάτω, το άρθρο 52 λέει για τις βεβαιωµένες οφειλές εδώ

και δύο µήνες µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, ότι
θα µπορούν να ρυθµίζονται προς τους ΟΤΑ. 

Εδώ έχουµε µια παρατήρηση, ότι θα µπορούσε να είναι και
τέσσερις µήνες, όπως προβλέπεται ως ηµεροµηνία υποβολής
των αιτήσεων για αποκατάσταση των ζηµιών. Όµως θα µείνω σε
δύο, τρία άρθρα που αφορούν τα νησιά, γιατί µέσα από αυτά
αναδεικνύεται και το πρόβληµα που έχουµε στην αναγνώριση
της νησιωτικότητας. 

Έγινε δεκτό από τον κύριο Υπουργό ένα αίτηµα που υποβά-
λαµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές. Εκεί που
αναφέρεται στο άρθρο 47, ότι δήµοι κάτω από δύο χιλιάδες κα-
τοίκους θα µπορούν να ισοσκελίζουν τα ανταποδοτικά τέλη, το
έκανε τέσσερις χιλιάδες και είναι πάρα πολύ θετικό, γιατί αφορά
κυρίως τα νησιά. Όµως δεν αρκεί αυτό και µε αυτά που θα σας
πω και παρακάτω, αναδεικνύεται η ανάγκη γενικότερης θεώρη-
σης της νησιωτικής πολιτικής. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 32 αναφέρεται ότι ορεινοί δήµοι
µέχρι τριάντα χιλιάδες κατοίκους και νησιωτικοί µέχρι δεκαοκτώ
χιλιάδες, µπορούν να δίνουν κίνητρα στους υπαλλήλους για να
παραµένουν στις περιοχές αυτές, που θεωρούνται ότι είναι προ-
βληµατικές. 

Το ερώτηµα, που µπαίνει, είναι γιατί για τα νησιά δεκαοκτώ χι-
λιάδες κάτοικοι και για τους ορεινούς δήµους τριάντα χιλιάδες
κάτοικοι; Όχι µόνο έπρεπε να είναι το ανάποδο, αλλά για τα
νησιά έπρεπε να είναι καθολικό αυτό εδώ το µέτρο. Τα επιχειρή-
µατα που επικρατούν, ότι –ξέρετε- είναι οι πλούσιοι δήµοι, είναι
τα πλούσια νησιά, είναι η Σαντορίνη, είναι η Ρόδος, είναι η Μύ-
κονος κ.λπ., άρα εκεί δεν χρειάζεται να κάνουµε αυτή εδώ τη
ρύθµιση, νοµίζω ότι αντίθετα µπορούν να λειτουργήσουν ανά-
ποδα. Δηλαδή, υπάρχουν δήµοι που έχουν τη δυνατότητα και
δήµοι στους οποίους υπάρχει πρόβληµα, για να µείνουν οι υπάλ-
ληλοι -δεν βρίσκουν ούτε σπίτι- ή νησιά, στα οποία για να ανέ-
βουν στην Αθήνα µόνο για µια φορά και να κατέβουν ή να πάνε
οπουδήποτε,  χρειάζεται να δώσουν το µισό µισθό τους για ένα
εισιτήριο πήγαινε-έλα. Γιατί να µη δώσουµε τη δυνατότητα στους
δήµους, εφόσον την έχουν, να κρατήσουν αυτούς τους υπαλλή-
λους; Γι’ αυτό δεν πηγαίνουν οι υπάλληλοι στα νησιά, όχι µόνο
πια στα µικρά αλλά και στα µεγάλα, κύριε Υπουργέ, γιατί στα µε-
γάλα, ακόµα και αυτά που είναι ανεπτυγµένα, δεν βρίσκουν σπίτι
να µείνουν. Και γι’ αυτό δεν πηγαίνουν και οι γιατροί, αλλά και
για άλλους λόγους. Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα καλό παράδειγµα
για να δούµε το γενικότερο πρόβληµα της νησιωτικότητας, όπως
ακόµα ένα παράδειγµα θα αναφέρω. 

Στο άρθρο 34 που λέει για τις δαπάνες µετακίνησης των αντι-
περιφερειακών και περιφερειακών συµβούλων, αναφέρεται σε
χιλιοµετρική απόσταση και σε ένα άρθρο ενός προηγούµενου
νόµου, το οποίο ρυθµίζει αυτές εδώ τις διαδικασίες -και ο οποίος
σας επισηµαίνω πως δεν αναφέρεται εδώ µέσα- και λέει ότι µέχρι
εξήντα µέρες το χρόνο µπορούν να αποζηµιώνονται. Εδώ φαίνε-
ται καθαρά ότι δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας καθόλου τα νησιά.
Κατ’ αρχάς λέµε χιλιόµετρα ενώ υπάρχουν και τα µίλια. Και το
δεύτερο και πιο σοβαρό, ξέρετε σε πόσα νησιά στις Κυκλάδες
έχει να πάει ο χωρικός Αντιπεριφερειάρχης των Κυκλάδων; Σε εί-
κοσι τέσσερα νησιά. Ξέρετε σε πόσα έχει να πάει στη Δωδεκά-
νησο; Σε είκοσι πέντε νησιά. 

Εσείς νοµίζετε ότι εξήντα µέρες το χρόνο φτάνουν για να απο-
ζηµιωθούν για αυτές τις µετακινήσεις; Ιδιαίτερα στα µικρά νησιά
µπορεί να χρειαστούν και τρεις και τέσσερις µέρες και να αλλά-
ξουν και πλοία. Και µάλιστα, σε πολλές περιπτώσεις πρέπει να
έρθουν και µέσω Αθηνών, όπως έκανα εγώ πριν από λίγες µέρες
όταν ήθελα να πάω στην Κάσο που πήγα µέσω Αθηνών. Και αυτά
δείχνουν ότι δεν έχουµε καταλάβει στο σύνολό µας το τι γίνεται
µε τη νησιωτικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, για πολύ λίγο. 
Θα βοηθήσει σε αυτό, αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε µε

το Υφυπουργείο Νησιωτικής Πολιτικής, να βάλουµε το θέµα της
κατηγοριοποίησης των νησιών, ούτως ώστε να ξέρουµε ότι δεν
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θα πηγαίνουµε κάθε φορά και αυθαίρετα θα βάζουµε κάποιες
εξαιρέσεις για τα νησιά, τη µια δύο χιλιάδες κατοίκους, την άλλη
τρεις χιλιάδες κατοίκους, την άλλη δεκαοκτώ χιλιάδες κατοίκους,
την άλλη τριάντα χιλιάδες κατοίκους και, αν θέλετε, όχι µόνο πλη-
θυσµιακά, αλλά θα υπάρξουν κατηγορίες νησιών ανάλογα µε τη
θέση τους, ανάλογα µε την ανάπτυξη τους, ανάλογα µε τις ανάγ-
κες τους, ανάλογα µε τις δυνατότητες και αυτό θα είναι ένας
οδηγός, ένα πλαίσιο για να λειτουργούν όλα τα Υπουργεία σε
όλες τους τις αποφάσεις και όποια προγράµµατα βγαίνουν είτε
αναπτυξιακά, ώστε το ένα νησί να αλληλοσυµπληρώνει το άλλο
και να µην είναι ανταγωνιστικά. Όλα αυτά, επειδή δεν έχω χρόνο,
δεν θα τα αναφέρω, αλλά είναι σηµαντικό να το γνωρίζουµε και
κάποια στιγµή πρέπει να έρθει στη Βουλή και το θέµα της νησιω-
τικότητας για να το καταλάβουν όλοι, γιατί φαίνεται ότι παρά τις
εξαγγελίες του Πρωθυπουργού πριν από ένα χρόνο, δεν το
έχουµε καταλάβει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. 
Νοµίζω ότι είναι άξιο αναφοράς, επειδή έρχοµαι από την Κω

που χτυπήθηκε από τον σεισµό, να αναφέρουµε την άµεση κινη-
τοποίηση των πάντων, όχι µόνο του κρατικού µηχανισµού και της
Κυβέρνησης. Υπήρχε πάρα πολύ καλή συνεργασία µε όλους
τους φορείς και τους τοπικούς και µάλιστα, όπως κάποιος καθη-
γητής χαρακτηριστικά είπε σε µία σύσκεψη στην οποία παρευρι-
σκόµουν, θα µπορούσε να αποτελέσει η όλη διαχείριση της
κατάστασης, θέµα σεµιναρίων. 

Το πρόβληµα είναι –και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριοι Υπουρ-
γοί- τι γίνεται από εδώ και πέρα. Γιατί τώρα που τα φώτα της δη-
µοσιότητας θα φύγουν, θα θέλαµε, όπως από την πρώτη στιγµή
όλα τα Υπουργεία έσπευσαν µε κλιµάκια να βοηθήσουν στην
αποκατάσταση της κανονικής ροής της καθηµερινότητας, έτσι
και από εδώ και πέρα, ξεπερνώντας τη γραφειοκρατία, η οποία
διαπιστώνω ότι είναι πάρα πολύ µεγάλη, να σχεδιάσουµε την
επόµενη µέρα και να κοιτάξουµε πώς θα κλείσουν όσο γίνεται
πιο γρήγορα οι πληγές.

Από τη µεριά µας, σας λέµε προσέξτε κύριοι και κυρίες Υπουρ-
γοί, οι µετασεισµικές δονήσεις του σεισµού της Κω θα σας συ-
νοδεύουν και θα τις νιώθετε µέχρι να κλείσει αυτή η ιστορία και
να κλείσουµε τις πληγές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καµατερό.
Ο συνάδελφος κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει

τον λόγο, µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Φάµελλος για να αναπτύξει δύο
τροπολογίες και αµέσως µετά, κύριε Τζελέπη, εσείς.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να σας ζητήσω, επειδή
ήδη έχει ξεκινήσει µία διαδικασία και έπρεπε να είµαι εκεί, να το-
ποθετηθώ µετά τον κ. Χαρακόπουλο, µια και είναι η σειρά µου
και µετά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κανένα πρόβληµα,
κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Χαρακόπουλος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν κάτι σηµατοδοτεί η έξοδος στις αγορές για

την οποία τόσο κοµπάζετε εσείς που λοιδορούσατε το success
story της κυβέρνησης Σαµαρά, είναι το τέλος των ψευδαισθή-
σεων που καλλιεργήσατε. Τελικά, όχι µόνο ξεχάσατε τα νταούλια
και τους ζουρνάδες, µε τα οποία θα χορεύατε τις αγορές πεντο-
ζάλη, αλλά εσείς χορεύετε κανονικά στους ρυθµούς των αγο-
ρών, µε µεγάλο, όµως, κόστος για τον ελληνικό λαό. Και δεν
αναφέροµαι στο επιτόκιο του δανεισµού, πάνω-κάτω ανάλογο
εκείνου της προηγούµενης κυβέρνησης που βγήκε στις αγορές
το 2014, υπό διαφορετικές, βεβαίως, συνθήκες, αλλά αναφέρο-
µαι στην αλήθεια, την οποία επιµελώς κρύβετε και η οποία απο-
καλύφθηκε πλέον µεγαλοπρεπώς. 

Όλη η περιπέτεια των δυόµισι τελευταίων χρόνων ήταν µία
τρύπα στο νερό που την πλήρωσε ο λαός χρυσάφι, κοντά 100 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, για να γυρίσουµε και πάλι στο 2014 και να
βγούµε στις αγορές µε τρία χρόνια καθυστέρηση.

Το κλίµα, όµως, είναι βαρύ για την Κυβέρνηση και από τις απο-
καλύψεις του µεγάλου κεφαλαίου, asset κατά τον κ. Τσίπρα, του
κ. Βαρουφάκη, που µας λέει τώρα για τα πετρέλαια της Βενε-
ζουέλας, για τα ρούβλια της Ρωσίας, για τις εφόδους στο Νοµι-
σµατοκοπείο, γεγονότα για τα οποία θα πρέπει να δοθούν
πειστικές απαντήσεις, όπως πειστικές απαντήσεις θα πρέπει να
δοθούν και για τις δοσοληψίες Καµµένου µε τον ισοβίτη, γιατί ως
τώρα ακούµε άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Και τέλος πάντων, ο
κ. Τσίπρας µπορεί να οµολογεί ότι έκανε λάθος εκτιµήσεις, ότι
ήταν ανέτοιµος να κυβερνήσει, ότι δεν ήξερε να διαλέγει συνερ-
γάτες, αλλά εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µαθαίνει κά-
ποιος τον ρόλο του Πρωθυπουργού στου κασίδη το κεφάλι,
δηλαδή στις πλάτες ενός ολόκληρου λαού. Και ούτε µία οµολο-
γία λάθους κλείνει τους λογαριασµούς και ούτε γάτα ούτε ζηµιά,
πολλώ δε µάλλον που τα λάθη συνεχίζονται και ενίοτε γίνονται
ακόµη βαρύτερα, γιατί πλέον έχουν να κάνουν και µε τους θε-
σµούς. 

Η απροσχηµάτιστη επίθεση της Κυβέρνησης εναντίον της δι-
καιοσύνης που παρακολουθούµε εµβρόντητοι το τελευταίο διά-
στηµα, προκαλεί πλήγµατα στην ίδια τη λειτουργία του
πολιτεύµατος, στην ίδια τη δηµοκρατία. Είναι στάση πολιτικής
ανευθυνότητας και τυχοδιωκτισµού, για την οποία δεν ξέρω εάν
ο κ. Τσίπρας κάποια στιγµή επαναλάβει το «mea culpa». Οι πλη-
γές, όµως, θα µείνουν, όπως έχουν µείνει και θα µας βασανίζουν
για πολύ οι συνέπειες των δονκιχωτισµών του πρώτου εξαµήνου
της εξουσίας.

Ελπίζω οι εκκλήσεις τόσο του Προέδρου της Δηµοκρατίας όσο
και του Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας να σας αφυ-
πνίσουν και να σταµατήσει εδώ αυτό το κακόγουστο αστείο. 

Αντιλαµβάνοµαι, βεβαίως, την ανάγκη της Κυβέρνησης να κα-
τασκευάσει εχθρούς για να αλλάξει τη θλιβερή ατζέντα, να συ-
σπειρώσει τους οπαδούς της που καθηµερινά δραπετεύουν
απογοητευµένοι ως άλλοι κοψοχέρηδες. 

Στη γενικότερη αυτή φιλοσοφία, που µας έρχεται απ’ τις χει-
ρότερες στιγµές του πολιτικού µας παρελθόντος, υπεύθυνες για
το καταθλιπτικό παρόν µας, εντάσσονται και βασικά µέρη του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, που υπερασπίστηκε µε τόσο πάθος
ο Υπουργός Εσωτερικών, µε επιδόµατα, προσλήψεις, ρουσφέτια.
Δυστυχώς, ανάµεσα στα άρθρα του, υπάρχουν αρκετά τα οποία
αναδύουν έντονα την οσµή του πιο ισοπεδωτικού λαϊκισµού. 

Αναφέροµαι, επί παραδείγµατι, στο εξωφρενικό άρθρο 100, µε
το οποίο παύουν οριστικά οι πειθαρχικές διώξεις που ασκήθηκαν
σε υπαλλήλους, αλλά και αιρετούς, που δεν παρέδωσαν τα στοι-
χεία για τους εργαζόµενους των ΟΤΑ, στο αρµόδιο τότε Υπουρ-
γείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Με τη συγκεκριµένη διάταξη η
Κυβέρνηση, ουσιαστικά, καταργεί τη συνέχεια του κράτους, δη-
µιουργεί ένα αρνητικό προηγούµενο το οποίο δίνει το σύνθηµα
στους εργαζόµενους στον στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
να µην πειθαρχούν στις εντολές, αλλά να πράττουν κατά το δο-
κούν ατιµωρητί. Είναι η συνταγή της διάλυσης και του χάους,
που τις συνέπειές τις, βεβαίως, θα υποστούν οι πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ρουσφετολογική και πελατει-
ακή πρόθεση αποκαλύπτεται και σε άλλες περιπτώσεις, όπως
στα επιδόµατα που τα δίδετε µε αναδροµική ισχύ, αλλά και στα
βαρέα και ανθυγιεινά, που τα αποδίδετε χωρίς να έχει υπάρξει
καµία µελέτη επί της οποίας θα ορίζονται αντικειµενικά οι δι-
καιούχοι τους. 

Το ίδιο κάνετε και µε τους δηµοσιογράφους και µε το λοιπό
προσωπικό στους ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθµούς
των δήµων. Τους επαναφέρετε για να δουλέψουν πού και µε ποια
ιδιότητα; Σε σταθµούς που πλέον δεν υφίστανται; 

Επιπλέον, δηµοτικές επιχειρήσεις θα συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν, ακόµα κι αν σωρεύουν ζηµιές για τρία και πλέον συνεχό-
µενα χρόνια. Και βεβαίως, στέλνετε τον λογαριασµό στον
εξουθενωµένο φορολογούµενο δηµότη. 

Αυτή η έλλειψη ορθολογικής αξιολόγησης των αναγκών και
των οικονοµικών συνεπειών που έχει κάθε απόφαση, χαρακτηρί-
ζει τη φιλοσοφία µεγάλου µέρους του συγκεκριµένου νοµοθετή-
µατος, που αποκαλύπτει και τις πραγµατικές προθέσεις µιας
Κυβέρνησης που παραδέρνει επί δυόµισι χρόνια µεταξύ της αυ-
ταπάτης και της απάτης. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10455



Χαρακτηριστική του τρόπου που πολιτεύεστε είναι η ρύθµιση
για τους διορισµούς επιτυχόντων, ακόµη και της προηγούµενης
δεκαετίας, σε προσωποπαγείς θέσεις, ασχέτως των πραγµατι-
κών αναγκών του δηµοσίου, χωρίς το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους να µπορεί να υπολογίσει το ύψος της δαπάνης που
προκαλείται στο προϋπολογισµό και βεβαίως, χωρίς να γνωρί-
ζουµε τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης για τις συνολικές προσ-
λήψεις στο δηµόσιο, µε βάση τους περιορισµούς της χώρας
λόγω των µνηµονίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βρίσκεται στο τέλµα της
στασιµότητας, εξαιτίας των ιδεοληψιών µιας Κυβέρνησης που
γέρασε πριν ακόµη ενηλικιωθεί. Κάθε ηµέρα διατήρησης της πα-
ρούσας κατάστασης είναι µια χαµένη µέρα για την Ελλάδα. Ο
τόπος δεν πάει µπροστά µε µερεµέτια και µπαλώµατα. Έχει
ανάγκη από ένα µεταρρυθµιστικό τσουνάµι, που θα κάνει επιτέ-
λους την κρίση παρελθόν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Χαρακόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Η αλήθεια είναι ότι ήταν ο µόνος ακριβής και θα παρακαλούσα,
όσο µπορείτε, να µην ξεπερνάτε κατά πολύ τον χρόνο σας και
την ανοχή, διότι θα ξεφύγουµε στο τέλος της ηµέρας. 

Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.  
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συγκυβέρνησης, πολιτευθή-

κατε όλη την περίοδο της οικονοµικής κρίσης χωρίς κανέναν
ηθικό φραγµό και µ’ έναν ακραίο και άκρατο λαϊκισµό. 

Δυστυχώς όµως, για εσάς ο χρόνος σήµερα σας αποκαλύπτει
και η ιστορία κάνει κύκλους και σας εκδικείται. Αυτά τα λέω για
να αναφερθώ στη χθεσινή επιτυχία εξόδου στις αγορές, όπου
στην ουσία γλείφετε εκεί που φτύνατε. Ξεχάσατε µόνο να πείτε
στον ελληνικό λαό ότι η χθεσινή έξοδος δεν είναι επιτυχία σε
σχέση µε αυτά που παραλάβατε το 2014. Αντιθέτως, φορτώσατε
τον ελληνικό λαό µε επιπλέον 100 δισεκατοµµύρια, υποθηκεύ-
σατε την περιουσία του ελληνικού λαού για έναν αιώνα και τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά µε επιπλέον 13 δισεκατοµµύρια φόρους.
Τουλάχιστον, δεν θα ήταν αυταπάτη, αλλά θα ήταν γενναίο από
τη δική σας πλευρά να ζητήσετε ένα συγγνώµη από τον ελληνικό
λαό, κάτι που δεν ακούστηκε µέχρι σήµερα. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα το περιµέναµε πολύ
καιρό. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο αναφέρεται την
τοπική αυτοδιοίκηση. Η τοπική αυτοδιοίκηση πραγµατικά είναι ο
θεσµός, όπου οι παρεµβάσεις αυτών που ασκούν διοίκηση αντι-
κατοπτρίζονται την επόµενη ηµέρα στους δηµότες. 

Σε περίοδο οικονοµικής κρίσης, ενώ θα έπρεπε η τοπική αυ-
τοδιοίκηση να ενισχυθεί από την πλευρά της πολιτείας, ούτως
ώστε να πρωταγωνιστήσει στην κοινωνική συνοχή, αλλά και στην
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, φέρνετε ένα νοµοσχέ-
διο κατώτερο των περιστάσεων, κάνοντας απλά και µόνο µικρο-
διευθετήσεις. 

Από την άλλη πλευρά, εκείνο που ακούµε ότι σας ενδιαφέρει
πολύ είναι να φέρετε ένα νοµοσχέδιο, µεταφέροντας τις αυτοδι-
οικητικές εκλογές. Κάντε το. Δεν έχει κανένα νόηµα. Θα επιβα-
ρυνθεί επιπλέον ο ελληνικός λαός µε κόστη. Το άλλο και το
σηµαντικότερο είναι η απλή αναλογική, που θέλετε να φέρετε.
Διότι έχετε αντιληφθεί ότι δεν έχετε πλέον καµµία κοινωνική απο-
δοχή και προσπαθείτε µε τις µικρές µειοψηφίες να δηµιουργή-
σετε προσκόµµατα στις λειτουργίες του δήµου. 

Επειδή όµως, αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στην υπερευαι-
σθησία σας στους εργαζόµενους στους ΟΤΑ, θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε µια κατηγορία εργαζοµένων στις δηµοτικές επιχειρή-
σεις αποχέτευσης, έξω από Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Μιλάµε για
εργαζόµενους, όπου µε τον δικό σας νόµο της εφαρµογής του ενι-
αίου µισθολογίου, ενώ είχαν χάσει παλαιότερα κοντά στο 45% και
είχαν δικαιωθεί στο Ελεγκτικό Συνέδριο, έρχονται τώρα και χάνουν
επιπλέον ένα 25%, εντάσσοντας εργαζόµενους, οι οποίοι είναι
ασφαλισµένοι στο ΙΚΑ και δεν παίρνουν κανένα εφάπαξ στο ενιαίο
µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων. Το θεωρείτε δίκαιο αυτό
εσείς που µιλούσατε προηγουµένως µε ευαισθησία για τους ερ-
γαζόµενους; Αφού το είχατε µέσα ως άρθρο και ξέρατε ότι

έπρεπε να αποκαταστήσετε αυτήν την αδικία, γιατί το πήρατε
πίσω; Μήπως σκοπεύετε να το φέρετε στην πορεία; Συµφω-
νούµε, να το φέρετε. Θα θέλαµε µια τοποθέτηση επάνω σε αυτό. 

Δεν µπορεί να έχουµε σε οµοειδής επιχειρήσεις δύο διαφορε-
τικών ειδών εργαζόµενους. Δεν µπορεί να έχουµε εργαζόµενους
στις ΔΕΥΑ τις περιφερειακές και εργαζόµενους στις δηµοτικές
επιχειρήσεις αποχέτευσης Θεσσαλονίκης και Αθηνών των δύο
µεγάλων αστικών κέντρων, επειδή εξαιρούνται στο Χρηµατιστή-
ριο, ενώ οι άλλοι στις περιφερειακές δηµοτικές επιχειρήσεις, δυ-
στυχώς, είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού. Θα πρέπει εδώ και
τώρα να υπάρξει αποκατάσταση για αυτούς τους εργαζόµενους. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ και στα ΚΕΠ. Διότι αναφερ-
θήκατε προηγουµένως και στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και στον «ΚΑΠΟ-
ΔΙΣΤΡΙΑ». Θα ήθελα να σας ενηµερώσω κάτι για τα ΚΕΠ. 

Όλες αυτές οι µεταρρυθµίσεις έχουν σφραγίδα ΠΑΣΟΚ, που
εσείς τότε εδώ το σκεφτόσασταν πολύ αν θα τις ψηφίσετε. Φέρτε
εσείς µεταρρυθµίσεις στην  και εµείς είµαστε εδώ να τις στηρί-
ξουµε, αλλά όχι τέτοιες µικροδιευθετήσεις. 

Θα ήθελα να σας πω τώρα σε σχέση µε τα ΚΕΠ. Αυτήν τη στιγµή
έχουν επιφορτιστεί οι δήµοι µε µια σειρά από αρµοδιότητες για
ενηµέρωση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης σε σχέση µε τη δια-
φάνεια στη δηµόσια διοίκηση και πρέπει οι δήµοι να ενηµερώνουν
την Ενιαία Αρχή Πληρωµών της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων, το Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού Ελληνι-
κού Δηµοσίου του Υπουργείου Εσωτερικών, την «ΕΡΓΑΝΗ» του
Υπουργείου Κοινωνικής Ασφάλισης, τη Βάση Δεδοµένων Οικονο-
µικών Στοιχείων ΟΤΑ και Νοµικών Προσώπων των ΟΤΑ, τον Κόµβο
Διαλειτουργικότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, το Ολοκληρω-
µένο Πληροφοριακό Σύστηµα Παρακολούθησης Συγχρηµατοδο-
τούµενων Έργων, το πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», το Κεντρικό
Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων, το Εθνικό Σύστηµα
Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων, το Εθνικό Ληξιαρχείο και
Εθνικό Δηµοτολόγιο, τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες των ασφαλιστι-
κών ταµείων.

Με ποιο προσωπικό θα τα κάνουν αυτά οι δήµοι; Με προσω-
πικό που δεν έχει τη σχετική εκπαίδευση και κατάρτιση να συν-
δράµει το συγκεκριµένο έργο της δηµόσιας διοίκησης. 

Από την άλλη πλευρά, έχουµε γι’ αυτό τις καθ’ ύλην αρµόδιες
υπηρεσίες, τα ΚΕΠ, όπου εκεί, οχυρωµένοι πίσω από τα καθη-
κοντολόγια τους, του δηµοσίου, οι υπάλληλοι των ΚΕΠ, χωρίς να
παίρνουν εντολή από τους δήµους, δεν εκτελούν αυτό το έργο.

Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαµε να έχουµε την προσοχή σας;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Την έχετε. Για εσάς λέµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Πολύ ευχαρίστως να σας ακούσω.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ρωτούσα, λοιπόν: Τις συγκεκριµένες αυτές αρµοδιότητες

δεν θα µπορούσατε τουλάχιστον να τις µεταφέρετε, ούτως ώστε
να είναι αρµοδιότητες των ΚΕΠ, που έχουν εξειδικευµένο προ-
σωπικό;

Δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν οι δήµοι σε αυτές τις επιπλέον
δραστηριότητες. Δεν έχουν ούτε το προσωπικό ούτε την εκπαί-
δευση. Και από την άλλη πλευρά, έχουµε εργαζόµενους στα
ΚΕΠ, που δηµιουργήθηκαν γι’ αυτόν τον σκοπό, όπου πραγµα-
τικά θα µπορούσαν να επιτελέσουν το έργο τους.

Περιµένω µια απάντηση για τους εργαζόµενους στις ΔΕΥΑ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Τζελέπη.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας κ. Φάµελλος, για να αναπτύξει δύο τροπολο-
γίες. Αµέσως µετά θα ακολουθήσουν τρεις συνάδελφοι
Βουλευτές από τη λίστα των οµιλητών και να ετοιµάζεται ο κ. Κε-
φαλογιάννης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο θέλετε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δέκα λεπτά είχαµε πει, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία. Έχετε τον
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λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι εδώ για να

παρουσιάσω δύο τροπολογίες, την 1140/48, την 1148/53 και να
πω και δυο λόγια για τα άρθρα που έχουν ήδη περιληφθεί στο
νοµοσχέδιο που είχα παρουσιάσει στην επιτροπή και έχω να σας
καταθέσω αµέσως µετά και δύο νοµοτεχνικές.

Ξεκινώ µε τις τροπολογίες, για να εκπληρώσω τις υποχρεώ-
σεις της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. 

Η τροπολογία 1140/48 αναφέρεται στην παράταση της ανάρ-
τησης των ήδη αναρτηµένων δασικών χαρτών µέχρι την 7η Σε-
πτεµβρίου 2017. Πράγµατι, αφήσαµε να ολοκληρωθεί ο χρόνος
ανάρτησης, για να διαπιστώσουµε το ενδιαφέρον και την προσέ-
λευση πολιτών, αγροτών και γενικά ενδιαφεροµένων στα Κέντρα
Υποστήριξης και τις Δασικές Υπηρεσίες. Διαπιστώσαµε ήδη από
την προηγούµενη εβδοµάδα ότι υπήρχε ένα µεγάλο φορτίο και
γι’ αυτό είχε εκδοθεί η εγκύκλιος για την παράταση υποβολής
των τοπογραφικών. Αυτήν την εβδοµάδα υπήρχε πολύ µεγάλος
φόρτος εργασίας και µεγάλη προσέλευση. Θεωρούµε, λοιπόν,
ότι είναι θετική η προσέλευση και το ενδιαφέρον των πολιτών,
έστω και µε µεγάλη καθυστέρηση, γιατί εκφράστηκε µε έξι µήνες
καθυστέρηση αυτό το ενδιαφέρον και η ανάγκη συνοµιλίας, αν
θέλετε, µε τις δασικές υπηρεσίες. Όµως ο µεγάλος συνωστισµός
που υπάρχει στις υπηρεσίες, µας υποχρεώνει να δώσουµε
επαρκή χρόνο σε όλους τους ενδιαφερόµενους, διότι εµείς εκ-
προσωπούµε, αν θέλετε, µια άποψη για την πολιτεία, που είναι
λειτουργική για τον πολίτη, που εξυπηρετεί τον πολίτη και λύνει
προβλήµατα. Και οι δασικοί χάρτες θέλουν αν λύσουν προβλή-
µατα.

Άρα θα δοθεί χρόνος για όλους τους ενδιαφερόµενους, για
όλες τις απαραίτητες ενέργειες και ο χρόνος αυτός θα είναι ενι-
αίος µέχρι την 7η Σεπτεµβρίου και για την υποβολή αιτήσεων για
την αλλαγή χρήσης ή για την έγκριση επέµβασης και εξαγοράς,
για την υποβολή αντιρρήσεων, για την υποβολή αιτήµατος πρό-
δηλου σφάλµατος, αλλά και για την αποστολή από τους δήµους
των στοιχείων των οικισµών και των οικιστικών πυκνώσεων.

Άρα δεν θα χρησιµοποιήσουµε την εγκύκλιο για καθυστερη-
µένη υποβολή τοπογραφικού. Πάνε όλα στις 7 Σεπτεµβρίου. Και
δίνουµε και ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα στους κατοίκους του
εξωτερικού, στους µετανάστες µας δηλαδή, οι οποίοι όταν έλ-
θουν εδώ τον Αύγουστο, µπορούν να τον αξιοποιήσουν για να
υποβάλλουν και αυτοί τα στοιχεία τους.

Η προθεσµία, λοιπόν, είναι µέχρι την 7η Σεπτεµβρίου. 
Εδώ, όµως, οφείλω να πω ότι υπάρχουν ακόµα είκοσι δήµοι,

ήτοι σηµαίνει ένα ποσοστό µικρότερο από το 20% των υπόχρεων,
που δεν έχουν συνεργαστεί και δεν έχουν στείλει τα στοιχεία
τους.

Ενηµερώνω, λοιπόν, την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι οι δήµοι
αυτοί είναι οι εξής: Βόρειας Κυνουρίας, Γορτυνίας, Νότιας Κυ-
νουρίας, Δοξάτου, Περιστερίου, Ωραιοκάστρου, Δωδώνης, Κι-
µώλου, Μήλου, Μυκόνου, Σίφνου, Ανατολικής Μάνης, Νότιου
Πηλίου, Σκοπέλου, Οιχαλίας, Πύλου - Νέστορος, Σπετσών, Νέας
Προποντίδας, Σιθωνίας και Χίου.

Πρέπει να σας πω ότι έχουµε συµµετάσχει σε δύο διοικητικά
συµβούλια της Κεντρικής Ένωσης Δήµων και υπάρχει απόλυτη
συµφωνία για την υλοποίηση του έργου και την αποστολή στοι-
χείων από τους δήµους. 

Πρέπει να οµολογήσω ότι αυτό το ποσοστό που είναι τώρα

18%, ήταν 72% στην αρχή της ανάρτησης. Έχει υπάρξει µία πολύ
µεγάλη πρόοδος. 

Να ενηµερώσω, βέβαια, και τον Υπουργό Εσωτερικών, που
είναι και ο αρµόδιος για τον έλεγχο των ΟΤΑ, ότι θα αποσταλεί
επιστολή πλέον στις αποκεντρωµένες διοικήσεις, οι οποίες
ασκούν και τον έλεγχο νοµιµότητας των αποφάσεων των ΟΤΑ,
προσωπικά στους δηµάρχους όλων αυτών των ΟΤΑ, στους Προ-
έδρους δηµοτικών συµβουλίων, αλλά και στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, διότι πλέον υπάρχει µία καθυστέρηση στην εφαρµογή
νόµου, που δηµιουργεί περιορισµό δικαιωµάτων πολιτών και
αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται. Παρακαλώ, ο χρόνος αυτός να
αξιοποιηθεί και για την επίλυση αυτού του προβλήµατος. 

Η δεύτερη τροπολογία, η οποία κατατίθεται, είναι η τροπολο-
γία µε αριθµό 1148/53 που αφορά σε ρυθµίσεις για την επιτά-
χυνση της κτηµατογράφησης. 

Ουσιαστικά, η χώρα µας εκτελεί ένα τιτάνιο έργο, την ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου και των δασικών χαρτών. Αποµένει η
κτηµατογράφηση του 60% των δικαιωµάτων της χώρας και το
45% των δασικών χαρτών. Βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη σαράντα
συµβάσεις µελετών κτηµατογράφησης και εκκρεµεί η υπογραφή
άλλων οκτώ, ενώ εκκρεµεί και η ολοκλήρωση του διαγωνισµού
«Κτήµα 16», που περιλαµβάνει και άλλες τριάντα δύο συµβάσεις,
που θα υπογραφούν τον Οκτώβριο του 2017.

Άρα έχουµε σε εξέλιξη ογδόντα µία συµβάσεις κτηµατογράφη-
σης προϋπολογισµού 800 εκατοµµυρίων. Το χρονοδιάγραµµα που
είναι το 2020, οι υποχρεώσεις της χώρας, αλλά και η υποχρέωση
τήρησης των υποχρεώσεων του εργοδότη και των µελετητών
χωρίς υποβάθµιση της ποιότητας της κτηµατογράφησης, µας
υποχρεώνουν να καταθέσουµε αυτήν την τροπολογία, η οποία
δίνει τη δυνατότητα στην ΕΚΧΑ, στην Ανώνυµη Εταιρεία του Κτη-
µατολογίου δηλαδή, να προβεί στη σύναψη συµβάσεων µίσθωσης
έργου, τηρώντας µία απόλυτα διαφανή και αξιοκρατική διαδικασία
µέσω ΑΣΕΠ για επιστήµονες, στην πλειοψηφία τους µηχανικούς,
τάξης µεγέθους περίπου εξήντα ατόµων –η πλειοψηφία είναι µη-
χανικοί, αλλά έχει και δασολόγους, πληροφορικούς και οικονοµο-
λόγους- που θα επιβλέψουν αυτό το τιτάνιο έργο των 800
εκατοµµυρίων ευρώ ως αντικείµενο υλοποίησης έως το 2020.

Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα διαγωνισµού, µε την εποπτεία
και τον έλεγχο του ΑΣΕΠ µόνο για συµβάσεις µίσθωσης έργου.
Ταυτόχρονα, δίνεται η δυνατότητα µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος και πρόταση της ΕΚΧΑ, να επιλύεται η εξωδικα-
στική διόρθωση προδήλων σφαλµάτων. Αυτό είναι περισσότερο
νοµοτεχνικό, γιατί είχε µέχρι την τροποποίηση και την κατάργησή
του ο ΟΚΧΕ αυτό το δικαίωµα. Στην αλλαγή του προς ΕΚΧΑ δεν
προβλέπεται ποιος επιλύει το θέµα της εξωδικαστικής επίλυσης
προδήλου σφάλµατος.

Αυτές είναι οι δύο τροπολογίες, οι οποίες συνδέονται και µε
δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες και θα καταθέσω.

H πρώτη αφορά την τροπολογία που καταθέσαµε για τις δα-
σικές φυτείες, που τις εξαιρεί από τη δασική νοµοθεσία. Προσ-
διορίζεται στη νοµοτεχνική ότι αφορά µόνο τις δασικές φυτείες,
για να µην υπάρχει παρανόηση. 

Η δεύτερη αφορά µία τροπολογία που κατατίθεται από την
πλευρά της κτηµατογράφησης, που στη «σύµφωνη γνώµη» προ-
στίθεται η φράση «…µετά από έλεγχο νοµιµότητας δίδεται η σύµ-
φωνη γνώµη του αρµοδίου οργάνου».

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σωκράτης Φά-
µελλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορι-
σµένα άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Πρώτα από όλα, να επικροτήσω την προβλεπόµενη εισαγωγή
και ψήφιση του άρθρου 134, που αφορά στη δυνατότητα εµπο-
ρίας ανακυκλώσιµων υλικών και ενέργειας, η οποία δίδεται πλέον
στους δήµους, µιας και αυτό ενισχύει στην ουσία την κυκλική οι-
κονοµία, αλλά και την ανακύκλωση και δίνει τη δυνατότητα στους
δήµους να µειώσουν τα ανταποδοτικά τέλη των πολιτών, να δώ-
σουν ταυτόχρονα τροφοδοσία προς την οικονοµία και την εργα-
σία και να έχουµε µία βελτίωση της ανακύκλωσης και της
περιβαλλοντικής απόδοσης της χώρας. Θεωρώ ότι πρέπει να
υποστηριχθεί αυτό το άρθρο. Εκτιµώ, επίσης, ότι δεν υπάρχει και
πολιτικός λόγος να µην το υποστηρίξει κάποιος πολιτικός χώρος.
Με πολύ µεγάλο ενδιαφέρον θα δούµε την τοποθέτηση και των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Το γνωρίζει ο κ. Βορίδης. Του το
έχω πει ήδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είπα «ναι»!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εννοώ, κύριε Βορίδη, ότι θα το δω και
στην ψήφιση. Πάντως ξέρετε, κύριε Βορίδη, εδώ αποδεικνύεται
τελικά ποιος ευνοεί την υγιή επιχειρηµατικότητα και τη νέα οικο-
νοµία, διότι αν ήταν αυτό αναγκαίο, θα έπρεπε να ρυθµιστεί εδώ
και δεκαετίες στη χώρα µας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εύχοµαι να είναι αυτός ο συναγωνι-
σµός µας!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Και απορώ γιατί συντηρούσατε, συµµε-
τέχοντας σε κυβερνήσεις, τη γραφειοκρατία και τα αδιέξοδα και
στην αυτοδιοίκηση. Αυτό κάνατε µέχρι τώρα.

Και µε τα άρθρα, όµως, 140 έως 145, µε την τροπολογία που
παρουσίασα στην επιτροπή, επιλύονται σηµαντικά γραφειοκρα-
τικά προβλήµατα της δασικής νοµοθεσίας και ο πολίτης πλέον
µπορεί να εξυπηρετείται µε βεβαίωση τοπογράφου για όλα όσα
προβλέπονται στους κυρωµένους χάρτες. Δίνεται η δυνατότητα
παράτασης για τη ρύθµιση σοβαρών δραστηριοτήτων, όπως
είναι οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, τα χιονοδροµικά κέντρα,
οι υδατοκαλλιέργειες, τα έργα ύδρευσης ΟΤΑ, που είχαν µείνει
εκτός ρύθµισης.

Εξαιρούνται από τη δασική νοµοθεσία οι τεχνητές φυτείες,
απελευθερώνονται οι επιτροπές δασολογίου, δίνεται η δυνατό-
τητα στον πολίτη, µε βάση τον ν.998/79, τον οποίο κάνουµε λει-
τουργικό διότι δεν ήταν, να αξιοποιήσει δασωµένους αγρούς σε
οποιαδήποτε µορφή και αν βρίσκονται σήµερα, ακόµα και αν έχει
τροποποιηθεί η δάσωση του αγρού. 

Επίσης, δίνουµε παράταση τριών χρόνων στα παραχωρητήρια,
τα οποία θεωρούνται πλέον ότι έχουν χαρακτήρα νόµιµης πρά-
ξης της διοίκησης. Επιπλέον, δίνουµε τη δυνατότητα στον πολίτη
να εξυπηρετείται εκτός από τα κτηµατολογικά γραφεία και από
τις δασικές υπηρεσίες. Ουσιαστικά πρέπει να µπορεί να έχει γρή-
γορα τα χαρτιά που χρειάζεται για µια οικονοµική δραστηριό-
τητα, για µια επένδυση, για µια κτηνοτροφική εγκατάσταση ή και
για µία οικοδοµική άδεια, οι οποίες επίσης απελευθερώνονται
στα αγροκτήµατα άλλης χρήσης -όχι δασικής- µε την ολοκλή-
ρωση της ανάρτησης δασικών χαρτών µε το άρθρο το οποίο έχει
υποβληθεί.

Άρα βελτιώνουµε την απόδοση των υπηρεσιών, µειώνουµε τα
βάρη για τον πολίτη και δίνουµε λειτουργικότητα και στις υπη-
ρεσίες αλλά και στην οικονοµία. Αυτό δίνει και στις οικονοµικές
δραστηριότητες πολλά οφέλη. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι πράγµατι αυτές οι επιλογές που γί-
νονται ευρύτερα στο νοµοσχέδιο της αυτοδιοίκησης, δίνουν τη
δυνατότητα στην αυτοδιοίκηση να λειτουργήσει και να ξεφύγει
από προβλήµατα δεκαετιών που δεν είχαν λυθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι για πρώτη φορά η αυτοδιοίκηση έχει στα χέρια της

-και το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί το έχω πει και δηµόσια-
εργαλεία και όσον αφορά τη λειτουργία της -µε τον νόµο που
έχετε υποβάλει- αλλά και όσον αφορά τη δέσµευση -µε την τρο-

πολογία που υποβάλατε για τις προσλήψεις- ώστε να γίνει πράγ-
µατι δηµοκρατικός προγραµµατισµός στην αυτοδιοίκηση και στε-
λέχωση που δεν είχε η αυτοδιοίκηση το δικαίωµα µέχρι τώρα να
το κάνει. Αυτό σηµαίνει ουσιαστική άποψη υπέρ της αυτοδιοίκη-
σης.

Κύριε Βορίδη, άκουσα µε µεγάλο ενδιαφέρον έναν συνάδελφό
σας πριν που έλεγε ότι υπάρχουν χαµένες µέρες µε δική µας ευ-
θύνη, µε ευθύνη της Κυβέρνησης. Πράγµατι, κύριε Βορίδη,
υπάρχουν χαµένες µέρες. Υπάρχουν χαµένες µέρες για ένα
παλιό σύστηµα εξουσίας, το οποίο ήταν βουτηγµένο στην απάτη
και δηµιουργούσε αυταπάτες στην κοινωνία και προσπαθεί
ακόµα και τώρα να εξαπατήσει τους πολίτες, γιατί απέναντί της
είναι µία κυβέρνηση η οποία δεν κάνει πάρτι και δεν ψήνει αρνιά
όταν βγαίνει στις αγορές, γιατί ξέρει ότι χρειάζεται να βελτιωθεί
η καθηµερινότητα. 

Εσείς αν ήσασταν τώρα στην κυβέρνηση, θα είχατε στήσει
λούνα παρκ στο Σύνταγµα µε αυτό που έγινε χθες και µε το µι-
κρότερο επιτόκιο. Εµείς, πάντως, ξέρουµε τι είναι επιτυχία. Είναι
ψέµα όταν λέει η Αντιπολίτευση ότι επιβαρύνθηκε µε 100 δισε-
κατοµµύρια η χώρα µε τη δική µας διαπραγµάτευση. Και πολύ
απλά, κύριε Βορίδη, θα σας ζητήσω να καταθέσετε τον ετήσιο
απολογισµό δηµόσιου χρέους, για να δείτε ότι τα τελευταία δύο
χρόνια δεν αυξήθηκε και είναι ψέµα αυτό που λέτε συνεχώς. Επί-
σηµη πρόσκληση λοιπόν. Αν έχετε στοιχεία αύξησης του δηµό-
σιου χρέους κατά 100 δισεκατοµµύρια ευρώ, υπάρχουν δηµόσιοι
απολογισµοί, φέρτε τους στη Βουλή και τότε θα σας χειροκρο-
τήσουµε. Δεν αντέχετε, όµως, να το κάνετε, γιατί δεν είναι πραγ-
µατικότητα αυτό. Η επίσηµη καταγραφή αποδεικνύει ότι και οι
αριθµοί και οι δείκτες είναι καλύτεροι, όπως ο δείκτης εργασίας.
Εσάς σας ενδιέφερε προφανώς ο δείκτης τραπεζικής απόδοσης
κάποιων χρηµατιστηριακών δεικτών. Εµάς µας ενδιαφέρει η ερ-
γασία. Ξέρουµε, όµως, ότι οι δείκτες δεν κάνουν καλύτερη την
καθηµερινότητα. Ευθύνη δική µας είναι να κάνουµε καλύτερη την
καθηµερινότητα. Αυτό κάνει το νοµοσχέδιο αυτό. Βελτιώνει τη
λειτουργία των δήµων, που είναι τα κύτταρα τοπικής ανάπτυξης.
Είναι κάτι το οποίο δεν ήταν ποτέ στην ιδεολογία µιας συντηρη-
τικής δεξιάς, υπερσυντηρητικής παράταξης, την οποία και εσείς
υπηρετήσατε, γιατί σας ενοχλεί, σας φέρνει αλλεργία η δηµο-
κρατία. Και η Αυτοδιοίκηση είναι δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Χρυσή Αυγή κ. Κωνσταν-
τίνος Μπαρµπαρούσης για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Σήµερα 26 Ιουλίου, της Αγίας Παρασκευής, θα ήθελα να πω

χρόνια πολλά στον Παρασκευά και στην Παρασκευή που γιορ-
τάζουν.

Και πάλι, λοιπόν, εδώ, στα µέσα του καλοκαιριού να εργαζό-
µαστε πυρετωδώς, παρ’ όλη τη ζέστη και τον καύσωνα, για το
καλό του ελληνικού λαού! Διότι ως γνωστόν εµείς εδώ µέσα µόνο
για το καλό του ελληνικού λαού ενδιαφερόµαστε! Αυτή τη φορά
έχουµε ένα νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει ρυθµίσεις για τον εκ-
συγχρονισµό των ΔΕΥΑ, καθώς και ρυθµίσεις για την καλύτερη
λειτουργία των ΟΤΑ. Ωραίος τίτλος, δεν λέω! Μπορεί να παρα-
συρθεί εύκολα ο Έλληνας πολίτης. 

Ας περάσουµε, όµως, στην πραγµατικότητα, η οποία δεν είναι
άλλη από αυτή, ότι δηλαδή µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο,
πέραν των ρυθµίσεων για τους δήµους, περιλαµβάνει και συγκε-
κριµένες διευθετήσεις σε υπαλλήλους ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου και ορισµένου χρόνου των δήµων, ενώ ταυτόχρονα ανοίγει
και παράθυρα νέων προσλήψεων κυρίως για τη στελέχωση τη-
λεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών των δήµων.

Πιο αναλυτικά, αυξάνονται οι αποζηµιώσεις προς τον Πρόεδρο
του ΔΣ σε περίπτωση που αυτός δεν είναι ο δήµαρχος, ενώ τα-
κτοποιούνται και υπάλληλοι που εργάζονται ως ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. Για παράδειγµα, σε περίπτωση λύσης ανώνυ-
µης εταιρείας ΟΤΑ, της οποίας ποσοστό 90% του µετοχικού κε-
φαλαίου ανήκει στον οικείο φορέα τοπικής αυτοδιοίκησης, το
προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
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νου µεταφέρεται σε προσωποπαγείς θέσεις του αντίστοιχου
ΟΤΑ.

Εν τω µεταξύ, οι αναπτυξιακές ανώνυµες εταιρείες ΟΤΑ δεν
ανήκουν στους φορείς του δηµοσίου τοµέα, δεν επιχορηγούνται
άµεσα ή έµµεσα από τους ΟΤΑ και δεν ανήκουν στους ΟΤΑ για
την επίτευξη αυτοδιοικητικού σκοπού. Όµως στην παράγραφο 2
γίνεται σαφής αναφορά στη συµµετοχή τους σε χρηµατοδοτικό
εθνικό πρόγραµµα. Και τι συνεπάγεται αυτό; Φυσικά, την επιβά-
ρυνση του κρατικού προϋπολογισµού και τη χρηµατοδότηση των
εταιρειών από αυτόν.

Επίσης, θεωρητικά εφόσον αυτές οι εταιρείες παρουσιάζουν
θετική εταιρική χρήση και συµµετέχουν ενεργά σε ευρωπαϊκά ή
εθνικά προγράµµατα, τότε δεν λύνονται και συνεχίζουν να λει-
τουργούν. 

Όµως από την άλλη, ορίζεται στην παράγραφο 2 ότι η λειτουρ-
γία τους συνεχίζεται ακόµη και αν παρουσιάσουν τρεις συνεχό-
µενες ζηµιογόνες εταιρικές χρήσεις. Και αναφέρεται, επίσης, ότι
η συµµετοχή της εταιρείας σε ένα εθνικό ή ευρωπαϊκό πρό-
γραµµα συνιστά την αξιοπιστία και τη φερεγγυότητά της, καθώς
και ότι εξυπηρετεί τους γενικότερους σκοπούς του δηµοσίου
συµφέροντος.

Αν, όµως, µια απλή επιχείρηση, ενός ιδιώτη, έχει τρεις ζηµιο-
γόνες εταιρικές χρήσεις, ξέρετε τι θα συνέβαινε; Φυσικά θα
έβαζε λουκέτο. Πολύ οξύµωρο, λοιπόν, είναι αυτό. 

Συνεχίζοντας, στα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου παρατη-
ρούµε ότι παρέχεται η δυνατότητα µεταφοράς στον οικείο δήµο
του προσωπικού µε την ίδια σχέση εργασίας των δηµοτικών επι-
χειρήσεων µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία ραδιοφώνου. Μάλιστα,
το εν λόγω προσωπικό κατατάσσεται σε προσωποπαγείς θέσεις,
λαµβανοµένης υπ’ όψιν της προϋπηρεσίας του και της βαθµολο-
γικής και µισθολογικής του εξέλιξης. Φυσικά, σε άλλο άρθρο
αναγνωρίζονται τα έξοδα µετακίνησης και διανυκτέρευσης των
εργαζοµένων στα ΔΗΠΕΘΕ.

Με το νοµοσχέδιο, επίσης, επεκτείνεται η καταβολή αντιµι-
σθίας σε όλους τους αντιδηµάρχους χωρίς τους προβλεπόµε-
νους πληθυσµιακούς περιορισµούς, ενώ πλέον προβλέπεται η
χορήγηση αποζηµίωσης στα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου.

Με το άρθρο 36, επιτρέπεται η άσκηση καθηκόντων ειδικού
συµβούλου, ειδικού συνεργάτη και επιστηµονικού συνεργάτη πε-
ριφερειαρχών και αντιπεριφερειαρχών σε δικηγόρο, ο οποίος πα-
ράλληλα θα ασκεί και το επάγγελµά του. Αντίθετα οι λοιποί
ελεύθεροι επαγγελµατίες µε άλλο τοµέα δραστηριότητας θα επι-
τρέπεται να ασκούν παράλληλα το επάγγελµά τους, κατόπιν
όµως απόφασης του αρµοδίου περιφερειακού συµβουλίου, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις εκάστοτε ιδιαιτερότητες των περιστάσεων.
Μιλάµε, δηλαδή, για ίση µεταχείριση των δύο κατηγοριών!

Φυσικά δεν λείπει από το νοµοσχέδιο η αναφορά σε ευρωπαϊ-
κούς οµίλους εδαφικής συνεργασίας. Για άλλη µια φορά θέλετε
να µας περάσετε ότι τα σύνορα δεν αποτελούν φραγµούς. Επι-
πλέον αξιοσηµείωτο είναι ότι ενώ αναφέρεστε σε ευρωπαϊκούς
οµίλους, λέτε ότι ο Υπουργός Εσωτερικών µπορεί να εγκρίνει τη
συµµετοχή και τρίτης χώρας. Πώς τώρα µια τρίτη χώρα είναι ευ-
ρωπαϊκή και πώς θα της επιτρέψετε την είσοδο, αυτό δεν µπο-
ρούµε να το καταλάβουµε.

Ξέρετε κάτι; Ο τελευταίος οµιλητής του ΠΑΣΟΚ που έλεγε ότι
το νοµοσχέδιο έχει πολλά από ΠΑΣΟΚ µέσα, είχε δίκιο και εµένα
αυτό το νοµοσχέδιο µου βρωµάει πάρα πολύ πασοκίλα. Γιατί το
λέω αυτό; Διότι η λογική του ΠΑΣΟΚ ήταν αυτή. Διόριζε όσους
περισσότερους µπορούσε, προκειµένου να εξασφαλίσει την
ψήφο των διοριζοµένων και των συγγενών τους. Αυτό κάνετε και
εσείς τώρα.

Από τη µία ξεπουλάτε όλη τη δηµόσια περιουσία και από την
άλλη δηµιουργείτε νέες θέσεις διορισµού στο δηµόσιο. Κοροϊ-
δεύετε τον ελληνικό λαό για πολλοστή φορά και τον παραµυθιά-
ζετε ότι βγήκαµε στις αγορές, ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι
χρεώνετε τη χώρα και τίποτε παραπάνω. Απορώ πραγµατικά!

Προσωπικά µε ενοχλεί που αντιµετωπίζετε τον Έλληνα πολίτη
ως ανόητο και ότι δεν µπορεί να αντιληφθεί τι συµβαίνει και δεν
το κάνετε µόνο εσείς αλλά το κάνετε όλοι. Από τη µία έχουµε τον
ΣΥΡΙΖΑ και τον Τσίπρα να πανηγυρίζουν ότι τάχα βγήκαµε στις
αγορές και από την άλλη, έχουµε τον Μητσοτάκη, που έχουν

πέσει όλοι οι επικοινωνιολόγοι επάνω του και προσπαθούν να
µας τον παρουσιάσουν ως τον αυριανό σωτήρα ότι είναι ένας
απλός, λαϊκός, καθηµερινός άνθρωπος, κάτι που φυσικά δεν
ισχύει. Ο άνθρωπος ανήκει καθαρά σε άλλη κοινωνική τάξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω.
Βέβαια για να µην παρεξηγηθώ, προσωπικά εµένα δεν µε ενο-

χλεί η κοινωνική τάξη του κάθε ανθρώπου, αρκεί να θέλει το καλό
της πατρίδας του. Εµένα αυτό που µε ενοχλεί είναι το ψέµα και
η υποκρισία.

Δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο για το νοµοσχέδιο. Το µόνο
που έχω να πω -και θα κλείσω µε αυτό- είναι ότι βλέποντας όλους
εσάς εδώ µέσα πώς σκέφτεστε και πώς λειτουργείτε, ο Θεός να
βάλει το χέρι του, να µη ζήσουµε άλλες εθνικές τραγωδίες!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος Βουλευτής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας κ. Κωνσταντίνος Στεργίου έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνουµε και το

παρόν νοµοσχέδιο από την ταξική του πλευρά, από την πλευρά,
δηλαδή, του αν εξυπηρετεί τα εργασιακά και µισθολογικά δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων, αν προσφέρει σύγχρονες και φθηνές
υπηρεσίες στους πολίτες.

Λέµε ότι δεν κάνει αυτό το νοµοσχέδιο αυτά τα οποία λέµε,
γιατί ένα από τα κύρια για να συµβούν αυτά, είναι οι προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού, που δεν γίνονται, γιατί είστε προσηλωµέ-
νοι, κύριε Υπουργέ, στο «4 προς 1», που δεν έχει µεγάλη διαφορά
από το «5 προς 1» που λέει η Νέα Δηµοκρατία -που πριν το είπαν
σαν επιχείρηµα- αλλά και στη διατήρηση του άθλιου εργασιακού
µεσαίωνα των δεκαπέντε χιλιάδων εργαζοµένων περίπου που ερ-
γάζονται µε οκτάµηνα, δίµηνα εποχικοί εργαζόµενοι, οι οποίοι
όµως το ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι καλύπτουν πάγιες και διαρ-
κείς ανάγκες των ΟΤΑ και τους οποίους εδώ και χρόνια συνει-
δητά εξαπατάτε.

Αυτό το µεγάλο πρόβληµα των συνταξιούχων ήρθε µε ένταση
στην επικαιρότητα µετά την απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου
για την απόλυσή τους και τις κινητοποιήσεις φυσικά που ακολού-
θησαν. Χιλιάδες συµβασιούχοι µε τη στήριξη των µόνιµων εργα-
ζοµένων έδωσαν ένα ηρωικό αγώνα, τον οποίο στηρίξαµε µε
όλες µας τις δυνάµεις, γιατί ήταν δίκαιος, παλεύοντας για το δι-
καίωµα στη µόνιµη και σταθερή δουλειά, ενάντια στις χιλιάδες
απολύσεις οι οποίες έχουν ήδη δροµολογηθεί, αλλά και έχουν
ήδη γίνει από αρκετούς δήµους -το γνωρίζετε- ανεξάρτητα από
τους ελιγµούς που κάνατε και επιχειρήσατε, για να εκτονώσετε
τις κινητοποιήσεις και να διαχειριστείτε αυτό το τεράστιο πρό-
βληµα.

Η πορεία σας ως Κυβέρνηση και εσάς προσωπικά, κύριε
Υπουργέ, στην περίπτωση των συµβασιούχων απεικονίζεται στις
λέξεις εξαπάτηση, οµηρία, απόλυση, ανεργία.

Απαντά, άραγε, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας στο δι-
καίωµα των συµβασιούχων για µόνιµη και σταθερή δουλειά, µε
πλήρη δικαιώµατα; Κραυγαλέα όχι. Απαντά στην ανάγκη των λαϊ-
κών οικογενειών για υψηλού επιπέδου υπηρεσίες καθαριότητας,
ύδρευσης και άλλες δοµές που είναι στην ευθύνη των ΟΤΑ; Όχι,
φυσικά, αφού ήδη ξεκίνησαν σε πολλούς δήµους απολύσεις συµ-
βασιούχων και µε τους δικούς σας υπολογισµούς έχει δροµολο-
γηθεί η απόλυση πάνω από δέκα χιλιάδων εργαζοµένων και
είπατε πριν εδώ για δυόµισι χιλιάδες προσλήψεις.

Πολύ γαλαντόµοι είστε, κύριε Υπουργέ. Για την Κυβέρνηση θα
πούµε απλά: Τι υποκρισία! Γιατί η δροµολογούµενη απόλυση χι-
λιάδων συµβασιούχων, το γεγονός ότι πολλοί από αυτούς µένουν
απλήρωτοι για µήνες, είναι ακριβώς το αποτέλεσµα της εφαρµο-
γής και από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ των ίδιων αντεργατι-
κών νόµων που δεν κατήργησε αυτή η Κυβέρνηση, παρά τις
κάλπικες υποσχέσεις που µοίραζε συνέχεια για µονιµοποίηση
των συµβασιούχων.

Αυτό γίνεται, γιατί πιστά υπηρετείτε την πολιτική του κεφα-
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λαίου που θωρακίζει και επεκτείνει την ευελιξία στην αγορά ερ-
γασίας, τη συνεχή ανακύκλωση ενός µεγάλου µέρους της εργα-
τικής τάξης. 

Βέβαια δεν είστε µόνοι σ’ αυτό το αντεργατικό έργο που υλο-
ποιείτε. Έχετε συνεπείς συµπαραστάτες δίπλα σας τη Νέα Δη-
µοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, όλα τα αστικά κόµµατα που µαζί ψηφίσατε
–και εφαρµόζετε εσείς τώρα- τα µνηµόνια. Έχετε µαζί σας τη
συντριπτική πλειοψηφία των δηµοτικών αρχών, που ασπάζονται
τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου και
που αντιµετωπίζουν τους εργάτες ως ανακυκλώσιµο υλικό. 

Αυτό το αντεργατικό νοµικό πλαίσιο που υπάρχει σήµερα και
πάνω σ’ αυτό στηρίζεστε για τις απολύσεις και για την ευελιξία
στην αγορά εργασίας, δεν εµφανίστηκε ξαφνικά την περίοδο των
µνηµονίων, όπως ισχυρίζεστε –γιατί αυτό λέτε, δηλαδή λέτε «Δεν
φταίµε εµείς»- αλλά έχει τις ρίζες του στη Συµφωνία του Μάα-
στριχτ, τη Λευκή Βίβλο, τη Συνθήκη της Λισαβόνας, άλλες συν-
θήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχετε ψηφίσει. Την
Ευρωπαϊκή Ένωση κι όλα αυτά τα έχετε εικόνισµα. Αυτά τα
µέτρα εφαρµόστηκαν και την περίοδο της οικονοµικής ανάκαµ-
ψης. 

Η διεκδίκηση, λοιπόν, του δικαιώµατος σε µόνιµη και σταθερή
εργασία έφερε τους συµβασιούχους αντιµέτωπους µε την Κυ-
βέρνηση, τα αστικά κόµµατα, τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, το Σύνταγµα, τους νόµους, τα µνηµόνια, τους κρατικούς
µηχανισµούς, τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους που επι-
διώκουν να αναλάβουν κερδοφόρες δοµές των ΟΤΑ, αλλά και
µέσα µαζικής ενηµέρωσης που ελέγχουν. Όλοι αυτοί αποτελούν
το µαύρο µέτωπο, που µε συνέπεια και στρατηγική αντιπαλεύει
κάθε διεκδίκηση της εργατικής τάξης. Όµως ο προσανατολι-
σµός, η µαζικότητα και η ένταση των κινητοποιήσεων ξεσκέπα-
σαν τον τρόπο δράσης του µαύρου µετώπου, που έδειξε πάλι το
απαίσιο πρόσωπό του, γιατί επιτέθηκε οργανωµένα και είδε τη
δυναµική που µπορεί να διαµορφωθεί απ’ αυτόν τον αγώνα. 

Η Κυβέρνηση, που όλο το προηγούµενο διάστηµα εξαπατούσε
συστηµατικά καλλιεργώντας προσδοκίες µε συνεχείς δηλώσεις,
αποδείχθηκε και σ’ αυτή την περίπτωση ότι επιλέχθηκε συνει-
δητά, να κάνει τη βρώµικη δουλειά για λογαριασµό του κεφα-
λαίου. Έκανε, όµως, ακόµα ένα βρώµικο βήµα παραπέρα. Η
µεγάλη όψη των αγώνων ανέδειξε την ευκολία µε την οποία η σο-
σιαλδηµοκρατία –δηλαδή εσείς σήµερα- µπορεί να περάσει σε
ακραίες αντιδραστικές θέσεις και πρακτικές. Με το δηµοσίευµα
της «ΑΥΓΗΣ», της εφηµερίδας σας, για περιστολή του δικαιώµα-
τος της απεργίας έδωσε τον τόνο, την κατεύθυνση που θα ακο-
λουθήσει, προκειµένου να στηρίξει την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων. Μαρτύρησε, όµως, ότι έχει συµφωνήσει
για το επόµενο διάστηµα, να πάει και σε παραπέρα αντιδραστι-
κές κατευθύνσεις.

Σ’ αυτά ακριβώς τα αδιέξοδα για τους εργαζόµενους που δη-
µιουργεί ο τρόπος οργάνωσης της οικονοµίας, δίνει απάντηση η
θέση του ΚΚΕ για οργάνωση της οικονοµίας µε κεντρικό σχεδια-
σµό, που θα έχει στο επίκεντρό της την ικανοποίηση των αναγ-
κών και θα προσφέρει µόνιµη και σταθερή δουλειά σε όλους
τους εργαζόµενους. Τα ταξικά συνδικάτα και οι επιτροπές αγώνα
έχουν καταθέσει πρόταση νόµου, την οποία στηρίξαµε απόλυτα
και την οποία δεν την κάνατε καθόλου αποδεκτή, γιατί αυτή η
πρόταση προσκρούει στην ιδεολογία του κεφαλαίου που υπηρε-
τείτε και θέλει εργαζόµενους λάστιχο κακοπληρωµένους, για να
υπάρχει κερδοφορία και ανταγωνιστικότητα. 

Εποµένως, λοιπόν, µε όλα αυτά τα οποία ανέφερα, ο πυρήνας
και η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου σας είναι στην κατεύθυνση της
στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για δήµους - επιχειρήσεις,
για εκποίηση υπηρεσιών και χαράτσωµα των πολιτών. 

Είναι υποκρισία να µιλάτε για µέτρα προστασίας των εργαζο-
µένων, κύριε Υπουργέ, όταν οι δήµοι –το ξέρετε- έχουν ελλιπές
προσωπικό, ελαστικές σχέσεις εργασίας, ασυντήρητο και παλαιό
στόλο, γυναικεία εργασία πίσω από τα απορριµµατοφόρα στο
όνοµα τάχα της ισότητας, µη τήρηση των µέτρων υγιεινής και
ασφάλειας και, µάλιστα, χωρίς να υπάρχουν διοικητικές κυρώ-
σεις. Αυτές είναι κραυγαλέες παραβάσεις, που εξαναγκάζουν
τους εργαζόµενους σε υπερεργασία και καταστρατήγηση του
πενθήµερου χωρίς ηµέρα ανάπαυσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα ενάµισι λεπτό
ακόµα. 

Όλα αυτά σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι σε πολλές περι-
πτώσεις λείπουν τα ΜΑΠ, οι γιατροί και οι τεχνικοί ασφαλείας και
υπάρχει προσωρινότητα της εργασιακής σχέσης και έλλειψη ερ-
γασιακής εµπειρίας –και, µάλιστα σε ένα εκ των πραγµάτων αν-
θυγιεινό και επικίνδυνο αντικείµενο εργασίας- είναι παράγοντες
που οξύνουν τη δηµιουργία ατυχηµάτων. 

Το αποτέλεσµα, βέβαια, όλων αυτών των ελλείψεων είναι τρα-
γικό, γιατί µέχρι τώρα καταγράφονται έξι σοβαρά ατυχήµατα το
2017 και ο θάνατος δύο εργαζοµένων. 

Ακόµα, όµως, και από τις ρυθµίσεις που φέρνετε στο νοµοσχέ-
διο για τα ΜΑΠ, στο άρθρο 97, κύριε Υπουργέ, δεν περιλαµβά-
νετε τους εργαζόµενους στις περιφέρειες, που εργάζονται σε
ανθυγιεινές εργασίες. Έχετε το υπόµνηµα. Γιατί δεν λέτε Α’ και
Β’ βαθµού; Πείτε το. Γιατί δεν το κάνετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Το είπα. Πάλι τα ίδια; Υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση από
εχθές. Το είπα και από του Βήµατος. Το λέτε συνέχεια; Έλεος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Κάντε το.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Έχει γίνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Για πείτε µας και κάτι ακόµη.

Αποκλείετε από τη χορήγηση επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυ-
γιεινής εργασίας -στο άρθρο 98- τους χιλιάδες εργαζόµενους
των περιφερειών, που εργάζονται σε χώρους που το δικαιούνται.
Στα επικίνδυνα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα συγκαταλέγονται και
εργαζόµενοι των διαγραµµίσεων των δρόµων και χρωµατισµών
πάσης φύσεως στους δήµους, που και αυτοί δεν περιλαµβάνον-
ται. Ακόµα, όµως, και αυτές οι ρυθµίσεις είναι υποκριτικές και
αγγίζουν τα όρια του ψέµατος, γιατί από το τέλος του 2017 κα-
ταργούνται τα ΒΑΕ, σύµφωνα µε τα µνηµόνια. 

Στο άρθρο 89, κύριε Υπουργέ, αν έχετε την καλοσύνη, δίνεται
η δυνατότητα οι ΟΤΑ να προσλαµβάνουν εργαζόµενους για
πέντε µεροκάµατα τον µήνα. Τι είναι αυτό; Ζει κανένας µε πέντε
µεροκάµατα των 20 ευρώ τον µήνα; «Όχι» θα πούµε. 

Επιµένουµε, λοιπόν, πάλι -και εδώ είναι η θέση µας- ότι οι
δήµοι πρέπει να έχουν µόνιµο προσωπικό, ούτως ώστε να µπο-
ρούν να καλύπτουν ανά πάσα στιγµή του έτους τις υπηρεσίες,
που βγαίνουν και να είναι και υψηλού περιεχοµένου. 

Στο άρθρο 91 -και τελειώνω- επιβάλατε στου εργαζόµενους
των περιφερειών στις νησιωτικές περιοχές να πηγαίνουν και σε
άλλες περιφερειακές ενότητες. Δηλαδή αντί να κάνετε προσλή-
ψεις, για να καλυφθούν οι θέσεις εργασίας, ανακυκλώνετε το
υπάρχον προσωπικό, µε αποτέλεσµα εντατικοποίηση της εργα-
σίας. 

Τελειώνω µε το άρθρο 96. Πού ακούστηκε αυτό; Διαβάστε το,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Θα κάνετε αστυνοµική κατα-
δροµή, για να διαπιστώσετε αν ένας εργαζόµενος που έχει άδεια
ασθενείας, εγκεκριµένη από τον γιατρό, από τα υγειονοµικά συµ-
βούλια και από τις επιτροπές, είναι κλινήρης στο σπίτι του. Τι να
πούµε; Αυτό εντάσσεται σε ένα κλίµα τροµοκρατίας και εκφοβι-
σµού των εργαζοµένων; Όµως, µέχρι πού µπορεί να πάει αυτή η
κατάσταση; Μέχρι πού θα φτάσετε; Θέλω να πω µόνο αυτό που
λέει και ο λαός µας, ότι η κατρακύλα πολλές φορές δεν έχει
τέλος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να πω πως γίνονται αποδεκτές
οι δύο τροπολογίες που παρουσίασε ο κ. Φάµελλος. Είναι η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1140 και ειδικό 46 και η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1148 και ειδικό 53. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµή-
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τριος Καρράς για επτά λεπτά, µε ανοχή, βέβαια, όπως όλοι, να
µη σας αδικήσουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω
ότι µετά από τέσσερις συνεδριάσεις της επιτροπής και µετά τη
σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια, έχει έρθει η ώρα της απο-
τίµησης του νοµοσχεδίου. 

Έρχεται, λοιπόν, το νοµοσχέδιο και εµπλουτίζεται µε τροπο-
λογίες υπουργικές, οι οποίες βεβαίως -το έχω στηλιτεύσει και
άλλη φορά αυτό- καµµία σχέση δεν έχουν µε τον κορµό του
νόµου ούτε καν νύξη περί επαφής. Για παράδειγµα, δεκατέσσε-
ρις υπουργικές τροπολογίες, εκ των οποίων οι εννέα είναι εντε-
λώς για διαφορετικά θέµατα. 

Έχω έναν προβληµατισµό. Πώς ο εφαρµοστής του νόµου, και
ιδιαίτερα η διοίκηση, θα εντοπίζει -και είναι καθηµερινό το φαι-
νόµενο, δεν είναι µόνο το φαινόµενο της σηµερινής νοµοθέτη-
σης- τι έχει αλλάξει, τι ισχύει; 

Να δώσω το παράδειγµα για τους δασικούς χάρτες; Είχα γίνει
µάντης κακών κατά τη συζήτηση και είχα πει ότι έχει ατέλειες.
Επιβεβαιώθηκε και σήµερα. Παρατείνουµε µια προθεσµία και
είµαι σίγουρος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα παραταθεί
και πάλι, διότι δεν θα έχουµε στο τέλος νοµοθεσία περί δασών,
δεν θα είναι προσεγγίσιµη, θα γίνονται σφάλµατα και από τις
υπηρεσίες και θα οδηγούµεθα σε ακυρώσεις, σε ανακλήσεις και
σε νέες εφαρµογές. Ας πούµε, λοιπόν ότι µπορούν να ξεπερα-
στούν αυτά τα ζητήµατα.

Μίλησα για αποτίµηση του νοµοσχεδίου, όπως κατετέθη στην
επιτροπή. Είναι ερανιστικό. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι είναι ένας
ερανισµός, που επιθυµεί να εντάξει ρυθµίσεις σε διάφορα ση-
µεία, τα οποία, κατά την άποψη της επισπεύδουσας Κυβέρνησης,
έχουν κενά. Όµως οι διατάξεις αυτές στο σύνολό τους, αποπνέ-
ουν µια οσµή διογκώσεως του δηµόσιου τοµέα.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι όσο και να εµφανίζονται ότι θα εξυ-
πηρετήσουν τη λειτουργικότητα της τοπικής αυτοδιοίκησης, έχω
να πω ότι έκανα µεγάλη προσπάθεια να εντοπίσω πώς θα εξυπη-
ρετήσουν τον πολίτη, πώς θα διευκολύνουν τη ζωή του, που ο
Έλληνας σήµερα δεν ζει τις καλύτερες ηµέρες. 

Είπαµε, λοιπόν, να αποκατασταθούν ενδεχόµενα σφάλµατα του
παρελθόντος. Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Η λειτουργικότητα µε τη
µορφή διόγκωσης του δηµοσίου τοµέα και δη του αυτοδιοικητι-
κού; Το αποτέλεσµα στην καθηµερινότητα µε έχει προβληµατίσει,
δεν το έχω εντοπίσει και δεν περιµένω, όσο θα εξελίσσεται η συ-
ζήτηση, να το δω. 

Θα δώσω δυο παραδείγµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για τα οποία κατέθεσα δυο τροπολογίες. Στο νοµοσχέδιο αυτό
βεβαίως, δεν είχα τη δυνατότητα και την τιµή να απασχοληθεί το
Υπουργείο µε αυτές -δικαίωµά του είναι- έχει την ευθύνη ο
Υπουργός. 

Η πρώτη ήταν απλή, απλουστευτική. Ποια ήταν; Ότι ζήτησα να
µπει µια υποχρέωση στον ΔΕΔΗΕ, όταν διακόπτεται η ηλεκτρο-
δότηση ενός ακινήτου, να το κοινοποιεί στον δήµο. Να τίθεται
ζήτηµα εάν θα διακόπτεται ή όχι και η καταβολή των δηµοτικών
τελών. Η πρώτη απάντηση –και θα τη σχολιάσω- ήταν εντελώς
αφελής. Μου ειπώθηκε ότι είχε χρησιµότητα το δηµοτικό τέλος
της καθαριότητας και για το φωτισµό υπέρ του ιδιοκτήτη. Και
όταν είναι κενό και δεν χρησιµοποιείται; Ποια χρησιµότητα έχει;
Εάν ο δήµος θέλει έσοδα, έχει το ΤΑΠ από την πλευρά της µορ-
φής του φόρου περιουσίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Χθες έγιναν χειρότερα τα πράγµατα, όταν επανάφερα την
πρότασή µου για νοµοθέτηση. Μου ειπώθηκε, ως αντεπιχείρηµα,
ότι η ΔΕΗ –λέει- ενηµερώνει εκείνον που διακόπτει την παροχή.
Ότι οφείλει να πάει στο δήµο, οφείλει να ενηµερώνει περί της
διακοπής, για να διακοπεί ο καταλογισµός και η καταβολή των
τελών. Ε, όχι, δεν περίµενα, κύριοι συνάδελφοι, αυτό να το
ακούσω από επίσηµα χείλη. 

Καταθέτω, λοιπόν, για επιβεβαίωση του σχολιασµού λογαρια-
σµούς-υποδείγµατα όπως είναι από το ίντερνετ όλων των παρό-
χων ηλεκτρικού ρεύµατος, όχι µόνο της ΔΕΗ, είναι τρεις οι
πάροχοι, οι οποίοι δεν κάνουν πουθενά µνεία. Το µόνο που εντό-
πισα ήταν στον ΔΕΔΗΕ, που λέει τον νόµο, πώς γίνεται η απαλ-

λαγή από τα δηµοτικά τέλη. Ο πολίτης πώς διευκολύνεται στην
καθηµερινότητά του; Δεν διευκολύνεται. Είναι µια φοροµπηχτική
διαδικασία. Εγώ ζήτησα να διευκολυνθεί. Δεν έχει δηµοσιονοµική
επίπτωση για τον λόγο ότι δεν εισπράττει τελικά, πάνε στα δικα-
στήρια οι άνθρωποι και τους βγαίνει η ψυχή. Δεν εισακούστηκε.
Η ευθύνη δεν είναι δική µου, είναι της Κυβέρνησης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η προχειρότητα τώρα της νοµοθεσίας. Φέρνει την αποτέ-
φρωση νεκρών. Εγώ δεν έχω αντίρρηση να έρθει η αποτέφρωση
νεκρών. Στο κάτω-κάτω, είναι κάτι, το οποίο είναι απαραίτητο µε
τις σηµερινές συνθήκες. Δεν θα λειτουργήσει. Δεν θα γίνω πάλι
µάντης κακών, για τον εξής λόγο. Τι ζήτησα µε µια τροπολογία;
Να συνοδεύεται το δικαίωµα του ιδιώτη να λειτουργεί αποτεφρω-
τήριο από το δικαίωµα ίδρυσης ψυκτικών νεκροθαλάµων από
εκείνους που αναλαµβάνουν τις τελετές. Γιατί σήµερα, ο µόνος
που έχει το δικαίωµα διατήρησης ψυκτικών νεκροθαλάµων είναι
τα νοσοκοµεία για εκείνους που αποβιώνουν εντός των νοσοκο-
µείων και µόνο για το νοσοκοµείο στο οποίο απεβίωσαν, το νε-
κροτοµείο όταν προσκοµίζεται προς νεκροτοµή ή αζήτητο, για
επιστηµονικούς λόγους, που πάει για µάθηµα ανατοµίας και τα
δηµοτικά κοιµητήρια. Πώς θα εξυπηρετηθεί ο συγγενής, ο
οποίος θέλει να αποχαιρετήσει τον νεκρό του ερχόµενος από το
εξωτερικό, ερχόµενος από άλλο σηµείο της Ελλάδος, που θα θε-
λήσει να έχει ένα χρόνο να µπορέσει να φτάσει να τον αποχαιρε-
τήσει; Θα προλαβαίνει την τελετή ή οι ανάγκες υγιεινής λόγω της
συντήρησης θα επιβάλλουν άµεσα την αποτέφρωση; Πώς θα
γίνει; Και στο κάτω-κάτω, γιατί θα επιβαρύνεται µε συνεχείς µε-
ταφορές η οικογένεια; Γιατί θα επιβαρύνεται να ψάχνει πού είναι
ο νεκρός της, για να τον αποχαιρετήσει; 

Ειπώθηκε ότι µπορούµε να αποτεφρώνουµε, αλλά η λειτουρ-
γικότητα δεν δόθηκε. Νοµίζω ότι αυτά τα δυο παραδείγµατα που
έφερα, κύριοι συνάδελφοι, βεβαιώνουν τη θέση µου ότι και το
παρόν νοµοσχέδιο δεν επιδιώκει την διευκόλυνση ή την βελτίωση
της ζωής, της καθηµερινότητας του πολίτη. Επιδιώκει µόνο τη γι-
γάντωση του δηµοσίου, χωρις να µπορεί να γίνει δεκτό ότι εξυ-
πηρετούν την καθηµερινότητα.

Να πω παραδείγµατα; Να µην πάω στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ
του 1998. Το 1998 ήταν εικοσιπεντάρηδες, ήταν τριαντάρηδες
αυτοί οι άνθρωποι. Σήµερα είναι πενηνταπεντάρηδες. Τι περιµέ-
νετε να προσφέρουν στο δηµόσιο; Δεν είµαι εναντίον τους, αλλά
κοιτάω την εξυπηρέτηση. Ξέρετε τι θα επιφέρουν στο δηµόσιο
µόνο; Αγωγές για αποζηµιώσεις για τα είκοσι χρόνια, που αδική-
θηκαν. Αγωγές, αξιώσεις και θα δηµιουργήσουµε πάλι µια και-
νούρια σειρά απαιτήσεων, οι οποίες δεν θα τελειώσουν ποτέ.

Νοµίζω, λοιπόν, για να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, και να µην
καταχραστώ την ανοχή σας, ότι η παρούσα, τουλάχιστον, Κυβέρ-
νηση δεν προσεγγίζει καθηµερινά προβλήµατα, δεν τα αντιµετω-
πίζει βάσει των ελαχίστων αυτών των παραδειγµάτων, που σας
έφερα, ενδιαφέρεται µόνο για διευκολύνσεις και τακτοποιήσεις
και είναι ένα γεγονός, το οποίο όχι µόνο µε λυπεί. Με οδηγεί στο
να το σχολιάζω και να το στηλιτεύω συνεχώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο

συνάδελφος κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης, έχει τον λόγο για δώ-
δεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε τα θετικά. Μετά από πάρα πολλούς µήνες,

κύριε Υπουργέ, έρχεται ένα νοµοσχέδιο µε την κανονική διαδι-
κασία στην Βουλή. Και βεβαίως, αυτό το οποίο κανονικά θα πρέ-
πει να είναι αυτονόητο για τη νοµοθετική λειτουργία, δυστυχώς
τους τελευταίους µήνες είναι η εξαίρεση στον κανόνα και πλέον
έχουµε καταλήξει ότι αυτό είναι ένα modus operandi από πλευ-
ράς της Κυβέρνησης, δηλαδή το γεγονός ότι φέρνει επείγοντα
και κατεπείγοντα νοµοσχέδια. 

Προσέξτε, είναι νοµοσχέδια που δεν αφορούν, για παρά-
δειγµα, διατάξεις που τις επιβάλει η τρόικα ή οι θεσµοί και πρέπει
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να περάσουν µέσα σε ένα εικοσιτετράωρο. Για παράδειγµα, την
προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίσαµε νοµοσχέδιο για τα πνευµα-
τικά δικαιώµατα και το φέρατε µε τη διαδικασία του επείγοντος.
Πριν δυο εβδοµάδες περάσαµε τον αθλητικό νόµο -κάποιες δια-
τάξεις του κ. Βασιλειάδη- πάλι µε τη διαδικασία του επείγοντος.
Είναι κάτι το οποίο σας έχουµε πει κατ’ επανάληψη σε αυτή την
Αίθουσα, κάτι το οποίο δυστυχώς, το κατακρίνατε και εσείς, όταν
ήσασταν στην Αντιπολίτευση και βεβαίως, όταν ήρθατε στην Κυ-
βέρνηση, όχι µόνο το διατηρήσατε, δηλαδή τις κακές πρακτικές
των προηγούµενων ετών, αλλά δυστυχώς έχετε καταστεί ως φο-
ρείς και ίσως και πατέρες και µητέρες αυτής της διαδικασίας. 

Πάµε, όµως, και στα αρνητικά. Δυστυχώς, βλέπουµε ένα νο-
µοσχέδιο να κατακλύζεται από τροπολογίες. Δεν αναφέροµαι
στις τροπολογίες που κατέθεσαν οι συνάδελφοι από την Αντιπο-
λίτευση, αλλά αν βάλετε τις υπουργικές και τις τροπολογίες, τις
οποίες έφεραν Βουλευτές από την Συµπολίτευση, θα δείτε ότι
είναι ένας αριθµός περί τις δεκαπέντε µε είκοσι και ενδεχοµένως
και µέχρι το τέλος της διαδικασίας να δούµε και άλλες. 

Σας αναφέρω ένα περιστατικό, κύριε Υπουργέ, για να καταλά-
βετε. Ήµουν σε ένα χωριό του Ρεθύµνου το Σαββατοκύριακο και
µε ρωτάει ένας άνθρωπος, µε πολύ µεγάλη φυσικότητα, αν θα
κάνουµε διακοπές. Και του λέω «δυο-τρεις εβδοµάδες ίσως να
κλείσει η Βουλή». Και µε ρωτάει µε πολύ µεγάλη φυσικότητα «και
αν χρειαστεί να περάσετε κάποια τροπολογία;». Προσέξτε, δη-
λαδή στην µνήµη του λαού έχει αποτυπωθεί ότι δεν νοµοθετεί η
Βουλή, ότι περνάει τροπολογίες. Είναι κάτι, το οποίο πρέπει να
το δούµε όλοι και ίσως είναι από τα βασικά ζητήµατα δηµοκρα-
τίας, δηλαδή το γεγονός ότι πλέον ένα πολύ µεγάλο µέρος του
εκλογικού Σώµατος, πολίτες Ελληνίδες και Έλληνες έχουν απο-
τυπώσει ότι η νοµοθετική διαδικασία είναι µέσω των τροπολο-
γιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θα πρέπει να περιγράψω µε
δυο λόγια αυτό το νοµοσχέδιο, ειλικρινά δεν πιστεύω ότι υπάρ-
χουν καλύτερα από τα λόγια του ίδιου του Πρωθυπουργού, του-
λάχιστον όπως τα αποτυπώνει ο κ. Βαρουφάκης στο περίφηµο
βιβλίο του, όπου κάποια στιγµή αναφερόµενος στον κ. Δραγα-
σάκη λέει το εξής: «Πρέπει να προχωρήσουµε µε δυο τρόπους,
έναν δηµόσιο και έναν κρυφό. Δηλαδή, να προσεγγίσουµε τους
δανειστές µε έναν δεξιό τρόπο, ότι είµαστε δηλαδή τα καλά παι-
διά και ταυτόχρονα στο παρασκήνιο να ετοιµάζουµε την αντεπί-
θεσή µας».

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι κυβερνάτε τα
τελευταία δυόµισι χρόνια, δηλαδή µε το σύστηµα των δυο τρό-
πων, έναν κρυφό και έναν φανερό. Άλλα λέµε για να ικανοποι-
ήσουµε τον λαό, τους δανειστές, το κεφάλαιο, φίλους και
εχθρούς και άλλα σχεδιάζουµε υπογείως. Φανερά, λοιπόν, η
χώρα µένει στο ευρώ, αλλά, δυστυχώς, κρυφά µε τις διάφορες
ενέργειες, οι οποίες γίνονται, τίθεται σε µεγάλη αµφισβήτηση
ακόµη και αυτή η κατάκτηση της χώρας µας.

Και βεβαίως, εάν είσαι Υπουργός, ανάλογα µε το τι πιστεύεις,
ακολουθείς τον έναν ή τον άλλον δρόµο. Βεβαίως, µε τον κ. Τσί-
πρα σε ρόλο τροχονόµου.

Μέχρι πριν από δυο χρόνια, τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ µαζεύον-
ταν σαν τις µέλισσες γύρω από τον κ. Βαρουφάκη –τότε
Υπουργό Οικονοµικών- προκειµένου αυτός να τους µεταλαµπα-
δεύσει τη σκέψη του και τη σοφία του. Τώρα ο κ. Βαρουφάκης
έχει γίνει γραφικός. Πολλοί µάλιστα κάνετε ότι δεν τον ξέρετε.
Το δε σχέδιό του ήταν αδύναµο και αναποτελεσµατικό. 

Αλήθεια, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο ακριβώς
σχέδιο του κ. Βαρουφάκη ήταν αδύναµο και αναποτελεσµατικό;
Για να επιβιώσουµε εκτός ευρώ; 

Ο κ. Τσίπρας σε αυτήν εδώ την Αίθουσα τον Ιούλιο του 2015,
µάλιστα απευθυνόµενος στην κ. Γεννηµατά, δεν είχε πει ότι το
παράλληλο σύστηµα πληρωµών του κ. Βαρουφάκη είναι ένα σχέ-
διο εξαιρετικά χρήσιµο; Καθ’ υπόδειξη του κ. Βαρουφάκη δεν
υποσχόσασταν εσείς δισεκατοµµύρια όσον αφορά το σχέδιο της
Θεσσαλονίκης και µάλιστα λέγατε ότι θα βγούµε στις αγορές και
θα χορεύουν πεντοζάλη; Ο κ. Βαρουφάκης κατά δήλωση του κ.
Τσίπρα δεν ήταν το µεγάλο asset της Κυβέρνησης; Ο κ. Τσίπρας
δεν χαρακτήριζε την έκδοση οµολόγου το 2014 ως στηµένη θε-
ατρική παράσταση και πάρτι τοκογλύφων µε ένα επιτόκιο το

οποίο εάν δει κανείς, όπως είπε ο κ. Βορίδης, τα spreads –το γερ-
µανικό συγκεκριµένα- αυτή τη στιγµή δανειστήκαµε µε µεγαλύ-
τερο επιτόκιο απ’ ό,τι δανειστήκαµε το 2014.

Έρχεται λοιπόν σήµερα η Κυβέρνηση –το είπε και ο κύριος
Υπουργός- και πανηγυρίζει ότι βγήκαν στις αγορές και στην
ουσία ανταλλάξαµε εκείνα τα τρισκατάρατα οµόλογα του 2014.
Βεβαίως, η απάντηση µε τη µορφή του νέου αφηγήµατος σε
αυτήν την χονδροειδέστατη εξαπάτηση του ελληνικού λαού είναι
ότι ο κ. Τσίπρας κατά δήλωσή του ήταν άπειρος. Ότι δηλαδή δεν
είχε αίσθηση του τι αντιµετώπιζε. Και αναρωτιέµαι: Όταν ο κ. Τσί-
πρας ανέτρεπε την προηγούµενη κυβέρνηση, καταψηφίζοντας
για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ήταν άπειρος; Όταν έταζε δισε-
κατοµµύρια στο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης, ήταν πάλι άπει-
ρος; Όταν κατηγορούσε τους Βουλευτές και τα κυβερνητικά
στελέχη της Αντιπολίτευσης και του ΠΑΣΟΚ ως ανθέλληνες και
προδότες, ήταν και πάλι άπειρος; Και τέλος πάντων, τι ακριβώς
µας λέει ο κ. Τσίπρας; Ότι πάθαµε ζηµία 100 δισεκατοµµυρίων,
ότι φορτωθήκαµε µε δύο επιπλέον µνηµόνια, ότι παραδώσαµε
την εθνική περιουσία σε ένα υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρό-
νια, επειδή ήταν άπειρος; 

Ειλικρινά, πραγµατικά δεν γνωρίζω ποιος άνθρωπος µε στοιχει-
ώδη αυτοσεβασµό που έκανε αυτήν τη δήλωση δεν θα παραιτούν-
ταν την επόµενη στιγµή. Αλλά, βεβαίως, η απάντηση είναι έτοιµη.
Θα ακούσετε πολλούς –λέει- να µας κατηγορούν ότι είµαστε ψεύ-
τες, αλλά κανέναν ότι είµαστε διεφθαρµένοι και ανήθικοι. Δηλαδή,
αν καταλαβαίνω καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε φθά-
σει στο σηµείο να λέµε κατά πρόσωπο στον ελληνικό λαό ότι η
απατεωνιά, το ψέµα, η εξαπάτηση είναι ηθική στάση. Αυτό δεν λέει
ο κ. Τσίπρας στον ελληνικό λαό; Δηλαδή, µετά την παραδοχή ότι
είχε αυταπάτες, πλέον λέει ότι έχει και κανονικές απάτες. Βεβαίως,
είναι µία πάρα πολύ βολική εξήγηση το γεγονός ότι επικαλείται ο
κ. Τσίπρας τα λάθη του και την απειρία του. Από τα λάθη, όµως,
µαθαίνουµε όλοι. Το δυστύχηµα είναι, όµως, ότι εσείς δεν µαθαί-
νετε και πραγµατικά δεν καταλαβαίνετε για ποιους λόγους οδη-
γηθήκαµε στη χρεοκοπία και έρχεστε σήµερα µε το παρόν
νοµοσχέδιο –αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα- να αποδείξετε ότι
ίσως το µοναδικό πράγµα το οποίο σας ενδιαφέρει είναι ευθύς
εξαρχής η δηµιουργία µιας κρίσιµης εκλογικής µάζας για την πα-
ραµονή σας στην εξουσία ή ακόµη καλύτερα για τη διαχείριση της
επερχόµενης ήττας σας. 

Υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο µια σειρά από χαρακτηρι-
στικές διατάξεις που µαρτυρούν τόσο τις πραγµατικές σας προ-
θέσεις, όσο, θα µου επιτρέψετε να πω, και το ηθικό υπόβαθρο
αυτών των προθέσεων. Βεβαίως, η κορωνίδα αυτών των διατά-
ξεων, όπως αναφέρθηκε και από τον εισηγητή µας, είναι το
άρθρο 100, το οποίο νοµίζω ότι συµπυκνώνει όλη τη φιλοσοφία
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων τα τελευ-
ταία δυόµισι χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή εµένα µου αρέσουν οι αριθµοί, σήµερα
ενεγράφησαν δεκαπέντε άτοµα απ’ όλη την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων για να υπο-
στηρίξουν το νοµοσχέδιό σας. Μόλις το 15% των Βουλευτών που
στηρίζουν την Κυβέρνηση. Αυτό νοµίζω ότι λέει κάτι. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Από εσάς γράφτηκαν δύο
µόνο!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εσείς στηρίζετε το νοµοσχέδιο.
Πού είναι οι Βουλευτές, πού είναι το καλό νοµοσχέδιο το οποίο
στηρίζετε; Δεκαπέντε άτοµα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ και κανείς από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Υπάρχουν παράλληλα επιτροπές…
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Α, φταίµε εµείς που υπάρχουν παράλληλα

επιτροπές!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ, στα-

µατήστε για να συνεχίσει ο οµιλητής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Καταλαβαίνω ότι είναι δυσάρε-

στα αυτά που ακούτε, αλλά είναι η πραγµατικότητα. 
Επανέρχοµαι στο άρθρο 100. Τι κάνετε, λοιπόν, µε το συγκε-

κριµένο άρθρο; Στην ουσία παύετε οριστικά τις πειθαρχικές και
ποινικές διώξεις, οι οποίες ασκήθηκαν βάσει του ν.4093/2012
κατά δηµοτικών υπαλλήλων και αιρετών των ΟΤΑ, οι οποίοι δεν
παρέδωσαν στοιχεία για τους εργαζόµενους στους ΟΤΑ στο
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Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης. 
Δηλαδή, στην ουσία, κύριε Υπουργέ, οδηγείτε το δηµόσιο σε

µία γενική απείθεια, την οποία µάλιστα φροντίζετε να την βρα-
βεύσετε και ηθικά, καθώς στην αιτιολογική έκθεση λέτε ότι οι
πράξεις αυτών οι οποίοι δεν έστειλαν τα στοιχεία δεν ενέχουν
ηθική και κοινωνική απαξία. Και ερωτώ: Αυτό είναι το λεγόµενο
ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς; 

Δηλαδή, η απείθεια προς τον νόµο δεν ενέχει καµία ηθική και
κοινωνική απαξία; Προσέξτε, ένας νόµος του ελληνικού κράτους
–δεν λέω αν είναι σωστός ή λάθος- δεν κατέπεσε ως αντισυνταγ-
µατικός για να κάνουµε άλλη συζήτηση. Είναι ενεργός νόµος. Κι
έρχεστε σήµερα και τους λέτε ότι αυτό δεν ενέχει ηθική και κοι-
νωνική απαξία. 

Εγώ, µάλιστα, έχω να σας προτείνω κάτι. Πώς θα σας φαινό-
ταν αν ήταν η Νέα Δηµοκρατία στην εξουσία και ερχόταν, για πα-
ράδειγµα, στο άρθρο 41 αυτού του νοµοσχεδίου και έλεγε ότι
καταργεί τις ποινικές διώξεις -για να ξέρουν οι κύριοι συνάδελ-
φοι- όσον αφορά τη δυνατότητα και την υποχρέωση των δήµων
να στέλνουν τις οικονοµικές του καταστάσεις, δηλαδή αν οι
δήµοι δεν τις στείλουν. Δηλαδή, θα έρθει µία νέα κυβέρνηση και
θα πει ότι σε περίπτωση που οι δήµοι δεν στείλουν τότε τις οικο-
νοµικές τους καταστάσεις, πάλι τους αίρω το αξιόποινο, πάλι κα-
ταργώ και παύω τις ποινικές διώξεις; Ξέρετε τι θα ερχόσασταν
να πείτε τότε; Θα λέγατε τρία επίθετα. Θα λέγατε ότι αυτή είναι
µία επικίνδυνη, µία ανήθικη και µία ρουσφετολογική διάταξη. Κι
όµως, αυτό ακριβώς κάνετε µε το άρθρο 100.

Δυστυχώς, όµως, δεν σταµατάτε εκεί. Έρχεται χθες το βράδυ
η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής και σας λέει ότι από τη
στιγµή που υπάρχουν εκκρεµείς ποινικές διώξεις, τις οποίες, βε-
βαίως, εσείς νοµοθετείτε ως µη γενόµενες, παρεµβαίνετε στην
άσκηση της δικαστικής λειτουργίας, θίγοντας µάλιστα τη διά-
κριση των εξουσιών, κατά το άρθρο 26 του Συντάγµατος. 

Κι αναρωτιέµαι αν πραγµατικά αυτό είχε στον νου του ο κ. Τσί-
πρας, όταν απαντούσε στον κ. Σακελλαρίου ότι υπάρχει πρό-
βληµα, όταν η δικαιοσύνη παρεµβαίνει στην πολιτική, αν, δηλαδή,
αυτό είχε στον νου της η Κυβέρνηση, όταν µιλούσε για υπέρβαση
των ορίων από τη δικαιοσύνη. 

Το άρθρο 100, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µόνο
η κορυφή του παγόβουνου. Υπάρχουν πολλές εξωφρενικές πτυ-
χές αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά λόγω χρόνου θα περιοριστώ
µόνο σε µία. 

Η πρώτη αφορά -το ανέφερε και ο εισηγητής µας στα άρθρα
80-82- την απόπειρα µαζικών διορισµών. Κοιτάξτε, όµως, πώς
συνδέεται µε το προηγούµενο ζήτηµα. Αν γνωρίζετε πραγµατικά
τι ανάγκες είχαν οι δήµοι, δηλαδή, αν επιµένετε στο αυτονόητο
ότι οι ΟΤΑ δεν αποστέλλουν στοιχεία µε τους εργαζόµενους σε
αυτές τις θέσεις και υφίστανται κυρώσεις, αν γνωρίζετε πραγµα-
τικά ποιοι εργάζονται σε τι θέσεις και µε ποια προσόντα, τότε εν-
δεχοµένως θα µπορούσατε να ακολουθήσετε ένα ορθολογικό
πλάνο προσλήψεων και να βοηθήσετε πραγµατικά τους δήµους
να καλύψουν τις ανάγκες τους. 

Προφανώς, όµως, αυτό αποτελεί λεπτοµέρεια το ότι είναι παν-
τελώς άγνωστα πόσα άτοµα αφορούν οι συγκεκριµένες διατά-
ξεις. Είναι ίσως λεπτοµέρεια για εσάς ότι κενές οργανικές θέσεις
είναι ελάχιστες. Ίσως αποτελεί λεπτοµέρεια ότι πολλά από αυτά
τα πρόσωπα δεν διαθέτουν τα προσόντα για το έργο που κα-
λούνται να επιτελέσουν. Και βεβαίως, αποτελεί λεπτοµέρεια το
ότι δεν γνωρίζουµε πόσο θα κοστίσουν αυτές οι προσλήψεις. 

Σηµασία για εσάς, δυστυχώς, έχει να δείξετε το αριστερό πρό-
σωπο της διακυβέρνησής σας. Κι αν αυτές δεν µπορούν να υλο-
ποιηθούν, θα φταίνε για άλλη µια φορά οι δανειστές. 

Εκείνο, όµως, που πραγµατικά θεωρώ ότι η Κυβέρνηση το
πήγε µέχρι τέλους, ήταν στη διάταξη την οποία έφερε η κ. Γερο-
βασίλη. Δηλαδή, νεκρανασταίνει διαγωνισµό του ΑΣΕΠ του 1998,
είκοσι χρόνια µετά, για προσωποπαγείς θέσεις και τους επανα-
φέρει µέσα από τις διατάξεις τις οποίες προτείνετε. Αναφερθή-
καµε στα άρθρα 80-82 για διαγωνισµούς του 2009 και είδα να
υπάρχει µία αναστάτωση. Εσείς το πήγατε πιο πίσω, στο 1998,
είκοσι χρόνια µετά. Πραγµατικά, επαναφέρετε έναν διαγωνισµό
του ΑΣΕΠ, που, όπως πολύ καλά σας είπε ο κ. Βορίδης, ενώ κα-
νονικά έχει ισχύ µόνο για δύο χρόνια, εσείς το κάνετε είκοσι χρό-

νια µετά και το επαναφέρετε. Δηλαδή, αυτό είναι το µήνυµα που
θέλετε να περάσετε; Αυτό είναι το µήνυµα της δικής σας διακυ-
βέρνησης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική Πλειοψηφία δια-
τείνεται ότι έχει την κοινωνία µε το µέρος της στο νοµοσχέδιο.
Στην πραγµατικότητα, βέβαια, η κοινωνία, δηλαδή ο Έλληνας
φορολογούµενος, είναι ο µεγάλος απών κατά τη συζήτησης
αυτού το νοµοσχεδίου. Τους δε φορείς που επικαλέστηκαν και
κάποιοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης καλό είναι να τους αφή-
νουµε στην άκρη, γιατί τους επικαλείστε αλά καρτ.

Να θυµίσω ότι στο νοµοσχέδιο για τα πνευµατικά δικαιώµατα
όλοι οι φορείς που ήρθαν και κατέθεσαν ήταν απέναντι. Στο νο-
µοσχέδιο τώρα που είναι για την παιδεία, οι πρυτάνεις είναι απέ-
ναντι. Στο νοµοσχέδιο το οποίο, επίσης, συζητάτε για τον
διαφηµιστικό χρόνο, οι φορείς είναι απέναντι. Δηλαδή, στη µία
περίπτωση είναι καλοί οι φορείς και στην άλλη είναι κακοί;        

Δυστυχώς, στο µεν νοµοσχέδιο για την παιδεία γυρνάτε τη
χώρα πολύ πίσω, πέρα και από τη δεκαετία του ‘80. Για το δε νο-
µοσχέδιο που αφορά τον διαφηµιστικό χρόνο, δυστυχώς, καταρ-
γείτε βασικές διατάξεις, ακόµα και του Αστικού Κώδικα, για τις
ατοµικές ελευθερίες και την ελευθερία των συµβάσεων. 

Η αλήθεια είναι –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι τα νο-
µοσχέδια όπως είναι για τους ΟΤΑ, όπως είναι για την παιδεία
και για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, θα πάνε στον λαό, όταν γί-
νουν εκλογές. Θα πάµε κι εµείς, και ως Κυβέρνηση και ως Αντι-
πολίτευση, να διεκδικήσουµε, βεβαίως, την κρίση του ελληνικού
λαού. Προφανώς, και οι δυο µας, κύριε Υπουργέ, θα έχουµε ση-
µαία µας και το άρθρο 100 και το άρθρο 45 και το άρθρο 80.
Τότε, όµως, πρέπει πραγµατικά να δούµε ποιος έχει µε το µέρος
του τον λαό και ποιος δεν τον έχει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον
ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,

ιδίως η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, βρίσκονται σε κατάσταση
αµηχανίας µετά τη διάψευση και του τελευταίου καταστροφολο-
γικού αφηγήµατός τους. Έτσι, και κατά τη συζήτηση του υπό
κρίση νοµοσχεδίου, όπως και στα περισσότερα προηγούµενα,
επαναλαµβάνουν «το ίδιο τροπάρι το γνωστό», ότι δηλαδή το υπό
κρίση νοµοσχέδιο δεν έχει αρχή, κεντρική ιδέα, αλλά ότι πρόκει-
ται για ένα συνονθύλευµα, έναν ερανισµό ρουσφετολογικών δια-
τάξεων. 

Να επισηµανθεί ότι κατά την παρούσα περίοδο, η καθηµερινό-
τητα «τρέχει» µε ρυθµούς που επιβάλλουν συνεχείς νοµοθετικές
και άλλου είδους παρεµβάσεις. Αυτό όχι µόνο λόγο της µνηµο-
νιακής περιόδου που διανύουµε, αλλά και γενικότερα λόγω της
καθηµερινής πολύπλοκης καθηµερινότητας και των καθηµερινά
ανακυπτόντων προβληµάτων που χρειάζονται άµεση κι επεί-
γουσα αντιµετώπιση. 

Η αµηχανία ιδίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιτείνεται
και από το γεγονός ότι, όπως προκύπτει από τη θέση της στην
αρµόδια επιτροπή και στην Ολοµέλεια, ψηφίζει –ή φαίνεται ότι
θα ψηφίσει- πολλές από τις ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο
υπό κρίση νοµοσχέδιο, ακόµα και κάποιες µε τις οποίες είναι αν-
τίθετη επί της αρχής, όπως είπε ο εισηγητής της στην αρµόδια
επιτροπή. Γιατί άραγε;

Τα περί ρουσφετολογικής λογικής του υπό κρίση νοµοσχεδίου
τα αντιπαρέρχοµαι, διότι εδώ ισχύει το γνωστό, «είπε το γνωστό
συµπαθές τετράποδο τον πετεινό κεφάλα». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αδυναµίες, τα προβλήµατα,
καθώς και οι παράγοντες που επηρεάζουν αρνητικά τη δυνατό-
τητα άσκησης κατά τρόπο αποτελεσµατικό του ρόλου της απο-
στολής και των αρµοδιοτήτων της τοπικής αυτοδιοίκησης έχουν
εντοπισθεί και επισηµανθεί από χρόνια. Γι’ αυτό υπάρχει ανάγκη
µιας βαθιάς προοδευτικής τοµής, που θα αλλάξει θεσµικά τον
χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αυτή η ανάγκη προσδοκάται
και σχεδιάζεται να καλυφθεί µε το επικείµενο νοµοσχέδιο για τη
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θεσµική ανασυγκρότηση της τοπικής αυτοδιοίκησης που θα της
επιτρέψει να αναλάβει τη δηµοκρατική και αναπτυξιακή απο-
στολή της, βάσει των αρχών της Δηµοκρατίας, της αποτελεσµα-
τικότητας, της διαφάνειας, της συµµετοχής, της δικαιοσύνης και
της ισότητας. 

Εν τω µεταξύ, όµως, υπάρχει ανάγκη σηµαντικών διευθετή-
σεων για θέµατα καθηµερινότητας, οργάνωσης, λειτουργίας,
αλλά και οικονοµικών, που δεν µπορούν να περιµένουν, που κα-
λύπτουν κενά κι ελλείψεις του παρελθόντος και που αφορούν τη
διοίκηση των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης, τους εργαζό-
µενους σε αυτούς και τους ίδιους τους πολίτες. Αυτόν τον σκοπό
υπηρετεί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Θα επιχειρήσω να κατηγοριοποιήσω τα θέµατα, που ρυθµίζον-
ται µε το νοµοσχέδιο ενδεικτικά. Κυρίως, τα θέµατα αυτά αφο-
ρούν την τοπική αυτοδιοίκηση, χωρίς βέβαια να διεκδικείται
ολοκληρωµένη καταγραφή και ανάπτυξή τους. 

Ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαισίου που διέπει τις Δη-
µοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης είναι απαραί-
τητος, προκειµένου αυτές να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις
νεότερες εξελίξεις. Οι ΔΕΥΑ προβλέπεται να έχουν µη κερδο-
σκοπικό χαρακτήρα, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν πρέπει να
επιδιώκουν και να είναι και κερδοφόρες. Ίσα ίσα.

Οι ΔΕΥΑ πρέπει να διαµορφώνουν την τιµολογιακή πολιτική
τους σύµφωνα µε την αρχή της ανάκτησης του κόστους του ύδα-
τος, που προβλέπει η κοινοτική και η αντίστοιχη εθνική νοµοθε-
σία. Προβλέπεται να έχουν τη δυνατότητα ειδικών τιµολογίων για
κοινωνικά και οικονοµικά ευπαθείς οµάδες. Έτσι, αναδεικνύεται
ο κοινωνικός χαρακτήρας και ρόλος τους.

Στις ήδη προβλεπόµενες αρµοδιότητες ύδρευσης και αποχέ-
τευσης προστίθενται και νέες, όπως η διαχείριση ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και φυσικού αερίου, η άρδευση, η εµφιάλωση
ύδατος κ.λπ., που έχουν ως σηµείο αναφοράς κυρίως το νερό
και ανταποκρίνονται στις σύγχρονες συνθήκες µε τρόπο, ώστε
και η κατάρτιση και η γνώση εξιδεικευµένων στελεχών να αξιο-
ποιούνται και η απασχόληση τους στις εταιρείες αυτές να δια-
σφαλίζεται.

Επιπλέον, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο ρυθµίζονται ζητήµατα,
που σχετίζονται µε την οργάνωση και λειτουργία των ΟΤΑ και των
νοµικών προσώπων τους, ρυθµίζονται και εξειδικεύονται θέµατα
αδειοδότησης παιδότοπων, λειτουργίας των Δηµοτικών Περιφε-
ρειακών Θεάτρων και λοιπών επιχειρήσεων της αυτοδιοίκησης, µε
σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας της ζωής των πολιτών. Ρου-
σφέτι είναι αυτό, όπως λέει η Αντιπολίτευση;

Παρέχεται η δυνατότητα στους δήµους, στα όρια των οποίων
δεν λειτουργούσαν και δεν λειτουργούν δηµοτικές επιχειρήσεις
µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού
σταθµού, να συµµετέχουν σε υφιστάµενες τέτοιου χαρακτήρα
επιχειρήσεις, οι οποίες λειτουργούν σε όµορους δήµους ή δή-
µους της ίδιας περιφέρειας. Έτσι, υπερτοπικά, προωθείται η ενη-
µέρωση, αναδεικνύονται τοπικά θέµατα σε ευρύτερη βάση, αλλά
και υπερτοπικές πολιτιστικές εκφάνσεις. Ρουσφέτι, λοιπόν, είναι
και η ενηµέρωση, όπως λέει η Αντιπολίτευση.

Ενισχύεται το ήδη υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, που ρυθ-
µίζει τα της σύστασης δηµοτικών επιχειρήσεων, που αναλαµβά-
νουν την υποστήριξη της υποψηφιότητας µιας πόλης,
προκειµένου να αναδειχθεί σε πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευ-
ρώπης και προβλέπεται η δυνατότητα επιχορήγησης της αντί-
στοιχης επιχείρησης από τον οικείο ΟΤΑ, καθώς και η σύναψη
προγραµµατικών συµβάσεων µεταξύ τους. Έτσι, ο θεσµός της
πολιτιστικής πρωτεύουσας αναδεικνύεται σε όχηµα για την πο-
λιτιστική, οικονοµική,  τουριστική και, εν γένει, αναπτυξιακή ανα-
βάθµιση και ενίσχυση µιας πόλης. 

Είναι ρουσφέτι ο πολιτισµός και η προβολή τη χώρας, κύριοι
της Αντιπολίτευσης;

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ ενδεικτικά σε ρυθµίσεις, µε τις
οποίες επιδιώκεται η επίλυση σηµαντικών προβληµάτων που
αφορούν συγκεκριµένες επαγγελµατικές οµάδες. Η πρώτη
αφορά γιατρούς και νοσηλευτές, προσωπικό του ΕΚΑΒ και εκ-
παιδευτικούς όλων των βαθµίδων, οι οποίοι αποτελούν την αιχµή
του δόρατος για την ανασύσταση του κοινωνικού κράτους στους
τοµείς της υγείας και της εκπαίδευσης, που κατεδαφίστηκε τα

χρόνια των µνηµονίων, αλλά και το προσωπικό της ΕΛΑΣ, του Λι-
µενικού Σώµατος, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, το οποίο προ-
στατεύει τους πολίτες από την παρανοµία, την εγκληµατικότητα,
τις φυσικές και άλλες καταστροφές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι, παρέχονται σ’ αυτές τις επαγγελµατικές οµάδες κίνητρα

µετακίνησής τους σε παραµεθόριες και νησιωτικές περιοχές, που
έχουν ανάγκη µεγαλύτερης στήριξης.

Με τη δεύτερη ενδεικτικά, όπως αναφέρθηκα προηγουµένως,
ρύθµιση καθιερώνεται το Μητρώο Πολιτών ως πληροφοριακό
σύστηµα, που συγκροτείται από τα στοιχεία των δηµοτολογίων
και των ληξιαρχείων. Έτσι απλοποιούνται και αυτοµατοποιούνται
διαδικασίες µε σκοπό την εξυπηρέτηση των πολιτών.

Θέλω να πω και κάτι τελευταίο. Είναι θετική η κατάθεση τρο-
πολογίας από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη για την πα-
ράταση των πινάκων επιτυχόντων των πυροσβεστών πενταετούς
υποχρέωσης. Είναι µια καλή αρχή. Θα ήθελα, όµως, απευθυνό-
µενος στον Υπουργό, να προσθέσω ότι χρειάζεται και συνέχεια,
ούτως ώστε να αντιµετωπίσουµε θετικά και τους συµβασιούχους
εποχικούς πυροσβέστες, πολλοί από τους οποίους εργάζονται
χρόνια στη δασοπροστασία και έχουν αποκτήσει τεράστια πείρα
στη δασοπυρόσβεση.

Συµπερασµατικά, το υπό κρίση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα µπορούσε να υπερψηφιστεί από το σύνολο των
κοµµάτων της Βουλής. Φαίνεται, όµως, ότι τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης, ιδίως η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, όντας, όπως
είπα και στην αρχή, σε κατάσταση αµηχανίας, θα το καταψηφί-
σουν. Γι’ αυτό και κατά τη διάρκεια της συζήτησης οµίλησαν γε-
νικόλογα και αναπαρήγαγαν τις γνωστές ανακρίβειες και
διαστρεβλώσεις των γνωστών τηλεοπτικών σταθµών. Αυτοί και
αυτά τους έµειναν, όπως, επίσης, και το αίτηµα για εκλογές, τις
οποίες θα ζητούν και µετά τις επόµενες. Είµαι βέβαιος γι’ αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Μαρία Θελερίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,

σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο, που έχει λάβει αρκετά ονό-
µατα. Υπάρχει µία πλούσια ονοµατολογία: «Ρουσφετολογικό»,
«εφ’ όλης της ύλης», «πασπαρτού» κ.λπ.. 

Τι είναι ακριβώς αυτό το νοµοσχέδιο; Είναι ένα νοµοσχέδιο,
που έρχεται να ρυθµίσει χρόνια προβλήµατα που αντιµετωπίζει
η τοπική αυτοδιοίκηση, πράγµα που ζητούσε η ίδια η τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Γιατί καταλαβαίνουµε όλοι ότι από την εφαρµογή του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και µετά προέκυψαν πάρα πολλά προβλήµατα
και αυτά θα έπρεπε να επιλυθούν. 

Άρα αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται ακριβώς να επιλύσει όλα
αυτά τα προβλήµατα. Επίσης, έρχεται να εκσυγχρονίσει δοµές
και λειτουργίες της τοπικής αυτοδιοίκησης και φυσικά να ρυθµί-
σει θέµατα που αφορούν τους εργαζόµενους. 

Πριν εισέλθω στο πραγµατικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου,
θα ήθελα να τονίσω τα εξής, µε αφορµή τη χθεσινή αλλά και τη
σηµερινή τοποθέτηση του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, για
το ποιο πρέπει να είναι το κριτήριο της κάθε κυβέρνησης. Ανα-
ρωτήθηκε ο κ. Βορίδης και όπως µας είπε, το κριτήριο κάθε κυ-
βέρνησης πρέπει να είναι το εθνικό ή το δηµόσιο συµφέρον και
όχι τα µερικά συµφέροντα, που εκφράζονται από φορείς της κοι-
νωνίας των πολιτών. 

Δεν θα διαφωνήσω. Πράγµατι, το δηµόσιο συµφέρον είναι
πάνω από το ιδιωτικό, το προσωπικό ή ατοµικό συµφέρον. Ανα-
ρωτιέµαι µόνο, εάν είχε αυτό στο νου η Νέα Δηµοκρατία όταν ως
Κυβέρνηση έθετε σε διαθεσιµότητα χιλιάδες εργαζόµενους, όταν
απέλυε και όταν εκχωρούσε τµήµατα και δηµόσια αγαθά στην
ιδιωτική πρωτοβουλία. Υπάρχει τότε ένα ερώτηµα ως προς το
δηµόσιο συµφέρον!

Ίσως τότε θα πρέπει να ορίσουµε εκ νέου το νόηµα του δηµο-
σίου συµφέροντος και ελπίζω ο συνάδελφος ότι δεν εννοεί προς
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το παρόν νοµοσχέδιο είναι εναντίον του δηµοσίου συµφέροντος
ή ότι η κάλυψη κενών θέσεων και ότι η προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης να υποστηρίξει εµπράκτως την τοπική αυτοδιοίκηση είναι
κατά του δηµοσίου συµφέροντος. 

Όσο για το επιχείρηµα ότι χρειάζεται αιτιολογία για τις προ-
λήψεις και για την άρνηση που ο ίδιος και η παράταξή του έχουν
για τις προσλήψεις, πράγµατι, χρειάζεται να θυµηθούµε κάτι
απλό και πολύ απτό. 

Και επειδή ήθελε επιχειρήµατα, θα αναφερθώ. Σύµφωνα µε
την έρευνα του κοινωνικού πολύκεντρου της ΑΔΕΔΥ, η απασχό-
ληση στο δηµόσιο συρρικνώθηκε κατά διακόσιους είκοσι έναν χι-
λιάδες εκατόν είκοσι τρεις εργαζοµένους, ποσοστό 21%. Αυτό
συνέβη µετά το 2013. Τα υψηλότερα ποσοστά µείωσης εντοπί-
ζονται στους ΟΤΑ, περίπου 19%.

Άρα, αντιλαµβανόµαστε τι συνέβη και πώς συρρικνώθηκε το
δηµόσιο. Και επειδή µπορεί αυτό να µην είναι αρκετό για τον συ-
νάδελφο, θα ήθελα να αναφερθώ στους συλλογικούς φορείς της
τοπικής αυτοδιοίκησης, που φυσικά κάθε άλλο παρά φιλικά προ-
σκείµενους προς την Κυβέρνηση θα τους χαρακτηρίζαµε.

Τι λέει, δηλαδή, η ένωση περιφερειών; Ότι η υποστελέχωση
των περιφερειών έχει µειωθεί κατά 37%, ποσοστό κατά το οποίο
έχει µειωθεί ο αριθµός του προσωπικού. Στο µεταξύ, έχουν αυ-
ξηθεί οι αρµοδιότητες στην περιφέρεια. 

Τι λέει η ΚΕΔΕ σχετικά µε την υποστελέχωση; Ότι την εντοπίζει
σε δύο βασικά αίτια: Στη συνταξιοδότηση των υπαλλήλων, που
φυσικά δεν ήταν αθώα-αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι έγινε λόγο
φόβου της διαθεσιµότητας τότε- και στην αδυναµία πρόσληψης
των νέων υπαλλήλων. 

Άρα, αυτή η Κυβέρνηση έρχεται ακριβώς να επιλύσει αυτό το
πρόβληµα της υποστελέχωσης, που αφορά τους ΟΤΑ. Οι δήµοι,
λοιπόν, πρέπει να µεριµνήσουν γι’ αυτή την υποστελέχωση. Και
αυτό γίνεται. Αυτό δεν το κάνει µε πελατειακές σχέσεις ούτε διο-
ρίζοντας σωρηδόν µε κοµµατικά κριτήρια, όπως γινόταν στο πα-
ρελθόν, αλλά ακριβώς χτυπώντας το ίδιο το πελατειακό κράτος. 

Και πώς το χτυπά; Η εµµονή της Κυβέρνησης δεν είναι να
υπάρχει εκπόνηση οργανογραµµάτων και στην τοπική αυτοδιοί-
κηση; Δεν είναι εµµονή να υπάρχει περιγραφή θέσεων στο ορ-
γανόγραµµα; Δεν είναι εµµονή να έχουµε τα κενά και µε βάση
αυτά τα κενά να γίνονται οι προσλήψεις στην τοπική αυτοδιοί-
κηση;

Άρα, ποιος χτίζει πελατειακές σχέσεις; Εµείς ή κάποιοι άλλοι,
που στο παρελθόν µόνο αυτό γνώριζαν να κάνουν; Και έρχονται
και λένε: «Μα, καλά, είναι δυνατόν να διορίσουµε σήµερα ανθρώ-
πους, που έχουν πετύχει µέσω ΑΣΕΠ πριν είκοσι χρόνια ή και
οχτώ;». 

Κι εδώ αρχίζουµε να πιστεύουµε ότι πραγµατικά δεν θέλετε να
καλυφθούν αυτά τα κενά και οι ανάγκες στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. Γιατί το 1:4, αυτός ο περιορισµός που έχει τεθεί από τους
θεσµούς δεν µπορεί να λησµονιέται µονίµως. Άρα πώς θα καλυ-
φθούν οι προσλήψεις, όταν υπάρχει το 1:4;

Είναι, λοιπόν, µία δεξαµενή και αυτές οι διατάξεις που ρυθµί-
ζουν τα θέµατα των αδιόριστων από το ΑΣΕΠ.

Επανέρχοµαι στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, που αφορά
στον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας των
ΔΕΥΑ. Εδώ δεν αναφερθώ πάρα πολύ, αυτό που θα ήθελα όµως
να εντοπίσω είναι ότι µε βάση το νέο θεσµικό πλαίσιο οι ΔΕΥΑ
από απλοί χρήστες γίνονται και διαχειριστές ενός δηµόσιου φυ-
σικού αγαθού, του νερού. Φυσικά είναι πάρα πολύ µεγάλης πο-
λιτικής σηµασίας, στην παρούσα συγκυρία, το γεγονός ότι
προβλέπεται ρητά ο µη κερδοσκοπικός χαρακτήρας. 

Εδώ θα επανέλθω για να σχολιάσω αυτό που ειπώθηκε χθες,
την πρόταση δηλαδή από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,
να µην συµπεριληφθεί ο όρος «µη κερδοσκοπικός χαρακτήρας».
Μάλιστα, εδώ θα πρέπει να ξεχωρίζουµε πάρα πολύ καλά τι ση-
µαίνει κερδοσκοπία και ότι η κερδοσκοπία είναι εντελώς διαφο-
ρετική από τον κερδοσκοπικό χαρακτήρα.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ανέλυσε πολύ σωστά και
ήταν σαφές ότι πρόκειται για µία κοινωφελή επιχείρηση η ΔΕΥΑ.
Οι ΔΕΥΑ είναι κοινωφελής επιχειρήσεις που εργάζονται για το
δηµόσιο συµφέρον, διαχειρίζονται ένα εξαιρετικά πολύτιµο
πόρο, όπως είναι το νερό, υπέρ του κοινού καλού, υπέρ των πο-

λιτών. 
Παράλληλα, όµως, δεν διαφωνεί κανείς –ίσα ίσα είναι επι-

δίωξη- να είναι βιώσιµη, προκειµένου να καλύπτει έξοδα, εργα-
ζόµενους, συντήρηση, επέκταση δικτύου ύδρευσης, δαπάνες
κλπ.

Άρα οι ΔΕΥΑ πρέπει να είναι βιώσιµες επιχειρήσεις, που
ωστόσο δεν κερδοσκοπούν, αλλά αντιθέτως αποδίδουν και επι-
στρέφουν στους πολίτες και στην τοπική κοινωνία τα οφέλη που
αποκοµίζουν ως κοινωφελείς επιχειρήσεις.

Κατανοώ, βέβαια, ότι αυτό είναι πολύ δύσκολο να γίνει αντιλη-
πτό, γιατί αυτή η λειτουργία βρίσκεται εκτός αγοράς και λειτουρ-
γεί πέρα από τα ιδιωτικά συµφέροντα. Αλλά, έτσι έχουν τα
πράγµατα, σε µία εποχή µάλιστα, που τα κινήµατα υπέρ των κοι-
νών αγκαλιάζουν ολοένα και πλατύτερα στρώµατα. 

Ως προς τις άλλες διατάξεις, θέλω να πω ότι δεν µας προκαλεί
καµία έκπληξη το γεγονός ότι καταψηφίζει η Αντιπολίτευση την
κατάργηση της αναστολής των προσλήψεων, το άρθρο δηλαδή
18 και που καταψηφίζει διατάξεις για τα ΔΗΠΕΘΕ. Ξεχνάµε τον
ρόλο που έπαιξαν τα ΔΗΠΕΘΕ στην παραγωγή πολιτισµού στο
τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. Εξάλλου, Ελλάδα δεν είναι
µόνο η Αθήνα, όπως λέµε εµείς οι επαρχιώτες. Επίσης, καταψη-
φίζει το άρθρο 79 για τους διορισµούς. 

Η ίδια εµµονή θα έλεγα ότι διαπνέει όλη την άρνηση της Αντι-
πολίτευσης, η εµµονή περί του ιδιωτικού τοµέα, των κριτηρίων
της αγοράς, παρά τα όσα ελέχθησαν περί του δηµοσίου συµφέ-
ροντος. 

Μάλλον εννοεί ότι θα πρέπει να υπερασπιζόµαστε το δηµόσιο
συµφέρον, µε την προϋπόθεση ότι δεν θίγει το αγοραίο και ιδιω-
τικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, τε-
λειώνετε. Έχετε µιλήσει εννέα λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω ότι υπάρχουν διατάξεις που ευ-

νοούν το να µπορούν οι µικροί και ορεινοί νησιωτικοί δήµοι να
λύσουν το πρόβληµα που έχουν όσον αφορά την έλλειψη εργα-
ζοµένων και υπαλλήλων και θυµόµαστε όλοι το επεισόδιο της
Γαύδου. 

Άρα µε τα κίνητρα αυτά αισιοδοξούµε ότι θα µπορούν να απο-
κτήσουν προσωπικό και οι αποµακρυσµένες περιοχές. Είναι πολύ
ενθαρρυντικό ότι πραγµατικά υπάρχει η δυνατότητα της ρύθµι-
σης των οφειλών προς τους ΟΤΑ µε πολύ ευνοϊκούς όρους. Άρα
µπορούµε να πούµε ότι ένας µεγάλος αριθµός συµπολιτών µας
που σήµερα αδυνατεί, µπορεί να ανταπεξέλθει στις υποχρεώσεις
και άρα να αυξηθεί και εισπραξιµότητα στους δήµους. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι πραγµατικά είναι ένα νοµοσχέδιο που
προσπαθεί να λύσει προβλήµατα. 

Δεν είναι η αναµενόµενη µεταρρύθµιση και η αλλαγή που θέ-
λουµε όσον αφορά την αντικατάσταση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Νο-
µίζουµε, όµως, ότι είναι η αφετηρία ενός πολιτικού διαλόγου που
πρέπει να ξεκινήσει για το τι είδους αλλαγές πρέπει να γίνουν
και για το µε ποιον τρόπο θα λυθούν όλα αυτά τα προβλήµατα
που εντοπίζονται, µε αυτό που λέµε γενναία µεταρρύθµιση στην
τοπική αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαχινίδης από τη Χρυσή Αυγή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από τη συγκυβέρ-

νησή σας ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ ως νοµοσχέδιο-«σκούπα». Αφού χρη-
σιµοποιήσατε αυτήν την ορολογία, µου δίνεται και εµένα η
δυνατότητα να το χαρακτηρίσω «ψεκάστε, σκουπίστε, τελει-
ώσατε». «Ψεκάστε» διότι ο εµπνευστής ή οι εµπνευστές αυτού
του νοµοσχεδίου µόνο «ψεκασµένοι» θα µπορούσε να ήταν.
«Σκουπίστε», σε ό,τι αφορά ό,τι έχει αποµείνει σε θέσεις που θέ-
λετε να εκµεταλλευθείτε, το πελατολόγιό σας. «Τελειώστε» σε
ό,τι αφορά το ότι σύντοµα ο χρόνος σας τελειώνει, µε αυτά που
έχετε κάνει όλο το τελευταίο διάστηµα.

Όσον αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, όπως είχαµε επι-
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σηµάνει και στις συνεδριάσεις των επιτροπών, αλλά και στην
Ολοµέλεια για την ψήφιση του ν.4467: «Τροποποιήσεις διατά-
ξεων της δασικής νοµοθεσίας και άλλες διατάξεις», το ζήτηµα
των δασικών περιοχών και του τρόπου επίσηµης καταγραφής
τους, πρέπει να γίνει µε ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο που θα δια-
πνέεται από σοβαρότητα και υπευθυνότητα και θα δίνει πραγµα-
τικές λύσεις στα προβλήµατα του αγροτικού –και όχι µόνον-
πληθυσµού.

Εκ του αποτελέσµατος, αυτό δεν έχει γίνει ποτέ. Σε αυτή τη
λογική συνεχίζει και σήµερα το Υπουργείο µε την παρούσα τρο-
πολογία. Θα αναφερθώ στην τροπολογία για τους δασικούς χάρ-
τες, γιατί το κρίνω πολύ σκόπιµο, από τη στιγµή που έχουν
ενσωµατωθεί έξι ολόκληρες τροποποιούµενες διατάξεις ως
άρθρα.

Στο πρώτο, λοιπόν, άρθρο, το οποίο ενσωµατώθηκε ως άρθρο
140, διασαφηνίζεται ότι για τη χορήγηση έγκρισης επέµβασης
στα δάση, στις δασικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις, οι οποίες
έχουν εκχερσωθεί από τις 11 Ιουνίου 1975 έως και 17 Μαρτίου
του 2007 για γεωργική εκµετάλλευση χωρίς την απαιτούµενη
άδεια της οικείας δασικής αρχής και καλλιεργούνται µέχρι και
σήµερα, δεν απαιτείται η τήρηση των προβλεπόµενων προϋπο-
θέσεων. Επίσης, εκτάσεις µε αγροτική µορφή οι οποίες έχουν
διασωθεί, αλλά στερούνται τίτλων ιδιοκτησίας και δεν είναι δάση,
µπορούν να χρησιµοποιηθούν αποκλειστικά και µόνον για γεωρ-
γική και δενδροκοµική εκµετάλλευση, χωρίς να επιτρέπεται η πε-
ραιτέρω αλλαγή χρήσης. Δάση και δασικές εκτάσεις, δηλαδή, οι
οποίες εκχερσώθηκαν παράνοµα την περίοδο 1975 – 2007 για να
καλλιεργηθούν, µπορούν να λάβουν άµεσα έγκριση επέµβασης,
αν διατηρούν την αγροτική τους χρήση, µε µία απλή αίτηση από
τον ενδιαφερόµενο. 

Επέρχεται νοµιµοποίηση των καταπατηµένων και των εκχερ-
σωµένων εκτάσεων µετά την αναγόρευση των ένορκων βεβαι-
ώσεων σε αποδεικτικό κυριότητας. Όπως άλλωστε έχουµε ήδη
πει, οι επιτρεπτές κατασκευές επί των εκτάσεων αυτών µπορούν
να γίνονται πιο συγκεκριµένες. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν
θα δούµε υπόστεγα να είναι πρόδροµοι εξοχικών και άλλων κα-
τοικιών, δεδοµένου ότι, µε το πρόσχηµα µιας αποθήκης, ενός
υπόστεγου, οικοδοµήθηκαν τα περισσότερα αυθαίρετα στη
χώρα. 

Με το δεύτερο άρθρο, το οποίο έχει ενσωµατωθεί ως άρθρο
141, προβλέπεται η σύσταση επιτροπής δασολογίου ανά περιοχή
αρµοδιότητας της οικείας διεύθυνσης δασών και όχι στην έδρα
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης και ορίζεται ότι πρό-
εδρος των επιτροπών δασολογίου θα είναι ο διευθυντής δασών
του νοµού. Τα µέλη της επιτροπής δεν αµείβονται, οπότε θεω-
ρείται ότι έτσι επιταχύνονται διαδικασίες στις επιτροπές, άρα
απελευθερώνονται και οι επιτρεπτές επεµβάσεις, δραστηριότη-
τες επί δασικού χαρακτήρα εκτάσεων και δεν υπάρχει επιβά-
ρυνση του προϋπολογισµού.

Προκειµένου να καλυφθεί το πρόβληµα έλλειψης προσωπικού,
διοικητικών υπαλλήλων, προβλέπεται η επιλογή από διοικητικούς
των οικείων Δασικών Υπηρεσιών. Εδώ αυτό είναι ένα τυπικό
άρθρο, αρκεί να µην υπάρξουν κενά στις υπηρεσίες και να συνε-
χίσει η κατά το δυνατόν εύρυθµη λειτουργία τους. 

Στο τρίτο άρθρο, το οποίο έχει ενσωµατωθεί ως 142, θεωρείται
οριστικό το περιεχόµενο του αναρτηµένου χάρτη για µη δασικές
εκτάσεις για τις οποίες δεν έχουν ασκηθεί αντιρρήσεις και δεν
υπάγονται στις προβλεπόµενες εξαιρέσεις. Η οικεία διεύθυνση
δασών και όχι τα οικεία κτηµατολογικά γραφεία για τις κτηµατο-
γραφηµένες περιοχές είναι εφεξής η αρµόδια αρχή έκδοσης του
πιστοποιητικού που συνοδεύει κάθε µεταβίβαση, σύσταση και εν
γένει µεταβολή των εµπράγµατων δικαιωµάτων στις δασικές
εκτάσεις, µετά την κύρωση του δασικού χάρτη.

Δίνεται, λοιπόν, η δυνατότητα να βεβαιώνει τον χαρακτήρα της
εκτάσεως -υπήρξε ανέκαθεν η δασική- πάνω στο τοπογραφικό
διάγραµµα ο συντάκτης αυτού. Κατ’ αυτόν τον τρόπο αναµένεται
να επανεκκινηθεί η έκδοση οικοδοµικών αδειών. Σε καµµία περί-
πτωση δεν διορθώνονται σφάλµατα ούτε και προµηνύεται καλύ-
τερο το µέλλον για το κοµφούζιο, που εσείς οι ίδιοι, οι
κυβερνώντες επιλέξατε να δηµιουργήσετε. Οι διαδικασίες δεν
απλοποιούνται. Σήµερα µία απλή βεβαίωση από έναν τοπογράφο

δεν αρκεί για το αδιάβλητο της διαδικασίας, ούτε όµως και µει-
ώνει το κόστος για τον πολίτη. Αν αυτό γίνεται για να επιταχυν-
θούν οι διαδικασίες έκδοσης οικοδοµικών αδειών, ας µας πει ο
αρµόδιος Υπουργός πόσες είναι αυτές οι άδειες που εκκρεµούν
και κυρίως αν αφορά συγκεκριµένες επενδύσεις και γι’ αυτό κό-
πτονται για την εν λόγω απλοποίηση της διαδικασίας. 

Επίσης, θα έπρεπε να είναι παρών ο Υπουργός για να µας πει
τι θα γίνει µε τις περιπτώσεις εκείνες που λόγω ελλιπούς ενηµέ-
ρωσης κυρώθηκαν δασικοί χάρτες κατά το παρελθόν, χωρίς ου-
σιαστικά να µάθουν τίποτα οι εµπλεκόµενοι, οι οποίοι στράφηκαν
προς το Συµβούλιο της Επικρατείας, επιβαρυνόµενοι µε δικα-
στικά και λοιπά έξοδα. Το λέω αυτό µε αφορµή αυτό που ανα-
γράφεται περί θεώρησης ως οριστικού του περιεχοµένου του
αναρτηµένου χάρτη για µη δασικές εκτάσεις για τις οποίες δεν
έχουν ασκηθεί αντιρρήσεις. 

Το τέταρτο άρθρο, που έχει ενσωµατωθεί ως 143, αναφέρεται
στις εκτάσεις στις οποίες υπήρχαν τεχνητές φυτείες πριν από
τον νόµο 4280/2014, που έδινε τη δυνατότητα να χαρακτηρίζον-
ται ως δάση και οι τεχνητές φυτείες που προέκυψαν από προ-
γράµµατα δάσωσης. Με το εν λόγω άρθρο προβλέπεται να
εκδίδεται διαπιστωτική πράξη που να χαρακτηρίζει αυτές τις
εκτάσεις τεχνητές φυτείες ως εκτός δασικής νοµοθεσίας, δεδο-
µένου ότι είναι τεχνητές φυτείες που δηµιουργήθηκαν από τους
ιδιοκτήτες τους για προγράµµατα δάσωσης.

Το πέµπτο άρθρο αναφέρεται στους δασικούς συνεταιρι-
σµούς. Αποτελεί νοµοτεχνική βελτίωση του ν.4423/2016. Ο νόµος
εδώ προβλέπει ότι οι δασικοί συνεταιρισµοί συστήνονται µε εί-
κοσι ένα άτοµα. Σε δύο σηµεία του νόµου προβλέπεται ότι αυτοί
διαλύονται όταν η σύνθεσή τους πέσει κάτω από είκοσι πέντε
άτοµα. Οπότε ο συνεταιρισµός λύεται όταν τα µέλη µειωθούν
κάτω από είκοσι ένα. Κατά την εξέταση, όµως, του ν.4423/2016,
που αφορούσε τις δασικές συνεταιριστικές οργανώσεις και
άλλες διατάξεις, είχαµε τονίσει ότι αντιµετωπίζονται ως αυτοτε-
λείς οντότητες και δηµιουργείται ένα θεσµικό πλαίσιο για τη λει-
τουργία τους, µε στόχο να τακτοποιηθούν τα ζητήµατα που
αφορούν στη διαχείριση και εκµετάλλευση των δασών, προκει-
µένου να καταστεί δυνατή η αειφόρος διαχείριση των δασικών
οικοσυστηµάτων. 

Αποδεικνύεται όµως ότι η αποσπασµατικότητα µε την οποία
νοµοθετείτε -και το έχουµε ξαναπεί- οδηγεί σε θλιβερά αποτελέ-
σµατα, σε παρανοήσεις, στη δηµιουργία εν γένει κακώς κειµέ-
νων. Έτσι, εκ παραδροµής προφανώς, έγινε το αριθµητικό λάθος
για τα µέλη και ήρθατε να το διορθώσετε έναν χρόνο µετά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα άρθρο ακόµα έχω, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Δεν επικροτούµε αυτήν την πρακτική και δεδοµένου ότι τότε

είχαµε εκφραστεί αρνητικά, προφανώς δεν θα το στηρίξουµε και
τώρα, καθώς δεν διορθώνει κανένα ουσιαστικό ζήτηµα ούτε λαµ-
βάνονται επιπλέον µέτρα για την προστασία του φυσικού µας
πλούτου. 

Κλείνω, µε το έκτο άρθρο το οποίο έχει ενσωµατωθεί ως
άρθρο 145. Εδώ δίνεται µία παράταση τριών ετών για προθε-
σµίες νοµιµοποίησης των οριζόµενων έργων και κατασκευών,
που αφορά κτηνοτροφικές εν γένει εγκαταστάσεις, υδατοκαλ-
λιέργειες, ιερούς ναούς, χιονοδροµικά κέντρα και εγκαταστάσεις
αυτών, όπως έργα ύδρευσης, αθλητικές εγκαταστάσεις των
ΟΤΑ, κατασκηνώσεις οι οποίες λειτουργούν εντός δασικών εν
γένει εκτάσεων χωρίς την απαιτούµενη άδεια, προκειµένου να
λάβουν τη σχετική έγκριση ή την έκδοση των προβλεπόµενων
αδειών, δηλαδή τις περιβαλλοντικές και τις πολεοδοµικές. 

Παρατείνεται κατά τρία έτη η προθεσµία, ώστε τα παραχωρη-
τήρια των δασικών εκτάσεων να γίνουν οριστικά. Η προθεσµία
είχε λήξει περίπου πριν από ένα έτος. Σε ό,τι αφορά τα παραχω-
ρητήρια, δηµόσιες δασικές εκτάσεις είτε παραχωρήθηκαν προ-
σωρινά σε ιδιώτες, λόγω µη καταβολής ολόκληρου του
τιµήµατος ή αδυναµίας εξακρίβωσης του χρονικού διαστήµατος
εντός του οποίου εκπληρώθηκε ο σκοπός της παραχώρησης,
είτε αυτά είχαν παραχωρηθεί µε προσωρινά ή οριστικά παραχω-
ρητήρια σε ιδιώτες για γεωργική χρήση. Μετά την πάροδο της
προθεσµίας αυτής για παραχωρηθείσες περιοχές ισχύουν οι
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όροι των παραχωρητηρίων. 
Με την κατάθεση, λοιπόν, αυτής της τροπολογίας, η οποία εν-

σωµατώθηκε όπως σας είπα από τα άρθρα 140 έως και 145, φαί-
νεται ξεκάθαρα η ανάγκη επανεξέτασης του συνολικού πλαισίου
που διέπει τους δασικούς χάρτες, τους όρους και τις διαδικασίες
που τους αφορούν.

Σε καµµία όµως περίπτωση δεν διορθώνονται σφάλµατα ούτε
και προµηνύεται καλύτερο το µέλλον για το κοµφούζιο που έχετε
δηµιουργήσει. Χαρακτηριστικό αυτής της κατάστασης είναι ότι
το τελευταίο εξάµηνο η δασική νοµοθεσία έχει τροποποιηθεί µε
δύο νόµους, µε εννέα υπουργικές αποφάσεις, ενώ έχουν εκδοθεί
και έξι εγκύκλιοι. Καλύτερα είναι να δώσετε παράταση µέχρι το
2020, µπας και καταφέρετε να ολοκληρώσετε τους δασικούς
χάρτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Η κ. Βάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο προκά-

λεσε οξείες αντεγκλήσεις και αιτιάσεις για τον αποσπασµατικό
του χαρακτήρα, όπως ακούσαµε, που εδράζεται σε διατάξεις
που υποτίθεται ότι αποσκοπούν σε εξυπηρετήσεις «ηµετέρων».
Τις συνεδριάσεις χαρακτήρισε µια αντίφαση: Εύσηµα και οµό-
φωνη αποδοχή από τους προσκεκληµένους φορείς και πυρ οµα-
δόν από την Αντιπολίτευση εναντίον της Κυβέρνησης για αθρόες
ρουσφετολογικές προσλήψεις και για απόπειρα ανοικοδόµησης
του πελατειακού κράτους.

Ανασύρατε τις φιγούρες του Γκόρτζου και του Μαυρογιαλού-
ρου από µια ωραία εποχή νοσταλγίας του παλιού καλού ελληνι-
κού κινηµατογράφου. Ανασύρατε και κάποιους µπανάλ,
ψυχροπολεµικούς αφορισµούς ελλείψει ενός στρατηγικού σχε-
δίου, οράµατος αλλά και από µια λυσσώδη µανία να ανατραπεί
πάση δυνάµει και πάση θυσία αυτή η Κυβέρνηση, η οποία -να το
θυµίσω- είναι µια δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση τρεις
φορές. Ανασύρατε και µεταφορές περί Σοβιετίας, Βενεζουέλας,
Βόρειας Κορέας. Φτάσατε σε σηµείο ένα αστείο ενός σατιρικού
site χθες για το επίδοµα, υποτίθεται, σφραγίδας να αναπαραχθεί
από όλα τα προσφιλή σας µέσα, από έντυπα, από κανάλια. Είναι,
ξέρετε, αυτά τα κανάλια που εµείς οι φίλοι του Μαδούρο τα ελέγ-
χουµε όλα!

Ας µπω, λοιπόν, σε κάποιες διατάξεις του νοµοσχεδίου. Χωρίς
να είναι µια βαθιά µεταρρυθµιστική τοµή, το παρόν νοµοσχέδιο
πόρρω απέχει από το να είναι αποσπασµατικό και άνευ αρµού.
Επιχειρεί να επιλύσει πολύ σηµαντικά θέµατα λειτουργίας και ορ-
γάνωσης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, προκειµένου
να αποτελέσει το εφαλτήριο µετάβασης του ν.3852/2010, γνω-
στού ως «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», από ένα πιο λειτουργικό και πιο δηµο-
κρατικό πλαίσιο τοπικής αυτοδιοίκησης.

Το νοµοσχέδιο εµφορείται, κατά τη γνώµη µου, από τρία στοι-
χεία: Πρώτον, από ένα πνεύµα στήριξης σε κοινωνικά ευπαθείς
οµάδες δηµοτών, κοινωνικές δοµές.

Δεύτερον, στρέφει το βλέµµα του στους αφανείς συντελεστές
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στους εργαζόµενους
που έγιναν αναλώσιµοι, ευέλικτοι, απασχολήσιµοι, διαθέσιµοι,
απλήρωτοι ενίοτε, ενίοτε ανακυκλώσιµοι σαν τα απορρίµµατα
που συνέλεγαν.

Και τρίτον, το νοµοσχέδιο αποσκοπεί στον εξορθολογισµό και
τον εκσυγχρονισµό της τοπικής αυτοδιοίκησης, απαλλάσσοντας
από δυσβάσταχτα γραφειοκρατικά βάρη τους πολίτες.

Στις διατάξεις -τις οποίες επιγραµµατικά θα αναφέρω, καθώς
έχουν αναλυθεί ενδελεχώς από τους εισηγητές- που διευκολύ-
νουν τους δηµότες και ενισχύουν τις δηµοτικές επιχειρήσεις, ας
ξεχωρίσουµε τη ρύθµιση των εκατό δόσεων για τις ληξιπρόθε-
σµες οφειλές προς τους δήµους, τις µειώσεις των δηµοτικών
τελών για τις επιχειρήσεις υγειονοµικού ενδιαφέροντος, καθώς
και την καθιέρωση της χρήσης ηλεκτρονικών τερµατικών συναλ-
λαγών, όπως επιτάσσει η διαύγεια και η διαφάνεια για όλους
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Ιδιαίτερης σπουδαιότητας, βεβαίως, είναι και η πρόβλεψη του

άρθρου 51, µε το οποίο ορίζεται ότι τα επιδόµατα που παρέχον-
ται από τους δήµους σε ευπαθείς κοινωνικές οµάδες είναι ακα-
τάσχετα και αφορολόγητα.

Θα ήθελα να σταθώ λίγο περισσότερο στο άρθρο 32 του νο-
µοσχεδίου, µε το οποίο δίνεται η δυνατότητα όχι µόνο σε ορει-
νούς δήµους ή δήµους µε ορεινές τοπικές κοινότητες, αλλά και
σε νησιωτικούς δήµους µε πληθυσµό κάτω των δεκαοκτώ χιλιά-
δων κατοίκων, να παρέχουν κίνητρα, δηλαδή δωρεάν σίτιση και
κατάλληλο κατάλυµα διαµονής σε γιατρούς, νοσηλευτές, εκπαι-
δευτικούς, πυροσβέστες, σε προσωπικό του ΕΚΑΒ, σε λιµενικό
και αστυνοµικό προσωπικό που εργάζονται σε αυτούς τους δή-
µους.

Με νοµοθετική βελτίωση που κατέθεσε ο Υπουργός Εσωτερι-
κών, αυτές τις ευεργετικές ρυθµίσεις θα µπορούν να θέσουν σε
εφαρµογή και νησιωτικοί δήµοι άνω των δεκαοκτώ χιλιάδων κα-
τοίκων για εργαζόµενους οι οποίοι µετακινούνται σε αυτοτελή
νησιά που συνιστούν τοπικές κοινότητές τους. Για παράδειγµα,
έχω στο µυαλό µου τα Διαπόντια νησιά, που υπάγονται στον
Δήµο Κέρκυρας και δύνανται µε αυτόν τον τρόπο να πάρουν µια
πραγµατική ανάσα από τη χρόνια υποστελέχωση που παρατη-
ρείται σε απαραίτητες ειδικότητες για την καθηµερινότητα των
κατοίκων τους. Διότι όλες αυτές οι περιοχές, οι µικροί ορεινοί,
νησιωτικοί δήµοι είναι περιοχές ξεχασµένες, περιοχές εγκαταλε-
λειµµένες, µε πολύ δύσκολους χειµώνες, που ενίοτε έχουν αφε-
θεί χωρίς δάσκαλο, χωρίς γιατρό, χωρίς υπηρεσίες. Ας δώσουµε,
λοιπόν, τη δέουσα προσοχή.

Κοµβικής σηµασίας είναι και η διάταξη για την εφαρµογή του
µητρώου πολιτών, που θα συνδέει τη βάση δεδοµένων του λη-
ξιαρχείου µε τα δηµοτολόγια και µε αυτόν τον τρόπο δίνεται η
δυνατότητα σε κάθε πολίτη να έχει πρόσβαση στη ληξιαρχική
πράξη ή στο πιστοποιητικό δηµοτολογίου από το σπίτι του.

Απορεί κανείς: Εσείς, οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, οι
σταυροφόροι του εκσυγχρονισµού, οι θιασώτες του «Μένουµε Ευ-
ρώπη» γιατί τόσα χρόνια δεν το κάνατε αυτό; Γιατί δεν εκσυγχρο-
νίζατε τις υπηρεσίες και δεν προήγατε µια εφαρµογή µητρώου
που θα απάλλασσε τους πολίτες από τόσα γραφειοκρατικά βάρη
και τόση ταλαιπωρία;

Επίσης, συγκροτείται Ειδική Γραµµατεία Απόδοσης Ιθαγένειας
µε σκοπό τη ριζική αναδιοργάνωση και τη βελτίωση των παρεχό-
µενων υπηρεσιών. Το είπα και στις επιτροπές. Έπρεπε να φτά-
σουµε σε αυτή την Κυβέρνηση, το 2015, για να ψηφισθεί
επιτέλους ο νόµος για την ιθαγένεια, ο νόµος που θα απέδιδε
την ελληνική ιθαγένεια σε παιδιά µεταναστών που έχουν ριζώσει
στη χώρα, που έχουν γίνει µέρος του κοινωνικού και παραγωγι-
κού ιστού και τώρα, µε αυτή τη σύσταση της Ειδικής Γραµµα-
τείας Απόδοσης Ιθαγένειας διευκολύνεται, επιταχύνεται η
απόδοση της ιθαγένειας.

Πού είναι, λοιπόν, τα ρουσφέτια; Ποια είναι; Πού είναι οι
αθρόες προσλήψεις; Πού βρίσκεται ο δηµοσιονοµικός εκτροχια-
σµός και πολλά άλλα που -ειρήσθω εν παρόδω- είναι ακριβώς
ό,τι εσείς πράξατε όντας στην εξουσία τις προηγούµενες δεκαε-
τίες. Τι είναι ρουσφέτι; Είναι η δυνατότητα παροχής κινήτρων σε
γιατρούς, εκπαιδευτικούς και άλλες οµάδες εργαζόµενων για την
µετακίνησή τους σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές µε µικρό
πληθυσµό; Μήπως ρουσφέτι είναι η ρύθµιση των εκατό δόσεων
για τα χρέη φυσικών προσώπων και επιχειρήσεων προς τους δή-
µους;

Περίπτωση αθρόων προσλήψεων φαίνεται να αποτελεί για σας
αποκατάσταση αδικιών σε εργαζόµενους που είχαν χάσει τη δου-
λειά τους εδώ και χρόνια χωρίς -προσέξτε το παράδοξο- να είναι
καν απολυµένοι, όπως οι είκοσι τέσσερις εργαζόµενοι στο δηµο-
τικό ραδιόφωνο δυτικής Αττικής «ΞΕΝΙΟΣ».

Μήπως ρουσφέτι να θεωρήσουµε και το επίδοµα ανθυγιεινής
εργασίας;

Χαρακτηρίζετε δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό την εξασφάλιση
των ατοµικών µέσων προστασίας στους εργαζόµενους στην κα-
θαριότητα και την πληρωµή των εξόδων τους γι’ αυτά. Είναι, δη-
λαδή, δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός αυτό; Αυτοί χρεοκόπησαν
τη χώρα, την έφεραν στο χείλος του γκρεµού και µιλούν για τα
γάντια στην καθαριότητα. Ούτε αυτό δικαιούνται αυτοί οι άνθρω-
ποι, κατά τη γνώµη σας;
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Εποµένως να µην απορεί κανείς που διακαής πόθος ορισµέ-
νων από εσάς της Αντιπολίτευσης είναι να τεθούν και όσο το δυ-
νατόν περισσότερα προσκόµµατα στην υλοποίηση της
πρόσφατης ρύθµισης για τους συµβασιούχους στην καθαριό-
τητα των ΟΤΑ.

Παρ’ όλες, βέβαια, τις περί του αντιθέτου προσπάθειες, ήδη η
πλειονότητα των δήµων καταθέτουν αιτήµατα για µόνιµες προσ-
λήψεις στον τοµέα της καθαριότητας και για το µεσοδιάστηµα
έχουν συνάψεις νέες συµβάσεις εν αναµονή του σχετικού δια-
γωνισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, πιστοί στην εµµονή σας για τις απολύσεις, επιµένετε όχι
µόνο στην επαναφορά της αναλογίας «1 προς 5» ως προς τις
προσλήψεις, αλλά επιµένετε και στο µέτρο της πάλαι ποτέ δια-
θεσιµότητας, που είναι δική σας, νεοφιλελεύθερης κοπής και έµ-
πνευσης.

Πώς αλλιώς να εξηγήσει κανείς την κριτική που µας ασκήσατε
κατά κόρον στο άρθρο 100 του νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά -
και πολύ σωστά- την άρση πειθαρχικών για τους τότε δηµάρ-
χους, που είναι προς τιµήν τους ότι αρνήθηκαν να
συµµορφωθούν προς τας υποδείξεις και να στείλουν λίστες µε
ονόµατα συναδέλφων τους εργαζόµενων, που ήταν υποψήφιοι
για τι; Για διαθεσιµότητα, δηλαδή τον προθάλαµο της απόλυσης.

Γιατί επιµένετε πάση θυσία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στην υποστελέχωση του δηµοσίου;
Απορίας άξιον και αυτό! Μήπως για να έρθουν ως από µηχανής
θεοί εργολάβοι ιδιωτικές εταιρείες να αναπληρώσουν το κενό;

Νοµίζω πως είναι ώρα να αντιληφθείτε –και να αντιληφθούµε
όλοι- µέσα σε αυτή την Αίθουσα πως αυτές οι νεοφιλελεύθερες
ιδεοληψίες τίποτα θετικό δεν έχουν να εισφέρουν. Μόνο δεινά
µπορούν να επιφέρουν σε τούτη τη χώρα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειώσω, συµπερασµατικά, ότι το
παρόν νοµοσχέδιο διορθώνει πάρα πολλές στρεβλώσεις και δυσ-
λειτουργίες, θεραπεύει νοµικά κενά, εισάγει και καινοτόµες ρυθ-
µίσεις όπως είναι το µητρώο πολιτών, αλλά και τη δυνατότητα
που δίνεται στους δήµους να εµπορεύονται υλικά και ενέργεια
από τη διαχείριση των απορριµµάτων µε την ανακύκλωση, κάτι
που θα έχει ως συνέπεια τη µείωση του κόστους για τον πολίτη
στα δηµοτικά τέλη.

Όµως, το παρόν νοµοσχέδιο συνιστά και «γέφυρα». Είναι το
απαραίτητο βήµα στην πορεία προς την αναδιάρθρωση του πλαι-
σίου της τοπικής αυτοδιοίκησης, που αποτελεί στρατηγικό στόχο
της Κυβέρνησης για τη δηµιουργία ενός πιο λειτουργικού και πιο
δηµοκρατικού µοντέλου, γιατί αυτός είναι ο στόχος µας. 

Επειδή, µάλιστα, ακούστηκαν πολλά και για τη χθεσινή έξοδο
της χώρας προς τις αγορές, κοιτάξτε, το 2014, πάνω στα συν-
τρίµµια και τα ερείπια µίας χώρας γράψατε το σουξέ των αγο-
ρών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εµείς ούτε θριαµβολογούµε ούτε πανηγυρίζουµε. Δεν θα πρά-
ξουµε το ίδιο. Ναι, βγήκε η χώρα στις αγορές µε καλούς όρους,
οι οποίες είναι εργαλείο. Ούτε αυταξία είναι ούτε αυτοσκοπός.
Είναι εργαλείο της εξόδου ενός ταλαιπωρηµένου, καθηµαγµένου
λαού, από ένα ταπεινωτικό καθεστώς επιτροπείας. Δεν πανηγυ-
ρίζουµε, λοιπόν. Είναι ένα πρώτο βήµα. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, το ορατό ή το αόρατο χέρι των αγορών
ας κάνει τη δουλειά του και ας κάνουµε κι εµείς εδώ πέρα τη δική
µας δουλειά µε αυτά τα νοµοθετήµατα, γιατί αυτός είναι ο στό-
χος µας, να δηµιουργήσουµε τους όρους και τις προϋποθέσεις
για µία δίκαιη ανάπτυξη, για κοινωνική δικαιοσύνη, προκειµένου
να επιστραφεί η αξιοπρέπεια στον κόσµο της εργασίας και να
αποκατασταθεί επιτέλους η δηµοκρατία και στην τοπική αυτοδι-
οίκηση, διότι τοπική αυτοδιοίκηση και δηµοκρατία είναι συνώ-
νυµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι προφανές ότι έχω

καλυφθεί απόλυτα από τα όσα είπε η προλαλήσασα στο Βήµα
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ Φωτεινή Βάκη, όπως
και από τον εισηγητή κ. Πρατσόλη. Βεβαίως, έχω καλυφθεί και
από αυτά που είπε ο Υπουργός στην οµιλία του. Είναι προφανές
ότι το νοµοσχέδιο, το οποίο ψηφίζουµε σήµερα, δεν αποτελεί και
για µένα µία µεγάλη µεταρρύθµιση-τοµή. Έχουµε χρόνο να συ-
ζητήσουµε για τη µεγάλη µεταρρύθµιση-τοµή το φθινόπωρο,
µέσα, βεβαίως, από µία πλούσια κοινωνική διαβούλευση, τόσο
µε τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης όσο και µε τις τοπικές
κοινωνίες, για τα µεγάλα θέµατα που εκκρεµούν στον δρόµο
προς την αποκέντρωση και την περιφερειακή ανάπτυξη µε αυτο-
διοίκηση.

Νοµίζω, όµως, ότι το παρόν νοµοσχέδιο, πραγµατικά, είναι ένα
«νοµοσχέδιο-γέφυρα» -έτσι θα το χαρακτηρίσω- το οποίο διορ-
θώνει κακοδαιµονίες πολλών χρόνων που ήταν και αιτήµατα των
οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθ-
µού και λύνει προβλήµατα που αφορούν τη λειτουργία των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και των συµβουλίων πρώτου
και δεύτερου βαθµού, προβλήµατα που αφορούν τους εργαζό-
µενους και προβλήµατα που αφορούν τους πολίτες συναλλασ-
σόµενους ή κρίνοντες και ωφελούµενους από το έργο της
τοπικής αυτοδιοίκησης. Γι’ αυτό είναι σηµαντικό, γιατί δεν αφήνει
περαιτέρω σε εκκρεµότητα ζητήµατα τα οποία έχουν προκύψει
τα τελευταία χρόνια. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, είναι απορίας άξιον που η Αντιπολίτευση κάνει
µία κριτική στο νοµοσχέδιο καταψηφίζοντάς το ως ρουσφετολο-
γικό, πελατειακό, κ.λπ.. Λυπάµαι, αλλά όσο περνά ο καιρός, η
Νέα Δηµοκρατία, αλλά και συνολικά η Αντιπολίτευση, στερούνται
σοβαρών επιχειρηµάτων αλλά και αφηγήµατος µέχρι τη λήξη
αυτής της κοινοβουλευτικής θητείας. Τα γεγονότα συνεχώς τους
διαψεύδουν και κάθε µέρα που περνά ο ελληνικός λαός θα κα-
τανοεί ότι όσο προχωρά αυτή η πορεία της διακυβέρνησης,
αυτός ο οδικός χάρτης που αταλάντευτα έχουµε χαράξει µέσα
από τεράστιες δυσκολίες, τέτοια εποχή του χρόνου θα µιλάµε
για έξοδο από την επιτροπεία –την πολύ αυστηρή επιτροπεία,
διότι επιτροπεία µε χαλαρότερο τρόπο ούτως ή άλλως θα υπάρ-
χει στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης- διότι πρέπει να αλλάξει
η Ελλάδα και η Ευρώπη συνολικά. Δεν θέλουµε µία Ευρωπαϊκή
Ένωση της δηµοσιονοµικής σταθερότητας και της λιτότητας,
αλλά της κοινωνικής συνοχής, της ειρήνης, της δηµοκρατίας, της
συµµετοχής των λαών στη λήψη των αποφάσεων.

Λέω, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο που
διορθώνει πολλά κακώς κείµενα. Θα ήθελα κι εγώ σ’ αυτό το
πλαίσιο να σταθώ επιγραµµατικά σε µερικά άρθρα, τα οποία
αφορούν κυρίως νησιωτικούς δήµους. Αφορούν κι εµένα ως εκ-
πρόσωπο των Κυκλάδων, αλλά αφορούν συνολικά τη νησιωτική
Ελλάδα, αλλά και τους µικρούς ορεινούς δήµους. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι θα πρέπει να αναφερθούµε σε µερικά άρθρα, τα οποία
έχουν πάρα πολύ µεγάλη σηµασία.

Τα άρθρα 17 και 19 είναι δύο άρθρα τα οποία δίνουν τη δυνα-
τότητα σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης µέσω δηµοτικών
επιχειρήσεων, που λειτουργούν ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς
σταθµούς, να επιχορηγούνται. Μπορούν, επίσης, να συµµετέ-
χουν όµοροι δήµοι σε τέτοιες δηµοτικές επιχειρήσεις λειτουρ-
γίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών που έχει ανάγκη η
περιφέρεια, διότι είναι σαφές ότι πλάι στην ιδιωτική πρωτοβουλία
µάς ενδιαφέρει να λειτουργεί και η κοινωνική λειτουργία των τη-
λεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών.

Ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν για ορισµένους δήµους και στην
περιοχή µας, τις Κυκλάδες, όπως ο Δήµος Ερµούπολης Σύρου.
Εκεί υπάρχει ένα µέσο που λέγεται «Αιγαίο» το οποίο τα τελευ-
ταία χρόνια, λόγω ακριβώς και των οικονοµικών κυρίως προβλη-
µάτων που έχουν προκύψει, φυτοζωεί και δεν µπορεί να
λειτουργήσει. Ιδού, λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρόν να αναζωο-
γονηθούν αυτού του είδους οι επιχειρήσεις!

Θα αναφερθώ τώρα σε ένα άλλο άρθρο, το άρθρο 32, το οποίο
δίνει τη δυνατότητα στελέχωσης σε περιοχές µικρών νησιωτικών
και ορεινών δήµων. Αυτό το άρθρο επεκτείνει αυτό το οποίο είχε
ψηφιστεί πέρυσι και αφορά τη δυνατότητα σίτισης και στέγασης
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των γιατρών από τους ΟΤΑ. Το επεκτείνει και στους εκπαιδευτι-
κούς και στο υπόλοιπο προσωπικό των υγειονοµικών υπηρεσιών.
Το επεκτείνει, επίσης και στα Σώµατα Ασφαλείας, τους πυροσβέ-
στες, τους λιµενικούς, τους αστυνοµικούς κ.λπ.. Είναι σηµαντικό,
διότι στην περιοχή µας υπάρχει σοβαρό πρόβληµα κατοικίας,
καθώς έχουµε σε ορισµένα νησιά µεγάλη τουριστική ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. Δεν θα αρ-
γήσω. Θα χρειαστώ περίπου δύο λεπτά ακόµα.

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα. Ενώ δίνει τη δυνατότητα σε νησιω-
τικούς δήµους άνω των δεκαοκτώ χιλιάδων κατοίκων, εκεί που
υπάρχουν αυτοτελή νησιά συγκροτηµένα σε τοπικές κοινότητες
και τους παρέχει τα κίνητρα που παρέχει σ’ αυτούς κάτω των δε-
καοκτώ χιλιάδων, γιατί τα αυτοτελή νησιά να µην µπορούν να επι-
χορηγούνται και µε όλες τις οικονοµικές ενισχύσεις, έκτακτες και
τακτικές, ανεξάρτητα αν ανήκουν σε µεγαλύτερους δήµους;
Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο µπορούµε να το δούµε και στο επό-
µενο νοµοσχέδιο για να λυθεί.

Επίσης, θέλω να πω ότι αυτό το βλέπουµε και µε το άρθρο 68,
όπου απόδοση χρηµατικής διάθεσης από τον φόρο ζύθου µπορεί
να πηγαίνει σε νησιωτικούς και ορεινούς δήµους. Άρα µπορούµε
να δούµε και εκεί τα αυτοτελή νησιά, που αποτελούν τοπικές κοι-
νότητες. 

Δύο ζητήµατα θέλω να θέσω. Αυτές τις ηµέρες έχει γίνει γνω-
στό στο πανελλήνιο ότι στη Μήλο, που είναι και τόπος καταγω-
γής µου, οι περιβαλλοντικές υποδοµές, εξαιτίας µιας πρόχειρης,
ανερµάτιστης πολιτικής που έχει ασκήσει τα τελευταία χρόνια η
δηµοτική αρχή και ο δήµαρχος, έχουν καταρρεύσει εν µέσω του-
ριστικής περιόδου. Δυστυχώς δεν υπήρξε καµµία προετοιµασία
και σε ό,τι αφορά την υδροδότηση και σε ό,τι αφορά τη διάθεση
των λυµάτων και σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των απορριµµάτων. 

Αυτός ο δήµος, λοιπόν, χρειάζεται τη στήριξη. Η Κυβέρνηση
κάνει ό,τι µπορεί είτε διά µέσου του Υπουργείο Εσωτερικών είτε
διά µέσου του Υπουργείου Νησιωτικής πολιτικής. 

Όµως, πραγµατικά, εδώ θα ήθελα να καταγγείλω τον δήµαρχο
και συνολικά τη δηµοτική αρχή, διότι απαξιώνουν τους κυβερ-
νώντες Βουλευτές. Ως παράδειγµα φέρνω την τελευταία εκδή-
λωση που έγινε, παρουσία του Προέδρου της Δηµοκρατίας, πριν
από ενάµιση µήνα στη Μήλο, όπου και ο εκπρόσωπος του Προ-
έδρου της Βουλής, που παρίσταται αυτή τη στιγµή, δεν αναγγέλ-
θηκε στην εκδήλωση, δεν κλήθηκε σε γεύµατα, παρά µόνο την
τελευταία στιγµή, όπως και ο υποφαινόµενος ως κυβερνητικός
Βουλευτής. Η αλαζονική συµπεριφορά και στάση του δηµάρχου
απαξιώνει τους κυβερνητικούς Βουλευτές και στην ουσία απα-
ξιώνει το Κοινοβούλιο. Αυτό πρέπει να το έχουµε υπ’ όψιν µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τε-
λειώσατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Σε αυτόν τον δήµαρχο έχει κατα-
λογιστεί πρόστιµο ύψους 42.000 ευρώ από τους επιθεωρητές πε-
ριβάλλοντος, τους περιφερειακούς και έχει παραπεµφθεί στον
εισαγγελέα από τους κεντρικούς επιθεωρητές περιβάλλοντος µε
το ερώτηµα του ποινικού αδικήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
λέξη για τη Μύκονο προς τον Υπουργό απευθυνόµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάµε στα δέκα λεπτά
τώρα. Μην πιάσουµε όλα τα νησιά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Πριν από δέκα ηµέρες έφυγαν
από το νησί οι επιθεωρητές περιβάλλοντος. Κατέγραψαν διακό-
σια αυθαίρετα µέσα στον τελευταίο χρόνο. Αυτή, λοιπόν, η πο-
λεοδοµία δεν λειτουργεί. Κάνω έκκληση -το έχω πει και στον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας το λέω και στον Υπουργό
Εσωτερικών- διότι χρειάζονται άµεσα δύο έντιµα στελέχη -διότι
υπάρχει εκεί το µεγάλο πρόβληµα ότι και ο πολεοδόµος είναι
υπόδικος αυτή τη στιγµή- τα οποία θα στελεχώσουν την Πολεο-
δοµία της Μυκόνου, που αποτελεί ένα επίσης εξαιρετικό νησί,
όπως και η Μήλος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Συρµαλένιε.

Η συνάδελφος κ. Ελένη Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον
λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο, «Ρυθ-

µίσεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης
και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέ-
τευσης…» κ.λπ., αφορά ένα πλήθος θεµάτων της τοπικής αυτο-
διοίκησης.

Θέλω, όµως, αφού σήµερα γίνεται συζήτηση του νοµοσχέδιο
επί της αρχής, να σταθώ σε δύο ενότητες του νοµοσχεδίου. Το
πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου εκσυγχρονίζει και προσαρµόζει
τις σηµερινές ανάγκες -ορισµένες διατάξεις- του ν.1069/1980,
που είχε θέσει το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας των Δηµοτικών
Επιχειρήσεων Ύδρευσης και Αποχέτευσης πριν τριάντα επτά
ολόκληρα χρόνια. Πρόκειται για έναν νόµο κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, την εποχή που η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε ακόµα
ενστερνιστεί τη θέση ιδιωτικοποίησης κάθε υπηρεσίας προς τους
πολίτες και νοµοθετούσε µε κύριο κριτήριο τη λειτουργικότητα. 

Έτσι ο ν.1069/1980 ακολούθησε την επικρατούσα τότε και σή-
µερα ευρωπαϊκή πρακτική που θέλει τις επιχειρήσεις ύδρευσης
και αποχέτευσης να ανήκουν είτε στο κράτος είτε στους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Ο ν.1069/1980 πέτυχε σε βάθος χρόνου τους στόχους που είχε
θέσει και η σηµερινή τροποποίηση δεν υποδηλώνει καµµία απα-
ξία προς το αρχικό νοµοθέτηµα, αλλά µόνο την ανάγκη προσαρ-
µογής του στις νεότερες συνθήκες που διαµορφώθηκαν στις
µέρες µας. 

Αναπόφευκτα, όµως, η συγκυρία της σηµερινής τροποποίησης
του ν.1069/1980 θέτει στο νου και βάζει στο τραπέζι το µεγάλο
θέµα της αποδεκτής για κάθε κόµµα έκτασης κρατικής και της
ιδιωτικής οικονοµίας. 

Παλιά η Αριστερά ήθελε τα πάντα κρατικά. Και η Δεξιά, που
κατά βάση ήθελε την ιδιωτική οικονοµία, δεχόταν ακόµα και εκτε-
ταµένη κρατική παρέµβαση, όταν αυτό ήταν αναγκαίο, όταν δη-
λαδή η ιδιωτική πρωτοβουλία ή τα θαλάσσωνε ή, τέλος πάντων,
δεν κάλυπτε κάποιες ανάγκες. Έτσι αποκτήσαµε τη ΔΕΗ, τον
ΟΤΕ και τις εταιρείες ύδρευσης και αποχέτευσης.

Μετά το 1990 ήρθε και στη χώρα µας η «θατσερική» νοοτροπία
της ιδιωτικοποίησης των πάντων, που σήµερα την εκφράζει µε
τόσο καθαρότητα η Νέα Δηµοκρατία. Συχνά, όµως, πρόκειται για
ψευδεπίγραφη ιδιωτικοποίηση, αφού σε πολλές περιπτώσεις
προτείνεται η ιδιωτικοποίηση φυσικού µονοπωλίου µε εγκλωβι-
σµένη πελατεία και µε έτοιµες τις κρατικές υποδοµές, οι οποίες
παραχωρούνται κοψοχρονιά σε ιδιώτες, που στη συνέχεια ενερ-
γούν µόνο ως πάροχοι υπερτιµηµένων υπηρεσιών.

Μπορεί µια πόλη να έχει τέσσερις, πέντε αλυσίδες σουπερ-
µάρκετ και να ψωνίζει ο πολίτης από όπου θέλει; Μπορεί. Οπότε
δεν χρειάζονται κρατικά σουπερµάρκετ. Μπορεί, όµως, µια πόλη
να έχει δύο, τρία δίκτυα διανοµής νερού σε κάθε δρόµο και να
διαλέγει ο πελάτης µε ποιο θέλει να συνδεθεί; Δεν µπορεί.
Οπότε, έχουµε φυσικό µονοπώλιο και πρέπει να παραµείνει δη-
µόσιο.

Αν βάλεις έναν ιδιώτη µε σύµβαση να µοιράζει το νερό από το
δηµόσιο δίκτυο, που δεν πλήρωσε ο ίδιος να το φτιάξει και µετά
να εκδίδει αποδείξεις και να εισπράττει τα λεφτά, δεν έχεις κάνει
ιδιωτικοποίηση, έχεις δηµιουργήσει ένα φέουδο. 

Μήπως, όµως, η δηµόσια ιδιοκτησία προκαλεί σπατάλες; Κα-
θόλου. Οι διαπλεκόµενες ιδιωτικοποιήσεις δηµιουργούν τις σπα-
τάλες. 

Στο σηµερινό νοµοθέτηµα και στο άρθρο 10 αναφέρεται ρητά
ότι τα τιµολόγια θα καλύπτουν υποχρεωτικά τα κόστη λειτουρ-
γίας της κάθε δηµοτικής επιχείρησης ύδρευσης και αποχέτευ-
σης. Δεν υποχρεούνται, όµως, να καλύπτουν και κάποια
χαριστικά κέρδη σε κάποιον κατά φαντασία επενδυτή. 

Το νερό είναι ένα πολύ καλό παράδειγµα της ψευδεπίγραφης
φύσης ορισµένων ιδιωτικοποιήσεων που προτείνονται από διά-
φορους στις µέρες µας. Δεν είναι, όµως, το µόνο. Είναι και η απο-
κοµιδή απορριµµάτων και η ανακύκλωση, το δίκτυο διανοµής
ηλεκτρικού ρεύµατος και τα υδατοφράγµατα των ποταµών. Και
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άλλα, όµως, φυσικά µονοπώλια, που έχουν ήδη αξιοποιηθεί από
το κράτος, αποτελούν αντίστοιχες περιπτώσεις. 

Ιδιωτικοποιούµενα θα δώσουν στον ιδιώτη κέρδη χωρίς επεν-
δύσεις και χωρίς ρίσκο. Επιχειρηµατικότητα, όµως, σηµαίνει
ακριβώς ανάληψη και διαχείριση ρίσκου. Επιχειρηµατικότητα
χωρίς ρίσκο δεν υπάρχει, παρά µόνο ως διαπλεκόµενη απάτη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να σταθώ ακόµα στο τέ-
ταρτο µέρος του νοµοσχέδιο, το Μητρώο Πολιτών. Μέχρι σή-
µερα υπάρχει µια παλιά παράδοση στις ελληνικές δηµόσιες
υπηρεσίες, που λέει ότι όποιος πολίτης έχει κάποια εργασία
προς διεκπεραίωση σε κάποια υπηρεσία, επιστρατεύεται αυτο-
µάτως ως άµισθος κλητήρας της υπηρεσίας µέχρι να τελειώσει
η δουλειά του. Ένα µεγάλο µέρος της ταλαιπωρίας, που υφίστα-
ται ο πολίτης απορρέει από την εκτέλεση αυτών των καθηκόντων
κλητήρα, αφού καλείται να µεταβιβάζει διάφορα δηµόσια έγ-
γραφα από τη µια υπηρεσία στην άλλη, λες και οι υπηρεσίες είναι
τσακωµένες και δεν µιλιούνται µεταξύ τους.

Ακόµα και στις ηµέρες µας, της ψηφιοποίησης των πάντων,
των ηλεκτρονικών αρχείων, που µπορούν να συνεννοούνται µε-
ταξύ τους και του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, ο Έλληνας πολί-
της συνεχίζει να εκτελεί καθήκοντα κλητήρα.

Με την ψήφιση, λοιπόν, του σηµερινού νοµοσχεδίου νοµοθε-
τείται το Μητρώο Πολιτών, που µπαίνει τέρµα σε αυτή την ταλαι-
πωρία, τουλάχιστον, σε ό,τι αφορά τα έγγραφα ληξιαρχείου.
Αποτελεί υπόδειγµα µεταρρύθµισης που γίνεται για να εξυπηρε-
τήσει τους πολίτες και να αυξήσει την παραγωγικότητα.

Επί της αρχής λοιπόν, το νοµοσχέδιο µε βρίσκει απολύτως
σύµφωνη. Θα επεκταθώ ιδιαίτερα για τα πολλά και σηµαντικά
αυτού του νοµοσχεδίου στην συζήτηση επί των άρθρων, εάν και
εφόσον λάβει χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κ. συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Μορφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ,
έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα µιλήσω για τον Βαρουφάκη, δεν
θα µιλήσω και για τον Πρόεδρο του Αρείου Πάγου. Έτσι κι αλ-
λιώς, δεν πρέπει να µιλάµε για τέτοια θέµατα. Ίσως δεν πρέπει
να µιλάµε και καθόλου, όπως µας διεµήνυσε ο κ. Λοβέρδος σή-
µερα στην εξεταστική για την υγεία, ότι δεν έχουµε δικαίωµα δια
να οµιλούµε. Και αυτό θα το κάνω γιατί δεν θέλω να υπεκφύγω.
Θέλω να µιλήσω γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, που κρίνω ότι πραγµα-
τικά είναι ένα καλό νοµοσχέδιο και λύνει πάρα πολλά προβλή-
µατα της αυτοδιοίκησης.

Η Αντιπολίτευση θέλοντας να υπεκφύγει, βάζει ετικέτες: «κοµ-
µατικό κράτος», «ρουσφετολογικές διατάξεις». Σε ποιους να κά-
νουµε ρουσφέτια; Σε ποιους; Στους δηµάρχους; Σε αυτούς που
είναι σήµερα, που όπως ανέφερε προηγουµένως ο Νίκος ο Συρ-
µαλένιος, δεν µας αναγνωρίζουν καν; Μήπως φοβάται η Νέα Δη-
µοκρατία ότι θα τους πάρουµε τον µηχανισµό; Δεν έχουµε
καµµία τέτοια διάθεση. Τους περνάει από το µυαλό ότι εµείς
αυτά που πιστεύουµε µία ζωή, τα πιστεύουµε και σήµερα, ότι
όταν θεωρούµε την αυτοδιοίκηση κύτταρο της δηµοκρατίας,
αυτό µέχρι να πεθάνουµε θα το πιστεύουµε και θα αγωνιζόµαστε
για να καλυτερεύει η τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί καλυτερεύει έτσι
και η ζωή η δική µας και η ζωή των συµπολιτών µας και των παι-
διών µας; 

Δεν τους περνάει από το µυαλό, γιατί αλλιώς διαχειρίστηκαν
τα πράγµατα και αλλιώς συνεχίζουν -µε την ίδια σκέψη- να κρί-
νουν και να σκέφτονται τη λειτουργία όλων των κοµµάτων και όχι
µόνο τη δική τους. 

Ονοµάζουν «ρουσφέτια» ό,τι είναι καλό για τους πολίτες, γιατί
δεν θέλουν να παραδεχθούν την πραγµατικότητα, ότι δηλαδή
αυτή η Κυβέρνηση κάνει πράγµατα που είναι καλά, που προ-
άγουν τους θεσµούς, κάνει µεταρρυθµίσεις οι οποίες είναι επω-
φελείς για την κοινωνία, κάτι στο οποίο αυτοί απέτυχαν οικτρά
και οδήγησαν τη χώρα στο ναδίρ, όπως και τους πολίτες της. 

Η λειτουργία των ΔΕΥΑ ή το Μητρώο Πολιτών είναι µεταρρυθ-

µίσεις που έπρεπε να έχουν γίνει. Ερχόµαστε και τις κάνουµε σή-
µερα εµείς. Και νοµίζω ότι θα µπορούσε να υπάρξει, τουλάχι-
στον, η παραδοχή απ’ όλους ότι προάγουν τη λειτουργία της
τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Τα δηµοτικά ραδιόφωνα, η επαναλειτουργία τους, οι αποζη-
µιώσεις των αιρετών ήταν ένα λάθος του προηγούµενου νόµου
και εδώ διορθώνεται. Δεν είναι άσχηµο να το παραδεχθούµε. Τα
κίνητρα στους δηµόσιους λειτουργούς στους ορεινούς και νη-
σιωτικούς δήµους, η αποµάκρυνση των πυλώνων υψηλής τάσης
-ένα αίτηµα που χρόνια βάζαµε και βάζουµε οι τοπικές κοινωνίες-
τα µέσα ατοµικής προστασίας, το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας
είναι κατρακύλα; Τι θα απαντήσετε στους υπαλλήλους αυτούς;
Ότι είναι κατρακύλα το ότι δίνουµε το επίδοµα ανθυγιεινής ερ-
γασίας, το ότι ερχόµαστε να ρυθµίσουµε τα θέµατα των µουσι-
κών της τοπικής αυτοδιοίκησης, το ότι φροντίζουµε να συνεχί-
ζουν να λειτουργούν τα Κέντρα Ηµερήσιας Φροντίδας των Ηλι-
κιωµένων ή τα κέντρα αποτέφρωσης; 

Ακόµη και οι τροπολογίες που ήρθαν, λύνουν µία σειρά από
θέµατα, τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά. Οι δασικοί χάρτες,
που είναι µία πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση και θα έπρεπε πριν από
χρόνια και χρόνια να έχουν φτιαχτεί στη χώρα µας, µπαίνουν σε
µία διαδικασία ρύθµισης. Είναι σηµαντικότατο.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις για τους επιτυχόντες του 1998:
Έχουν γνωρίσει κανέναν από αυτούς τους ανθρώπους; Ξέρουν
τι έχουν τραβήξει είκοσι χρόνια τώρα; Έχουν σκεφτεί ποια είναι
η αντίληψη αυτών των ανθρώπων για το τι είναι δίκαιο σε αυτή
τη χώρα, ποια είναι η αντίληψη για την κρατική εξουσία που
έχουν αυτοί οι άνθρωποι είκοσι χρόνια στο περιθώριο; Θα
έπρεπε εµείς να τους αφήσουµε εκεί από µία ιδεοληψία ότι το
δηµόσιο είναι µεγάλο και θα πρέπει να το µικρύνουµε, θα πρέπει
να το µειώσουµε; Αυτοί οι άνθρωποι δεν έπρεπε να πάνε στις
δουλειές τους, που πέτυχαν µε κόπο, µε βάσανα, που έδωσαν
διαγωνισµό; Δεν πρέπει να κάνουµε αυτές τις κινήσεις, που ενι-
σχύουν το αίσθηµα δικαίου, που ενισχύουν τον ρόλο του πολιτι-
κού και της πολιτικής σε αυτόν τον τόπο; 

Επίσης, η ρύθµιση για τους πυροσβέστες, πραγµατικά, είναι
το πρώτο βήµα για την τελική δικαίωσή τους. 

Όλα αυτά είναι αλλαγές, που έχουν άµεση επίπτωση στην κα-
θηµερινότητα χιλιάδων συµπολιτών µας, την οποία και καλυτε-
ρεύουν.

Αυτό είναι που δεν θέλετε να ακουστεί, κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης, ότι εδώ καλυτερεύει µέρα µε τη µέρα η ζωή των συµπολιτών
µας. Εµείς προχωράµε µε αυτούς τους πολίτες και γι’ αυτούς
τους πολίτες. Εσείς µπορείτε να παραµείνετε προσκολληµένοι
µε τα ΜΜΕ της παραπληροφόρησης, της λάσπης και του επιδό-
µατος σφραγίδας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Χρήστος Μπγιάλας από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν βλέπω στην Αίθουσα συνα-

δέλφους από τη Νέα Δηµοκρατία. Και νοµίζω ότι ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος σχολίασε ότι είµαστε πολύ λίγοι οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ εδώ, µη λαµβάνοντας, βέβαια, υπ’ όψιν ότι γίνονται
ταυτόχρονα άλλες δύο, τρεις επιτροπές και πως αυτοί ήταν αρ-
κετοί. Τώρα, βέβαια, προφανώς έχω οφθαλµαπάτη και δεν βλέπω
κανέναν. Έτσι, λοιπόν, δίνουν σηµασία σε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο προσπάθησαν να το κατακρίνουν, µη θέλοντας να πουν ότι
το νοµοσχέδιο, που έρχεται τώρα έχει πάρα πολλά θετικά άρθρα.
Όλο το νοµοσχέδιο, βέβαια, είναι θετικό και θα το ψηφίσουµε
µετά χαράς, γιατί διορθώνει ζητήµατα τα οποία έχουν δηµιουρ-
γήσει πολλά προβλήµατα και µε την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» που διαδέχτηκε τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ».

Και ως συνάδελφος της τοπικής αυτοδιοίκησης, µιας και την
έχω υπηρετήσει επί είκοσι περίπου χρόνια ως δηµοτικός σύµβου-
λος -τα τέσσερα από αυτά ως δήµαρχος- θα ήθελα να επισηµάνω
µερικά άρθρα τα οποία δεν ξέρω εάν επισηµάνθηκαν. Δεν νο-
µίζω, όµως, γιατί προφανώς κάποιοι µεγαλοσχήµονες από την
Αντιπολίτευση τα θεωρούσαν προφανώς αµελητέα. Για εµάς,
όµως, που υπηρετήσαµε την τοπική αυτοδιοίκηση έχουν µεγάλη
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σηµασία.
Βέβαια, θα ήθελα να επισηµάνω πρώτα κάτι για το άρθρο 5,

κύριε Υπουργέ, στο σηµείο όπου αναφέρεται στις δραστηριότη-
τες των ΔΕΥΑ, ότι µπορεί να επεκταθεί και στην άρδευση. Προ-
φανώς αναφερόµαστε σε µικρά αρδευτικά έργα, που γίνονται
στη χωρική αρµοδιότητα του δήµου και άρα δεν εντάσσονται
µέσα στους ΤΟΕΒ, στους Τοπικούς Οργανισµούς Εγγείων Βελ-
τιώσεων. Προφανώς αυτό λύνει το ζήτηµα και είναι πολύ θετικό,
γιατί όντως υπάρχουν µικρά αρδευτικά και δεν µπορεί να συστα-
θεί Τοπικός Οργανισµός Εγγείων Βελτιώσεων. Άρα, καλώς ανα-
λαµβάνουν οι ΔΕΥΑ ή ακόµη και υπηρεσίες των δήµων σε
περιπτώσεις όπου έχουν µικρά αρδευτικά και δεν έχουν Δηµο-
τική Επιχείρηση Ύδρευσης και Αποχέτευσης. Ίσως θα πρέπει να
προστεθεί ότι και οι υπηρεσίες του δήµου µπορούν να τα χειρι-
στούν και να χρεώσουν τα τέλη άρδευσης. Λύνει πολλά προβλή-
µατα. 

Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω κάτι για τους Τοπικούς Οργανι-
σµούς Εγγείων Βελτιώσεων, κάνοντας µία παρένθεση εκτός νο-
µοσχεδίου. Νοµίζω ότι θα έπρεπε ως Κυβέρνηση να περάσουµε
σε µία αλλαγή και σε έναν εκσυγχρονισµό του νοµοθετικού πλαι-
σίου των Τοπικών Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων, που παρα-
µένουν δυστυχώς µε κάποια βασιλικά διατάγµατα του 1955 και
1957, εάν θυµάµαι καλά. 

Επίσης, θα ήθελα να επισηµάνω για το άρθρο 21 το εξής: Είναι
πολύ σηµαντικό να γίνεται η µεταφορά συγχρηµατοδοτούµενων
προγραµµάτων από ικαίου και ικαίου στους ΟΤΑ και χωρίς ιδιαί-
τερη διαδικασία. Δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα το να αλ-
λάξεις τον φορέα υλοποίησης των έργων. Τώρα µε αυτό το
άρθρο λύνεται και αυτή η εκκρεµότητα.

Όσον αφορά το άρθρο 32, τονίστηκε από αρκετούς συναδέλ-
φους σαφώς της Πλειοψηφίας, ότι δίνεται η παροχή κινήτρων σε
εργαζόµενους από ΟΤΑ ορεινών και νησιωτικών περιοχών. Γνω-
ρίζουµε όλοι όσοι βρισκόµαστε σε ορεινές και µειονεκτικές πε-
ριοχές, καθώς και νησιωτικές περιοχές, ότι ένας υπάλληλος δεν
έρχεται σε µια υπηρεσία -που µπορεί να έχεις και τις πιστώσεις,
ή µπορεί µια υπηρεσία να λειτουργεί- αν δεν µπορείς να του δώ-
σεις κάποια κίνητρα. Είναι πολύ καλό άρθρο, το οποίο διευκολύ-
νει και θα δώσει λύση στους κατοίκους αυτών των περιοχών.

Για το άρθρο 33, τις αποζηµιώσεις των δηµοτικών συµβούλων:
Επειδή έγινε αρκετός λόγος, δεν είναι δυνατόν να λέµε ότι οι δη-
µοτικοί σύµβουλοι, οι οποίοι µεταβαίνουν πάνω από δέκα χιλιό-
µετρα και έχουν κάποια έξοδα, το να πάρουν 30 ή 40 ευρώ είναι
κόστος. Αυτό είναι µιζέρια και δεν είναι ζήτηµα ούτε µνηµονίων
ούτε οικονοµικής δυσπραγίας της χώρας µας. Είναι η µιζέρια στο
µυαλό κάποιων ανθρώπων, οι οποίοι θέλουν τα πάντα να τα ισο-
πεδώνουν και να µην δίνουν ιδιαίτερη βαρύτητα στο ρόλο και των
δηµοτικών συµβούλων και των δηµοτικών αρχόντων.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο για τη διαχείριση της
πάγιας προκαταβολής. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα την προσοχή σας σχετικά µε την
πάγια προκαταβολή. Θέλω να επισηµάνω ότι είναι ένα πολύ
ωραίο εργαλείο για τους δήµους, το οποίο, δυστυχώς, στα µικρά
χωριά δεν λειτουργεί. Και δεν λειτουργεί, βέβαια, εξαιτίας του
συγκεντρωτισµού, αν θέλετε, που διακατέχει και τους δηµάρ-
χους. Το κρατούν. Εδώ τώρα διευκολύνει ο λογαριασµός ειδικού
σκοπού ο οποίος ανήκει στον οικείο δήµο. Το δηµοτικό συµβού-
λιο ορίζει τον πρόεδρο ή τον πάρεδρο της κοινότητας υπεύθυνο
να τον διαχειριστεί. Όµως, αυτό, που θα έπρεπε να γίνει -θα το
ήθελα προσωπικά και το κάνω σαν πρόταση- είναι να µπει η υπο-
χρεωτικότητα στη λειτουργία της πάγιας προκαταβολής µε κα-
ταγεγραµµένες τις συγκεκριµένες δαπάνες, που µπορούν να
κάνουν οι πρόεδροι των τοπικών κοινοτήτων των µικρών χωριών.
Διότι, όπως σας είπα, ο συγκεντρωτισµός διακατέχει τους δη-
µάρχους. Πιστεύω ότι η υποχρεωτικότητα θα έλυνε προβλήµατα
της καθηµερινότητας. Μικρός ο λογαριασµός, άµεσα, χωρίς ιδι-
αίτερες διαδικασίες.

Βέβαια, και το άρθρο 43 είναι πολύ θετικό. Είναι η χρήση των
τερµατικών, των POS, και στους δήµους για να εκσυγχρονίζονται
και οι δήµοι.

Πολύ καλό είναι και το άρθρο 47, η ισοσκέλιση των ανταποδο-
τικών υπηρεσιών των µικρών δήµων. Σε µικρούς, δηλαδή, δή-

µους, κάτω των τεσσάρων χιλιάδων κατοίκων, να µπορούν στα
ανταποδοτικά τους, αν δεν ισοσκελίζονται, να καλύψουν µε άλλα
έσοδα και να κλείνει ο προϋπολογισµός τους. Μιλάµε για µι-
κρούς δήµους που υπάρχει η αναγκαιότητα να υπάρχουν ως
δήµοι, να λειτουργούν ως δήµοι, όµως, δεν µπορούµε να τους
βάζουµε στην ίδια µοίρα µε τους µεγάλους δήµους, που έχουν
και πληθυσµό και άρα µπορούν να κλείσουν τους προϋπολογι-
σµούς τους εύκολα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το άρθρο 49 αφορά τη µεταφορά των πιστώσεων από έργο

σε έργο. Δηµιουργήθηκαν πολλά προβλήµατα εξαιτίας της απου-
σίας αυτού του άρθρου. Έρχεται και λύνει ζητήµατα, όπως για
παράδειγµα σε ένα έργο όπου περίσσεψαν κάποιες πιστώσεις,
και για ένα άλλο το οποίο έχει έλλειµµα να µπορεί µε απόφασή
του το δηµοτικό συµβούλιο να µεταφέρει αυτές τις πιστώσεις.

Άρθρο 51, διευκόλυνση πληρωµής βοηθηµάτων: Τα βοηθή-
µατα αυτά είναι αφορολόγητα, ακατάσχετα και το επισηµαίνει,
για να µην γίνονται παρανοήσεις. Είναι ένα πολύ σωστό άρθρο.

Πάµε στο άρθρο 71, µεταβίβαση σχολικών ακινήτων στους δή-
µους: Είναι ένα άρθρο, το οποίο θα λύσει και αυτό πάρα πολλά
προβλήµατα, θα φέρει τις σχολικές µονάδες στην ιδιοκτησία των
δήµων και θα τους βοηθήσει, νοµίζω, τα µέγιστα.

Συνεχίζουµε µε το άρθρο 73, µε την παραχώρηση χρήσης δη-
µοτικών ακινήτων σε περιφέρειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Υπήρχε το πρόβληµα ένα έργο να µπορεί να το υλοποιήσει η

περιφέρεια, αλλά ο χώρος να ανήκει στους δήµους. Με αυτό το
άρθρο µπορείς να κάνεις την παραχώρηση, γιατί το κοινό καλό
και το κοινό συµφέρον έρχεται µέσα και από τους δυο βαθµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης.

Άρθρο 78. Κάλυψη από ΟΤΑ δαπανών ταφής θανόντων και
ανακοµιδής οστών οικονοµικά αδύναµων προσώπων. Δηλαδή,
ένας δήµος µπορεί να ήθελε να συµβάλει για έναν άνθρωπο ο
οποίος µπορεί να ήταν άστεγος, ανήµπορος, να µην είχε ούτε
καν τα έξοδα της κηδείας του, ούτε αυτός, ούτε οι οικείοι του,
αλλά να µην µπορούσε να δώσει µια µικρή δαπάνη. Οι δήµαρχοι
σε αυτές τις περιπτώσεις δεν έκαναν πίσω. Το έκαναν. Πώς,
όµως,  το έκαναν; Το έκαναν µε έναν τρόπο παράνοµο, παρά-
τυπο. Σωστό µεν, αλλά παράτυπο. Πολύ σωστά το άρθρο 78 δίνει
λύση σε αυτό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε ολοκληρώσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό
λεπτό.

Σηµαντικό θέµα είναι η δηµιουργία του Μητρώου Πολιτών.
Είναι τοµή και µεταρρύθµιση όλοι οι πολίτες να έχουµε το Μη-
τρώο Πολιτών σε έναν ενιαίο φορέα µητρώου, όπου και το Δη-
µοτολόγιο και οι ληξιαρχικές πράξεις θα µπορούν εκεί να
ανακτηθούν και να µην τρέχουν για µέρες οι πολίτες όταν βρί-
σκονται σε µια περιοχή έξω από το δήµο που είναι καταγεγραµ-
µένοι, για να πάρουν ένα πιστοποιητικό. 

Τα κέντρα αποτέφρωσης νεκρών, τα οποία επισηµάνθηκαν,
είναι από τα θετικά του νοµοσχεδίου.

Προσπάθησα µε αυτόν τον τρόπο, αγαπητοί συνάδελφοι, να
επισηµάνω µικρά άρθρα, όµως, πολύ ουσιαστικά, τα οποία δί-
νουν λύσεις στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι δήµοι.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω για την τροπολογία, την οποία
ανέφερε ο κ. Τόσκας, για τις ταυτότητες νέου τύπου. Εδώ θα
ήθελα να πω ότι θα είµαι πολύ ευτυχής αν καταφέρουµε και ως
Κυβέρνηση και ως κράτος να κάνουµε και έναν ενιαίο αριθµό.
Αυτή τη στιγµή ο κάθε πολίτης έχει τον αριθµό φορολογικού µη-
τρώου, έχει τον αριθµό ταυτότητας, έχει τον ΑΜΚΑ. Να περά-
σουµε σε έναν πραγµατικό εκσυγχρονισµό και µε του νέου τύπου
τις ταυτότητες, οι οποίες επιβάλλεται να γίνουν, να εκσυγχρονι-
στούµε, να έχουµε έναν αριθµό για όλες τις χρήσεις για να λύ-
σουµε όλο αυτό το γραφειοκρατικό σύστηµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τε-
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λειώσατε. Μιλάτε εννιάµισι λεπτά. Έχετε ολοκληρώσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, το οποίο θα ήθελα να πω, είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο

δεν είναι ρουσφετολογικό, αλλά αποκαθιστά αδικίες, ρυθµίζει ζη-
τήµατα. Και είναι κρίµα που η Αντιπολίτευση δεν παίρνει θετική
θέση σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, να συνεννοηθούµε. Το πρωί ο Προεδρεύων, ο συνά-
δελφος κ. Κακλαµάνης, έκανε µια πρόταση -νοµίζω ότι
συµφώνησαν όλα τα κόµµατα- αν µπορούµε -βλέποντας και πώς
εξελίσσεται το απόγευµα η συζήτηση- να ολοκληρώσουµε σή-
µερα τη διαδικασία. Συµφωνήσαµε όλοι. Νοµίζω ότι δεν υπήρξε
καµµία αντίρρηση. Μέχρι τώρα υπάρχει ανοχή. Εκτιµούµε στο
Προεδρείο ότι αν τηρηθεί ο χρόνος, αν έχουν µια συνέπεια στο
χρόνο οι οµιλητές και βοηθουσών των δευτερολογιών, θα ολο-
κληρώσουµε γύρω στις 19.30’.

Το λέω γιατί αν συµφωνήσουµε και σε αυτό µε την απογευµα-
τινή εκτίµηση, θα ήθελα να είµαι λίγο πιο αυστηρός στο χρόνο.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Λαγός.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Γρηγο-

ράκο, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ το πρωί είχα εκφράσει την έν-

στασή µου σε αυτό. Και θα παρακαλούσα πάρα πολύ το Προ-
εδρείο να µην «καπελώνει» τις αποφάσεις της Διάσκεψης των
Προέδρων. Ειδικά ο κ. Κακλαµάνης, όταν παίρνει τον λόγο, –
ήµουν πάλι και το πρωί- κάθε φορά θέλει να καθορίζει τη διαδι-
κασία παρά την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων. 

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ, λοιπόν, επειδή υπάρχουν και
όρια µε τους Βουλευτές, οι οποίοι είναι όλη την ηµέρα στις δια-
δικασίες και έχουν και άλλες υποχρεώσεις, να καθοριστεί ο χρό-
νος. Δεν είναι υποχρέωσή µου µόνο η Βουλή. Έχω και άλλες
υποχρεώσεις και κοινωνικές και οικογενειακές και επιστηµονικές
και πολιτικές. Θέλω να καθορίζω, αγαπητέ µου κύριε Πρόεδρε,
το πρόγραµµα της ζωής µου. Δεν θα µου το «καθορίζει» εµένα
κάθε πρόεδρος όταν το πρωί αποφασίζει να πάει τη διαδικασία
και το απόγευµα, ενώ η Διάσκεψη των Προέδρων έχει πει για την
επόµενη ηµέρα.

Θέλω να το δείτε αυτό το θέµα, διότι συµβαίνει κατά κόρον ιδι-
αίτερα µε τον συγκεκριµένο Πρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κατανοούµε την πα-
ρατήρηση, πλην, όµως, πρέπει να ξέρετε…

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το κατανοώ κι εγώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,…
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θα πρέπει, λοιπόν, να δεσµευ-

τείτε ότι θα τελειώσει στις 19.30’. Αν ένα λεπτό παραπάνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γρηγοράκο,

έχετε δίκιο. Όµως, πρέπει να ξέρετε….
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αγαπητέ µου κύριε Πρόεδρε, να

τελειώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): …ότι πέρα από τη Διά-

σκεψη των Προέδρων, τον τελικό λόγο πάντα τον έχει η Ολοµέ-
λεια.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Να µην το βάζουµε τότε καθόλου,
να µην προγραµµατίζουµε τη ζωή µας καθόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ζήτηµα είναι να συ-
νεννοηθούµε και επί του τυπικού. Τι να κάνουµε τώρα;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσουµε
στις 19.30’; Αυτό µε ενδιαφέρει εµένα. Αν είναι να µου πείτε
19.30’ και να πάτε στις 22.00’, διαφωνώ. Έτσι δεν αποφάσισε η
Διάσκεψη των Προέδρων; Αν είναι να λέµε και να ξελέµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δεν
κάνουµε προφητείες τώρα. Εκτιµούµε ότι γύρω στις 19.30’, αν
έχουµε µια συνέπεια, θα τελειώσουµε. Τι άλλο περισσότερο
µπορώ να σας πω; Θα προσπαθήσουµε να είµαστε συνεπείς.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µπο-
ρούµε να κάνουµε τον προγραµµατισµό µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ. Θα
το δούµε. Θα προσπαθήσουµε να είµαστε συνεπείς.

Ο κ. Ιωάννης Λαγός έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρθηκε λεπτοµερώς ο αγορητής µας, ο κ. Καρακώστας,

σ’ αυτό το πολυνοµοσχέδιο. Εγώ θα ήθελα να στιγµατίσω κάποια
πράγµατα που συµβαίνουν. Το βασικότερο που έχω να πω είναι
ότι δεν είναι σωστή η διαδικασία µε την οποία έρχονται τα νοµο-
σχέδια, πάµε στις επιτροπές κι ερχόµαστε στην Ολοµέλεια για
να ψηφίσουµε. Νοµίζω ότι µε οποιονδήποτε και να µιλήσουµε
στον διάδροµο ή εδώ κατ’ ιδίαν αν δεν µας ακούει, όλοι θα πα-
ραδεχθείτε ότι δεν είναι σωστή διαδικασία αυτή. Δεν υπάρχει
αυτό. Εµείς ειδικά, δηλαδή, που ανήκουµε σε κάποια κόµµατα
που δεν έχουµε πενήντα και εξήντα Βουλευτές, τρέχουµε από τη
µια επιτροπή στην άλλη, χωρίς να ακούσουµε καν τι λέγεται στην
επιτροπή, γιατί µπαίνουµε µέσα στις 14.00’ και στις 15.00’ πρέπει
να πάµε σε µια άλλη επιτροπή. Εν συνεχεία θα πάµε σε µια τρίτη
επιτροπή και µετά θα πρέπει να έρθουµε στις 17.00’ εδώ, για να
συζητήσουµε για ένα άλλο νοµοσχέδιο. Δεν γίνεται σωστή δια-
δικασία κατ’ αυτόν τον τρόπο και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Εν-
τάξει, νοµίζω ότι αυτό κυρίως η Κυβέρνηση το γνωρίζει και κάπου
το επιδιώκει κιόλας, γιατί είναι ένας πολύ ωραίος τρόπος να µην
υπάρχουν αντιδράσεις, να µην υπάρχουν αντιρρήσεις. Έρχονται
κάποια νοµοσχέδια και όλοι µας πάνω κάτω αναφερόµαστε σε
τέσσερα-πέντε άρθρα, που νοµίζουµε ότι είναι τα πιο σηµαντικά
και αγνοούµε όλα τα υπόλοιπα. 

Έρχονται, λοιπόν, προς ψήφιση κάποια νοµοσχέδια πεντακο-
σίων σελίδων και εµείς δεν προλαβαίνουµε καν να τα ξεφυλλί-
σουµε. Αν λέµε ψέµατα, να µας το πείτε. Εδώ είχαµε φθάσει στο
σηµείο κάποιοι να ψηφίζουν µνηµόνια τότε που έχουν υποδου-
λώσει τη χώρα µας για πάρα πολλά χρόνια και να λένε ευθαρσώς
µετά από λίγα χρόνια ότι δεν πρόλαβαν να το διαβάσουν το µνη-
µόνιο αυτό και να µην πρέπει να απολογηθούν πουθενά.

Επειδή, λοιπόν, εµείς αισθανόµαστε ότι έχουµε να απολογη-
θούµε στον Έλληνα πολίτη και επειδή αισθανόµαστε ότι δεν γί-
νεται καθόλου καλά η δουλειά µας, όπως εµείς θα θέλαµε, εµείς
καταγγέλλουµε κατ’ αρχάς αυτό το γεγονός. 

Σε ό,τι προλάβαµε να διαβάσουµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο,
εγώ θέλω να σταθώ σε κάποια συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία
δεν αναφέρθηκαν από άλλους, γιατί τα υπόλοιπα κόµµατα δεν
τα θεωρούν καθόλου σηµαντικά αυτά και βλέπω ότι συµφωνούν
όλοι.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω και να πω ότι στο άρθρο 133
λέει εδώ ότι πρέπει να γίνουν και θα γίνουν από ό,τι λέει η Κυ-
βέρνηση κέντρα αποτέφρωσης νεκρών από ιδιώτες. Μπαίνουµε,
λοιπόν, σε αυτές τις διαδικασίες. Και µάλιστα αναφέρει χαρακτη-
ριστικά και µέσα στο πολυνοµοσχέδιο αυτό, ότι αυτό γίνεται κυ-
ρίως γιατί έως σήµερα είναι εξαιρετικά περιορισµένη η
λειτουργία και η ενεργοποίηση των Οργανισµών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης προς την κατεύθυνση της ίδρυσης και λειτουργίας
κέντρων αποτέφρωσης.

Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει ότι οι κατά τόπους κοινωνίες,
οι τοπικές αυτοδιοικήσεις, οι ΟΤΑ ή ο απλός κόσµος, οι πολίτες
δεν τα θέλουν αυτά τα κέντρα αποτέφρωσης. Δεν τα θέλει ο Έλ-
ληνας πολίτης, όσο και να προσπαθούµε εµείς να το αλλάξουµε
αυτό το πράγµα µε εύσχηµο τρόπο και γι’ αυτό δεν γίνονται. 

Έρχεται τώρα, λοιπόν, η ελληνική Κυβέρνηση και λέει ότι θα
γίνει και αυτό ένα είδος επιχείρησης. Θα µπορεί ένας ιδιώτης,
τηρώντας κάποιες προϋποθέσεις, να δηµιουργήσει τέτοια κέν-
τρα αποτέφρωσης. Αυτό πριν από λίγα χρόνια θα αποτελούσε
στην Ελλάδα ύβρη και δεν θα το δεχόταν κανείς. Σήµερα, όµως,
έχουµε φθάσει στο σηµείο να το συζητάµε και να µην πειράζει
σχεδόν κανέναν και όλα τα κόµµατα µέσα στη Βουλή, πλην της
Χρυσής Αυγής, να µη διαφωνούν καθόλου πάνω σε αυτό. Αυτό
το οποίο είναι σηµαντικό, έρχεται σε τέλεια αντίθεση µε τις χρι-
στιανικές και ορθόδοξες καταβολές που έχει ο Έλληνας πολίτης,
γιατί είτε πολύ είτε λίγο είµαστε όλοι συνδεδεµένοι µε αυτά τα
πράγµατα. Έτσι έχουµε µάθει. Έχουµε θάψει δικούς µας ανθρώ-
πους όλοι, έχουµε πάει στα νεκροταφεία όλοι, έχουµε δει τι γί-
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νεται και ήταν αυτή η διαδικασία που κάπου µας έκανε να ενω-
νόµαστε και να θυµόµαστε τους πατεράδες µας, τους  προγό-
νους µας, τους παππούδες µας.

Τώρα, το πώς θέλουµε να πάµε στη διαδικασία αυτή, δεν το
καταλαβαίνω. Εγώ δεν είπα σε κανέναν να απαγορευτεί το δι-
καίωµα αυτό, αλλά το πώς πάµε σιγά-σιγά να τα βάλουµε όλα σε
έναν κουβά και να λέµε ότι πλέον πρέπει να γίνουν και ιδιωτικά
αποτεφρωτήρια, αυτό δεν το καταλαβαίνω.

Θα µπορούσε το κράτος, εάν ήθελε, να έχει ένα δυο –πόσα θα
κρίνει- αποτεφρωτήρια γι’ αυτούς που θέλουν να ακολουθήσουν
αυτή τη διαδικασία, αλλά όχι να µπαίνουµε σε αυτή την ιδιωτική
πρωτοβουλία. Δεν γίνονται όλα µπίζνες και επιχείρηση. Έχουµε
πάει, δηλαδή, σε µια κατάσταση που δεν καταλαβαίνουµε τι γί-
νεται. Βέβαια, εδώ υπάρχει η τέλεια αντίθεση της Εκκλησίας
πάνω σε αυτό. Η Εκκλησία δεν το συζητάει καν αυτό το θέµα.
Είναι αντίθετη, αλλά ποιος την ακούει την Ελληνική Ορθόδοξη
Εκκλησία σήµερα; Κανείς δεν δίνει βάση. Εδώ, όµως, τίθεται και
ένα µεγάλο ερώτηµα. Όλοι εσείς που σέβεστε τα εκατοµµύρια
λαθροµεταναστών που έχουν µπει στην πατρίδα µας, που θέλετε
να δηµιουργήστε συνθήκες θρησκευτικές οι οποίες να ταιριά-
ζουν µε αυτά που έχουν µάθει στις πατρίδες τους και µε αυτά
που έλεγαν αυτοί ότι είχαν εκεί, που θέλετε να κρατήσετε τις
ρίζες τους στην Ελλάδα, τον Χριστιανό Έλληνα Ορθόδοξο πώς
τον αποκόπτετε από τις ρίζες του και από ό,τι πίστευε µέχρι τώρα
µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο; Δεν σας ενδιαφέρουν αυτά τα πράγ-
µατα. Πώς θα φθάσουµε, λοιπόν, σε αυτή τη διαδικασία; 

Είναι ντροπή, είναι πραγµατικά απαράδεκτο, είναι βέβηλο και
ιεροσυλία για εµάς τους Έλληνες εθνικιστές, τους χρυσαγίτες
και όχι µόνο, στην συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών
να λέµε ότι θα πάµε να κάνουµε ιδιωτικά αποτεφρωτήρια αυτή
τη στιγµή. Ισοπεδώνουµε τα πάντα. Ο άνθρωπος γίνεται µόνο
µάζα, χάνει τα πάντα, χάνει τις αξίες του, χάνει τις αρχές του.
Δεν έχουµε τίποτα άλλο. Θα ευχόµαστε απλά να ζήσουµε σε
έναν πλανήτη, σε µια χώρα, που δεν θα έπρεπε να είναι χώρα,
γιατί δεν υπάρχουν σύνορα για εσάς, δεν υπάρχουν πατρίδες,
δεν υπάρχουν διαφορετικότητες. Θα είµαστε µια πολτοποιηµένη
µάζα ανθρώπων, που δεν θα έχουµε τίποτα άλλο πέρα από το να
ζήσουµε, να δουλέψουµε, να βγάλουµε χρήµατα και να τα κατα-
ναλώσουµε. Αυτό είναι και τελειώνουν τα πάντα.

Είµαστε τελείως αντίθετοι µε το συγκεκριµένο, όπως επίσης
είµαστε αντίθετοι –και απορούµε µε εσάς της αριστερής έκφρα-
σης και της αριστερής ιδεολογίας- µε το Μητρώο Πολιτών. Και
δεν είµαστε αντίθετοι µε το Μητρώο Πολιτών, γιατί δεν θα κάνει
εύκολη ίσως τη ζωή των ανθρώπων, των πολιτών, αλλά επειδή
εδώ έχουµε να κάνουµε µε βασικά ζητήµατα. Αυτό συγκεκριµένα
είναι ένας έµµεσος τρόπος για να περάσει η κάρτα του πολίτη.
Θα µπουν, λοιπόν, όλα µέσα σε µια κάρτα, σε ένα κοµπιούτερ,
σε έναν αριθµό, όπου θα υπάρχει ο ΑΜΚΑ, το  ΑΦΜ, όλα τα στοι-
χεία µας και θα είµαστε ακριβώς αυτό το πράγµα. Αυτή η διαδι-
κασία θα γίνεται. Βέβαια το γεγονός ότι ο οποιοσδήποτε
σοβαρός χάκερ µπορεί να µπει και να κλέψει όλα τα στοιχεία,
γιατί δεν υπάρχει καµµία ασφάλεια, αυτό δεν απασχολεί κανέναν.
Και αυτό είναι ένα γεγονός, γιατί θα συµβούν αυτά τα φαινόµενα.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε αντίθετοι και σε αυτό, καθαρά για θέµα
ελευθερίας της προσωπικότητας, ελευθερίας του ατόµου. Γι’
αυτό είµαστε ενάντια σε αυτή τη διαδικασία.

Επίσης, έχουµε δει στο άρθρο 125 να µιλάµε για σύσταση Ει-
δικής Γραµµατείας Ιθαγένειας. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει
ότι θα υπάρξει µια νέα επιτροπή –ήδη προϋπήρχαν αυτά τα
πράγµατα, αλλά εσείς θα τα φτιάξετε καλύτερα, θα βάλετε και
άλλους δικούς σας ανθρώπους- και θα γίνεται ταχύτατα η από-
δοση ελληνικής ιθαγένειας σε όποιον λαθροµετανάστη έρχεται
και αιτείται την ιθαγένεια. Και έχουµε ξαναπεί ότι καλώς ή κακώς,
θέλοντας ή όχι, ιθαγένεια δεν µπορεί να δώσει κανείς, παρά µόνο
η φύση και ο Θεός. Υπηκοότητα ίσως να µπορούσατε να δώσετε
-πράγµα που και σε αυτό διαφωνούµε- αλλά ελληνική ιθαγένεια
για κάποιον, που µπαίνει παράνοµα σε ελληνικά σύνορα, κάθεται
έξι µήνες και έναν χρόνο, δεν ξέρουµε από πού κρατάει η σκού-
φια του και έρχεται και αιτείται και εµείς πρέπει σε ένα εύλογο
χρονικό διάστηµα να του δώσουµε την ιθαγένεια, αυτό είναι απα-
ράδεκτο και ντροπιαστικό για εµάς.

Θα µιλήσω και για ένα άλλο κοµµάτι, για τα άρθρα 108-114,
που πιθανόν µέσα στον πανικό που νοµοθετούµε, να µην τα έχει
προσέξει σχεδόν κανείς. Μιλάµε εδώ για τους ευρωπαϊκούς οµί-
λους εδαφικής συνεργασίας. Τι είναι αυτοί οι ευρωπαϊκοί όµιλοι
εδαφικής συνεργασίας; Είναι κάποιες οµάδες που δηµιουργούν-
ται από δυο ή περισσότερα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
–έτσι είχε ξεκινήσει τουλάχιστον- που µπορούν να κάνουν ό,τι θέ-
λουν µέσα στα σύνορα της οποιαδήποτε χώρας, τα οποία ουσια-
στικά παύουν να υπάρχουν. Και λέει χαρακτηριστικά σε ένα
σηµείο εδώ -όχι το νοµοσχέδιο, από την αρχική ίδρυση αυτών
των ευρωπαϊκών οµίλων- ότι επιτρέπει στα ενδιαφερόµενα µέλη,
σε δυο ή περισσότερα κράτη, να συνεργάζονται στο πλαίσιο κοι-
νών πρωτοβουλιών, χωρίς να χρειάζεται υπογραφή διεθνούς
συµφωνίας που απαιτεί επικύρωση από τα εθνικά κοινοβούλια.

Καταλαβαίνουµε γιατί µιλάµε; Καταργούνται, δεν υπάρχει ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Ειδικά στην Ελλάδα τα τελευταία οχτώ χρό-
νια το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Το είχαµε πει εµείς, τώρα το
λένε κι άλλοι σιγά-σιγά, ότι το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι για να
έρθουν κάποια νοµοσχέδια και κάποια µνηµόνια από το εξωτε-
ρικό. Θα τα πάρουµε, αλλά δεν θα τα διαβάσουµε κιόλας, γιατί
είναι τρεις χιλιάδες σελίδες και µας έρχονται το απόγευµα και
την άλλη µέρα το πρωί στις έντεκα θα πρέπει να πάµε να τα ψη-
φίσουµε. Αυτό είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο. Και αν το ελληνικό
Κοινοβούλιο τολµήσει να πάρει µια απόφαση που µπορεί να είναι
υπέρ του Έλληνα πολίτη, εάν δεν συµφωνήσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, εάν δεν συµφωνήσουν οι διεθνείς τύραννοι, που έχουν
φθάσει την πατρίδα µας σε τέτοιο σηµείο, δεν πρόκειται να πε-
ράσει. Θα το ακυρώσουν.

Όπως θυµόµαστε πολύ καλά αλήστου µνήµης σκηνές, τον
τότε Υπουργό Ναυτιλίας, τον κ. Δρίτσα, να έρχεται εδώ µέσα και
να προσπαθεί να περάσει κάποιους άλλους νόµους στη συµφω-
νία µε την «COSCO». Σταµάτησε η Ολοµέλεια. Διακόπηκε. Και
έτρεχε ο Δρίτσας γρήγορα να βρει τους ανθρώπους της
«COSCO», για να έρθει σε συµφωνία µε αυτό που θα του έδιναν.
Όλοι εµείς εδώ περιµέναµε ότι ο συγκεκριµένος Υπουργός από
θέµα ευθιξίας, τουλάχιστον, θα ερχόταν και θα δήλωνε την πα-
ραίτησή του και ο άνθρωπος αυτός µας έφερε ένα διαφορετικό
νοµοσχέδιο, χωρίς να έχει κανένα πρόβληµα, που το υπογρά-
ψαµε και ξεπουλήθηκε το λιµάνι. Μάλιστα, ο συγκεκριµένος κύ-
ριος ήταν αυτός, που πριν γίνει Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας,
έκανε διαδηλώσεις και πορείες στον Πειραιά µαζί µε κάτι άλλους
αυτής της συνοµοταξίας που φώναζαν για να µην ξεπουληθεί το
λιµάνι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, που υπάρχει στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Αυτά, λοιπόν, ήταν κάποια επιµέρους πράγµατα τα
οποία θέλαµε να τα πούµε, γιατί δεν τα έχει πει κανείς άλλος στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν τα έχει πει κανείς άλλος. 

Μας προκαλεί και µεγάλη εντύπωση η στάση των ΑΝΕΛ –εν-
τάξει, δεν µας προκαλεί εντύπωση, χαριτολογώντας το λέµε
αυτό- για το πώς αυτοί που είναι πατριώτες, που είναι χριστιανοί,
µπορεί να δέχονται από µια κυβέρνηση να νοµοθετεί µε αυτόν
τον τρόπο και να µην την ρίχνουν, να µην φεύγουν. Έχουν έρθει,
όµως, στην εύκολη λύση, να ξέρουν ότι όταν έρθουν διάφορα
άρθρα και τα ψηφίσουν άλλα κοινοβουλευτικά κόµµατα και δεν
κινδυνεύει η κυβερνητική συνοχή, τότε να µην τα ψηφίζουν και
να κάνουν ότι διαφωνούν. 

Αν διαφωνούσαν σε κάτι, φυσικά θα έριχναν την Κυβέρνηση.
Πώς, όµως, να ρίξουν την Κυβέρνηση, όταν ο Πρόεδρός τους, ο
Καµµένος, αυτή τη στιγµή είναι τρεµάµενος πίσω από τον Τσίπρα
και παρακαλάει να µην τον αδειάσει για το σκάνδαλο που έχει
γίνει µε την ελληνική δικαιοσύνη; Είναι τρεµάµενος, γιατί όταν
είχε έρθει πριν από λίγο καιρό και το συζητούσαµε εδώ το θέµα,
είχε ανέβει εδώ µε θράσος και είχε πει ότι «εγώ θα πω ναι στη
σύσταση εξεταστικής επιτροπής». Και εν συνεχεία, όταν ήρθε το
ζήτηµα αυτό, έλεγε «όχι, να µην γίνει εξεταστική επιτροπή», όπως
έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Αφού, λοιπόν, είναι καθαρός ο Καµµένος,
γιατί δεν γίνεται µια εξεταστική επιτροπή; 

Εδώ, όµως, θα ήθελα να πω και για την υποκριτική στάση όλων
των κοµµάτων, γιατί όλοι σας νοιαστήκατε ότι µπορεί να υπάρχει
παρέµβαση στο έργο της δικαιοσύνης και όλοι σας εκπλαγήκατε.
Ήταν κάτι πρωτόγνωρο για την Ελλάδα το να εµπλακεί Υπουρ-
γός στο θέµα της δικαιοσύνης και να θέλει να δει τι γίνεται. Πέ-
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σατε από τα σύννεφα. 
Δεν θα αναφερθώ σε δεκάδες άλλα τέτοια ζητήµατα που

έχουν γίνει, αλλά για να τονίσω για άλλη µια φορά το πόσο υπο-
κριτική είναι η στάση σας και να το ακούει πάλι ο ελληνικός λαός,
υπήρχε ξέρετε κι ένα άλλο πολύ σοβαρό περιστατικό, στο οποίο
εµπλεκόταν ο τότε Πρωθυπουργός της Ελλάδας, ο Αντώνης Σα-
µαράς, µαζί µε µια συνοµοταξία, µε τον Αθανασίου και µε τον
Δένδια. Εµείς τα λέγαµε από τότε, γνωρίζοντας ότι αυτά που
λέµε είναι αλήθεια και τα ξέρατε κι εσείς ότι αυτά που λέµε είναι
αλήθεια. Η τύφλωση, όµως, που έχετε απέναντι στη Χρυσή Αυγή
δεν σας αφήνει να δείτε το πιο µεγάλο δίκιο το οποίο µπορούµε
να έχουµε.

Πριν από λίγες µέρες, λοιπόν, όλοι εσείς οι Βουλευτές των
υπολοίπων κοµµάτων, που µισείτε τη Χρυσή Αυγή, αλλά είστε δη-
µοκράτες και σας αρέσει η δηµοκρατία και η αλήθεια, όταν ήρθε
πρόταση του εισαγγελέα µέσα στην ελληνική Βουλή που έλεγε
ότι πρέπει να εξεταστεί το ηχητικό –όχι το βίντεο, το ηχητικό ήταν
που έπρεπε να εξεταστεί- του Σαµαρά, που έλεγε στο τηλέφωνο
σε κάποιον «ψηλό παναθηναϊκάκια», στον Ντογιάκο, «µόλις έρ-
θουν οι άλλοι τρεις Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, βαλ’ τους φυ-
λακή», δεν µαζέψατε άλλες τριάντα υπογραφές να γίνει σύσταση
εξεταστικής επιτροπής. Γιατί; Μήπως γιατί φοβάστε ότι αν γίνει
αυτό θα βρεθεί εκτεθειµένος και ο Σαµαράς και οι υπόλοιποι που
εµπλέκονται, αλλά και όλοι εσείς που τα ξέρατε αυτά και δεν κά-
νατε τίποτα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πριν από λίγες µέρες πρέπει σε όλους σας, είτε στις θυρίδες
σας είτε στα προσωπικά σας email, να σας έχει έρθει η πρόταση
αυτή επισήµως από τη Χρυσή Αυγή. Κι εµείς λέµε, λοιπόν, αφού
εσείς είστε υπέρ της δηµοκρατίας και υπέρ της δικαιοσύνης,
γιατί δεν βάζετε τις υπογραφές αυτές, να δούµε µήπως τον
έχουµε συκοφαντήσει τον Σαµαρά και τον Αθανασίου; 

Όλοι σας, όµως, κρύβεστε πίσω από το δάκτυλό σας. Φωνά-
ζετε, λοιπόν, τώρα για το σκάνδαλο Καµµένου-Μαρινάκη, σας εκ-
πλήσσει το γεγονός ότι έχει γίνει παρέµβαση από τον Υπουργό
–αυτό είναι δεδοµένο ότι έχει γίνει- και να δούµε πώς θα τη σκα-
πουλάρει κιόλας ο Καµµένος. Για την υπόθεση, όµως, που εµ-
πλέκεται ο ιδεολογικός σας αντίπαλος, ο Σαµαράς, δεν
νοιάζεστε, αριστεροί, κεντρώοι,οι πάντες και την έχετε θάψει.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Έχω και δευτερολογία. Δεν θα τη χρησιµο-
ποιήσω όλη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απλώς είπαµε να µα-
ζευτούµε λίγο για να τελειώσουµε σήµερα.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σε ενάµισι λεπτό θα έχω τελειώσει. 
Επίσης, ακούσαµε το πρωί τον εισηγητή της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ να λέει κάτι το οποίο για εµάς
είναι κοµβικό. Αναφέρθηκε στο θέµα Γεωργίου της ΕΛΣΤΑΤ και
µε αυτά που έχουν γίνει τώρα τελευταία. Ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν
στην αντιπολίτευση, κραύγαζε για το θέµα Γεωργίου ότι έχουν
αλλοιωθεί τα πραγµατικά δεδοµένα, ότι δεν ήταν έτσι οι δείκτες
κι ότι η Ελλάδα µπήκε σε ένα πλαστό µνηµόνιο, πράγµα το οποίο
γνωρίζουµε όλοι. Κι έλεγε ότι τότε ο ΣΥΡΙΖΑ –καλά, έλεγε πολλά
τότε ο ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια- θα τα εξετάσει όλα αυτά. 

Τώρα, όµως, όταν ήρθε στην εξουσία, τα εξαφάνισε κι όταν
βρέθηκε κάποιος δικαστικός λειτουργός να κάνει αυτή την κί-
νηση και να ψάξει πάλι να δει µε το θέµα Γεωργίου τι έχει γίνει,
είπε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ ότι αυτά είναι ψέµατα κι ότι αν ήταν
πλαστό το έλλειµα και τα στοιχεία που είχαν δηµιουργηθεί, να
γυρίσουν τα χρήµατα πίσω στην Ευρωπαϊκή Ένωση που ήταν
τόσο καλοί και µας τα έδωσαν. 

Ακριβώς αυτό θέλει η Χρυσή Αυγή από αυτούς που έκλεψαν
τα λεφτά, γιατί τα λεφτά αυτά δεν πήγαν ούτε σε επενδύσεις, τα
λεφτά αυτά δεν πήγαν ούτε σε δάνεια για τους αγρότες ή για
τους νέους επιχειρηµατίες, τα λεφτά αυτά δεν πήγαν στο να γί-
νουν έργα, νοσοκοµεία και σχολεία για τον Έλληνα πολίτη. Τα
λεφτά αυτά πήγαν σε συγκεκριµένες τσέπες, σε συγκεκριµένα
πορτοφόλια, σε µεγαλοεργολάβους και σε µεγαλοτραπεζίτες
που τα έφαγαν και σε µεγαλοπολιτικούς. Εµείς, λοιπόν, συµφω-

νούµε απόλυτα αυτή τη φορά µε τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, που έχει πολλούς από αυτούς µέσα στην παρά-
ταξή τους, και λέµε, ναι, να εξεταστεί το φαινόµενο και το ενδε-
χόµενο αυτό. Κι επειδή θα αποδειχθεί ότι τα στοιχεία ήταν
πλαστά κι ότι η Ελλάδα µπήκε στα µνηµόνια µε ψεύτικα στοιχεία,
να αποδοθούν ευθύνες, να δούµε ποιοι τα έχουν κλέψει και να
γυρίσουν αυτά τα χρήµατα πίσω. 

Και τέλος, θα πω αυτό που έγινε πριν από µία-µιάµιση ώρα πε-
ρίπου, στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Ήρθαν κάποια παιδιά του
«Ρουβίκωνα», µπήκαν µέσα, πέταξαν κάτι φυλλάδια, έφυγαν. Το
Κοινοβούλιο, σύµφωνα µε τα τελευταία δεδοµένα, είχε πάρει
έκτακτα µέτρα το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Τα έκτακτα
µέτρα, όµως, προφανώς, κύριε Πρόεδρε, είναι να είναι δεκα-
πέντε άνθρωποι εδώ της ασφάλειας και της φρουράς να φυλάνε
του χρυσαυγίτες µην µπούνε µέσα και υψώσουν τον τόνο της
φωνής τους. 

Αυτό που έγινε και σήµερα είναι απαράδεκτο. Μπήκαν αυτοί
οι άνθρωποι µέσα. Πώς µπήκαν µε τόσους αστυνοµικούς στις
πύλες; Κι όχι µόνο µπήκαν -εντάξει µπήκαν, σας έπιασαν στον
ύπνο την αστυνοµική φρουρά και µπήκαν- αλλά το τραγικότερο
ακόµα είναι ότι συνελήφθησαν πολλοί από αυτούς και απ’ ό,τι
διαβάζουµε και βλέπουµε, µε τη σύµφωνη γνώµη –λέει- τη δική
σας, κύριε Πρόεδρε, και του κ. Τόσκα, του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη, αφέθησαν ελεύθεροι. 

Φανταστείτε να ήταν χρυσαυγίτες και να πέταγαν φεϊγβολάν
για την αθώωση του Νίκου Μιχαλολιάκου, του Αρχηγού της τρί-
της πολιτικής δύναµης, ο οποίος έχει πάει στη φυλακή. Έκαναν,
λοιπόν, αυτό το πράγµα για µία γυναίκα η οποία έχει καταδικα-
στεί –δικαίως, αδίκως, δεν ξέρω, θα δούµε,- πρωτόδικα σε δεκα-
τρία χρόνια φυλάκιση. Όχι γιατί πέρασε µε κόκκινο, αλλά γιατί,
απ’ ό,τι λέει η ελληνική δικαιοσύνη, βρέθηκαν τα δακτυλικά της
αποτυπώµατα πάνω σε γεµιστήρα όπλων. Αυτά συµβαίνουν. Και
φανταστείτε, σας λέω και πάλι, να ήταν χρυσαυγίτες και να τα
έκαναν αυτά. 

Τι να περιµένουµε, όµως, από µια ελληνική Κυβέρνηση και από
µια Ελληνική Αστυνοµία, όταν οι συγκεκριµένοι πάλι άνθρωποι
ήταν αυτοί που έκαναν πορεία στην πλατεία Εξαρχείων κρατών-
τας όπλα και λέγοντας µετά οι ίδιοι ότι τα όπλα αυτά είναι πραγ-
µατικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Είχα και δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι δεν είναι; Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.     

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, µε
συγχωρείτε. Συζητάµε το νοµοσχέδιο των ΟΤΑ. Έχετε επεκταθεί
σε µια σειρά θέµατα τελείως εκτός του νοµοσχεδίου των ΟΤΑ,
µε απόλυτη ανοχή του Προεδρείου, αλλά µην υπερβάλλετε κιό-
λας.     

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Γιατί απορείτε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για τον χρόνο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Η δευτερολογία µου δεν είναι; Δεν έχω

υπερβεί τον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, σας είπα για τον

χρόνο, παρά το ότι δεν χρησιµοποιώ αυτό που µπορώ να κάνω,
για τη συζήτηση που κάνουµε, για τους ΟΤΑ. Είστε στα δεκαοκτώ
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο θα πείτε
τι θα πει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εν πάση περιπτώσει.
Μιλάτε δεκαοκτώ λεπτά. Συνεχίστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεν συζητάω άλλο. Η δηµοκρατία κέρδισε
πάλι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Κα-

ραγκούνης έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ  πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας τα είπαν και νωρίτερα οι καλοί µας συνά-

δελφοι και ο εισηγητής µας. Όπως καταλαβαίνετε, και αυτό το
νοµοσχέδιο πάσχει από τα κλασσικά χαρακτηριστικά, που πά-
σχουν όλα τα νοµοσχέδια του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή, από τη µια
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πλευρά κοµµατισµός και από την άλλη πλευρά αποσπασµατικό-
τητα και έλλειψη, κατά βάση, και πολιτικού στίγµατος, αλλά και
συγκεκριµένης πολιτικής γραµµής. 

Τώρα, βέβαια, πιθανότατα να είµαι και λίγο αυστηρός και µε
τους Υπουργούς και µε εσάς προσωπικά, κύριε Σκουρλέτη, στην
αναφορά ότι δεν υπάρχει µπούσουλας. Το λέω αυτό γιατί ζούµε
σε µια χώρα που προχθές ο Πρωθυπουργός µάς είπε ότι ανέ-
λαβε την πρωθυπουργία και δεν ήξερε και ότι τώρα αρχίζει να
µαθαίνει. Έχουν περάσει τρία χρόνια και µάλλον δεν έχει µάθει
πολλά, κύριε Υπουργέ. Έκανε –λέει- λάθος στους βασικούς του
συνεργάτες. Ελπίζω να µην σας παίρνει κι εσάς η µπάλα, γιατί,
όντως, είστε κι εσείς ένας από τους βασικούς του συνεργάτες. 

Επίσης, ήταν ανήξερος, όπως λέει, και δεν ήξερε αυτό που ξέ-
ρουν όλοι οι άλλοι σε αυτή τη χώρα, δηλαδή, ότι είναι φαιδρό να
απειλείς µια νοµισµατική ένωση µερικών από τις ισχυρότερες
χώρες αυτού του κόσµου ότι θα την ανατινάξεις και θα το κάνεις
αυτό χωρίς να έχεις τα απαραίτητα πυροµαχικά. 

Διότι τα µόνα πυροµαχικά που είχε, µιας και µιλάµε και για το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών και για τους ΟΤΑ, απ’
ό,τι θυµάµαι, ήταν να µαζεύει τα χρήµατα των δήµων για να πλη-
ρώνει τις δόσεις. Και βεβαίως, αυτά τα χρήµατα ακόµη τα κλαίνε
οι άνθρωποι, διότι, αν θυµάµαι καλά, τα ρέπος είναι στα 14 δισε-
κατοµµύρια, συν 5 δισεκατοµµύρια ευρώ ληξιπρόθεσµες οφει-
λές. Ήδη, υπάρχει εσωτερικό φέσι 19 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Βεβαίως, µετά ήρθαν οι κεφαλαιακοί έλεγχοι…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ποιος το λέει αυτό; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τόσα είναι. Κύριε Σκουρ-

λέτη, δεν τα ξέρετε καλά. Τα ρέπος είναι 14 δισεκατοµµύρια. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Καραγ-

κούνη, εκατοµµύρια κέρδισαν, όπως και η Βουλή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε επι-

στρέψει πίσω τα χρήµατα στους ΟΤΑ και στα πανεπιστήµια; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όποτε θέ-

λουν, µε πρόσκληση τριών µελών κ.λπ.. Υπάρχει διαδικασία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Υπάρχει ένα συγκεκριµένο

φέσι, κύριε Βούτση, το οποίο παραµένει. Δεν τα έχετε επιστρέ-
ψει. Εάν δανειστείτε και τα επιστρέψετε, είναι άλλο πράγµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μα, αφού
πρέπει να επιστραφούν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Εντάξει. Ρωτήστε τους δη-
µάρχους, εάν έχουν πάρει τα λεφτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εσείς να τους ρωτήσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Μα, είναι συγκεκριµένα
αυτά που λέω. Μην εξανίστασθε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν γίνεται να κάνουµε συζήτηση τώρα από εδώ και από εκεί. 

Κύριε Καραγκούνη, συνεχίστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς

απαντάω στις αιτιάσεις του Προέδρου και του κυρίου Υπουργού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ, συνε-

χίστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Μετά ήρθαν οι κεφαλαι-

ακοί έλεγχοι. Επιβαρύνατε, σύµφωνα µε τον κ. Ρέγκλινγκ, 80 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Βεβαίως, η οικονοµία παραµένει στον
αναπνευστήρα και οι µειώσεις και οι περικοπές πηγαίνουν σύν-
νεφο. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όσες αγορές και να
βγεις, µε όσα τρελά επιτόκια και αν δανειστείς, το γεγονός πα-
ραµένει ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα στον δυτικό κόσµο που
έχει κεφαλαιακούς ελέγχους. Και όσο παραµένουν οι κεφαλαι-
ακοί έλεγχοι –και δυστυχώς, φαίνεται θα παραµείνουν κι άλλο,
διότι κανείς δεν εµπιστεύεται, µέχρι τώρα τουλάχιστον, την Κυ-
βέρνηση να φέρει πίσω τα χρήµατα, το αντίθετο δυστυχώς συµ-
βαίνει, έχουν φύγει πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ στο εξωτερικό-
είναι αδιέξοδο το να συζητάµε για ένα έργο που δυστυχώς φαί-
νεται να µην έχει καλό τέλος. 

Ο κόσµος καταλαβαίνει καθηµερινά πόσο ακριβά πλήρωσε και
πληρώνει τα µαθήµατα του κυρίου Πρωθυπουργού και ότι δεν
µπορεί να εµπιστεύεται µαθητευόµενους µάγους, που όλοι ξέ-

ρουµε ότι τα πειράµατά τους καταλήγουν µε πολύ άσχηµο
τρόπο. 

Να έρθω στο νοµοσχέδιο πάρα πολύ γρήγορα. Το είπα και νω-
ρίτερα. Το είπαν και οι δικοί µας οµιλητές. 

Δεν περιµέναµε να φέρετε κάτι διαφορετικό από αυτό που τε-
λικά φέρατε, κύριε Υπουργέ: ένα κλασσικό νοµοσχέδιο ΣΥΡΙΖΑ.
Φέρνετε διατάξεις για να ικανοποιήσετε διαφόρων ειδών αιτή-
µατα, που τέλος πάντων, δεν απαντούν –και αυτό είναι το σηµαν-
τικό- στις ουσιαστικές προκλήσεις του σήµερα. 

Και σας το λέω αυτό, διότι δεν θέλω σε καµµία περίπτωση να
ισοπεδώσω και αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία που φέρατε.
Όντως, υπάρχουν θετικές διατάξεις -το είπαµε και στην επι-
τροπή, το είπαµε και σήµερα- που όντως επιλύουν κάποια θέ-
µατα. 

Για να συνεννοηθούµε όµως: Περίµενε η αυτοδιοίκηση δύο
χρόνια να φέρετε το νοµοσχέδιο για τους ΟΤΑ, στη λογική να
επιλύσετε κάποια βασικά προβλήµατα της αυτοδιοίκησης, όπως
είναι η ενίσχυση της οικονοµικής αυτοτέλειας, της διοικητικής
αυτοτέλειας των δήµων και οι εκσυγχρονισµός του βασικού πλαι-
σίου. 

Εσείς τι κάνατε; Ούτε προσπαθείτε, κύριε Υπουργέ, να ολο-
κληρώσετε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ούτε διασφαλίζετε την οικονο-
µική αυτοτέλεια των δήµων, που αυτό είναι το ζητούµενο, ούτε
απαντάτε στα πολύ ζέοντα και σηµαντικά προβλήµατα που έχουν
αυτή τη στιγµή οι δήµοι, ειδικά µε τη στελέχωσή τους. 

Ας µη γελιόµαστε. Το βασικό πρόβληµα –το λένε όλοι, και οι
δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες- είναι το οικονοµικό και η έλ-
λειψη πόρων. Κι εσείς, κύριε Υπουργέ, δεν κάνετε τίποτα, ώστε
να αποδοθούν οι πόροι στους δήµους, όπως ορίζει άλλωστε και
προβλέπει ο νόµος. Δεν αποδίδετε τους παρακρατηθέντες φό-
ρους. Και βεβαίως, όσο ήσασταν Αντιπολίτευση λέγατε ότι θα
είναι η βασική σας προτεραιότητα. Δεν αποδίδεται τους φόρους
από το πράσινο ταµείο. Δεν διευκολύνετε τους δήµους να ενταχ-
θούν και να συµµετέχουν στα προγράµµατα ΕΣΠΑ. 

Αυτό το οποίο σας ενδιαφέρει –και το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές- είναι µόνο να εξυπηρετείτε διάφορα κοµµατικά ρουσφέ-
τια. Μετά το φιάσκο που είχατε µε τους εργαζόµενους στην κα-
θαριότητα, όλοι κατάλαβαν ότι γνώµονάς σας δεν είναι να
ασχοληθείτε µε τα πραγµατικά προβλήµατα των δήµων, αλλά το
πώς θα κάνετε µικροπολιτική άλλων εποχών. 

Με το έτσι θέλω, εγκλωβίσατε και τους δηµάρχους, που δεν
µπορούν πλέον να κάνουν τη δουλειά τους, και τους εργαζοµέ-
νους, που µε το δίκιο τους σας κυνηγούν, διότι σας κορόιδευαν.
Πάνω απ’ όλα, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς εγκλωβίζετε τους πο-
λίτες που τελικά πληρώνουν τον λογαριασµό. 

Και σε ειδικότερα θέµατα, όµως, οργάνωσης και στελέχωσης
των δήµων πάλι κι εκεί δεν έχετε καταφέρει πολλά. Σας το φω-
νάζουν όλοι οι δήµαρχοι. Αναφέροµε στην πάγια πρόταση που
έχει η αυτοδιοίκηση για µοριοδότηση της εντοπιότητας στις
προσλήψεις προσωπικού σε ορεινούς και νησιωτικούς δήµους,
αποµακρυσµένους δήµους, που βγαίνουν δήµαρχοι και φωνά-
ζουν ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν, διότι δεν υπάρχει άλλος
δηµοτικός υπάλληλος. Είναι µόνο ο δήµαρχος. Υπάρχει συγκε-
κριµένη δήµαρχος που το έχει καταγγείλει. Δίνετε απαντήσεις σε
αυτό το πρόβληµα; Φέρνετε κάποια νοµοθετική πρωτοβουλία,
κάποια διάταξη, κάποια ρύθµιση για να το επιλύσετε; Διότι συ-
ζητάµε το 2017 να υπάρχουν δήµοι, που δεν έχουν ούτε δηµοτικό
υπάλληλο και δεν ευαισθητοποιείστε να δώσετε µια λύση. Εκτός
εάν θεωρείτε ότι είναι λύση αυτό που σας είπε ο εισηγητής µας,
το πώς θα επαναπροσληφθούν εκφωνητές στα δηµοτικά ραδιό-
φωνα. Δηλαδή αυτό είναι το πρόβληµα σήµερα; Το πώς θα προσ-
λάβετε εκφωνητές και τεχνικούς; Δείτε τι συµβαίνει αυτή τη
στιγµή. Κάνετε µια βόλτα στα δηµόσια νοσοκοµεία. Πηγαίνετε
µια βόλτα στις εφηµερίες στον «Ευαγγελισµό» και στο «Ιπποκρά-
τειο» να δείτε τι συµβαίνει, που δεν υπάρχει προσωπικό και λει-
τουργούν µόνο µε τη φιλοτιµία και της διοίκησης -εγώ µπορώ να
το πω- και των υπαλλήλων πάνω απ’ όλα, των εργαζοµένων.
Δώστε εκεί προτεραιότητα από το να προσλαµβάνετε εκφωνη-
τές. Προλάβετε κανέναν άνθρωπο στα δηµόσια νοσοκοµεία, που
δεν µπορούν να λειτουργήσουν. 

Μπούσουλας δεν υπάρχει -αυτό είναι το συµπέρασµα- ούτε
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στην πολιτική σας. Απλώς, λύνετε µικροθέµατα, διευθετείτε κά-
ποιες εκκρεµότητες που έχετε, κύριε Υπουργέ, και πετάτε το τε-
νεκεδάκι παρακάτω. Κάνετε πολιτική πραγµατικά του
µεροκάµατου και τίποτε άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Και σήµερα, παρατηρήσαµε µια ψευδεπίγραφη αντιπαράθεση
από τη µια µεριά ανάµεσα στην Κυβέρνηση και από την άλλη
µεριά στα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα µε
τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και µε το ΠΑΣΟΚ. Παρατηρήσαµε µια
ψευδεπίγραφη αντιπαράθεση, που έτσι όπως παρουσιάστηκε
είναι σαν να συγκρούονται δύο κόσµοι. Αλήθεια, ποιοι είναι αυτοί
οι δύο κόσµοι που συγκρούονται; Μήπως είναι στο ζήτηµα ότι
βγήκε χθες η Ελλάδα στις αγορές, η ελληνική οικονοµία, και το
οποίο η Κυβέρνηση το χαρακτήρισε «µια σηµαντική ηµέρα»; Τι
διαφορετικό έχει µε προηγούµενες εξόδους στις αγορές από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις; Αποκαθίσταται µε αυτόν τον τρόπο
η εµπιστοσύνη των αγορών προς την ελληνική οικονοµία; 

Αλήθεια, αυτή η αποκατάσταση, κύριε Υπουργέ, της εµπιστο-
σύνης των αγορών στην ελληνική οικονοµία είχε κάποια προαπαι-
τούµενα ή δεν είχε; Είχε προαπαιτούµενα, αυτά τα οποία
ολοκληρώνονται µε τη δεύτερη αξιολόγηση, µε το τρίτο µνηµόνιο
και µε το δεύτερο µνηµόνιο, το σύνολο των αντιλαϊκών µέτρων,
που σφάγιασαν εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, που επι-
δείνωσαν ακόµη περισσότερο τις θέσεις της εργατικής και λαϊ-
κής οικογένειας. 

Άρα, προϋπόθεση για την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης
των αγορών είναι να συνεχιστεί και να κλιµακωθεί ακόµη περισ-
σότερο η αντιλαϊκή επίθεση. Και αυτό θα είναι µια διαχρονική
εξέλιξη, κύριε Υπουργέ. Μάλιστα, την επιταγή της εξόδου στις
αγορές την πληρώνει η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα, οι
οποίοι δεν επωφελούνται από αυτήν την έξοδο στις αγορές.
Ποιοι επωφελούνται; Επωφελούνται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι
που θα µπορέσουν να έχουν πρόσβαση µε µεγαλύτερη ευκολία
στη ρευστότητα, για να χρηµατοδοτηθούν τα διάφορα επενδυ-
τικά τους σχέδια, αλλά και µέσω του κρατικού δανεισµού –γιατί
έξοδος στις αγορές σηµαίνει ανατροφοδότηση του κρατικού
χρέους- να µπορέσει το κράτος να στηρίξει τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. 

Αυτό είναι λοιπόν επί της ουσίας. Ο λαός να πληρώνει το τί-
µηµα της εξόδου της ελληνικής οικονοµίας στις αγορές για να
στηρίζεται µε αυτόν τον τρόπο η ανάκαµψη των καπιταλιστικών
κερδών. Άρα, ποιοι είναι οι δύο κόσµοι, που συγκρούονται στο
συγκεκριµένο ζήτηµα; Αυτό δεν θέλει και η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ, τη διασφάλιση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας,
τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας και της καπιταλιστικής κερ-
δοφορίας; Στον ίδιο θεό πιστεύετε.

Όµως, και στα ζητήµατα που αφορούν το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο ισχυρίστηκε µιλώντας ο κύριος Υπουργός µια διαφορε-
τική κοσµοθεωρία στα ζητήµατα της τοπικής και περιφερειακής
διοίκησης ανάµεσα, από τη µια µεριά, στον ΣΥΡΙΖΑ και, από την
άλλη µεριά, στη Νέα Δηµοκρατία. 

Ποια είναι αυτή η διαφορετική κοσµοθεωρία, κύριε Υπουργέ;
Μήπως εσείς δεν είπατε ότι διευρύνεται και θωρακίζεται ακόµη
περισσότερο ο ρόλος των ΔΕΥΑ, που λειτουργούν µε ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια; 

Η διαφορετική κοσµοθεωρία ποια θα ήταν, αλήθεια, στα ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια στην ενσωµάτωση στα πλαίσια λειτουρ-
γίας των ΔΕΥΑ των ευρωενωσιακών οδηγιών και µάλιστα, της
οδηγίας–πλαίσιο για τα νερά του 2000, την οδηγία 60; Αυτό δεί-
χνει διαφορετική κοσµοθεωρία και διαφορετικούς κόσµους ή
τους ίδιους κόσµους; Τον ίδιον ακριβώς κόσµο δείχνει. 

Διαφορετική θα ήταν αν λέγατε ότι καταργούνται οι ΔΕΥΑ, µε-
τατρέπονται σε υπηρεσίες, που βεβαίως θα προσπαθήσουν να
προστατεύσουν το νερό, όχι µετατρέποντάς το σε εµπόρευµα,

αλλά ως δηµόσια παροχή. Μπορεί να γίνει αυτό στο πλαίσιο του
συστήµατος; Όχι. Δεν µπορεί να γίνει στο πλαίσιο του συστήµα-
τος. 

Όµως, εσείς τι κάνετε; Ενισχύετε ακόµα περισσότερο τη λει-
τουργία των ΔΕΥΑ µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και εµπορευ-
µατοποιείτε ακόµη περισσότερο το νερό. Μάλιστα, δεν φτάνει
µόνο αυτό. Προσθέσατε και µια σειρά τέλη: τέλη περιβαλλοντι-
κού κόστους, κόστους πόρων, ύπαρξη του ειδικού τέλους µέχρι
80% για τις µελέτες και την κατασκευή. Ποιοι τα πληρώνουν αυτά
τα τέλη; Κατά κύριο τα πληρώνουν οι λαϊκές οικογένειες. 

Σε τι διαφέρετε, αλήθεια, από τη Νέα Δηµοκρατία; Αντίστοιχα
τέλη δεν έβαζε κι αυτή; Αντίστοιχη λογική δεν είχε ότι πρέπει οι
ΔΕΥΑ να λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια;

Το αποτέλεσµα της λειτουργίας των ΔΕΥΑ µε ιδιωτικοοικονο-
µικά κριτήρια στο πλαίσιο της βιωσιµότητάς τους σηµαίνει ότι θα
πρέπει µε κάθε τρόπο είτε να αυξάνονται τα τιµολόγια για να
µπορούν να καλύπτουν τις δαπάνες, τις οποίες έχουν και να είναι
και κερδοφόρες. Άρα, δηλαδή, και µέτρα εισπραξιµότητας µπο-
ρούν να πάρουν. Από ποιους; Από αυτούς οι οποίοι δεν µπορούν
να πληρώσουν, γιατί υπάρχουν λαϊκές οικογένειες, κύριε
Υπουργέ, που δεν µπορούν να πληρώσουν για το νερό. Βεβαίως,
µέσα σε αυτά το πλαίσιο υπάρχουν και οι επιτήδειοι, οι οποίοι
αξιοποιούν αυτήν την κατάσταση για δικούς τους λόγους.

Άρα, δεν είναι δύο διαφορετικές κοσµοθεωρίες. Στον ίδιον θεό
πιστεύετε. Και µάλιστα, πολύ περισσότερο που δεν πρόκειται για
καµµιά κοσµογονία. Το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρατε, είναι ακρι-
βώς νοµοσχέδιο προσαρµογής στα αντιδραστικά χαρακτηρι-
στικά του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Δεν αλλάζετε τίποτα επί της ουσίας
στα αντιδραστικά χαρακτηριστικά του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Τα διατη-
ρείτε όλα ακέραια. Μερικές µικροτροποποιήσεις κάνετε, άλλες
που είναι σε πιο αντιδραστική κατεύθυνση, όπως αυτές που ανα-
φέραµε για τις ΔΕΥΑ, για παράδειγµα, οι κατευθύνσεις οι οποίες
αφορούν τους Ευρωπαϊκούς Οµίλους Εδαφικής Συνεργασίας, το
κοµµάτι 3, και άλλες ακριβώς µικρές προσαρµογές χωρίς να αλ-
λάζετε την ουσία του αντιδραστικού «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Γιατί; Γιατί,
κατ’ αρχάς, αποδέχεστε και έχετε αποδεχθεί από τη στιγµή που
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ισχύει, την προσαρµογή της τοπικής και πε-
ριφερειακής αυτοδιοίκησης στις ανάγκες των µονοπωλιακών οµί-
λων. Αυτό δεν το αλλάζατε. Ίσα-ίσα που το ενισχύετε σε µια
σειρά από διατάξεις. 

Δεύτερον, την ενίσχυση περαιτέρω της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας των δήµων και των περιφερειών, όπου επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα σηµαίνει περαιτέρω εµπορευµατοποίηση
µιας σειράς παροχών 

Τρίτο στοιχείο του γενικού πλαισίου, που καθορίζει ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» και εσείς δεν το αλλάζετε είναι η συρρίκνωση µιας σει-
ράς παροχών, είτε παροχές που δίνονταν από τις κρατικές
υπηρεσίες και τις κρατικές δοµές είτε από τις περιφέρειες και
τους δήµους και, µάλιστα, υποκατάσταση αυτών των δοµών στο
πλαίσιο της λεγόµενης αλληλεγγύης, του εθελοντισµού, που επί
της ουσίας σηµαίνει υποβάθµιση των παροχών αυτών ή ακόµη
περισσότερο υποκατάστασή τους από τη δράση των λεγόµενων
µη κυβερνητικών οργανώσεων και των ΚΟΙΝΣΕΠ, που επί της ου-
σίας, στο πλαίσιο της κοινωνικής οικονοµίας εµπορευµατοποιούν
αυτές τις κοινωνικές παροχές.

Τέταρτο χαρακτηριστικό γνώρισµα. Ενισχύετε και διατηρείτε
και εσείς επεκτείνετε ακόµα περισσότερο την αναβάθµιση της ει-
σπρακτικής ικανότητας των δήµων. Σε µια περίοδο που, βεβαίως,
η λαϊκή οικογένεια δεν µπορεί να τα φέρει βόλτα, που έχει να αν-
τιµετωπίσει ένα τσουνάµι φόρων και, βεβαίως, τις µειώσεις των
µισθών και των συντάξεων, την εµπορευµατοποίηση της υγείας
και της παιδείας, εσείς αναβαθµίζετε την εισπρακτική ικανότητα
των δήµων. Μάλιστα, εντάσσετε όλη αυτήν τη διαδικασία στη λο-
γική ότι οι δήµοι πρέπει να αποκτήσουν -αυτή είναι η θεωρία,
αυτή είναι η φιλοσοφία, αυτός είναι ο στόχος- οικονοµική αυτο-
τέλεια για να µειωθεί ακόµη περισσότερο η κρατική χρηµατοδό-
τηση, µια κρατική χρηµατοδότηση που κι εσείς τη διατηρείτε στα
ίδια απαράδεκτα επίπεδα που τη διατήρησαν, που την κατέβασαν
οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Άρα, η ανταποδοτικότητα, η αύ-
ξηση των τελών, η φορολογία επί της ουσίας είναι µέτρα που θα
βάζουν οι δήµοι και οι περιφέρειες για να µπορούν να τα φέρουν
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βόλτα. 
Από αυτήν την άποψη, είναι χαρακτηριστική η αντιµετώπιση,

την οποία έχετε σε σχέση µε τις οφειλές προς τους δήµους. Στο
ίδιο τσουβάλι βάζετε και τα φυσικά πρόσωπα και τα νοµικά πρό-
σωπα. Στο ίδιο τσουβάλι µπαίνει µια οικογένεια που δεν µπορεί
να πληρώσει µε έναν ξενοδοχειακό όµιλο, που δεν θέλει να πλη-
ρώσει, µε µια άλλη επιχείρηση που δεν θέλει να πληρώσει δηµο-
τικά τέλη. Κανέναν διαχωρισµό δεν κάνετε ανάµεσα στα φυσικά
πρόσωπα, στις οικογένειες, που χρωστούν στον δήµο και ανά-
µεσα στις επιχειρήσεις που χρωστούν στον δήµο. Ίδια αντιµετώ-
πιση έχετε. Καµµιά διαφοροποίηση δεν κάνετε ανάµεσα σ’
αυτούς που χρωστάνε λίγα και είναι η συντριπτική πλειοψηφία
των λαϊκών οικογενειών και σ’ αυτούς που χρωστούν πολλά. Σας
είπε και ο εισηγητής µας συγκεκριµένα παραδείγµατα. Συνήθως
αυτοί που χρωστάνε πολλά είναι επιχειρήσεις. Η ίδια ακριβώς µε-
ταχείριση υπάρχει. 

Γιατί δεν τα διαφοροποιείτε, κύριε Υπουργέ; Το ίδιο πράγµα
είναι µια οικογένεια, που δεν µπορεί να πληρώσει µε µια επιχεί-
ρηση που δεν θέλει να πληρώσει; Και θα πρέπει να έχει την ίδια
αντιµετώπιση και στις δύο περιπτώσεις; Αντί να διευκολύνετε επί
της ουσίας τα φτωχά λαϊκά νοικοκυριά, που δεν µπορούν να πλη-
ρώσουν και χρωστούν, να βγάλουν από πάνω τους αυτόν τον
βραχνά, το αξιοποιείτε ως µέσο για να επιβραβεύσετε τους επι-
χειρηµατίες, τους διάφορους οµίλους που χρωστούν στους δή-
µους; Και θέλετε να στηρίξουµε εµείς µια τέτοια διαδικασία;

Σας λέµε να κάνετε διαφοροποίηση. Διαφορετικά µέτρα και
διαφορετικά σταθµά στις δύο αυτές διαφορετικές περιπτώσεις.
Άλλο είναι το φυσικό πρόσωπο και άλλο είναι το νοµικό πρό-
σωπο. Άλλο είναι αυτός που χρωστάει λίγα και άλλο αυτός που
χρωστάει πολλά. Γιατί δεν τα διαφοροποιείτε και τα βάζετε όλα
στον ίδιο ντορβά;

Βεβαίως, το πέµπτο χαρακτηριστικό στοιχείο είναι η µεγαλύ-
τερη σύµφυση της λειτουργίας των δήµων και των περιφερειών
µε την επιχειρηµατική δραστηριότητα µέσα από τις συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού, τις παραχωρήσεις, οι ανατροπές στις ερ-
γασιακές σχέσεις, που δεν έχετε αλλάξει τίποτα πάνω σ’ αυτό.
Κυριαρχούν οι µερικά απασχολούµενοι, που είναι ανατροπή στη
µόνιµη και σταθερή δουλειά. Στο πλαίσιο της µαθητείας διαιωνί-
ζετε τη διά βίου περιπλάνηση των εργαζοµένων στο όνοµα της
αντιµετώπισης της ανεργίας.

Όµως, αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία είναι αυτό το οποίο
είπα και λίγο πριν, είναι η µεγαλύτερη διασύνδεση και µε άµεσο
τρόπο της τοπικής, των δήµων δηλαδή και των περιφερειών, µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι οι περιβόητοι Ευρωπαϊκοί
Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας, που είναι ενταγµένοι ακριβώς
στο πλαίσιο της πολιτικής συνοχής και της περιφερειακής ανά-
πτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρόκειται για µια πολιτική συ-
νοχή, που όχι µόνο δεν αντιµετωπίζει τις ανισότητες, αλλά τις
διευρύνει περισσότερο, όχι µόνο δεν αντιµετωπίζει τις ανισοµε-
τρίες ανάµεσα στις περιφέρειες, αλλά και τις διευρύνει ακόµα
περισσότερο. Είναι µια ευρωπαϊκή συνοχή, η οποία στηρίζεται
υποτίθεται από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα, όπως αυτό το τρέ-
χον Ευρωπαϊκό Πρόγραµµα 14-20, που θέλει να ικανοποιήσει τις
ανάγκες υλοποίησης της αντιδραστικής στρατηγικής «Ευρώπη
2020» και έχει ως προϋπόθεση για να µπορέσεις να χρηµατοδο-
τηθείς την τήρηση του αντιλαϊκού µηχανισµού της ενισχυµένης
οικονοµικής διακυβέρνησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή,
των πρωτογενών πλεονασµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό παραπάνω ή δύο το πολύ, κύριε Πρό-
εδρε, και θα ολοκληρώσω.

Έτσι, λοιπόν, µέσα από αυτήν τη διαδικασία προωθείται και
στηρίζεται και χρηµατοδοτείται η εδαφική συνεργασία ανάµεσα
στις τοπικές περιφέρεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αντίστοιχες
και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί γίνεται αυτή η διευκόλυνση
της συνεργασίας; Για να µπορέσει, βεβαίως, να διευκολυνθεί η
διείσδυση των µονοπωλιακών οµίλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σε κρίσιµες περιοχές. 

Γι’ αυτόν τον λόγο αξιοποιείται η ανατολική εταιρική σχέση για
συνεργασίες µε Γεωργία, Μολδαβία, Λευκορωσία –το µαλακό

υπογάστριο της Ρωσίας- στα Βαλκάνια, στην Αδριατική, στη
Μέση Ανατολή και βόρεια Αφρική. 

Άρα, όλα αυτά τίθενται ακριβώς µέσα σε αυτή τη διαδικασία
της διευκόλυνσης της διείσδυσης των επιχειρηµατικών οµίλων
και όχι, βεβαίως, µίας συνεργασίας, η οποία θα βασίζεται στην
ανταλλαγή µε βάση την κουλτούρα, τον πολιτισµό, ώστε να φέρει
πιο κοντά τους λαούς των διαφόρων περιοχών. 

Δεν σας ενδιαφέρει αυτό το ζήτηµα, απλά και µόνο η διευκό-
λυνση της διείσδυσης. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και δηµιουρ-
γείτε τις ΕΟΕΣ ως ευέλικτα σχήµατα µε τη µορφή αστικών
κερδοσκοπικών εταιρειών, ώστε να αποφεύγουν την κρατική
γραφειοκρατία, όπως την ονοµάζετε, τους ελέγχους δηµόσιου
λογιστικού και να µπορούν να ενσωµατώνονται άµεσα σε αυτές,
χωρίς καµία διαδικασία, ιδιώτες και επιχειρηµατικοί όµιλοι. Γι’
αυτό κάνετε κερδοσκοπικές επιχειρήσεις στο όνοµα αυτό. 

Από αυτή την άποψη είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν
συγκρούονται δύο κόσµοι. Απλώς, τρώτε το ψωµί της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό σκυλιάζουν περισσότερο.
Γιατί κάνετε εσείς δουλειές, που άφησαν αυτοί ηµιτελείς και βε-
βαίως οι διάφορες φωνές δεν κάνουν τίποτε άλλο, παρά να εγ-
κλωβίζουν σε µία επικίνδυνη αντιλαϊκή πολιτική και στρατηγική
τη λαϊκή δυσαρέσκεια, για να επιλέγουν κάθε φορά ανάµεσα στη
Σκύλλα και στη Χάρυβδη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο συνάδελφος κ. Συµεών Μπαλλής από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο. 
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι πραγµατικά έχει ενοχλήσει

στο νοµοσχέδιο ή µε αφορµή το νοµοσχέδιο τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης;

Κατ’ αρχάς, µε έκπληξη άκουσα την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να µας εγκαλεί, διότι, λέει, «µόνο δεκαπέντε Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ γράφτηκαν ως οµιλητές, για να στηρίξουν αυτό το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών». 

Πόσοι γράφτηκαν από τη Νέα Δηµοκρατία, για να στηρίξουν
την αντίθεση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, το «ρουσφετολογικό», το νοµοσχέδιο «των παροχών», το
νοµοσχέδιο «που οδηγεί στη δηµοσιονοµική εκτροπή»; Μόνο
τρεις!

Ενδεχοµένως, βέβαια, να έχουν πιάσει από νωρίς στασίδι στην
Αίθουσα 151, για να παρακολουθήσουν τη µαρτυρική κατάθεση
του κ. Γεωργιάδη σε αυτή την επιτροπή, που αγνοούν πως λει-
τουργεί όλα τα µέσα επικοινωνίας. 

Τι άλλο µπορεί να ενοχλεί πραγµατικά την Αντιπολίτευση,
καθώς άκουσα πολλούς από τους οµιλητές από όλους τους χώ-
ρους να ανεβαίνουν στο Βήµα και να λένε τον πόνο τους; Άλλος
να λέει τον πόνο του γιατί δεν βγαίνει το σενάριο του «άντε γεια,
Τσίπρα!», άλλος διότι έχασε τις παρέες που έκανε, άλλος γιατί
ξεβολεύτηκε, άλλος γιατί ο ντορός διαλύεται και δεν θα µπορεί
να χαίρεται πλέον!

Άκουσα και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση διά του εισηγητή
της να αµφισβητεί την επιστροφή στην κανονικότητα και την
έξοδο στις αγορές –δικαίωµά του αλλά αµφισβητεί την πραγµα-
τικότητα- ήταν, όµως, και αυτό οφείλω και οφείλουµε όλοι να το
αναγνωρίσουµε, ειλικρινής, αναγνωρίζοντας και ουσιαστικά ανα-
λαµβάνοντας ως παράταξη την ευθύνη της πορείας του παρελ-
θόντος, που οδήγησε τη χώρα στην ξέρα. 

Τι είπε; «Επαναλαµβάνετε πρακτικές, που οδήγησαν τη χώρα
στην πτώχευση». Και ποιες προσδιόρισε ως τέτοιες πρακτικές;
Τις χαριστικές προσλήψεις, τις επιδοµατικές πολιτικές και τις
ρυθµίσεις πελατειακού χαρακτήρα. Αυτές επαναλαµβάνονται
στο παρόν νοµοσχέδιο. Αυτά γίνονταν στο παρελθόν, λοιπόν. Γι’
αυτό οδηγηθήκαµε στην πτώχευση. 

Για να δούµε, τι από αυτά γίνεται σήµερα; Πόσες χιλιάδες
προσλήψεις τακτοποιεί το παρόν νοµοσχέδιο; Εξήντα τέσσερις!
Όχι χιλιάδες. Εξήντα τέσσερις µε τελεία και παύλα. Τις προσδιό-
ρισε µία-µία ο Υπουργός, µιλώντας και στην επιτροπή και σή-
µερα. Εξήντα τέσσερις προσλήψεις για διόρθωση αδικιών. 

Πόσα επιδόµατα δίνονται και ποιος είναι ο επιδοµατικός χαρα-
κτήρας; Το επίδοµα της ανθυγιεινής εργασίας για συµβασιού-
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χους της καθαριότητας, που σηµαίνει ίδια εργασία µε τους µόνι-
µους, άρα ίδια επιδόµατα. Αυτό καταγγέλλετε. 

Και ποια άλλη παροχή υπάρχει; Τα µέτρα ατοµικής προστα-
σίας. Σε ποια άρθρα του νοµοσχεδίου έγινε ονοµαστική αρνητική
αναφορά; Στα άρθρα 15, 18, 80 και 81 και µόνο σε αυτά. Και τι
ρυθµίζουν αυτά τα άρθρα; Την αποκατάσταση εργαζοµένων σε
αµιγείς δηµοτικές επιχειρήσεις που λύθηκαν –να έχουν δουλειά
οι άνθρωποι- τη δυνατότητα λειτουργίας δηµοτικών ραδιοσταθ-
µών –κάθε µη ιδιωτικό πρέπει να το αποφεύγουµε- την αποκατά-
σταση επιτυχόντων του ΑΣΕΠ που µπήκαν σε πίνακες
διοριστέων, αλλά ποτέ δεν δούλεψαν, γιατί έπρεπε να αποτελούν
µία διαρκή εφεδρεία οµήρων σε προεκλογικές υποσχέσεις και
σε εµπόριο ελπίδων. 

Όµως, γιατί η Αντιπολίτευση να είναι αντίθετη σε αυτές τις
ρυθµίσεις; Για µία ακόµη φορά, ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης ήταν ειλικρινής. Κόβοντας θέσεις εργασίας, παρο-
χές και επιδόµατα από εργαζόµενους µπορούµε να εξοικονοµή-
σουµε χρήµατα και να ελαφρύνουµε τη φορολογία, µας είπε.
Προς όφελος ποίου;

Αυτή είναι η καρδιά του δικού του success story, που αντανα-
κλά τη δική τους πολική φιλοσοφία και ιδεολογία. Είναι το πα-
ρελθόν, που προκαθορίζει και το µέλλον της πολιτικής τους.
Απολύσεις, διάλυση του δηµοσίου τοµέα, κόψιµο κάθε παροχής,
κατάρρευση της περίθαλψης, κατεδάφιση της κοινωνικής ασφά-
λισης, για να µειώσουµε δήθεν τις δαπάνες. Στην πραγµατικό-
τητα, για να βάλουµε στη θέση αυτών που θα κοπούν την ιδιωτική
πρωτοβουλία και το ιδιωτικό κέρδος. Για να προωθήσουµε την
εµπορευµατοποίηση κάθε κοινωνικής παροχής. Για την ανάπτυξη
τέτοιου είδους εκλογικής πελατείας συµφερόντων των ολίγων
απέναντι στις ανάγκες των πολλών.

Εάν µε αυτή την προεκλογική ατζέντα θα πάτε µέχρι το 2019,
µας κάνετε ευτυχείς. Διότι, από ό,τι αντιληφθήκαµε από τις συ-
χνές αναφορές, πρέπει να υπάρχει ένα εσωτερικό non paper 5,
που κατευθύνει την πολιτική σας στο δίπολο αυταπάτη-απάτη
του ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτό να πάτε µέχρι τις εκλογές και πραγµατικά
θα το χαρούµε. 

Σας ενοχλεί, ενδεχοµένως, αλλά εµείς προωθούµε µία άλλη
φιλοσοφία και ένα άλλο µοντέλο: Βελτίωση της θέσης των ευά-
λωτων κοινωνικών οµάδων, στήριξη της κοινωνίας, επάνοδο στην
κανονικότητα, βελτίωση των δεικτών της οικονοµίας, χωρίς όµως
άλλες περικοπές. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο τόσο πολύ επικρίνετε, δηµι-
ουργείται, κύριοι συνάδελφοι ένα ενιαίο πλαίσιο λειτουργίας και
αντιµετώπισης θεµάτων των ΟΤΑ και παράλληλα ρυθµίζονται
χρόνια προβλήµατα, που ταλαιπωρούν και το προσωπικό των
δήµων και τους πολίτες. 

Είναι σηµαντικό ότι αποσαφηνίζεται ο δηµόσιος και µη κερδο-
σκοπικός χαρακτήρας των ΔΕΥΑ και η ιδιότητά τους ως διαχει-
ριστών του νερού, το οποίο αντιµετωπίζεται ως δηµόσιο αγαθό.

Επίσης, µε όσα περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο, µεταξύ
άλλων αναγνωρίζεται, όπως είπα και πριν η ανθυγιεινή εργασία
και των συµβασιούχων, διευκολύνεται η υπηρεσία σε προβληµα-
τικές και άγονες περιοχές, µειώνεται η γραφειοκρατία στη λει-
τουργία των δηµοτικών υπηρεσιών µε τη δηµιουργία του
Μητρώου Πολιτών, διευκολύνεται ο πολίτης στην πρόσβασή του
σε αυτές τις υπηρεσίες, επιλύονται πολλά προβλήµατα δηµοτι-
κής λειτουργίας, διευκολύνονται τα χρεωµένα νοικοκυριά στην
τακτοποίηση των οφειλών τους προς τους δήµους. 

Είναι ένα καινούριο πλαίσιο, το οποίο θα συµπληρωθεί µε τον
διάλογο, που θα υπάρξει µε το καινούριο νοµοσχέδιο της µεταρ-
ρύθµισης για τον νέο αυτοδιοικητικό χάρτη, που, όπως είπε και
ο Υπουργός, θα το έχουµε περίπου το φθινόπωρο. 

Γι’ αυτό θα έχουµε πολλά να συζητήσουµε όταν θα έρθει η
ώρα του, όχι σήµερα. Σήµερα συζητάµε για άλλο νοµοσχέδιο,
για άµεσα προβλήµατα που πρέπει να επιλυθούν και σε αυτό θα
πρέπει να στεκόµαστε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι µένουν έξι συνάδελφοι να µιλή-
σουν και τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Με τη µεγαλύτερη

δυνατή ανοχή, αυτό δεν µας πάει µετά τις 19.00’.
Υπάρχει, όµως, η επισήµανση από τον κ. Γρηγοράκο και τον κ.

Συντυχάκη –και έχουν δίκιο- ότι είναι αναφαίρετο δικαίωµα του
οποιουδήποτε εισηγητή θέλει, να δευτερολογήσει. Αυτό είναι δε-
δοµένο. 

Εποµένως, θα έχουµε δευτερολογία για όσους εισηγητές θέ-
λουν και όσο πάει. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Απλώς, εάν
µπορούµε να µαζευόµαστε ως προς τον χρόνο, για να τελει-
ώσουµε όσο το δυνατόν γρηγορότερα. 

Η συνάδελφος κ. Ευαγγελία Βαγιωνάκη έχει τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Δεν θα µιλήσω για τον εκ-

πρόσωπο της Χρυσής Αυγής, της οποίας οι εγκληµατικές πρά-
ξεις ούτε ξεπλένονται, ούτε συµψηφίζονται και δεν θα απαντήσω
στον κ. Καραγκούνη για τα χρήµατα των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και των ΟΤΑ, τα οποία έχουν κατατεθεί στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος. 

Πιστεύω ότι είναι σε όλους γνωστό ότι τα χρήµατα αυτά είναι
στη διάθεση των φορέων αυτών και µάλιστα έχουν µπει εκεί µε
επιτόκιο 3,5% -µεγαλύτερο από αυτό που υπήρχε στο παρελθόν-
και βρίσκονται εκεί ακριβώς διότι κερδίζουν. 

Θα σταµατήσω µόνο στα θέµατα που αφορούν το νοµοσχέδιο.
Κυρίες και κύριοι, µετά από µία µακρά πορεία διαβούλευσης,

ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε µια ακόµα µεταρρυθµιστική
παρέµβαση της Κυβέρνησης στην προσπάθειά της να διευκολύ-
νει, να εξορθολογίσει την καθηµερινότητα των δήµων.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών φιλοδοξεί να αν-
τιµετωπίσει παθογένειες, αµφισηµίες και ανάγκες των ΟΤΑ. Επι-
διώκει να λύσει πάµπολλους κόµπους, που άφησαν άλυτους ή
περιέπλεξαν ακόµη περισσότερο οι προηγούµενες κυβερνήσεις.
Αυτό το µαρτυρούν και οι πολλές διατάξεις, εκατόν σαράντα τον
αριθµό.

Στη διάρκεια, βέβαια, των δύο τελευταίων ετών δεν είναι η
πρώτη φορά, που επιχειρούµε στοχευµένου θεσµικού χαρα-
κτήρα παρεµβάσεις στον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκηση, προ-
κειµένου αυτός να µπορεί να ανταποκριθεί στις σύγχρονες
ανάγκες. Όσοι έχουν υπηρετήσει, όµως, την τοπική αυτοδιοί-
κηση γνωρίζουν ότι πλείστες διατάξεις του σχεδίου νόµου ρυθ-
µίζουν πάγια αιτήµατα. 

Φυσικά και πρέπει να σταθούµε στο πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου και στην παρέµβαση εκσυγχρονισµού της λειτουργίας
των εκατόν τριάντα δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και απο-
χέτευσης που εξυπηρετούν τον µισό πληθυσµό της χώρας. 

Μετά από τριάντα επτά και πλέον χρόνια εφαρµογής του
ν.1069/1980, µε τον οποίο τέθηκε σε ισχύ το πλαίσιο λειτουργίας
των ΔΕΥΑ -ανάµεσα σε αυτές και η ΔΕΥΑ Χανίων, από τις πρώτες
που ιδρύθηκαν πανελλαδικά- είναι, νοµίζω, καιρός να επικαιρο-
ποιηθεί µε συνολικό τρόπο η θεσµική και λειτουργική τους ανα-
βάθµιση, η οποία επιτυγχάνεται τόσο µέσα από την αναγνώριση
του µη κερδοσκοπικού τους χαρακτήρα, όσο και µε την αποµά-
κρυνση της δυνατότητας διάλυσής τους µέσω συγκυριακών πλει-
οψηφιών, µε τη διόρθωση προβληµάτων που αφορούν τη
λειτουργία και τις αποφάσεις των διοικήσεων των ΔΕΥΑ, καθώς
και άλλα ζητήµατα. Όλα αυτά, από κοινού µε την κατάργηση της
αναστολής προσλήψεων προσωπικού, πιστεύω πως αποτελούν
ανάσες για όλες τις ΔΕΥΑ της χώρας.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αντιµετωπίζονται δεκά-
δες ζητήµατα. Τα περισσότερα από αυτά έχουν προταθεί από
τους ίδιους τους εκπροσώπους και τους εργαζόµενους των ΟΤΑ.
Ενδεικτικά αναφέρω τα εξής:

Αντιµετωπίζονται ζητήµατα σχετικά µε τη λύση επιχειρήσεων
των ΟΤΑ και σοβαρές εκκρεµότητες, που δηµιουργούνται σε
σχέση µε την περιουσία και το προσωπικό τους.

Διασφαλίζεται η συνέχιση προγραµµάτων και η αξιοποίηση
πόρων και χρηµατοδοτικών εργαλείων, που πρέπει να κατευθυν-
θούν στην αυτοδιοίκηση.

Προστατεύεται και διευκολύνεται η λειτουργία βασικών κοινω-
νικών δοµών µε ειδική µέριµνα για παραµεθόριους και µικρούς
νησιωτικούς ή ορεινούς δήµους.

Ρυθµίζονται οφειλές µεταξύ ΟΤΑ και νοµικών προσώπων,
καθώς και αυτών προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων.

Παρέχεται η δυνατότητα εξόφλησης ληξιπρόθεσµων οφειλών
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στους ΟΤΑ, όπως πρόστιµα, κλήσεις, τέλη, εισφορές, µε απαλ-
λαγή προσαυξήσεων και τόκων έως και εκατό δόσεις.

Εισάγονται ρυθµίσεις για την ατοµική προστασία και την υγεία
και ασφάλεια των εργαζοµένων, διευρύνονται οι δικαιούχοι του
επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας, ενώ προβλέ-
πονται κυρώσεις σε δηµοτικές αρχές και νοµικά πρόσωπα που
δεν τηρούν τη σχετική νοµοθεσία. 

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αποκαθίστανται αδικίες που
παρήγαγαν δυσµενή αποτελέσµατα για τους εργαζόµενους, οι
οποίοι είχαν υποστεί διακριτική µεταχείριση, ενώ ρυθµίζονται εκ-
κρεµή ζητήµατα παλαιών προκηρύξεων προσλήψεων, οι οποίες
ουδέποτε είχαν ολοκληρωθεί.

Βελτιώνεται το καθεστώς εκτέλεσης έργων µε αυτεπιστασία
και µε συγκεκριµένες διατάξεις διασφαλίζεται η προστασία της
υγείας και της ασφάλειας των εργαζοµένων.

Στο πρώτο κεφάλαιο του τέταρτου µέρους θεσµοθετείται το
µητρώο πολιτών το οποίο έρχεται να συνδυάσει δύο βάσεις δε-
δοµένων, του ληξιαρχείου και του δηµοτολογίου, ενισχύοντας
την αποτελεσµατικότητα όχι µόνον των ΟΤΑ, αλλά πιστεύω και
του συνόλου των φορέων του δηµοσίου.

Επίσης, τροποποιείται το π.δ. 115/2014 και συστήνεται νέα Ει-
δική Γραµµατεία Ιθαγένειας, στην οποία εντάσσεται η υπάρ-
χουσα Διεύθυνση Ιθαγένειας για µια πιο αποτελεσµατική
διαχείριση των προβληµάτων.

Τέλος, δηµιουργείται Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, ώστε η διαχείριση των πόρων, της περιουσίας
και των αναπτυξιακών εργαλείων να γίνεται µε αποτελεσµατικό
τρόπο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ και
στη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία σε αντίθεση
µε άλλα κόµµατα, που παρά τις επιµέρους αντιρρήσεις προχώ-
ρησαν σε γόνιµο διάλογο -και είναι θετικό αυτό- δυστυχώς για
ακόµα µία φορά σε αγαστή συνεργασία µε τα ΜΜΕ επιχείρησε
να αποδοµήσει πλήρως το νοµοσχέδιο.

Πραγµατικά µου προκαλεί εντύπωση η στάση της. Αλήθεια,
αυτά που λένε τα συζητάνε µε τους ανθρώπους στις τοπικές κοι-
νωνίες; Πώς αλλιώς να κατανοήσω γιατί ενοχλεί να µπορεί ένας
µικρός νησιωτικός ή ορεινός δήµος να αποφασίζει να εξασφαλί-
ζει σίτιση και στέγαση στον γιατρό, στον πυροσβέστη, στον δά-
σκαλο; Πώς αλλιώς να κατανοήσω γιατί ενοχλούν τα µέτρα
ατοµικής προστασίας να τα παίρνουν όχι µόνον οι µόνιµοι στην
καθαριότητα, αλλά και οι συµβασιούχοι; Πώς να κατανοήσω γιατί
ενοχλεί η δηµιουργία Μητρώου Πολιτών; Να υποθέσω ότι δεν θέ-
λουν να απαλλαγούν οι πολίτες από άχρηστη και χρονοβόρα
γραφειοκρατία; Είναι, άραγε, ρουσφέτι η πρόσληψη αυτών που
πέτυχαν σε διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ και δεν προσλήφθηκαν
ποτέ, γιατί διόριζαν από το παράθυρο τα δικά τους παιδιά;

Αλήθεια, τι λένε; Να µην ακολουθήσουµε τον νόµο, που δε-
σµεύει την πολιτεία έναντι των αποφάσεων του ΑΣΕΠ. Και αυτά
τα λένε οι δήθεν τοποτηρητές της νοµιµότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Αυτά θα έλεγα ότι είναι σε αντίθεση µε τα όσα ειπώθηκαν και
τη θετική στάση των φορέων –ειπώθηκε προηγούµενα και από
άλλους συναδέλφους- και θα ήθελα για άλλη µία φορά να υπο-
γραµµίσω ότι σε ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης αποτυπώθηκε
ευρεία συναίνεση σχετικά µε τη συντριπτική πλειοψηφία των δια-
τάξεων και αυτό είναι πολύ θετικό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Σταµπουλή από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, δεν είχα

σκοπό να ασχοληθώ µε το µεγάλο πολιτικό κάδρο, την έξοδο
στις αγορές, τη βελτίωση των οικονοµικών δεικτών, την πραγµα-
τική δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Ακούγοντας, όµως, για άλλη µία φορά το παραµύθι των χαµέ-
νων 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή, του 55% του ΑΕΠ -185
δισεκατοµµύρια είναι το ΑΕΠ της χώρας τα τελευταία χρόνια-,

µέσα στα δύο χρόνια που κυβερνά ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ και οι
Οικολόγοι, δεν µπορώ παρά να ρωτήσω τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας πώς θα του φαινόταν αν κατε-
βαίνοντας από το Βήµα ισχυριστώ ότι στραµπούληξα το πόδι µου
επειδή µε στραβοκοίταξε και ζητώ να µε αποζηµιώσει για τα χρή-
µατα, που θα έπαιρνα από ένα συµβόλαιο που θα έκανα τις επό-
µενες ηµέρες µε το NBA; Ανέκδοτο; Ε, µόνο µε ανέκδοτο µπορεί
να απαντηθεί πια το ανέκδοτό σας για τα 100 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Το νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα αντιµετωπίζει µια σειρά
από χρονίζοντα θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και µάλιστα
σε εναρµόνιση µε τα αιτήµατα εκείνων των οµάδων, των συλλο-
γικοτήτων, των πολιτών εν τέλει που στην καθηµερινότητά τους
ταλαιπωρούνται από την υπάρχουσα κατάσταση. Αυτό λέγεται
δηµοκρατική ευαισθησία. Χρειάζεται πολύ θράσος για να χαρα-
κτηρίζεται ρουσφέτι και µαυρογιαλουρισµός από τους βασιλιά-
δες του ρουσφετιού και τους διδάκτορες του µαυρογιαλουρι-
σµού, που η πολιτεία τους επί πάρα πολλές δεκαετίες -και εδώ
πρέπει να επισηµάνω ότι αποτελεί απαράδεκτη ύβρι τα φαινό-
µενα αυτά να συνδυάζονται µε τη Μεταπολίτευση, διότι όπως θυ-
µούνται οι παλαιότεροι και µπορούν εύκολα να πληροφορηθούν
οι νεότεροι κάθε άλλο παρά άγνωστα ήταν και στην περίοδο της
δικτατορίας και στην προδικτατορική εποχή- επέφερε την οικο-
νοµική κατάρρευση την οποία η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ-Οικο-
λόγων κλήθηκε να αντιµετωπίσει το 2015.

Με τις πρώτες διατάξεις του νοµοσχεδίου εκσυγχρονίζεται
και επικαιροποιείται η νοµοθεσία, που αφορά τις Δηµοτικές Επι-
χειρήσεις Υδρευσης και Αποχέτευσης. Αποµένουν αρκετά βή-
µατα για τη δηµιουργία των οργανισµών εκείνων που θα κάνουν
ολοκληρωµένη διαχείριση των υδάτων ανά λεκάνη απορροής. 

Όµως, σε κάθε περίπτωση, αποµακρύνεται στο άπειρο η προ-
οπτική ιδιωτικοποίησης της ύδρευσης και αυτό αποτελεί ένα
ακόµη ανοµολόγητο αγκάθι, που εξηγεί τη µήνιν των οπαδών του
λιγότερου κράτους κατά του νοµοσχεδίου.

Τη µήνιν της Αντιπολίτευσης προκαλεί, επίσης, κάθε διάταξη
που προστατεύει δικαιώµατα εργαζοµένων, από το ίδιο το δι-
καίωµα στην εργασία για τους επιτυχόντες και επιτυχούσες σε
κρατικό διαγωνισµό και όχι κατόπιν ενεργειών κάποιων, όπως και
για όσους εργάζονται σε δηµοτική επιχείρηση που κλείνει, µέχρι
το δικαίωµα σε µια µικρή βελτίωση των αποδοχών ή και στην
αποζηµίωση για οφειλόµενα και µη προσφερθέντα µέσα ατοµι-
κής προστασίας.

Όµως, η µέγιστη κατακραυγή επιφυλάσσεται στη διάταξη που
προστατεύει εκείνους τους εργαζόµενους οι οποίοι αρνήθηκαν
να συµπράξουν στην τροφοδότηση της καρµανιόλας των απο-
λύσεων που είχε στήσει ο τότε Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και νυν Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι η
αλληλεγγύη µεταξύ των εργαζοµένων ενέχει τη µέγιστη απαξία
για τους οπαδούς του ανταγωνισµού, «όλων εναντίον όλων», που
συκοφαντικά συγχέουν αυτούς τους εργαζόµενους µε επίορκους
και κατόχους ψεύτικων τίτλων, όταν στους κόλπους των εν λόγω
θιασωτών της αριστείας η αναρρίχηση κατόχων ψεύτικων τίτλων
συνεχίζεται απρόσκοπτη, τουλάχιστον, όσο αντέχει το «µέσο»
τους.

Χρειάζεται πολλή φαντασία για να βρει κάποιος λόγους να επι-
κρίνει τις διατάξεις για τη δηµιουργία Μητρώου Πολιτών, που
ενοποιούν και εκσυγχρονίζουν την τήρηση στοιχείων από Δηµο-
τολόγια και Ληξιαρχεία, προσδιορίζουν την πρόσβαση, αλλά και
τη χρήση τους από τους πολίτες, όπως και τον δικαστικό έλεγχο,
όταν απαιτείται.

Όσο για τις διατάξεις της Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγένειας
χρειάζεται όχι φαντασία, αλλά σαδισµός για να τις επικρίνει κα-
νείς, ζητώντας στην ουσία να διατηρηθεί το σηµερινό διοικητικό
καθεστώς, που τιµωρεί όσα παιδιά γεννήθηκαν σε αυτή τη χώρα
από γονείς που µε τη σκληρή τους εργασία για χρόνια στήριξαν
την ανάπτυξή της, αποτελώντας σηµαντικότατο κοµµάτι της ερ-
γατικής της τάξης και αιµοδότησαν τα ασφαλιστικά της ταµεία
µε τις εισφορές τους και το δηµόσιο ταµείο µε τα παράβολά
τους, το ύψος των οποίων ήταν ίσο µε τα εισοδήµατα από τη φο-
ρολογία των εφοπλιστών κάποιες χρονιές, τιµωρεί αυτά τα παι-
διά που δεν γνώρισαν και δεν θέλουν να έχουν καµµιά άλλη
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πατρίδα.
Με τη νέα ρύθµιση υπάρχει ελπίδα να πάρουν την ιθαγένεια

σε εύλογο χρόνο, ώστε να µη κινδυνεύουν σε κάθε τους βήµα να
συλληφθούν σαν µετανάστες χωρίς χαρτιά ή να στερούνται τη
δυνατότητα να συµπληρώσουν µηχανογραφικό για την τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση.

Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ σε τρεις τροπολογίες.
Πρώτα σ’ αυτή, που αφορά την παράταση της λίστας των επιλα-
χόντων πυροσβεστών πενταετούς θητείας του 2011, από την
οποία επιλέγονται επιπλέον οι αναγκαίοι εποχικοί. Μιλούµε για
ανθρώπους µε πολυετή εµπειρία που όποτε καλούνται -και ας
ευχηθούµε τα αποτελέσµατα της κλιµατικής αλλαγής που άρχι-
σαν να διαφαίνονται, να µη µας αναγκάσουν να καλούµε όλο και
περισσότερους- προσφέρουν σηµαντικότατες υπηρεσίες και
στην αστική και στη δασική πυρόσβεση. Τους αξίζει να συνεχί-
σουν να το κάνουν.

Επίσης, οι δυο τροπολογίες που εισηγήθηκε η Αναπληρώτρια
Υπουργός Εργασίας, δίνουν νέα ώθηση σε παρεµβάσεις πολύ
σηµαντικές, ήδη νοµοθετηµένες και δροµολογηµένες. Στηρίζον-
ται οι µονάδες κοινωνικής φροντίδας µε προσωπικό και άλλων
ειδικοτήτων, διασφαλίζεται η χρηµατοδότηση και λειτουργία του
«Βοήθεια στο Σπίτι» για άλλον έναν χρόνο, ώσπου να βρεθεί ορι-
στική λύση, επιχορηγούνται από τις περιφέρειες ειδικά πιστοποι-
ηµένοι φορείς του Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας,
καταβάλλονται πρόσθετες αµοιβές εργασίας στο προσωπικό των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου του Υπουργείου -οφειλό-
µενα νυχτερινά και εξαιρέσιµες- και διευκολύνονται οι µετακινή-
σεις ατόµων µε αναπηρία στους πιστοποιηµένους φορείς του
Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επιπλέον, κινούνται οι διαδικασίες, που θα επιτρέψουν την

προσωρινή µετεγκατάσταση ειδικών κοινωνικών οµάδων, κατά
προτεραιότητα Ροµά, από εξαθλιωµένους καταυλισµούς σε χώ-
ρους που πληρούν τις προϋποθέσεις υγιεινής και αξιοπρεπούς
διαβίωσης, σύµφωνα µε τις προτάσεις οικείων δήµων και υπό την
εποπτεία της Επιτροπής Προσωρινής Μετεγκατάστασης Ειδικών
Κοινωνικών Οµάδων, ενός οργάνου συντονισµού των συναρµό-
διων Υπουργείων και µε την κάλυψη της δαπάνης από εθνικούς
και ευρωπαϊκούς πόρους.

Με αυτή την τροπολογία προωθείται η υλοποίηση της εθνικής
στρατηγικής για την κοινωνική ένταξη των Ροµά, ώστε να εξαλει-
φθεί το φαινόµενο να διαβιούν συµπολίτες µας σε εξαιρετικά
ακατάλληλες συνθήκες, που τροφοδοτούν τα στερεότυπα εναν-
τίον τους και παρεµποδίζουν την κοινωνική τους ένταξη, αλλά
και την κινητικότητα της νέας γενιάς. Επίσης, δεν µπορώ να φαν-
ταστώ αιτία για να µην ψηφισθεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού κ. Γεώργιος
Αµυράς έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψει η αγαπητή συνάδελφος, η κ. Σταµπουλή, να

της δώσω εγώ την απάντηση στο ερώτηµα που διατύπωσε, αν
την έβλεπε κάποιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και εκείνη
πάθαινε ένα στραµπούληγµα στο πόδι της, ποιος θα έφταιγε.
Είναι απλά τα πράγµατα: Εσείς θα ήσασταν άτυχη και εκείνος θα
ήταν γκαντέµης. Έτσι είναι η ζωή. Είναι απλά τα πράγµατα σε
αυτή τη ζωή. Γιατί το λέω αυτό;

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Δεν ήταν αυτή η ερώτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Διότι ο ισχυρισµός για την απώλεια στην

ελληνική οικονοµία της τάξεως των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
κατά τη «Βαρουφακιάδα», δεν έγινε από ανεύθυνα χείλη, ούτε
είναι ένα επιχείρηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι η
υπεύθυνη τοποθέτηση του Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, της
Τράπεζας της Ελλάδας, του κ. Στουρνάρα. Μήπως τώρα σας ξι-
νίζει ο κ. Στουρνάρας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εµένα πάντα µου ξίνιζε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι τώρα ε; Από παλιά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Μόνο τώρα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: «Μόνο τώρα;» λέτε, κύριε Υπουργέ; Το

δικό του οµόλογο, όµως, ρολάρατε χθες και βγήκαµε στις αγο-
ρές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Του πατέρα του ήταν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα ήθελα, αγαπητέ κύριε Σκουρλέτη,
ένα σχόλιο από σας, να ακούσω πραγµατικά την τοποθέτησή σας
για την έξοδό µας στις αγορές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Έκανα πριν, αλλά µπορεί να το ξανακάνω για χάρη σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να το κάνετε για χάρη µου. Ευχαριστώ
πολύ. Ήµουν στην επιτροπή.

Αν πω εγώ ότι η έξοδος ήταν στηµένη, αν πω ότι η έξοδος ήταν
ακριβή, θα συµφωνήσετε; Δεν θα συµφωνήσετε. Αν πω ότι το
φθινόπωρο έρχεται νέο µνηµόνιο, τι θα πείτε; «Τι είστε; προφή-
της;» Συµφωνώ µέχρι εδώ.

Αν σας πω ότι η έξοδος στις αγορές έγινε µόνο για συµβολι-
σµό και όχι για ουσία, διότι υπάρχουν δύο σηµαντικές δυσκολίες;
Η πρώτη είναι ότι όλοι οι ποιοτικοί δείκτες για την οικονοµία
έχουν καταπέσει σε σχέση µε την τελευταία φορά που βγήκαµε
στις αγορές και η δεύτερη είναι ότι η έξοδό µας στις αγορές εξυ-
πηρετεί προεκλογικές σκοπιµότητες της κ. Μέρκελ, η οποία θα
ισχυρισθεί προς την ευρωπαϊκή κοινή γνώµη ότι δεν θα δανείσει
άλλο τους Έλληνες. Αν σας τα πω αυτά, τι θα µου απαντήσετε;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ότι κινδυνολογείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ότι κινδυνολογώ, κυρία Βάκη.
Κυρία Βάκη, την πατήσατε. Μόλις σας διάβασα τη δήλωση του

κ. Σκουρλέτη για την έξοδο της Ελλάδας στις αγορές, του 2014.
Και εγώ θα πω ότι είχε δίκιο. Έπεσε µέσα, έστω και µε τρία χρό-
νια διαφορά, µε τρία χρόνια καθυστέρηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όχι για τη Μέρκελ. Στα υπόλοιπα κάτι προσθέσατε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Καµµία σχέση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι για τη Μέρκελ; Πέσατε έξω για τη

Μέρκελ; Στα υπόλοιπα πέσατε µέσα;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν είχα πει για τη Μέρκελ. Τα υπόλοιπα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν είχατε πει για τη Μέρκελ; Παίρνω

από τη «REAL NEWS» τις δηλώσεις σας. Να τη διώξω τη Μέρκελ.
Ας δούµε τα υπόλοιπα τρία βασικά στοιχεία των ισχυρισµών σας.

Πράγµατι, η έξοδός µας στις αγορές είναι ακριβή, διότι το επι-
τόκιο που πετύχαµε είναι 4,625%, όταν το επιτόκιο των δανείων
των µνηµονίων είναι 1,5%. Οι ξένοι τοκογλύφοι, όπως συνηθίζε-
ται να αποκαλούνται, µας δανείζουν µε 1,5%. Η αγορά έξω µας
δάνεισε µε 4,6%.

Πάµε να δούµε το δεύτερο στοιχείο, για να κάνω και µια αντι-
παραβολή των όσων έλεγε ο κ. Σκουρλέτης το 2014 και του τι
ισχύει σήµερα. Οι ποιοτικοί δείκτες της οικονοµίας δεν έχουν επι-
δεινωθεί; Δεν πέσαµε πάλι στην ύφεση τη διετία 2015-2016;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όχι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πέσαµε, Υπουργέ µου. Μην αµφισβη-
τούµε τα επίσηµα στοιχεία.

Αφήνω την κ. Μέρκελ. Θέλω να πω, δηλαδή, ότι το Μαξίµου
πανηγύρισε, θεωρώντας ότι ένας τεχνικός στόχος, όπως είναι η
έξοδος στις αγορές, επετεύχθη. Εκεί που -πώς να το πω;- πετρο-
βολούσατε, τώρα χαϊδεύετε, όπως και το αντίθετο, βέβαια. Το
ίδιο συνέβη και µε τον κ. Βαρουφάκη. Από εκεί που ήταν asset
της Κυβέρνησης, τελικά λίγο-πολύ έχει γίνει γραφικός. Και εδώ
θέλω πάλι τον κ. Σκουρλέτη να κάνει ένα σχόλιο και να µου λύσει
την απορία: Τον Μάρτιο του 2015, όταν παρουσίαζε ο κ. Βαρου-
φάκης στο Υπουργικό Συµβούλιο το δικό του σχέδιο για το πα-
ράλληλο πρόγραµµα, που τελικά έγινε παράλληλο νόµισµα,
εσείς, κύριε Σκουρλέτη, τι εικόνα είχατε αποκοµίσει από εκείνη
την παρουσία του στο Υπουργικό Συµβούλιο;

Σας είχε βρει σύµφωνο η προοπτική του παράλληλου τρόπου
πληρωµής ή του παράλληλου νοµίσµατος, για να το πούµε απλά;
Ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι έχουµε µνηµόνιο,
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αλλά χωρίς λεφτά. Το ξέρουµε αυτό. Να µην µπω στον πειρασµό
να ζητήσω άλλο ένα σχόλιο του κ. Σκουρλέτη γι’ αυτό που είχε
πει πάλι το 2014, ότι η έξοδος στις αγορές αποδυναµώνει το αί-
τηµα για διαγραφή του χρέους. 

Ισχύει αυτό, κύριε Σκουρλέτη; Η έξοδος στις αγορές µάς βγά-
ζει από τον στόχο µας -τότε µιλούσατε για διαγραφή χρέους,
τώρα πάει η διαγραφή- για µια καλύτερη διευθέτηση του χρονι-
κού ορίζοντα αποπληρωµής του χρέους και της αποσυµπίεσης
των επιτοκίων; Ισχύει ή όχι; Γιατί έγινε η έκδοση του οµολόγου; 

Πρώτα απ’ όλα, εγώ θεωρώ, βεβαίως, θετικό ότι η Ελλάδα
βγήκε στις αγορές. Το βρίσκω θετικό. Δεν έχω πρόβληµα να το
πω, όπως το έλεγα και το 2014 για την τότε κυβέρνηση. Έλεγα
ότι πολύ καλά έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά και δοκίµασε τα αν-
τανακλαστικά των αγορών σε σχέση µε τις αντοχές και την προ-
οπτική της ελληνικής οικονοµίας. Όµως, η αλήθεια είναι ότι η
έκδοση του οµολόγου χθες δεν σηµατοδοτεί σώνει και καλά -δυ-
στυχώς, θα έλεγα εγώ- την απεξάρτηση της χώρας από τα µνη-
µόνια. 

Σας θυµίζω ότι από 1-1-2019, δηλαδή σε λιγότερο από ενάµισι
χρόνο από τώρα, οι συντάξεις θα µειωθούν κατά 18%.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Όχι όλες. Μην
κινδυνολογείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι όλες. Μάλιστα. Όµως, οι συντάξεις
στη βασική τους πλειονότητα θα µειωθούν κατά 18%.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Αυτό είναι παρα-
πληροφόρηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μήπως αµφισβητείτε και πάλι ότι θα κα-
ταπέσει το αφορολόγητο σε τέτοια όρια, έτσι ώστε ένας µισθω-
τός που κερδίζει σήµερα 500 ευρώ τον µήνα, λόγω της πτώσης
του αφορολογήτου ορίου -δηλαδή, του έξτρα µνηµονίου Τσίπρα-
Καµµένου- θα φορολογηθεί για µία χρονιά µε 650 ευρώ; Θα
χάσει, δηλαδή, κάτι παραπάνω από έναν µισθό τον χρόνο ο µι-
σθωτός των 500 ευρώ, από φορολόγηση που έχει την υπογραφή
Τσίπρα-Καµµένου. Δεν πιστεύω να το αµφισβητείτε και αυτό.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εγώ σας λέω ότι η προσφυγή στις αγορές δεν
είναι το χαπάκι που µας λύνει τα προβλήµατα. Εάν δεν φτιάξουµε
ένα ελληνικό δηµόσιο που να είναι αποτελεσµατικό, που να δίνει
την προτεραιότητα στις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις, µε κανό-
νες και διαφάνεια, όπως γίνεται σε όλες τις πολιτισµένες χώρες
της Ευρώπης και όλου του κόσµου, τότε ο δρόµος µας θα είναι
δύσκολος. Όσα οµόλογα και να βγάλουµε, δεν θα βγούµε από
την πηγάδα. 

Πάντως, οι αντιφατικές δηλώσεις των κυβερνητικών στελεχών
για την οικονοµία, για την έξοδο από τα µνηµόνια και την είσοδο
ξανά στις αγορές είναι µία χαρακτηριστική σκηνή, θα έλεγα, από
τη γενικότερη σύγχυση που βιώνει ο ΣΥΡΙΖΑ πάνω στο θέµα
αυτό. 

Όµως, αυτό που εγώ πραγµατικά δεν συγχωρώ είναι όταν η
Κυβέρνηση αρχίζει να πετροβολά µε άκοµψο τρόπο -να µου πεις,
άµα πετροβολάς, δεν υπάρχει κοµψός τρόπος- τη δικαιοσύνη.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ε, όχι και τη δικαιοσύνη!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ε, όχι; Μάλιστα. Θα επικαλεστώ και πάλι

πρόσφατες δηλώσεις του κ. Σκουρλέτη. 
Κύριε Σκουρλέτη, είναι δικό σας το νοµοσχέδιο, γι’ αυτό έχω

ανατρέξει σε εσάς και στο τι λέγατε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Για το νοµοσχέδιο θα

µιλήσετε καθόλου;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα έρθω και σε αυτό. 
Ο κ. Σκουρλέτης, λοιπόν, έκανε λόγο για κύκλους της δικαιο-

σύνης, οι οποίοι αντιπολιτεύονται την Κυβέρνηση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ολόκληρη να τη διαβάσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα µου τη διαβάσετε εσείς. Εγώ έχω

µόνο αυτό το κοµµάτι που µε ενδιέφερε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα σας τη θυµίσω εγώ µετά, κύριε Αµυρά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Να µου απαντήσετε, κύριε Υπουργέ. 
Το Μαξίµου έκανε ένα βήµα παραπάνω…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ντροπή! Επιλε-

κτικά κοµµάτια; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, γιατί αντιδράτε µε αυτόν τον τρόπο;

Δεν σας είδα να αντιδράτε µε αυτόν τον τρόπο, αγαπητή συνά-
δελφε, όταν υπογράφατε και ψηφίζατε εσείς την υποθήκευση
του συνόλου των περιουσιακών στοιχείων της χώρας για έναν
αιώνα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κάνετε λάθος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πού ήταν εκεί η αγωνιστικότητά σας;

Όµως, η ψήφος µιλά περισσότερο από οτιδήποτε άλλο. 
Σας έλεγα ότι το Μαξίµου πήγε λίγο πιο πάνω την ένταση µε

τη δικαιοσύνη, λέγοντας ότι οι δικαστικές ενώσεις εκπροσωπούν
την Αντιπολίτευση. 

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Πού αποσκοπούσε ο διο-
ρισµός της κ. Θάνου στο Νοµικό Γραφείο του Πρωθυπουργού;
Δεν είναι µία έµµεση πολιτικοποίηση της δικαιοσύνης; 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι στα περισσότερα ευρωπαϊκά
κράτη, όταν οι δικαστικοί αποχωρούν από την υψηλή σκάλα της
ιεραρχίας της δικαιοσύνης, δεν µπορούν για πέντε έτη να ανα-
λάβουν καµµία, µα καµµία εργασία, διότι έχουν έναν πλούτο εµ-
πειρίας και γνώσης. Το ελληνικό κράτος, η ελληνική κοινωνία έχει
επενδύσει σε αυτούς και σε εµπιστοσύνη και σε χρήµα και σε
χίλια δυο. Αυτά είναι ασύµβατα πράγµατα µεταξύ τους. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, στην άκρη τη δικαιοσύνη να κάνει τη
δουλειά της και ας σεβαστούµε τη διάκριση των εξουσιών. Άλλο
η νοµοθετική εξουσία που είµαστε εµείς εδώ, άλλο η εκτελεστική
που είναι η Κυβέρνηση και άλλο η δικαστική.

Θα σχολιάσω τώρα κάποια πράγµατα του νοµοσχεδίου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θέλω να µείνω

στην τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος για τα δασικά
και τα οικοδοµικά. Σας είχαµε προειδοποιήσει από το Βήµα της
Βουλής κατά τη συζήτηση του ν.4467/2017, πριν από λίγους
µήνες -εµείς τον είχαµε καταψηφίσει εκείνο τον νόµο- ότι ενδε-
χοµένως θα υπάρξει ζήτηµα έγερσης κρατικών ενισχύσεων από
την πλευρά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Δυστυχώς, επαληθευ-
τήκαµε. 

Τότε, σας είχα πει -και είχα καταθέσει εδώ στα Πρακτικά αυτό
το έγγραφο, το οποίο ελπίζω κάποιοι συνάδελφοι να πήραν- για
την ανάλυση που είχε κάνει η πολιτική υπεύθυνη του Τοµέα Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρώπινων Δικαιωµάτων του Ποτα-
µιού, η έγκριτη νοµικός κ. Γιάννα Παναγοπούλου. Τότε, λοιπόν,
λέγαµε, «Προσέξτε, γιατί βλέπουµε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να
έρχεται κατά πάνω µας». Και να, που ήρθε. Με έγγραφο της Γε-
νικής Διεύθυνσης Γεωργίας της Κοµισιόν -και απευθύνεται στην
Ελληνική Αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης- µε τίτλο
«Σχέδιο δασικής νοµοθεσίας», λέει ξεκάθαρα: «Βάσει των πλη-
ροφοριών που έχουµε στη διάθεσή µας…» -λένε οι Ευρωπαίοι
Επίτροποι Γεωργίας- «…η Επιτροπή δεν µπορεί να αποκλείσει ότι
αυτά τα µέτρα που ψηφίσατε και που τώρα επαναλαµβάνονται
µε αυτή την τροπολογία, περιέχουν στοιχείο κρατικής ενίσχυσης
η οποία δύσκολα θα µπορούσε να δικαιολογηθεί.»

Επί της συζητούµενης, λοιπόν, τροπολογίας, εµείς λέµε ότι θα
πρέπει οπωσδήποτε να την αποσύρετε, διότι µεταξύ άλλων δίνει
τη δυνατότητα έκδοσης οικοδοµικής άδειας, ακόµα κι όταν ο δα-
σικός χάρτης είναι προσωρινός. Δεύτερον, επεκτείνει τις αντι-
συνταγµατικές ρυθµίσεις του ν.4467/2017 -που εµείς δεν
ψηφίσαµε- για χωρίς όρους επεµβάσεις στην εκχερσωµένη δα-
σική γη. Αυτό είναι πρόβληµα. Τρίτον, επιτρέπει, κατά παράβαση
του Συντάγµατος, την άρση αναδασωτικών πράξεων και στις πε-
ριπτώσεις δασών που δηµιουργήθηκαν επί αγρών µεταξύ των
ετών 1945 έως 2017 και εκχερσώθηκαν. 

Επιπλέον, επαναφέρει µία καταλυτική, θα έλεγα, υποβάθµιση
των Επιτροπών Δασολογίου που συστήνονται σε επίπεδο προ-
ϊσταµένου, όσο και σε επίπεδο λοιπών µελών της Επιτροπής,
όπως επίσης περιπλέκει περαιτέρω το ζήτηµα της σύγχυσης δια-
δικασιών µεταξύ των δασικών χαρτών του Κτηµατολογίου και του
Δασολογίου. 

Τέλος, προβλέπει την παράταση προθεσµιών νοµιµοποίησης
παράνοµων εγκαταστάσεων -αυθαιρέτων δηλαδή- σε δάση και
δασικές εκτάσεις, κατά παράβαση του άρθρου 117 του Συντάγ-
µατος -που θα έπρεπε να το έχουµε ευαγγέλιο- µε οριζόντιο
τρόπο και χωρίς κανένα δασολογικό κριτήριο. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλώ να µελετήσετε σε
βάθος την τροπολογία.
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Κύριε Υπουργέ, έχω την αίσθηση ότι είναι µία τροπολογία που
µάλλον έχει ξεφύγει από το ραντάρ σας. Δεν µπορώ να δεχτώ
ότι εσείς σε αυτό το νοµοσχέδιο θα δεχτείτε µια τροπολογία η
οποία κάνει άνω-κάτω το Σύνταγµα -δεν µου αρέσει να χρησιµο-
ποιώ άλλες εκφράσεις κλισέ- και ανοίγει τον δρόµο να σκεφτούν
όλοι αυτοί οι αυθαιρετούχοι που έχτισαν σε ρέµατα, δάση και
αρχαιολογικούς χώρους, «Και πάλι ωραίοι είµαστε, δεν µας πει-
ράζει κανείς, έχουµε τον τρόπο µέσω αυτής της τροπολογίας να
τα κάνουµε όλα νόµιµα και ωραία».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Δανέλλης ήταν πραγµατικά
άκρως αναλυτικός και δηµιουργικός στην κριτική και την τοπο-
θέτησή του για το σχέδιο νόµου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το άρθρο 15 για τις
αναπτυξιακές εταιρείες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
εµπεριέχει πολλούς κινδύνους να επιστρέψουν εταιρείες που,
ούτως ή άλλως, µόνο αναπτυξιακές δεν ήταν. Πώς µπορεί να
είναι αναπτυξιακή µία εταιρεία η οποία είναι καταχρεωµένη και
η οποία κλείνει διότι δεν έχει να πληρώσει ούτε τους µισθούς
της; Τι σόι ανάπτυξη θα κάνει αυτή σε έναν δήµο; 

Επίσης, όσον αφορά τα άρθρα 80, 81 και 82, επίσης εκφράζω
την αντίθεσή µου και θα τα καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ. Θα είµαι όλος αυτιά να ακούσω τις απαντήσεις
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο επί προ-
σωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα το κάνετε τώρα;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αν δεν πάρω τώρα τον λόγο επί προσωπικού, κύριε Πρό-
εδρε, πότε θα το κάνω; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν σας προσέβαλα, κύριε Υπουργέ. Δεν
ήταν προσωπική επίθεση.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ήταν προσωπική αναφορά. Θα ήθελα να διευκρινίσω κά-
ποια πράγµατα τα οποία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θα το κάνετε
µετά;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μπορεί και να µην το κάνω. Θα το κάνω τώρα να τελειώνω.
Επ’ ολίγον θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει. Εξάντλησε
το φάσµα της πολιτικής αντιπαράθεσης ο κ. Αµυράς βέβαια. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Βέβαια, ο κ. Αµυράς προφανώς είχε άλλες δουλειές και
δεν ήταν εδώ. Θα ήταν απασχοληµένος σε κάποια επιτροπή το
πρωί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ήµουν στην επιτροπή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν θα επαναλάβω ακριβώς όσα είπα το πρωί, σχολιάζον-
τας τη χθεσινή δοκιµαστική έξοδο στις αγορές. Θέλω να σας πω,
όµως, αναφερόµενος σε ένα από αυτά τα σηµεία που αναφέρ-
θηκα, ότι κανείς πρέπει να αξιολογήσει το σηµερινό βήµα και µε
αυτά που θα ακολουθήσουν, όπως και την τότε έξοδο του κ. Σα-
µαρά µε το τι ακολούθησε, δηλαδή µία δεύτερη αποτυχηµένη
έξοδος και κυρίως αυτά τα οποία παραλάβαµε εµείς τον Ιανουά-
ριο του 2015 ως κατάσταση της οικονοµίας και της κοινωνίας:
Τα ταµεία στεγνωµένα, µία διαλυµένη κατάσταση, εκτός προ-
γράµµατος η χώρα. Με αίτησή του είχε ζητήσει να βγει, να
βγούµε εκτός προγράµµατος. 

Άρα αν θέλετε να αξιολογήσετε το τι έκανε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, θα πρέπει να το κάνετε στο σύνολό
της, όπως το αντίστοιχο να κάνετε και σε εµάς.

Περίµενα µεγαλύτερη φαντασία, όσον αφορά τη διάθεσή σας
να αντιπαρατεθείτε, από το να ξανακαταθέτετε ένα έωλο επιχεί-
ρηµα, µία εντελώς εκτός τόπου και χρόνου αναφορά περί 100 δι-
σεκατοµµυρίων που χαθήκαν. Πού είναι αυτά τα 100
δισεκατοµµύρια που χάθηκαν από τα ελληνικά ταµεία; Πώς δεν

αποτυπωθήκαν πουθενά; 
Αφήστε αυτό το -όχι προπαγανδιστικό πια- αστείο επιχείρηµα,

το οποίο δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα, διότι αν είχε
ζηµιωθεί η χώρα µε 100 δισεκατοµµύρια, θα είχαµε µία υφεσάρα
το 2015, το 2016 και πάει λέγοντας, όταν γνωρίζετε ότι ήδη η οι-
κονοµία κινείται µε θετικούς ρυθµούς και υπάρχουν αυτά τα θε-
τικά στοιχεία που εσείς δεν τα βλέπετε, όπως αύξηση των
εξαγωγών, αύξηση επενδύσεων σε συγκεκριµένους τοµείς, εµ-
πιστοσύνη των αγορών, που επιβεβαιώθηκε -αυτό είναι το ση-
µαντικότερο από όλα- από το χθεσινό οµόλογο και την πορεία
του και πολύ καλές προοπτικές. Δεν τα λέµε εµείς. Όπως είπα
και το πρωί, δεν θα ακούσετε από τα χείλη µου µία προσπάθεια
εξωραϊσµού των δυσκολιών ή πολύ περισσότερο µία προσπάθεια
θριαµβολογίας. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, αναφερθήκατε και σε µία συνε-
δρίαση του τότε Υπουργικού Συµβουλίου, τον Μάρτιο του 2015.
Επειδή υπήρξα µέλος και του Υπουργικού Συµβουλίου και του
Κυβερνητικού Συµβουλίου -το πιο στενό όργανο- σας λέω ότι ου-
δέποτε υπήρξε τέτοια παρουσίαση σχεδίου από τον κ. Βαρου-
φάκη, σε επίπεδο Υπουργικού Συµβουλίου για παράλληλο
νόµισµα. Εγκαλείτε την Κυβέρνηση για τι πράγµα; Για κάτι που
δεν έκανε; Της κάνετε κριτική γιατί δεν το έκανε αυτό; Διότι
απαντήθηκε από την ίδια τη ζωή, µε συγκεκριµένες επιλογές. Η
επιλογή ήταν µία, στρατηγική: Να αναζητήσουµε λύση εντός της
Ευρωζώνης. Αυτό γιατί; Για να αποφύγουµε την ακόµα µεγαλύ-
τερη βίαιη φτωχοποίηση του ελληνικού λαού. 

Αυτός ήταν ο λόγος που κάναµε αυτόν τον επώδυνο συµβιβα-
σµό, ο οποίος, αν δεν γινόταν, θα ήταν πολύ χειρότερα τα πράγ-
µατα όχι µόνο για την πλειοψηφία του ελληνικού λαού που θα
οδηγούσε σε ακόµα µεγαλύτερη και βίαιη φτωχοποίησή του,
αλλά και για τα γεωστρατηγικά συµφέροντα της χώρας. 

Ήταν σαφέστατη, λοιπόν, η στρατηγική επιλογή της Κυβέρνη-
σης. Δεν φλέρταρε µε άλλες επιλογές. Το ακούτε πρώτη φορά
αυτό; Όχι βέβαια. Όµως, θέλατε και εσείς σε αυτό το φιλµ
νουάρ, σε αυτό το βίπερ που παρακολουθούµε το τελευταίο διά-
στηµα, το οποίο σίγουρα θα βοηθήσει τις πωλήσεις του βιβλίου
του κ. Βαρουφάκη, να ρίξετε τη συµβολή σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Καθόλου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εντάξει, έχετε κάθε δικαίωµα να το κάνετε. Απλώς σας
συµβουλεύω για τη δική σας αξιοπιστία,  να µην υιοθετείτε
άκριτα ό,τι ακούγεται. Πολιτικές επισηµάνσεις να κάνετε. Πολι-
τική κριτική να ασκήσετε. 

Όσον αφορά τους κύκλους της δικαιοσύνης, σας είπα να δια-
βάσετε όλη τη δήλωσή µου, διότι αναφέρεστε σε δηλώσεις που
έχω κάνει όλη την προηγούµενη εβδοµάδα, οι οποίες έλεγαν ότι
κανείς δεν είναι υπεράνω κριτικής, προφανώς και η δικαιοσύνη
και η πολιτική εξουσία και η νοµοθετική εξουσία και η εκτελε-
στική εξουσία. Το αµφισβητείτε αυτό; 

Άρα έχουµε δικαίωµα -και µας το δίνει το δικαίωµα αυτό το
Σύνταγµα και η δηµοκρατία µας- να ασκούµε κριτική. Ένα και
στο χέρι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άλλο αυτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δεύτερον, προφανώς οποιαδήποτε κριτική, ιδιαίτερα από
επίσηµα χείλη, πρέπει να γίνεται µέσα από τον απόλυτο σεβασµό
της διάκρισης των εξουσιών, όπως επιβάλλει η δηµοκρατική λει-
τουργία του πολιτεύµατός µας. Αυτά έλεγα παρακάτω στη δή-
λωση, τα οποία τα ξεχάσατε. Επιλεκτικά δεν τα αναφέρατε.

Βεβαίως, αναφέρθηκα σε κύκλους -και όχι συλλήβδην στη δι-
καιοσύνη- δικαστικών, οι οποίοι τελικά φαίνεται ότι υπερβαίνουν
τα όρια των αρµοδιοτήτων τους. Διότι δεν έχω ξαναδεί ποτέ άλ-
λοτε να υπάρχουν τέτοιες τοποθετήσεις από συνδικαλιστικά όρ-
γανα για την επίσηµη δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση της
χώρας και να λένε ότι αυτή κάνει ό,τι γίνεται στην Πολωνία ή στην
Τουρκία. 

Συνέλθετε όσοι υποστηρίζετε τέτοια πράγµατα, διότι αυτά δεν
ωφελούν. Είναι αδιέξοδη αυτή η αντιπαράθεση. Αποκλιµάκωση,
λοιπόν, στους τόνους από όλους. Αυτό συµπεριλαµβάνει και
εσάς. Εκτός αν θέλουµε εδώ πέρα να δηµιουργούµε εντυπώσεις. 

Για το νοµοσχέδιο αποφύγατε να τοποθετηθείτε αρκετά. Καλά
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κάνατε και αναφερθήκατε στην πολύ γόνιµη, ενδελεχή και εµπε-
ριστατωµένη παρέµβαση του κ. Δανέλλη. σας λέω να υιοθετή-
σετε τη λογική και τις παρατηρήσεις του κ. Δανέλλη και όχι του
κ. Καρκατσούλη, ο οποίος έχει βγει πραγµατικά δηµόσια και έχει
πει τα µύρια όσα. Αυτό δείχνει το µέγεθος της ασχετοσύνης του
και σε σχέση µε τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και σε
σχέση µε τη λειτουργία της τοπικής Ααυτοδιοίκησης, αλλά και
µε το περιεχόµενο αυτού καθ’ εαυτού του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα ξαναπάρω τον λόγο
µετά. 

Για να διευκρινίσω, η αναφορά µου τώρα δεν είναι σε εσάς,
είναι στον κ. Καραγκούνη. Και δεν πάρω τον λόγο για δευτερο-
λογία. Αυτό λέω. Διευκολύνω.

Είπε ο κ. Καραγκούνης, κινούµενος σε ένα ανάλογο µε εσάς
µήκος κύµατος, κύριε Αµυρά, και κάνοντας µία ελεύθερη µετά-
φραση των δηλώσεων του Πρωθυπουργού, ότι έκανε λάθη σε
σχέση µε κάποιες επιλογές του ή δεν γνώριζε και έκανε λάθη.
Ξέρετε, αυτό µπορεί να το επικαλείται κάποιος πολίτης. Δεν µπο-
ρεί να το επικαλούνται τα κόµµατα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας που επί χρόνια γνώριζαν και οδήγησαν σε αυτή εδώ
πέρα την κατάσταση, διότι γνώριζαν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας επί τριάντα, σαράντα χρόνια ποια ήταν τα
προβλήµατα και αντ’ αυτού τι έκαναν; Υπερχρέωσαν τη χώρα,
κατάστρεψαν το κοινωνικό κράτος, οδηγήσαν στην ανεργία
κόσµο, κλείσανε επιχειρήσεις. Έρχονται τώρα, παρ’ όλο που µα-
θαίνω ότι δεν τρώνε λωτούς, να λειτουργήσουν ως λωτοφάγοι.
Δεν είναι έτσι, όµως, τα πράγµατα. 

Τέλος, υπήρξε µία αναφορά -και µας εγκάλεσε ο κ. Καραγκού-
νης πριν στην παρέµβασή του- για τα θέµατα που σχετίζονται µε
τη στελέχωση των δήµων. Μα, εµείς οι ίδιοι είπαµε ότι υπάρχει
ένα θέµα υποστελέχωσης. Είπαµε πως προσπαθούµε µε έναν
τρόπο µεθοδικό, µέσα σε αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο που προ-
βλέπεται για τις προσλήψεις, να µπορέσουµε να το απαντή-
σουµε.

Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, από τη στιγµή που µας προτείνει να
υιοθετήσουµε ένα ακόµα πιο σφικτό σύστηµα στις προσλήψεις,
αντί του «ένα προς τέσσερα» και του «ένα προς τρία» που θα
είναι του χρόνου και του «ένα προς δυο» του παραχρόνου κ.λπ.,
να επανέλθουµε στο «ένα προς πέντε». Αυτή η υποστελέχωση,
λοιπόν, στην πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας θα είναι διαρκής,
διότι υποτιµάει και τον ρόλο του δηµοσίου και τον ρόλο της το-
πικής αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ για µισό λεπτό τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει προσω-
πικό. Εκτός και αν θέλουµε να βοηθήσουµε τον κ. Βαρουφάκη
στην κρίση θεαµατικότητας που έχει.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να ανακαλέστε τους χαρακτηρι-

σµούς τουλάχιστον σε βάρος του κ. Καρκατσούλη. 
Ο κ. Καρκατσούλης είναι πρότυπο πολιτικού ανθρώπου. Εάν

υπήρχαν στο ελληνικό δηµόσιο πέντε Καρκατσούληδες, θα ήταν
πολύ διαφορετική η κρατική µηχανή. 

Όµως, αντιλαµβάνοµαι ότι εσείς, κύριε Σκουρλέτη, τον βλέ-
πετε και στον ύπνο σας µάλλον. Όλο για τον κ. Καρκατσούλη µι-
λάτε. Γιατί; Διότι ο κ. Καρκατσούλης µελετά, ψάχνει, βρίσκει και
αποκαλύπτει στοιχεία και για το ελληνικό δηµόσιο, για τις διαδι-
κασίες - λάστιχο όπου µπορούν να µπουν πολλοί γνωστοί...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Αµυρά.
Προσωπικό διά της τεθλασµένης τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …και κυρίως διότι ο κ. Καρκατσούλης
ονειρεύεται µία δηµόσια διοίκηση που να αξίζει στην ελληνική
κοινωνία, όχι τη δηµόσια διοίκηση που εσείς ως Κυβέρνηση έχετε
φτιάξει και είναι µία δηµόσια διοίκηση αποτυχηµένη. Πήρατε µία
κακή δηµόσια διοίκηση και την έχετε κάνει ρηµάδι. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ ανακαλέστε τους χαρακτηρισµούς σε βάρος του

κ. Καρκατσούλη. Εγώ λέω µακάρι να είχαµε άλλους πέντε Καρ-
κατσούληδες στην ελληνική δηµόσια διοίκηση και την πολιτική
ζωή. Τα πράµατα θα ήταν πολύ καλύτερα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κοζοµπόλη,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Το ότι το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο λύνει χρόνια προβλήµατα και έχει θετικό πρό-
σηµο δεν προκύπτει µόνο από τη γνώµη των φορέων, προκύπτει
και από τη στάση της Αντιπολίτευσης. 

Ο οµιλητής πριν δεν αφιέρωσε ούτε µία λέξη για το νοµοσχέ-
διο, µόνο για την τροπολογία για τα δασικά που και εκείνη την
είπε παραφρασµένη και διαστρεβλωµένη. Θα του απαντήσω
στην ώρα του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µπορεί να συµ-
φωνεί κιόλας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για τα δασικά είπα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Μόνο για το νο-

µοσχέδιο. Θα σας απαντήσω, κύριε Αµυρά. Θα τοποθετηθώ για
τη συγκεκριµένη τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Αµυρά! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ακούσαµε πλή-
θος επικρίσεων για την επιτυχηµένη έξοδο της χώρας στις αγο-
ρές, τη στιγµή που ο διεθνής Τύπος, οικονοµικοί παράγοντες
εκθειάζουν το γεγονός. Ακούσαµε για χειραγώγηση της δικαιο-
σύνης, για τον δήθεν ευτελισµό της χώρας. Ακούσαµε για το βι-
βλίο του Βαρουφάκη, που τώρα ο Βαρουφάκης έγινε αξιόπιστος,
ενώ κάποτε ήταν αυτός που ήταν. Ξαφνικά, ακούσαµε για την
απάρνηση των οραµάτων της Αριστεράς. Ευτυχώς που δεν ακού-
σαµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα τουλάχιστον για το επίδοµα της
σφραγίδας. Για το συζητούµενο νοµοσχέδιο ουδέν, εκτός από
κραυγές για δήθεν ρουσφετολογικές εξυπηρετήσεις. 

Όµως, εγώ δεν θέλω να αδικήσω το νοµοσχέδιο. Με τον
ν.1069/1980 προβλέφθηκε η ίδρυση και το πλαίσιο λειτουργίας
των ΔΕΥΑ, αυτόνοµων ως προς τους δήµους επιχειρήσεων, µε
κοινωφελή και µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα, προκειµένου να δια-
χειρίζονται το σηµαντικότερο φυσικό αγαθό, το νερό. Στα
τριάντα επτά χρόνια λειτουργίας του θεσµού είναι αυτονόητο ότι
το θεσµικό πλαίσιο ίδρυσης και λειτουργίας του θεσµού πρέπει
να επικαιροποιηθεί, να εκσυγχρονιστεί, να ενσωµατώσει την
πλούσια εµπειρία από την έως σήµερα λειτουργία των ΔΕΥΑ,
πολύ περισσότερο που µε τον ν.3852/2010, τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
έγιναν αλλαγές στον αυτοδιοικητικό χάρτη και οι ΔΕΥΑ συγχω-
νεύτηκαν µεταξύ τους, µε επέκταση της χωρικής τους αρµοδιό-
τητας. 

Επιπλέον, οι περιβαλλοντολογική, κοινωνική, οικονοµική και
αναπτυξιακή σηµασία των έργων που εντάσσονται στο πεδίο
δραστηριότητας των ΔΕΥΑ είναι τέτοια, που καθιστά απολύτως
αναγκαία την πρόβλεψη ρυθµίσεων που θα παρέχουν νέες ανα-
πτυξιακές δυνατότητες και πρόσβαση των ΔΕΥΑ σε επενδυτικά
εργαλεία, που θα τους επιτρέψουν να ανταποκριθούν στις νέες
προκλήσεις της εποχής και την ανάγκη του εκσυγχρονισµού των
υποδοµών και των υπηρεσιών τους. Όλα αυτά θεσµοθετούνται
µε το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου µε τη ρητή διασφάλιση του µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα των ΔΕΥΑ και την παροχή δυνατότη-
τας στις ΔΕΥΑ να θεσπίζουν ειδικά τιµολόγια για ευπαθείς οµά-
δες.

Θα σταχυολογήσω, µε σκοπό να εξάρω, µερικές από τις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου. Οι δήµοι είναι υποχρεωµένοι να παρέ-
χουν µέσα ατοµικής προστασίας στους δικαιούχους εργάτες,
ιµατισµό, γάλα, ενώ τίθενται συγκεκριµένες προϋποθέσεις υπό
τις οποίες οι δικαιούχοι εργάτες θα λάβουν χρηµατική αποζη-
µίωση για τα έτη 2012-2016, που δεν τους παρέχονταν και πολ-
λές φορές τα έπαιρναν µε δικά τους χρήµατα ή κινδύνευε η ζωή
τους. Η µη παροχή µέσων ατοµικής προστασίας στο µέλλον επι-
σύρει αυστηρές κυρώσεις στους δήµους. 

Διακρίνονται οι δικαιούχοι του επιδόµατος επικίνδυνης και αν-
θυγιεινής εργασίας και παύονται οι πειθαρχικές διώξεις υπαλλή-
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λων και δηµάρχων που δεν παρέδωσαν στοιχεία για την αξιολό-
γηση και τον επανέλεγχο των συµβάσεων επί θητείας του Μη-
τσοτάκη στο συγκεκριµένο Υπουργείο.

Μετατρέπονται από µερικής σε πλήρους απασχόλησης συµ-
βάσεις εργαζοµένων στους ΟΤΑ υπό την προϋπόθεση της από-
φασης του Δηµοτικού ή Περιφερειακού Συµβουλίου. 

Προβλέπεται η παροχή κινήτρων σε υπαλλήλους από ορεινούς
και νησιωτικούς δήµους για τη στελέχωση δηµόσιων υπηρεσιών,
κέντρα υγείας, ΕΚΑΒ, αστυνοµικό, λιµενικό, πυροσβεστικό προ-
σωπικό κ.λπ.. 

Επίσης -αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- καθίστανται αφορο-
λόγητα και ακατάσχετα τα βοηθήµατα που χορηγούν οι δήµοι,
σε είδος ή σε χρήµα, σε οικονοµικά αδύναµους συµπολίτες µας,
πολυτέκνους ή σε περίπτωση εκτάκτων αναγκών.

Ειπώθηκε από πολλούς συναδέλφους επίσης πολύ σηµαντική,
η θεσµοθέτηση του Μητρώου των Πολιτών, το πληροφοριακό
εκείνο σύστηµα που θα τηρείται, το σύνολο των στοιχείων του
Εθνικού Δηµοτολογίου και των ληξιαρχικών πράξεων µε σκοπό
την διευκόλυνση των πολιτών.

Επίσης, ειπώθηκε για την Ειδική Γραµµατεία της Ιθαγένειας,
εκεί είναι πια αδιαµφισβήτητη η αναγκαιότητα του εξορθολογι-
σµού των υπηρεσιών αυτών, διότι χιλιάδες αιτήσεων περιµένουν
να κριθούν από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Θα συντονίζει, λοιπόν,
όλη αυτή την διαδικασία. 

Ειπώθηκε για την αντιµισθία στους αντιδηµάρχους, χωρίς
πλέον πληθυσµιακούς περιορισµούς που ήταν µέχρι σήµερα. Χο-
ρηγείται αποζηµίωση σε Δηµοτικούς Συµβούλους που µετακι-
νούνται πάνω από 10 χιλιόµετρα για να πάνε στη συνεδρίαση του
Δηµοτικού Συµβουλίου.

Επίσης, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι παρέχεται η δυνατό-
τητα σε ιδιώτες, πέρα από τους δήµους που ήταν µέχρι σήµερα,
εγκατάστασης κέντρων αποτέφρωσης νεκρών και έτσι διευκολύ-
νεται η δηµιουργία του πρώτου αποτεφρωτηρίου στη χώρα.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη για ευνοϊκές ρυθµίσεις
οφειλών στους δήµους, όπως πρόστιµα, κλήσεις κ.λπ., όπως και
η δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών του δήµου. 

Ρυθµίζεται η λειτουργία των ΔΗΠΕΘΕ, που ήταν αναγκασµένα
να κλείνουν εάν τρεις συνεχείς ισολογισµοί τους ήταν ζηµιογό-
νοι. Να µην πούµε τι έχουν προσφέρει και τα ΔΗΠΕΘΕ. Πρέπει
να τα τονώσουµε και όχι να τους δώσουµε µία χαριστική βολή.

Επίσης, θετικό είναι το γεγονός ότι αναστέλλεται το ασυµβί-
βαστο άσκησης του δικηγορικού λειτουργήµατος που προβλε-
πόταν µέχρι τώρα και έτσι µπορούν οι σύµβουλοι των δήµων να
ασκήσουν ταυτόχρονα και δικηγορία. 

Εδώ είδαµε και κροκοδείλια δάκρυα για τη δήθεν επιβάρυνση
των δήµων από τα συγκεκριµένα µέτρα που θεσπίζονται. Να επι-
σηµάνω, λοιπόν, πάνω σ’ αυτό ότι οι προϋπολογισµοί των δήµων
εγκρίνονται εφάπαξ και χορηγούνται τα ποσά που προβλέπονται
στο πλαίσιο του προϋπολογισµού µε πληθυσµιακά και άλλα κρι-
τήρια. Επιπλέον, µε το σχέδιο νόµου δίνεται η δυνατότητα στους
δήµους να εξυγιάνουν τα οικονοµικά τους µε την εφαρµογή του
διπλογραφικού συστήµατος, µε την δυνατότητα ρύθµισης των
οφειλών τους, µε την απαλλαγή από φόρο εισοδήµατος της ακί-
νητης περιουσίας, εφόσον τα ακίνητα ιδιοχρησιµοποιούνται ή
έχουν παραχωρηθεί στο δηµόσιο, µε την απόδοση στους µι-
κρούς νησιωτικούς και ορεινούς δήµους του ποσού που συγκεν-
τρώθηκε από το φόρο ζύθου που έχει καταργηθεί, µε την
αποσαφήνιση ότι µετά την κατάργηση ενός νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου, ενός ΟΤΑ, η περιουσία του περιέρχεται στον
δήµο που τον είχε συστήσει.

Να πούµε µία λέξη για τις τροπολογίες. Πρώτα, για τις τροπο-
λογίες που αφορούν την βελτίωση της δασικής νοµοθεσίας. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι αυτό που επιχειρείται είναι µία τοµή, είναι µία
µεταρρύθµιση που οδηγεί στο Κτηµατολόγιο. Χωρίς να γίνουν
δασικοί χάρτες δεν µπορεί να γίνει Δασολόγιο και µε τη σειρά
του το Κτηµατολόγιο. Έχουµε λοιπόν, τη συνεχή βελτίωση για
προβλήµατα που αναδείχθηκαν µετά την ανάκτηση των δασικών
χαρτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Φυσικά να µην πω ότι αυτά που είπε ο συνάδελφος προ ολίγου

δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, γιατί στην πραγµα-
τικότητα δεν δίνεται η δυνατότητα να χτιστούν µέσα σε δασικούς
χώρους κτίσµατα, όπως προείπε, απλώς παρατείνεται η προθε-
σµία που είχε δοθεί µε το ν.4280/2014, για κτηνοτροφικές εγκα-
ταστάσεις και άλλες συναφείς εγκαταστάσεις.

Επίσης, να χαιρετήσω την παράταση που δίνετε ακόµη για ένα
έτος της λίστας των επιλαχόντων πυροσβεστών πενταετούς υπο-
χρέωσης, έτσι ώστε να χρησιµοποιηθούν, εάν παραστεί ανάγκη,
για να καλυφθούν κενά από εκείνους που έχουν την τεχνογνωσία
και έχουν απασχοληθεί επί σειρά ετών.

Εν κατακλείδι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο λύνει χρόνιες παθο-
γένειες και στρεβλώσεις που ταλανίζουν εδώ και χρόνια τους αι-
ρετούς, τους εργαζόµενους στους ΟΤΑ και τους πολίτες, κλείνει
πληγές χρόνων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε.
Η κ. Τριανταφύλλου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου δεν αποτελούν µια

ολοκληρωµένη παρέµβαση που σκοπό έχει να αλλάξει ριζικά την
τοπική αυτοδιοίκηση. 

Πράγµατι, δεν γίνεται καµµιά κοσµογονία µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Είναι όµως αναγκαίες διατάξεις που έρχονται ακριβώς για
να επιλύσουν ζητήµατα τα οποία είχαν ανακύψει µε την πάροδο
του χρόνου και χρειάζονταν οπωσδήποτε νοµοτεχνική ρύθµιση.
Είναι πράγµατι στοχευµένη η παρέµβαση αυτή που γίνεται σή-
µερα. Ρυθµίσεις σχετικά µε τη λειτουργία, τα οικονοµικά και το
προσωπικό των ΟΤΑ καθώς και οι διατάξεις για τον εκσυγχρονι-
σµό του πλαισίου λειτουργίας των ΔΕΥΑ κρίνονται χρήσιµες ιδι-
αίτερα σε µια εποχή που και ο ρόλος, αλλά και ο χαρακτήρας
της τοπικής αυτοδιοίκησης αλλάζει και χρειάζεται η ελληνική κοι-
νωνία να αναστοχαστεί πάνω στο ερώτηµα τι τοπική αυτοδιοί-
κηση χρειάζεται. Η αυτοδιοίκηση θεωρείται και είναι ο εγγύτερος
προς τους πολίτες δηµοκρατικός και συγχρόνως συµµετοχικός
θεσµός. Εποµένως, πρέπει να αναρωτηθούµε ποιες ήταν οι πα-
θογένειές της και πώς θα αντιµετωπιστούν.

Σε τι ενοχλεί αυτό το νοµοσχέδιο άραγε; Αποτελεί µία αφορµή
για να ξαναειπωθούν αντιπολιτευτικοί λόγοι, ξαναζεσταµένα αν-
τικυβερνητικά επιχειρήµατα, κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ, που βιώνουν ένα αδιέξοδο, µια αποτυχία να επιβά-
λουν την πολιτική ατζέντα; Τι ενοχλεί; 

Ειπώθηκε ότι προάγει τον κοµµατισµό. Εδώ θα έπρεπε να πω
ότι ο Εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας έδωσε σήµερα µία πιο
ευρύχωρη έννοια, ερµηνεία του ρουσφετιού. Δεν είναι –λέει- ότι
βολεύουµε τον καθέναν ξεχωριστά. Δηλαδή, δεν  πάει ο καθένας
από εµάς, ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ να βολέψει κάποιον συγ-
κεκριµένο, αλλά βολεύουµε κοινωνικές οµάδες, συντεχνίες. Εν-
τάξει, το είπε. Ήταν δικοί σας πελάτες, µε τον τρόπο του, βέβαια,
αλλά ως δικοί σας πελάτες ήξεραν και το παιχνίδι, το παιχνίδι της
οµηρίας, ήξεραν και άλλα παιχνίδια.

Καλά κάνει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας και κάνει τη
µικρή αυτή επισήµανση, αλλά τόσο σηµαντική. Γιατί; Γιατί γνω-
ρίζει καλά ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως γνωρίζει
καλά και όλος ο κόσµος, ποιοι διόριζαν στους δήµους και στις
δηµοτικές υπηρεσίες, ποιοι εξαρτούσαν τις δοµές παραγωγής
από τα πολιτικά τους γραφεία διά µέσου της διαχείρισης των ευ-
ρωπαϊκών προγραµµάτων και χρηµάτων, ποιοι έστηναν ΜΚΟ για
να αντλούν τα ευρωπαϊκά κονδύλια, ποιοι αντικατέστησαν την
παραγωγή από την κατανάλωση. 

Γνωρίζει καλά ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και
όλος ο κόσµος, ότι το πελατειακό κράτος ήταν συνυφασµένο µε
την πολιτική τους ύπαρξη. Ωστόσο, υπάρχουν και άλλα πράγ-
µατα. Υπάρχει ένα σύνηθες µείγµα κριτικής. Ας πούµε ότι ανα-
φέροµαι σε έναν συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος
µίλησε µε τη συνήθη κριτική που γίνεται στην Αριστερά, που είναι
ανίκανη ή ολοκληρωτική ή ουτοπική. Αναφέρθηκε, ας πούµε,
στον Πρωθυπουργό και τις επιλογές του προς τους συνεργάτες.
Εγώ θα θυµίσω ένα πράγµα στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση: Θα
ανατρέξω σε δηλώσεις του προσφάτως εκλιπόντος Κωνσταντί-
νου Μητσοτάκη για τον κ. Σαµαρά. Τον είπε «επικίνδυνο». Θα το
θυµούνται σίγουρα οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
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κατά τα άλλα είναι στο ίδιο κόµµα. Δεν θα το πάω παρακάτω. Δεν
θέλω πραγµατικά να αναφερθώ σε ενδοοικογενειακές αντιπαρα-
θέσεις. Τις υπολήψεις των οικογενειών εµείς δεν τις θίγουµε. 

Ας έρθω λίγο στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό. Θέλω να µιλήσω
και να σταθώ σε δυο διατάξεις. Ειπώθηκε η πρώτη –όλες έχουν
ειπωθεί, βέβαια- µία φιλόδοξη µεταρρύθµιση, που ευελπιστεί να
θεσµοθετήσει έναν σύγχρονο τρόπο εξυπηρέτησης των πολιτών
και αποτελεί το σχέδιο για τη σύσταση του λεγόµενου Μητρώου
Πολιτών. Το Μητρώο Πολιτών είναι µία στρατηγική επιλογή µέσω
της οποίας απλουστεύονται και αυτοµατοποιούνται οι διαδικα-
σίες που εφαρµόζονται στους δήµους για την εξυπηρέτηση του
πολίτη. Με την παροχή ολοκληρωµένων ηλεκτρονικών υπηρε-
σιών υψηλής προστιθέµενης αξίας γίνεται δυνατή η κατάργηση
πιστοποιητικών και βεβαιώσεων που εκδίδονται µετά από αίτηση
του πολίτη για χρήση αυτών σε φορείς του δηµοσίου και του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα. Υπηρεσίες, όπως το Δηµοτολόγιο και
το Ληξιαρχείο, θα µπορούν να «επικοινωνούν», ώστε οι υπηρε-
σίες του δηµοσίου να λαµβάνουν άµεσα πληροφορίες που τώρα
απαιτούνται να προσκοµιστούν από τον ίδιο τον πολίτη. Ταυτό-
χρονα θα έχει και ο ίδιος ο πολίτης πρόσβαση στα στοιχεία, που
τον αφορούν. 

Επίσης, είναι σηµαντική η προσπάθεια του νοµοθέτη για τον
εκσυγχρονισµό των ΔΕΥΑ, την ενίσχυση των ΔΕΥΑ, που απέδω-
σαν όλα αυτά τα χρόνια και έχουν παράσχει, πράγµατι, σηµαν-
τικό και µεγάλο έργο. Το θεσµικό πλαίσιο ίδρυσης και
λειτουργίας των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης, αποχέτευ-
σης χρονολογείται από το 1980. Η ανάγκη εκσυγχρονισµού ήταν
αναντίρρητη, παρά τις ενδιάµεσες παρεµβάσεις που επιχειρήθη-
καν όλα αυτά τα χρόνια.

Για το θέµα έγιναν συζητήσεις µε εκπροσώπους και των διοι-
κήσεων και των εργαζοµένων. Μεταξύ άλλων µε τις νέες διατά-
ξεις προβλέπεται ρητά ο µη κερδοσκοπικός χαρακτήρας τους,
διευκολύνεται η αξιοποίηση των νέων επενδυτικών χρηµατοδο-
τικών εργαλείων, ορίζεται η δυνατότητα συµµετοχής τους σε όρ-
γανα χάραξης πολιτικής, αφού αντιµετωπίζονται πλέον ως
διαχειριστές των υδάτων και όχι ως χρήστες. Αλλάζει η σύνθεση
των διοικητικών συµβουλίων, ώστε να γίνεται αντιπροσωπευτικό-
τερη: Συµµετοχή εκπροσώπου και της µειοψηφίας του δηµοτικού
συµβουλίου εργαζοµένων και άλλα.

Εναρµονίζεται η διαµόρφωση της τιµολογιακής πολιτικής των
ΔΕΥΑ, βάσει της θεσµοθετηµένης αρχής της ανάκτησης του κό-
στους του νερού και τις εκάστοτε  αποφάσεις της Εθνικής Επι-
τροπής Υδάτων, ενώ προβλέπεται και η δυνατότητα θέσπισης
κοινωνικού τιµολογίου για ευπαθείς οµάδες, ουσιαστικά διευρύ-
νεται. Λύνονται προβλήµατα χρόνια, που λειτουργούσαν εις
βάρος των εργαζοµένων µισθολογικά και άλλα.

Όµως, εδώ θα ήθελα να πω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν και
άλλα προβλήµατα, που εκπορεύονται κυρίως από τον Καλλι-
κράτη και τις παθογένειες που επέφερε και σε αυτές τις υπηρε-
σίες. Υπάρχουν, ας πούµε, κατεστραµµένα δίκτυα από το 1960,
τα οποία δεν έχουν αλλαχθεί όλα αυτά τα χρόνια σε πάρα πολλές
ΔΕΥΑ σε πάρα πολλές πόλεις. Υπάρχουν χρέη προς τη ΔΕΗ, που
ενδεχοµένως θα έπρεπε να δούµε και άλλους τρόπους, παρόλο
που υπάρχουν πολλές περισσότερες δόσεις. Όµως, να δούµε
πώς µπορούµε καλύτερα να λύσουµε αυτό το θέµα και, βέβαια,
υπάρχει και η υποστελέχωση.

Εγώ θα συµφωνήσω µε ό,τι ακούστηκε από πολλούς συναδέλ-
φους και της Αντιπολίτευσης για έλεγχο και αποτελεσµατικό-
τητα. Όµως, θα ρωτήσω κιόλας το εξής: Είστε σίγουροι; Γιατί
όλα αυτά τα χρόνια νοµίζω ότι µόνο αυτό δεν κάνατε.

Τέλος, θα µου επιτρέψετε µία αναφορά σε έναν γενικότερο
σχολιασµό. Ακούστηκε ότι ακολουθείται και από τον ΣΥΡΙΖΑ η
ίδια πολιτική. Νοµίζω ότι δεν είναι ώρα να µιλήσω για τις πολιτι-
κές µας επιλογές µετά το 2015. Όµως, θα αρκεστώ να τονίσω
την ανάγκη µετασχηµατισµού του κράτους. Θα πω ξανά το εξής:
Δεν µας ενδιαφέρει να είµαστε µόνο µια έκφραση δυσαρέσκειας,
µια διαµαρτυρία. Μας ενδιαφέρει ο ΣΥΡΙΖΑ να έχει κυβερνητική
υπόσταση. Ωστόσο, η νοµιµότητα και η αντιπροσωπευτική εκλο-
γική κρατική κυβερνησιµότητα, η κρατική διακυβέρνηση έχει
ανάγκη από την κοινωνική αποδοχή. Πρέπει να υπάρχει ένα είδος
κοινωνικής κυβερνησιµότητας.

Εποµένως, η δυνατότητα της Αριστεράς να επιφέρει αλλαγές
στο πλαίσιο των θεσµών, του κράτους, των νόµων έγκειται στο
να διαθέτει δύναµη στην κοινωνία, στον λαό. Πιστεύω ότι αν
υπάρξει αυτή η εναρµόνιση, αυτό θα είναι που θα ενοχλεί περισ-
σότερο από όλα. Κατά τα άλλα, γενικότερα οι αλλαγές όχι µόνο
σε αυτό το νοµοσχέδιο και σε αυτό το επίπεδο, δεν είναι µία ορι-
στική διαδικασία, αλλά µία ροή µε προόδους, µε οπισθοχωρή-
σεις, µε αβεβαιότητα. 

Οφείλουµε σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά να
απευθύνουµε µία γειωµένη, σαφή και συνεκτική πρόταση για την
ανάπτυξη, µε βάση τις στρατηγικές ανάγκες της χώρας και των
εργαζοµένων.

Είναι ένα εγχείρηµα υπό διαρκή µετασχηµατισµό. Δεν γίνεται
άπαξ. Φτάνει να υπηρετεί τις ανάγκες της µετάβασης σε µία άλλη
Ελλάδα, δηλαδή τις λαϊκές ανάγκες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μεγαλοµύστα-

κας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων έχει
τον λόγο.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το παρόν πολυνοµοσχέδιο χωρίζεται σε τέσσερα µέρη,
που αναπτύσσονται σε εκατόν τριάντα εννέα άρθρα. Ενώ το νο-
µοσχέδιο φαινοµενικά επιδιώκει να βάλει σε µια τάξη τους ΟΤΑ,
ένα συµµάζεµα όσον αφορά τα χρέη τους, τη λειτουργία τους,
το θεσµικό τους πλαίσιο, βρίθει –πιστεύουµε- αν όχι από ρου-
σφετολογικές, προβληµατικές ρυθµίσεις, που θα διαιωνίσουν τις
παθογένειες στους ΟΤΑ. Δηλαδή, οι αµαρτωλές πρακτικές που
ακολουθήθηκαν τόσα χρόνια από ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία θα
επαναληφθούν και επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ουσιαστικά,
από ό,τι καταλαβαίνουµε εµείς –και µακάρι να κάνουµε λάθος-,
προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα δικό σας πελατολόγιο στους
ΟΤΑ και αυτό το καταφέρνετε µε εκατοντάδες προσλήψεις «ηµε-
τέρων», που ενδεχοµένως να ελπίζετε να σας ευγνωµονούν, που
τους βάλατε σε αυτόν τον «παράδεισο» του δηµοσίου, όταν η
υπόλοιπη χώρα ζει σε µία έρηµο. Γιατί αυτό έχει καταφέρει η
µέχρι τώρα πολιτική σας, να ενισχύσει αυτή την κατάσταση, που
δεν µας φέρατε εσείς, αλλά οι προηγούµενοι.

Διαβάζουµε την ειδική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους και καταλαβαίνουµε ότι το κόστος για το δηµόσιο θα
µεταφραστεί τελικά σε φόρους και σε άλλους φόρους, σε µει-
ώσεις συντάξεων, σε αυξήσεις των εισφορών. 

Σήµερα το 80% του εισοδήµατος των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, των µικροεπιχειρηµατιών και των µικροµεσαίων, όλων των
ανθρώπων που δεν συντηρούνται δηλαδή από το δηµόσιο, ανή-
κει στο κράτος. Παίρνετε το 80% από αυτούς που πληρώνουν
τους φόρους, µε τους οποίους εσείς χτίζετε αυτό τον κοµµατικό
στρατό. Αυτό που έκαναν δηλαδή οι προηγούµενοι, δυστυχώς
βλέπουµε ότι το κάνετε και εσείς.

Οι θέσεις της Ένωσης Κεντρώων για τους ΟΤΑ είναι ξεκάθα-
ρες. Τις έχουµε δηµοσιεύσει και καλό και χρήσιµο θα ήταν να
ανατρέξετε σε αυτές, καθώς δεν µπορούµε να τις πούµε χρονικά
σε µια οµιλία.

Θα περάσουµε στο νοµοσχέδιο και θα σχολιάσουµε το πρώτο
µέρος του νοµοσχεδίου, τα άρθρα 1 έως 15, στα οποία υπάρ-
χουν διατάξεις, οι οποίες µε βάση τη σηµασία του βασικού δη-
µόσιου αγαθού του ΔΕΥΑ, δηλαδή του νερού, αλλά και την
ευρωπαϊκή εµπειρία του τοµέα Ύδρευσης και Αποχέτευσης, που
επιχειρούν να θεσπίσουν ένα θεσµικό πλαίσιο οργάνωσης και λει-
τουργίας των ΔΕΥΑ, δεν µπορούµε να το χαρακτηρίσουµε αρνη-
τικό και µάλιστα θα είναι κάτι µε το οποίο θα συµφωνήσουµε και
θα το δούµε θετικά.

Στο δεύτερο, όµως, µέρος –δηλαδή στα άρθρα 16 έως 108
που αφορά τις ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λειτουρ-
γία, τα οικονοµικά, το προσωπικό των ΟΤΑ και των νοµικών προ-
σώπων αυτών- το οποίο χωρίζεται στα τρία κεφάλαια, υπάρχουν
πάρα πολλές προβληµατικές διατάξεις, όπως αναφέραµε και
πριν. Έχουν ξεφύγει τα πράγµατα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Κάθε
φορά που ανεβαίνουµε στο Βήµα, µιλάµε για προσλήψεις «ηµε-
τέρων». Δυστυχώς, έχουµε την εντύπωση ότι εδώ τα πράγµατα
φεύγουν από µια κανονική τροχιά. Θα σας αναφέρω χαρακτηρι-
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στικά κάποια απ’ αυτά τα άρθρα και όχι όλα, γιατί ο χρόνος πάλι
δεν θα είναι επαρκής. 

Πρώτα θα µιλήσω για το άρθρο 38. Ένα προβληµατικό άρθρο
µε το οποίο προβλέπεται η επανασύσταση δυο θέσεων δηµοσιο-
γράφων ανά περιφέρεια µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρό-
νου που διαρκεί όσο η θητεία του Περιφερειάρχη, χωρίς τη
διαδικασία έγκρισης της τριµελούς εξ Υπουργών Επιτροπής, η
οποία λύεται αυτοδικαίως µε τη λήξη της θητείας του Περιφερει-
άρχη. Αυτό χρειάζεται η χώρα; Καλό είναι να δηµιουργούνται
νέες θέσεις εργασίας, αλλά δεν είναι αυτό που χρειαζόµαστε.
Δεν βλέπουµε κάποιον λόγο, ώστε να υπάρχει αυτό το άρθρο
µέσα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το επόµενο άρθρο που θέλω να σχολιάσω είναι το άρθρο 50,
το οποίο αναφέρεται στην τακτοποίηση των οικονοµικών εκκρε-
µοτήτων των ΟΤΑ προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων.
Δεν θέλουµε εµείς στην Ένωση Κεντρώων να µη λυθεί αυτό το
πρόβληµα, ωστόσο ο τρόπος που φέρνετε τη λύση δεν είναι σω-
στός. Υπάρχει προχειρότητα και φαίνεται από τη φράση «κατά
παρέκκλιση» των κείµενων διατάξεων, χωρίς να υπάρχει κάποια
ειδική και επαρκής αιτιολόγηση. 

Ένα άλλο προβληµατικό άρθρο είναι το άρθρο 62, µε το οποίο
θεσπίζεται τέλος επί των ακαθάριστων εσόδων καταστηµάτων
υγειονοµικού ενδιαφέροντος. Επί των εσόδων επιχειρήσεων κα-
ζίνο και των επιχειρήσεων που λειτουργούν εντός των καζίνο, το
τέλος αυτό είναι στο ποσοστό του 2%, ενώ για νυχτερινά κέντρα,
αίθουσες χορού και άλλα καταστήµατα µε ποτά και θεάµατα, κα-
φωδεία, κέντρα διασκέδασης και χορευτικά κέντρα µε µουσική,
το ανώτερο τέλος επιβάλλεται σε ποσοστό 5%. Με ποιο κριτήριο
δίνει τέτοια ποσοστά σε καζίνο σε σχέση µε όλα τα υπόλοιπα;
Γιατί να υπάρχει αυτή η άνιση µεταχείριση; Δεν µπορούµε να το
καταλάβουµε. 

Προβληµατικό είναι και το άρθρο 75, το οποίο τροποποιεί το
άρθρο 69ε’ του ν.4270/2014 µε την προσθήκη εδαφίου ειδικά για
τους ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου αυτών. Οι περιπτώσεις τακτοποίησης εκκρεµοτήτων µε την
έκδοση συµψηφιστικών ενταλµάτων καθορίζονται µε κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµι-
κών. 

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω κάτι. Γιατί να αφήνουµε να γίνονται
όλες οι ρυθµίσεις µε ΚΥΑ; Γιατί δεν λέει ο ίδιος ο νοµοθέτης πώς
θα είναι τα συµψηφιστικά εντάλµατα; 

Έχετε, δυστυχώς, σε πολλά νοµοσχέδια αυτήν την τακτική κοι-
νής υπουργικής απόφασης. Εδώ υπάρχει δηµοκρατία και κάπως
έτσι µε τον τρόπο της δηµοκρατίας θα πρέπει να ρυθµίζονται
αυτά τα θέµατα. 

Συνεχίζονται δυστυχώς τα προβληµατικά άρθρα και πάµε στο
άρθρο 80 µε το οποίο ρυθµίζεται το θέµα του διορισµού κατα-
ταγέντος σε πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ, σε περίπτωση κατάρ-
γησης ή λύσης των νοµικών προσώπων ΟΤΑ στα οποία έχουν
κατανεµηθεί. 

Με την προτεινόµενη, λοιπόν, διάταξη προβλέπεται ότι οι κα-
ταταγέντες σε πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ για τους οποίους
έχουν εκδοθεί αποφάσεις κατανοµής σε νοµικά πρόσωπα των
ΟΤΑ, τα οποία είτε έχουν καταργηθεί ή λυθεί ή καταργούνται ή
λύονται, διορίζονται ή προσλαµβάνονται κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής ή ειδικής διάταξης στον φορέα στον οποίον µεταφέρον-
ται οι αρµοδιότητες του καταργηθέντος φορέα. 

Ο διορισµός ή η πρόσληψη διενεργείται σε προσωποπαγή
θέση που συνίσταται µε την πράξη διορισµού ή πρόσληψης. Στην
περίπτωση διορισµού µονίµου προσωπικού δεσµεύεται κενή
θέση της ίδιας κατηγορίας για όσο χρόνο υφίσταται η προσωπο-
παγής θέση. Το ίδιο θα ισχύσει και για τα καταταγέντα σε πίνακες
διορισθέντων ΙΔΑΧ του ΑΣΕΠ των εκπαιδευτικών βαθµίδων ΥΕ
και ΔΕ, οι οποίοι προσλαµβάνονται σε υπηρεσίες ανταποδοτικού
χαρακτήρα στον φορέα ο οποίος αναλαµβάνει τις αρµοδιότητες
του καταργηθέντος ή λυθέντος νοµικού προσώπου µη απαιτού-
µενης απόφασης της κατανοµής, σύµφωνα µε το άρθρο 7 του
ν.4368/2016. Δηµιουργείτε, δηλαδή, προσωπαγείς θέσεις και
προσλαµβάνετε. 

Εµείς θέλουµε να µειωθεί η ανεργία και να γίνονται προσλή-
ψεις, αλλά ο τρόπος αυτός δεν είναι ο σωστός και νοµίζω ότι σε

κατ’ ιδίαν συζητήσεις, το παραδέχεστε όλοι. 
Παρόµοια πράγµατα και στο άρθρο 81. Αναφέρεται το άρθρο

αυτό σε διορισµούς βάσει πινάκων οριστικών αποτελεσµάτων
του ΑΣΕΠ που έχουν εκδοθεί από 1-1-2009 έως 31-12-2015. Με
το συγκεκριµένο άρθρο, λοιπόν, προβλέπεται κατά παρέκκλιση
των διατάξεων η άρση της υποχρεωτικότητας αναπλήρωσης των
κενών θέσεων που δεν θα καλυφθούν από τους πίνακες οριστι-
κών αποτελεσµάτων που εκδόθηκαν µεταξύ των ετών 2009 και
2015 και θεσπίζεται το δικαίωµα απόσπασης ή µετάταξης σε ΟΤΑ
Α’ και Β’ Βαθµού και νοµικά πρόσωπα αυτών και πριν από τη συµ-
πλήρωση της διετούς δοκιµαστικής υπηρεσίας κατ’ εξαίρεση. 

Ίδια κατάσταση και στο άρθρο 82. Αναφέρεται στην περί-
πτωση κάλυψης οργανικών θέσεων σε ΟΤΑ Α’ Βαθµού από προ-
σωπικό που κατατάχθηκε σε προσωρινούς πίνακες διοριστέων
του ΑΣΕΠ και απασχολήθηκε σύµφωνα µε τη διάταξη του άρ-
θρου 21, παράγραφος 4 του ν.3584/2007. Με την προτεινόµενη
διάταξη προκρίνεται η συνέχιση της παροχής των αντίστοιχων
υπηρεσιών από προσωπικό που έχει ήδη απασχοληθεί, αφού ορί-
ζεται ότι οι ΟΤΑ Α’ Βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών µπο-
ρούν να καλύπτουν οργανικές θέσεις, κενές ή νέες, που
συνιστώνται προς κάλυψη αντίστοιχων υπηρεσιακών αναγκών
κατά τις κείµενες διατάξεις κλάδων ειδικοτήτων ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και
ΥΕ Κατηγορίας από προσληφθέντες σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 4 του άρθρου 24 του ν.3584/2007 από 1-1-2008
µέχρι 31-12-2010, οι οποίοι δεν περιλαµβάνονται στους πίνακες
διοριστέων. 

Το άρθρο 87 τώρα προβλέπει ότι οι συµβάσεις εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου και ορισµένου χρόνου, µειωµένου
ωραρίου των εργαζοµένων σε ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού και νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου αυτών µπορούν να τροποποιούνται
µε αύξηση του ωραρίου εργασίας, µέχρι και το ανώτατο όριο της
πλήρους απασχόλησης της οικείας εκπαιδευτικής βαθµίδας και
ειδικότητας, µε αντίστοιχη αύξηση των πάσης φύσεως αποδοχών
τους. 

Αυτή η τροποποίηση γίνεται µε αιτιολογηµένη απόφαση του
οικείου δηµοτικού ή περιφερειακού συµβουλίου ή του διοικητι-
κού συµβουλίου του οικείου νοµικού προσώπου κατόπιν αίτησης
των ενδιαφεροµένου. Η απόφαση υπάγεται σε υποχρεωτικό
έλεγχο νοµιµότητας από την αρµόδια για την εποπτεία του οι-
κείου ΟΤΑ ή νοµικού προσώπου αρχή και η περίληψή της δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Επίσης, ορίζεται ότι οι καθαρίστριες ή οι καθαριστές σχολικών
µονάδων, των οποίων το ωράριο εργασίας µετατρέπεται, µπο-
ρούν µε απόφαση του οικείου Δηµοτικού Συµβουλίου που εκδί-
δεται ύστερα από αίτησή τους και ανάλογα µε τις προκύπτουσες
υπηρεσιακές ανάγκες, να απασχολούνται και σε διαφορετικές
σχολικές µονάδες από εκείνες της τοποθέτησής τους. Το να γί-
νουν, δηλαδή, πλήρους απασχόλησης ισοδυναµεί µε πρόσληψη,
αλλά οι καθαρίστριες θα είναι τα θύµατα, γιατί θα τις κάνουν
µπαλάκι και θα πηγαίνουν από σχολείο σε σχολείο. Δεν ξέρουµε
αν αυτό είναι που θα έπρεπε να πρεσβεύει η Κυβέρνησή σας. 

Το άρθρο 89 είναι άλλο ένα προβληµατικό άρθρο, σχετικά µε
τα θέµατα προσωπικού για εκτέλεση έργων µε αυτεπιστασία.
Εδώ επιλέγεται µία ευέλικτη διαδικασία, αποκλείοντας στην
ουσία την εµπλοκή ΟΑΕΔ και ΑΣΕΠ. Δηλαδή, στην ουσία, τι θε-
σπίζεται εδώ; Να δίνεις όπου θέλεις, δηλαδή σε «ηµετέρους» και
φίλους, έργα µε αυτεπιστασία, χωρίς τις δικλίδες ασφαλείας του
ΑΣΕΠ. 

Το άρθρο 97 είναι ένα ακόµη άρθρο που εµείς κρίνουµε προ-
βληµατικό και αναφέρεται στα µέσα ατοµικής προστασίας και
µέτρα για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στους
ΟΤΑ. Με την παρούσα, λοιπόν, ρύθµιση προβλέπεται κατ’ εξαί-
ρεση για τα έτη 2012, 2013, 2014, 2015 και 2016 η αποτίµηση σε
χρήµα και η απόδοση στους δικαιούχους υπό προϋποθέσεις των
µέσων ατοµικής προστασίας που δεν είχαν χορηγηθεί σ’ αυτούς
κατά τα αντίστοιχα έτη και προβλέπεται ότι στο εξής απαγορεύε-
ται η αποτίµηση και η καταβολή αυτών σε χρήµα.

Όλα αυτά τα µέσα θα έπρεπε να είναι σε είδος, αλλά δυστυ-
χώς µε αυτή τη  ρύθµιση του άρθρου 97 θεσπίζεται άνιση µετα-
χείριση µεταξύ των ετών και ταυτόχρονα δηµιουργούνται
προσδοκίες για τα επόµενα έτη. 

10488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα ήθελα να αναφερθώ και στο άρθρο 100. Σ’ αυτό το άρθρο
φαίνεται ότι δεν µπορείτε να ξεφύγετε απ’ αυτούς που σας κυ-
νηγούν και ότι ο τρόπος που σκέφτεστε είναι εντελώς λανθασµέ-
νος και σε καµµία περίπτωση δεν εκπροσωπείτε το νέο. 

Το άρθρο 100 αφορά την παύση πειθαρχικών και ποινικών διώ-
ξεων δηµοτικών υπαλλήλων και αρµοδίων προσδιορισµών των
ΟΤΑ για µη χορήγηση στοιχείων εργαζοµένων. Συγκεκριµένα,
ορίζεται ότι παύουν οριστικά οι πειθαρχικές διώξεις που ασκή-
θηκαν κατά δηµοτικών υπαλλήλων και αρµοδίων προσδιορισµών
οργάνων των ΟΤΑ, οι οποίοι δεν παρέδωσαν στοιχεία για τους
εργαζόµενους των ΟΤΑ στο πρώην Υπουργείο Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

Είναι δυνατόν µία Κυβέρνηση να βοηθάει κάποιους οι οποίοι
δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους, κάποιους οι οποίοι δεν υπά-
κουσαν τις εντολές του ίδιου του κράτους; Δεν µπορούµε να κα-
τανοήσουµε µε τίποτα αυτό το άρθρο.

Όσον αφορά το τέταρτο µέρος που αφορά το Μητρώο Πολι-
τών, τα άρθρα 115-124, τίθεται µεγάλο ζήτηµα. Κατά τη γνώµη
µας, θα έπρεπε να έχει ζητηθεί η γνωµοδότηση από την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, γιατί µε αυτές τις διατά-
ξεις ο Υπουργός Εσωτερικών καθίσταται πανεπόπτης και η γνω-
µοδότηση θα είχε νόηµα να ελέγξει προνοµοθετικά το κατά πόσο
οι σκοπούµενες διατάξεις συνάδουν µε τη ισχύουσα νοµοθεσία
προσωπικών δεδοµένων.

Η προστασία των προσωπικών δεδοµένων είναι συνταγµατικά
κατοχυρωµένη µε το άρθρο 9Α του Συντάγµατος, αλλά και στην
Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Εποµένως,
έχει υπερνοµοθετική ισχύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Είναι πάρα πολλά, δυστυ-
χώς, τα άρθρα τα οποία εµείς χαρακτηρίζουµε προβληµατικά.
Για άλλη µία φορά έρχεστε στην Ολοµέλεια και αποδεικνύετε όχι
µόνο σε εµάς, αλλά και στους πολίτες που σας στήριξαν, ότι δεν
διαφέρετε και πολύ από αυτούς που µας οδήγησαν εδώ που εί-
µαστε σήµερα, ότι δεν πρεσβεύετε το νέο και, δυστυχώς, κάπως
έτσι χάνεται η ελπίδα των πολιτών στο πολιτικό σύστηµα.

Θα πρέπει να το αλλάξουµε αυτό και συµµέτοχοι είστε κι εσείς. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ηγουµενίδης
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι

τη δραστηριότητά µας -όλη τη δραστηριότητά µας κι όλες τις
µορφές της, από τα νοµοθετήµατα, τις δράσεις µας- ενταγµένα
στην προσπάθειά µας να βγάλουµε την πατρίδα από αυτή την οι-
κονοµική δύνη στην οποία έχει περιέλθει. 

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι εκεί που εµείς βλέπουµε
την πατρίδα, ορισµένοι κύκλοι βλέπουν ένα γωνιακό οικόπεδο το
οποίο αξίζει και χρειάζεται ή θέλουν να το πάρουν κοψοχρονιά,
όπως λέµε. Εκεί που εµείς βλέπουµε τη γη των πατεράδων µας
και κάνουµε µία προσπάθεια για να εξασφαλίζουµε, όσο γίνεται,
ένα καλύτερο µέλλον των παιδιών µας, υπάρχουν κύκλοι, κατά
τη γνώµη µου, οι οποίοι βλέπουν απλά φιλέτα, στα οποία θέλουν
να έρθουν ως οικονοµικοί κατακτητές και να παραµείνουν ως οι-
κονοµικοί κατακτητές.

Αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώντας όλη τη συζήτηση
διερωτώµαι: Ποιοι στενοχωρήθηκαν περισσότερο από την έξοδο
της Ελλάδας στις αγορές χθες; Όλοι αυτοί οι οίκοι που ποντά-
ρουν, µέσω της αποτυχίας του ΣΥΡΙΖΑ, στην αποτυχία της προ-
σπάθειας της πατρίδας ή οι εκπρόσωποι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, που πήραν τον λόγο και µίλησαν από αυτό εδώ
το Βήµα; Ειλικρινά, το διερωτώµαι και δεν ξέρω και πώς να το
σχολιάσω. Θέλει η Αντιπολίτευση -Αξιωµατική και όχι µόνο- να
κρυφτεί και η πίκρα δεν την αφήνει. 

Βγήκε, διά µέλους της παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας, του
κ. Καραγκούνη, να µας µιλήσει για το δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν στις αξιακές, ιδεολογικές, πο-
λιτικές σου αφετηρίες δεν έχεις της ισότητα, δεν µπορείς να σχε-
διάσεις, να προγραµµατίσεις δράσεις και πολύ περισσότερο να

άρεις τις ανισότητες της κοινωνίας. Αν δεν πιστεύεις στην ισό-
τητα, δεν µπορείς να άρεις τις ανισότητες στην πρόσβαση των
συνανθρώπων µας, των συµπολιτών µας, του λαού µας στις υπη-
ρεσίες υγείας. Αν δεν πιστεύεις στο δηµόσιο σύστηµα υγείας,
δεν µπορείς να παλέψεις και να αγωνιστείς γι’ αυτό.  

Εδώ είναι και µία διαφορά µας, που δεν βλέπει, βέβαια, ο Εκ-
πρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων. Αλήθεια, θα ήθελα να µας
απαντήσει πού κοιτάζει, που δεν βλέπει διαφορές. 

Είπε ο κ. Καραγκούνης ότι στηρίζεται στο φιλότιµο των εργα-
ζοµένων η λειτουργία του «Ευαγγελισµού» κι όχι µόνο του «Ευαγ-
γελισµού». Γιατί έχουν αυτό το φιλότιµο οι εργαζόµενοι στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας; Γιατί, ακριβώς, βλέπουν ότι έχουν
δίπλα τους µία Κυβέρνηση η οποία παλεύει για να το κρατήσει,
παλεύει για να το στηρίξει. 

Βέβαια, µιλάτε µε τόσο µίσος για το σύνολο της κοινωνικής
πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ. Θα µας δοθεί η δυνατότητα, ούτως ή
άλλως, σε επόµενο νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, αυτές τις µέρες, να το συζητήσουµε. Μιλάτε, όµως, µε
τέτοιο µίσος, γιατί πραγµατικά παίρνουµε µέτρα, όπως την πρό-
σβαση των ανασφάλιστων συµπολιτών µας στο σύστηµα υγείας,
τους διορισµούς στα νοσοκοµεία -λίγοι, ανεπαρκείς, αλλά ήταν
οι πρώτοι που έγιναν αυτή την περίοδο- την οικονοµική ενίσχυση
των νοσοκοµείων, που για πρώτη χρονιά έκλεισαν µε θετικό απο-
λογισµό.

Όλα τούτα τα µέτρα, µαζί και µε τις προσλήψεις –θα έρθουν
κι αυτές- που γίνονται και στους ΟΤΑ, δείχνουν ότι, πράγµατι,
είναι ψήγµατα της δικής µας πολιτικής που δείχνουν ότι πράγµατι
µπορούµε να βγούµε από την κρίση µε την κοινωνία όρθια, σε
αντίθεση µε εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που πιστεύετε
και προτείνετε να βγούµε από την κρίση µέσα από τον οικονοµικό
θάνατο των φτωχών και των αδύνατων. Θεωρώ πλευρές του οι-
κονοµικού θανάτου τις απολύσεις, θεωρώ πλευρές του οικονο-
µικού θανάτου τις µειώσεις των µισθών και των συντάξεων,
θεωρώ πλευρές αυτής της καταστροφής των παραγωγικών δυ-
νάµεων, πλευρές της πολιτικής σας. 

Κι εδώ είναι η διαφορά µας, κύριε Εκπρόσωπε της Ένωσης
Κεντρώων, που δεν βλέπετε διαφορές ανάµεσα σε µας και τη
Νέα Δηµοκρατία.   

Είναι αυτονόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοί. Τριάντα επτά
χρόνια µετά τον ιδρυτικό νόµο των ΔΕΥΑ, ερχόµαστε να επικαι-
ροποιήσουµε και να εκσυγχρονίσουµε το θεσµικό τους πλαίσιο.
Σιγά τα ωά! Σιγά τη µεγάλη πράξη! Ήταν κάτι που είναι αναγκαίο.
Είναι απαραίτητο να γίνει. Κι όµως, είσαστε ανίκανοι να συµµε-
τέχετε ακόµα και σε αυτή τη συζήτηση. Είσαστε ανίκανοι πολι-
τικά, γιατί σας τυφλώνει η ιδεοληψία σας ενάντια στον ΣΥΡΙΖΑ.
Κι όσο είσαστε τυφλωµένοι από µία τέτοια ιδεοληψία, δεν µπο-
ρείτε να ανταποκριθείτε ούτε στις στοιχειώδεις ανάγκες της κοι-
νωνίας.  

Όσον αφορά το άρθρο 13, µιλάτε για πελατολόγιο, κοµµατικό
στρατό ότι είναι  ρουσφετολογικό, ό,τι θέλετε. «Εκεί που µας
χρωστάγανε, µας πήραν και το βόδι», κύριε Υπουργέ. Απαντήστε.
Είκοσι χρόνια επιτυχόντες του ΑΣΕΠ, γιατί δεν προσλήφθηκαν
επί µία εικοσαετία; Υπάρχει και η ελληνική λέξη «συγγνώµη». Θα
ζητήσετε συγγνώµη από τους εργαζόµενους; Εδώ να πούµε σχε-
τικά ότι υπάρχει αυτή η ιδιαίτερη περίπτωση, όντως, της ΔΕΥΑ
Ηρακλείου των έντεκα εργαζοµένων. Είναι µία πολύ ειδική περί-
πτωση. Έχει µιλήσει ο Υπουργός γι’ αυτό. Πράγµατι, σχετίζεται
µε δικαστικές αποφάσεις η υπόθεσή τους. Δεν είναι η ώρα να
σταθούµε περισσότερο. 

Το άρθρο 14 δίνει τη δυνατότητα ρύθµισης ληξιπρόθεσµων
οφειλών. Εδώ, πάλι είναι ένα στοιχείο που δείχνει την πολιτική
ανικανότητα των προηγούµενων κυβερνήσεων. Δεν είναι ικανοί
να µοιράσουν δυο γαϊδουριών άχυρα. Με τον ν.4316/2014,
άρθρο 80, µε ευθύνη των τότε Υπουργών Εσωτερικών και Οικο-
νοµικών, επιχειρήθηκε -τελικά όχι αποτελεσµατικά, όπως απο-
δείχθηκε στην πράξη- να ρυθµιστούν οφειλές των ΔΕΥΑ, µεταξύ
των οποίων και της ΔΕΥΑ Ηρακλείου, η οποία αυτή τη στιγµή βρί-
σκεται µπροστά σε ένα χρέος ύψους 107 εκατοµµυρίων. 

Δεν έχω τον χρόνο να σταθώ αναλυτικά σε όλη την εξέλιξη.
Είναι ένα θέµα που το συζητάµε και µε το Υπουργείο Εσωτερικών
και µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, αν όχι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10489



σήµερα, τουλάχιστον εντός των ηµερών και στο επόµενο νοµο-
σχέδιο να µπορέσουµε να το ρυθµίσουµε. 

Ένα δεύτερο θέµα, που ενδεχοµένως µπορούµε να δούµε µε
αφορµή τη χρηµατοδότηση των ΔΕΥΑ, είναι να εισπράξουν χρη-
µατοδότηση στο 100% του ποσού για έργα δηµοσίου συµφέρον-
τος. Ένα τέτοιο έργο είναι η αντικατάσταση και επέκταση του
δικτύου της ύδρευσης στο Ηράκλειο της Κρήτης, µιας από τις
πέντε µεγαλύτερες πόλεις της Ελλάδας που αυτή τη στιγµή δεν
έχει πόσιµο νερό. Είναι σηµάδι και αυτό της ανικανότητας των
προηγούµενων κυβερνήσεων. Πάλι κι εδώ περιµένω να ακούσω,
όπως και οι υπόλοιποι Ηρακλειώτες, µία συγγνώµη από τα κόµ-
µατα που διαχειρίστηκαν την τύχη αυτού του τόπου τις προηγού-
µενες δεκαετίες. Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι η τροπολογία
που θα δίνει το 100% της χρηµατοδότησης αυτών των έργων
πρέπει να έρθει στα επόµενα νοµοσχέδια.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, σήµερα συζητάµε και νοµοθε-
τούµε κάποιες παρεµβάσεις που διευκολύνουν τη ζωή των πολι-
τών. Επιλύουµε χρονίζοντα προβλήµατα, επιδιώκουµε –και είναι
σε αυτήν την κατεύθυνση- τον εξορθολογισµό των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Όλα αυτά τα θεωρούµε απαραίτητα βή-
µατα για την αναδιάρθρωση της τοπικής αυτοδιοίκησης στο σύ-
νολό της. 

Κατά τη γνώµη µου, η ρητή και ξεκάθαρη διατύπωση και στο
σηµερινό νοµοσχέδιο για τον µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα των
ΔΕΥΑ είναι η καλύτερη εγγύηση γι’ αυτές τις παρεµβάσεις µας.  

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Συ-
ρίγος. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω µε τη διατύπωση κά-

ποιων γενικών παρατηρήσεων. 
Τα στοιχεία που χαρακτηρίζουν τη συζήτηση του νοµοσχεδίου,

αλλά και πολλές άλλες συζητήσεις εντός κι εκτός Κοινοβουλίου
είναι δύο: Το πρώτο είναι η φαντασιακή υπερβολή στην εκφορά
των πολιτικών επιχειρηµάτων από την Αντιπολίτευση που προδί-
δει, κατ’ εµέ, έλλειψη ψυχραιµίας. Άσε που αν κάποιος δεν γνώ-
ριζε ότι γίνεται πολιτική συζήτηση, τότε θα νόµιζε ότι πρόκειται
για την εξιστόρηση µίας ταξιδιωτικής περιήγησης ανά τον κόσµο:
Βενεζουέλα, Βόρεια Κορέα, Σοβιετία, Πολωνία, Τουρκία και
λοιπά. «Ο γύρος του κόσµου σε ογδόντα ηµέρες» ή «ο Φιλέας
Φόγκ πολιτεύεται». 

Δεύτερον, ο άκρατος υποκειµενισµός ως στοιχείο αποκλει-
σµού συµφωνίας ή συµπτώσεως σε κοινώς αποδεκτά πράγµατα.
Καθετί είναι καλό ή κακό, ανάλογα ποιος το πράττει. Επί παρα-
δείγµατι, η έξοδος στις αγορές χλευάζεται από τους οπαδούς
της αγοράς. Ας απαντήσουν όµως, αν αυτό το βήµα το κρίνουν
ως θετικό ή αρνητικό.

Μετά τις γενικές αυτές παρατηρήσεις, όσον αφορά το συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο ειδικότερα επάγοµαι τα ακόλουθα. Με αυτό
επιχειρείται η επίλυση χρονίων προβληµάτων. Δεύτερον, συντε-
λείται η σταδιακή µετάβαση προς την αναµόρφωση των αυτοδι-
οικητικών νόµων. 

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, απευθυνόµενος σε εσάς και
την Κυβέρνηση και ενόψει και της αναθεωρήσεως του Συντάγ-
µατος, πιστεύω ότι κάθε αναµόρφωση που θα επιχειρηθεί πρέπει
να έχει ως βάση της τον επαρκή προσδιορισµό αυτού που λέµε
«τοπική υπόθεση». Είναι ένα στοιχείο, το οποίο σε προηγούµενες
αναµορφώσεις ή µεταρρυθµίσεις φοβούµαι ότι παραµερίστηκε
εν ονόµατι κριτηρίων άλλων που επέβαλαν ενδεχοµένως κάποιες
ανάγκες, όπως οι οικονοµικές. 

Ωστόσο, τοπική αυτοδιοίκηση χωρίς ένα σαφή ορισµό της πο-
λύπλοκης ποια στις µέρες µας έννοιας της τοπικής υπόθεσης
δεν θα µπορέσει να επιτύχει οποιαδήποτε αναµόρφωση εάν δεν
ξεκινήσει από εκεί. 

Το τρίτο είναι ότι το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητούµε είναι
προϊόν διαλόγου κι έτυχε της θετικής ανταποκρίσεως των φο-
ρέων αυτοδιοικητικών και άλλων. Αυτό από µόνο του –και συµ-
φωνώ µε όσους το έχουν επισηµάνει- δεν σηµαίνει τίποτα, το ότι
υπάρχει µόνο η συµφωνία δηλαδή. Ωστόσο, είναι ένα στοιχείο το
οποίο πρέπει να κρίνεται θετικό, διότι εξάλλου αυτή είναι και η

λειτουργία της ακροάσεως των φορέων στις συζητήσεις µας. 
Ενδεικτικά µνηµονεύω κάποια άρθρα και προβαίνω σε κάποια

σχόλια. 
Άρθρα 17, 19, 25. Στο άρθρο 25, αναρωτιέµαι µήπως θα

έπρεπε να ερωτάται και ο δήµος που καλείται να στηρίξει, αν
µπορεί να το κάνει. 

Άρθρα 33 και 34. Εκεί, βλέπω κάποιους υπολογισµούς σε χι-
λιόµετρα. Να υπενθυµίσω ότι υπάρχουν και τα ναυτικά µίλια.
Διότι έχουµε σχέση και µε νησιά, όπου πολλές φορές αναγκά-
ζονται υπάλληλοι που πηγαίνουν από το ένα νησί στο άλλο, στο
διπλανό, που δεν απέχει πολύ σε ναυτικά µίλια και είναι δίπλα και
το βλέπει να µείνουν το βράδυ, θέλουν δεν θέλουν. Έχει δηλαδή
κάποια επιπρόσθετα έξοδα. Αυτοί είναι προβληµατισµοί που
τους εκθέτω και πιστεύω ότι κάποια στιγµή πρέπει να ληφθούν
υπ’ όψιν. 

Τέλος, άκουσα για σφραγίδες. Έπεσαν πολλές σφραγίδες σή-
µερα. Θα πρότεινα να µην επικαλούνται κάποιοι τις σφραγίδες
που έβαλαν κάποιες εποχές, διότι οι σφραγίδες παραπέµπουν
στην ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ που είναι πράγµα φοβερό και οδήγησαν σε
παρακµή πολλά από τα προηγουµένως κραταιά πολιτικά κόµ-
µατα. Βλέπεις, έχει και η πολιτική τη µαταιότητά της, όταν ασκεί-
ται κατά τρόπο αλαζονικό υπέρ των λίγων και µε την ιδέα της
µονιµότητας. Sic transit gloria mundi.

Τελειώνω µε ένα παράδοξο: Κάποιοι θιασώτες των αποτεφρω-
τηρίων ζώντων ενοχλήθηκαν, όπως άκουσα προ ολίγου σήµερα,
από τα αποτεφρωτήρια νεκρών. Αλλάξτε τον τίτλο, κύριε
Υπουργέ, του νοµοσχεδίου. Αυτό ως σχόλιο, διότι τα τότε απο-
τεφρωτήρια παρήγαγαν και διάφορα προϊόντα. 

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς για τη χρήση
του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γρηγοράκος για πέντε λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γρηγορά-

κος, λαµβάνει τον λόγο για δευτερολογία επί της αρχής; 
Μπορείτε να επαναλάβετε πώς ακριβώς έχει η διαδικασία.

Διότι υπάρχει µπέρδεµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κάποια στιγµή ειπώθηκε από

τον κ. Λυκούδη ότι θα ολοκληρωθεί σήµερα η διαδικασία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, ολοκληρώνεται. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Άρα µετά από τους ειδικούς

αγορητές επί της αρχής θα περάσουµε επί των άρθρων; Πώς θα
γίνει; Ή θα είναι συνολική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι ενιαία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Άρα λοιπόν δίνετε πέντε λεπτά

στους ειδικούς αγορητές για την ενιαία τοποθέτηση και επί της
αρχής και επί των άρθρων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, µίλησε είκοσι ένα
λεπτά στην πρωτολογία. Τι µου λέτε τώρα; Τι θέλετε; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε
τι σας λέω; Τι θα πει «είναι ενιαία η τοποθέτηση»; 

Ξεκινήσαµε το πρωί για µία διήµερη συζήτηση. Από την κου-
βέντα, έτσι όπως έγινε, εν πάση περιπτώσει, καταλήξαµε να ολο-
κληρωθεί σήµερα η διαδικασία. Δεν καταλήξαµε πόσο χρόνο θα
δώσετε στους ειδικούς αγορητές. Διότι µε είκοσι τροπολογίες
και εκατόν πενήντα άρθρα και µε δευτερολογίες κτλ. το να δώ-
σετε πέντε λεπτά για όλα αυτά, µε συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι
κοροϊδία.   

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μέχρι το πρωί εδώ θα είµαστε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Γρηγοράκο, εάν θέλετε

εσείς, µπορείτε να τοποθετηθείτε πέντε λεπτά. Άλλωστε, δεν
υπάρχει περιορισµός για το λιγότερο. Για το περισσότερο
όµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον µισό χρόνο
της πρωτολογίας σας. Επειδή ο κ. Γρηγοράκος µίλησε στην πρω-
τολογία του είκοσι ένα λεπτά, του αποµένει αυτός ο χρόνος. Τι
θέλετε λοιπόν; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι είναι αυτό που µας λέτε; Από
πού προκύπτει αυτό; προκύπτει από τον Κανονισµό; 

Πριν από λίγο που µίλησα µε τον κ. Λυκούδη είπαµε ότι εµείς
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ως ΚΚΕ δεν έχουµε αντίρρηση να ολοκληρωθεί η διαδικασία σή-
µερα, αλλά να δώσετε τον χρόνο που θα δίνατε σε διαφορετική
περίπτωση, εάν πήγαινε δύο µέρες αυτή η συζήτηση, δηλαδή και
επί της αρχής και επί των άρθρων. Αυτό σηµαίνει ότι ο χρόνος
δεν είναι πέντε λεπτά. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Μας λέτε, «ψε-
κάστε, σκουπίστε, τελειώσατε»; Μας φορτώσατε εδώ µε ένα
σωρό τροπολογίες και µέσα σε πέντε λεπτά να τελειώνουµε; Τι
είναι αυτά τα πράγµατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πόσο χρόνο θέλετε
δηλαδή; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα µας δώσετε τον χρόνο που
δικαιούµασταν σε διαφορετική περίπτωση, εάν η διαδικασία πή-
γαινε κανονικά επί διηµέρου. Το επί διηµέρου όµως σηµαίνει δε-
καπέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα έχετε χρόνο να
µιλήσετε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να το διευκρινίσετε όµως εξ
αρχής. Δεν πάµε στα τυφλά, ούτε στα σκοτεινά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάρω τον λόγο
για µια διευκρίνιση για να µην υπάρχει αγωνία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αγωνία; Σε ποιον;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στους συναδέλφους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βλέπετε καµµιά αγω-

νία; 
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό που επισήµανε ο συνάδελφος

είναι σωστό. Η αρχική ιδέα, κύριε Πρόεδρε, ήταν η εξής: Ότι θα
έχουµε δύο συνεδριάσεις. Είπαµε να συντµηθεί. Ορθώς. Απλώς,
επειδή οι ειδικοί αγορητές, οι εισηγητές είχαν οργανωθεί για δύο
συνεδριάσεις, αντί λοιπόν, για δεύτερη –ας το πω- εισήγηση,
εκείνο το οποίο σας προτείνω είναι να δώσετε τη δευτερολογία
διευρυµένη µε άνεση χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Βο-
ρίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εντάξει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έτσι και αλλιώς δι-

ευρυµένη ήταν η πρωτολογία, αν δείτε τους χρόνους που χρη-
σιµοποιήσατε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τώρα δεν θα συνεννοηθούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ.
Κύριε Γρηγοράκο, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω µία

συγκεκριµένη έρευνα τελικά στο Κοινοβούλιο. Υπάρχει η Διά-
σκεψη των Προέδρων που προγραµµατίζει τις δουλειές του Κοι-
νοβουλίου και υπάρχουµε κι εµείς τα όντα από κάτω, οι
Βουλευτές, οι οποίοι προγραµµατίζουν τη ζωή τους, την πολιτική
τους ζωή, την κοινωνική τους ζωή, την οικογενειακή τους ζωή,
προγραµµατίζουν την οµιλία τους, προγραµµατίζουν πώς θα µι-
λήσουν και, βέβαια, πάντα σ’ ένα πλαίσιο ότι θα έλθουν και πέντε-
δέκα τροπολογίες, όχι εκατό τροπολογίες.

Δεύτερον έχω επισηµάνει ότι συγκεκριµένος Πρόεδρος ανα-
λαµβάνει και ξεκινάει κάθε πρωί τη διαδικασία για να «καπελώνει»
το Κοινοβούλιο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μπορώ να µιλήσω; Τη δική σας αλήθεια να την πείτε εσείς. Θα

την πείτε.
Τότε γιατί να υπάρχει η Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Πρό-

εδρε, που δεν ήσασταν το πρωί εδώ και σας παρακαλώ πάρα
πολύ να µε ακούσετε, όταν κάθε φορά η εκάστοτε Κυβέρνηση,
η εκάστοτε Συµπολίτευση έχει το δικαίωµα να αλλάζει την
ατζέντα, αν το βάζετε σε ψηφοφορία, όπως αυτό που έκανε ο κ.
Κακλαµάνης το πρωί και συνεχίζει να το κάνει ο κ. Κακλαµάνης;
Τον βάζετε και κανονίζει τη διαδικασία του Κοινοβουλίου.

Δεν έχει κανένα δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε, ο εκάστοτε Προ-
εδρεύων να κάνει τη διαδικασία του Κοινοβουλίου όπως τη νοµί-
ζει εκείνος. Η διαδικασία του Κοινοβουλίου µε τον Κανονισµό της
Βουλής καθορίζεται από τη Διάσκεψη των Προέδρων.

Πάµε παρακάτω. Μιλήσαµε και άκουσα πολλούς συναδέλφους
να µε κριτικάρουν για αυτά που είπα το πρωί. Ναι, να µιλήσουµε

Να µιλήσουµε, κύριε Υπουργέ. Δεν θα πω για τις δικές σας δη-
λώσεις, τις οποίες θα καταθέσω. Τι έλεγε ο κ. Τσίπρας για το suc-

cess story της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή του
Σαµαρά και του Βενιζέλου; Θα σας το καταθέσω. Να δούµε, δη-
λαδή, µήπως επαναλαµβανόµαστε σαν ιστορία:

«Συντρόφισσες και σύντροφοι, αν τους αφήσουµε, θα συνεχί-
σουν την ίδια πολιτική. Το έργο της δεν ολοκληρώθηκε ακόµα.
Η περιβόητη έξοδος στις αγορές ξέφτισε µέσα σε λίγες ώρες. Η
προπαγάνδα για έξοδο από το µνηµόνιο ή για το τέλος της κρί-
σης µήπως καταφέρουν να επιβιώσουν στις εκλογές για να µπο-
ρέσουν αµέσως να επιβάλλουν το δικό τους µνηµόνιο κι ένα
καινούργιο µνηµόνιο».

Αυτά έλεγε τον Απρίλιο του 2014: «Είµαστε αποικία χρέους και
θα πάµε σε µια γερµανική µπανανία». Αυτά έλεγε. Το καταθέτω
εδώ. Το ξέρετε εξάλλου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στον κ. Σκουρλέτη, τον Υπουργό, προχθές ζήτησα στην Επι-
τροπή -και δεν αναφέρθηκε σήµερα στην πρωτολογία του- να
µας πει πόσους υπαλλήλους έχετε στο Υπουργείο Εσωτερικών.

Εάν ξέρετε πόσοι είναι οι υπάλληλοι της Ελλάδας, κύριε
Σκουρλέτη, σας έχω ρωτήσει. Έχετε κάνει µία επιτροπή είπατε.
Αν είναι αλήθεια, έχετε κάνει µία επιτροπή για να ξέρετε πόσους
υπαλλήλους έχει η Ελλάδα δυόµισι χρόνια µετά.

Θα σας πω εγώ, λοιπόν, για να σας βοηθήσω θέλω, σε µία
ερώτηση της κ. Χρυσοβελώνη στις 13 Νοεµβρίου του 2013 την
απάντηση του κυρίου Μητσοτάκη. Θα τα καταθέσω όλα. Στις 31-
12-2009 υπηρετούσαν οχτακόσιες εβδοµήντα πέντε χιλιάδες εν-
νιακόσιοι επτά υπάλληλοι. Ξέρετε πόσοι είναι περίπου σήµερα;
Όχι, δεν ξέρετε. 

Η αλήθεια του κυρίου Ραγκούση ήταν οκτακόσιοι εξήντα πέντε
χιλιάδες εκατόν τριάντα δύο υπάλληλοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Μόνο στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι, οι υπάλληλοι της Ελλάδος.
Θα µας πει το Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν τα λέω για το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών.

Να σας πω, λοιπόν, ποιοι έριξαν τη χώρα έξω. Τη χώρα την
έριξαν αυτοί, οι οποίοι έκαναν αθρόες προσλήψεις την πενταετία
2004-2009. Το ίδιο πάτε να κάνετε κι εσείς.

Ορίστε, το καταθέτω: «Οκτακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες γα-
λάζιες προσλήψεις µε τη βούλα Παυλόπουλου».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Μητσοτάκης απάντησε στην κ. Χρυσοβελώνη –θα σας
δώσω και την απάντηση- ότι «πραγµατικά, ναι, έγιναν αυτές».
Ορίστε, λοιπόν, απαντάει ο κ. Μητσοτάκης και λέει: Ο αριθµός
του τακτικού προσωπικού του δηµοσίου στις 31-12-2009 ήταν
εξακόσιες ενενήντα δύο χιλιάδες, ενώ εκατόν ογδόντα τρεις χι-
λιάδες υπολογίζεται το µη τακτικό προσωπικό». Αυτή είναι η αλή-
θεια.

Θέλετε, λοιπόν, να φτάσουµε πάλι στο εκατοµµύριο και να
πέσει η Ελλάδα έξω; Να το κάνουµε αφού θέλετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): … (δεν ακούστηκε)

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Περιµένετε. Έχουµε και άλλα.
Ακούµε αυτές τις µέρες για τον κ. Γεωργίου και πάνω σ’ αυτό

έχετε φτιάξει µία φιλοσοφία, η οποία έπιασε, έναν µύθο ο οποίος
έπιασε.

Θυµάµαι καλά τον κ. Καµµένο, που µίλαγε για συµµορία Ση-
µίτη, «GOLDMAN SACHS», εξοπλιστικά, και σας λέω για να σας
βοηθήσω για την Εξεταστική Επιτροπή των φαρµάκων στη Βουλή
ότι το 2003 οι δηµόσιες δαπάνες για την υγεία ήταν 8,7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Οι φαρµακευτικές δαπάνες ήταν 2,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Θα το καταθέσω κι αυτό. Σύνολο, λοιπόν, ήταν για
την υγεία και το φάρµακο 10,9 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Το 2009 -να µη σας λέω τώρα για το 2005, 2006, 2007, 2008,
2009- οι δαπάνες για την υγεία ήταν 16,11 δισεκατοµµύρια ευρώ,
οι φαρµακευτικές δαπάνες 5,28 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μία υπεν-
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θύµιση στο Σώµα και προς όλους εσάς που έχετε τον µύθο. Ο κ.
Γεωργίου προσλήφθηκε τον Ιούλιο του 2010. Εµείς στο µνηµόνιο
είχαµε πάει τον Μάιο του 2010. Κι αυτό το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µας πείτε, λοιπόν, πόσους υπαλλήλους έχουµε στους δή-
µους;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εξακόσιες πενήντα χιλιάδες. Έχει απαντηθεί από την κ. Γε-
ροβασίλη.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν το ξέρω. Εδώ σας ρωτάω εγώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Στη Βουλή έχει ειπωθεί
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ξέρω εγώ τι απαντούν οι Υπουργοί

σας; Δεν το ξέρω. Εγώ θέλω την απάντηση τη δικιά σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Το αρµόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εσείς ξέρετε πόσους υπαλλήλους
έχουν οι δήµοι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Το νούµερο, το οποίο έχει κατατεθεί εδώ, είναι αυτό που
σας είπα.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εσείς στους δήµους ξέρετε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Βεβαίως, ξέρω.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πόσους έχετε στους δήµους;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Να κάνετε, λοιπόν, το ερώτηµα και θα σας εξηγήσουν ανα-
λυτικά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ σας ρώτησα σαν Βουλευτής.
Πολύ ωραία. Θα το κάνω. Εγώ νόµιζα ότι το ξέρετε. Δεν το ξέ-
ρετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εν πάση περιπτώσει, µη µας λέτε πόσους είχε η Νέα Δη-
µοκρατία. Πάµε παρακάτω.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Έχει σηµασία. Αυτός που είναι
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας σήµερα έχει κάποια σηµασία. Εί-
παµε ότι θα τους κριτικάρουµε όλους.

Η κρίση, λοιπόν, που περνάνε οι ΟΤΑ σήµερα είναι σε οριακή
κατάσταση. Κι έρχεστε τώρα µε το νοµοσχέδιο αυτό να µοιρά-
σετε κάποια ψίχουλα για να πάµε πάλι στη διαδικασία του 2005
γιατί έτσι ήταν τότε για να αρχίσουµε ξανά να αυξάνουµε τα ελ-
λείµατα των δήµων, να κάνουµε τις προσλήψεις µας και στο
τέλος να µην ξέρουµε πόσο προσωπικό έχουµε.

Τέλος πάντως, εσείς θέλετε να κρατηθείτε µε τα νύχια και µε
τα δόντια πάνω και προκαλείτε πολύ µεγάλη καταστροφή στη
χώρα.

Δεν έχετε αντιληφθεί ότι το συγκριτικό πλεονέκτηµα της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης είναι η εµπιστοσύνη, που σ’ έναν βαθµό εξα-
κολουθούν οι πολίτες να της δείχνουν της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Δεν πρέπει, λοιπόν, µ’ αυτές τις βαρύγδουπες σήµερα εδώ
εξαγγελίες και όλα αυτά που ακούσαµε, να χάσει ο κόσµος την
εµπιστοσύνη του στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Εµείς σαν ΠΑΣΟΚ είχαµε την τύχη να κάνουµε µεταρρυθµίσεις
στην τοπική αυτοδιοίκηση και πιστεύουµε ότι η καρδιά και το
όραµα της τοπικής αυτοδιοίκησης δεν πρέπει να έχει σχέση µε
κανένα µεγάλο χέρι του κεντρικού κράτους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, κύριε
Γρηγοράκο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς θέλουµε µία αποκεντρωµένη διοίκηση που να καταφέρει

να µετατρέπει αυτό το οργανωµένο σύστηµα τοπικής διακυβέρ-
νησης σε πραγµατικότητα. Εγώ σαν Βουλευτής ενός κόµµατος
της Κεντροαριστεράς πιστεύω ότι τα ίδια εξακολουθούµε και επι-
θυµούµε σήµερα. Εµείς δεν θέλουµε να έχουµε ένα πελατειακό
κράτος, ένα σύστηµα αγχόνη. Πρέπει να δούµε τι θα κάνουµε µε

το κράτος, ένα λειτουργικό κράτος, το οποίο θα είναι προσαρ-
µοσµένο στην εποχή και στις ανάγκες της χώρας.

Εγώ, λοιπόν, πιστεύω ότι η πολιτική που σήµερα θέλετε να
εφαρµόσετε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο αποπνέουν κρατισµό.
Παίρνουν τα χρήµατα από τους συνταξιούχους και αρχίσουν και
δίνουν µία επιδοµατική πολιτική σε κάποιους ανθρώπους. Πείτε
µου έναν Έλληνα πολίτη, ο οποίος δεν έχει ανάγκη από τα 50 και
τα 100 ευρώ.

Το θέµα είναι ότι εµείς είµαστε εναντίον της επιδοµατικής πο-
λιτικής. Δεν πιστεύουµε στα επιδόµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
Γρηγοράκο. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν θα σας δοθεί η ευκαιρία, όπως είπε ο

κύριος Υπουργός, να συζητήσουµε ξανά για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
για να πέσουµε σε ουτοπικές αντιθέσεις, ούτως ώστε να διαλύ-
σετε και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Πιστεύω ότι αντιµετωπίζετε τον θεσµό της τοπικής αυτοδιοί-
κησης –και τελειώνω- ως εργαλείο για την ενίσχυση σε επόµενες
δηµοτικές και πιθανόν βουλευτικές εκλογές. Αυτή είναι η κύρια
ουσία του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, από τη συζή-

τηση και στις Επιτροπές και σήµερα βγαίνει ένα βασικό συµπέ-
ρασµα, ότι ο κορµός του σχεδίου νόµου είναι το πρώτο µέρος,
που αφορά τις ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρή-
σεων Ύδρευσης και Αποχέτευσης, όπου πλέον µε οδηγό την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία για τα νερά ανατίθεται η ύδρευση και άρδευση
στο µεγάλο κεφάλαιο, βάζοντας µπροστά τις δηµοτικές επιχει-
ρήσεις, για να χαρατσωθεί επιπλέον ο λαός µε περισσότερα
τέλη. 

Το δεύτερο µέρος, που αποτελεί τον δεύτερο κορµό του σχε-
δίου νόµου, είναι οι Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας,
κατ’ απαίτηση του µεγάλου κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που ξεκινάει από τη Συνθήκη της Λισαβώνας και αφορά την
πολιτική της συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που έχουν
στόχο πώς οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, σε συνεργασία µε τις περι-
φέρειες θα διαχειριστούν καλύτερα τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Για τα δύο αυτά ζητήµατα, που αποτελούν τον κορµό του σχε-
δίου νόµου τα υπόλοιπα κόµµατα για την ταµπακιέρα, για τον πυ-
ρήνα αυτού του νοµοσχεδίου, δεν είπαν σχεδόν τίποτα. 

Επειδή ο κύριος Υπουργός λέει και ξαναλέει, για παράδειγµα
για τα ΔΗΠΕΘΕ, ότι είναι κι αυτό σχεδόν σαν επαναστατική και-
νοτοµία, εµείς τον προκαλέσαµε να δώσει ορισµένες διευκρινί-
σεις γι’ αυτά τα πράγµατα:

Πρώτον, να διευκρινιστεί για τις µετακινήσεις άνω των 50 χι-
λιοµέτρων αν αφορούν το εσωτερικό της χώρας. Γιατί είναι εν-
τελώς διαφορετικό το καθεστώς για τα ταξίδια του εξωτερικού
και την αντίστοιχη διαµονή, διατροφή, µετακίνηση και αποζη-
µίωση. 

Δεύτερον, δεν έπρεπε να διευκρινιστεί εάν στο ποσό των 50
ευρώ συµπεριλαµβάνονται τα έξοδα µετακίνησης; Γιατί µέχρι
στιγµής τα έξοδα µετακίνησης τα αναλαµβάνει ο εργοδότης και
δεν συµπεριλαµβάνονται στην εκτός έδρας αποζηµίωση. 

Επίσης, έπρεπε να διευκρινιστεί ότι από τη συγκεκριµένη διά-
ταξη στην πραγµατικότητα δεν προκύπτει αµοιβή του εργαζόµε-
νου ηθοποιού για την εκτός έδρας εργασία του, καθώς επίσης
ότι σε κάθε περίπτωση στο ποσό που καταβάλλεται για τις εκτός
έδρας εργασίες θα πρέπει να περιλαµβάνεται, εάν περιλαµβάνε-
ται, η πλήρης διατροφή, η διαµονή στο ξενοδοχείο και η µετακί-
νηση µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Σχετικά µε το άρθρο 97 σε σχέση µε τα µέσα ατοµικής προ-
στασίας, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να ξέρετε ότι τόσο το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας όσο και το ταξικό συνδικαλιστικό
κίνηµα είχε πάγιο αίτηµα ότι αυτά πρέπει να αποδίδονται στο
ακέραιο στους εργαζόµενους που δουλεύουν σε τόσο σκληρές
συνθήκες. 

Υπάρχει εδώ µία ευθύνη γιατί δεν δόθηκαν τα προηγούµενα
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χρόνια. Ήσασταν δυόµισι χρόνια στην κυβερνητική εξουσία. Γιατί
δεν τα δίνατε; Υπάρχει κατ’ αρχάς αυτό το ζήτηµα. Δεν θα δια-
φωνήσουµε να πάρουν οι εργαζόµενοι, έστω και µε χρηµατική
µορφή αυτά τα ζητήµατα. 

Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ότι ακόµα και µε αυτόν τον τρόπο
δεν λύνεται οριστικά το ζήτηµα της ασφάλειας των εργαζοµένων.
Ειπώθηκε από Βουλευτή του ΚΚΕ -το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές- ότι µε ασυντήρητα απορριµµατοφόρα, µε γυναίκες να
δουλεύουν πίσω από τα απορριµµατοφόρα, µε νεκρούς, µε ερ-
γατικά ατυχήµατα, δεν µπορεί να επιλυθεί αυτό το πρόβληµα.

Βεβαίως και θα υπερψηφίσουµε τα µέσα ατοµικής προστασίας
και για έναν επιπλέον λόγο, διότι υπήρξε αυτή η προσθήκη µε
την νοµοτεχνική βελτίωση, που συµπεριλαµβάνει και τους δύο
βαθµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, όχι βέβαια όλες τις ειδικότητες.
Η νοµοτεχνική βελτίωση είναι απόδειξη γι’ αυτό που εσείς επιµέ-
νατε και λέγατε, ότι δεν προκύπτει τέτοιο θέµα διότι συµπεριλαµ-
βάνονται όλοι οι ΟΤΑ, δηλαδή και ο δεύτερος βαθµός τοπικής
αυτοδιοίκησης και µετά φέρνετε τη νοµοτεχνική βελτίωση.

Στο άρθρο 98 για το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής ερ-
γασίας θα ψηφίσουµε «παρών». Θα το καταψηφίζαµε αρχικά.
Έγινε, όµως, νοµοτεχνική παρέµβαση, που εντάσσει και τον
πρώτο και τον δεύτερο βαθµό, προσθέτει κάποιες ειδικότητες,
αν και αφαιρεί τους ηλεκτροσυγκολλητές. Δεν ξέρω αν τους εν-
τάσσετε στους σιδεράδες. Χρειάζεται µία διευκρίνιση εδώ. Θα
µπορούσαµε να ψηφίσουµε και «ναι», αλλά προκύπτει το θέµα
της κλιµάκωσης του επιδόµατος. Κατά την άποψή µας η λογική
αυτή της κλιµάκωσης, δηλαδή ότι µια εργασία είναι βλαπτική ή
µη βλαπτική ανάλογα µε την κλιµάκωση έτσι όπως προβλέπεται
στη συγκεκριµένη διάταξη δεν είναι ορθή. Η κλιµάκωση, δηλαδή,
αποτιµά τη βλάβη που υφίσταται ο ανθρώπινος οργανισµός σε
τελική ανάλυση; Γι’ αυτό και ψηφίζουµε «παρών».

Όσον αφορά τη ρύθµιση για τους µουσικούς, επειδή το λέτε
συνέχεια -το είπατε και σήµερα, το είπατε σε όλες τις επιτροπές
επίσης, λες και κάνατε κανένα σπουδαίο κατόρθωµα στο ζήτηµα
αυτό- τι τους δίνετε; Ένα επίδοµα 50 ευρώ και µάλιστα µεικτά.
Αυτό τους δίνετε. Αυτό είναι µία κοροϊδία. Εµείς, βέβαια, θα την
υπερψηφίσουµε τη ρύθµιση, αλλά εν πάση περιπτώσει, µη µας
ζαλίζετε και µας λέτε ότι αυτή η συγκεκριµένη διάταξη είναι κάτι
επαναστατικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Και όµως!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι, αλλά υπάρχουν και άλλες

προτάσεις που έχουν έρθει από τους φορείς -δεν έχουν συµφω-
νήσει οι φορείς σε όλα-, όπως για παράδειγµα αυτό που αφορά
το ωράριο των καθηγητών ωδείων. Ορίζεται ως ανώτατο όριο δι-
δασκαλίας για καθηγητές µουσικής οι τριάντα ώρες διδασκαλίας
την εβδοµάδα. Οι εργαζόµενοι θεωρούν ότι το όριο αυτό αποτε-
λεί και το πλήρες ωράριο. Συµφωνείτε µε αυτό; Δώστε µία διευ-
κρίνιση.

Υπάρχουν επίσης τέτοιες αποφάσεις και από το Εφετείο Θεσ-
σαλονίκης και από το Διοικητικό Εφετείο Αθηνών. Είναι, λοιπόν,
λογικό το αίτηµα των εργαζοµένων να υπάρξει µια αναλογική
εφαρµογή των ρυθµίσεων του άρθρου 103 και στο καλλιτεχνικό
διδακτικό προσωπικό των δηµοτικών ωδείων.

Για το µητρώο πολιτών δηλώνουµε «παρών», διότι βεβαίως η
ανάπτυξη της τεχνολογίας και των πληροφοριών συµβάλλει ση-
µαντικά στο να απλουστευθούν και να συντοµευθούν οι εκδόσεις
πράξεων και πιστοποιητικών στους ΟΤΑ -και όχι µόνο-, αλλά
ποιος είναι αυτός που εγγυάται ότι δεν κινδυνεύουν τα προσω-
πικά δεδοµένα σε µια εποχή που καταπατούνται τα δηµοκρατικά
δικαιώµατα; Ο ΣΥΡΙΖΑ; Ο ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί τη µοναδική εγγύηση;
Μα εδώ καταπατούνται καθηµερινά κοινωνικά, εργασιακά, δηµο-
κρατικά δικαιώµατα στους τόπους δουλειάς, σε όλους τους χώ-
ρους.

Για την Ευρωπαϊκή Εδαφική Συνεργασία καταψηφίζουµε όλα
τα άρθρα. Και τη διάταξη για τα κέντρα αποτέφρωσης νεκρών
επίσης καταψηφίζουµε. Είναι µία  µε την οποία διάταξη παραδί-
δετε τα κέντρα αποτέφρωσης στους ιδιώτες. Αυτή είναι η ουσία. 

Φυσικά τα δύο τελευταία άρθρα που αφορούν τη µεταφορά
του ειδικού λογαριασµού στον τοµέα πρόνοιας αστυνοµικών και
κρατήσεις για την ονοµασία του δόκιµου αστυφύλακα σε αστυ-
φύλακα και του δόκιµου αξιωµατικού σε υπαστυνόµο β’ λέµε

«όχι». Εξηγήσαµε στις επιτροπές. Ας µη µακρηγορήσω. 
Σε σχέση µε την τροπολογία 1106 που αφορά την τροποποί-

ηση– συµπλήρωση διατάξεων της δασικής νοµοθεσίας, σε σχέση
µε τη διάταξη του ν.998/79 λέµε «όχι». 

Υλοποιεί και εξειδικεύει διατάξεις νόµων που το ΚΚΕ είχε κα-
ταψηφίσει και τροποποιείται για τρίτη φορά τους τελευταίους
επτά µήνες το άρθρο 47Β.

Στις τροποποιήσεις στον ν.3208/2003 λέµε «παρών». Στην τρο-
ποποίηση του ν.3889/2010 λέµε «όχι». Στον νόµο 4423/2016 λέµε
«παρών», όπως και στην προσθήκη στην παράγραφο 23 του άρ-
θρου 52 του ν.4280/2014 λέµε «όχι».

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω εδώ ότι ειδικά στην προσθήκη
στην παράγραφο 23 του ν.4280 που λέµε «όχι», φωτογραφίζει
καθαρά το Ελληνικό, για να είµαστε ειλικρινείς σε αυτό. Διότι η
εκδοθείσα πράξη χαρακτηρισµού είναι προδήλως παράνοµη και
χρειάζεται νοµοθετική ενίσχυση κατά των αντιρρήσεων που
ασκήθηκαν κατά αυτής.

Οι συγκεκριµένες τροπολογίες, κατά συνέπεια, αυτές που ανέ-
φερα για τους δασωµένους αγρούς και τα παραχωρητήρια, είναι
δρόµος για την ένταση της εµπορευµατοποίησης της γης.

Στην τροπολογία 1117, που αφορά τη σύσταση της επιτροπής
από µέλη του ΑΣΕΠ για την αναγνώριση των µεταπτυχιακών τίτ-
λων, λέµε «ναι».

Στην τροπολογία 1118/32, που αφορά την οργάνωση του Γρα-
φείου Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λέµε «όχι».

Στην τροπολογία 1119/33 για την παράταση της προθεσµίας
του άρθρου 35 του ν.4430/2016 λέµε «όχι».

Στην τροπολογία 1120/34, που αφορά την τροποποίηση δια-
τάξεων του Κώδικα Εγκατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών και Διοι-
κητικών Υπαλλήλων λέµε «ναι».

Στην τροπολογία 1125/36, που αφορά το Μητρώο Επιτελικών
Στελεχών, λέµε «ναι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει και ψηφοφορία,
κύριε συνάδελφε.

Θα τα πείτε στην ψηφοφορία, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Βεβαίως, να τα πούµε και στην

ψηφοφορία.
Στην τροπολογία 1139/45 λέµε «παρών» και αφορά τη µισθο-

δοσία προσωπικού που προσλαµβάνεται µε σύµβαση ορισµένου
χρόνου στις υπηρεσίες καθαριότητας. Εδώ πρέπει να πούµε το
εξής. Πρέπει να εξασφαλιστεί η µισθοδοσία; Βεβαίως. Από πού;
Αν δεν επαρκούν τα ανταποδοτικά; Τότε; Από άλλα έσοδα των
δήµων. Διότι αυτό προβλέπει η συγκεκριµένη τροπολογία. Αν δεν
υπάρχουν ούτε αυτά, τότε ποια είναι η κατάληξη; Η άµεση συνέ-
πεια θα είναι να µειώσουµε το απαιτούµενο προσλαµβανόµενο
προσωπικό, άρα κακή και ελλιπή παροχή υπηρεσιών, άρα ξανά
µπροστά µας το θέµα των εργολάβων.

Σχετικά µε τις ταυτότητες, την τροπολογία του κ. Τόσκα, την
1144, επιτρέψτε µας να πούµε «όχι» και να είµαστε και αιχµηροί
απέναντι σε αυτή τη συγκεκριµένη τροπολογία. Το ζήτηµα των
στοιχείων που αναγράφονται στις ταυτότητες των πολιτών είναι
ένα πολύ σοβαρό θέµα. Τα κριτήρια επιλογής τους σχετίζονται
µε σηµαντικές πλευρές άσκησης της δηµόσιας διοίκησης, µε έν-
τονη συχνά κοινωνικοπολιτική διάσταση. Ας θυµηθούµε το θέµα
της αναγραφής ή µη του θρησκεύµατος. Αφορά πάνω απ’ όλα
θέµατα προστασίας των προσωπικών δεδοµένων των πολιτών.

Εποµένως, η αρµοδιότητα για αυτό το ζήτηµα δεν νοείται σε
καµµιά περίπτωση να µεταφερθεί από τη Βουλή στον εκάστοτε
Υπουργό. Το επιχείρηµα της αιτιολογικής έκθεσης είναι ότι οι τε-
χνολογικές εξελίξεις, οι πρόνοιες για την εξυπηρέτηση των πο-
λιτών και οι απαιτήσεις της διεθνούς συνεργασίας στον τοµέα
της ελεύθερης διακίνησης των πολιτών επιβάλλουν δήθεν στη
διοίκηση νοµοθετική ευλυγισία, αντί να προστρέχει κάθε φορά
στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Πρόκειται για σαθρό επιχεί-
ρηµα, προκλητικό και υποκριτικό, κατά την άποψή µας. Πόσο
συχνά, δηλαδή, προκύπτει η ανάγκη για την προσθήκη στοιχείων
στις ταυτότητες των πολιτών που ο αρµόδιος Υπουργός δεν µπο-
ρεί να περιµένει την κοινοβουλευτική διαδικασία;

Αφήστε τις υποκρισίες, λοιπόν και πείτε καθαρά ότι θέλετε λυ-
µένα τα χέρια σας για να κάνετε επικίνδυνες προσθήκες στην κα-
τεύθυνση της ενίσχυσης του φακελώµατος του κόσµου.
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Τέλος, ως προς την τροπολογία 1146/51, που αφορά τη χρη-
µατοδότηση των κοµµάτων και µε τις προηγούµενες τροπολο-
γίες του ν.4472/2017 και µε τον ν.3024/2002, όλες αυτές έγιναν
στο όνοµα της διαφάνειας.

Κατά την άποψή µας, επιχειρείται ξανά ένας οικονοµικός
στραγγαλισµός και η παρεµπόδιση της πολιτικής δράσης κοµ-
µάτων, όπως είναι το ΚΚΕ, που στηρίζεται οικονοµικά στο υστέ-
ρηµα των λαϊκών στρωµάτων. Προσπαθείτε ακόµα και το
φακέλωµα ανθρώπων από τα φτωχά στρώµατα που είτε δίνουν
συνδροµή ως µέλη ή εισφορά στα κόµµατά µας, φίλοι και οπα-
δοί. Η τροπολογία επιχειρεί τη µετάθεση της εφαρµογής των
νέων ρυθµίσεων του ν.4472/2017 από 1-1-2018.

Η µέχρι 31-12-2017 εφαρµογή των προηγούµενων ρυθµίσεων,
την οποία επιχειρεί η τροπολογία, δεν αντιµετωπίζει στο ελάχιστο
τα θέµατα που θέσαµε σε σχέση µε το πλαίσιο για τη χρηµατο-
δότηση των κοµµάτων. Εποµένως καταψηφίζουµε αυτή την τρο-
πολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τροπολογία 1147/52 για τους πυροσβέστες

πενταετούς υποχρέωσης, θα πούµε ότι πρόκειται για µπαλώ-
µατα. Πρόκειται για ένα ηµίµετρο, καθώς αφορά άλλα δύο χρό-
νια ανανέωσης. Σας υπενθυµίζω ότι τον Φλεβάρη του 2017 το
ΚΚΕ είχε φέρει σχετική τροπολογία, την οποία δεν έκανε δεκτή
η Κυβέρνηση που πρότεινε τότε –και συνεχίζει να επιµένει σε
αυτό- τη µονιµοποίηση και των εποχικών και των πενταετούς υπο-
χρέωσης.

Όσον αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, επειδή δεν προλα-
βαίνω και µε πιέζετε, κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι είναι
πολλές οι τροπολογίες, θα τα πούµε στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, καθόλου, κύριε
Συντυχάκη. Εξαντλήσαµε όλες τις διαδικασίες. Καθόλου δεν σας
πιέζω. Όταν οι Λάκωνες δεν συµµερίζονται «το λακωνίζειν εστί
φιλοσοφείν», γιατί να το κάνουν οι Κρητικοί;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µην κάνετε
σχόλια τώρα, διότι πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, εντάξει,
κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ήταν να γίνουν δύο συνεδριά-
σεις σε δύο ηµέρες και πάτε να το συµµαζέψετε τώρα µέσα σε
λίγες ώρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Συντυ-
χάκη. Πάρτε το σαν αποτυχηµένη απόπειρα χιούµορ.

Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας βάλατε τις φωνές ότι δεν καταλαβαίνουµε

τι διαβάζουµε. Σας ρωτώ ευθέως, πού γράφει στο παρόν νοµο-
σχέδιο πως τα ΜΑΠ τα δικαιούνται οι εργαζόµενοι των ΟΤΑ, ανε-
ξαρτήτως από το είδος της εργασιακής τους σύµβασης; 

Τι απάντηση δίνετε σε όλους αυτούς που απορούν για το πώς
είναι δυνατόν η ΕΥΔΑΠ να µοιράζει εκατοµµύρια ως κέρδη στους
µετόχους της, την ίδια ώρα που οι εργαζόµενοι των ΔΕΥΑ αντι-
µετωπίζονται µισθολογικά ως κατώτεροι των συναδέλφων τους
της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ;

Τι απάντηση δίνετε σε µας, κύριε Υπουργέ, δηλαδή στην
Ένωση Κεντρώων και όχι στη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, για
την αντιµισθία των αντιδηµάρχων και για την κάλυψη των οδοι-
πορικών των αντιπεριφερειαρχών;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
επιλέγετε συνειδητά να απαντάτε µόνο σε όσα σας καταµαρτυ-
ρούν τα άλλα πολιτικά κόµµατα, αυτά που είναι αρχαιότερα από
την Ένωση Κεντρώων σε αυτή την Αίθουσα. Είναι κεντρική πολι-
τική σας απόφαση να απαντάτε µόνο σε όσα σας λένε οι προ-
ηγούµενοι. Βρίσκετε εύκολους αντιπάλους εκεί, γιατί τα
πεπραγµένα τους τα έχουν κρίνει ήδη οι πολίτες. Φροντίζετε να
αποσιωπάτε τις δικές µας παρατηρήσεις που ούτε µνηµόνια υπο-
γράψαµε ούτε διαχειριστήκαµε ποτέ δηµόσιο χρήµα ούτε διορί-
σαµε κανέναν στο δηµόσιο. Όµως, δεν υπηρετήσαµε και ποτέ
συµφέροντα.

Σας ζητώ, λοιπόν, να ξεχωρίζετε πλέον τις τοποθετήσεις σας

ως προς τον σχολιασµό της Αντιπολίτευσης. Έχουµε πολυκοµ-
µατική Βουλή, ξέρετε. Αν δεν το έχετε καταλάβει, υπάρχουν κι
άλλα κόµµατα στη Βουλή. Δεν µπορείτε να βάζετε σε µία λέξη
τις τοποθετήσεις όλων όσοι ήταν παρόντες σε αυτή την Αίθουσα,
όταν τον Αύγουστο του 2015 υπογράφατε όλοι µαζί το µεγαλύ-
τερο από τα µνηµόνια που υπέγραψε ποτέ ελληνική κυβέρνηση.
Μιλάµε για το µνηµόνιο του κόστους εκπαίδευσης του ΣΥΡΙΖΑ
σχετικά µε τις κυβερνητικές του αυταπάτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν αναφέρεστε πλέον στην
Αντιπολίτευση, να φροντίζετε να είστε σίγουροι ότι πριν εντάξετε
και εµάς στα σχόλιά σας, θα µας έχετε ακούσει πρώτα. Δεν µπο-
ρείτε να τσουβαλιάζετε την Ένωση Κεντρώων µε τα υπόλοιπα
κόµµατα που είτε εµπνεύστηκαν και εφάρµοσαν µνηµόνια, είτε
απλώς τα υπέγραψαν. Η Ένωση Κεντρώων δεν µπορεί να συνε-
χίσει να ανέχεται τις γενικές αναφορές στις θέσεις της Αντιπολί-
τευσης. Αν θέλετε να βοηθήσετε –όπως, άλλωστε, το έχει ανάγκη
ο τόπος, αλλά έχετε κι εσείς την ηθική υποχρέωση- να αποκτή-
σουν πάλι νόηµα οι λέξεις σε αυτή τη χώρα, τότε καλά θα κάνετε
να προσέχετε και να µην παρουσιάζετε την Ένωση Κεντρώων ως
µέρος µίας ενιαίας πολυκοµµατικής αντιπολιτευτικής πολιτικής.
Ξέρετε, η αντιπολίτευση που προσπαθούµε κάθε µέρα να κά-
νουµε µε ευσυνειδησία, δεν είναι ανέξοδη. 

Έχοντας πει αυτά, προχωρώ στον σχολιασµό της βροχής των
τροπολογιών που κτύπησε πάλι αυτή την Αίθουσα. Τι βροχή δη-
λαδή; Χαλάζι ήταν, θα µπορούσα να πω.

Θα ξεκινήσω από τις βουλευτικές τροπολογίες και θα πω ότι
η Ένωση Κεντρώων θα στηρίξει την τροπολογία 1129/40 για την
παράταση του προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ», την τροπολογία
1130/41 για τη συνέχιση της δυνατότητας επιχορήγησης δήµων
από το πρόγραµµα «ΑΞΙΑ», την τροπολογία 1142/47, η οποία
αφορά την κάλυψη εξόδων κατασκήνωσης για τέκνα υπαλλήλων
περιφερειών και την τροπολογία 1143/48 για τις χρηµατικές δω-
ρεές υπέρ της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, παρ’ όλο που είναι
αλήθεια ότι από εδώ αντλούµε και χρήµατα από φτωχές περιφέ-
ρειες –θα έπρεπε να το προσέξουµε αυτό- όπως είναι η Περιφέ-
ρεια Ηπείρου και η Περιφέρεια Πελοποννήσου. 

Πάµε τώρα στις υπουργικές τροπολογίες. Σχετικά µε την τρο-
πολογία 1106 µε τίτλο «τροποποίηση - συµπλήρωση των διατά-
ξεων της δασικής νοµοθεσίας», έχω να σχολιάσω πως
παρακολουθούµε µε πολύ µεγάλη προσοχή την προσπάθεια του
Υπουργού για την ολοκλήρωση του πολύτιµου αυτού αναπτυξια-
κού εργαλείου, της ολοκλήρωσης δηλαδή των δασικών χαρτών,
µε σκοπό να στηρίξουµε, όπως µπορούµε και εµείς, ώστε να απο-
κτήσει επιτέλους η χώρα µας δασικούς χάρτες. Θα συνεχίζουµε
να στηρίζουµε την προσπάθεια αυτή. Το ίδιο ισχύει και για την
τροπολογία 1140. Το ίδιο ισχύει και για την τροπολογία 1148 του
ιδίου Υπουργείου. 

Η τροπολογία 1117 που τροποποιεί σχετική διάταξη για τη σύ-
σταση επιτροπής από µέλη του ΑΣΕΠ για την εξέταση των εν-
στάσεων επί των αποφάσεων, για την αναγνώριση της συνάφειας
των µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών, θα λέγαµε πως έρχεται
στην ώρα της, ίσως επειδή ξέρετε τι να περιµένετε µε τις επικεί-
µενες τοποθετήσεις και τους διορισµούς διευθυντών και προ-
ϊσταµένων στις δηµόσιες υπηρεσίες. Θα τη στηρίξουµε διότι
είµαστε υπέρ της αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλλήλων µε δια-
φανείς και ξεκάθαρους τρόπους, κάτι που µπορεί να εγγυηθεί ο
θεσµός του ΑΣΕΠ.

Θα στηρίξουµε, επίσης, την τροπολογία 1131 που λύνει, έστω
και την τελευταία στιγµή, αληθινά προβλήµατα των συµπολιτών
µας. Το κάνετε καθυστερηµένα, έχοντας ακούσει, βεβαίως,
πρώτα τις σχετικές ενστάσεις µας στις επιτροπές. Όµως, δεν πει-
ράζει, εµείς θα το στηρίξουµε. Το επικουρικό προσωπικό µονά-
δων κοινωνικής φροντίδας, η τροποποίηση του άρθρου 68 του
ν.4430, η παράταση του προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι», η
τροποποίηση της παραγράφου 22 του άρθρου 9 του ν.4052/2012
και τέλος η µεταφορά ΑΜΕΑ, είναι θέµατα που προφανώς τα θε-
ωρήσατε ασήµαντα και που µπορείτε να τα τακτοποιήσετε µε µια
τροπολογία. Έστω και µε αυτό, είµαστε σε έναν σωστό δρόµο.
Δεν µπορούµε, όµως, να µιλάµε για ποιότητα, ξέρετε, του νοµο-
θετικού έργου µε αυτόν τον τρόπο.

Επίσης, για το ζήτηµα των πυροσβεστών πενταετούς θητείας,
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για να το µπαλώσετε έπρεπε πρώτα να βγουν στους δρόµους οι
άνθρωποι αυτοί, των οποίων το έργο το έχουµε όλοι ανάγκη.
Έτσι µας φέρνετε την τελευταία στιγµή, στα µέσα του καλοκαι-
ριού, όταν τους έχετε ανάγκη δηλαδή αυτούς τους ανθρώπους,
την τροπολογία 1147, την οποία και εµείς θα τη στηρίξουµε. Άλ-
λωστε ποιος λογικός άνθρωπος θα έλεγε όχι.

Στην τροπολογία 1119 της κ. Αντωνοπούλου, στην οποία ανα-
γνωρίζουµε ειλικρινείς και φιλότιµες προσπάθειες, επίσης, της
Υπουργού, µε την οποία αποφασίζετε να παρατείνετε την προ-
θεσµία που θέτει άρθρο 35 του ν.4430, παρακολουθούµε µε εν-
διαφέρον και δεν βρίσκουµε τον λόγο να µην την ψηφίσουµε, να
µην αντιτεθούµε δηλαδή σε µια ακόµα παράταση. 

Τα όσα προβλέπονται στην τροπολογία 1120 για τους κώδικες
κατάστασης των δηµοσίων και δηµοτικών υπαλλήλων, καθώς και
οι διατάξεις που συµπληρώνονται µε την τροπολογία 1125 στο
άρθρο 68 του ν.4369 για το περίφηµο Εθνικό Μητρώο Εθνικών
Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, είναι εµβαλωµατικές, πρόχειρες,
αλλά, δυστυχώς για εσάς, είναι και απαραίτητες, για να αποκτή-
σουν κάποια συνοχή οι νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες.

Κλείνω, λοιπόν, τον σχολιασµό µου και των υπολοίπων τροπο-
λογιών µε την τροπολογία 1139. Πόσες τροπολογίες έχουν κα-
τατεθεί για τους εργαζόµενους στην καθαριότητα; Τι πρέπει να
γίνεται για να καταλάβετε δηλαδή πως τα κόκκινα γάντια ήδη σας
µουτζώνουν. Τους κοροϊδεύετε αυτούς τους ανθρώπους. Ο γολ-
γοθάς τους, όσο τους αντιµετωπίζετε µε τροπολογίες, δεν θα τε-
λειώσει ποτέ. Θα ερχόµαστε εδώ, θα νοµοθετούµε παρατάσεις,
τροπολογίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τις τροπολογίες 1144 και 1145 θα τις στηρίξουµε, ενώ την τρο-
πολογία 1146 δεν θα τη στηρίξουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα τα παρακολουθή-
σουµε όλα αυτά µε ενδιαφέρον στην ψηφοφορία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι, αλλά δεν µου έχει τελειώσει ακόµα
ο χρόνος. Συµπαθάτε µε, κύριε Πρόεδρε. Με κόβετε πάνω στην
πιο ουσιαστική τροπολογία.

Με την τροπολογία 1146, λοιπόν, που επικαλείται την ανάγκη
για τη ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε το νοµοθετικό πλαίσιο που
διέπει τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, στέλνετε λάθος µήνυµα
στους πολίτες, όταν για αυτό το θέµα που τόσο πολύ έχει πλη-
γώσει την ελληνική κοινωνία νοµοθετείτε µε καλοκαιρινές εκπρό-
θεσµες τροπολογίες νύχτας. 

Η ποσότητα των τροπολογιών, τα θέµατα που καλύπτουν και
η ανικανότητα να προγραµµατίσετε το οτιδήποτε, δείχνουν το
µέγεθος της ανεπάρκειας. Δεν µπορείτε µόνοι σας να βγάλετε
τη χώρα αυτή από το αδιέξοδο. Το µόνο που µπορείτε να κάνετε,
και αυτό κάνετε, είναι να διαχειριστείτε κάποιες από τις επιπτώ-
σεις του αδιεξόδου αυτού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναπτύχθηκε

πάλι από την πλευρά της Κυβέρνησης -τουλάχιστον ως προς τη
θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- η γνωστή επιχειρηµατο-
λογία: «Είστε νεοφιλελεύθεροι, άρα είστε αντικοινωνικοί. Στην
πραγµατικότητα δεν θέλετε να στέρξετε σε φιλολαϊκά µέτρα και
σε φιλολαϊκές πολιτικές».

Να συνεννοηθούµε µεταξύ µας πάνω σε µερικά βασικά πράγ-
µατα. Όταν φορολογείς ανθρώπους µε εισόδηµα 600 ευρώ,
κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι φιλολαϊκή πολιτική; Όταν κόβεις συν-
τάξεις στα 1.000 ευρώ είναι φιλολαϊκή η πολιτική; Όταν αυξάνεις
το ΦΠΑ σε όλα τα είδη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τα περιλαµβάνει το
νοµοσχέδιο αυτά; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εάν µου επιτρέψετε να επιχειρηµα-
τολογήσω, θα διευκρινίσω την άµεση και στενή σχέση της συγ-
κεκριµένης επιχειρηµατολογίας µε το νοµοσχέδιο. Την έχει
ακούσει ο κύριος Υπουργός. Αλλά είναι ευχάριστο ότι θα την
ακούσετε και εσείς τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Να την εµπεδώ-
σουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λοιπόν, είναι φιλολαϊκή αυτή η πολι-
τική; Και πάω τώρα: Αφού τα κάνεις όλα αυτά, είναι φιλολαϊκό το
να κάνεις προσλήψεις αχρείαστες, που δεν εξυπηρετούν τους
δηµότες, που όµως, έχουν κόστος για τον φορολογούµενο; 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ποιος το λέει αυτό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το λέει το οργανόγραµµα. Το οργα-

νόγραµµα το λέει, γιατί αυτούς τους τοποθετείτε σε προσωπο-
παγείς θέσεις. Και έρχεστε οι ίδιοι και λέτε ότι αυτό που µας
χρειάζεται είναι επιστήµονες στους δήµους. Επιστήµονες πή-
ρατε; Μηχανικούς πήρατε; Αυτές τις προσλήψεις κάνετε σήµερα;
Όχι βέβαια. Το επιχείρηµα είναι: «Τι να κάνουµε; Αυτές είναι εκ-
κρεµότητες και τις διευθετούµε.» Εκκρεµότητες του πότε; Του
1998, όπως άκουσα; Του 2011; Και ποιος σας είπε ότι η ανα-
γκαιότητα προσλήψεων των δήµων είναι αυτή σήµερα; 

Είπε ο κύριος Υπουργός το εξής: «Α, εσείς θέλετε τους δή-
µους υποστελεχωµένους». Δύο λεπτά. Εµείς θέλουµε τους δή-
µους ορθά στελεχωµένους, πράγµα που σηµαίνει τι; Ορθή
αξιολόγηση της λειτουργίας τους, ορθή αξιολόγηση των δοµών
τους, συγκεκριµένη προγραµµατική κατεύθυνση, προκειµένου
να µπορούν να είναι µετρήσιµο το αποτέλεσµα προς τους πολί-
τες και φυσικά, αξιολόγηση του προσωπικού. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Μάλλον για τη Δανία αναφερόµαστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Α, είναι η Δανία αυτό. Και δεν είναι

καλό να φέρουµε της Δανίας στην Ελλάδα, γιατί η Δανία δεν τα
πάει καλά και τα πάει η Ελλάδα.

Άρα αυτή είναι η συζήτηση. Εγώ καταλαβαίνω ότι ο κύριος
Υπουργός θέλει να συζητήσουµε τα µεγάλα, ανάµεσα τα αξιακά,
η σύγκρουση ελευθερίας και ισότητας. Ενδιαφέρουσα συζήτηση.
Όµως, να πούµε τώρα τι συζητάµε εδώ, γιατί δεν συζητάµε τα
µεγάλα, συζητάµε τα συγκεκριµένα; Λέτε, παραδείγµατος χάριν:
«Εσείς θέλετε την ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών καθαριότητας
στους δήµους». Αυτό λέει.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Που το λέει αυτό; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα σας πω τι λέω. 
Εγώ λέω ότι ο ίδιος ο νόµος που ρυθµίζει σήµερα τη λειτουρ-

γία, αυτή τη δυνατότητα και την ευχέρεια την αφήνει στους δη-
µάρχους. Να συνεννοηθούµε, όµως. Εγώ πάντως σίγουρα δεν
λέω ότι χάνεται κάποιο θέµα δηµόσιας εξουσίας, εάν µια υπηρε-
σία συγκεκριµένη ανατεθεί να την κάνει ιδιώτης και µπορεί να
κριθεί ότι αυτός την κάνει καλύτερα ή την κάνει φθηνότερα.

Και το ερώτηµα είναι τώρα το εξής: Εσείς είστε πιο φιλολαϊκός
ή εγώ; Γιατί εγώ τι κοιτάω; Εγώ κοιτάω τον δηµότη και αν παίρνει
καλές και φθηνές υπηρεσίες, µε οποιονδήποτε τρόπο. Εσείς ξε-
κινάτε και λέτε: «Α, όχι εγώ θέλω αυτό να το παρέχει µε τον συγ-
κεκριµένο τρόπο ο δήµος και δεν µε νοιάζει τι υπηρεσίες παίρνει
ο δηµότης». Ποιος είναι πιο φιλολαϊκός από τους δύο µας τώρα
εδώ; 

Άρα τις έχουµε αξιολογήσει; Εσείς έχετε µια ιδεολογική αφε-
τηρία, ενώ εγώ έχω µια πραγµατιστική, ρεαλιστική αφετηρία.
Εσείς λέτε: «Ο εργολάβος υποχρεωτικά θα παρέχει κακές υπη-
ρεσίες». Εγώ λέω: «Σε σχέση µε τι θα το συγκρίνετε αυτό; Έχετε
αξιολογήσει τις δοµές τις δηµόσιες για τις υπηρεσίες που παρέ-
χουν, για να δούµε παρέχουν καλύτερες υπηρεσίες;»

Και αυτή τη συζήτηση θα µπορούσαµε να την ανοίξουµε για
πάρα πολλά πράγµατα, διότι πράγµατι το κράτος οφείλει να πα-
ρέχει τις συγκεκριµένες υπηρεσίες, εν προκειµένω οι ΟΤΑ. Δεν
µας λέει, όµως, κανένας τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να τις
παρέχει. Αυτό αποτελεί ευχέρεια του νοµοθέτη και εν προκει-
µένω επιλογή της αυτοδιοίκησης.

Άρα, λοιπόν, ας προσγειωθούµε. Εκτός από αυτά, αυτό το νο-
µοσχέδιο έκανε και άλλα. Αύξησε τη γραφειοκρατία.

Βάλατε ξανά να προστίθεται στα συµβόλαια µεταβίβασης ακι-
νήτων, µε ποινή ακυρότητας, το τέλος ακίνητης περιουσίας. Βα-
ραίνετε την γραφειοκρατία µε πολύ αµφισβητούµενα
αποτελέσµατα, µε βαρύτατη κύρωση. Δηλαδή τι; Τη µη µεταβί-
βαση ακινήτων, την ακυρότητα των συµβολαίων. Βαρύτατη κύ-
ρωση! 

Προσθέσατε υπογραφές σε υπουργικές αποφάσεις. Δηµιουρ-
γήσατε µια καινούργια ειδική γραµµατεία και µια καινούργια γε-
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νική διεύθυνση. Αυτό, λοιπόν, το οποίο ακόµα κάνει αυτό το νο-
µοσχέδιο, είναι να αυξάνει την γραφειοκρατία. 

Μας κατηγορείτε γιατί πράγµατι λέµε ότι εµείς θα διατηρή-
σουµε τον κανόνα του «ένα προς πέντε». Γιατί θα διατηρήσουµε
τον κανόνα «ένα προς πέντε» και γιατί είµαστε αυστηροί σε αυτό;
Γιατί εµείς θέλουµε πραγµατικά τα λεφτά των φορολογουµένων
να πιάνουν τόπο. Και ρωτάω τώρα εδώ: Είναι ή δεν είναι αντικοι-
νωνική και αντιλαϊκή πολιτική η φορολογία µαζί µε τις ασφαλιστι-
κές εισφορές να φτάνει στο 80%; Μήπως είµαστε εντάξει µε
αυτό; Πάρτε µια καθαρή θέση. Πείτε ότι είστε εντάξει µε αυτό,
προκειµένου να µπορείτε να κάνετε τις προσλήψεις που κάνετε
εδώ. Πείτε το αυτό και θα δούµε από εκεί και πέρα ποια είναι η
φιλολαϊκή και ποια η αντικοινωνική πολιτική. Θα το διευκρινί-
σουµε. 

Έρχοµαι σε ένα ειδικότερο θέµα, για να δείτε ότι αυτά που θε-
ωρούµε ότι είναι σωστά, εµείς θα σας τα στηρίξουµε. Έρχοµαι
στο άρθρο 99, το οποίο αφορά το θέµα των δηµοτικών αστυνο-
µικών και των συνεπειών εκ της άρσεως ουσιαστικά της κινητι-
κότητας. Εδώ υπάρχει ένα συγκεκριµένο ζήτηµα το οποίο θέλω
να σας θέσω που αφορά στην λεγόµενη «προσωπική διαφορά». 

Κατά την κρίση µου µένει αδιευκρίνιστο στη διάταξη το αν η
συγκεκριµένη προσωπική διαφορά υπολογίζεται σε σχέση µε τον
φορέα µετακίνησης ή σε σχέση µε τον φορέα υποδοχής. Με
πολύ απλό τρόπο -για να γίνει κατανοητό αυτό που λέω- υπήρχε
ήδη µια διαφορά που λύνεται τώρα, δίδεται µε τη συγκεκριµένη
διάταξη, όµως υπάρχει µια απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου
-συγκεκριµένα είναι η 122/2015 του Α’ Τµήµατος του Ελεγκτικού
Συνεδρίου- η οποία λέει ότι η προσωπική διαφορά πρέπει να υπο-
λογίζεται στον φορέα υποδοχής. Γιατί αυτό; Διότι στην πραγµα-
τικότητα διαφορετικά θα δηµιουργούσε κανείς µέσα στον ίδιο
φορέα διαφορετικά κλιµάκια εργαζοµένων µε την ίδια εργασιακή
εµπειρία, µε τον ίδιο χρόνο εργασίας. Θα είχαµε, λοιπόν, ανθρώ-
πους που δουλεύουν δίπλα-δίπλα και θα έπαιρναν διαφορετικά
χρήµατα µε ακριβώς τα ίδια τυπικά προσόντα και τον ίδιο χρόνο
προϋπηρεσίας. Αυτό επειδή γεννά µια εσωτερική ανισότητα, η
λογική που υιοθέτησε το Ελεγκτικό Συνέδριο είναι να είναι ο φο-
ρέας υποδοχής. Σας το θέτω για να το δείτε. 

Εκείνο που µένει, λοιπόν, από τη διαφωνία µας εν προκειµένω,
δεν είναι ότι εµείς είµαστε κακοί και δεν θέλουµε για κάποιον πε-
ρίεργο, διεστραµµένο λόγο άνθρωποι να βρίσκουν δουλειά -αλλά
στο µυαλό µας είναι το τι κάνουν κάθε φορά οι άνθρωποι που
προσλαµβάνονται και το εάν παρέχουν αυτά που πρέπει να πα-
ρέχουν και αυτά που χρειάζονται οι πολίτες- ούτε βεβαίως ότι
έχουµε καµµία άλλη δεύτερη διαστροφή και αρνούµαστε να
πάρει ο οποιοσδήποτε κάποια χρήµατα. Όµως, η αλήθεια είναι
ότι σκεφτόµαστε πολύ τους ανθρώπους που βρίσκονται στον
ιδιωτικό τοµέα, τους ανθρώπους που είναι εργαζόµενοι στον
ιδιωτικό τοµέα. 

Και εδώ επιτρέψτε µου να πω κάτι, για να φύγουµε και από τα
ταξικά. Ακούω το επιχείρηµα της ταξικότητας, ότι δήθεν εδώ
εµείς υπερασπιζόµαστε τον άλφα και οι άλλοι υπερασπίζονται
τον βήτα. Μπορεί να υπάρχει κάτι τέτοιο, όχι, όµως, µε την έννοια
της ταξικότητας, δηλαδή της ταξικής διαστρωµάτωσης, τουλά-
χιστον όπως έχει περιγραφεί µαρξιστικά. Εδώ έχουµε άλλου
τύπου ταξικότητα. Αυτοί οι οποίοι δουλεύουν σε ένα προστατευ-
µένο εργασιακό περιβάλλον, που είναι το δηµόσιο και που στην
πραγµατικότητα απολαµβάνουν προνοµιακές σχέσεις µε τη συγ-
κεκριµένη Κυβέρνηση και τη συγκεκριµένη εξουσία, και οι άλλοι
οι οποίοι µπορεί να βρίσκονται σε οποιαδήποτε κοινωνική δια-
στρωµάτωση και οι οποίοι δεν έχουν κυριολεκτικά την παραµικρή
προστασία και την παραµικρή φροντίδα. 

Αυτή είναι η ταξικότητα που διαµορφώνεται, αυτή είναι η σύγ-
κρουση που διαµορφώνεται και αυτή είναι η σύγκρουση που πρέ-
πει να αρθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για να αρθεί η δια-
φωνία, η Ελλάδα ήταν να γίνει η «Δανία του Νότου». 

Κλείνουµε µε τον κ. Πρατσόλη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πρόκειται να σας απασχολήσω

πολύ γιατί ήδη είµαστε κουρασµένοι. Θα απαντήσω στα δύο τε-

λευταία θέµατα, τα οποία έβαλε ο κ. Βορίδης, σχετικά µε τους
εργολάβους ή εάν κάνουν καλά τη δουλειά τους οι εργαζόµενοι
κ.λπ..

Για όλα τα πράγµατα στη ζωή υπάρχουν εµπειρίες. Και η εµ-
πειρία που έχουµε όχι µόνο εµείς, αλλά και οι εργαζόµενοι που
δούλεψαν δίπλα σε εργολάβους µέσα στα νοσοκοµεία, είναι οι-
κτρή, διότι ήταν εργαζόµενοι των 400 ευρώ και πολλές φορές
χωρίς ασφαλιστικά δικαιώµατα και η δουλειά τους ήταν πολύ πε-
ρισσότερη από αυτή που είχαν. 

Το δεύτερο είναι σχετικά µε τον ΤΑΠ, γιατί επανέρχεται και µά-
λιστα σαν λόγος ακυρότητας. Επειδή ο ίδιος το έχω ζήσει στο
πετσί µου αυτό σε σχέση µε τα πραγµατικά τετραγωνικά µέτρα
και των καταστηµάτων και των σπιτιών σε έναν δήµο -γιατί άλλα
είναι τα πραγµατικά και άλλα δηλώνονται- θεωρώ ότι αυτό είναι
ένα µέσο διασταύρωσης αυτών των πραγµάτων, το οποίο και θα
οδηγήσει στην αλήθεια.

Σήµερα, όµως, θεωρώ ότι ολοκληρώνεται µια σηµαντική δου-
λειά που έγινε και σε επίπεδο επιτροπών, αλλά και σε επίπεδο
Ολοµέλειας, πέρα από κάποιαπολύ τραβηγµένα που ακούστη-
καν. Και τι φάνηκε; Φάνηκε ότι εδώ το µεγαλύτερο µέρος των
οµιλιών της Αντιπολίτευσης ήταν περί άλλων θεµάτων. Αυτό έχει
δύο όψεις: 

Η µία είναι ότι δεν έχουν τίποτα να πουν για το παρόν νοµο-
σχέδιο, άρα είναι πολύ καλό και δεν έχουν να κάνουν αντιπολί-
τευση πάνω σε αυτό. Πρέπει να βρούµε κάτι άλλο να κάνουµε
την αντιπολίτευσή µας.

Η δεύτερη όψη, θα έλεγα ότι, είναι η αµηχανία, η αγωνία για
το ότι κάθε φορά ένα νέο αφήγηµα καταρρίπτεται από την ίδια
τη ζωή. Άρα το πρόβληµα δεν είναι το πώς βλέπουν ένα νοµο-
σχέδιο, αλλά να φτιάξουν ένα αξιόπιστο αφήγηµα.

Δεν πειράζει, όµως. Θεωρώ ότι αυτό το βλέπει ο λαός, το βλέ-
πουν οι εργαζόµενοι στους ΟΤΑ, το βλέπουν οι αιρετοί των ΟΤΑ.
Και βλέπουν ποιοι πραγµατικά στέκονται πάνω στα προβλήµατά
τους και ποιοι θέλουν να δώσουν λύση στα χρονίζοντα αυτά προ-
βλήµατα, γιατί ακούστηκαν πάρα πολλά σε σχέση µε το «πρέπει
να επαναφέρουµε του νόµους» ή «πρέπει να επαναφέρουµε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» όπως ήταν». 

Θεωρώ ότι όποιος πέρασε από την τοπική αυτοδιοίκηση, έχει
µια ξεκάθαρη άποψη γι’ αυτό το θέµα, για το αν ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» πραγµατικά ήταν ένα εργαλείο λύσης των προβληµάτων ή
ένα εργαλείο που πολλές φορές -θα έλεγα εγώ- ήταν το µακρύ
χέρι των µνηµονίων µέσα στον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης
που άλλα πράγµατα ρύθµιζε παρά θέµατα της ίδιας της τοπικής
αυτοδιοίκησης σε πολύ µεγάλο βαθµό. 

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ και σε κάτι άλλο. Ακούστηκε κάτι
που πραγµατικά υποτιµά πολλές φορές και τη δηµοκρατική συ-
ζήτηση στο Κοινοβούλιο, κάτι για φαιδρά πρόσωπα σε αυτή την
Κυβέρνηση. Όσο και αν λέγεται αυτό, πάντως αυτή η Κυβέρνηση
δεν έχει µια σειρά από υπόδικους όπως ήταν η κυβέρνηση Ση-
µίτη. Και αυτό πρέπει να το βάλουν καλά στο µυαλό τους κάποιοι,
οι οποίοι καταφεύγουν σε τέτοιου είδους χαρακτηρισµούς. Αυτό
το λέω για να τελειώνουµε. 

Μάλιστα, τώρα τελευταία βγήκαν όλοι επάνω στο πάλκο και
φάνηκε ποιοι είναι και πώς ενεργούσαν όλα αυτά τα χρόνια. Και,
βέβαια, εδώ είναι το τρελό: Ξαφνικά η Ελλάδα -τα τελευταία δύο
χρόνια- δηµιουργήθηκε, ξαφνικά η Ελλάδα χρεοκόπησε, ξαφνικά
σαν χαµένη Ατλαντίδα εµφανίστηκε. Κάποιοι κυβέρνησαν αυτή
τη χώρα, κάποιοι µε τα µέτρα τους οδήγησαν αυτή τη χώρα σε
αυτή τη χρεοκοπία, η οποία είναι αναµφισβήτητη. Δεν µπορεί κα-
νείς σήµερα να αµφισβητήσει ότι η χώρα δεν χρεοκόπησε το
2010.

Θα πάρετε, επιτέλους, την ευθύνη να βγείτε έξω στον κόσµο
και να πείτε, «Ναι, µε τις δικές µας ευθύνες, µε τα δικά µας
λάθη…» -εσκεµµένα ή µη- «…οδηγήσαµε τη χώρα σε αυτή την
χρεοκοπία»;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πείτε ονόµατα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Αυτό είναι, λοιπόν, το

ζήτηµα. Και ιδού η Ρόδος, πραγµατικά, να βγείτε έξω και να πείτε
αυτές τις µεγάλες αλήθειες. 

Όλα τα άλλα είναι ένα φθηνός λαϊκισµός, είναι ένας φθηνός
εξορκισµός αυτών των ίδιων πραγµάτων που εσείς κάνατε και
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σήµερα θέλετε να ξεχάσετε. Δεν ξεχνιούνται όµως. Ο κόσµος θυ-
µάται και έχει ταυτίσει κάποιους πολιτικούς σχηµατισµούς µε
συγκεκριµένες ενέργειες και συγκεκριµένα θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Να πείτε ονόµατα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Εγώ δεν διέκοψα κανέ-

ναν, κύριε Γρηγοράκο. Καταλαβαίνω την αγωνία σας και την αµη-
χανία σας.

Είµαι υπερήφανος που ήµουν εισηγητής σε αυτό το πολυνο-
µοσχέδιο. Είµαι υπερήφανος όχι σαν Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά σαν αυτοδιοικητικός που ήµουν και επί τριάντα πέντε χρό-
νια -συνεχίζω να είµαι αυτοδιοικητικός- γιατί πραγµατικά αυτό το
νοµοσχέδιο ξεκαθαρίζει το τοπίο, λύνει αρκετά προβλήµατα και
είναι, όπως είπαµε, η γέφυρα για την αναθεώρηση του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» και τη νέα δική µας δηµοκρατική, θα έλεγα, ανασυγκρό-
τηση του χώρου της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πρατσόλη.

Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Κεφαλογιάννη, Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος ζήτησε να κάνει
µια παρέµβαση για ένα λεπτό και θα κλείσει ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρησιµοποιήσω µόνο ένα λεπτό της δευτερολογίας µου,

γιατί έγινε µια ειδική αναφορά από τη συνάδελφο, την κ. Σταµ-
πουλή, σχετικά µε µια αναφορά την οποία έκανα, ότι το πρώτο
εξάµηνο του 2015 χάθηκαν άµεσα και έµµεσα για την ελληνική
οικονοµία γύρω στα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μάλιστα αυτή η
αναφορά προκάλεσε και την αντίδραση και του κυρίου Υπουρ-
γού, του κ. Σκουρλέτη, ο οποίος χαρακτήρισε υπερβολικό αυτό
το νούµερο.

Θέλω να τονίσω και στους δύο τα εξής: Η αναφορά στα 100
δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Υπουργέ -η κ. Σταµπουλή, λείπει βε-
βαίως- δεν είναι δική µας αναφορά, δεν είναι αναφορά της Νέας
Δηµοκρατίας. Είναι αναφορά, την οποία την έκανε ο κ. Ρέγκλινγκ
και µάλιστα στις 29 Ιουνίου του 2017, όταν επισκέφτηκε την χώρα
µας, ο οποίος είπε συγκεκριµένα ότι µπορεί η Κεντρική Ελληνική
Τράπεζα να έχει δηµοσιοποιήσει το νούµερο των ογδόντα τριών
δισεκατοµµυρίων ευρώ και µπορεί αυτό να είναι λίγο λιγότερο,
µπορεί να είναι λίγο περισσότερο, αλλά θεωρώ ότι τα 100 δισε-
κατοµµύρια είναι ένας στρογγυλός αριθµός, ο οποίος πιθανό-
τατα να είναι και ο σωστός. 

Θα το καταθέτω στα Πρακτικά για να υπάρχει.
Ο κ. Ρέγκλινγκ την προηγούµενη µέρα, δηλαδή την 28η Ιουνίου

2017, είχε συναντηθεί στο Μέγαρο Μαξίµου µε τον Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Τσίπρα, και µάλιστα µαζί είχαν πει ότι κοινός στό-
χος είναι να προχωρήσουµε από εδώ και πέρα στην έξοδο στις
αγορές, κ.λπ..

Άρα δεν γίνεται ο ίδιος άνθρωπος ο οποίος κατά τον Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Τσίπρα, είναι υπεύθυνος - χέρι-χέρι µάλιστα συµ-
φωνούν να βγουν στις αγορές- ο ίδιος άνθρωπος την εποµένη
µέρα, όταν αναφέρεται στα 100 δισεκατοµµύρια τα οποία απώ-
λεσε η ελληνική οικονοµία άµεσα και έµµεσα το πρώτο εξάµηνο
του 2015, να είναι ανεύθυνος.

Άρα αποφασίστε είτε είναι υπεύθυνος είτε είναι ανεύθυνος ο
κ. Ρέγκλινγκ. Δεν γίνεται ταυτόχρονα ο ίδιος άνθρωπος, µε δια-
φορά µιας ηµέρας, να είναι ανεύθυνος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεφαλογιάννη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να κλείσετε την συζήτηση του
νοµοσχεδίου.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω από το τελευταίο, µιας και η εκτός νοµοσχεδίου
αναφορά θα είναι µόνο σε αυτό.

Κύριε Κεφαλογιάννη, το ανυπόστατο αυτό νούµερο το είχατε
αναφέρει πρώτα από όλα εσείς. Όταν λέω εσείς, όχι προσωπικά
εσείς, η Νέα Δηµοκρατία. Πολύ αργότερα ήρθε ο κ. Ρέγκλινγκ.
Κατ’ επανάληψη στελέχη σας -µπορεί και ο Αρχηγός σας να το
έχει πει και εντός της Αιθούσης και έξω από την Αίθουσα- έχουν
µιλήσει για αυτό το ποσό.

Το γεγονός, βέβαια, ότι το λέει ο κ. Ρέγκλινγκ, δεν ξέρω αν του
προσδίδει κάποια µεγαλύτερη βαρύτητα. Εν πάση περιπτώσει, ο
κ. Ρέγκλινγκ έχει πει και άλλα πράγµατα και έχει µιλήσει και για
την χθεσινή έξοδο για την οποία εσείς έχετε µια διαφορετική
εκτίµηση από ότι ο κ. Ρέγκλινγκ. Είναι µια γνώµη, λοιπόν. Αξιο-
λογήστε την.

Σε κάθε περίπτωση, όλη αυτή η προσέγγιση, η φιλολογία περί
των 100 δισεκατοµµυρίων είναι κάτι το οποίο δεν έχει καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα. Αυτό το καταλαβαίνει οποιοσδή-
ποτε είτε ξέρει είτε δεν ξέρει από οικονοµικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ας το εξετάσουµε, λοιπόν.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Από εκεί και έπειτα, εγώ χαίροµαι ειλικρινά που υπήρξαν
τοποθετήσεις και από το ΚΚΕ. Αποσαφηνίστηκε τελικά ότι κά-
ποιες ρυθµίσεις, οι οποίες σε τελική ανάλυση είναι θετικές, θα
τις ψηφίσετε. Αυτό χρειάστηκε να περάσει όλη αυτή τη διαδικα-
σία. Είναι θετικό που αποσαφηνίζεται πριν την κρίσιµη στιγµή και
µακάρι να έχουµε και άλλα τέτοια δείγµατα. Κρατήστε τις στρα-
τηγικές αναλύσεις...

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κάνατε τις νοµοτεχνικές. Πείτε
το και αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εντάξει. Έστω και έτσι, παρ’ όλο ότι γνωρίζετε πως η έν-
νοια των ΟΤΑ περιλαµβάνει και τους δύο βαθµούς, εγώ χαίροµαι
που αναγνωρίζετε την ορθότητα αυτών των διατάξεων. Είναι µια
καλή αρχή. Μακάρι να ακολουθήσουν και άλλες. Ειλικρινά το εύ-
χοµαι.

Δεν θέλω να σταθώ καθόλου στα όσα είπε ο κ. Γρηγοράκος
περί του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων. Θυµόσαστε, κύριε
Γρηγοράκο, ότι ουδέποτε έφτασε αυτός ο αριθµός το ένα εκα-
τοµµύριο. Το ένα εκατοµµύριο δηµόσιοι υπάλληλοι ήταν η προ-
παγάνδα που έκαναν στα διάφορα τηλεπαράθυρα οι φίλοι σας
µεγαλοδηµοσιογράφοι, για να πείσουν τον ελληνικό λαό ότι
έχουµε έναν υπερβολικά µεγάλο δηµόσιο τοµέα όσον αφορά τον
αριθµό του και για να δικαιολογήσουν τα όσα µετέπειτα συνέβη-
σαν. Και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. 

Άρα προς τι πλέον να αναµασάτε αυτό το ξαναζεσταµένο φαΐ,
να φέρνετε εδώ πέρα τα περί του ενός εκατοµµυρίου υπαλλή-
λων;

Είναι γνωστό ότι ο αριθµός των απασχολουµένων στο ηµόσιο
- πολύ περισσότερο τώρα, αλλά και παλαιότερα- ήταν περίπου
στον µέσο όρο. Τώρα έχει πέσει κάτω από τον αντίστοιχο ευρω-
παϊκό µέσο όρο των εργαζοµένων. 

Το θέµα είναι η ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. Και
εκεί επάνω ειλικρινά δεν έχετε να πείτε κάτι, ως πρώην κυβερ-
νώντες, διότι ποτέ δεν ενδιαφερθήκατε πραγµατικά για τις υπη-
ρεσίες προς τον πολίτη. Ενδιαφερθήκατε για τη δηµιουργία
κοµµατικών στρατών, ενδιαφερθήκατε για αθρόους διορισµούς,
τους οποίους µάλιστα ανακαλύπτετε εκεί που δεν υπάρχουν και
εσείς και η Νέα Δηµοκρατία. 

Μου ήρθε στο µυαλό, µε βάση την προηγούµενή µου ιδιότητα,
ο αριθµός των ατόµων που είχε προσλάβει ο Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης στη ΔΕΗ την πρώτη χρονιά που ήταν η Νέα Δηµοκρα-
τία στην κυβέρνηση. Εννιά χιλιάδες -αν δεν κάνω λάθος- είχαν
προσληφθεί µόνο στη ΔΕΗ τότε. Εννέα χιλιάδες προσλήψεις
είχαν γίνει, για να εκτιναχθεί το νούµερο. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το θυµάστε το εννέα χιλιάδες;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Το θυµάµαι ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ, όµως, δεν επιτρέπεται να θυ-

µάµαι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε πα-

ρακαλώ πολύ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΗ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 10497



Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε να ολοκληρώνουµε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εν πάση περιπτώσει, αυτά είναι γνωστά και είναι ορισµένα
χαρακτηριστικά παραδείγµατα ακριβώς του πώς αντιλαµβάνεστε
τη λειτουργία του δηµοσίου τοµέα.

Και αυτά ίσως ήταν τα λιγότερα, τα µικρότερα. Η µικρότερη
επιβάρυνση ήταν οι ανορθόδοξοι διορισµοί. Η µεγαλύτερη επι-
βάρυνση ήταν οι µίζες, οι ρεµούλες, τα θαλασσοδάνεια, οι υπερ-
κοστολογήσεις, το πάρτι των εξοπλισµών, το πάρτι των
προµηθειών, όλα αυτά για τα οποία ενέχονται µιας µεγάλης πο-
λιτικής ευθύνης τα πολιτικά πρόσωπα που βρέθηκαν στο περα-
σµένο συνέδριό σας πριν λίγες µέρες, αυτούς τους οποίους
καλέσατε στο reunion για να συστήσετε τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη, τον χώρο της κεντροαριστεράς. Ματαίως επιχειρείτε να
το κάνετε αυτό όσο παραµένετε δέσµιοι αυτών των προσώπων
και χωρίς στρατηγική για τα µεγάλα επίδικα σήµερα της συγκυ-
ρίας. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ σε κά-
ποιες παρατηρήσεις του κ. Βορίδη. Νοµίζω ότι ανεπιτυχώς, για
άλλη µια φορά, προσπάθησε να µας πει ότι προκύπτουν εδώ κά-
ποιες προσλήψεις. Δεν υπάρχει καµµία αναφορά σε προσλήψεις
γενικευµένες. Μιλάµε για πολύ συγκεκριµένες και αναγκαίες πε-
ριπτώσεις, οι οποίες επιβάλλονται για λόγους ηθικής τάξης και
αποκατάστασης της δικαιοσύνης. Όλες δε οι περιπτώσεις, πλην
µίας, αυτής της Κρήτης, είναι δυνητικές. Δυνατότητα δίνουµε.
Και το αίτηµα αυτό µας έχει έρθει από τους ίδιους τους δήµους. 

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι αυτό που στα λόγια λέτε, να ανα-
γνωρίσετε, δηλαδή το δικαίωµα στην αυτοδιοίκηση να αποφασί-
ζει για τις ανάγκες της, το αναιρείτε µε αυτά που είπατε πριν από
λίγο, όταν έρχονται και ζητάνε την αποκατάσταση κάποιων αδι-
κιών και την πρόσληψη αυτών των συγκεκριµένων ανθρώπων
τους, οι οποίοι άλλωστε απασχολούνταν στις επιχειρήσεις, τις
οποίες έχουν διαδεχθεί οι συγκεκριµένοι δήµοι. 

Βεβαίως, ο σηµερινός σας Αρχηγός έχει συνδέσει το όνοµά
του, τον βίο και την πολιτεία του µε τη µεγαλύτερη αντιµεταρ-
ρύθµιση που υπήρξε στους ΟΤΑ, τη διάλυση της Δηµοτικής
Αστυνοµίας. Ήταν πολύ εύστοχο αυτό που είπε ο κ. Δανέλλης.
Το δανείζοµαι. Μου επιτρέπετε, κύριε Δανέλλη. Ξέρετε είναι
πάρα πολύ εύκολο να διαλύεις πράγµατα. Να φτιάχνεις είναι δύ-
σκολο. 

Το άρθρο 61 που επικαλεστήκατε, κύριε Βορίδη, είναι αυτό
που δίνει τη δυνατότητα να αναθέτουν οι δήµοι και σε ιδιώτες τα
θέµατα της αποκοµιδής. Αναφέροµαι στο άρθρο 61 του νόµου
Ραγκούση, όχι στο νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο, που δίνει τη δυ-
νατότητα να αναθέτουν σε ιδιώτες την αποκοµιδή των απορριµ-
µάτων. Όµως, δεν το λέει έτσι γενικά και αόριστα. Το λέει, αφού
προηγουµένως µας πείσουν ότι δεν διαθέτουν ίδια µέσα γι’ αυτό
το έργο. Γι’ αυτό και έχουν υπάρξει πάρα πολλές αποφάσεις του
Ελεγκτικού Συνεδρίου -µιας και το επικαλείστε από καιρού εις
καιρόν- οι οποίες δεν έχουν εγκρίνει αυτές τις επιλογές, τις έχουν
απορρίψει. 

Όµως, η δική σας ιδεοληπτική εµµονή προς τις δυνάµεις της
αγοράς -ουσιαστικά έχετε παντρευτεί αυτή την αντίληψη- θέλει
αυτή την υπηρεσία να την ασκούν ιδιώτες εις βάρος της ποιότη-
τας των παρεχόµενων υπηρεσιών, εις βάρος των συνθηκών ερ-
γασίας των εργαζοµένων, µε µεγαλύτερη επιβάρυνση, µε βάση
τη διεθνή εµπειρία, για τους πολίτες. Αλλά, παρ’ όλα αυτά, το
«όλα στο βωµό της χωρίς όρια ιδιωτικοποίησης» το αποδέχεστε. 

Θέλω να σας ρωτήσω κάτι. «Κλείνετε το µάτι» σε όσους ιδιο-
κτήτες δεν πληρώνουν ΤΑΠ; Γιατί αυτή η εµµονή να µην υπάρχει
αυτό το πιστοποιητικό στη σύναψη των συµβολαίων, ακόµα και
προβλέποντας την ακυρότητά τους, όπως ήταν µέχρι το 2014;
Γιατί «κλείνετε το µάτι;». Δεν το καταλαβαίνω. Αυτό και αν είναι
ρουσφέτι σε διάφορους. Είναι κάποια κοινωνική δύναµη αναφο-
ράς σας οι µεγαλοϊδιοκτήτες; Γιατί αυτό το πράγµα; Πώς έτσι;
Δεν ήσασταν καθόλου πειστικός ότι το να ζητάµε να κατατίθεται
αυτό το πιστοποιητικό κατά τη σύναψη συµβολαίων είναι µια επι-
πλέον γραφειοκρατία. Από πού και ως πού, δηλαδή; 

Δεν είµαστε, λοιπόν, κύριε Βορίδη, εµείς κατά των εργαζοµέ-
νων στον ιδιωτικό τοµέα. Και δεν µπορείτε να το λέτε εσείς. Δεν
θυµάµαι αν είχατε προσχωρήσει στη Νέα Δηµοκρατία, όταν ήταν
ο κ. Βρούτσης Υπουργός Εργασίας. Ήσασταν; Ήσασταν. Αυτός
δεν ήταν ο οποίος είχε διαλύσει διά νόµου τις συλλογικές συµ-
βάσεις; Μέσα σε µία ηµέρα είχε καταργήσει διά νόµου τον κα-
τώτατο µισθό. 

Εσείς, λοιπόν, ενδιαφέρεστε για τους εργαζόµενους στον ιδιω-
τικό τοµέα; Μιλάνε από µόνα τους τα νούµερα, οι δείκτες της
ανεργίας επί των ηµερών σας, το κλείσιµο των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, η επιχειρηµατικότητα, που τελικά φαίνεται ότι είναι
µια αντίληψη για εσάς, την οποία τη σκέφτεστε µερικώς και πε-
ριορισµένα. 

Υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγµατα που δείξατε ότι δεν εν-
διαφέρεστε για τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας, της
οποίας πράγµατι η παραγωγική βάση αποτελείται και συγκροτεί-
ται από µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, αδιαφορώντας πολλές
φορές ακόµη και για το ίδιο το κόστος της λειτουργίας τους. Και
για µεγάλες και για βιοµηχανικές επιχειρήσεις το ίδιο. Αναφέρο-
µαι στο ενεργειακό κόστος. 

Όταν ασκήσατε κριτική στην παρούσα Κυβέρνηση –ήµουν εγώ
τότε Υπουργός Ενέργειας- κατά την ιδιωτικοποίηση του ΔΕΣΦΑ,
του διαγωνισµού που ακυρώθηκε, µε αφορµή το γεγονός ότι
εµείς πηγαίναµε να προστατεύσουµε από έναν παράλογο κανο-
νισµό τιµολόγησης των τελών χρήσης φυσικού αερίου, µας κα-
τηγορήσατε ότι κτυπάµε το πρόγραµµα για τις ιδιωτικοποιήσεις
και ότι, εν πάση περιπτώσει, τι είδους κρατισµός είναι αυτός. Όχι,
υπερασπιζόµασταν την εγχώρια παραγωγή και το κόστος λει-
τουργίας των επιχειρήσεων. 

Βλέπετε ότι έχετε –επαναλαµβάνω- µια πολύ συγκεκριµένη µε-
ροληπτική προσέγγιση σε αυτά τα θέµατα.

Τέλος, θέλω να πω το εξής. Κάνατε µια αναφορά σε σχέση µε
µια απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, για την οποία σας ενη-
µέρωσα, και αφορά την προσωπική διαφορά. 

Αυτοί οι οποίοι αναγκαστικά τέθηκαν σε διαθεσιµότητα ή
πήγαν σε κάποιες υπηρεσίες την έχασαν αυτή την προσωπική
διαφορά. Άρα, λοιπόν, τώρα όσοι τουλάχιστον επέτρεψαν, ου-
σιαστικά δεν µπαίνουν σε µια άλλη ταχύτητα, αλλά εξοµοιώνον-
ται µε τους ήδη εργαζόµενους στις υπηρεσίες που έρχονται. 

Όσον αφορά τη Δηµοτική Αστυνοµία, έτσι και αλλιώς δεν
υπήρξαν άλλοι. Την είχατε διαλύσει, οπότε η ανασύστασή της
προβλέπει την αποκατάσταση αυτής της αδικίας.

Στις άλλες δε περιπτώσεις πάλι δεν οδηγεί η συγκεκριµένη
ρύθµιση σε µια διαφορετική ταχύτητα. Διότι πάλι την είχαν χάσει
αυτοί την προσωπική διαφορά σε αυτό το µεσοδιάστηµα. 

Ειλικρινά, προσπαθώ να καταλάβω τον συλλογισµό σας, αλλά
ή δεν ήσασταν εσείς πειστικός ή εγώ δεν µπόρεσα να τον κατα-
λάβω. 

Φαντάζοµαι, όµως, ότι είναι ειλικρινές το ενδιαφέρον σας, έτσι
ώστε εν είδη αυτοκριτικής, µετάνοιας για αυτούς τους ανθρώ-
πους που τους στείλατε στην ανεργία χωρίς τη θέλησή τους,
τους βάλατε σε διαθεσιµότητα, τους απολύσατε θέλετε αυτή τη
στιγµή, φαντάζοµαι, τουλάχιστον να αναγνωρίσετε το λάθος σας
και νοιάζεστε να αποκατασταθεί αυτή η αδικία. Φαντάζοµαι ότι
τέτοιου είδους ήταν το κίνητρο της παρέµβασή σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Στο σηµείο αυτό κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της

αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τον εκ-
συγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας
των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.)
- Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονο-
µικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής
Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τον εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των
Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) -
Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονο-
µικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής
Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Έχω µια πρόταση στο σηµείο αυτό. Αν συµφωνεί το Σώµα, να
πάµε ανά δεκάδες, δηλαδή θα δίνουµε τον λόγο στον εισηγητή
του κάθε κόµµατος και θα τοποθετείται στα πρώτα δέκα άρθρα
µε «Ναι», «Όχι», «Παρών». Συµφωνείτε ή να το πάµε όπως συνή-
θως; Γιατί θα επαναληφθεί αυτή η διαδικασία εκατόν σαράντα
τρεις φορές συν τις τροπολογίες. Αυτό το λέω, για να διευκο-
λύνω και τις Υπηρεσίες και τον Προεδρεύοντα, αλλά ενδεχοµέ-
νως και το Σώµα. Εάν δεν συµφωνείτε, δεν υπάρχει πρόβληµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ συµφωνώ.
Μόνο µια προσθήκη να κάνω. Να µη λέµε καθόλου τα «Ναι» και
να λέµε µόνο τα «Όχι». Τα υπόλοιπα είναι «Ναι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει και το
«Παρών» όµως. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, και το «Παρών», αλλά να µη
λέµε τα «Ναι». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, θα
λέµε και «Ναι» και «Όχι» και «Παρών». Ό,τι προβλέπεται, αυτό θα
εκφράζεται από τον κάθε εισηγητή για κάθε άρθρο ανά δεκάδες. 

Ερωτάται το Σώµα εάν συµφωνεί µε αυτή την πρόταση.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε. 
Σχετικά µε την πρόταση του κ. Βορίδη, το «Ναι» ποιος θα το

καταγράφει; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εικάζω ότι τα υπόλοιπα θεωρούνται

«Ναι». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε, µπορεί

διαδικαστικά να φαίνεται πιο εύκολο, πιο γρήγορο και να διευκο-
λύνεται η διαδικασία, αλλά πρέπει να καταγράφεται η ψήφος. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
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9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣOΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

54 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

55 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

56 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

57 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

58 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

59 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

60 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

61 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

62 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

63 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

64 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

65 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

66 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
67 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 68 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

68 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 69 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

69 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 70 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

70 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

71 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 72 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

72 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 73 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

73 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 74 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

74 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 75 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

75 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 76 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

76 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 77 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

77 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 78 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

78 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 79 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

79 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 80 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

80 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 81 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

81 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 82 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

82 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 83 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

83 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 84 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

84 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 85 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

85 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 86 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

86 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 87 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

87 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 88 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

88 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 89 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

89 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 90 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

90 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 91 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

91 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 92 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

92 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 93 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

93 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 94 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

94 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 95 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

95 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 96 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

96 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 97 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

97 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 98 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

98 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 99 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

99 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 100 ως έχει;
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

100 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 101 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

101 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 102 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

102 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 103 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

103 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 104 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

104 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 105 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

105 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 106 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

106 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 107 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

107 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 108 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

108 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 109 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

109 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 110 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

110 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 111 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

111 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 112 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

112 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 113 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

113 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 114 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

114 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 115 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

115 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 116 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

116 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 117 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

117 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 118 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

118 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 119 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

119 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 120 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

120 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 121 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

121 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 122 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

122 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 123 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

123 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 124 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

124 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 125 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
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125 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 126 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

126 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 127 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

127 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 128 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

128 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 129 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

129 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 130 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

130 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 131 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

131 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 132 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

132 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 133 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

133 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 134 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

134 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 135 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

135 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 136 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

136 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 137 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

137 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 138 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο
138 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 139;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

139 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 140 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

140 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 141 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

141 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 142 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

142 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 143, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

143 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 144 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

144 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 145 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

145 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 146 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

146 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 147 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

147 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο148 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

148 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 149 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

149 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 150 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

150 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1131 και ειδικό 42 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1131 και ειδικό 42 έγινε δεκτή ως έχει
οµόφωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1139 και ειδικό 45, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1139 και ειδικό 45 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1140 και ειδικό 46 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1140 και ειδικό 46 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1144 και ειδικό 49 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1144 και ειδικό 49 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1145 και ειδικό 50 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1145 και ειδικό 50 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1146 και ειδικό 51 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 1146 και ειδικό 51 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1147 και ειδικό 52 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1147 και ειδικό 52 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1148 και ειδικό 53, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1148 και ειδικό 53 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1114 και ειδικό 28 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1114 και ειδικό 28 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1129 και ειδικό 40 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1129 και ειδικό 40 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1130 και ειδικό 41, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1130 και ειδικό 41 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
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εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1137 και ειδικό 44 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1137 και ειδικό 44 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1142 και ειδικό 47;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1142 και ειδικό 47 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1143 και ειδικό 48;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1143 και ειδικό 48 έγινε δεκτή οµόφωνα
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµί-

σεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης
και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέ-
τευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) - Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λει-
τουργία, τα οικονοµικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. -
Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τον εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας των
Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) -
Ρυθµίσεις σχετικές µε την οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονο-
µικά και το προσωπικό των Ο.Τ.Α. - Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής
Συνεργασίας - Μητρώο Πολιτών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

Ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου ορ-
γάνωσης και λειτουργίας των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευ-
σης Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) – Ρυθµίσεις σχετικές µε την
οργάνωση, τη λειτουργία, τα οικονοµικά και το προσωπικό των
Ο.Τ.Α. – Ευρωπαϊκοί Όµιλοι Εδαφικής Συνεργασίας – Μητρώο
Πολιτών και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟ 
ΤΟΥ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ 

ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ
ΥΔΡΕΥΣΗΣ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΗΣ (Δ.Ε.Υ.Α.)

Άρθρο 1

Το άρθρο 1 του ν. 1069/1980 (Α’191) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1
Σύσταση – Αντικείµενο

1. Οι Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης
(Δ.Ε.Υ.Α.) αποτελούν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου της παρ.
4 του άρθρου 252 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων (ΚΔΚ), όπως
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3463/2006 (Α’ 114) έχουν κοι-
νωφελή και µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα και διέπονται από τους
κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας, εφόσον δεν ορίζεται διαφορε-
τικά από άλλες ειδικές διατάξεις του παρόντος, του Κώδικα Δήµων
και Κοινοτήτων και του ν. 3852/2010 (Α’ 87).

2. Οι Δ.Ε.Υ.Α. καταρτίζουν κανονισµούς εργασίας, σύµφωνα µε
την παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 1876/1990 (Α’ 27), το άρθρο 12
παράγραφοι 1, 2 και 4 του ν. 1767/ 1988 (Α’ 63) και το ν.δ.
3789/1957 (Α’ 21). Στην τελευταία περίπτωση, οι Κανονισµοί κυ-
ρώνονται από το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας (Σ.ΕΠ.Ε.), σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 περίπτωση 1α’ του άρθρου 2 του ν. 3996/2011
(Α’ 170). 

3. Οι Δ.Ε.Υ.Α., εντός της περιοχής αρµοδιότητάς τους, είναι
υπεύθυνες για:

α) την παραγωγή και διανοµή στους καταναλωτές του προϊόν-
τος που καλείται «νερό ανθρώπινης κατανάλωσης», όπως αυτό
ορίζεται στην ισχύουσα νοµοθεσία, 

β) τη συλλογή των λυµάτων από τους εγκεκριµένους κατανα-
λωτές του οικείου ή των οικείων Δήµων και την παραγωγή του
προϊόντος που καλείται «επεξεργασµένα αστικά λύµατα, κατάλ-
ληλα για ασφαλή διάθεση στο περιβάλλον», όπως αυτό ορίζεται
στην ισχύουσα νοµοθεσία,

γ) τη µελέτη, κατασκευή, συντήρηση, εκµετάλλευση, διοίκηση
και λειτουργία των έργων υδροληψίας, έργων επεξεργασίας
νερού, δικτύων µεταφοράς νερού, δικτύων διανοµής ύδρευσης,
δικτύων αποχέτευσης ακάθαρτων και οµβρίων υδάτων, µονάδων
επεξεργασίας αστικών υγρών αποβλήτων, διατάξεων διάθεσης
του προϊόντος της περίπτωσης β’, καθώς και µονάδων επεξεργα-
σίας και διάθεσης του υπολείµµατος των ανωτέρω διαδικασιών
επεξεργασίας της περιοχής αρµοδιότητάς τους.

4. Οι Δ.Ε.Υ.Α. συνιστώνται, ύστερα από σύνταξη οικονοµικοτε-
χνικής µελέτης, µε απόφαση του οικείου ή των οικείων Δηµοτικών
Συµβουλίων, µε την οποία ορίζεται η επωνυµία, η έδρα, οι λόγοι
που δικαιολογούν τη σύστασή τους, τα περιουσιακά στοιχεία που
παραχωρούνται σε αυτές, ο τρόπος εκµετάλλευσης των περιου-
σιακών στοιχείων, των έργων και των υπηρεσιών τους και των εσό-
δων από αυτή, καθώς και η περιοχή αρµοδιότητάς τους. Η
απόφαση για τη σύσταση Δ.Ε.Υ.Α. εγκρίνεται µε πράξη του Συν-
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τονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 2

Το άρθρο 3 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Διοικητικό Συµβούλιο της Επιχείρησης

1. Η Δ.Ε.Υ.Α. που συνιστάται από ένα µόνο Δήµο διοικείται από
Διοικητικό Συµβούλιο που αποτελείται από επτά (7) έως ένδεκα
(11) µέλη, τα οποία ορίζονται µε απόφαση του οικείου Δηµοτικού
Συµβουλίου. Από τα µέλη αυτά, πέντε (5) τουλάχιστον µέλη, είναι
αιρετοί εκπρόσωποι του Δήµου, ένα (1) µέλος είναι εκπρόσωπος
των εργαζοµένων στην επιχείρηση, οριζόµενος από την πλέον αν-
τιπροσωπευτική συνδικαλιστική οργάνωση των εργαζοµένων στην
επιχείρηση ή, εφόσον ελλείπει τέτοια, από το σύνολο των εργα-
ζοµένων στην επιχείρηση, τους οποίους ο Πρόεδρος του Διοικη-
τικού Συµβουλίου συγκαλεί σε γενική συνέλευση για το σκοπό
αυτόν και ένα (1) µέλος είναι εκπρόσωπος περιβαλλοντικού ή κοι-
νωνικού φορέα της περιοχής, που καθορίζεται µε απόφαση του
Δηµοτικού Συµβουλίου. Τα υπόλοιπα µέλη είναι δηµότες ή µόνιµοι
κάτοικοι του οικείου Δήµου, µε αποδεδειγµένη εµπειρία ή γνώσεις
συναφείς µε το αντικείµενο της επιχείρησης και ορίζονται µε από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου. Στην περίπτωση των αιρετών
µελών, ένα (1) τουλάχιστον µέλος υποδεικνύεται από τη µειοψη-
φία. Με την ίδια απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου ορίζεται ο
Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της
επιχείρησης.

2. Σε περίπτωση συµµετοχής στην επιχείρηση περισσότερων
του ενός Δήµων, τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου προσαυξά-
νονται ανάλογα, µε την υπόδειξη, σύµφωνα µε την προηγούµενη
παράγραφο, τριών (3) αιρετών εκπροσώπων από κάθε Δηµοτικό
Συµβούλιο και, σε περίπτωση, που προκύπτει άρτιος συνολικός
αριθµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, το Δηµοτικό Συµβού-
λιο του Δήµου της έδρας της επιχείρησης υποδεικνύει έναν επι-
πλέον αιρετό εκπρόσωπο. Στην περίπτωση διαδηµοτικών
επιχειρήσεων, ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου και ο πε-
ριβαλλοντικός ή κοινωνικός φορέας που υποδεικνύει εκπρόσωπό
του ορίζονται από το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου της έδρας
της επιχείρησης και ο Αντιπρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
ορίζεται από το Δηµοτικό Συµβούλιο του µεγαλύτερου σε πληθυ-
σµό Δήµου που συµµετέχει στην επιχείρηση, πλην του Δήµου της
έδρας της επιχείρησης.

3. Η θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου ακολουθεί τη θητεία
του Δηµοτικού Συµβουλίου και, σε κάθε περίπτωση, λήγει το αρ-
γότερο τρεις (3) µήνες µετά τη συγκρότηση του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου.

4. Μέλη του Διοικητικού Συµβουλίου είναι δυνατόν να αντικαθί-
στανται κατά τη διάρκεια της θητείας τους, µε αιτιολογηµένη από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου που τα όρισε, η οποία
λαµβάνεται µε απόλυτη πλειοψηφία του αριθµού των µελών του.
Για την αντικατάσταση του εκπροσώπου των εργαζοµένων και του
περιβαλλοντικού ή κοινωνικού φορέα της περιοχής, απαιτείται η
σύµφωνη γνώµη του οργάνου που τους υπέδειξε.

5. Στο Διοικητικό Συµβούλιο της επιχείρησης µετέχει, χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, ως εισηγητής θεµάτων προς συζήτηση, ο Γενικός
Διευθυντής της επιχείρησης.

6. Καθήκοντα γραµµατέα του Διοικητικού Συµβουλίου ασκεί
υπάλληλος της επιχείρησης, που ορίζεται από τον Πρόεδρο
αυτού.

7. Για τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου που είναι αιρετοί εκ-
πρόσωποι Δηµοτικών Συµβουλίων, ισχύουν οι διατάξεις του Δη-
µοτικού Κώδικα περί µη εκλογιµότητας και ασυµβίβαστων. 

8. Μέλη του Διοικητικού Συµβουλίου δεν µπορεί να είναι συγγε-
νείς µεταξύ τους εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας µέχρι και τρίτου βαθ-
µού, καθώς και οι µε οποιαδήποτε µορφή εργολάβοι ή
προµηθευτές της επιχείρησης ή µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
ή υπάλληλοι οµοειδούς επιχείρησης.

9. Στον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου, αν δεν είναι Δή-

µαρχος, µπορεί να καταβάλλεται, για τις παρεχόµενες στην επι-
χείρηση υπηρεσίες του, αποζηµίωση που καθορίζεται µε απόφαση
του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, ύστερα
από πρόταση του Διοικητικού Συµβουλίου της επιχείρησης. Η απο-
ζηµίωση αυτή δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσοστό 50% του
ποσού της αντιµισθίας του Δηµάρχου, σύµφωνα µε το άρθρο 92
του ν. 3852/2010. Σε περίπτωση απουσίας του Πρόεδρου, λόγω
ασθένειας ή άδειας, πέραν του µηνός, η αποζηµίωση αυτή κατα-
βάλλεται εξ ηµισείας σε αυτόν και στον αναπληρωτή του. 

Η αποζηµίωση του Προέδρου, των µελών και του γραµµατέα
του Διοικητικού Συµβουλίου της επιχείρησης για τη συµµετοχή
τους στις συνεδριάσεις, καθορίζεται µε απόφαση του Συντονιστή
της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, ύστερα από πρόταση του
Διοικητικού Συµβουλίου και δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των
πενήντα (50) ευρώ ανά συνεδρίαση. Με όµοια απόφαση, που εκ-
δίδεται µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου, µπορεί
να ορίζεται ότι ένα από τα µέλη αυτού παρέχει πλήρη απασχόληση
µε αµοιβή στην επιχείρηση και να καθορίζονται οι αρµοδιότητες
και το ύψος της αµοιβής, το οποίο πρέπει να είναι ανάλογο των
τυπικών του προσόντων και δεν µπορεί να υπερβαίνει το ύψος της
αποζηµίωσης του Προέδρου της επιχείρησης.»

Άρθρο 3

Το άρθρο 5 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 5
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου και Προέδρου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο διοικεί την επιχείρηση, διαχειρίζεται
την περιουσία και τους πόρους αυτής και αποφασίζει για κάθε
θέµα που αφορά στην επιχείρηση, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στον παρόντα νόµο.

2. Ειδικότερα το Διοικητικό Συµβούλιο:
α) µεριµνά για τις υποθέσεις και τα συµφέροντα της επιχείρη-

σης,
β) διορίζει τον Γενικό Διευθυντή και τους Διευθυντές Υπηρεσιών

της επιχείρησης,
γ) εγκρίνει, κατά το πρώτο έτος της θητείας του, το πενταετές

επιχειρησιακό πρόγραµµα δράσης, στο οποίο αναλύεται ο σχε-
διασµός των εσόδων της επιχείρησης, του κόστους και των προσ-
δοκώµενων εσόδων από επενδύσεις, των λειτουργικών δαπανών,
το περιβαλλοντικό κόστος και το κόστος ανάκτησης υπηρεσιών
ύδατος, που υπολογίζονται, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του π.δ.
51/2007 (Α’ 57), το εδάφιο ε’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του            ν.
3199/2003 (Α’ 24), την εκάστοτε ισχύουσα σχετική νοµοθεσία και
τις αποφάσεις της Εθνικής Επιτροπής Υδάτων περί των γενικών
κανόνων Κοστολόγησης και Τιµολόγησης Υπηρεσιών Ύδατος και
των Διαδικασιών και Μεθόδων για την ανάκτηση κόστους των υπη-
ρεσιών ύδατος στις διάφορες χρήσεις του,

δ) εγκρίνει το ετήσιο πρόγραµµα των έργων κατασκευής, συµ-
πλήρωσης και συντήρησης του δικτύου ύδρευσης και αποχέτευ-
σης, των έργων κατασκευής, συµπλήρωσης και συντήρησης των
πάσης φύσεως εγκαταστάσεων των δραστηριοτήτων, οι οποίες
περιλαµβάνονται στους σκοπούς της επιχείρησης, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 2, καθώς και το πρόγραµµα επενδύσεων,

ε) εγκρίνει, έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την έναρξη
κάθε οικονοµικού έτους, τον ετήσιο προϋπολογισµό εσόδων και
εξόδων της επιχείρησης, το σκέλος των εξόδων το οποίο προ-
σαρµόζεται στο, κατά το προηγούµενο εδάφιο, πρόγραµµα εκτε-
λεστέων έργων. Σε περίπτωση αναπροσαρµογής της τιµολο-
γιακής πολιτικής της Δ.Ε.Υ.Α., στον προϋπολογισµό και στο πρό-
γραµµα επενδύσεων, επισυνάπτεται µελέτη κόστους – οφέλους
στην οποία αναλύονται τα έσοδα της επιχείρησης, σύµφωνα µε
το άρθρο 8 παρ. 3 του π.δ. 51/2007, οι λειτουργικές δαπάνες της
επιχείρησης, τα έσοδα επενδύσεων και οι δαπάνες επενδύσεων.
Κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους, το Διοικητικό Συµβού-
λιο µπορεί να τροποποιεί τον προϋπολογισµό, λαµβάνοντας
υπόψη την πορεία των εσόδων και τις ανάγκες που παρουσιά-
ζονται, µπορεί δε να αποφασίζει για τη χορήγηση έκτακτων και
συµπληρωµατικών πιστώσεων,
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στ) αποφασίζει για την εκπόνηση µελετών, έργων και προµη-
θειών και εγκρίνει αυτές, σύµφωνα µε την εκάστοτε ισχύουσα νο-
µοθεσία, καθώς και για τις προδιαγραφές και τον τρόπο
εκτέλεσης των έργων και εγκρίνει τις απαραίτητες δαπάνες. Στην
περίπτωση µη ύπαρξης τεχνικής υπηρεσίας στην επιχείρηση ή το
Δήµο, µπορεί να αιτείται τη σύνταξη µελετών ή την εποπτεία σύν-
ταξης αυτών ή την επίβλεψη εκτέλεσης των έργων από τις αρµό-
διες τεχνικές υπηρεσίες της οικείας Περιφέρειας, µέσα στο
πλαίσιο της αρµοδιότητάς τους,

ζ) αποφασίζει για κάθε εκποίηση ή εκµίσθωση ακινήτων ή κινη-
τών που ανήκουν στην επιχείρηση, 

η) αποφασίζει για την άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων και ενδίκων
µέσων, για την παραίτηση από αυτά, καθώς και για συµβιβασµούς
δικαστικούς ή εξώδικους,

θ) αποφασίζει για τη ρύθµιση ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων
των πελατών της Δ.Ε.Υ.Α.,

ι) αποφασίζει για τη σύναψη πάσης φύσεως δανείων της επιχεί-
ρησης, καθώς και για την εκχώρηση του συνόλου ή µέρους των
εσόδων της ή την εγγραφή υποθήκης σε ακίνητα, προς εξασφά-
λιση των δανείων, 

ια) εγκρίνει τις οικονοµικές καταστάσεις της επιχείρησης, στις
οποίες περιλαµβάνονται ο απολογισµός εσόδων-εξόδων, ο ισολο-
γισµός, η κατάσταση αποτελεσµάτων χρήσεως και οι λοιπές χρη-
µατοοικονοµικές καταστάσεις, σύµφωνα µε την εκάστοτε
ισχύουσα λογιστική και φορολογική νοµοθεσία,

ιβ) εγκρίνει τη συµµετοχή φυσικών ή νοµικών προσώπων ή ορ-
γανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης ή επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας
στη δαπάνη κατασκευής αγωγών, των οποίων η κατασκευή ζητεί-
ται κατά προτεραιότητα από τους ανωτέρω και καθορίζει τους
όρους καταβολής της δαπάνης της συµµετοχής, τις τυχόν εγγυή-
σεις και κάθε συναφή λεπτοµέρεια.

3. Με εξαίρεση τις περιπτώσεις για τις οποίες απαιτείται έλεγ-
χος των αποφάσεων, σύµφωνα µε το άρθρο 20, το Διοικητικό Συµ-
βούλιο µπορεί µε απόφασή του να µεταβιβάζει µέρος των λοιπών
αρµοδιοτήτων του σε επιτροπές που συστήνονται από αυτό και
απαρτίζονται από τρία (3) τουλάχιστον τακτικά µέλη του, τα οποία
αναπληρώνονται όπως και στο Διοικητικό Συµβούλιο. Με την από-
φαση αυτή ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος κάθε επι-
τροπής. Η απόφαση αυτή εγκρίνεται από το οικείο ή τα οικεία
Δηµοτικά Συµβούλια και δηµοσιεύεται, από τον Συντονιστή της οι-
κείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

Οι επιτροπές αυτές λαµβάνουν έγκυρα αποφάσεις αντί του Δι-
οικητικού Συµβουλίου για τα θέµατα και τις υποθέσεις που έχουν
µεταβιβαστεί σε αυτές, µόνο µε οµοφωνία των µελών τους. Αν δεν
επιτευχθεί οµοφωνία, η υπόθεση αναπέµπεται στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο για λήψη απόφασης. Για τα θέµατα της παραγράφου
αυτής, είναι δυνατόν να ανατίθενται σε επιτροπές, που συνιστών-
ται µε όµοιο τρόπο, προπαρασκευαστικές και γνωµοδοτικές ερ-
γασίες.

4. Ο Πρόεδρος ή, σε περίπτωση κωλύµατος αυτού, ο Αντιπρό-
εδρος του Διοικητικού Συµβουλίου: α) εκπροσωπεί την επιχείρηση
ενώπιον των δικαστηρίων και κάθε αρχής και δίδει τους επιβαλλό-
µενους όρκους, β) µπορεί, µόνο σε περίπτωση προφανούς κινδύ-
νου από την αναβολή, και χωρίς απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου να εγείρει και αντικρούει αγωγές, να ασκεί ένδικα
µέσα, να διορίζει πληρεξουσίους και να προβαίνει σε κάθε δικα-
στική ή εξώδικη πράξη για την προστασία των συµφερόντων της
επιχείρησης, των πράξεων αυτών υποβαλλοµένων αµέσως στο
Συµβούλιο για έγκριση και γ) υπογράφει τα συµβόλαια της επιχεί-
ρησης.» 

Άρθρο 4

Το άρθρο 6 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 6
Γενικός Διευθυντής

1. Των υπηρεσιών της επιχείρησης προΐσταται Γενικός Διευθυν-
τής.

2. Ο Γενικός Διευθυντής πρέπει να είναι κάτοχος πτυχίου ανώ-
τατης σχολής της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. Τα λοιπά προ-
σόντα, η διαδικασία πρόσληψης και αναπλήρωσης του Γενικού
Διευθυντή, τα ακριβή καθήκοντα και οι αρµοδιότητές του ορίζον-
ται από τον Οργανισµό Εσωτερικής Υπηρεσίας που προβλέπεται
στο άρθρο 7.

3. Ο Γενικός Διευθυντής ελέγχει την καθηµερινή εργασία της
επιχείρησης, ασκεί εποπτεία στη διεξαγωγή των εργασιών κάθε
υπηρεσίας ασκώντας τη διοίκηση του προσωπικού της, είναι υπεύ-
θυνος για την εκτέλεση των αποφάσεων του Διοικητικού Συµβου-
λίου και των επιτροπών της παραγράφου 3 του άρθρου 5 και
µεριµνά για:

α) την εκτέλεση του σκοπού για τον οποίο ιδρύθηκε η επιχεί-
ρηση,

β) την εκπόνηση και την υποβολή στο Διοικητικό Συµβούλιο της
επιχείρησης του πενταετούς επιχειρησιακού προγράµµατος δρά-
σης, που προβλέπεται στο εδάφιο γ’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 5,

γ) την εκπόνηση και την υποβολή στο Διοικητικό Συµβούλιο του
ετήσιου προγράµµατος έργων, που προβλέπεται στο εδάφιο δ’
της παραγράφου 2 του άρθρου 5,

δ) τη σύνταξη, τουλάχιστον δύο (2) µήνες πριν από την έναρξη
κάθε οικονοµικού έτους, του προϋπολογισµού εσόδων και εξόδων
της επιχείρησης,

ε) την εκπόνηση και την υποβολή στο Διοικητικό Συµβούλιο της
επιχείρησης της µελέτης κόστους – οφέλους, που προβλέπεται
στο εδάφιο ε’ της παραγράφου 2 του άρθρου 5,

στ) την κατάρτιση και την υποβολή στο Διοικητικό Συµβούλιο
της επιχείρησης του ετήσιου προγράµµατος επενδύσεων για το
επόµενο οικονοµικό έτος, υποδεικνύοντας τις εγκεκριµένες ή προ-
τεινόµενες πηγές χρηµατοδότησης αυτού,

ζ) την κατάρτιση και υποβολή στο Διοικητικό Συµβούλιο της επι-
χείρησης των αναγκαίων αναµορφώσεων και τροποποιήσεων στο
πρόγραµµα κατασκευής έργων και στον ετήσιο προϋπολογισµό
εσόδων και εξόδων της επιχείρησης,

η) τη σύνταξη του ετήσιου απολογισµού της επιχείρησης, εντός
τριών (3) µηνών από την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων και
των οικονοµικών καταστάσεων της επιχείρησης.

4. Ο Γενικός Διευθυντής συµµετέχει στις συνεδριάσεις του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, χωρίς δικαίωµα ψήφου και εισηγείται προς
το Διοικητικό Συµβούλιο για:

α) την ανάθεση µελετών, εκτέλεση έργων και προµηθειών, σύµ-
φωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις,

β) κάθε εκποίηση ή εκµίσθωση ακινήτων ή κινητών πραγµάτων
που ανήκουν στην επιχείρηση,

γ) την άσκηση ένδικων βοηθηµάτων ή µέσων, την παραίτηση
από αυτά και κάθε δικαστικό ή εξωδικαστικό συµβιβασµό,

δ) τη σύναψη δανείων,
ε) τη συµµετοχή φυσικών ή νοµικών προσώπων ή Οργανισµών

Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας στη δα-
πάνη κατασκευής έργων τα οποία επιθυµούν να κατασκευάσει η
επιχείρηση κατά προτεραιότητα, καθώς και για τους όρους αυτής
της συµµετοχής.

5. Ο Γενικός Διευθυντής αποφασίζει για:
α) την εκτέλεση προµηθειών και ανάληψη υποχρεώσεων, εφό-

σον η ολική δαπάνη δεν υπερβαίνει το ποσό των έξι χιλιάδων
(6.000) ευρώ. Το χρηµατικό αυτό όριο µπορεί να αυξοµειώνεται,
µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της επιχείρησης,

β) την τοποθέτηση του προσωπικού στις προβλεπόµενες από
τον Οργανισµό Εσωτερικής Υπηρεσίας θέσεις, καθώς και για τη
χορήγηση αδειών σε αυτό.

6. Ο Γενικός Διευθυντής ασκεί τις λοιπές αρµοδιότητες που πα-
ρέχονται σε αυτόν από τον Οργανισµό Εσωτερικής Υπηρεσίας.

7. Αν δεν έχει διοριστεί Γενικός Διευθυντής ή αν αυτός κωλύε-
ται, τα καθήκοντα αυτού ασκεί, µε απόφαση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της επιχείρησης, ο ανώτερος σε βαθµό και, επί
ισόβαθµων, ο αρχαιότερος υπάλληλος.»

Άρθρο 5

Το άρθρο 10 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 10
Πόροι της επιχείρησης

1. Πόροι της επιχείρησης είναι:
α) το ειδικό τέλος που προβλέπεται από το άρθρο 11,
β) το τέλος σύνδεσης µε το δίκτυο αποχέτευσης, 
γ) η δαπάνη διακλάδωσης και σύνδεσης προς τον αγωγό

ύδρευσης και αποχέτευσης, 
δ) το τέλος σύνδεσης µε το δίκτυο ύδρευσης, 
ε) το πάγιο τέλος για την κάλυψη µέρους του ελάχιστου κό-

στους λειτουργίας του δικτύου ύδρευσης και αποχέτευσης, σύµ-
φωνα µε την παρ. 11 του άρθρου 10 του ν. 4071/2012 (Α’ 85),

στ) το τέλος χρήσης υπονόµου, 
ζ) το τέλος χρήσης δικτύων αποχέτευσης – οµβρίων,
η) η αξία του νερού που καταναλώνεται, 
θ) η εγγύηση χρήσης υδροµετρητή, 
ι) το τέλος αντικατάστασης υδροµετρητή,
ια) η δαπάνη µετατόπισης αγωγών διακλάδωσης και συνδέσεων

ύδρευσης ή αποχέτευσης υδροµετρητών ή άλλων συναφών ερ-
γασιών, 

ιβ) οι συνεισφορές τρίτων για την εκτέλεση κατά προτεραιότητα
έργων, 

ιγ) χρηµατοδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, για τη µελέτη και κατασκευή
έργων αρµοδιότητας της Δ.Ε.Υ.Α., 

ιδ) τα έσοδα από την περιουσία της επιχείρησης ή το τίµηµα
από την εκποίησή της, 

ιε) δάνεια, κληρονοµιές, δωρεές και λοιπές επιχορηγήσεις. 
2. Ο πόρος που προβλέπεται στην περίπτωση α’ της παραγρά-

φου 1 χρησιµοποιείται αποκλειστικά για τη µελέτη, κατασκευή,
ανακατασκευή ή επέκταση έργων ύδρευσης και αποχέτευσης, για
την απόκτηση πάγιου εξοπλισµού ή την εξόφληση τοκοχρεωλυ-
σίων από δάνεια.

3. Αν η δραστηριότητα της Δ.Ε.Υ.Α. επεκταθεί και στο αντικεί-
µενο της τηλεθέρµανσης, στους πόρους της επιχείρησης περι-
λαµβάνονται: 

α) η χρέωση σύνδεσης µε το δίκτυο τηλεθέρµανσης, 
β) τα εισπραττόµενα ποσά για τη δαπάνη της µετατόπισης αγω-

γών και συνδέσεων τηλεθέρµανσης, εναλλακτών ή άλλων συνα-
φών εργασιών, 

γ) η αξία των καταναλισκόµενων θερµικών µονάδων, 
δ) οι συνεισφορές τρίτων για εκτέλεση έργων τηλεθέρµανσης

κατά προτεραιότητα, 
ε) τα εισπραττόµενα ποσά για οποιαδήποτε απαραίτητη δαπάνη

σχετική µε τις παρεχόµενες υπηρεσίες από το νέο αντικείµενο της
επιχείρησης. 

Τα παραπάνω εφαρµόζονται αναλόγως και στις περιπτώσεις δι-
ευρύνσεως του αντικειµένου των επιχειρήσεων, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 2.

4. Αν η δραστηριότητα της Δ.Ε.Υ.Α. επεκταθεί και στο αντικεί-
µενο της µελέτης, κατασκευής, συντήρησης, εκµετάλλευσης, επί-
βλεψης, διοίκησης και λειτουργίας των δικτύων φυσικού αερίου,
της άρδευσης, της εµφιάλωσης και εµπορίας του νερού και της
διαχείρισης, αξιοποίησης και εµπορίας των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, στους πόρους της επιχείρησης περιλαµβάνονται κατά
περίπτωση: 

α) το τέλος σύνδεσης µε το δίκτυο φυσικού αερίου, 
β) τα εισπραττόµενα ποσά για τη δαπάνη µετατόπισης αγωγών

και συνδέσεων του φυσικού αερίου ή άλλων εργασιών, 
γ) η αξία του καταναλισκόµενου φυσικού αερίου,
δ) οι συνεισφορές τρίτων για εκτέλεση έργων φυσικού αερίου

κατά προτεραιότητα, 
ε) τα εισπραττόµενα ποσά για οποιαδήποτε απαραίτητη δαπάνη

σχετική µε τις προσφερόµενες υπηρεσίες από τα νέα αντικείµενα
της επιχείρησης,

στ) τα έσοδα από την άρδευση,
ζ) τα έσοδα από την εµπορία εµφιαλωµένου νερού και των ανα-

νεώσιµων πηγών ενέργειας.
5. Οι διατάξεις του άρθρου 25 του ν. 1069/1980 εφαρµόζονται

αναλόγως για όλες τις περιπτώσεις διεύρυνσης του αντικειµένου
της επιχείρησης, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 2.

6. Στα τέλη και τις δαπάνες που προβλέπονται στο παρόν άρθρο
υπόκεινται όλα ανεξαιρέτως τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα, συµ-
περιλαµβανοµένου και του Ελληνικού Δηµοσίου, καταργούµενης
κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης. Η παρ. 2 του άρθρου
εικοστού δεύτερου του ν. 4411/2016 (Α’ 142) διατηρείται σε ισχύ.»

Άρθρο 6
Ειδικό τέλος για τη µελέτη, κατασκευή 

και επέκταση έργων ύδρευσης και αποχέτευσης

1. Στο άρθρο 11 του ν. 1069/1980 (Α’ 191) προστίθενται παρά-
γραφοι 3, 4 και 5 ως εξής:

«3. Επιχειρήσεις του παρόντος νόµου, κατόπιν λήψης απόφα-
σης του Διοικητικού τους Συµβουλίου, η οποία εγκρίνεται από το
οικείο ή τα οικεία Δηµοτικά Συµβούλια και υποβάλλεται σε υπο-
χρεωτικό έλεγχο νοµιµότητας στην αρχή που τις εποπτεύει, µπο-
ρούν να αναστείλουν την επιβολή του τέλους του παρόντος
άρθρου, εφόσον δεν υφίστανται πλέον οικονοµικές υποχρεώσεις,
που να σχετίζονται µε τους σκοπούς για τους οποίους επιβάλλεται
και για την εκπλήρωση των οποίων χρησιµοποιείται το εν λόγω
έσοδο ή να ορίσουν ποσοστό µικρότερο του 80% επί της αξίας
του καταναλισκόµενου ύδατος. Σε περίπτωση κατά την οποία
εκλείψει η ανωτέρω αρνητική προϋπόθεση, η αναστολή επιβολής
αίρεται υποχρεωτικά, κατόπιν απόφασης του Διοικητικού Συµβου-
λίου. Ο χρόνος αναστολής επιβολής του τέλους προσµετράται
στο συνολικό χρόνο επιβολής του, σύµφωνα µε την παράγραφο
1.

4. Τα έσοδα από το τέλος του παρόντος άρθρου αποτελούν επι-
χορηγήσεις παγίων επενδύσεων των Δ.Ε.Υ.Α..

5. Αποφάσεις Διοικητικών Συµβουλίων Δ.Ε.Υ.Α. περί αναστολής
είσπραξης του τέλους της παραγράφου 1, που έχουν ληφθεί µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος, θεωρούνται νόµιµες και ανα-
στέλλεται κάθε πειθαρχική ή ποινική διαδικασία ή διαδικασία κα-
ταλογισµού σε βάρος των µελών των οικείων Διοικητικών ή
Δηµοτικών Συµβουλίων.»

2. Δαπάνες λειτουργικών εξόδων διενεργηθείσες πριν τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου, οι οποίες καλύφθηκαν από έσοδα
προερχόµενα από εισπράξεις του τέλους του άρθρου 11 του ν.
1069/1980 θεωρούνται νόµιµες, εφόσον τηρήθηκαν κατά τα λοιπά,
οι διατάξεις περί υπηρεσιών, προµηθειών, έργων, αποδοχών προ-
σωπικού κάθε είδους, απόδοσης κρατήσεων και απόδοσης ασφα-
λιστικών και εργοδοτικών εισφορών.

Άρθρο 7

Το άρθρο 18 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 18
Διαχειριστικός Έλεγχος

1. Ο τακτικός οικονοµικός έλεγχος της διαχείρισης της επιχεί-
ρησης διενεργείται από δύο (2) ορκωτούς ελεγκτές λογιστές, οι
οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Ορκωτών Λογιστών της
παρ. 1 του άρθρου 13 του π.δ. 226/1992 (Α’ 120).

2. Οι ορκωτοί ελεγκτές επιλέγονται µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου, ύστερα από διαδικασία υποβολής προσφορών που
διενεργείται από την επιχείρηση, µε κριτήριο την οικονοµικότερη
προσφορά. Η αµοιβή των ορκωτών ελεγκτών βαρύνει τη Δ.Ε.Υ.Α..

3. Η απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου περί επιλογής των
ορκωτών ελεγκτών υποβάλλεται στον Συντονιστή της οικείας Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, ο οποίος διορίζει τους ορκωτούς ελεγ-
κτές που επιλέχθηκαν κατά τη διαδικασία της προηγούµενης
παραγράφου.»

Άρθρο 8

Το άρθρο 19 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19
Ενηµερωτικό τεύχος
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1. Η επιχείρηση υποχρεούται να δηµοσιεύει, το αργότερο
εντός έξι (6) µηνών από τη λήξη κάθε οικονοµικού έτους, τα ου-
σιώδη και αναγκαία, για την ενηµέρωση του κοινού, στοιχεία της
δραστηριότητάς της.

2. Τα στοιχεία αυτά λαµβάνονται από τον ετήσιο απολογισµό
και τις εκθέσεις οικονοµικής κατάστασης, την απογραφή της πε-
ριουσίας της, το ετήσιο Πρόγραµµα Επενδύσεων µε τις πηγές
χρηµατοδότησής τους, από το αποτέλεσµα του διαχειριστικού
ελέγχου, τις δαπάνες διοίκησης, λειτουργίας και συντήρησης,
την παραγωγικότητα της επιχείρησης, την κατάσταση του προ-
σωπικού, τις αµοιβές της διοίκησης και του προσωπικού, καθώς
και άλλα στοιχεία για τις δραστηριότητες της επιχείρησης.

3. Τα στοιχεία καταγράφονται είτε σε Ειδικό Ενηµερωτικό Τεύ-
χος Καταναλωτή, που υπογράφεται από τον Πρόεδρο του Διοι-
κητικού Συµβουλίου και τον Γενικό Διευθυντή της επιχείρησης
και αποστέλλεται, µε µέριµνα της επιχείρησης στους καταναλω-
τές για ενηµέρωσή τους είτε αναρτώνται στο διαδικτυακό τόπο
της επιχείρησης. 

4. Η παράβαση των υποχρεώσεων της παραγράφου αυτής,
συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα των αρµοδίων οργάνων διοίκη-
σης της επιχείρησης.»

Άρθρο 9

Το άρθρο 22 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 22
Έργα – Μελέτες – Προµήθειες

1. Τα έργα και οι προµήθειες για την κατασκευή, συντήρηση
και λειτουργία των συστηµάτων ύδρευσης και αποχέτευσης εκτε-
λούνται από την επιχείρηση. Για τον τρόπο εκτέλεσης των έργων
και διενέργειας των προµηθειών, αποφασίζει το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της επιχείρησης. 

2. Η σύναψη συµβάσεων ανάθεσης των έργων, υπηρεσιών, µε-
λετών και προµηθειών της επιχείρησης διενεργείται, σύµφωνα
µε την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία περί δηµοσίων συµβάσεων.

3. Οι εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις του Δηµοτικού Κώδικα
περί εκσκαφών προς ανεύρεση ύδατος και εγκατάστασης δι-
κτύου ύδρευσης εφαρµόζονται και προκειµένου περί των επιχει-
ρήσεων του νόµου αυτού.»

Άρθρο 10

1. Το άρθρο 25 του ν. 1069/1980 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 25
Τιµολόγια

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, που εγκρίνεται
από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο, καθορίζονται χωριστά τιµο-
λόγια για την υπηρεσία ύδρευσης και αποχέτευσης. Με την πα-
ραπάνω απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου καθορίζονται τα
τιµολόγια για τις διάφορες κατηγορίες καταναλωτών των υπη-
ρεσιών ύδρευσης, αποχέτευσης, ειδικά τέλη, πάγιες χρεώσεις
για την κάλυψη του ελάχιστου κόστους λειτουργίας, καθώς και
κάθε τιµολόγιο για υπηρεσίες των οποίων το αντικείµενο περι-
λαµβάνεται στις δραστηριότητες των Δ.Ε.Υ.Α..

2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της επιχείρησης,
που εγκρίνεται από το δηµοτικό συµβούλιο του οικείου Δήµου,
µπορεί να καθορίζονται ειδικά τιµολόγια για τις διάφορες κατη-
γορίες καταναλωτών των υπηρεσιών ύδρευσης, αποχέτευσης,
ειδικών τελών, παγίων για κάλυψη του ελάχιστου κόστους λει-
τουργίας, καθώς και κάθε τιµολόγιο του οποίου το αντικείµενο
περιλαµβάνεται στις δραστηριότητες των Δ.Ε.Υ.Α. για τους κα-
τοίκους των δήµων ή ΔΕ ή ΤΕ αυτών που µετέχουν στην επιχεί-
ρηση, οι οποίοι εξυπηρετούνται µε δίκτυο ανεξάρτητο από το
ενιαίο δίκτυο της επιχείρησης.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο της επιχείρησης µπορεί να θεσπίζει
ειδικό τιµολόγιο για τις ευπαθείς οµάδες των καταναλωτών, µε
βάση ενιαία και αντικειµενικά κριτήρια. Η απόφαση αυτή εγκρί-

νεται από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο.
4. Τα έσοδα από τέλη των υπηρεσιών ύδρευσης, αποχέτευσης,

από τα ειδικά τέλη, τα πάγια για κάλυψη του ελάχιστου κόστους
λειτουργίας, καθώς και κάθε τιµολόγιο που αφορά σε αντικεί-
µενο που περιλαµβάνεται στις δραστηριότητες της επιχείρησης
πρέπει υποχρεωτικά να καλύπτουν τις αναγκαίες λειτουργικές
δαπάνες, το κόστος επενδύσεων, το περιβαλλοντικό κόστος και
το κόστος ανάκτησης υπηρεσιών ύδατος και να είναι, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 3199/2003  (Α’ 24), του άρ-
θρου 8 του π.δ. 51/2007 (Α’ 54), του άρθρου πέµπτου του ν.
4117/2013 (Α’ 29) και τις εκάστοτε αποφάσεις της Εθνικής Επι-
τροπής Υδάτων που αναφέρονται στους γενικούς κανόνες κο-
στολόγησης και τιµολόγησης των υπηρεσιών ύδατος.

5. Τα έσοδα από τα τέλη επιτρέπεται να υπερβαίνουν τις δα-
πάνες της προηγούµενης παραγράφου για την εκτέλεση έργων,
σύµφωνα µε το σκοπό της επιχείρησης µετά την πάροδο της δε-
καετίας όπως αναγράφεται στο άρθρο 11 του νόµου αυτού. Το
ποσοστό καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
που εγκρίνεται από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο.

6. Η τιµολόγηση των υπηρεσιών της επιχείρησης πρέπει να
είναι σύµφωνη µε τη µελέτη κόστους-οφέλους της επιχείρησης
του εδαφίου ε’ της παραγράφου 2 του άρθρου 5.»

2. Η περίπτωση β’ του άρθρου 26 του ν. 1069/1980 καταργεί-
ται.

Άρθρο 11
Λύση – εκκαθάριση Δ.Ε.Υ.Α.

1. Οι Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευσης
(Δ.Ε.Υ.Α.) λύονται µε απόφαση του οικείου ή των οικείων Δηµο-
τικών Συµβουλίων, η οποία λαµβάνεται µε ενισχυµένη πλειοψη-
φία των 3/4 του συνόλου των µελών τους και πράξη του
Συντονιστή ή του ασκούντος καθήκοντα Γενικού Γραµµατέα Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

2. Τη λύση της επιχείρησης ακολουθεί η εκκαθάριση αυτής.
Μετά την εκκαθάριση της επιχείρησης, όσα περιουσιακά στοιχεία
αποµένουν περιέρχονται στο Δήµο που την είχε συστήσει.

3. Η εκκαθάριση διενεργείται από ορκωτούς ελεγκτές που ορί-
ζονται από τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, κατά
τη διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 18 του ν. 1069/1980.

Άρθρο 12
Παράταση προθεσµίας επέκτασης 

χωρικής αρµοδιότητας Δ.Ε.Υ.Α.

Για την επέκταση της χωρικής αρµοδιότητας των Δηµοτικών
Επιχειρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης, η οποία προβλέπεται
στην παρ. 6 του άρθρου 109 του                     ν. 3852/2010, η προ-
θεσµία για την οποία παρατάθηκε, από τη λήξη της, έως τις
30.6.2016, σύµφωνα µε το άρθρο 45 του ν. 4315/2014 (Α’ 269),
χορηγείται νέα προθεσµία µέχρι τις 31.12.2017.

Άρθρο 13
Κατάταξη προσωπικού Δηµοτικών Επιχειρήσεων 

Ύδρευσης Αποχέτευσης που προέκυψαν 
από συγχωνεύσεις

Το σύνολο του προσωπικού που υπηρετούσε µε σχέσεις ερ-
γασίας αορίστου χρόνου σε επιχειρήσεις του  ν. 1069/1980 (Α’
191) και δεν κατατάχθηκε σε θέσεις εργασίας αορίστου χρόνου
δυνάµει των διατάξεων του άρθρου 109 του ν. 3852/2010 (Α’ 87),
εφόσον κατά την ηµεροµηνία συγχώνευσης είχε ενεργή σχέση
εργασίας στις συγχωνευθείσες επιχειρήσεις, συµπεριλαµβανο-
µένης και της απορροφώσας, κατατάσσεται, ύστερα από αίτησή
του, σε θέσεις αορίστου χρόνου µε απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου της επιχείρησης και από την ηµεροµηνία υποβολής
της αίτησης, η οποία πρέπει να υποβληθεί εντός δύο (2) µηνών
από τη δηµοσίευση του παρόντος. Οι διατάξεις του άρθρου 64
του ν. 3801/2009 (Α’ 163) εφαρµόζονται κατ’ αναλογία και στους
εργαζοµένους αυτούς.
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Άρθρο 14
Ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών Δ.Ε.Υ.Α. 

προς τον οικείο Δήµο

1. Με απόφαση του οικείου Δηµοτικού Συµβουλίου, µπορεί να
ρυθµίζεται η αποπληρωµή σε πολλαπλές ισόποσες δόσεις ληξι-
πρόθεσµων οφειλών, από οποιαδήποτε αιτία, Δηµοτικής Επιχεί-
ρησης Ύδρευσης Αποχέτευσης προς τον οικείο Δήµο. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται ο αριθµός των δόσεων και η περιοδικό-
τητά τους. Ο συνολικός χρόνος αποπληρωµής δεν µπορεί να
υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη.

2. Ληξιπρόθεσµες οφειλές Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης
Αποχέτευσης, από οποιαδήποτε αιτία, προς τον οικείο Δήµο, οι
οποίες έχουν βεβαιωθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος,
δύνανται να απαλλάσσονται προσαυξήσεων και προστίµων, µε
απόφαση του οικείου Δηµοτικού Συµβουλίου.

3. Ληξιπρόθεσµες οφειλές του οικείου Δήµου προς τη Δ.Ε.Υ.Α.,
που προέρχονται από την τιµολόγηση των υπηρεσιών της αρµο-
διότητάς της, µπορεί να συµψηφίζονται µε τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές της Δ.Ε.Υ.Α. προς το Δήµο. Για την εφαρµογή του συµ-
ψηφισµού υποβάλλει πρόταση το διοικητικό συµβούλιο της
Δ.Ε.Υ.Α. και αποφασίζει το δηµοτικό συµβούλιο. Τυχόν καταβλη-
θείσες προσαυξήσεις και πρόστιµα, που αφορούν στις οφειλές
που συµψηφίζονται, περιλαµβάνονται στο συµψηφισµό και αφαι-
ρούνται από το τελικό ποσό.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ,

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ, ΤΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ
ΚΑΙ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΤΩΝ Ο.Τ.Α.

ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΑΥΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ

ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ Ο.Τ.Α. ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ
ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΑΥΤΩΝ - ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ

ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΤΙΚΗ ΘΕΣΗ ΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ

Άρθρο 15
Θέµατα λύσης επιχειρήσεων Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού

1. Οι παράγραφοι 7, 7α, 7β, 8 και 9 του άρθρου 109 του     ν.
3852/2010 αντικαθίστανται ως εξής:

«7. Η ζηµία που υφίσταται κατά τη συγχώνευση κοινωφελών
επιχειρήσεων των Ο.Τ.Α. ή Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης
και Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) σε νέα κοινωφελή επιχείρηση ή
Δ.Ε.Υ.Α. µεταφέρεται στον ισολογισµό έναρξης της νέας επιχεί-
ρησης. Το µέρος της ζηµίας αυτής, για το οποίο υπήρχε δι-
καίωµα µεταφοράς από τα συγχωνευόµενα νοµικά πρόσωπα ή
νοµικές οντότητες στα επόµενα έτη, µε βάση τις διατάξεις της
παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 2238/1994 (Α’ 151) και του άρθρου
27 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), µεταφέρεται για συµψηφισµό, µε
βάση τις διατάξεις των ίδιων ως άνω άρθρων.

8. Από 1.1.2011 η Δηµοτική Επιχείρηση Ύδρευσης Αποχέτευ-
σης Μείζονος περιοχής Βόλου (Δ.Ε.Υ.Α.Μ.Β.) διέπεται σχετικά
µε την εν γένει λειτουργία της από τις σχετικές διατάξεις του ν.
1069/1980 (Α’191). Οι αντίστοιχες διατάξεις του ν. 890/1979
(Α’80) καταργούνται. Η θητεία του παρόντος διοικητικού συµ-
βουλίου λήγει µε την εγκατάσταση του νέου, το οποίο ορίζεται
κατά τις διατάξεις του άρθρου 3 του ν. 1069/1980. 

9.α. Σε περίπτωση λύσης κοινωφελούς επιχείρησης ή Δ.Ε.Υ.Α.
και ανάληψης των δραστηριοτήτων της από τον οικείο δήµο ή
από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου αυτού, το προσωπικό της
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου και ορισµένου
χρόνου, ανεξαρτήτως τρόπου πρόσληψης, µεταφέρεται στον αν-
τίστοιχο φορέα µε την ίδια σχέση εργασίας, ύστερα από από-
φαση του δηµοτικού συµβουλίου. Συµβάσεις έργου που έχουν
συναφθεί από τις επιχειρήσεις που λύονται εκτελούνται από τον
αντίστοιχο φορέα άσκησης των σχετικών αρµοδιοτήτων. Το προ-
σωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
που µεταφέρεται στο νέο φορέα, κατατάσσεται σε προσωποπα-

γείς θέσεις, αντίστοιχες των τυπικών προσόντων του, µε από-
φαση του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου, η οποία δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, λαµβανοµένης υπόψη
της προϋπηρεσίας του για τη µισθολογική και βαθµολογική του
κατάταξη. Η ρύθµιση του εδαφίου αυτού εφαρµόζεται και για το
προσωπικό κοινωφελών εταιρειών και Δ.Ε.Υ.Α. που έχουν λυθεί,
εφόσον απασχολούταν πραγµατικά, κατά τις 30.5.2011.

β. Οφειλές των κοινωφελών επιχειρήσεων και Δ.Ε.Υ.Α., καθώς
και των αµιγών επιχειρήσεων του π.δ. 410/1995 που λύθηκαν,
προς το Ελληνικό Δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και προς τρί-
τους, συµπεριλαµβανοµένων των δεδουλευµένων αποδοχών του
µεταφερόµενου προσωπικού τους, µπορούν να καταβάλλονται
από τον οικείο δήµο, µετά από αιτιολογηµένη απόφαση του δη-
µοτικού συµβουλίου που λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία
του συνόλου των µελών του.

γ. Οι ρυθµίσεις της περίπτωσης β’ εφαρµόζονται αναλόγως
και για οφειλές των: 

αα. ανωνύµων και αναπτυξιακών εταιριών, των οποίων οι εταί-
ροι είναι αποκλειστικά Ο.Τ.Α. και νοµικά τους πρόσωπα ή 

ββ. ανωνύµων και αναπτυξιακών εταιριών στις οποίες οι Ο.Τ.Α.
και οι λοιποί φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης κατέχουν την πλει-
οψηφία του εταιρικού τους κεφαλαίου,

εφόσον τελούν υπό εκκαθάριση ή λυθούν και τεθούν υπό εκ-
καθάριση µέχρι τις 31.10.2017. Το ύψος των οφειλών που µπορεί
να αναλάβει ο κάθε φορέας προκύπτει από το λόγο συµµετοχής
του στο εταιρικό κεφάλαιο. Αν µέτοχος είναι περιφέρεια ή ήταν
τέως Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, στα δικαιώµατα και τις υποχρε-
ώσεις της οποίας αυτή έχει υπεισέλθει, η αναδοχή και η κατα-
βολή των οφειλών που της αναλογούν γίνεται, έπειτα από
αιτιολογηµένη απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου, η οποία
λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών
του.»

2.α. Σε περίπτωση λύσης ανώνυµης εταιρίας Ο.Τ.Α., περιλαµ-
βανοµένων των ανωνύµων αναπτυξιακών εταιρειών πρώην Νο-
µαρχιακής Αυτοδιοίκησης, της οποίας ποσοστό τουλάχιστον
90% του µετοχικού της κεφαλαίου ανήκει στον οικείο ή τους οι-
κείους φορείς Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή ενώσεις αυτών, το προ-
σωπικό της µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου
Χρόνου µπορεί να µεταφέρεται σε έναν εκ των οικείων Ο.Τ.Α.,
ένωση ή Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ. µε την ίδια σχέση εργασίας, µε την
απόφαση λύσης της εταιρίας ή µε ειδική απόφαση του οικείου
Δηµοτικού, Περιφερειακού ή Διοικητικού Συµβουλίου, εφόσον
τελούν υπό εκκαθάριση κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος ή
λυθούν και τεθούν υπό εκκαθάριση µέχρι 31.10.2017. Ο χρόνος
λύσης δεν µπορεί να είναι προγενέστερος της έναρξης ισχύος
του ν. 3852/2010.

β. Το µεταφερόµενο προσωπικό κατατάσσεται σε προσωπο-
παγείς θέσεις, αντίστοιχες των τυπικών προσόντων του, µε από-
φαση του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, λαµβανοµένης
υπόψη της προϋπηρεσίας του για τη µισθολογική και βαθµολο-
γική του κατάταξη.

γ. Οφειλές των ανωτέρω επιχειρήσεων προς το Ελληνικό Δη-
µόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και προς τρίτους, συµπεριλαµβα-
νοµένων των δεδουλευµένων αποδοχών του µεταφερόµενου
προσωπικού τους, µπορούν να καταβάλλονται από τον οικείο
Ο.Τ.Α., µετά από αιτιολογηµένη απόφαση του δηµοτικού ή περι-
φερειακού συµβουλίου που λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψη-
φία του συνόλου των µελών του.

3. Το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου των δηµοτικών επιχειρήσεων µε ειδικό σκοπό τη
λειτουργία ραδιοφωνικού σταθµού, που έχουν λυθεί και τεθεί
υπό εκκαθάριση µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, µπορεί
να µεταφέρεται στον οικείο δήµο, εάν απασχολείτο πραγµατικά
στην επιχείρηση και ήταν εγγεγραµµένο στο Μητρώο Ανθρώπι-
νου Δυναµικού Ελληνικού Δηµοσίου, δυνάµει της υπ’ αριθµ.
2/37345/0004/ 4.6.2010 κ.υ.α. των Υπουργών Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Οικονοµικών (Β’
784), κατά την ηµεροµηνία λήψης της απόφασης λύσης. Για τη
µεταφορά απαιτείται απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου, η
οποία λαµβάνεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
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παρόντος. Το µεταφερόµενο προσωπικό κατατάσσεται σε προ-
σωποπαγείς θέσεις αντίστοιχες των τυπικών του προσόντων, µε
απόφαση του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, λαµβανοµένης
υπόψη της προϋπηρεσίας του για τη βαθµολογική και µισθολο-
γική του κατάταξη.

4. Σε περίπτωση συγχώνευσης ή µετατροπής αµιγών επιχειρή-
σεων του άρθρου 277 του π.δ. 410/1995 σε ανώνυµες εταιρείες
Ο.Τ.Α. ή σε δηµοτικές ανώνυµες εταιρείες, κατά τη διαδικασία
των παραγράφων 3 και 8 του άρθρου 269 του ν. 3463/2006, το
πλεονάζον προσωπικό που µεταφέρθηκε σε Δήµους ή Ν.Π.Δ.Δ.
αυτών κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της παρ. 2 του άρθρου 25
του ν. 3613/2007 (Α’ 263) και της παρ. 2 του άρθρου 17 του ν.
3812/2009 (Α’ 234), θεωρείται ότι µεταφέρθηκε νόµιµα, εφόσον
απασχολείτο πραγµατικά, µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου,
στην επιχείρηση αυτή κατά τις 31.12.2005, µε την προϋπόθεση
ότι συνέχισε να απασχολείται µε την ίδια σχέση εργασίας µέχρι
και την ηµεροµηνία µεταφοράς του, σύµφωνα µε τα ανωτέρω.

Άρθρο 16
Ρυθµίσεις σχετικές µε τις πολυµετοχικές αναπτυξιακές ανώ-

νυµες εταιρείες Ο.Τ.Α.

1. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρθρου 252
του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, όπως η περίπτωση αυτή συµ-
πληρώθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 25 του ν. 3613/2007 (Α’
263), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι αναπτυξιακές ανώνυµες εταιρείες Ο.Τ.Α. δεν ανήκουν
στους φορείς του δηµοσίου τοµέα, δεν επιχορηγούνται άµεσα ή
έµµεσα από Ο.Τ.Α., δεν υλοποιούν αυτοδιοικητικές αρµοδιότητες
και δεν ανήκουν σε Ο.Τ.Α. κατά την έννοια της επίτευξης αυτο-
διοικητικού σκοπού. Ο έλεγχος και η εποπτεία επί των εταιρειών
αυτών γίνεται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920,
εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε ειδικότερες διατάξεις.»

2. Ανώνυµες εταιρείες Ο.Τ.Α., στο εταιρικό κεφάλαιο των
οποίων συµµετέχουν µόνον Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και οι οποίες
συµµετέχουν, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, σε
ενεργά συγχρηµατοδοτούµενα ευρωπαϊκά ή εθνικά προγράµ-
µατα, δεν λύονται και συνεχίζουν να λειτουργούν, κατά παρέκ-
κλιση της πρόβλεψης του εδαφίου β’ της παρ. 8 του άρθρου 265
του ΚΔΚ, εφόσον η τελευταία εταιρική τους χρήση ήταν θετική.
Η ισχύς της παρούσας ανατρέχει στο χρόνο κατά τον οποίο,
βάσει της αναφεροµένης στο προηγούµενο εδάφιο διάταξης,
έπρεπε να επέλθει η λύση, υπό την προϋπόθεση ότι δεν έχει ξε-
κινήσει η διαδικασία εκκαθάρισης.

Άρθρο 17
Ερµηνευτική διάταξη

Η αληθής έννοια του δεύτερου εδαφίου της παρ. 3 του άρ-
θρου 4 του π.δ. 25/1988 (Α’ 10) είναι ότι οι δηµοτικές επιχειρή-
σεις µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού
σταθµού επιτρέπεται να επιχορηγούνται από τους οικείους
Ο.Τ.Α. ή από νοµικά πρόσωπα που εποπτεύονται και ελέγχονται
από αυτούς, κατά παρέκκλιση κάθε µεταγενέστερης αντίθετης
γενικής διάταξης.

Άρθρο 18

Η παρ. 8 του άρθρου 282 του ν. 3852/2010 καταργείται. 

Άρθρο 19
Συµµετοχή περισσότερων δήµων σε δηµοτικές 

επιχειρήσεις µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία 
ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού σταθµού

1. Δήµοι επιτρέπεται να συµµετέχουν σε υφιστάµενες δηµοτι-
κές επιχειρήσεις µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία ραδιοφωνικού ή
τηλεοπτικού σταθµού άλλου όµορου Δήµου ή Δήµου εντός της
ίδιας περιφέρειας, εάν οι ίδιοι δεν έχουν τέτοια επιχείρηση. Για
τη συµµετοχή του Δήµου στις επιχειρήσεις αυτές απαιτείται από-

φαση του δηµοτικού συµβουλίου, η οποία λαµβάνεται µε την
απόλυτη πλειοψηφία των µελών του και συνοδεύεται υποχρεω-
τικά από οικονοµικοτεχνική µελέτη που περιλαµβάνει τα περιου-
σιακά στοιχεία που εισφέρει ο Δήµος, βάσει των οποίων και σε
συνδυασµό µε τις εισφορές των άλλων Δήµων, καθορίζεται το
ποσοστό συµµετοχής τους στο κεφάλαιο της επιχείρησης, όπως
προκύπτει από το άθροισµα του κεφαλαίου της υφιστάµενης επι-
χείρησης και των συµµετοχών των άλλων Δήµων σε αυτό. Η συµ-
µετοχή στην επιχείρηση, βάσει των ανωτέρω αποφάσεων,
εγκρίνεται µε απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου του Δήµου
στον οποίο ανήκει η υφιστάµενη επιχείρηση, µε την οποία τρο-
ποποιούνται και τα στοιχεία της επιχείρησης. Οι αποφάσεις των
δύο προηγούµενων εδαφίων εγκρίνονται από τον Συντονιστή της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης και δηµοσιεύονται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η συµµετοχή νέου Δήµου στην εταιρεία ειδικού σκοπού,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1, δεν επάγεται µεταβολή της επω-
νυµίας, της έδρας, του σκοπού και της διάρκειας της υφιστάµε-
νης επιχείρησης. Τα ανωτέρω µπορούν να τροποποιούνται µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της επιχείρησης.

3. Η υφιστάµενη εταιρεία ειδικού σκοπού, µετά την είσοδο
νέου Δήµου, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, µπορεί να επιχορη-
γείται από όλους τους συµµετέχοντες Δήµους, κατά το ποσοστό
της συµµετοχής τους. Το ποσό της επιχορήγησης για κάθε ηµε-
ρολογιακό έτος ορίζεται µε την απόφαση της Γενικής Συνέλευ-
σης για την έγκριση του προϋπολογισµού της επιχείρησης και
καταβάλλεται το αργότερο µέχρι το τέλος του µηνός Φεβρουα-
ρίου του έτους στο οποίο αφορά. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται η
διάταξη της παρ. 3 του άρθρου 4 του π.δ. 25/1988.

4. Η ελάχιστη υποχρεωτική διάρκεια της συµµετοχής των νε-
οεισερχόµενων Δήµων ορίζεται σε επτά (7) έτη από τη δηµοσί-
ευση της απόφασης της παραγράφου 1. Μετά την παρέλευση
του χρονικού αυτού διαστήµατος, κάθε συµµετέχων Δήµος µπο-
ρεί να αποχωρήσει από την επιχείρηση, µεταβιβάζοντας το πο-
σοστό της συµµετοχής του στους λοιπούς συµµετέχοντες στην
επιχείρηση Δήµους ή σε άλλον Δήµο, υπό τις προϋποθέσεις της
παραγράφου 1. Σε περίπτωση αποχώρησης Ο.Τ.Α. προ της συµ-
πληρώσεως επτά (7) ετών από τη δηµοσίευση της απόφασης της
παραγράφου 1 ή αποβολής του, λόγω µη πληρωµής των επιχο-
ρηγήσεων της παραγράφου 3, το µερίδιο συµµετοχής του θα
προσαυξάνει τα µερίδια των υπόλοιπων Δήµων κατά το ποσοστό
συµµετοχής τους στο κεφάλαιο.

5. Το ανώτατο όργανο της επιχείρησης είναι η Γενική Συνέ-
λευση, στην οποία όλοι οι συµµετέχοντες Δήµοι, υπό την προ-
ϋπόθεση της εκ µέρους τους καταβολής της ετήσιας
επιχορήγησης, συµµετέχουν ανάλογα µε το ποσοστό τους στο
συνολικό κεφάλαιο της επιχείρησης, εκπροσωπούµενοι από αν-
τιπρόσωπο που ορίζεται από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο. Η
Γενική Συνέλευση είναι αρµόδια να αποφασίζει για κάθε υπόθεση
που αφορά την επιχείρηση, πλην αυτών που ανήκουν στην αρ-
µοδιότητα του Διοικητικού Συµβουλίου.

6. Η επιχείρηση διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο που συγ-
κροτείται και λειτουργεί, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της. Τα
µέλη του επιλέγονται από τη Γενική Συνέλευση µεταξύ δηµάρ-
χων, αντιδηµάρχων, δηµοτικών και κοινοτικών συµβούλων, ή και
τρίτων προσώπων που διαµένουν µόνιµα σε έναν από τους δή-
µους που συµµετέχουν, εφόσον τα τελευταία έχουν διοικητική ή
εργασιακή εµπειρία σε ραδιοφωνικές ή τηλεοπτικές επιχειρή-
σεις. Για τη νόµιµη συγκρότηση του Διοικητικού Συµβουλίου, δεν
απαιτείται η εκπροσώπηση σε αυτό όλων των Δήµων που συµ-
µετέχουν στην επιχείρηση. Στο Διοικητικό Συµβούλιο συµµετέχει
υποχρεωτικά εκπρόσωπος των εργαζοµένων της επιχείρησης,
αν αυτή απασχολεί περισσότερους από είκοσι (20) εργαζόµε-
νους, καθώς και εκπρόσωπος της οικείας Ένωσης Συντακτών. Ο
πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου ορίζεται από το Δήµο µε
το µεγαλύτερο ποσοστό συµµετοχής. Αντιπρόεδρος εκλέγεται
από το Διοικητικό Συµβούλιο ένα από τα µέλη του.

7. Η ευθύνη του Ο.Τ.Α., που συνιστά ή συµµετέχει σε επιχεί-
ρηση µε ειδικό σκοπό τη λειτουργία ραδιοφωνικού ή τηλεοπτικού
σταθµού περιορίζεται στη συµµετοχή του στο κεφάλαιο της επι-
χείρησης.
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8. Το προσωπικό της υφιστάµενης επιχείρησης διατηρείται. Η
απασχόληση και άλλων προσώπων αποφασίζεται από το Διοικη-
τικό Συµβούλιο κατά την ισχύουσα νοµοθεσία για όλες τις κατη-
γορίες απασχολουµένων.

Άρθρο 20
Επιχορήγηση από Ο.Τ.Α. α’ βαθµού νοµικών 
προσώπων αυτών, που συνιστώνται για την 

υποστήριξη της υποψηφιότητάς τους για το θεσµό 
της «Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της Ευρώπης»

Τα εδάφια της παρ. 2 του άρθρου 107 του ν. 3852/ 2010, που
προστέθηκαν µε το άρθρο 52 του ν. 4403/2016 (Α’ 125), αντικα-
θίστανται ως εξής: 

«Κάθε δήµος που θέτει υποψηφιότητα για τη φιλοξενία του θε-
σµού ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗ ΠΡΩΤΕΥΟΥΣΑ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ µπορεί να συ-
στήσει ανώνυµη εταιρεία του άρθρου 265 του Κώδικα Δήµων και
Κοινοτήτων, µε αποκλειστικό σκοπό την προώθηση της υποψη-
φιότητας αυτής και την υλοποίηση των δράσεων που συνεπάγε-
ται η φιλοξενία του θεσµού. Επιτρέπεται η επιχορήγηση της εν
λόγω εταιρείας από προγράµµατα του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού, του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, την κατά τόπον αρµόδια Περιφέρεια, επιµελητήρια
και λοιπά Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ., καθώς επίσης και η σύναψη προ-
γραµµατικών συµβάσεων µε τους ανωτέρω φορείς, για την πραγ-
µατοποίηση του σκοπού της. Η ανώνυµη εταιρεία του δήµου που
επιλέγεται να φιλοξενήσει το θεσµό, επιτρέπεται επιπλέον να επι-
χορηγείται από το δήµο που την έχει συστήσει, κατά παρέκκλιση
του άρθρου 265 παρ. 3 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, µπο-
ρεί δε να συνάπτει προγραµµατικές συµβάσεις µε τους Ο.Τ.Α.
και τα νοµικά τους πρόσωπα, στη χωρική περιφέρεια των οποίων
θα αναπτυχθούν δράσεις, στο πλαίσιο της φιλοξενίας του θε-
σµού. Η ανώνυµη εταιρεία του προηγούµενου εδαφίου λύεται
υποχρεωτικά και τίθεται σε εκκαθάριση, µε την ολοκλήρωση του
σκοπού για τον οποίο συνεστήθη. Οι ανώνυµες εταιρείες των
δήµων που δεν επιλέγονται να φιλοξενήσουν το θεσµό λύονται
υποχρεωτικά και τίθενται σε εκκαθάριση, αµέσως µετά την ανα-
κήρυξη της πόλης που θα φέρει τον τίτλο της ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗΣ
ΠΡΩΤΕΥΟΥΣΑΣ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ.»

Άρθρο 21
Μεταφορά στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού 

συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων 
από Ν.Π.Δ.Δ., Ν.Π.Ι.Δ. και λοιπούς φορείς αυτών

Συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ή άλλους διεθνείς οργανισµούς ή προγράµµατα που επι-
δοτούνται από εθνικούς πόρους ή η µετεξέλιξη των προγραµµά-
των αυτών στο πλαίσιο των Περιφερειακών Επιχειρησιακών
Προγραµµάτων της Προγραµµατικής Περιόδου 2014-2020 του
ΕΣΠΑ, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 51 παρ. 4 περίπτωση α’ του
ν. 4407/2016 (Α’ 134) και υλοποιούνταν από νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου ή ιδιωτικού δικαίου των Ο.Τ.Α. µπορούν να αναλαµβάνον-
ται από τον οικείο Δήµο ή να συνεχίζονται υπό τους ίδιους ή
τροποποιηµένους όρους, εφόσον το ισχύον κανονιστικό πλαίσιο
που διέπει την υλοποίηση εκάστου προγράµµατος προβλέπει ότι
οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού περιλαµβάνονται µεταξύ των δυνητικών φο-
ρέων υλοποίησης του προγράµµατος. Η ανάληψη ή η συνέχιση
του προγράµµατος από το δήµο γίνεται µε απόφαση του οικείου
δηµοτικού συµβουλίου. Τα αναληφθέντα προγράµµατα συνεχί-
ζουν να υλοποιούνται από τον οικείο δήµο, ο οποίος υπεισέρχε-
ται αυτοδίκαια σε όλα τα σχετικά δικαιώµατα και υποχρεώσεις,
στα οποία περιλαµβάνονται και όσα απορρέουν από συµβάσεις
µίσθωσης έργου ή συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας, ιδιωτικού
δικαίου, ορισµένου χρόνου, οι οποίες, όπου τούτο απαιτείται, συ-
νεχίζονται µέχρι τη λήξη των προγραµµάτων. Οι συµβάσεις εξαρ-
τηµένης εργασίας, ιδιωτικού δικαίου, ορισµένου χρόνου
ανανεώνονται ή παρατείνονται κατά τα οριζόµενα στις διατάξεις
της παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’28). Η ανάληψη ή
η συνέχιση των προγραµµάτων από το δήµο, κατά τα οριζόµενα
στο πρώτο εδάφιο, ισχύει από 1.7.2016.

Άρθρο 22
Ρυθµίσεις για την εύρυθµη λειτουργία 

των Δηµοτικών Περιφερειακών Θεάτρων 

1. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 262 του ν. 3852/ 2010 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Εξαιρούνται τα Δηµοτικά Περιφερειακά Θέατρα της χώρας
(«ΔΗ.ΠΕ.ΘΕ.»), ανεξαρτήτως της νοµικής µορφής και του χρό-
νου σύστασης αυτών.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 10 της υποπαραγράφου Δ.9 της παρ.
Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), όπως συµπληρώθηκε
από τις διατάξεις του άρθρου τρίτου του ν. 4405/2016 (Α’ 129),
αντικαθίσταται ως εξής: 

«5. Για τους µετακινούµενους µε εντολή του Εθνικού Θεάτρου,
του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος («Κ.Θ.Β.Ε.») και των
Δηµοτικών Περιφερειακών Θεάτρων της χώρας («ΔΗ.ΠΕ.ΘΕ.»),
(εφεξής θέατρα) σε απόσταση µεγαλύτερη των 50 χιλιόµετρων
από την έδρα τους αναγνωρίζονται έξοδα διανυκτέρευσης, όταν
η µετακίνηση γίνεται αποκλειστικά για τις αποδεδειγµένες ανάγ-
κες της πραγµατοποίησης της χειµερινής και θερινής περιοδείας
των θεάτρων και µε σκοπό την προετοιµασία,  οργάνωση και
εκτέλεση των παραγωγών των θεάτρων. Ειδικά, για τις µετακινή-
σεις των προσώπων του προηγούµενου εδαφίου, η ηµερήσια
αποζηµίωση ορίζεται στο ποσό των πενήντα (50) ευρώ και τα
έξοδα διανυκτέρευσης στο ποσό των σαράντα πέντε (45) ευρώ
ανά διανυκτέρευση. Η ηµερήσια αποζηµίωση καταβάλλεται και
για την ηµέρα επιστροφής των µετακινούµενων στην έδρα τους,
µετά το πέρας των παραστάσεων. Η απόφαση µετακίνησης εκ-
δίδεται από το αρµόδιο προς διορισµό όργανο.»

Άρθρο 23
Συνέχιση υλοποίησης συγχρηµατοδοτούµενων 

προγραµµάτων της Ε.Ε.

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 111 του ν. 3852/ 2010, όπως
συµπληρώθηκε µε το άρθρο 9  παρ. 10 του    ν. 4071/2012, προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Κατ’ εξαίρεση, διαδηµοτικές επιχειρήσεις των οποίων έχει πα-
ρέλθει ο χρόνος λειτουργίας που προβλεπόταν στη συστατική
τους πράξη και συµµετείχαν σε συγχρηµατοδοτούµενα προ-
γράµµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µπορούν να συνεχίζουν
να λειτουργούν, αναδροµικά από την ηµεροµηνία λύσης τους,
προς εκπλήρωση των σκοπών των προγραµµάτων αυτών, µετά
από τροποποίηση του καταστατικού τους.»

Άρθρο 24
Όροι, προϋποθέσεις και δικαιολογητικά για τη 

χορήγηση αδειών ίδρυσης και λειτουργίας παιδότοπων

1. Στο τέλος της περίπτωσης 16 της παρ. ΙΙ του άρθρου 75 του
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων (Κ.Δ.Κ.), προστίθενται εδάφια ως
εξής: 

«Οι όροι, οι προϋποθέσεις και τα δικαιολογητικά για τη χορή-
γηση των αδειών ίδρυσης και λειτουργίας παιδότοπων, καθώς
και κάθε άλλο σχετικό µε τη λειτουργία τους θέµα καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Υγείας, Τουρισµού και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής.»

2. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της προηγούµενης παρα-
γράφου ισχύει η 36873/2.7.2007 (Β’ 1364) κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης,
Ανάπτυξης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις για την παροχή διοικητικής υποστήριξης

Στην παρ. 2 του άρθρου 1 της από 31.12.2012 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου, όπως κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4147/2013 (Α’ 98) και τροποποιήθηκε µε το άρθρο 31 παρ. 2 του
ν. 4257/2014 (Α’ 93) και µε το άρθρο 77 του ν. 4445/2016 (Α’ 236),
προστίθενται εδάφια ως εξής:
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«Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για το ανωτέρω χρονικό διά-
στηµα παρέχεται υποχρεωτικά διοικητική υποστήριξη σε δήµους,
στους οποίους είχε παρασχεθεί διοικητική υποστήριξη κατά την
έναρξη εφαρµογής του προγράµµατος «Καλλικράτης», κατόπιν
διαπιστώθηκε η επάρκεια υλικοτεχνικής υποδοµής και προσωπι-
κού για την άσκηση συγκεκριµένης αρµοδιότητας, πλην όµως
στη συνέχεια κατέστη αποδεδειγµένα ανέφικτη η άσκησή της,
λόγω έλλειψης πόρων και εξειδικευµένου προσωπικού. Η αδυ-
ναµία άσκησης της εν λόγω αρµοδιότητας διαπιστώνεται µε από-
φαση του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατος του οικείου δήµου, στο οποίο
τεκµηριώνεται η έλλειψη υπαλλήλων, για την άσκηση της αρµο-
διότητας. Με την εν λόγω απόφαση, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται ο ακριβής χρόνος
έναρξης παροχής της διοικητικής υποστήριξης, ο οποίος πρέπει
να ταυτίζεται ή να βρίσκεται σε χρονική εγγύτητα µε τη διαπί-
στωση της αδυναµίας άσκησης της αρµοδιότητας. Στην ως άνω
απόφαση ρυθµίζονται θέµατα για τη διευκόλυνση της άσκησης
της αρµοδιότητας, όπως η διαδικασία για την παράδοση κάθε
φακέλου ή άλλων στοιχείων προς το δήµο, ο οποίος παρέχει δι-
οικητική υποστήριξη, η τήρηση ηλεκτρονικού πρωτοκόλλου, στο
οποίο πρέπει να φαίνεται η πορεία κάθε φακέλου που αποσπάται
από το φυσικό αρχείο, η τήρηση ηλεκτρονικού πρωτοκόλλου πο-
ρείας κάθε υπόθεσης που αναλαµβάνει ο ασκών διοικητική υπο-
στήριξη δήµος, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.»

Άρθρο 26
Προµήθειες πετρελαιοειδών και τροφίµων

Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 2503/1997 (Α’ 107),
όπως αυτή συµπληρώθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 30 του ν.
4386/2016 (Α’ 83), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι οικείες περιφέρειες µπορούν κατ’ εξαίρεση να εξουσιοδο-
τούν τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ιδρύµατα της χω-
ρικής τους αρµοδιότητας να διενεργούν αυτοτελώς τις
διαδικασίες ανάδειξης προµηθευτών – χορηγητών των ειδών της
παρούσας παραγράφου, κατόπιν έγκρισης σχετικού αιτιολογη-
µένου αιτήµατος της οικείας περιφέρειας από τον Υπουργό Εσω-
τερικών.»

Άρθρο 27
Τροποποίηση της παρ. 2 

του άρθρου 176 του ν. 3852/2010

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 176 του    ν.
3852/2010 οι λέξεις της «περίπτωσης ια’» αντικαθίστανται µε τις
λέξεις «της περίπτωσης ιβ’».

Άρθρο 28
Παράταση προθεσµίας του άρθρου 43 του ν. 4369/2016 

1. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
43 του ν. 4369/2016 (A’ 33) παρατείνεται έως και τις 31.7.2018.

2. Τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 ισχύουν από 1.1.2017.

Άρθρο 29
Ωράριο λειτουργίας των Διευθύνσεων Πολιτικής 

Προστασίας των Περιφερειών

Το ωράριο λειτουργίας των Διευθύνσεων Πολιτικής Προστα-
σίας των Περιφερειών ως προς την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγ-
κών που προκύπτουν από φυσικά φαινόµενα ή τεχνολογικά
συµβάντα καθιερώνεται σε 24ωρη ή 12ωρη βάση κατά τις εργά-
σιµες ηµέρες του έτους, τις Κυριακές και τις εξαιρέσιµες ηµέρες
του έτους, µε απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη, η οποία εκ-
δίδεται, κατ’ εξαίρεση όλων των υφισταµένων διατάξεων που
αφορούν στην αντίστοιχη λειτουργία άλλων υπηρεσιών των Πε-
ριφερειών, στην αρχή κάθε έτους και συνοδεύεται από την πρό-
βλεψη για τη δέσµευση της σχετικής δαπάνης, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις.

Άρθρο 30
Βραβεία και χορηγίες για την ανάπτυξη των ψηφιακών δεξιο-

τήτων και των τεχνολογιών πληροφορικής 
και επικοινωνιών

Στην περίπτωση 14 της παρ. Η’ του άρθρου 186 του     ν.
3852/2010 µετά τη λέξη «τεχνών» προστίθενται οι λέξεις «των ψη-
φιακών δεξιοτήτων και των δεξιοτήτων τεχνολογιών πληροφορι-
κής και επικοινωνιών».

Άρθρο 31
Τροποποίηση του π.δ. 75/2011

1. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του π.δ. 75/2011 (Α’ 182) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει τουλάχιστον µία (1)
φορά το µήνα, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου, καθώς
και όταν το απαιτούν οι υποθέσεις της Περιφερειακής Ένωσης
Δήµων (Π.Ε.Δ.). Στην πρόσκληση αναγράφονται τα προς συζή-
τηση θέµατα. Το Συµβούλιο συνεδριάζει στην έδρα της Π.Ε.Δ. ή
σε άλλη πόλη εντός ή εκτός της Περιφέρειας, µε σύµφωνη
γνώµη της απλής πλειοψηφίας των µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 21 του π.δ. 75/2011 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο Οργανισµός Εσωτερικής Υπηρεσίας και ο Κανονισµός Προ-
σωπικού των Π.Ε.Δ. εγκρίνονται από τον Συντονιστή της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης και δηµοσιεύονται µε µέριµνα αυτού στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 32
Παροχή κινήτρων σε εργαζόµενους από Ο.Τ.Α. 

ορεινών και νησιωτικών περιοχών

Οι ορεινοί δήµοι του άρθρου 1 του ν. 3852/2010, οι δήµοι µε
πληθυσµό έως 30.000 κατοίκους των οποίων τουλάχιστον το 50%
των δηµοτικών ή κοινοτικών τους ενοτήτων χαρακτηρίζονται ως
ορεινές στο Μητρώο Δήµων, Κοινοτήτων και Οικισµών της
ΕΛ.ΣΤΑΤ., οι νησιωτικοί δήµοι µε πληθυσµό µικρότερο των
18.000 κατοίκων, καθώς και τα Ν.Π.Δ.Δ. των δήµων αυτών, µπο-
ρεί να παρέχουν δωρεάν σίτιση και κατάλληλο κατάλυµα διαµο-
νής στους υπαλλήλους τους, τους ιατρούς και νοσηλευτές του
Κέντρου Υγείας, και των δηµόσιων νοσοκοµείων, το προσωπικό
της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµατος, της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας, του Ε.Κ.Α.Β., τους εκπαιδευτικούς όλων
των βαθµίδων και τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς όλων των
βαθµίδων. Για τις ανωτέρω παροχές απαιτείται να ληφθεί από-
φαση από το οικείο Δηµοτικό ή Διοικητικό Συµβούλιο, η οποία θα
ειδικεύει τις παροχές κατά περίπτωση και το χρονικό διάστηµα
ισχύος αυτών, κατόπιν βεβαίωσης της ύπαρξης των ανάλογων
πόρων από την οικονοµική υπηρεσία του Ο.Τ.Α.. Τα ανωτέρω δεν
ισχύουν για τους κατοίκους των περιοχών αυτών ή τους συζύ-
γους τους ή τα ανήλικα τέκνα αυτών που έχουν την πλήρη κυ-
ριότητα ή την επικαρπία κατοικίας. Ο υπολογισµός του
πληθυσµού γίνεται, σύµφωνα µε τα στοιχεία πραγµατικού πλη-
θυσµού της τελευταίας απογραφής της ΕΛ.ΣΤΑΤ.. Οι παροχές
του πρώτου εδαφίου µπορούν να χορηγούνται, υπό τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις, και από νησιωτικούς δήµους µε πληθυσµό µεγαλύ-
τερο των δέκα οκτώ χιλιάδων (18.000) κατοίκων, εφόσον
αφορούν αποκλειστικά υπαλλήλους που υπηρετούν σε αυτοτελή
νησιά που συνιστούν τοπικές κοινότητες αυτών. Οι διατάξεις της
παραγράφου αυτής ισχύουν και για τους υπαλλήλους των Ο.Τ.Α.
β’ βαθµού που υπηρετούν στη γεωγραφική περιφέρεια των ως
άνω δήµων, για τους οποίους η οικεία Περιφέρεια, ύστερα από
απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου η οποία εκδίδεται κα-
τόπιν βεβαίωσης της ύπαρξης ανάλογων πόρων από την οικονο-
µική επιτροπή της Περιφέρειας, µπορεί να εξειδικεύει και να
καταβάλει τις παροχές του πρώτου εδαφίου.
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Άρθρο 33
Αντιµισθία Αντιδηµάρχων - Αποζηµιώσεις

δηµοτικών συµβούλων

1. Η παρ. 1 του άρθρου 92 του ν. 3852/2010, όπως αυτή αντι-
καταστάθηκε µε το άρθρο 3 παρ. 3 του ν. 4051/ 2012 (Α’ 40) και
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 9 της από 31.12.2012 Π.Ν.Π. (Α’
256), που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4147/2013 (Α’ 98),
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι δήµαρχοι, οι αντιδήµαρχοι και οι πρόεδροι των δηµοτικών
συµβουλίων λαµβάνουν αντιµισθία, η οποία καταβάλλεται από το
δήµο.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 92 του    ν.
3852/2010, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 3 της από
31.12.2012 Π.Ν.Π., που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
4147/2013, καταργείται.

3. Στο άρθρο 92 του ν. 3852/2010 προστίθενται παράγραφοι 9
και 10 ως εξής:

«9. Τα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου, πλην αυτών που λαµ-
βάνουν αντιµισθία, δικαιούνται αποζηµίωση για τη συµµετοχή
τους στις συνεδριάσεις του δηµοτικού συµβουλίου και µέχρι τέσ-
σερις (4) συνεδριάσεις το µήνα. Η ανωτέρω αποζηµίωση δεν κα-
ταβάλλεται στους δηµοτικούς συµβούλους που εκλέγονται:

α) στους Δήµους των εκλογικών περιφερειών Α’ και Β’ Αθηνών,
Α’ και Β’ Πειραιά και Α’ Θεσσαλονίκης,

β) στους λοιπούς Δήµους, εφόσον η κατοικία τους απέχει λι-
γότερο από 10 χλµ. από τη δηµοτική ή τοπική κοινότητα που φι-
λοξενεί την έδρα του Δήµου.

Η εξαίρεση της περίπτωσης α’ δεν ισχύει για τους νησιωτικούς
δήµους που υπάγονται διοικητικά στις περιφέρειες αυτές, στους
οποίους εφαρµόζεται η ειδική εξαίρεση της περίπτωσης β’.

Το ύψος της αποζηµίωσης αυτής, για κάθε συνεδρίαση, δεν
µπορεί να υπερβαίνει το ποσό που αντιστοιχεί στο 1% της αντι-
µισθίας του Δηµάρχου Αθηναίων και βαρύνει τον προϋπολογισµό
του οικείου Ο.Τ.Α.. Κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της πα-
ρούσας καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερι-
κών και Οικονοµικών. 

10. Τα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου ως προς την αποζη-
µίωσή τους ανά συνεδρίαση, καθώς και οι δήµαρχοι, οι αντιδή-
µαρχοι και οι πρόεδροι των δηµοτικών συµβουλίων ως προς την
αντιµισθία τους έχουν τη δυνατότητα άρνησης λήψης αυτής ή
παραχώρηση αυτής προς οποιονδήποτε κοινωνικό σκοπό. Η άρ-
νηση ή η παραχώρηση γνωστοποιούνται µε σχετική αίτηση του
αιρετού προς την οικονοµική υπηρεσία του οικείου δήµου.»

Άρθρο 34
Δαπάνες µετακίνησης Αντιπεριφερειαρχών 

και περιφερειακών συµβούλων

Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 184 του ν. 3852/ 2010 αν-
τικαθίστανται από 1.1.2016, ως εξής:

«2. Σε όσους µετακινούνται κατά την προηγούµενη παρά-
γραφο καταβάλλονται µε απόφαση της οικονοµικής επιτροπής
οι δαπάνες µετακίνησης και διαµονής, που προβλέπονται από τις
σχετικές διατάξεις της υποπαραγράφου Δ9 του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ 95).

3. Οι περιφερειακοί σύµβουλοι και οι Αντιπεριφερειάρχες δι-
καιούνται τις δαπάνες µετακίνησης της υποπαραγράφου Δ9 του
άρθρου 2 του ν. 4336/2015, για τη συµµετοχή τους στις συνε-
δριάσεις του περιφερειακού συµβουλίου, της εκτελεστικής επι-
τροπής, της οικονοµικής επιτροπής και των λοιπών διοικητικών
επιτροπών, καθώς και για µετακίνηση στην έδρα της περιφέρειας
για εκτέλεση υπηρεσίας. Για τον υπολογισµό των δαπανών του
προηγούµενου εδαφίου λαµβάνεται υπόψη η χιλιοµετρική από-
σταση του τόπου κατοικίας τους από την έδρα της περιφέρειας.»

Άρθρο 35
Επιβοήθηση έργου αιρετών ΑµεΑ

1. Η παρ. 4 του άρθρου 11 του ν. 4369/2016 (A’ 33) εφαρµόζε-
ται και στα ΑµεΑ µε ποσοστό αναπηρίας 67% και άνω, τα οποία

είναι αιρετοί σε Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού και στα οποία έχουν ανα-
τεθεί αρµοδιότητες, µε απόφαση του οικείου Δηµάρχου ή Περι-
φερειάρχη, για όσο χρόνο διαρκεί η άσκηση αυτών των
αρµοδιοτήτων τους. 

2. Οι δαπάνες που προβλέπονται στην παρ. 4 του άρθρου 11
του ν. 4369/2016 βαρύνουν τον προϋπολογισµό του οικείου
Ο.Τ.Α..

Άρθρο 36
Τροποποίηση του άρθρου 243 του ν. 3852/2010

Το πρώτο και δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 243 του
ν. 3852/2010 αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Το έργο των ειδικών συµβούλων, των ειδικών συνεργατών
και επιστηµονικών συνεργατών Περιφερειαρχών και Αντιπεριφε-
ρειαρχών δεν είναι ασυµβίβαστο µε την ιδιότητα του δικηγόρου,
ούτε αναστέλλει την άσκηση του δικηγορικού λειτουργήµατος.
Για όσους έχουν την ιδιότητα του ελεύθερου επαγγελµατία σε
άλλο τοµέα δραστηριότητας, η άσκηση του ελευθέριου επαγγέλ-
µατος είναι ασυµβίβαστη µε την άσκηση καθηκόντων του ειδικού
συµβούλου, του ειδικού συνεργάτη και επιστηµονικού συνερ-
γάτη, µπορούν όµως να εξαιρεθούν από τον περιορισµό του πα-
ρόντος εδαφίου, µε απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 37
Αποζηµίωση των µελών του Παρατηρητηρίου 

Οικονοµικής Αυτοτέλειας των Ο.Τ.Α.

Στο άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (Α’176) προστίθεται παράγρα-
φος 4α, ως εξής: 

«4α. Στον πρόεδρο, στα µέλη, στους γραµµατείς, καθώς και
στα µετέχοντα χωρίς δικαίωµα ψήφου µέλη του Παρατηρητηρίου
Οικονοµικής Αυτοτέλειας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4111/2013 (Α’18), που εργά-
ζονται εκτός ωραρίου εργασίας των δηµοσίων υπηρεσιών,
καταβάλλεται αποζηµίωση, η οποία καθορίζεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εσωτερικών.»

Άρθρο 38
Επανασύσταση θέσεων δηµοσιογράφων 

στις Περιφέρειες

Σε κάθε Περιφέρεια συνιστώνται δύο (2) θέσεις δηµοσιογρά-
φων, µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου, που διαρκεί όσο
και η θητεία του Περιφερειάρχη. Οι προσλαµβανόµενοι δηµοσιο-
γράφοι πρέπει να είναι είτε µέλη, αναγνωρισµένης στην Ελλάδα,
επαγγελµατικής δηµοσιογραφικής οργάνωσης είτε να έχουν
διετή τουλάχιστον προϋπηρεσία που αποδεικνύεται από την κα-
ταβολή των εισφορών τους στον οικείο ασφαλιστικό φορέα µε
την ιδιότητα του δηµοσιογράφου. 

Για την πρόσληψη δεν τηρείται η διαδικασία έγκρισης της τρι-
µελούς εξ Υπουργών Επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280), όπως
ισχύει. Με τη λήξη της θητείας του Περιφερειάρχη, η σύµβαση
λύεται αυτοδικαίως και αζηµίως για την οικεία Περιφέρεια.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ, ΤΑ ΕΣΟΔΑ, ΤΗΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ
ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΤΩΝ Ο.Τ.Α.

Άρθρο 39
Διαχείριση πάγιας προκαταβολής

Tο τελευταίο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 266 του ν.
3852/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα ποσά της πάγιας προκαταβολής κατατίθενται σε πιστωτικά
ιδρύµατα που εποπτεύει η Τράπεζα της Ελλάδος, σε λογαρια-
σµούς ειδικού σκοπού που ανήκουν στον οικείο δήµο για κάθε
τοπική ή δηµοτική ενότητα ξεχωριστά, µετά από πρόταση των
υπόλογων διαχειριστών και απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου.
Υπεύθυνοι κίνησης των λογαριασµών είναι ο υπόλογος πρό-
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εδρος της δηµοτικής ή τοπικής κοινότητας ή ο εκπρόσωπος της
τοπικής κοινότητας ή οι αναπληρωτές αυτών που είναι υπάλλη-
λος ή υπάλληλοι του οικείου δήµου. Οι ανωτέρω ορίζονται µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου.»

Άρθρο 40
Διπλογραφικό Σύστηµα στα νοµικά πρόσωπα Ο.Τ.Α. 

α’ βαθµού και στους Ο.Τ.Α. β’ βαθµού 

1. Το άρθρο 33 του ν. 4257/2014 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Οι διατάξεις του π.δ. 315/1999 (Α’ 302) που ισχύουν για τους

δήµους περί του Διπλογραφικού Συστήµατος Γενικής και Αναλυ-
τικής Λογιστικής - Κοστολόγησης εφαρµόζονται αναλόγως και
για τα δηµοτικά ιδρύµατα, τις κοινωφελείς επιχειρήσεις, καθώς
και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τους συνδέσµους
αυτών, εξαιρουµένων των σχολικών επιτροπών. Αν οι ανωτέρω
φορείς δεν διαθέτουν υπάλληλο µε την απαιτούµενη άδεια λογι-
στή και η ταµειακή υπηρεσία τους ασκείται από τους δήµους που
τους έχουν συστήσει, οι τελευταίοι αναλαµβάνουν και την τή-
ρηση του Λογιστικού τους Σχεδίου. Αν στο δήµο δεν υπηρετεί
υπάλληλος µε την απαιτούµενη άδεια λογιστή ή ο αριθµός των
υπηρετούντων υπαλλήλων δεν επαρκεί για την κάλυψη της υπο-
χρέωσης αυτής, γεγονός που βεβαιώνεται από την οικεία Οικο-
νοµική Επιτροπή έπειτα από εισήγηση των αρµόδιων υπηρεσιών,
το νοµικό πρόσωπο µπορεί να αναθέσει σε εξωτερικό συνερ-
γάτη-λογιστή κάθε εργασία για την τήρηση του Λογιστικού του
Σχεδίου, κατ’ αναλογία και, σύµφωνα µε την παρ. 8 του άρθρου
209 του ν. 3463/2006 (Α’ � 114). Οµοίως, µπορεί να προσφύγει
στις ίδιες διατάξεις, όταν έχει ίδια ταµειακή υπηρεσία, αλλά δεν
διαθέτει προσωπικό µε τα ανωτέρω απαιτούµενα τυπικά προ-
σόντα.»

2. Στο τέλος της παρ. 11 του άρθρου 268 του ν. 3852/ 2010,
όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 43 του ν.
3979/2011 (Α’ 138), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Για τις ανάγκες τήρησης του Κλαδικού Λογιστικού Σχεδίου
(διπλογραφικού συστήµατος), κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο
π.δ. 315/1999, οι Περιφέρειες µπορεί να αναθέτουν σε εξωτερι-
κούς συνεργάτες που διαθέτουν τα απαιτούµενα από το νόµο
προσόντα ή σε λογιστικά γραφεία που πληρούν τις τυπικές προ-
ϋποθέσεις την οργάνωση και υποστήριξη των λογιστικών και οι-
κονοµικών Υπηρεσιών τους, τη σύνταξη των ετήσιων οικονοµικών
καταστάσεών τους, καθώς και τη διεξαγωγή κάθε εργασίας απα-
ραίτητης για την εφαρµογή του ανωτέρω σχεδίου. Ανάθεση των
υπηρεσιών αυτών σε εξωτερικούς συνεργάτες επιτρέπεται: α)
σε περίπτωση αντικειµενικής αδυναµίας πλήρους και λυσιτελούς
εφαρµογής του Διπλογραφικού Συστήµατος, είτε επειδή δεν
υπηρετεί στην Περιφέρεια προσωπικό µε τα κατάλληλα τυπικά ή
και ουσιαστικά προσόντα είτε επειδή το υφιστάµενο προσωπικό
δεν καλύπτει τις αντίστοιχες οργανικές θέσεις της οικείας υπη-
ρεσίας. Τη σχετική αδυναµία διαπιστώνει η Οικονοµική Επιτροπή,
µετά από εισήγηση της αρµόδιας οικονοµικής υπηρεσίας. Με την
πρώτη τροποποίηση του Οργανισµού Εσωτερικής Υπηρεσίας
(Ο.Ε.Υ.), εφόσον δεν υπάρχουν αντίστοιχες θέσεις για την κά-
λυψη των σχετικών αναγκών καθίσταται υποχρεωτική η περίληψή
τους σε αυτόν, β) από την έναρξη ισχύος της παρ. 11 του άρ-
θρου 268 του ν. 3852/2010, όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 2
του άρθρου 43 του ν. 3979/2011.» 

Άρθρο 41
Υποβολή οικονοµικών στοιχείων Ο.Τ.Α.

1. Οι δήµοι, τα νοµικά τους πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε την
εξαίρεση των σχολικών επιτροπών, οι επιχειρήσεις Ο.Τ.Α., οι Δη-
µοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης - Αποχέτευσης του ν.
1069/1080, οι σύνδεσµοι Ο.Τ.Α., η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλά-
δας, οι Περιφερειακές Ενώσεις Δήµων, καθώς και οι περιφέ-
ρειες, τα περιφερειακά ταµεία ανάπτυξης, οι επιχειρήσεις και τα
λοιπά νοµικά πρόσωπα των περιφερειών και η Ένωση Περιφε-
ρειών, ενηµερώνουν µε τα οικονοµικά τους στοιχεία τις ηλεκτρο-
νικές βάσεις δεδοµένων που τηρούνται στο Υπουργείο
Εσωτερικών.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζεται για
κάθε βαθµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ο τύπος, το περιεχόµενο
των στοιχείων, ο χρόνος, ο τρόπος ενηµέρωσης των βάσεων δε-
δοµένων, οι φορείς στους οποίους παρέχεται ηλεκτρονική πρό-
σβαση στις βάσεις δεδοµένων και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για
την εφαρµογή του παρόντος, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία. Σε περίπτωση µη ενσωµάτωσης ή καθυστέρησης ενσωµά-
τωσης των στοιχείων, µπορεί, µε απόφαση του Υπουργού
Εσωτερικών να επιβάλλεται παρακράτηση ή µη απόδοση µέρους
ή συνόλου των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων στον οικείο Ο.Τ.Α..

3. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της παραγράφου 2, εξα-
κολουθούν να εφαρµόζονται οι νόµοι 74712/2010 και 74713/2010
(Β’2043) αποφάσεις του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

Άρθρο 42
Προληπτικός έλεγχος δαπανών περιφερειών 

Η παρ. 17 του άρθρου 282 του ν. 3852/2010 καταργείται.
Άρθρο 43

Χρήση «Τερµατικών αποδοχής καρτών πληρωµών 
και µέσων πληρωµής µε κάρτα»

1. Η παρ. 1 του άρθρου 26 του ν. 3979/2011 (Α’ 138) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Επιτρέπεται η είσπραξη ειδικών φόρων, παραβόλων, τελών
ενσήµων, χαρτοσήµων, προστίµων και εν γένει η οικονοµική εκ-
καθάριση οφειλών φυσικών προσώπων και Ν.Π.Ι.Δ. προς φορείς
του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, καθώς και
τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού µε χρέωση τραπεζικών λογαρια-
σµών ή λογαριασµών πληρωµής που τηρούν οι υπόχρεοι ή µε
χρέωση καρτών πληρωµής που έχουν εκδοθεί στο όνοµά τους.»

2. H καταβαλλόµενη εφεξής ή η τυχόν καταβληθείσα µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος από τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού
προµήθεια προς τους οικείους παρόχους υπηρεσιών πληρωµών
για τη χρήση «Τερµατικών αποδοχής καρτών πληρωµών και
µέσων πληρωµών» (P.O.S), καθώς και για τη µεταφορά χρηµά-
των µέσω λογαριασµών πληρωµών µε υπηρεσίες τύπου web-
banking, θεωρείται νόµιµη, εφόσον έχει υπογραφεί η σχετική
σύµβαση µε τους οικείους νοµίµως αδειοδοτηµένους παρόχους
υπηρεσιών πληρωµών του ν. 3862/2010, που πληρούν τις προ-
βλέψεις της παρ. 1 του άρθρου 62 του     ν. 4170/2013, κατόπιν
απόφασης του αρµόδιου οργάνου των ανωτέρω φορέων και των
Ο.Τ.Α., σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

Άρθρο 44
Ταµειακή υπηρεσία ιδρυµάτων 

περιφερειών - Οικονοµική διοίκηση ιδρυµάτων δήµων

1. Η λειτουργία της ταµειακής και εν γένει της οικονοµικής
υπηρεσίας των ιδρυµάτων των περιφερειών, αν δεν µπορεί να
διεξαχθεί ή διεξάγεται πληµµελώς από τα ίδια λόγω ελλιπούς
στελέχωσης, αναλαµβάνεται, κατά το µέρος που απαιτείται, από
τα αντίστοιχα όργανα της οικείας περιφέρειας, κατόπιν σχετικού
αιτήµατος του διοικητικού συµβουλίου του ιδρύµατος και από-
φασης του περιφερειακού συµβουλίου.

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 236 του Κώδικα Δήµων και
Κοινοτήτων µετά τη λέξη «απολογισµό» προστίθενται οι λέξεις
«,τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις,».

Άρθρο 45
Τροποποίηση του άρθρου 79 του ν. 4316/2014

Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 79 του ν.
4316/2014 (Α’ 270) προστίθενται εδάφια, ως εξής:

«Οι ανωτέρω βεβαιωµένες και ληξιπρόθεσµες στη Φορολογική
Διοίκηση οφειλές δεν επιβαρύνονται από την ηµεροµηνία έκδο-
σης των σχετικών κοινών αποφάσεων του εδαφίου α’ µε προσαυ-
ξήσεις, τόκους και πρόστιµα εκπρόθεσµης καταβολής. Τα
ανωτέρω ισχύουν από την έναρξη ισχύος του ν. 4316/2014.
Τυχόν καταβληθέντα ποσά δεν αναζητούνται.»
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Άρθρο 46
Συµψηφισµός λειτουργικών δαπανών Ο.Τ.Α. 

και των Ν.Π.Δ.Δ. τους

Τα χρηµατικά ποσά που αφορούν δαπάνες κατανάλωσης ηλε-
κτρικής ενέργειας, φυσικού αερίου και ύδρευσης των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου των Δήµων, συµπεριλαµβανοµένων
των σχολικών επιτροπών, τα οποία εξοφλούνται µε οποιονδήποτε
τρόπο σε βάρος του προϋπολογισµού του δήµου που τα έχει συ-
στήσει, µε απόφαση του οικείου δηµοτικού συµβουλίου, παρα-
κρατούνται και συµψηφίζονται µε τους προς απόδοση από το
δήµο προβλεπόµενους πόρους υπέρ αυτών. Συµψηφισµοί που
διενεργήθηκαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου σε
εκτέλεση αποφάσεων δηµοτικού συµβουλίου θεωρούνται ότι διε-
νεργήθηκαν νόµιµα.

Άρθρο 47
Ισοσκέλιση ανταποδοτικών υπηρεσιών µικρών δήµων

1. Για την ισοσκέλιση των ανταποδοτικών υπηρεσιών κατά την
κατάρτιση των προϋπολογισµών τους, οι δήµοι µε πληθυσµό
κάτω των τεσσάρων χιλιάδων (4.000) κατοίκων µπορούν, όταν τα
έσοδα των ανταποδοτικών τους υπηρεσιών δεν επαρκούν για να
καλύψουν τις αντίστοιχες δαπάνες, να τις καλύπτουν από κάθε
είδους τακτικά και έκτακτα έσοδά τους, που δεν προορίζονται
για ειδικό σκοπό. Απαραίτητη προϋπόθεση, η οποία ελέγχεται
από την αρµόδια για την εποπτεία τους Αρχή, είναι να έχει ληφθεί
σχετική απόφαση επιβολής τελών, που να αφορά το έτος στο
οποίο αναφέρεται ο προϋπολογισµός, ή το επόµενο οικονοµικό
έτος. Το ύψος των τελών σε αυτήν την περίπτωση µπορεί να κα-
θοριστεί, εάν απαιτείται, έως το ύψος των αντίστοιχων τελών του
δήµου της έδρας του νοµού. Κατά την πρώτη εφαρµογή της πα-
ρούσας διάταξης και στην περίπτωση που δεν υφίσταται από-
φαση επιβολής τελών για το τρέχον έτος, η κάλυψη των δαπανών
αυτών από άλλους πόρους των δήµων προϋποθέτει τη λήψη
απόφασης επιβολής τελών για το έτος 2018.

2. Εάν η ανταποδοτική υπηρεσία παρέχεται από νοµικό πρό-
σωπο του δήµου, αυτό µπορεί να επιχορηγηθεί από το Δήµο που
το έχει συστήσει, µε το ποσό που απαιτείται για την κάλυψη των
δαπανών της υπηρεσίας, εφόσον το νοµικό πρόσωπο έχει λάβει
απόφαση επιβολής τελών, που να αφορά το έτος στο οποίο ανα-
φέρεται ο προϋπολογισµός του, µέχρι του ύψους που ορίζεται
στην παράγραφο 1. 

Άρθρο 48
Μεταφορά µαθητών

Η παρ. 7 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«7. Δαπάνες µεταφοράς µαθητών, συµπεριλαµβανοµένων των
δαπανών για τη διενέργεια των οικείων διαγωνιστικών διαδικα-
σιών, που πραγµατοποιήθηκαν εντός του έτους 2014, του πρώ-
του τριµήνου του έτους 2015 και κατά τον µήνα Ιανουάριο του
έτους 2016, κατά παρέκκλιση των κειµένων περί δεσµεύσεως πι-
στώσεων διατάξεων, µπορούν να εκκαθαριστούν και να πληρω-
θούν σε βάρος των πιστώσεων των οικείων Περιφερειών
τρέχοντος οικονοµικού έτους, τηρουµένων των λοιπών προϋπο-
θέσεων νοµιµότητας και κανονικότητας αυτών.»

Άρθρο 49
Μεταφορά πιστώσεων Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού

Το άρθρο 161 του ν. 3463/2006 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Άρθρο 161

Μεταφορά πιστώσεων από έργα - Αποθεµατικό

1. Κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους επιτρέπεται η µε-
ταφορά πίστωσης από έργο σε έργο ή και από έργο για την ενί-
σχυση ή δηµιουργία οποιουδήποτε άλλου κωδικού αριθµού
δαπάνης, συµπεριλαµβανοµένων των υποχρεωτικών δαπανών,
υπό την προϋπόθεση ότι τηρείται ο ανταποδοτικός ή εξειδικευ-

µένος χαρακτήρας των πιστώσεων και µε την επιφύλαξη ειδικό-
τερων διατάξεων για τις πιστώσεις αυτές. Για τη µεταφορά αυτή
απαιτείται αναµόρφωση του προϋπολογισµού.

2. Το αποθεµατικό κεφάλαιο του δηµοτικού προϋπολογισµού
και του προϋπολογισµού των Περιφερειών δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το πέντε τοις εκατό (5%) του συνόλου των εγγεγραµµένων
σε αυτόν τακτικών εσόδων.»

Άρθρο 50
Τακτοποίηση οικονοµικών εκκρεµοτήτων των Ο.Τ.Α. προς το

Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων

1. H παρ. 3 του άρθρου 81 του ν. 4316/2014 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«3. Τα πάσης φύσεως υφιστάµενα χρεωστικά ανοίγµατα των
δήµων και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου αυτών στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων (Τ.Π.Δ.), όπως εµφανίζονται
στα λογιστικά τους βιβλία κατά το διάστηµα που η ταµειακή τους
διαχείριση ασκείτο από το αρµόδιο Γραφείο Παρακαταθηκών και
µέχρι τη σύσταση της ίδιας ταµειακής υπηρεσίας, βεβαιωµένα ή
µη, τα οποία δεν έχουν ρυθµιστεί, σύµφωνα µε την παρ. 1γ’ του
άρθρου 49 του ν. 3943/2011 (Α’ 66), µπορεί να ρυθµιστούν µε
συνοµολόγηση ισόποσων δανείων από το Τ.Π.Δ., χωρίς τις προ-
ϋποθέσεις της παρ. 1 του άρθρου 264 του ν. 3852/2010, εντός
νέας αποκλειστικής προθεσµίας έως 31.12.2017, εφόσον το σχε-
τικό αίτηµα υποβληθεί µέχρι 29.9.2017, µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις που θα καθορισθούν µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου του Τ.Π.Δ..

Σε περίπτωση αδυναµίας συνοµολόγησης δανείου από οποι-
αδήποτε αιτία, η οποία διαπιστώνεται µε απόφαση του Διοικητι-
κού Συµβουλίου του Τ.Π.Δ., το ποσό του χρεωστικού ανοίγµατος,
όπως αυτό έχει διαµορφωθεί µέχρι την συνοµολόγηση της ρύθ-
µισης, εξοφλείται υποχρεωτικά σε είκοσι (20) ισόποσες ετήσιες
δόσεις, µε ηµεροµηνία καταβολής κάθε δόσης µέχρι την 31η Δε-
κεµβρίου κάθε έτους, αρχής γενοµένης από την 31η Δεκεµβρίου
2017. Οι όροι, οι διαδικασίες, οι προϋποθέσεις και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της διάταξης του προηγούµενου
εδαφίου, καθορίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Τ.Π.Δ..»

2. Στο άρθρο 81 του ν. 4316/2014 προστίθεται παράγραφος 4
ως εξής:

«4. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων, που εκδίδεται σε ετήσια βάση και εγ-
κρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και
Οικονοµικών, µπορεί να συµψηφίζονται αυτεπαγγέλτως τα βε-
βαιωµένα, στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων, ληξιπρόθε-
σµα χρεωστικά ανοίγµατα των Ο.Τ.Α. και των Νοµικών
Προσώπων τους µε ποσοστό έως 1% επί των εσόδων τους από
τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους (Κ.Α.Π.). Ο προαναφερόµε-
νος συµψηφισµός διακόπτει την παραγραφή των σχετικών βε-
βαιωµένων απαιτήσεων.»

3. Η διάρκεια αποπληρωµής των χορηγηθέντων δανείων από
το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων προς τα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου των Ο.Τ.Α. και τις δηµοτικές επιχειρήσεις
αυτών, δύναται να επιµηκυνθεί άπαξ έως πέντε (5) έτη από τη
λήξη της δανειακής σύµβασης, όπως αυτή ισχύει σήµερα,
ύστερα από υποβολή σχετικής αίτησης του οικείου νοµικού προ-
σώπου έως 31.10.2017, µετά από απόφαση του αρµοδίου οργά-
νου αυτού, στην οποία θα καθορίζονται τα προς επιµήκυνση
δάνεια και ο χρόνος επιµήκυνσης αυτών. Οι λοιποί όροι της
ισχύουσας δανειακής σύµβασης διατηρούνται ακέραιοι εν ισχύ
πλην του επιτοκίου, το οποίο αναπροσαρµόζεται στο ισχύον για
την αναχρηµατοδότηση συναφθέντων δανείων των Ο.Τ.Α. µε το
Τ.Π.Δ.. 

Άρθρο 51
Διευκόλυνση πληρωµής βοηθηµάτων 

Στην παρ. 2 του άρθρου 202 του ν. 3463/2006 (Α’ 114) προστί-
θεται τελευταίο εδάφιο ως εξής: 

«Τα βοηθήµατα αυτά είναι αφορολόγητα, δεν υπόκεινται σε
οποιαδήποτε κράτηση, δεν κατάσχονται ούτε συµψηφίζονται µε
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ήδη βεβαιωµένα χρέη προς Δηµόσιο, ασφαλιστικά ταµεία, Ο.Τ.Α.
και νοµικά πρόσωπα αυτών ή πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολο-
γίζονται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε
άλλης παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.»

Άρθρο 52
Ρυθµίσεις οφειλών προς Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

1. Οφειλές προς τους δήµους και τα νοµικά πρόσωπα αυτών
που έχουν βεβαιωθεί ή που θα βεβαιωθούν έως και δύο (2) µήνες
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µπορούν, κατόπιν αιτή-
σεως του οφειλέτη προς την αρµόδια για την είσπραξή τους υπη-
ρεσία του οικείου δήµου ή του νοµικού προσώπου αυτού, να
ρυθµίζονται και να καταβάλλονται µε απαλλαγή κατά ποσοστό
από τις κατά Κ.Ε.Δ.Ε. προσαυξήσεις και τόκους εκπρόθεσµης
καταβολής, καθώς και από τα πρόστιµα λόγω εκπρόθεσµης υπο-
βολής ή µη υποβολής ή ανακριβούς δήλωσης ή λόγω µη κατα-
βολής τέλους, ως εξής:

α) αν εξοφληθούν εφάπαξ, µε απαλλαγή κατά ποσοστό εκατό
τοις εκατό (100%), 

β) αν εξοφληθούν σε δύο (2) έως είκοσι τέσσερις (24) δόσεις,
µε απαλλαγή κατά ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80 %),

γ) αν εξοφληθούν σε εικοσιπέντε (25) έως σαράντα οκτώ (48)
δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό εβδοµήντα τοις εκατό (70%), 

δ) αν εξοφληθούν σε σαράντα εννέα (49) έως εβδοµήντα δύο
(72) δόσεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό εξήντα τοις εκατό
(60%), 

ε) αν εξοφληθούν σε εβδοµήντα τρεις (73) έως εκατό (100) δό-
σεις, µε απαλλαγή κατά ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%).

2. Στη ρύθµιση της παραγράφου 1 µπορούν, επίσης, να υπαχ-
θούν και οφειλές που κατά την ηµεροµηνία υποβολής της αίτη-
σης:

α) τελούν σε αναστολή, διοικητική ή εκ του νόµου ή
β) έχουν υπαχθεί σε προηγούµενη ρύθµιση ή διευκόλυνση τµη-

µατικής καταβολής, η οποία είναι σε ισχύ, µε απώλεια των ευερ-
γετηµάτων της προηγούµενης ρύθµισης και χωρίς η υπαγωγή
τους να συνεπάγεται επιστροφή καταβληθέντων ποσών,

γ) δεν έχουν βεβαιωθεί, λόγω του ότι εκκρεµεί για αυτές δι-
καστική αµφισβήτηση σε οποιοδήποτε βαθµό εφόσον, στην τε-
λευταία περίπτωση, ο οφειλέτης παραιτηθεί από τα ασκηθέντα
ένδικα βοηθήµατα ή µέσα. Αν µε το ένδικο βοήθηµα είχε υποβλη-
θεί και αίτηµα συµβιβαστικής επίλυσης της διαφοράς, η ανωτέρω
παραίτηση καταλαµβάνει και το αίτηµα αυτό. Βεβαίωση της
γραµµατείας του δικαστηρίου, όπου εκκρεµούσε η υπόθεση, ότι
έχει υποβληθεί παραίτηση, επισυνάπτεται στην αίτηση υπαγωγής
στην ρύθµιση.

3. Η αίτηση του οφειλέτη για την υπαγωγή στη ρύθµιση υπο-
βάλλεται το αργότερο εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

4. Η ρύθµιση χορηγείται µε απόφαση που εκδίδεται από τα αρ-
µόδια κατά περίπτωση όργανα της παραγράφου 2 του άρθρου
170 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων.

5. Οι δόσεις είναι µηνιαίες και ισόποσες πλην της τελευταίας
που µπορεί να είναι µικρότερη των υπολοίπων. Κάθε δόση πλην
της τελευταίας δεν µπορεί να είναι µικρότερη των είκοσι (20)
ευρώ.

6. Η ρυθµιζόµενη οφειλή εξοφλείται εφάπαξ ή η πρώτη δόση
της καταβάλλεται εντός τριών (3) εργάσιµων ηµερών από την
ηµέρα υποβολής της αίτησης για υπαγωγή στη ρύθµιση, διαφο-
ρετικά η αίτηση θεωρείται ως µη υποβληθείσα. Οι επόµενες δό-
σεις καταβάλλονται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του
αντίστοιχου µήνα, χωρίς να απαιτείται ιδιαίτερη ειδοποίηση του
οφειλέτη.

7. Η καθυστέρηση καταβολής δόσης συνεπάγεται την επιβά-
ρυνση αυτής µε µηνιαία προσαύξηση 5% επί του ποσού της
δόσης από την εποµένη της ηµέρας που όφειλε αυτή να κατα-
βληθεί. 

8. Εφόσον ο οφειλέτης, σε οποιοδήποτε στάδιο της ρύθµισης,
εξοφλήσει εφάπαξ τις υπόλοιπες δόσεις των ρυθµισµένων οφει-
λών, παρέχεται απαλλαγή κατά ποσοστό επί του εναποµείναντος

ποσού των προσαυξήσεων εκπρόθεσµης καταβολής και των
προστίµων, ίσο µε αυτό που αντιστοιχεί στον αριθµό των µηνι-
αίων δόσεων που τελικά διαµορφώνεται, µε αντίστοιχη τροπο-
ποίηση της απόφασης του αρµόδιου οργάνου της παραγράφου
4.

9. Κατά τη διάρκεια της ρύθµισης, εφόσον δεν συντρέχουν οι
προϋποθέσεις δέσµευσης χορήγησης αποδεικτικού φορολογι-
κής ενηµερότητας από άλλη αιτία και ο οφειλέτης έχει καταβά-
λει: 

α) το πέντε τοις εκατό (5%) της ρυθµιζόµενης οφειλής του, για
οφειλή µέχρι πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ, 

β) το δέκα τοις εκατό (10%) της ρυθµιζόµενης οφειλής του,
για οφειλή από πέντε χιλιάδες και µηδέν ένα (5.000,01) µέχρι
δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ,

γ) το είκοσι τοις εκατό (20 %) της ρυθµιζόµενης οφειλής του,
για οφειλή δέκα χιλιάδες (10.000,01) ευρώ και πάνω, ο δήµος
προβαίνει σε εντολή άρσης της δέσµευσης αυτής προς την αρ-
µόδια Δ.Ο.Υ. και σε εντολή για επαναδέσµευση αυτής σε περί-
πτωση καθυστέρησης καταβολής έστω και µίας εκ των δόσεων.

Με την καταβολή της πρώτης δόσης αναστέλλεται η λήψη
αναγκαστικών µέτρων και η συνέχιση της διαδικασίας της αναγ-
καστικής εκτέλεσης επί κινητών ή ακινήτων µε την προϋπόθεση
ότι η εκτέλεση αφορά µόνο χρέη που ρυθµίζονται µε τις διατά-
ξεις αυτού του άρθρου. Η αναστολή αυτή δεν ισχύει για κατα-
σχέσεις που έχουν επιβληθεί στα χέρια τρίτων ή έχουν εκδοθεί
οι σχετικές παραγγελίες, τα αποδιδόµενα όµως ποσά από αυτές
λαµβάνονται υπόψη για την κάλυψη δόσης ή δόσεων της ρύθµι-
σης, εφόσον δεν πιστώνονται µε άλλες οφειλές που δεν έχουν
ρυθµιστεί. Στις περιπτώσεις του προηγούµενου εδαφίου είναι δυ-
νατή κατόπιν αίτησης του οφειλέτη η άρση της κατάσχεσης στα
χέρια τρίτων, εφόσον εξοφληθεί το 25% της οφειλής που έχει
υπαχθεί στη ρύθµιση. Ποσά που αποδίδονται από επιβληθείσες
κατασχέσεις στα χέρια τρίτων πέραν του ανωτέρω ποσοστού δεν
επιστρέφονται. Αν ο οφειλέτης απολέσει το ευεργέτηµα της ρύθ-
µισης, τα µέτρα που έχουν ανασταλεί συνεχίζονται.

10. Η παραγραφή των οφειλών, για τις οποίες υποβάλλεται αί-
τηση υπαγωγής στη ρύθµιση, αναστέλλεται από την ηµεροµηνία
υποβολής της αίτησης αυτής και για ολόκληρο το χρονικό διά-
στηµα που αφορά η ρύθµιση, ανεξαρτήτως καταβολής οποιου-
δήποτε ποσού και δεν συµπληρώνεται πριν παρέλθει ένα (1) έτος
από την ηµεροµηνία καταβολής της τελευταίας δόσης αυτής.

11. Πρόσωπα που ευθύνονται, µαζί µε τον οφειλέτη, για την
καταβολή µέρους της οφειλής µπορούν να υπαχθούν στη ρύθ-
µιση µόνο για το µέρος αυτό.

12. Η ρύθµιση της οφειλής καταργείται, µε συνέπεια την υπο-
χρεωτική άµεση καταβολή του υπολοίπου της οφειλής, σύµφωνα
µε τα στοιχεία της αρχικής βεβαίωσης και την άµεση επιδίωξη
της είσπραξής του µε όλα τα προβλεπόµενα από την ισχύουσα
νοµοθεσία µέτρα, εάν ο οφειλέτης:

α) δεν καταβάλλει τρείς (3) συνεχόµενες δόσεις ή καθυστερή-
σει την καταβολή της τελευταίας δόσης για χρονικό διάστηµα
µεγαλύτερο των τριών (3) µηνών,

β) δεν υποβάλει στο δήµο τις προβλεπόµενες δηλώσεις για
την επιβολή του τέλους επί των ακαθαρίστων εσόδων και του τέ-
λους παρεπιδηµούντων, µετά των περιοδικών δηλώσεων Φ.Π.Α.
και του εκκαθαριστικού Φ.Π.Α.,

γ) έχει υποβάλει αναληθή στοιχεία προκειµένου να του χορη-
γηθεί η ρύθµιση.

Άρθρο 53
Επέκταση ρύθµισης

Στο άρθρο 167 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων προστίθεται
παράγραφος 4 ως εξής: 

«4. Ειδικότερες διατάξεις νόµου και οι κατ’ εξουσιοδότηση
αυτών εκδοθείσες αποφάσεις περί παράτασης της προθεσµίας
ή αναστολής της καταβολής χρεών προς το Δηµόσιο λόγω εξαι-
ρετικών περιστάσεων εφαρµόζονται αναλογικά και για τις οφει-
λές προς τους Δήµους και τα νοµικά πρόσωπα αυτών.»
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Άρθρο 54
Τροποποίηση διαδικασίας επιβολής και είσπραξης 

προστίµων του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 

1. Στην περίπτωση ιδ’ του άρθρου 1 του ν. 4039/2012 (Α’15)
µετά τις λέξεις «και συγκεκριµένα οι υπάλληλοι της Ελληνικής
Αστυνοµίας», προστίθενται οι λέξεις  «καθώς και της Δηµοτικής
Αστυνοµίας,».

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4039/ 2012, µετά
τον πίνακα, προστίθεται η φράση: 

«Τα ανωτέρω πρόστιµα αποτελούν έσοδο των δήµων στην πε-
ριφέρεια των οποίων διαπιστώνεται η παράβαση.»

3. Η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 αντικαθίσταται ως
εξής:

«4. Κατά τη διαπίστωση της παράβασης αυτή βεβαιώνεται επί
τόπου. Επί της πράξης βεβαίωσης της παράβασης αναγράφον-
ται υποχρεωτικώς: α) η αρµόδια αρχή και η προθεσµία προσφυ-
γής σε αυτή, σύµφωνα µε την παράγραφο 5, β) η παράβαση και
το άρθρο του νόµου στο οποίο αναφέρεται αυτή, γ) το ύψος του
προστίµου, όπως αυτά αποτυπώνονται στον πίνακα του παρόν-
τος άρθρου. Η πράξη βεβαίωσης της παράβασης επιδίδεται στον
παραβάτη και αντίγραφο της βεβαίωσης παράβασης αποστέλ-
λεται άµεσα στην αρµόδια, σύµφωνα µε την παράγραφο 5,
αρχή.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Ο παραβάτης έχει δικαίωµα να εµφανισθεί αυτοπροσώπως
ή να υποβάλει έγγραφο υπόµνηµα εντός προθεσµίας δέκα (10)
εργάσιµων ηµερών από τη βεβαίωση της παράβασης στον προ-
ϊστάµενο της κτηνιατρικής υπηρεσίας ή, όπου αυτή δεν υπάρχει,
στον προϊστάµενο του γραφείου γεωργικής ανάπτυξης του
δήµου, στα όρια του οποίου τελέστηκε η παράβαση και αν αυτή
δεν υφίσταται, στον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Αγροτικής Οι-
κονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας περιφερειακής ενότητας,
προκειµένου να προβάλλει τις αντιρρήσεις του. Η απόφαση, µε
την οποία εξετάζονται οι αντιρρήσεις, πρέπει να είναι πλήρως αι-
τιολογηµένη, µε αναφορά στα συγκεκριµένα περιστατικά και
στοιχεία.»

5. Η παρ. 6 του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Αν δεν προβληθούν αντιρρήσεις ή αν απορριφθούν, εκδί-
δεται απόφαση επιβολής του προστίµου από τον προϊστάµενο
της, σύµφωνα µε την παράγραφο 5, αρχής. Αντίγραφο της από-
φασης επιβολής προστίµου αποστέλλεται στον οικείο δήµο, προ-
κειµένου να επιδιωχθεί η είσπραξή του. Το πρόστιµο
καταβάλλεται µειωµένο κατά το µισό, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες
από την κοινοποίηση της απόφασης επιβολής προστίµου στον
παραβάτη. Αν παρέλθει άπρακτη η ανωτέρω προθεσµία, το πρό-
στιµο βεβαιώνεται ολόκληρο από την ταµειακή υπηρεσία του
Δήµου, προκειµένου να επιδιωχθεί η είσπραξή του, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της Κ.Ε.Δ.Ε..»

6. Η παρ. 7 του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 αντικαθίσταται,
ως εξής:

«7. Τα έσοδα από τα πρόστιµα του παρόντος νόµου εγγράφον-
ται µε τρόπο διακριτό στον προϋπολογισµό του δήµου και διατί-
θενται αποκλειστικά για τη βελτίωση των δηµοτικών καταφυγίων
και κτηνιατρείων και για την αντιµετώπιση των δαπανών που προ-
κύπτουν από την εφαρµογή του νόµου αυτού.»

7. Η παρ. 9 του άρθρου 21 του ν. 4039/2012 καταργείται.

Άρθρο 55
Αποκατάσταση κοινόχρηστου χώρου από αυθαίρετη κατά-

ληψη και προσωρινή αφαίρεση άδειας χρήσης 
κοινόχρηστου χώρου, σε περίπτωση καθ’ υποτροπήν αυθαί-

ρετης χρήσης από τον δικαιούχο

Η παρ. 8 του άρθρου 13 του από 20.10.1958 β.δ. (Α’ 171),
όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 50 παρ.
2 του ν. 4257/2014 (Α’ 93), αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Για την αυθαίρετη χρήση κοινόχρηστων χώρων, των οποίων
η παραχώρηση της χρήσης έχει επιτραπεί µε την απόφαση της

παραγράφου 2, επιβάλλεται σε βάρος του παραβάτη, µε από-
φαση του δηµάρχου, το αναλογούν τέλος και ισόποσο πρόστιµο.
Με όµοια απόφαση επιβάλλεται πρόστιµο σε βάρος εκείνου που
προβαίνει σε αυθαίρετη χρήση χώρου του οποίου η παραχώ-
ρηση της χρήσης δεν έχει επιτραπεί, ίσο µε το διπλάσιο του µε-
γαλύτερου κατά τετραγωνικό µέτρο ποσού που καθορίστηκε µε
την απόφαση της παραγράφου 3 για τους χώρους για τους οποί-
ους έχει επιτραπεί η παραχώρηση για όµοια χρήση.

Η αυθαίρετη χρήση του κοινόχρηστου χώρου διαπιστώνεται
από το Δήµο ή τις Αστυνοµικές Αρχές µετά από διενέργεια αυ-
τοψίας. Στην οικεία έκθεση περιγράφονται αναλυτικά η κατά-
σταση του χώρου, οι επεµβάσεις που έχουν γίνει σε αυτόν, το
είδος της χρήσης, και τα αντικείµενα που έχουν τοποθετηθεί, επι-
συνάπτεται δε σχετικό σχεδιάγραµµα και, αν απαιτείται, φωτο-
γραφίες, ή ηλεκτρονικό αρχείο τους. 

Αντίγραφο της εκθέσεως παραδίδεται στον ενεργούντα την
αυθαίρετη χρήση του χώρου αυτού ή θυροκολλείται στο κατά-
στηµα σε κάθε άλλη περίπτωση. Παραλλήλως, επιδίδεται στον
παραβάτη εντολή να άρει την αυθαίρετη κατάληψη του κοινό-
χρηστου χώρου, αφαιρώντας τα κάθε είδους αντικείµενα που
έχουν τοποθετηθεί σε αυτόν µέσα σε επτά (7) ηµέρες από την
εποµένη της επιδόσεως.

Αν ο παραβάτης δεν συµµορφωθεί, τα εν λόγω αντικείµενα
αποµακρύνονται άµεσα από συνεργείο του Δήµου, ο οποίος µπο-
ρεί να ζητήσει, προς το σκοπό αυτό, την άµεση συνδροµή των
Αστυνοµικών Αρχών. 

Τα αντικείµενα που αφαιρούνται καταγράφονται σε ειδική έκ-
θεση, η οποία υπογράφεται από τον επικεφαλής του συνεργείου
του Δήµου που τα αποµακρύνει και δεν επιστρέφονται αν προ-
ηγουµένως δεν καταβληθεί ειδικό πρόστιµο για τα έξοδα µετα-
φοράς και αποθηκεύσεως αυτών, το οποίο καθορίζεται µε την
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου της παραγράφου 3. Αν το
ανωτέρω ειδικό πρόστιµο δεν εξοφληθεί εντός τριών (3) µηνών
από την ηµεροµηνία της αφαίρεσης, τα αφαιρεθέντα αντικείµενα
κατάσχονται άµεσα και µπορεί να διατίθενται, να εκποιούνται ή
να καταστρέφονται από το Δήµο, σύµφωνα µε το άρθρο 199 του
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων.

Αν µετά την αφαίρεση των ανωτέρω αντικειµένων διαπιστωθεί
δεύτερη παράβαση, αφαιρείται η άδεια χρήσης κοινόχρηστου
χώρου για χρονικό διάστηµα έξι (6) µηνών. Αν το ανωτέρω χρο-
νικό διάστηµα δεν συµπληρώνεται εντός του ηµερολογιακού
έτους που αφορά η άδεια χρήσης κοινόχρηστου χώρου, δεν χο-
ρηγείται στον παραβάτη νέα αντίστοιχη άδεια στο επόµενο ηµε-
ρολογιακό έτος µέχρι συµπληρώσεως του χρονικού διαστήµατος
αυτού.»

Άρθρο 56
Μισθώσεις περιπτέρων και κυλικείων

1. Μισθώσεις αδειών περιπτέρων και κυλικείων που είχαν συ-
ναφθεί πριν την έναρξη ισχύος του ν. 4325/2015 (Α’ 47) µε χρο-
νική διάρκεια µικρότερη των δέκα (10) ετών, οι οποίες δεν έχουν
λήξει κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, παρατείνονται έως
τη συµπλήρωση της δεκαετίας της µισθωτικής σχέσης.

2. Σε περίπτωση θανάτου του δικαιούχου υφιστάµενης κατά
το χρόνο έναρξης ισχύος του ν. 4093/2012 (Α’222) διοικητικής
άδειας και κατόπιν αιτήµατος του µισθωτή, η µίσθωση παρατεί-
νεται αυτοδικαίως πέραν του χρόνου λήξης της για µία µόνο
φορά έως την έκδοση νέας πράξης παραχώρησης ή την κατάρ-
γηση της θέσης και για χρονικό διάστηµα που, σε κάθε περί-
πτωση, δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη. Παράταση
χωρεί και για µισθώσεις που έχουν λήξει κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος, εφόσον ο µισθωτής εξακολουθεί να βρίσκεται στο
µίσθιο.

Άρθρο 57
Δηµοτικός Φόρος Δωδεκανήσου

Στην παράγραφο 9 της υποπαραγράφου Δ.12 του άρθρου 2
του ν. 4336/2015 (Α’ 94) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Βεβαιωµένες οφειλές από τον καταργούµενο φόρο και συνα-
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φείς κυρώσεις διαγράφονται, κατόπιν διαπιστωτικής απόφασης
του οικείου Δηµοτικού Συµβουλίου.»

Άρθρο 58
Τροποποίηση του άρθρου 170 του ν. 3463/2006 (Α’ 114)

Η παρ. 4 του άρθρου 170 του ν. 3463/2006 (Α’114) καταργεί-
ται.

Άρθρο 59
Βεβαίωση περί µη οφειλής Τ.Α.Π. 

1. Σε περίπτωση µεταβίβασης της κυριότητας των πάσης φύ-
σεως ακινήτων για οποιαδήποτε αιτία και προ της υπογραφής
του συµβολαίου οι πωλητές οφείλουν να προσκοµίζουν στον
συµβολαιογράφο βεβαίωση του οικείου Ο.Τ.Α. στην Περιφέρεια
του οποίου κείται το ακίνητο, από την οποία να προκύπτει ότι δεν
οφείλεται τέλος ακίνητης περιουσίας, άλλως το συµβόλαιο µε-
ταβίβασης είναι άκυρο, ελέγχεται δε ο συµβολαιογράφος που το
συνέταξε.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 44 του ν. 4262/2014 (Α’ 114) καταρ-
γείται. 

Άρθρο 60 
Απαλλαγή από Τ.Α.Π.

1. Η παρ. 7 του άρθρου 24 του ν. 2130/1993 (Α’ 62 ) αναριθ-
µείται σε 7.Α. 

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 24 του ν. 2130/1993 η φράση «Επί-
σης απαλλάσσονται του ανωτέρω τέλους:» αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Β. Επίσης απαλλάσσονται του ανωτέρω τέλους:».
3. Στο τέλος της παρ. 7.Β του άρθρου 24 του ν. 2130/ 1993

προστίθεται περίπτωση ε’ ως εξής:
«ε) Τα ακίνητα για τα οποία υφίσταται απαγόρευση οποιασδή-

ποτε χρήσης, σύµφωνα µε τον ισχύοντα Πολεοδοµικό Σχεδια-
σµό, ιδίως ρυµοτοµικό βάρος, ρυµοτοµική απαλλοτρίωση,
δέσµευση ακινήτου για κοινωφελή ή κοινόχρηστο σκοπό ή για
λόγους προστασίας µνηµείων και αρχαιοτήτων, ιδίως αρχαιολο-
γική δέσµευση για ανασκαφές, κήρυξη αρχαιολογικού χώρου,
καθώς και για λόγους προστασίας του περιβάλλοντος, που έχει
επιβληθεί από φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, αποκλειστικά
κατά το µέρος για το οποίο υφίσταται η ως άνω απαγόρευση.»

4. Βεβαιωµένες οφειλές από Τέλος Ακίνητης Περιουσίας που
έχει επιβληθεί σε ακίνητα για τα οποία υφίσταται απαγόρευση
οποιασδήποτε χρήσης, σύµφωνα µε τον ισχύοντα Πολεοδοµικό
Σχεδιασµό, ιδίως ρυµοτοµικό βάρος, ρυµοτοµική απαλλοτρίωση,
δέσµευση ακινήτου για κοινωφελή ή κοινόχρηστο σκοπό ή για
λόγους προστασίας µνηµείων και αρχαιοτήτων, ιδίως αρχαιολο-
γική δέσµευση για ανασκαφές, κήρυξη αρχαιολογικού χώρου,
καθώς και για λόγους προστασίας του περιβάλλοντος, που έχει
επιβληθεί από φορείς της Γενικής Κυβέρνησης και συναφείς κυ-
ρώσεις διαγράφονται, κατά το µέρος στο οποίο υφίσταται η ως
άνω απαγόρευση, κατόπιν διαπιστωτικής απόφασης του οικείου
δηµοτικού συµβουλίου.».

Άρθρο 61
Τροποποίηση του άρθρου 32 του ν. 4304/2014 (Α’ 234)

Στο τέλος του άρθρου 32 του ν. 4304/2014 (Α’ 234), διαγρά-
φονται οι λέξεις «χωρίς την επιβολή προσαυξήσεων» και προστί-
θεται εδάφιο ως εξής: «Τυχόν πρόστιµα που επιβάλλονται για τις
ανωτέρω περιπτώσεις, υπολογίζονται επί των οφειλών που ανά-
γονται στα πέντε (5) προηγούµενα της βεβαίωσης έτη». Η διά-
ταξη του προηγούµενου εδαφίου ισχύει από 23.10.2014. 

Άρθρο 62
Τέλος επί των ακαθαρίστων εσόδων καταστηµάτων 

υγειονοµικού ενδιαφέροντος

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 339/ 1976

(A’136), όπως αντικαταστάθηκε µε το εδάφιο β’ του άρθρου 3
του ν. 658/1977 (Α’ 214), την παρ. 6 του άρθρου 26 του ν.
1828/1989 (Α’ 2) και το εδάφιο α’ του άρθρου 20 του ν. 2539/1997
(Α’ 244), αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Επιβάλλεται υπέρ των δήµων, στην περιφέρεια των οποίων
ισχύει το σύστηµα του αντικειµενικού προσδιορισµού της αξίας
των ακινήτων τέλος σε ποσοστό µηδέν κόµµα πέντε τοις εκατό
(0,5%) στα ακαθάριστα έσοδα των: α) κάθε είδους, µορφής και
ονοµασίας καταστηµάτων, στα οποία πωλούνται για κατανάλωση
εντός των χώρων δραστηριοποίησης του καταστήµατος ή σε πα-
κέτο, φαγητά, ποτά, καφές, αναψυκτικά, γαλακτοκοµικά προ-
ϊόντα και γλυκίσµατα, εφόσον διαθέτουν πάγκους ή
τραπεζοκαθίσµατα, β) ζυθοπωλείων και µπαρ, ανεξαρτήτως ιδι-
αίτερης ονοµασίας και κατηγορίας και γ) καντινών.

Στο ανωτέρω τέλος υπάγονται και τα κέντρα διασκέδασης και
τα καταστήµατα των πιο πάνω περιπτώσεων που λειτουργούν
µέσα σε ξενοδοχειακές επιχειρήσεις, κάθε λειτουργικής µορφής
και κατηγορίας, τα καταστήµατα των πιο πάνω περιπτώσεων που
λειτουργούν µέσα σε εµπορικά κέντρα, καθώς και στα οργανω-
µένα τµήµατα των SUPERMARKETS και των πολυκαταστηµάτων,
στα οποία πωλούνται έτοιµα φαγητά.

Επί των εσόδων των επιχειρήσεων Καζίνο και των επιχειρή-
σεων που λειτουργούν εντός Καζίνο το ανωτέρω τέλος επιβάλ-
λεται σε ποσοστό δύο τοις εκατό (2%).

Προκειµένου για νυχτερινά κέντρα, αίθουσες χορού και άλλα
καταστήµατα µε ποτά και θέαµα, καφωδεία, κέντρα διασκέδασης
και χορευτικά κέντρα µε µουσική το ανωτέρω τέλος επιβάλλεται
σε ποσοστό πέντε τοις εκατό (5%). 

Στους δήµους στην περιοχή των οποίων δεν ισχύει το σύστηµα
του αντικειµενικού προσδιορισµού της αξίας των ακινήτων το
ανωτέρω τέλος µπορεί να επιβάλλεται µε απόφαση του δηµοτι-
κού συµβουλίου. Αν σε τµήµα δήµου ισχύει το σύστηµα αντικει-
µενικού προσδιορισµού της αξίας των ακινήτων ειδικά και µόνο
για το τµήµα αυτό εφαρµόζονται οι ανωτέρω παράγραφοι του
παρόντος άρθρου.

Το ανωτέρω τέλος µπορεί να επιβάλλεται µε απόφαση του δη-
µοτικού συµβουλίου και στις παρακάτω κατηγορίες καταστηµά-
των:

α. τουριστικών ειδών, β. ειδών λαϊκής τέχνης, γ. ενθυµίων και
δώρων, δ. ενοικιάσεως σκαφών αναψυχής τοπικού χαρακτήρα,
θαλάσσιων ποδηλάτων, ιστιοσανίδων, ειδών χρησιµοποιούµενων
στην παραλία, ε. ειδών που χρησιµοποιούνται στη θάλασσα από
τους λουόµενους, στ. ειδών «σπορ», «σκι» και «ορειβασίας», ζ.
σχολών εκµάθησης θαλάσσιων σπορ και εκµάθησης καταδύ-
σεων, η. ενοικιάσεις αυτοκινήτων, µοτοποδηλάτων και ποδηλά-
των.

Σε περίπτωση διάθεσης προϊόντων και υπηρεσιών στο πλαίσιο
άσκησης πολλαπλών οικονοµικών δραστηριοτήτων από τα ανω-
τέρω καταστήµατα, για τον προσδιορισµό του οφειλόµενου τέ-
λους λαµβάνονται υπ’ όψιν τα ακαθάριστα έσοδα ,τα οποία
προέρχονται µόνο από τη λιανική πώληση των προϊόντων και των
υπηρεσιών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος
άρθρου, όπως αυτά προκύπτουν από την δήλωση της παρ. 4 του
άρθρου 6 του ν. 1080/1980 και τα εκκαθαριστικά σηµειώµατα του
Φ.Π.Α..

Το τέλος βαρύνει τον πελάτη και αναγράφεται ξεχωριστά στα
εκδιδόµενα κατά τις κείµενες διατάξεις στοιχεία, εισπράττεται
δε από αυτόν που εκδίδει το λογαριασµό, ο οποίος υποχρεούται
να το καταβάλει στο οικείο δηµοτικό ταµείο.»

2. Η διάταξη του άρθρου 20 του ν. 2539/1997 καταργείται. 

Άρθρο 63
Δικαιώµατα χρήσης πόσιµου ύδατος

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 12 του από
24.9/20.10.1958 β.δ. (Α’171), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την
παρ. 14 του άρθρου 57 του ν. 2218/1994 (Α’ 90), συµπληρώθηκε
µε την παρ. 4 του άρθρου 29 του       ν. 3448/2006 (Α’570) και αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4255/2014 (Α’
89), αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Να καταβάλει υπέρ του Δήµου για τις ποσότητες νερού
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που εµφιαλώνονται δικαίωµα επί της συνολικής αξίας των αντί-
στοιχων πωλήσεων, όπως προκύπτουν από τα λογιστικά αρχεία
(βιβλία και στοιχεία) της οντότητας και τα αποτελέσµατα του
ελέγχου από τη φορολογική αρχή. Η αξία των προϊόντων που
διατίθενται δωρεάν υπολογίζεται µε τιµή αναφοράς τη µέση τιµή
πώλησης αυτών. Το ύψος του δικαιώµατος καθορίζεται µε από-
φαση του Δηµοτικού Συµβουλίου, σε ποσοστό από τρία (3) τοις
χιλίοις έως πέντε (5) τοις χιλίοις και από τρία (3) τοις χιλίοις έως
και τρισήµιση (3,5) τοις χιλίοις, όταν γίνεται πρόσµιξη του νερού
µε χυµούς. Είναι δυνατός ο καθορισµός ποσοστού δικαιώµατος
εκτός των προαναφερθέντων ποσοστών µε απόφαση του Συντο-
νιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, σύµφωνα µε το
άρθρο 24 του ν. 4368/2016 (Α’ 21), η οποία εκδίδεται µετά από
πρόταση του Δηµοτικού Συµβουλίου, εφόσον µεταβληθούν ση-
µαντικά, για οποιοδήποτε λόγο τα στοιχεία µε τα οποία αρχικώς
διαµορφώθηκαν. Όταν το νερό που διατίθεται ανήκει σε Δήµους,
το ύψος του δικαιώµατος καθορίζεται ελεύθερα µε απόφαση του
Δηµοτικού Συµβουλίου.»

2. Η περιπτωση γ’ της παρ. 3 του άρθρου 12 του β.δ.
24.9/20.10.1958, αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Το αντιστοιχούν, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, ποσό του δι-
καιώµατος καταβάλλεται από τον υπόχρεο στο οικείο δηµοτικό
ταµείο µέσα στο πρώτο δεκαήµερο του επόµενου µήνα από την
έκδοση των παραστατικών πωλήσεων. Σε περίπτωση µη καταβο-
λής ή ελλιπούς ή εκπρόθεσµης καταβολής του δικαιώµατος επι-
βάλλεται σε βάρος του υπόχρεου, µε απόφαση του Δηµοτικού
Συµβουλίου, το αναλογούν δικαίωµα, προσαυξηµένο µε ισόποσο
πρόστιµο. Η δηµοτική αρχή υποχρεούται να διεξάγει ελέγχους
περί της κανονικής έκδοσης του σχετικού παραστατικού και της
καταβολής του δικαιώµατος.»

Άρθρο 64
Φόρος εισοδήµατος επί της ακίνητης 

περιουσίας Ο.Τ.Α.

Στο άρθρο 47 του ν. 4172/2013 (Α’167) προστίθεται παράγρα-
φος 7 ως εξής: 

«7. Το εισόδηµα από ακίνητη περιουσία που αποκτούν οι
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού απαλλάσσεται του φόρου, εφόσον πρό-
κειται για: α) ιδιοχρησιµοποιούµενα ακίνητα των Ο.Τ.Α., καθώς
και κοινής χρήσεως πράγµατα που ανήκουν σε δήµο ή β) ακίνητα
που παραχωρούνται κατά χρήση, χωρίς αντάλλαγµα, στο Ελλη-
νικό Δηµόσιο ή σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, εφόσον
προορίζονται για την εξυπηρέτηση αναγκών κάθε αναγνωρισµέ-
νης βαθµίδας δηµόσιας εκπαίδευσης, δηµόσιων ή δηµοτικών νο-
σοκοµειακών συγκροτηµάτων προς όφελος της δηµόσιας
υγείας, δηµόσιων ή δηµοτικών µονάδων κοινωνικής φροντίδας,
δηµόσιων ή δηµοτικών παιδικών σταθµών ή βρεφοκοµείων ή ορ-
φανοτροφείων, δηµόσιων ή δηµοτικών γηροκοµείων, Κ.Α.Π.Η.,
κέντρων και δοµών προσωρινής υποδοχής - φιλοξενίας και εν
γένει χώρων που καλύπτουν έκτακτες ανάγκες στέγασης και
προσωρινής φιλοξενίας προσφύγων και µεταναστών.»

Άρθρο 65
Διευκόλυνση της είσπραξης ιδίων εσόδων των Ο.Τ.Α.

1. Η παρ. 3 του άρθρου 261 του ν. 3852/2010 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Οι δήµοι µπορούν να ζητούν από τις αρµόδιες υπηρεσίες,
συµπεριλαµβανόµενης της εταιρείας «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ Ανώνυµη Εταιρεία» («ΕΚΧΑ Α.Ε.») και των
αρµοδίων υπηρεσιών της Φορολογικής Διοίκησης, στοιχεία που
αφορούν στην ακίνητη περιουσία και στο εισόδηµα των υπό-
χρεων, εντός των ορίων της διοικητικής τους Περιφέρειας. Οι
αρµόδιες Υπηρεσίες υποχρεούνται να παρέχουν ατελώς στους
δήµους τα στοιχεία που ζητούνται, στο πλαίσιο των αρµοδιοτή-
των τους και της δικαιοδοσίας τους, εντός προθεσµίας τριάντα
(30) ηµερών από την υποβολή της σχετικής αίτησης από το
Δήµο.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ.1 του άρ-
θρου 43 του ν. 3979/2011 (Α’138) αντικαθίσταται, ως εξής:

«Ο διαχειριστές του δικτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας
και οι προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας υποχρεούνται να δια-
βιβάζουν αµελλητί τα ανωτέρω στοιχεία τιµολόγησης και εν γένει
τα δεδοµένα των υπόχρεων που τηρούνται για τη συνείσπραξη
των ποσών της περίπτωσης β’ προς τους οικείους δήµους.»

Άρθρο 66
Παραχώρηση χρήσης πλατειών και άλλων κοινόχρηστων

χώρων έναντι τέλους, χωρίς δηµοπρασία

Στην παρ. 10 του άρθρου 13 του από 24.9/20.10.1958 β.δ.,
προστίθενται εδάφια δεύτερο και τρίτο ως εξής:

«Με απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου µπορεί να προβλέ-
πεται ποιοι από τους ανωτέρω χώρους κατ’ εξαίρεση παραχω-
ρούνται και χωρίς διενέργεια δηµοπρασίας για πρόσκαιρη χρήση
που δεν υπερβαίνει τις δέκα (10) µέρες και αφορά αποκλειστικώς
τη διεξαγωγή εκδηλώσεων κοινωνικής αλληλεγγύης ή δράσεων
τουριστικής, πολιτιστικής, καλλιτεχνικής ή δηµόσιας εµπορικής
προβολής. Με όµοια απόφαση ορίζονται οι ειδικότεροι όροι και
η διαδικασία για την παραχώρηση της χρήσης των εν λόγω κοι-
νόχρηστων χώρων, καθώς και το ύψος του τέλους, το οποίο
εξαρτάται και από τον κοινωφελή ή µη χαρακτήρα της εκδήλω-
σης.»

Άρθρο 67
Καταβολή οφειλών από προσκυρώσεις

και ρυµοτοµήσεις

1. Η παρ. 11 του άρθρου 26 του ν. 1828/1989 (Α’2) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«11. Ο δήµος υποχρεούται να βεβαιώνει και να εισπράττει από
τους υπόχρεους σε καταβολή αποζηµίωσης, λόγω προσκύρω-
σης ή ρυµοτόµησης εκτάσεων, σε εφαρµογή του σχεδίου πό-
λεως, το ποσό που κατέβαλε για λογαριασµό τους στους
δικαιούχους της αποζηµίωσης. Η εξόφληση των οφειλών της πα-
ραγράφου αυτής γίνεται ατόκως σε ισόποσες µηνιαίες δόσεις,
σε διάστηµα µέχρι δεκαπέντε (15) ετών που ορίζεται µε απόφαση
του δηµοτικού συµβουλίου. Το ποσό της κάθε δόσης επιβαρύ-
νεται, λόγω εκπρόθεσµης καταβολής, σύµφωνα µε τον Κώδικα
Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων. Σε περίπτωση εφάπαξ καταβολής
ολόκληρου του ποσού της οφειλής παρέχεται έκπτωση είκοσι
τοις εκατό (20%).»

2. Οφειλές προς δήµους από την εφαρµογή της παρ. 11 του
άρθρου 26 του ν. 1828/1989 που έχουν βεβαιωθεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, ανεξαρτήτως αν έγινε η όχι
διακανονισµός της εξόφλησής τους σε δόσεις, απαλλάσσονται
από το νόµιµο τόκο και από κάθε άλλη προσαύξηση. Οι τόκοι και
οι λοιπές προσαυξήσεις που έχουν εισπραχθεί συµψηφίζονται
στο κεφάλαιο της κύριας οφειλής. Για το συµψηφισµό γίνεται
νέα βεβαίωση και διακανονισµός εξόφλησης, σύµφωνα µε το
δεύτερο εδάφιο της ίδιας παραγράφου, όπως τροποποιείται µε
το παρόν άρθρο και παύει κάθε διαδικασία αναγκαστικής εκτέ-
λεσης επί κινητών ή ακινήτων. Τόκοι που έχουν βεβαιωθεί αυτο-
τελώς, για δόσεις που έχουν εξοφληθεί άτοκα στο παρελθόν,
διαγράφονται.

Άρθρο 68
Απόδοση χρηµατικών διαθεσίµων από το λογαριασµό

«Φόρος ζύθου υπέρ Δήµων και Κοινοτήτων» σε 
µικρούς νησιωτικούς και ορεινούς δήµους

1. Τα χρηµατικά διαθέσιµα του τηρούµενου στο Ταµείο Παρα-
καταθηκών και Δανείων λογαριασµού µε τίτλο «Φόρος ζύθου
υπέρ Δήµων και Κοινοτήτων», αποδίδονται, µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, σε µικρούς νησιωτικούς και ορεινούς -
µειονεκτικούς Δήµους της χώρας.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται τα
κριτήρια κατανοµής των χρηµατικών διαθεσίµων, επί τη βάσει γε-
ωµορφολογικών και δηµογραφικών χαρακτηριστικών, συνδεόµε-
νων µε τη νησιωτικότητα, την ορεινότητα και τον πραγµατικό
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πληθυσµό, όπως εµφανίζεται στους πίνακες των αποτελεσµάτων
της τελευταίας απογραφής πληθυσµού, η ακριβής διαδικασία
απόδοσης των χρηµατικών διαθεσίµων και κάθε άλλο σχετικό
θέµα, τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα, αναγκαίο για την
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 1.

Άρθρο 69
Καθολική διαδοχή Ν.Π.Δ.Δ. σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 241 του ν.
3463/2006 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Από την έναρξη ισχύος της πράξης κατάργησης του νοµικού
προσώπου, τα κινητά και ακίνητα περιουσιακά του στοιχεία πε-
ριέρχονται αυτοδικαίως στο δήµο που το συνέστησε, ο οποίος
υπεισέρχεται ως καθολικός διάδοχος σε όλα τα εµπράγµατα και
ενοχικά δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις αυτού. Οι εκκρεµείς
δίκες συνεχίζονται αυτοδικαίως από το δήµο ή κατά του δήµου
χωρίς καµία ειδικότερη διατύπωση από µέρους του για τη συνέ-
χιση και χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή της δίκης. Εντός ενός
(1) µηνός από την έναρξη ισχύος της ανωτέρω πράξης, ο δήµος
συστήνει επιτροπή για τη διενέργεια απογραφής των πάσης φύ-
σεως περιουσιακών στοιχείων που µεταβιβάζονται σε αυτόν από
το καταργούµενο νοµικό πρόσωπο. Η έκθεση απογραφής εγκρί-
νεται από το Δηµοτικό Συµβούλιο και αποστέλλεται στον Συντο-
νιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης για την έκδοση
διαπιστωτικής πράξης. Η απόφαση του Συντονιστή της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης συνοδευόµενη από απόσπασµα της εγκε-
κριµένης έκθεσης απογραφής που περιγράφει τα αποκτώµενα
κατά κυριότητα από το δήµο ακίνητα, καθώς και τα λοιπά εµ-
πράγµατα δικαιώµατα επί ακινήτων, καταχωρείται ατελώς στα οι-
κεία βιβλία µεταγραφών του αρµόδιου υποθηκοφυλακείου ή
κτηµατολογικού γραφείου.»

Άρθρο 70
Συγκρότηση Επιτροπής Εκτίµησης Ακινήτων 

στις Περιφέρειες

Η προβλεπόµενη από την παρ. 4 του άρθρου 13 του π.δ.
242/1996 (Α’ 179) επιτροπή µπορεί να συσταθεί και ανά Περιφε-
ρειακή Ενότητα, έπειτα από σχετική απόφαση του Περιφερει-
ακού Συµβουλίου. Αποφάσεις συγκρότησης επιτροπών ανά
Περιφερειακή Ενότητα, οι οποίες εκδόθηκαν, πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, θεωρούνται νόµιµες.

Άρθρο 71
Μεταβίβαση σχολικών ακινήτων στους Δήµους

Ακίνητα, χαρακτηρισµένα, µέχρι την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, στα οικεία ρυµοτοµικά σχέδια, ως κατάλληλα για
την κάλυψη αναγκών σχολικής στέγης, τα οποία µε οποιονδή-
ποτε τρόπο περιήλθαν στις πρώην Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις
και ανήκουν πλέον στις περιφέρειες κατά κυριότητα, χωρίς να
έχουν ανεγερθεί σε αυτά σχολικές µονάδες, λόγω της µεταβίβα-
σης της σχετικής αρµοδιότητας στους οικείους δήµους, µεταβι-
βάζονται αυτοδικαίως στους δήµους, στην τοπική αρµοδιότητα
των οποίων ανήκουν, κατόπιν έκδοσης σχετικής διαπιστωτικής
πράξης από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης, µε την οποία µεταγράφονται ατελώς στα βιβλία µεταγρα-
φών του οικείου Υποθηκοφυλακείου ή Κτηµατολογικού
Γραφείου. Σχολικές µονάδες, που βρίσκονται στο στάδιο της
ανέγερσης, µεταβιβάζονται στους οικείους δήµους µαζί µε τον
εξοπλισµό τους, αµέσως µόλις αποπερατωθούν και παραλη-
φθούν νοµίµως, µε όµοια διαπιστωτική πράξη.

Άρθρο 72
Προθεσµία µεταγραφής αποφάσεων για ακίνητη

περιουσία δηµοσίων σχολείων

Η µεταγραφή των αποφάσεων της παρ. 1 του άρθρου 274 του
ν. 3463/2006 (Α’114), εφόσον δεν έχει συντελεστεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος, γίνεται ατελώς, ύστερα από αίτηµα

του αρµόδιου δήµου, στα οικεία άµισθα ή έµµισθα υποθηκοφυ-
λακεία και κτηµατολογικά γραφεία, εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας δύο (2) ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 73 
Παραχώρηση χρήσης δηµοτικών ακινήτων 

σε Περιφέρειες

Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 185 του Κώδικα
Δήµων και Κοινοτήτων προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με όµοια απόφαση επιτρέπεται να παραχωρείται δωρεάν η
χρήση δηµοτικών ακινήτων στην Περιφέρεια, στα όρια της
οποίας βρίσκονται, για την εξυπηρέτηση αναγκών της τελευταίας
που προάγουν την ανάπτυξη της περιοχής, καθώς και για την
ανάπτυξη κοινών, κοινωφελών για τις τοπικές κοινωνίες, δρά-
σεων.»

Άρθρο 74
Τροποποίηση της παρ. 1α του άρθρου 100 

του ν. 3852/2010

Τα εδάφια α’ και β’ της παρ. 1.α του άρθρου 100 του   ν.
3852/2010 αντικαθίσταται, ως εξής:

«1.α. Για τη µελέτη και εκτέλεση έργων και προγραµµάτων
ανάπτυξης µιας περιοχής, καθώς και για την παροχή υπηρεσιών
και την υλοποίηση προµηθειών κάθε είδους, οι Δήµοι, οι Περιφέ-
ρειες, οι σύνδεσµοι Δήµων, τα δίκτυα Δήµων και Περιφερειών
του άρθρου 101, οι Περιφερειακές Ενώσεις Δήµων, η Κεντρική
Ένωση Δήµων Ελλάδας και η Ένωση Περιφερειών, τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου τα οποία συνιστούν ή στα οποία συµ-
µετέχουν οι προαναφερόµενοι φορείς, καθώς και Ν.Π.Ι.Δ. στα
οποία συµµετέχουν ή συνιστούν η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελ-
λάδας και η Ένωση Περιφερειών, οι δηµοτικές επιχειρήσεις
ύδρευσης και αποχέτευσης, η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης Αποχέτευσης (Ε.Δ.Ε.Υ.Α.), οι επιχειρήσεις Ο.Τ.Α.,
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, τα δηµοτικά και περιφερει-
ακά ιδρύµατα, καθώς και κοινωφελή ιδρύµατα και κληροδοτή-
µατα και τα ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, στα οποία
περιλαµβάνονται και τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
µπορούν να συνάπτουν προγραµµατικές συµβάσεις µε το Δηµό-
σιο, µεταξύ τους ή και µε φορείς του δηµόσιου τοµέα της παρ.
6 του άρθρου 1 του ν. 1256/1982, µεµονωµένα ή από κοινού. Στις
προγραµµατικές συµβάσεις, που µετέχει το Δηµόσιο, µπορεί να
εκπροσωπείται και από τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης στην οποία εκτελείται η προγραµµατική σύµβαση.»

Άρθρο 75
Τροποποίηση άρθρου 69Ε του ν. 4270/2014

Στο τέλος του άρθρου 69Ε του ν. 4270/2014 (Α’ 143) όπως
αυτό προστέθηκε µε την παρ. 24 του άρθρου 10 του ν. 4337/2015
(Α’129), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά για τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και τα Ν.Π.Δ.Δ. αυτών,
οι λοιπές περιπτώσεις τακτοποίησης εκκρεµοτήτων µε την έκ-
δοση συµψηφιστικών ενταλµάτων, καθορίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών και Οικονοµικών.»

Άρθρο 76
Προγραµµατικές συµβάσεις Ο.Τ.Α. µε σκοπό 
την αποµάκρυνση πυλώνων υψηλής τάσεως

Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου
βαθµού µπορούν να συνάπτουν προγραµµατικές συµβάσεις µε
τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού (Δ.Ε.Η.) Α.Ε. ή/και µε τον
Ανεξάρτητο Διαχειριστή Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας
(Α.Δ.Μ.Η.Ε.) Α.Ε., µε σκοπό την αποµάκρυνση πυλώνων µεταφο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας υψηλής τάσης από κατοικηµένες πε-
ριοχές, για λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας. Στις
προγραµµατικές συµβάσεις του προηγούµενου εδαφίου εφαρ-
µόζονται, σε κάθε περίπτωση, τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρ-
θρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87).

10528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 77
Χρήση ρυµουλκούµενων από δήµους 

για αποκοµιδή απορριµµάτων

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωση β’ της παραγράφου 7 του Κε-
φαλαίου Ε’ της Α2/29542/5347/9.8.1991 απόφασης του Υπουρ-
γού Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 707), όπως η παράγραφος
αυτή τροποποιήθηκε µε την Α12/37707/3600/2011 απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων (Β’1692),αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η προσάρτηση δύο (2) ρυµουλκού-
µενων οχηµάτων σε κάθε Φ.Ι.Χ. αυτοκίνητο µικτού βάρους άνω
των 4.000 χιλιόγραµµων είτε ιδιοκτησίας των Φορέων Διαχείρι-
σης Στερεών Αποβλήτων (ΦΟ.Δ.Σ.Α.) του άρθρου 30 του ν.
3536/2007 (Α’ 42), αποκλειστικά για την εξυπηρέτηση των σκο-
πών τους (προσωρινή αποθήκευση, µεταφόρτωση, επεξεργασία,
αξιοποίηση και διάθεση των στερεών αποβλήτων), είτε ιδιοκτη-
σίας των Δήµων για την εξυπηρέτηση των αναγκών αποκοµιδής
απορριµµάτων.»

Άρθρο 78 
Κάλυψη από Ο.Τ.Α. δαπανών ταφής θανόντων 

και ανακοµιδής οστών οικονοµικά 
αδύναµων προσώπων 

Οι δαπάνες για ταφή και ανακοµιδή των οστών προσώπων τα
οποία εν ζωή βρίσκονταν σε οικονοµική αδυναµία ή είχαν την
ιδιότητα πρόσφυγα ή είχαν αιτηθεί την αναγνώριση της ιδιότητας
αυτής µπορούν να καλυφθούν από το δήµο ή, σε περίπτωση µη
ύπαρξης σχετικών πιστώσεων του δήµου, από την περιφέρεια
εντός των διοικητικών ορίων των οποίων πραγµατοποιείται η
ταφή ή ανακοµιδή, µετά από αιτιολογηµένη απόφαση του οικείου
δηµοτικού ή περιφερειακού συµβουλίου και εφόσον υποβληθεί
δήλωση των οικείων του θανόντος περί αδυναµίας κάλυψης της
σχετικής δαπάνης ή εφόσον διαπιστωθεί ότι δεν υφίστανται ή δεν
ανευρίσκονται οικείοι του θανόντος που µπορούν να αναλάβουν
τη δαπάνη.

Άρθρο 79
Ρυθµίσεις για τη λειτουργία των δικτύων 

δήµων και περιφερειών

1. Τα δίκτυα δήµων και περιφερειών του άρθρου 101 του ν.
3852/2010 µπορούν να παρέχουν τεχνική υποστήριξη σε δήµους
ή περιφέρειες µέλη τους, κατά την υλοποίηση έργων που είναι
ενταγµένα σε Περιφερειακά ή Τοµεακά Επιχειρησιακά Προγράµ-
µατα (ΕΠ) του ν. 4314/ 2014 (Α’265).

2. Για τις ανάγκες ένταξης στα Προγράµµατα και υλοποίησης
των έργων της προηγούµενης παραγράφου, τα δίκτυα δήµων και
περιφερειών µπορούν να συνάπτουν συµβάσεις µίσθωσης έργου
µε φυσικά πρόσωπα ή να προσλαµβάνουν προσωπικό µε συµβά-
σεις εργασίας ορισµένου χρόνου, εφαρµοζοµένων κατά περί-
πτωση των διατάξεων του άρθρου 21 του ν. 2190/1994 (Α’28),
της παρ. 8 του άρθρου 6 του  ν. 2527/1997 (Α’206) και της περί-
πτωσης κζ’ του άρθρου 4 της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου
33/2006 (A’ 280). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ

ΤΩΝ Ο.Τ.Α. ΚΑΙ ΤΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΑΥΤΩΝ

Άρθρο 80
Διορισµός καταταγέντων σε πίνακες διοριστέων
του Α.Σ.Ε.Π. σε περίπτωση κατάργησης ή λύσης 

των νοµικών προσώπων Ο.Τ.Α. 
στα οποία έχουν κατανεµηθεί

1. Οι καταταγέντες σε πίνακες διοριστέων του Α.Σ.Ε.Π. για
τους οποίους έχουν εκδοθεί αποφάσεις κατανοµής σε νοµικά
πρόσωπα των Ο.Τ.Α., τα οποία είτε έχουν καταργηθεί ή λυθεί είτε
καταργούνται ή λύονται, διορίζονται ή προσλαµβάνονται, κατά

παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, στον φορέα, στον
οποίο µεταφέρονται οι αρµοδιότητες του καταργηθέντος φορέα.
Ο διορισµός ή η πρόσληψη διενεργείται σε προσωποπαγή θέση
που συνιστάται µε την πράξη διορισµού ή πρόσληψης. Στην πε-
ρίπτωση διορισµού µονίµου προσωπικού, δεσµεύεται κενή θέση
της ίδιας κατηγορίας, για όσο χρόνο υφίσταται η προσωποπαγής
θέση.

2. Οµοίως, οι καταταγέντες σε πίνακες διοριστέων ΙΔΑΧ του
ΑΣΕΠ των εκπαιδευτικών βαθµίδων ΥΕ και ΔΕ προσλαµβάνονται
σε υπηρεσίες ανταποδοτικού χαρακτήρα, στον φορέα , ο οποίος
αναλαµβάνει τις αρµοδιότητες του καταργηθέντος ή λυθέντος
νοµικού προσώπου, µη απαιτουµένης της απόφασης κατανοµής,
σύµφωνα µε το άρθρο 7 του ν. 4368/2016 (Α’21).

3. Οι µόνιµοι υπάλληλοι που διορίζονται, σύµφωνα µε τις πα-
ραγράφους 1 και 2, σε συνιστώµενη µε την πράξη διορισµού
προσωποπαγή θέση, καταλαµβάνουν την πρώτη κενή οργανική
θέση αντιστοίχου κλάδου και κατηγορίας που θα συσταθεί ή κε-
νωθεί. 

Άρθρο 81
Διορισµοί βάσει πινάκων οριστικών

αποτελεσµάτων του Α.Σ.Ε.Π. που έχουν εκδοθεί 
από 1.1.2009 έως 31.12.2015

1. Η παρ. 14 του άρθρου 17 του ν. 2190/94 (Α’ 28), δεν εφαρ-
µόζεται εφεξής για την κάλυψη θέσεων στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού
και στα νοµικά πρόσωπα αυτών, στις περιπτώσεις επιτυχόντων,
οι οποίοι είτε περιλαµβάνονται σε οριστικούς πίνακες διοριστέων
που δηµοσιεύθηκαν σε Φ.Ε.Κ. από 1.1.2009 έως 31.12.2015, είτε
διατέθηκαν προς διορισµό µε απόφαση του Α.Σ.Ε.Π. σε αντικα-
τάσταση – αναπλήρωση των ως άνω διοριστέων υποψηφίων,
ακόµη και αν έχουν εκδοθεί οι σχετικές αποφάσεις κατανοµής
του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Η εξέταση αιτηµά-
των των ανωτέρω φορέων για αντικατάσταση – αναπλήρωση,
που έχουν υποβληθεί στο Α.Σ.Ε.Π. µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος, προς έκδοση σχετικής απόφασης, θα ολοκληρωθεί. 

2. Υπάλληλοι, οι οποίοι διορίστηκαν ή πρόκειται να διοριστούν
σε θέσεις Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και νοµικών προσώπων αυτών, βάσει
πινάκων διοριστέων που δηµοσιεύθηκαν σε Φ.Ε.Κ. από 1.1.2009
έως 31.12.2015 ή διατέθηκαν προς διορισµό µε απόφαση του
Α.Σ.Ε.Π. σε αντικατάσταση – αναπλήρωση των διορισθέντων
υποψηφίων που περιλαµβάνονταν στους ως άνω πίνακες, επιτρέ-
πεται να αποσπώνται ή να µετατάσσονται σε Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθ-
µού και νοµικά πρόσωπα αυτών και πριν από τη συµπλήρωση της
διετούς δοκιµαστικής υπηρεσίας, κατ’ εξαίρεση του άρθρου 45
του ν. 3584/2007 (Α’ 143) και του άρθρου 40 του ν. 3528/2007
(Α’26). Η διετής δοκιµαστική υπηρεσία ή τυχόν υπόλοιπο αυτής
διανύεται στην υπηρεσία υποδοχής.

Άρθρο 82
Κάλυψη οργανικών θέσεων σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού από προσω-
πικό που κατατάχθηκε σε προσωρινούς πίνακες διοριστέων
του Α.Σ.Ε.Π. και απασχολήθηκε, σύµφωνα µε τη διάταξη του

άρθρου 21 παρ. 4 του ν. 3584/2007

1. Οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών, µπορούν
να καλύπτουν οργανικές θέσεις κενές ή νέες που συνιστώνται
προς κάλυψη αντίστοιχων υπηρεσιακών αναγκών, κατά τις κεί-
µενες διατάξεις, κλάδων/ειδικοτήτων ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και ΥΕ κατηγο-
ρίας, από προσληφθέντες, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 4
του άρθρου 21 του ν. 3584/2007 (Α’143), από 1.1.2008 µέχρι
31.12.2010, οι οποίοι δεν περιλαµβάνονται στους πίνακες διορι-
στέων. Η κάλυψη των θέσεων αυτών γίνεται µε τη διαδικασία των
επόµενων παραγράφων.

2. Εντός µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος, οι Ο.Τ.Α.
α’ βαθµού αποστέλλουν στο Α.Σ.Ε.Π. πίνακες µε τα στοιχεία των
προσώπων που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής της παραγρά-
φου 1. Το Α.Σ.Ε.Π. κατατάσσει τα πρόσωπα αυτά σε πίνακα ανά
κατηγορία, κλάδο/ειδικότητα και περιφερειακή ενότητα, βάσει
της βαθµολογίας που έλαβαν στους οριστικούς πίνακες κατάτα-
ξης της οικείας προκήρυξης του Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. Αν προκύπτει
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ισοβαθµία, η κατάταξη γίνεται µε βάση το χρόνο απασχόλησης
στον ίδιο Ο.Τ.Α. ή νοµικό πρόσωπο αυτού και, αν προκύπτει εκ
νέου ισοβαθµία, η κατάταξη γίνεται µε βάση την παλαιότητα έκ-
δοσης του προσωρινού πίνακα διοριστέων στον οποίο είχε εν-
ταχθεί ο κάθε εργαζόµενος.

3. Όσοι µε απόφαση του Α.Σ.Ε.Π., ύστερα από εξέταση των
ενστάσεων και τον αυτεπάγγελτο έλεγχο, έχουν εγγραφεί σε πί-
νακα απορριπτέων, επειδή δεν αποδείκνυαν τα απαιτούµενα από
την οικεία προκήρυξη προσόντα, δεν µπορούν να συµµετάσχουν
στη διαδικασία του άρθρου αυτού.

4. Το Υπουργείο Εσωτερικών αποστέλλει στο Α.Σ.Ε.Π. αίτηµα
για την πλήρωση θέσεων ανά Ο.Τ.Α. και για συγκεκριµένους κλά-
δους /ειδικότητες. Το Α.Σ.Ε.Π. καλεί µε δηµόσια πρόσκληση τους
περιλαµβανόµενους στους πίνακες της παραγράφου 2, να υπο-
βάλουν υποψηφιότητα και να δηλώσουν µε γραπτή δήλωσή τους,
εντός προθεσµίας δέκα (10) ηµερών, τις προτιµήσεις τους. Η επι-
λογή των υποψηφίων στις νέες θέσεις γίνεται µε απόφαση του
Α.Σ.Ε.Π., µε βάση τους πίνακες κατάταξης των αντίστοιχων κλά-
δων/ειδικοτήτων και µε την σειρά, που έχουν οι υποψήφιοι σε αυ-
τούς.

Άρθρο 83
Κατάταξη προσωπικού σε συγχωνευθέντες ΦΟΔΣΑ

Το σύνολο του προσωπικού που υπηρετεί µε σχέσεις εργασίας
αορίστου χρόνου σε επιχειρήσεις της παρ. 1 του άρθρου 13 του
ν. 4071/2012 (Α’ 85) και δεν κατατάχθηκε σε θέσεις εργασίας αο-
ρίστου χρόνου, σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 17 του ν.
4071/2012, εφόσον κατά την ηµεροµηνία συγχώνευσης είχε
ενεργή σχέση στις συγχωνευθείσες επιχειρήσεις, κατατάσσεται
ύστερα από αίτηση του σε θέσεις εργασίας αορίστου χρόνου µε
απόφαση του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου του Περιφερει-
ακού Συνδέσµου ΦΟΔΣΑ. Η αίτησή του πρέπει να υποβληθεί εντός
δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, ενώ η πράξη
κατάταξης εκδίδεται εντός µηνός από τη λήξη του διµήνου αυτού.
Οι διατάξεις του άρθρου 64 του ν. 3801/2009 (Α’163) εφαρµόζον-
ται αναλόγως και στους εργαζοµένους αυτούς. 

Άρθρο 84
Αναπλήρωση Προϊσταµένων 
Γενικών Διευθύνσεων Ο.Τ.Α.

Η παρ. 1 του άρθρου 100 του ν. 3584/2007 (Α’143) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Τον προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύθυνσης που
απουσιάζει ή κωλύεται αναπληρώνει στα καθήκοντά του ο ανώ-
τερος κατά βαθµό προϊστάµενος των υποκείµενων οργανικών
µονάδων και επί οµοιοβάθµων ο προϊστάµενος που έχει ασκήσει
για περισσότερο χρόνο καθήκοντα προϊσταµένου. Σε περίπτωση
αδυναµίας αναπλήρωσης του προϊσταµένου της Γενικής Διεύ-
θυνσης ή της Διεύθυνσης, κατά το προηγούµενο εδάφιο, το αρ-
µόδιο για το διορισµό όργανο µπορεί να ορίσει ως αναπληρωτή
προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης ή Διεύθυνσης έναν από τους
προϊσταµένους των υποκείµενων οργανικών µονάδων.»

Άρθρο 85
Αποσπάσεις προσωπικού

Μέχρι την έναρξη εφαρµογής του Ενιαίου Συστήµατος Κινητι-
κότητας του ν. 4440/2016 (Α’224) υπάλληλοι δηµοσίων υπηρε-
σιών που είχαν αποσπαστεί σε Ο.Τ.Α., σύµφωνα µε την παρ. 2β
του άρθρου 19 του ν. 2344/1995 (Α’212) και το άρθρο 64 του ν.
1416/1984 (Α’18), µπορούν να ζητήσουν απόσπαση, σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 247 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), την παρ. 5
του άρθρου 73 του ν. 3584/2007 και την παρ. 3Α του άρθρου 184
του ν. 3584/2007 (Α’ 143), αντίστοιχα, χωρίς να απαιτείται πάρο-
δος τριετίας από τη λήξη της προηγούµενης απόσπασης. Απο-
σπάσεις που έχουν πραγµατοποιηθεί, πριν από τη θέση σε ισχύ
των διατάξεων του παρόντος άρθρου, θεωρούνται νόµιµες.

Άρθρο 86
Αντικατάσταση της παρ. 5 του άρθρου 163 

του ν. 3584/2007

Η παρ. 5 του άρθρου 163 του ν. 3584/2007 (Α’143) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«5. Η πλήρωση των θέσεων Ειδικών Συµβούλων, Ειδικών Συ-
νεργατών ή Επιστηµονικών Συνεργατών µπορεί να γίνει και µε
απόσπαση υπαλλήλων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθε-
τείται µε τις διατάξεις του ν. 1256/1982, συµπεριλαµβανοµένων
και των Ο.Τ.Α. α’ και β’ Βαθµού. Η διάρκεια της απόσπασης είναι
ίση µε τη διάρκεια της θητείας του Δηµάρχου ή του Προέδρου
του Συνδέσµου για την επικουρία του οποίου έχουν προσληφθεί.
Η απόσπαση διενεργείται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών και του αρµόδιου κατά περίπτωση Yπουργού και εκδίδε-
ται ύστερα από αίτηση του ενδιαφερόµενου υπαλλήλου και
γνώµη του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου του φορέα προ-
έλευσης, καθώς και γνώµη του αρµοδίου διοικητικού συµβουλίου
ή του αρµόδιου διοικητή, όπου αυτό υπάρχει. Η µισθοδοσία των
αποσπασµένων υπαλλήλων καταβάλλεται από την υπηρεσία υπο-
δοχής. Οι αποσπασµένοι κατά το χρόνο της απόσπασής τους
εξακολουθούν να υπάγονται στους φορείς της ασφάλισης στους
οποίους είναι ασφαλισµένοι. Οι διατάξεις της παρούσας παρα-
γράφου καταλαµβάνουν και το ήδη υπηρετούν µε απόσπαση
προσωπικό σε θέσεις Ειδικών Συµβούλων, Ειδικών Συνεργατών
ή Επιστηµονικών Συνεργατών των Ο.Τ.Α., καθώς και το προσω-
πικό που υπηρετούσε στις θέσεις αυτές κατά την 2α Δεκεµβρίου
2016.»

Άρθρο 87
Δυνατότητα επέκτασης ωραρίου προσωπικού Ο.Τ.Α. 

µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου

Η παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) αντικαθίσταται
ως εξής:

«1.α. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου και ορι-
σµένου χρόνου, µειωµένου ωραρίου, των εργαζοµένων σε Ο.Τ.Α.
α’ και β’ βαθµού και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου αυτών,
µπορούν να τροποποιούνται, µε αύξηση του ωραρίου εργασίας,
µέχρι και το ανώτατο όριο της πλήρους απασχόλησης της οι-
κείας εκπαιδευτικής βαθµίδας και ειδικότητας, µε αντίστοιχη αύ-
ξηση των πάσης φύσεως αποδοχών τους. Η τροποποίηση γίνεται
µε αιτιολογηµένη απόφαση του οικείου Δηµοτικού ή Περιφερει-
ακού Συµβουλίου ή του Διοικητικού Συµβουλίου του οικείου νο-
µικού προσώπου, κατόπιν αίτησης του ενδιαφερόµενου. Η
απόφαση περιγράφει την υπηρεσιακή ή λειτουργική ανάγκη, που
δικαιολογεί την αύξηση του ωραρίου και βεβαιώνει την ύπαρξη
των απαιτούµενων πιστώσεων στον οικείο προϋπολογισµό.

β. Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου υπάγεται σε υπο-
χρεωτικό έλεγχο νοµιµότητας από την αρµόδια για την εποπτεία
του οικείου Ο.Τ.Α. ή νοµικού προσώπου αρχή και περίληψή της
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

γ. Οι καθαριστές/καθαρίστριες σχολικών µονάδων, των οποίων
το ωράριο εργασίας µετατρέπεται, σύµφωνα µε την περίπτωση
α’, µπορούν, µε απόφαση του οικείου δηµοτικού συµβουλίου,
που εκδίδεται ύστερα από αίτησή τους και ανάλογα µε τις προ-
κύπτουσες υπηρεσιακές ανάγκες, να απασχολούνται και σε δια-
φορετικές σχολικές µονάδες από εκείνες της τοποθέτησής
τους.»

Άρθρο 88
Τροποποίηση της παρ. 8 του άρθρου 26 

του ν. 4325/2015

Στην παρ. 8 του άρθρου 26 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), η φράση
«µε πράξη του οικείου δηµάρχου» αντικαθίσταται από τη φράση
«µε πράξη του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου».
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Άρθρο 89
Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού για 
εκτέλεση έργων µε αυτεπιστασία

Η παρ. 6 του άρθρου 40 του ν. 4024/2011 (Α’ 226) καταργείται
και επαναφέρεται σε ισχύ το άρθρο 209 του      ν. 3584/2007 (Α’
43), όπως ίσχυε πριν την αντικατάστασή του.

Οι ρυθµίσεις του άρθρου 209 του ν. 3584/2007 ισχύουν εφεξής
κατ’ αναλογία και για τους Ο.Τ.Α. β’ βαθµού και τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου αυτών.

Άρθρο 90
Σύνθεση πειθαρχικών συµβουλίων προσωπικού Ο.Τ.Α. 

α’ βαθµού και των νοµικών προσώπων αυτών 

1. Στο β’ εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου πέµπτου του  ν.
4057/2012 (A’ 54) η φράση «της περίπτωσης β’» αντικαθίσταται
από τη φράση «της περίπτωσης γ’». 

2. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από την 14η Μαρτίου
2012.

Άρθρο 91
Ανάθεση καθηκόντων σε υπαλλήλους Περιφερειακών Ενοτή-

των νησιωτικών περιοχών

Σε νησιωτικές περιοχές επιτρέπεται, µε απόφαση του Περιφε-
ρειάρχη, η ανάθεση σε υπάλληλο καθηκόντων άλλης περιφερει-
ακής ενότητας από αυτήν που έχει τοποθετηθεί, εφόσον αυτά
εµπίπτουν στον κλάδο και την ειδικότητα του υπαλλήλου. Στην
περίπτωση αυτή ο χρόνος απασχόλησης δεν θα υπερβαίνει το
µέγιστο αριθµό των εκτός έδρας µετακινήσεων που δικαιούται ο
υπάλληλος ετησίως.

Άρθρο 92
Επιλογή προϊσταµένων στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Κατά την πρώτη εφαρµογή του ν. 4369/2016 στους Ο.Τ.Α. α’
βαθµού, κατά την οποία δεν ισχύουν οι χρονικοί περιορισµοί που
αφορούν στην έκδοση προκήρυξης θέσεων προϊσταµένων ορ-
γανικών µονάδων της περίπτωσης β’ της παραγράφου 3 και της
περίπτωσης β’ της παραγράφου 4 του άρθρου 89 του Κώδικα
Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, προκηρύσ-
σονται αρχικά οι θέσεις προϊσταµένων Γενικής Διεύθυνσης. Μετά
την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής και τοποθέτησης
προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων προκηρύσσονται οι θέσεις
προϊσταµένων Διεύθυνσης, οι οποίοι επιλέγονται από τα υπηρε-
σιακά συµβούλια της παρ. 3 του άρθρου 30 του ν.4369/2016. Η
διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης προϊσταµένων Διευθύν-
σεων ολοκληρώνεται εντός τεσσάρων (4) µηνών από το χρόνο
έναρξής της. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής και
τοποθέτησης προϊσταµένων Διευθύνσεων, συνεδριάζουν τα Υπη-
ρεσιακά Συµβούλια του άρθρου 5 του Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, προκειµένου να επιλέξουν
προϊσταµένους Τµηµάτων. Η διαδικασία επιλογής και τοποθέτη-
σης προϊσταµένων Τµηµάτων ολοκληρώνεται εντός τεσσάρων
(4) µηνών από την τοποθέτηση προϊσταµένων Διευθύνσεων.

Άρθρο 93
Τροποποίηση του άρθρου 28 του ν. 4369/2016

Στο άρθρο 28 του ν. 4369/2016 (Α’ 33) προστίθεται παράγρα-
φος 5 ως εξής:

«5. Κατά την πρώτη εφαρµογή του άρθρου 86 του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, όπως το άρθρο
αυτό αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 6 του άρθρου 25, η
ισχύς των πινάκων προακτέων αρχίζει την 1η Ιανουαρίου 2016
και σε αυτούς εγγράφονται όσοι υπάλληλοι συµπληρώνουν τον
απαιτούµενο για την προαγωγή χρόνο υπηρεσίας από 1η Ιανουα-
ρίου 2016 έως την 30ή Απριλίου του επόµενου έτους. Αν κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν ήδη καταρτιστεί οι πίνα-
κες προακτέων του άρθρου 86 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτι-

κών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, όπως το άρθρο αυτό αντικαθί-
σταται µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, καταρτίζονται πίνα-
κες προακτέων, στους οποίους εγγράφονται οι υπάλληλοι που
συµπληρώνουν τον απαιτούµενο για προαγωγή χρόνο από
1.1.2016 έως 30.4.2016, µε έναρξη ισχύος των πινάκων αυτών
την 1η.1.2016, ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία οριστικοποίησής
τους, σύµφωνα µε το άρθρο 92 του ανωτέρω Κώδικα.»

Άρθρο 94
Πρόσληψη υδρονοµέων στις Δ.Ε.Υ.Α. και αναπλήρωση µονα-

δικού στον κλάδο του υπαλλήλου

1. Η πρόσληψη των υδρονοµέων άρδευσης από τις Δ.Ε.Υ.Α.
πραγµατοποιείται, σύµφωνα µε το το β.δ. 28.3/15.4.1957 (Α’ 60),
χωρίς να απαιτείται έγκριση της Επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006
(Α’280) ή άλλου οργάνου και κατά παρέκκλιση των οριζοµένων
στο ν. 2190/1994 (Α’28). 

Προσλήψεις υδρονοµέων άρδευσης που πραγµατοποιήθηκαν
από τη Δ.Ε.Υ.Α. για την αρδευτική περίοδο τρέχοντος έτους µε
τη διαδικασία του 28.3/15.4.1957 θεωρούνται νόµιµες.

2. Η πρόσληψη προσωπικού, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 206 του ν. 3584/2007 δεν υπάγεται στην έγκριση της επι-
τροπής της ΠΥΣ 33/2006 και στα κριτήρια και τη διαδικασία του
ν. 2190/1994. 

Άρθρο 95
Γονεϊκές άδειες 

Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 8 του άρθρου 60 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων,
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για τους υπαλλήλους που είναι τρίτεκνοι ή πολύτεκνοι, η ανω-
τέρω άδεια ανέρχεται σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες για κάθε
ηµερολογιακό έτος.» 

Άρθρο 96
Έλεγχος των κατ’ οίκον ασθενούντων 

υπαλλήλων Ο.Τ.Α.

Ο έλεγχος των κατ’ οίκον ασθενούντων υπαλλήλων των Ο.Τ.Α.
α’ και β’ βαθµού ανατίθεται σε ιατρούς των οικείων Ο.Τ.Α. που
υπηρετούν µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας, ειδικότητας Παθο-
λογίας ή Γενικής Ιατρικής ή Δηµόσιας Υγείας Ε.Σ.Υ., και ασκείται
µετά από εντολή του αρµόδιου προϊστάµενου της Διεύθυνσης
Διοικητικού.

Αν δεν υπηρετεί στον οικείο Ο.Τ.Α. ιατρός µε τις ανωτέρω ει-
δικότητες, καθήκοντα ελεγκτή ιατρού µπορούν να ανατεθούν σε
ιατρό ειδικότητας Παθολογίας ή Γενικής Ιατρικής µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή σύµβαση µίσθω-
σης έργου.

Άρθρο 97
Μέσα Ατοµικής Προστασίας και µέτρα για την υγεία και την

ασφάλεια των εργαζοµένων στους Ο.Τ.Α.

1. Τα Μέσα Ατοµικής Προστασίας (Μ.Α.Π.) και το γάλα των
ετών 2012, 2013, 2014, 2015 και 2016, που προβλέπονται στην
53361/11.10.2006 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, Απασχόλησης και Κοινωνικής Προστασίας (Β’1503) και
δεν έχουν χορηγηθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, αποτιµώνται σε χρήµα, σύµφωνα µε την τιµή διαγωνισµού
που προκηρύχθηκε ή άλλου διαγωνισµού προγενέστερων ετών
που είχε λάβει χώρα για την προµήθεια των ίδιων ειδών και απο-
δίδονται µε τις εξής προϋποθέσεις:

α. να αναγνωρίζεται η οφειλή προς τον εργαζόµενο από τον
οικείο Ο.Τ.Α,

β. να υπάρχουν οι αντίστοιχοι κωδικοί και πιστώσεις στους
προϋπολογισµούς των Ο.Τ.Α. των ετών καταβολής,

γ. να µπορεί να πραγµατοποιηθεί η καταβολή τους, σε έως και
τριάντα έξι (36) µηνιαίες δόσεις. 
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Οι δικαιούχοι, οι οφειλές, ο αριθµός των δόσεων, καθώς και
οποιαδήποτε άλλη σχετική λεπτοµέρεια καθορίζονται µε απόφαση
του οικείου Δηµοτικού ή Διοικητικού Συµβουλίου κάθε Ο.Τ.Α., η
οποία λαµβάνεται εντός τεσσάρων (4) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου. 

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, δεν επιτρέπεται η απο-
τίµηση σε χρήµα των Μέσων Ατοµικής Προστασίας (Μ.Α.Π.) και
του γάλακτος που προβλέπονται στην κοινή υπουργική απόφαση
της παραγράφου 1. 

3. Οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου,
καθώς και οι συµβασιούχοι µίσθωσης έργου των Ο.Τ.Α. α’ και β’
βαθµού και των νοµικών προσώπων αυτών που απασχολούνται
στις εργασίες που αναφέρονται στην µε αριθµό 53361/11.10.2006
κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης
και Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οικονοµικών και Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας (Β’ 1503), όπως ισχύει, δικαιούνται των
αντίστοιχων Μ.Α.Π., µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που ανα-
φέρονται στην εν λόγω κοινή υπουργική απόφαση. 

4. Η παράγραφος 8 του άρθρου 71 του Κώδικα Νόµων για την
Υγιεινή και Ασφάλεια των Εργαζοµένων, όπως κυρώθηκε µε το
άρθρο πρώτο του ν. 3850/2010 (Α’ 84) αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Οι Διοικητικές κυρώσεις και η βεβαίωση και είσπραξη προ-
στίµων δεν εφαρµόζονται για το Δηµόσιο και τα Ν.Π.Δ.Δ.. Αντί επι-
βολής προστίµου, ο επιθεωρητής εργασίας συντάσσει
αιτιολογηµένη έκθεση, την οποία υποβάλλει στους Υπουργούς
Εσωτερικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και στον οικείο Υπουργό
και ανακοινώνει στον Προϊστάµενο της Υπηρεσίας την οποία
αφορά.

Σε περιπτώσεις διαπίστωσης παραβάσεων των διατάξεων της
νοµοθεσίας για την υγεία και την ασφάλεια στην εργασία σε Ο.Τ.Α.
και στα νοµικά πρόσωπα αυτών, ο επιθεωρητής εργασίας συντάσ-
σει αιτιολογηµένη έκθεση µε εισήγηση επιβολής του προβλεπό-
µενου προστίµου, την οποία υποβάλλει στους Υπουργούς
Εσωτερικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και κοινοποιεί στον οικείο Ο.Τ.Α. ή στο οικείο νοµικό
πρόσωπο Ο.Τ.Α.. Σε περίπτωση που, εντός έξι (6) µηνών από την
κοινοποίηση της έκθεσης του προηγούµενου εδαφίου σε αυτόν,
δεν έχει επέλθει συµµόρφωση του οικείου Ο.Τ.Α. ή νοµικού προ-
σώπου Ο.Τ.Α., η οποία να προκύπτει από έκθεση του αρµόδιου
επιθεωρητή εργασίας, κοινοποιούµενη στον Υπουργό Εσωτερι-
κών, το ποσό του προστίµου παρακρατείται, µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους
του επόµενου οικονοµικού έτους που αναλογούν στον οικείο
Ο.Τ.Α.. Σε περίπτωση που η συµµόρφωση του οικείου Ο.Τ.Α. ή νο-
µικού προσώπου Ο.Τ.Α. επέλθει µετά την παρέλευση του διαστή-
µατος των έξι (6) µηνών, το παρακρατηθέν ποσό αποδίδεται
µειωµένο κατά το ήµισυ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσω-
τερικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης και Οικονοµικών, καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής.»

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµι-
κών, συγκροτείται Επιτροπή µε αντικείµενο την αξιολόγηση του
ισχύοντος νοµοθετικού πλαισίου για την παροχή Μέσων Ατοµικής
Προστασίας και τη λήψη µέτρων προστασίας της υγείας και της
ασφάλειας των εργαζοµένων στους Ο.Τ.Α. και την υποβολή πρό-
τασης για την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό του. Η Επιτροπή
αποτελείται από τρεις (3) εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, τρεις (3) εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, έναν (1) εκπρό-
σωπο του Υπουργείου Οικονοµικών, τρεις (3) εµπειρογνώµονες
εγνωσµένου επιστηµονικού κύρους ή επαγγελµατικής εµπειρίας,
σε θέµατα πρόληψης επαγγελµατικών κινδύνων και ασθενειών ή
ιατρικής της εργασίας, έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένω-
σης Δήµων Ελλάδας (ΚΕΔΕ), έναν (1) εκπρόσωπο της Ένωσης
Περιφερειών Ελλάδας (ΕΝΠΕ) και δύο (2) εκπροσώπους φορέων
συνδικαλιστικής εκπροσώπησης των εργαζοµένων στους Ο.Τ.Α.
πανελλαδικής εµβέλειας. Με την απόφαση του πρώτου εδαφίου,
καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια, σχετικά µε τον τρόπο λει-
τουργίας και το χρονοδιάγραµµα εργασιών της Επιτροπής.

Άρθρο 98
Επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας

1. Στους δικαιούχους του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιει-
νής εργασίας, όπως αυτό είχε προβλεφθεί στο άρθρο 15 παρ. 1
του ν. 4024/2011 (Α’ 226), εξακολούθησε να καταβάλλεται, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 18 του   ν. 4354/2015 (Α’ 176), όπως αντικατα-
στάθηκε από το άρθρο 54 του ν. 4384/2016 (Α’ 78) και
εξειδικεύθηκε, κατά ποσό, ανά κατηγορία δικαιούχων και ως προς
τους όρους και τις προϋποθέσεις καταβολής, µε τις, κατ’ εξουσιο-
δότηση των διατάξεων αυτών, εκδοθείσες και ισχύουσες αποφά-
σεις, προστίθενται οι µόνιµοι και δόκιµοι υπάλληλοι και οι
υπάλληλοι µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου, αορίστου και ορι-
σµένου χρόνου, των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και των νοµικών προ-
σώπων αυτών, που υπάγονται στις ειδικότητες ή παρέχουν τις
εργασίες που περιλαµβάνονται στις κατηγορίες της παραγράφου
2.

2. Στην κατηγορία Α’ συµπεριλαµβάνεται το προσωπικό που
απασχολείται σε συνεργεία απολύµανσης, οι απολυµαντές, οι ερ-
γάτες και τεχνίτες βιολογικού καθαρισµού, οι υδραυλικοί, τεχνίτες
και εργάτες που απασχολούνται στην κατασκευή και συντήρηση
δικτύων ύδρευσης, αποχέτευσης και τηλεθέρµανσης, στα αντλιο-
στάσια αποχέτευσης, το προσωπικό που απασχολείται στην επο-
πτεία καθαριότητας, το προσωπικό καθαριότητας εσωτερικών
χώρων, το νοσηλευτικό προσωπικό, οι οδηγοί, χειριστές και εργά-
τες αποφρακτικών µηχανηµάτων, οι εργάτες και τεχνίτες ψεκα-
σµού, οι εργάτες κοπής ψηλών δένδρων, οι σιδεράδες -
αλουµινάδες, καθώς και οι εργάτες καθαριότητας των δηµοτικών
νεκροταφείων.

Στην κατηγορία Β’ συµπεριλαµβάνονται οι µηχανοτεχνίτες, οι
ηλεκτροτεχνίτες, οι βαφείς και οι φανοποιοί.

Στην κατηγορία Γ’ συµπεριλαµβάνεται το εποπτικό προσωπικό
(µηχανικοί Π.Ε. και Τ.Ε.) που απασχολείται στις εγκαταστάσεις
επεξεργασίας λυµάτων.

3. Το ποσό του επιδόµατος για τους ανωτέρω υπαλλήλους ορί-
ζεται, ανά κατηγορία, ως εξής:

α) Για την κατηγορία Α’, σε εκατόν πενήντα (150) ευρώ µηνι-
αίως.

β) Για την κατηγορία Β’, σε εβδοµήντα (70) ευρώ µηνιαίως.
γ) Για την κατηγορία Γ’, σε τριάντα πέντε (35) ευρώ µηνιαίως.
4. Το ανωτέρω επίδοµα καταβάλλεται µε την απαραίτητη προ-

ϋπόθεση ότι οι δικαιούχοι αυτού προσφέρουν υπηρεσία µε πλήρη
και αποκλειστική απασχόληση στους χώρους και στις ειδικότητες
που δικαιολογούν την καταβολή του. Επίσης καταβάλλεται, για
όσο διάστηµα οι δικαιούχοι υπάλληλοι τελούν σε θεσµοθετηµένες
άδειες (κανονικές, συνδικαλιστικές, εκτός από τις περιπτώσεις
πλήρους απαλλαγής από τα καθήκοντα ή την εργασία τους για
συνδικαλιστικούς λόγους, ειδικές, εκπαιδευτικές µικρής διάρκειας
έως δύο (2) µηνών, διευκόλυνσης υπαλλήλων µε οικογενειακές
υποχρεώσεις, µητρότητας και ανατροφής παιδιού), σε βραχυχρό-
νια αναρρωτική άδεια έως έξι (6) ηµέρες κατ’ έτος, καθώς και
αναρρωτική άδεια που χορηγείται από δηµόσια νοσοκοµεία, κέν-
τρα υγείας του Δηµοσίου, πανεπιστηµιακές κλινικές, νοσηλευτι-
κούς σχηµατισµούς φορέων κοινωνικής ασφάλισης και ιδιωτικές
κλινικές, εφόσον έχει προηγηθεί νοσηλεία σε αυτές, η οποία απο-
δεικνύεται µε σχετικά παραστατικά (εισαγωγή, εξιτήριο, σχετικές
γνωµατεύσεις). Για τη συνδροµή όλων των ανωτέρω προϋποθέ-
σεων εκδίδεται κάθε µήνα βεβαίωση του οικείου προϊσταµένου, η
οποία συνοδεύει τη µισθοδοτική κατάσταση. Σε περίπτωση απο-
µάκρυνσης των υπαλλήλων για οποιονδήποτε λόγο από τα καθή-
κοντα, τις θέσεις, τις συνθήκες εργασίας οι οποίες δικαιολογούν
τη χορήγηση του επιδόµατος, διακόπτεται ισοχρόνως η καταβολή
του µε ευθύνη του οικείου προϊσταµένου.

5. Δαπάνες για την καταβολή του επιδόµατος επικίνδυνης και
ανθυγιεινής εργασίας, σε όσους καθίστανται δικαιούχοι αυτού,
σύµφωνα µε την παράγραφο 1, θεωρούνται νόµιµες, εφόσον
έχουν πληρωθεί οι προϋποθέσεις της παραγράφου 4.

6. Οι δικαιούχοι του επιδόµατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής ερ-
γασίας, σύµφωνα µε διατάξεις νόµων και υπουργικών αποφάσεων
που βρίσκονται σε ισχύ, δεν θίγονται. 
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Άρθρο 99
Θέµατα Δηµοτικών Αστυνοµικών – Άρση δυσµενών 

συνεπειών από τη διαθεσιµότητα 
και την υποχρεωτική κινητικότητα

1. Οι αποδοχές των πρώην δηµοτικών αστυνοµικών που επα-
νήλθαν στις υπηρεσίες τους ή µετατάχθηκαν σε άλλες θέσεις του
οικείου δήµου ή σε άλλους φορείς, δυνάµει των διατάξεων των
άρθρων 14 και 19 του                 ν. 4325/2015 (Α’ 47), καταβάλλονται
από 11.5.2015.

2. Εξαιρείται από την περικοπή η υπερβάλλουσα µείωση (προ-
σωπική διαφορά) του άρθρου 29 του ν. 4024/2011 των υπαλλήλων
που µετατάσσονται ή µεταφέρονται στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού,
τις Αποκεντρωµένες Διοικήσεις και τις υπηρεσίες του πρώην
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, των
υπαλλήλων που έχουν µεταταγεί, στο πλαίσιο της ενδοαυτοδιοι-
κητικής κινητικότητας του άρθρου 30 του  ν. 4223/2013 (Α’287),
όπως ισχύει, σε Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, των δηµοτικών αστυνοµι-
κών, των σχολικών φυλάκων, καθώς και όσων µετατάχθηκαν σε
άλλες υπηρεσίες µετά τη θέση τους σε καθεστώς διαθεσιµότητας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των νόµων 4093/2012 (Α’ 222),
4172/2013  (Α’ 167), 4199/2013 (Α’216), 4316/2014 (Α’ 270) και
4257/2014 (Α’ 93), των σχολικών φυλάκων που µετατάχθηκαν υπο-
χρεωτικά σε νοσοκοµεία, των πρώην δηµοτικών αστυνοµικών που
παρέµειναν στις υπηρεσίες των σωφρονιστικών καταστηµάτων ή
όσων επανήλθαν στις υπηρεσίες τους, σύµφωνα µε τα άρθρα 14,
17 και 21 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), συµπεριλαµβανοµένων των
απασχολούµενων σε προσωποπαγείς θέσεις κλάδου ΥΕ καθαρι-
στριών, που συστήθηκαν κατ’ εφαρµογή των διατάξεων αυτών. Το
προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται και σε µετατάξεις ή µεταφορές
υπαλλήλων που διενεργήθηκαν σε Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 74, 78, 181 και 182 του  ν. 3584/2007 (Α’ 143)
και 246 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), εκτός αυτών περί ενδοαυτοδιοι-
κητικής κινητικότητας. Η εξαίρεση από την περικοπή της υπερ-
βάλλουσας µείωσης, σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια, ισχύει
αναδροµικά από την έναρξη ισχύος των διατάξεων, σύµφωνα µε
τις οποίες επήλθε, ανά περίπτωση, η περικοπή.

3. Η περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 19 του  ν. 4325/2015
αντικαθίσταται ως εξής:

«3. β) Με απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου µπορεί να απο-
φασιστεί η µη επανασύσταση Υπηρεσίας Δηµοτικής Αστυνοµίας.
Στην περίπτωση αυτή οι θέσεις δηµοτικών αστυνοµικών που είχαν
επανασυσταθεί καταργούνται και όσοι τις κατείχαν κατατάσσονται
σε άλλες υπηρεσίες των οικείων δήµων, σε κλάδους της ίδιας ή
ανώτερης κατηγορίας, µε βάση τα τυπικά προσόντα που κατέχουν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης. Εφόσον έχουν τοποθετηθεί, σύµφωνα µε άλλες
ρυθµίσεις σε θέση άλλου κλάδου, µπορούν είτε να παραµείνουν
στις θέσεις αυτές, εφόσον το επιθυµούν είτε, κατόπιν αίτησης που
κατατίθεται µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη δηµοσίευση της
απόφασης του Δηµοτικού Συµβούλιου, να καταλάβουν θέσεις από
τις προβλεπόµενες των περιπτώσεων β’, γ’ και δ’ της παραγράφου
2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών κατατάσσονται µε
βάση τα τυπικά προσόντα που κατέχουν κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης και οι πρώην δη-
µοτικοί αστυνοµικοί που τοποθετήθηκαν σε Υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών.»

4. Υπάλληλοι, πρώην δηµοτικοί αστυνοµικοί, οι οποίοι, σύµφωνα
µε τους οριστικούς πίνακες διάθεσης της Ανακοίνωσης 5/2013 του
Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, υπηρετούν σε Αποκεντρωµένες Διοικήσεις της χώρας,
αλλά σε διαφορετική περιφερειακή ενότητα από αυτήν στην οποία
υπηρετούσαν πριν τεθούν σε διαθεσιµότητα, µπορούν να µετατα-
γούν, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, σε συνιστώµενες
προσωποπαγείς θέσεις, σε υπηρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοι-
κήσεων στον ίδιο δήµο ή περιφερειακή ενότητα όπου υπηρετού-
σαν πριν τεθούν σε διαθεσιµότητα, εφόσον καταθέσουν σχετική
δήλωση, εντός αποκλειστικής προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών
από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, στη Διεύθυνση Προσωπικού/
Διοικητικού της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

5. Υπάλληλοι, πρώην δηµοτικοί αστυνοµικοί, οι οποίοι, σύµφωνα

µε τους οριστικούς πίνακες διάθεσης της Ανακοίνωσης 5/2013
Ανακοίνωσης του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης υπηρετούν σε υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, αλλά σε διαφορετική περιφερειακή ενότητα
από αυτήν στην οποία υπηρετούσαν πριν τεθούν σε διαθεσιµό-
τητα, δύνανται να µεταταγούν, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διά-
ταξης, σε συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις σε υπηρεσίες του
Υπουργείου Οικονοµικών στον ίδιο δήµο ή περιφερειακή ενότητα
όπου υπηρετούσαν πριν τεθούν σε διαθεσιµότητα, εφόσον κατα-
θέσουν σχετική δήλωση, εντός αποκλειστικής προθεσµίας δεκα-
πέντε (15) ηµερών από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, στη
Διεύθυνση Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού του Υπουργείου
Οικονοµικών. 

6. Προϊστάµενοι στις οργανικές µονάδες υπηρεσιών Δηµοτικής
Αστυνοµίας τοποθετούνται υπάλληλοι ΠΕ και ΤΕ του κλάδου Δη-
µοτικών Αστυνοµικών. Σε περίπτωση µη ύπαρξης υπαλλήλων των
ανωτέρω ειδικοτήτων, ως προϊστάµενοι δύνανται να τοποθετούν-
ται υπάλληλοι και άλλων κλάδων των κατηγοριών αυτών.

Άρθρο 100
Παύση πειθαρχικών και ποινικών διώξεων δηµοτικών υπαλλή-

λων και αρµοδίων προς διορισµό οργάνων 
των Ο.Τ.Α. για µη χορήγηση στοιχείων εργαζοµένων

1. Παύουν οριστικά οι πειθαρχικές διώξεις που ασκήθηκαν
βάσει της παραγράφου 5 της υποπαραγράφου Ζ.4 του άρθρου
Πρώτου ν. 4093/2012 (Α’ 222) κατά δηµοτικών υπαλλήλων και αρ-
µοδίων προς διορισµό οργάνων των Ο.Τ.Α., οι οποίοι δεν παρέδω-
σαν στοιχεία για τους εργαζόµενους των Ο.Τ.Α. στο πρώην
Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης. Ασκηθείσες πειθαρχικές διαδικασίες για την αιτία αυτή,
θεωρούνται ως µη γενόµενες και τυχόν επιβληθείσες πειθαρχικές
ποινές προστίµου διαγράφονται.

2. Παύουν οριστικά οι ποινικές διώξεις που ασκήθηκαν για την
αιτία της παραγράφου 1 και τυχόν εκκρεµείς υποθέσεις τίθενται
στο αρχείο. 

3. Οι παράγραφοι 4 και 5 της υποπαραγράφου Ζ.4 του άρθρου
πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222) καταργούνται από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

Άρθρο 101
Καταβολή µισθοδοσίας προσωπικού της Δράσης 

«Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής»

1. Οι Ο.Τ.Α. και τα νοµικά τους πρόσωπα, εφόσον η χρηµατο-
δότηση της Δράσης «Εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµα-
τικής ζωής» δεν επαρκεί για την κάλυψη των δαπανών
µισθοδοσίας και ασφαλιστικών εισφορών του προσωπικού τους,
που απασχολείται σε αυτή µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου, για τον ετήσιο κύκλο 2016-2017, καλύ-
πτουν τις δαπάνες αυτές από κάθε είδους τακτικά ή έκτακτα
ανειδίκευτα έσοδά τους.

2. Αν η αναφερόµενη στην παράγραφο 1 αδυναµία των Ο.Τ.Α.
και των νοµικών τους προσώπων, οφείλεται στη µη οµαλή ροή
χρηµατοδότησης της Δράσης, οι δαπάνες µισθοδοσίας και
ασφαλιστικών εισφορών µπορούν να αντιµετωπίζονται επίσης
από κάθε είδους τακτικά ή έκτακτα ανειδίκευτα έσοδά τους, τα
οποία αναπληρώνονται κατά το µέρος της διενεργηθείσας δα-
πάνης, όταν περιέλθει η σχετική χρηµατοδότηση, τηρουµένων
των κείµενων περί αναµορφώσεων του προϋπολογισµού τους
διατάξεων.

Άρθρο 102
Νοµική στήριξη υπαλλήλων Ο.Τ.Α.

H περίπτωση στ’ της παρ. 5 του άρθρου 244 του ν. 3852/2010
αντικαθίσταται ως εξής:

«στ. Οι Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών
υποχρεούνται να παρέχουν νοµική υποστήριξη στους υπαλλή-
λους που υπηρετούν σε αυτούς, ενώπιον των Δικαστηρίων ή των
Δικαστικών Αρχών, σε περίπτωση διενέργειας προκαταρκτικής
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εξέτασης ή άσκησης ποινικής δίωξης αυτών για αδικήµατα που
τους αποδίδεται ότι διέπραξαν κατά την ενάσκηση των καθηκόν-
των τους. Η ανωτέρω νοµική υποστήριξη δεν παρέχεται σε περί-
πτωση ποινικής δίωξης αυτών ύστερα από καταγγελία εκ µέρους
της Υπηρεσίας. Η νοµική εκπροσώπησή τους συντελείται από δι-
κηγόρο του δήµου ή της περιφέρειας, ύστερα από αίτηση του
υπαλλήλου προς τον οικείο δήµαρχο ή περιφερειάρχη, θετική ει-
σήγηση της Υπηρεσίας και απόφαση της οικονοµικής επιτροπής.
Αν δεν υπηρετεί δικηγόρος µε πάγια έµµισθη εντολή, η εκπρο-
σώπηση γίνεται από πληρεξούσιο δικηγόρο, σύµφωνα και µε τις
διατάξεις των άρθρων 72 και 176 αντιστοίχως. Οι ανωτέρω δια-
τάξεις εφαρµόζονται και για τους αιρετούς των δήµων και των
περιφερειών.»

Άρθρο 103
Ρύθµιση θεµάτων µουσικών Ο.Τ.Α.

1. Οι µουσικοί µέλη των συµφωνικών ορχηστρικών συνόλων
των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και των νοµικών προσώπων αυτών, κατα-
τάσσονται, µε πράξη του αρµόδιου προς διορισµό οργάνου, στις
ειδικές κατηγορίες Αρχιµουσικός, Εξάρχων, Κορυφαίος Α’, Κο-
ρυφαίος Β’ Μουσικός, βάσει του Οργανισµού Εσωτερικής Υπη-
ρεσίας (Ο.Ε.Υ.), ο οποίος καταρτίζεται, εντός προθεσµίας ενός
(1) έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος, σύµφωνα µε το π.δ.
315/1992 (Α’ 160), όπως αυτό ισχύει για τις κρατικές συµφωνικές
ορχήστρες. 

2. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, καθο-
ρίζονται η προθεσµία κατάρτισης και το αναγκαίο περιεχόµενο
των Οργανισµών Εσωτερικής Υπηρεσίας των λοιπών, πλην των
συµφωνικών, µουσικών συνόλων (όπως Φιλαρµονικές, Χορωδίες,
Big Band, Εργαστήρια Ελληνικής Μουσικής) των Ο.Τ.Α. α’ βαθ-
µού και νοµικών προσώπων αυτών και ιδίως οι οργανικές θέσεις
και οι υπηρεσιακές υποχρεώσεις βάσει των οποίων καθορίζεται
το ωράριο των υπαγοµένων στους Οργανισµούς αυτούς υπαλ-
λήλων. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος του προ-
ηγούµενου εδαφίου, οι µουσικοί των λοιπών, πλην των
συµφωνικών, µουσικών συνόλων κατατάσσονται, µε πράξη του
αρµόδιου προς διορισµό οργάνου, στις ειδικές κατηγορίες του
Αρχιµουσικού ή Διευθυντή Χορωδίας (µέχρι δύο, ανά µουσικό
σύνολο), του Κορυφαίου και του Μουσικού. 

3. Για την κατάταξη στις ειδικές κατηγορίες των προηγούµε-
νων παραγράφων, λαµβάνονται υπόψη κατά σειρά: Τα τυπικά
προσόντα διορισµού τους, σύµφωνα µε το π.δ. 476/1981 (Α’ 132)
σε συνδυασµό µε την παρ. 8 του άρθρου 26 του ν. 4325/2015 (Α’
47), τα καθήκοντά τους όπως αυτά ορίζονται στην πρόσληψή
τους ή προκύπτουν από ισχύουσα, κατά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, πράξη ανάθεσης ή διαπιστώνεται ότι ασκούνται εν τοις
πράγµασι µε πράξη του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου. 

4. Ο µηνιαίας βασικός µισθός των ειδικών κατηγοριών Αρχι-
µουσικός ή Διευθυντής Χορωδίας, Εξάρχων, Κορυφαίος Α’, Κο-
ρυφαίος Β’, Κορυφαίος και Μουσικός, καθορίζεται, σύµφωνα µε
το βασικό µισθό του ενιαίου µισθολογίου, κατά τα προβλεπόµενα
στο Κεφάλαιο Β’ του ν. 4354/2015 (Α’ 176) όπως ισχύει, πολλα-
πλασιαζόµενο επί των κατωτέρω συντελεστών, ανά κατηγορία
και στρογγυλοποιούµενο στην πλησιέστερη µονάδα του ευρώ:

Αρχιµουσικός: 1,45
Εξάρχων: 1,40
Κορυφαίος Α’: 1,30
Κορυφαίος Β’: 1,25
Κορυφαίος: 1,25
Μουσικός: 1,00.
5. Στους µουσικούς των ανωτέρω κατηγοριών χορηγείται ει-

δικό µουσικό επίδοµα ποσού πενήντα (50) ευρώ µηνιαίως. 
6. Ως προς τα µισθολογικά θέµατα των µουσικών των Ο.Τ.Α.,

που δεν ρυθµίζονται διαφορετικά µε το παρόν, εφαρµόζονται οι
διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του ν. 4354/ 2015.

7. Ειδικά για τον καθορισµό του ωραρίου εργασίας των µου-
σικών των συµφωνικών ορχηστρικών συνόλων των Ο.Τ.Α. και των
νοµικών προσώπων αυτών, εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 3
του π.δ. 462/1993 (Α’ 199). 

8. Οι µουσικοί µέλη των ορχηστρικών και λοιπών µουσικών συ-
νόλων των Ο.Τ.Α. και των νοµικών προσώπων αυτών δικαιούνται,
πλέον των λοιπών νοµίµων αδειών, εκπαιδευτικής άδειας για το
εξωτερικό, εφαρµοζοµένων αναλόγως των παραγράφων 1 έως
6 του άρθρου 4 του π.δ. 462/1993.

Άρθρο 104
Παράταση των υπηρεσιών των Κέντρων Ηµερήσιας 

Φροντίδας Ηλικιωµένων (ΚΗΦΗ), των Κέντρων 
Διηµέρευσης – Ηµερήσιας Φροντίδας Ηλικιωµένων (ΚΕΔΗΦ)

και Κέντρων Στήριξης Ροµά και Ευπαθών 
Οµάδων και των αντίστοιχων συµβάσεων 

του προσωπικού των προγραµµάτων αυτών

1. Η διάρκεια παροχής των υπηρεσιών των «Κέντρων Ηµερή-
σιας Φροντίδας Ηλικιωµένων» (ΚΗΦΗ), των «Κέντρων Διηµέρευ-
σης-Ηµερήσιας Φροντίδας» (ΚΕΔΗΦ) και των «Κέντρων Στήριξης
Ροµά και Ευπαθών Οµάδων» των φορέων των Ο.Τ.Α., καθώς και
των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου του απασχολούµε-
νου προσωπικού, παρατείνονται πέραν της 31ης Μαρτίου 2017
και έως την ένταξη των σχετικών Πράξεων ή την υπογραφή των
Συµβάσεων για τις Πράξεις αυτές ή τη µετεξέλιξη αυτών στο
πλαίσιο των Περιφερειακών Επιχειρησιακών Προγραµµάτων της
Προγραµµατικής Περιόδου 2014-2020 του ΕΣΠΑ, κατά τα οριζό-
µενα στο άρθρο 51 παρ. 4 περίπτωση α’ του ν. 4707/2016 (Α’ 134)
και, σε κάθε περίπτωση, όχι πέραν της 31ης.7.2017. Η παράταση
των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου του προηγούµενου
εδαφίου, δεν µεταβάλλει τη νοµική φύση ή το χαρακτήρα αυτών,
ανεξαρτήτως του χρόνου της συνολικής τους διάρκειας και κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετη γενικής και ειδικής διάταξης.

2. Οι δαπάνες για την καταβολή της µισθοδοσίας του απασχο-
λούµενου προσωπικού της ανωτέρω παραγράφου καλύπτονται
από πόρους του ΕΣΠΑ 2014-2020. Σε περιπτώσεις όπου δεν
υπάρχει δυνατότητα αναδροµικής ισχύος στις αποφάσεις έντα-
ξης των σχετικών Πράξεων, οι εν λόγω δαπάνες καλύπτονται από
πόρους του άρθρου 259 του ν. 3852/2010 (Α’ 87).

Άρθρο 105
Μετατάξεις προσωπικού στο Δηµόσιο και τους Ο.Τ.Α.

1. Στο άρθρο 33 του ν. 4305/2014 (Α’237) προστίθεται παρά-
γραφος 5 ως εξής:

«5. Οι διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4024/ 2011
(Α’226) εξακολουθούν να ισχύουν και µετά την έναρξη ισχύος
του παρόντος» µε την επιφύλαξη του άρθρου 18 του ν.
4440/2016, όπως ισχύει. Η ισχύς της παρούσας παραγράφου
ανατρέχει στο χρόνο έναρξης της ισχύος του ν. 4305/2014.»

2. Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 183 του ν. 3584/ 2007 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Αν δεν υπάρχει κενή θέση, η µετάταξη γίνεται µε µεταφορά
θέσης σε ειδικότητα αντίστοιχη του τίτλου σπουδών που κατέχει
ο µετατασσόµενος ή παρεµφερούς µε τις υπάρχουσες του κλά-
δου µόνιµου προσωπικού, ύστερα από γνώµη του υπηρεσιακού
συµβουλίου. Αποφάσεις που έχουν ληφθεί, κατ’ εφαρµογή των
διατάξεων της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν. 4024/2011 ή των δια-
τάξεων του άρθρου 183 του ν. 3584/2007 µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος θεωρούνται νόµιµες.» 

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 45 του    ν.
3979/2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Αν δεν υπάρχει κενή θέση, η µετάταξη γίνεται µε µεταφορά
της θέσης, ύστερα από γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου, κα-
τόπιν αίτησης του υπαλλήλου. Αποφάσεις που έχουν εκδοθεί
κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της παρ. 5 του άρθρου 35 του ν.
4024/2011 ή των   διατάξεων της παρ. 5 του άρθρου 45 του ν.
3979/2011 (Α’138), µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, θεω-
ρούνται νόµιµες.»

Άρθρο 106
Αναγνώριση προϋπηρεσίας εργαζοµένων των Ο.Τ.Α. 

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 39 του ν. 4369/2016 µετά τις

10534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λέξεις «του άρθρου 70 του ν. 4257/2014 (Α’ 93)», προστίθενται
οι λέξεις, «καθώς και τις διατάξεις του άρθρου 30 του ν.
4223/2013 (Α’287)».

Άρθρο 107
Προσωπικό αµειβόµενο µε την καταβολή αντιτίµου 

για τις παρεχόµενες υπηρεσίες

Η παρ. 14 του άρθρου 12 του ν. 4071/2012 (Α’ 85) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«14. Για την έγκριση πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου σε υπηρεσίές ανταποδοτικού χαρα-
κτήρα του άρθρου 205 του ν. 3584/2007   (Α’ 143), καθώς και την
έγκριση πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και τη σύναψη σύµβασης µίσθωσης έργου, στους Ο.Τ.Α.
α’ και β’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού
δικαίου αυτών, συµβασιούχων αµειβόµενων από την καταβολή
αντιτίµου και λοιπών αντικαταβολών ή αµειβόµενων, κατά ποσο-
στό τουλάχιστον εβδοµήντα τοις εκατό (70%), από την καταβολή
διδάκτρων, εκδίδεται απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών. Οι
ανωτέρω συµβάσεις εξαιρούνται της υποχρέωσης έγκρισης της
Επιτροπής της Π.Υ.Σ. 33/2006, όπως ισχύει.»

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΔΑΦΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ-

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΙ ΟΜΙΛΟΙ ΕΔΑΦΙΚΗΣ 
ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ (ΕΟΕΣ)

Άρθρο 108
Έννοια και Φύση Ε.Ο.Ε.Σ.

Ευρωπαϊκός Όµιλος Εδαφικής Συνεργασίας (στο εξής
«Ε.Ο.Ε.Σ.») που έχει την καταστατική του έδρα στην Ελλάδα συ-
νιστάται ως αστική εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα του
άρθρου 741 του ΑΚ, η οποία λειτουργεί, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος και τις ρυθµίσεις του Κανονισµού (ΕΚ) αριθ.
1082/2006 της 5ης Ιουλίου 2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου για τον Ευρωπαϊκό Όµιλο Εδαφικής Συνερ-
γασίας (ΕΟΕΣ), όπως τροποποιήθηκε από τον Κανονισµό (ΕΕ)
αριθ. 1302/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 17ης Δεκεµβρίου 2013 για την τροποποίηση του Κανο-
νισµού (ΕΚ) αριθµ. 1082/2006 για τον Ευρωπαϊκό Όµιλο
Εδαφικής Συνεργασίας (ΕΟΕΣ) όσον αφορά την αποσαφήνιση,
την απλούστευση και τη βελτίωση της διαδικασίας ίδρυσης και
λειτουργίας αυτών των Οµίλων (στο εξής «Κανονισµός»). 

Άρθρο 109
Σκοποί και δραστηριότητες Ε.Ο.Ε.Σ.

1. Στο πλαίσιο των σκοπών τους που αφορούν δράσεις σχετι-
κές µε την εδαφική συνεργασία, οι Ε.Ο.Ε.Σ. µπορούν να ορι-
σθούν, είτε ως ενδιάµεσοι φορείς για την υλοποίηση
ολοκληρωµένων χωρικών επενδύσεων, είτε ως Διαχειριστικές
Αρχές εφαρµογής προγραµµάτων και κοινών σχεδίων δράσης
εφόσον στην περίπτωση αυτή οι Ε.Ο.Ε.Σ. αποτελούνται κατά πο-
σοστό 75% από Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού, είτε ως τελικοί δικαιούχοι
υλοποίησης έργων, σύµφωνα µε την ισχύουσα ενωσιακή νοµο-
θεσία.

2. Για τους Ε.Ο.Ε.Σ. εφαρµόζεται το άρθρο 100 του      ν.
3852/2010 (Α’ 87), σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
των διατάξεων του άρθρου αυτού, καθώς και τα άρθρα 48 και 49
του ν. 4314/2014 (Α’ 265).

3. Οι Ε.Ο.Ε.Σ. µπορούν να παρέχουν Τεχνική Υποστήριξη σε
φορείς που υλοποιούν έργα ενταγµένα σε Περιφερειακά ή Το-
µεακά Επιχειρησιακά Προγράµµατα του    ν. 4314/2014.

Άρθρο 110
Σύσταση και συµµετοχή σε Ε.Ο.Ε.Σ.

1. Δήµοι, περιφέρειες, οι ενώσεις, οι σύνδεσµοι και τα δίκτυά
τους, το ελληνικό δηµόσιο, συµπεριλαµβανοµένων και των απο-

κεντρωµένων διοικήσεων, τα πανεπιστήµια, δηµόσιες επιχειρή-
σεις κατά την έννοια του στοιχείου β’ της παρ. 1 του άρθρου 2
της Οδηγίας 2004/17/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, οργανισµοί δηµοσίου δικαίου κατά την έννοια της
Οδηγίας 2004/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 31ης Μαρτίου 2004, και επιχειρήσεις στις οποίες
έχει ανατεθεί η παροχή υπηρεσιών γενικού οικονοµικού συµφέ-
ροντος, σύµφωνα µε το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο, µπορούν να
συµµετέχουν σε Ε.Ο.Ε.Σ., σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονι-
σµού.

2. Η συµµετοχή των φορέων της παραγράφου 1 σε Ε.Ο.Ε.Σ.
εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών ύστερα από
σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής της παρ. 2β του άρθρου 4 του
ν. 3345/2005 (στο εξής «Επιτροπή»), στην οποία συµµετέχει και
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Η Επι-
τροπή αυτή ορίζεται ως αρµόδια αρχή, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 4 του Κανονισµού. 

3. Κάθε φορέας από τους αναφερόµενους στην παράγραφο
1 που επιθυµεί να συµµετέχει σε Ε.Ο.Ε.Σ. γνωστοποιεί εγγράφως
στην Επιτροπή του άρθρου αυτού, την πρόθεσή του να συµµε-
τάσχει σε Ε.Ο.Ε.Σ., αποστέλλοντας αντίγραφο της προτεινόµε-
νης σύµβασης και του προτεινόµενου καταστατικού του. 

4. Στις περιπτώσεις των Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν την καταστατική
τους έδρα στο εξωτερικό, µετά από σύµφωνη γνώµη της Επιτρο-
πής, εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών η συµ-
µετοχή των ενδιαφερόµενων φορέων σε Ε.Ο.Ε.Σ., µέσα σε
προθεσµία έξι (6) µηνών από την παρέλευση στην Επιτροπή πα-
ραδεκτής αίτησης, συνοδευόµενης από τα κείµενα της σύµβα-
σης και του καταστατικού. Η εν λόγω προθεσµία αναστέλλεται
αν ζητηθούν από την Επιτροπή πλείονες πληροφορίες.

5. Στις περιπτώσεις των Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν την καταστατική
τους έδρα στην Ελλάδα, κατατίθεται στην Επιτροπή αίτηση, συ-
νοδευόµενη από τα κείµενα της σύµβασης και του καταστατικού,
και, ύστερα από τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής, εγκρίνεται
από τον Υπουργό Εσωτερικών η συµµετοχή των ενδιαφερόµενων
φορέων και υποχρεωτικά το κείµενο της σύµβασης. Η προθεσµία
της παραγράφου 4 δεν έχει ισχύ στις περιπτώσεις αυτές. 

6. Αν η Επιτροπή κρίνει αιτιολογηµένα πως η συµµετοχή προ-
τιθέµενου µέλους σε Ε.Ο.Ε.Σ. δεν είναι σύµφωνη µε τον Κανονι-
σµό ή το εθνικό δίκαιο, λαµβανοµένων υπόψη των αρµοδιοτήτων
και των καθηκόντων του προτιθέµενου µέλους ή ότι η συµµετοχή
αυτή δεν δικαιολογείται για λόγους δηµοσίου συµφέροντος ή γε-
νικής πολιτικής της χώρας, ο Υπουργός Εσωτερικών, µε από-
φασή του, µπορεί, αιτιολογηµένα, να απορρίψει το σχετικό
αίτηµα.

7. Στην περίπτωση εκδήλωσης ενδιαφέροντος µέλους από
τρίτη χώρα, κατά την έννοια του άρθρου 3α του Κανονισµού, για
τη συµµετοχή του σε Ε.Ο.Ε.Σ. που έχει την καταστατική έδρα του
στην Ελλάδα, µε τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής ως προς την
πλήρωση των σχετικών όρων του Κανονισµού, ο Υπουργός Εσω-
τερικών είναι αρµόδιος να εγκρίνει την ένταξη του µέλους αυτού.

8. Ο Ε.Ο.Ε.Σ. αποκτά νοµική προσωπικότητα από την ηµερο-
µηνία της καταχώρησης του καταστατικού του στο Πρωτοδικείο
της έδρας του, κατόπιν λήψης της σχετικής απόφασης του
Υπουργού Εσωτερικών και αιτήσεως των µελών του. 

9. Ο Ε.Ο.Ε.Σ. οφείλει εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από
την καταχώρηση του καταστατικού να αποστείλει αίτηµα στην
Επιτροπή των Περιφερειών για καταχώρηση ανακοίνωσης στην
Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τη σύ-
σταση του Ε.Ο.Ε.Σ., κοινοποιώντας το αίτηµα αυτό στην ανω-
τέρω Επιτροπή. Κάθε φορέας που συµµετέχει σε Ε.Ο.Ε.Σ. µε
καταστατική έδρα σε άλλο κράτος - µέλος, ενηµερώνει το Μη-
τρώο των Ε.Ο.Ε.Σ. του άρθρου 108, καθώς και την Επιτροπή των
Περιφερειών σχετικά µε τη σύµβαση και το καταστατικό, εντός
δέκα (10) εργάσιµων ηµερών, από την καταχώρηση ή δηµοσί-
ευση του καταστατικού του Ε.Ο.Ε.Σ., στον οποίο συµµετέχει.

10. Οποιαδήποτε τροποποίηση της σύµβασης και κάθε τροπο-
ποίηση του καταστατικού, που συνεπάγεται αµέσως ή εµµέσως
την τροποποίηση της σύµβασης, εγκρίνεται µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, µε τη διαδικασία των προηγουµένων πα-
ραγράφων. 
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11. Υφιστάµενες ενώσεις φορέων, δίκτυα πόλεων και άλλες
µορφές συνεργασίας µε οποιαδήποτε νοµική προσωπικότητα και
αν λειτουργούν, που επιδιώκουν σκοπούς συναφείς µε αυτούς του
Ε.Ο.Ε.Σ. και έχουν την καταστατική τους έδρα στην Ελλάδα, µπο-
ρούν να µετατραπούν σε Ε.Ο.Ε.Σ., ύστερα από απόφαση του ορ-
γάνου διοίκησής τους και έγκριση του Υπουργού Εσωτερικών
κατά τα ανωτέρω οριζόµενα.

12. Ο Υπουργός Εσωτερικών είναι αρµόδιος για την εφαρµογή
των άρθρων 13 και 14 του Κανονισµού, µετά από σχετική εισήγηση
της Επιτροπής.

Άρθρο 111
Μητρώο Ε.Ο.Ε.Σ.

1. Στην Επιτροπή τηρείται Μητρώο Ε.Ο.Ε.Σ.. Στο Μητρώο κατα-
γράφονται τα στοιχεία των Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν καταστατική έδρα
στην Ελλάδα, καθώς επίσης και τα στοιχεία φορέων που συµµε-
τέχουν σε Ε.Ο.Ε.Σ. µε καταστατική έδρα σε άλλο κράτος - µέλος.
Ειδικότερα, στο Μητρώο καταγράφονται η επωνυµία και η έδρα
τους, οι στόχοι και τα καθήκοντά τους, το καταστατικό και η σύµ-
βασή τους, το προσωπικό τους, η συµµετοχή τους σε εθνικά ή ευ-
ρωπαϊκά προγράµµατα, τα έργα που αναλαµβάνουν, η πορεία
υλοποίησης των αναληφθέντων έργων, καθώς και η εν γένει δρα-
στηριότητα των Ε.Ο.Ε.Σ..

2. Οι Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν την καταστατική τους έδρα στην Ελ-
λάδα έχουν την υποχρέωση να ενηµερώνουν εγγράφως την Επι-
τροπή δύο φορές κατ’ έτος (µέσα στο 1ο δεκαπενθήµερο του 1ου
και του 7ου µήνα) ή όποτε τους ζητηθεί από την Επιτροπή για οτι-
δήποτε αφορά τη δράση και τη λειτουργία τους. Αντίστοιχη υπο-
χρέωση έχουν και οι φορείς που είναι µέλη Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν την
καταστατική τους έδρα σε άλλο κράτος, σε ό,τι αφορά τη δράση
που τα ίδια αναλαµβάνουν.

Άρθρο 112
Προσωπικό Ε.Ο.Ε.Σ.

1. Για τις ανάγκες εκπλήρωσης των καθηκόντων των Ε.Ο.Ε.Σ.,
µπορεί να αποσπάται σε αυτούς προσωπικό το οποίο υπηρετεί µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας σε υπηρεσίες, κεντρικές και περι-
φερειακές, του Δηµοσίου, των Ανεξάρτητων Αρχών, των Ο.Τ.Α. α’
και β’ βαθµού και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.), καθώς και των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.), εφόσον ανήκουν στη Γενική Κυβέρνηση όπως εκάστοτε
οριοθετείται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή στο Μητρώο Φο-
ρέων Γενικής Κυβέρνησης. Η απόσπαση διενεργείται µε απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµόδιου κατά περίπτωση
Υπουργού, ύστερα από αίτηση του Ε.Ο.Ε.Σ., σύµφωνη γνώµη του
οργάνου διοίκησης του οικείου φορέα και γραπτή συγκατάθεση
του υπαλλήλου που αποσπάται. 

2. Αν η απόσπαση αφορά σε υπάλληλο που υπηρετεί σε Ο.Τ.Α.
- µέλος του Ε.Ο.Ε.Σ., η απόφαση εκδίδεται από τον Υπουργό Εσω-
τερικών, ύστερα από αίτηση του ενδιαφερόµενου υπαλλήλου µε
σύµφωνη γνώµη του οικείου δηµάρχου ή περιφερειάρχη.

3. Η διάρκεια της απόσπασης σε κάθε περίπτωση είναι διετής
µε δυνατότητα ισόχρονης παράτασης. Οι αποδοχές αυτών που
αποσπώνται για τις ανάγκες των Ε.Ο.Ε.Σ. βαρύνουν τον οικείο
φορέα από τον οποίο αποσπώνται, κατά παρέκκλιση των σχετικών
διατάξεων του ν. 4354/ 2015.

4. Για την επιστηµονική και τεχνική υποστήριξη των Ε.Ο.Ε.Σ.
είναι δυνατή η πρόσληψη τεχνικού και επιστηµονικού προσωπικού,
σύµφωνα µε το καταστατικό τους.

Άρθρο 113
Οικονοµική Διαχείριση – Έλεγχος Ε.Ο.Ε.Σ.

1. Οι Ε.Ο.Ε.Σ. που έχουν την καταστατική τους έδρα στην Ελ-
λάδα:

α) Καταρτίζουν ετήσιο προϋπολογισµό, ο οποίος εγκρίνεται από
τη Γενική Συνέλευση των µελών των, και στον οποίο εγγράφεται
το σύνολο των εσόδων και εξόδων τους. Σε ξεχωριστό κεφάλαιο
του προϋπολογισµού αναγράφονται οι λειτουργικές και επενδυτι-

κές δαπάνες τους.
β) Για την οικονοµική διοίκηση και τη διαχείριση της περιουσίας

τους, τηρούν διπλογραφικά βιβλία, ανεξαρτήτως του ύψους των
ετήσιων ακαθάριστων εσόδων τους. Τα βιβλία αυτά τηρούνται,
σύµφωνα µε τα Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα.

2. Οι ετήσιες εισφορές των µελών των Ε.Ο.Ε.Σ., οι οποίες προ-
βλέπονται στο καταστατικό τους, αποτελούν νόµιµες δαπάνες
αυτών. Ως προς την απόδοση αποκλειστικά και µόνον των ανω-
τέρω εισφορών, ειδικότερα των Ο.Τ.Α. - µελών τους, ισχύει η διά-
ταξη της παρ. 2 του άρθρου 249 του ν. 3463/2006.

3. Για τις δράσεις του Ε.Ο.Ε.Σ. που συγχρηµατοδοτούνται από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, εφαρµόζεται η κείµενη νοµοθεσία περί
ελέγχου της οικονοµικής διαχείρισης κεφαλαίων που χορηγεί η
Ένωση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4314/2014 (Α’ 265) και
των σχετικών Κανονισµών.

4. Διαχειριστικός έλεγχος:
α) Ο τακτικός διαχειριστικός έλεγχος διενεργείται από ορκω-

τούς ελεγκτές που επιλέγονται και διορίζονται από τη Γ.Σ. του
Ε.Ο.Ε.Σ.. Στην ίδια απόφαση ορίζεται και η αµοιβή τους, η οποία
βαρύνει τον προϋπολογισµό του Ε.Ο.Ε.Σ..

β) Ο έκτακτος διαχειριστικός έλεγχος µπορεί να διενεργείται σε
Ε.Ο.Ε.Σ. από δηµοσιονοµικούς ελεγκτές του Υπουργείου Οικονο-
µικών.

Άρθρο 114
Καταργούµενες διατάξεις

Η παρ. 4 του άρθρου 221 του ν. 3463/2006, όπως συµπληρώ-
θηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 22 του ν. 3613/ 2007, καταργεί-
ται.

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΜΗΤΡΩΟ ΠΟΛΙΤΩΝ

Άρθρο 115
Δηµιουργία Μητρώου Πολιτών

1. Στο Υπουργείο Εσωτερικών δηµιουργείται και τηρείται πλη-
ροφοριακό σύστηµα µε την ονοµασία «Μητρώο Πολιτών», το
οποίο συγκροτείται από:

α. το σύνολο των στοιχείων του Εθνικού Δηµοτολογίου, όπως
αυτό ορίζεται στο άρθρο 13 του ν. 3274/2004 (Α’ 195), 

β. το σύνολο των στοιχείων που αφορούν στις ληξιαρχικές πρά-
ξεις των Ελλήνων πολιτών και αλλοδαπών, στους οποίους συµβαί-
νουν ληξιαρχικά γεγονότα στην Ελλάδα, οι οποίες καταχωρίζονται
και τηρούνται στο πληροφοριακό σύστηµα Διαχείρισης Ληξιαρχι-
κών Πράξεων του Υπουργείου Εσωτερικών του άρθρου 8Α του
ν. 344/1976 (Α’ 143) και 

γ. το σύνολο των στοιχείων ληξιαρχικών πράξεων που εισάγον-
ται και τηρούνται στο πληροφοριακό σύστηµα του Ειδικού Ληξιαρ-
χείου του ίδιου Υπουργείου, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

2. Η κατάρτιση του Μητρώου Πολιτών αποσκοπεί στη δηµιουρ-
γία και τήρηση κεντρικής βάσης δεδοµένων, στην οποία εντάσ-
σονται τα στοιχεία της παραγράφου 1 και η οποία χαρακτηρίζεται
από διαρκή ενηµερότητα και πληρότητα δεδοµένων.

3. Η βάση δεδοµένων Μητρώου Πολιτών δηµιουργείται σε αρ-
χικό στάδιο από τη µετάπτωση των στοιχείων που τηρούνται στο
πληροφοριακό σύστηµα της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν.
3274/2004, στο πληροφοριακό σύστηµα Διαχείρισης Ληξιαρχικών
Πράξεων του Υπουργείου Εσωτερικών του άρθρου 8Α του ν.
344/1976, καθώς και στο πληροφοριακό σύστηµα του Ειδικού Λη-
ξιαρχείου του ιδίου Υπουργείου. 

4. Πριν από τη µετάπτωση των δεδοµένων της προηγούµενης
παραγράφου, οι Δήµοι µεριµνούν για την ενσωµάτωση στο πλη-
ροφοριακό σύστηµα της παρ. 3 του άρθρου 13 του ν. 3274/2004
όλων των εκκρεµών εγγραφών δηµοτολογίου τους που έχουν κα-
ταχωριστεί στις τοπικές βάσεις δεδοµένων δηµοτολογίου, αλλά
δεν έχουν ενσωµατωθεί στο ως άνω κεντρικό πληροφοριακό σύ-
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στηµα.

Άρθρο 116
Λειτουργία, ενηµέρωση στοιχείων και διαχείριση 

Μητρώου Πολιτών

1. Η ενηµέρωση και επεξεργασία των στοιχείων που τηρούνται
στο Μητρώο Πολιτών και η χορήγηση στους πολίτες των σχετικών
πιστοποιητικών διενεργείται από τους εξουσιοδοτηµένους χρή-
στες των αρµόδιων οργανικών µονάδων των Δήµων, των Κέντρων
Εξυπηρέτησης Πολιτών ή του Ειδικού Ληξιαρχείου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Πρό-
σβαση µε δικαίωµα µόνον ανάγνωσης µπορεί να έχουν και
εξουσιοδοτηµένοι υπάλληλοι οργανικών µονάδων του Υπουργείου
Εσωτερικών, κατά λόγο αρµοδιότητας, καθώς και άλλα µονοπρό-
σωπα ή συλλογικά όργανα, ή δηµόσιες υπηρεσίες, εφόσον ενταχ-
θούν στο µητρώο της παραγράφου 5 του άρθρου 119. 

2. Στο Μητρώο Πολιτών τηρείται ιστορικό όλων των κινήσεων
των εξουσιοδοτηµένων χρηστών και των µεταβολών που αυτές
επιφέρουν στα πληροφοριακά δεδοµένα της κεντρικής βάσης.

3. Η διαχείριση και υποστήριξη της εύρυθµης, αποδοτικής και
ασφαλούς λειτουργίας του Μητρώου Πολιτών ανατίθεται στις αρ-
µόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του π.δ. 105/2014 (Α’ 172), όπως εκάστοτε ισχύουν. Οι
ίδιες υπηρεσίες είναι αρµόδιες και για την παροχή εξουσιοδότη-
σης στους κατά την παράγραφο 1 χρήστες του συστήµατος. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται οι
όροι, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις αφενός της εξουσιοδότη-
σης των χρηστών του Μητρώο Πολιτών και αφετέρου του δικαιώ-
µατος πρόσβασης σε αυτό από τους αρµόδιους υπάλληλους του
Υπουργείου Εσωτερικών. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται οι ει-
δικότεροι κανόνες που αφορούν στη µετάπτωση των δεδοµένων,
στην εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία του, η πολιτική
ασφάλειας του εν λόγω πληροφοριακού συστήµατος, οι όροι, οι
προϋποθέσεις, οι διαδικασίες, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
που αφορούν στην ακεραιότητα, ασφάλεια και προστασία των τη-
ρούµενων πληροφοριακών δεδοµένων.

Άρθρο 117
Φιλοξενία πληροφοριακού συστήµατος 

Μητρώου Πολιτών

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του κατά πε-
ρίπτωση αρµόδιου Υπουργού µπορεί να ανατίθεται η φιλοξενία
του Μητρώου Πολιτών σε κατάλληλες τεχνολογικές υποδοµές τρί-
του φορέα του δηµόσιου τοµέα, εφόσον διασφαλίζονται οι προ-
ϋποθέσεις του            ν. 2472/1997 (Α’ 50), όπως ισχύει και τα
ειδικότερα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα που περιλαµβάνονται
στην πολιτική ασφάλειας της παραγράφου 4 του άρθρου 117. Οι
ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις της ως άνω ανάθεσης περιλαµ-
βάνονται σε προγραµµατική σύµβαση κατά την έννοια του άρθρου
100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), η οποία περιέχει τουλάχιστον τα
εξής, σύµφωνα µε τους ορισµούς του άρθρου 2 του ν. 2472/1997
(Α’ 50):

α) περιγραφή των τηρούµενων δεδοµένων,
β) επίπεδα υπηρεσιών ασφάλειας και προστασίας συστήµατος

και δεδοµένων,
γ) αναλυτική περιγραφή τεχνικών και οργανωτικών µέτρων

εφαρµογής της πολιτικής ασφάλειας του υπευθύνου επεξεργα-
σίας,

δ) διαδικασίες ελέγχου συµµόρφωσης του εκτελούντα την επε-
ξεργασία προς τους συµβατικούς όρους,

ε) ρήτρες παραβίασης συµβατικών όρων και
στ) ακριβή στοιχεία και διαδικασίες ελέγχου τρίτων.

Άρθρο 118
Αξιοποίηση του Μητρώου 

Πολιτών – διαπιστευµένοι φορείς

1. Διαπιστευµένοι φορείς στο Μητρώο Πολιτών ονοµάζονται
οι φορείς του Δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, των

οποίων τα πληροφοριακά συστήµατα διασυνδέονται ηλεκτρονικά
και έχουν πρόσβαση σε αυτό µέσω κατάλληλης διαδικτυακής
διεπαφής. Η πρόσβαση αφορά µόνο στην ανάγνωση ή άντληση
από το Μητρώο Πολιτών των στοιχείων που είναι απαραίτητα για
την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους, όπως αυτές προβλέπονται
από την κείµενη νοµοθεσία. 

2. Η ανωτέρω πρόσβαση και η επεξεργασία των στοιχείων από
τους διαπιστευµένους φορείς πραγµατοποιείται µε την επιφύ-
λαξη των διατάξεων του ν. 2472/1997.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού καθορίζεται ο σκοπός της παρε-
χόµενης πρόσβασης στους διαπιστευµένους φορείς, καθώς και
τα αρµόδια όργανα ή υπηρεσίες για την τήρηση των όρων δια-
σύνδεσης και χρήσης του Μητρώου Πολιτών. 

4. Οι όροι της προηγούµενης παραγράφου για τη διασύνδεση
και χρήση του Μητρώου Πολιτών καθορίζονται λεπτοµερώς σε
πρωτόκολλα συνεργασίας που καταρτίζονται και υπογράφονται
µεταξύ του Υπουργείου Εσωτερικών και του νοµίµου εκπροσώ-
που εκάστου διαπιστευόµενου φορέα. Ειδικότερα, καθορίζονται
ο σκοπός της πρόσβασης, τα στοιχεία του Μητρώου Πολιτών
στα οποία παρέχεται πρόσβαση, ο τρόπος αξιοποίησης και χρή-
σης αυτών, οι ειδικότεροι όροι της διασύνδεσης των πληροφο-
ριακών συστηµάτων και οι ειδικότερες παρεχόµενες µέσω αυτού
υπηρεσίες.

5. Φορείς του δηµόσιου τοµέα που έχουν πρόσβαση µε χρήση
υπηρεσιών διαδικτύου (web services) στα πληροφοριακά συστή-
µατα Διαχείρισης Ληξιαρχικών Πράξεων και Εθνικού Δηµοτολο-
γίου του Υπουργείου Εσωτερικών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 15 του ν. 3274/ 2004 και της παρ. 3 του άρθρου 8Α του
ν. 344/1976, εξακολουθούν να έχουν πρόσβαση στα ίδια δεδο-
µένα του Μητρώου Πολιτών µε ανάλογο τρόπο και για όσο χρόνο
απαιτείται για τη διαπίστευσή τους.

6. Στο Υπουργείο Εσωτερικών τηρείται µητρώο των κατά τα
ανωτέρω διαπιστευµένων φορέων. Το µητρώο αυτό δηµοσιοποι-
είται µέσω του διαδικτυακού του τόπου.

Άρθρο 119
Αποδεικτική δύναµη των στοιχείων 

του Μητρώου Πολιτών

1. Τα στοιχεία αστικής και δηµοτικής κατάστασης, καθώς και
τα στοιχεία των ληξιαρχικών πράξεων στα οποία έχουν πρό-
σβαση ή τα οποία αντλούν µέσω διαδικτυακής διεπαφής από το
Μητρώο Πολιτών οι κατά το άρθρο 119 διαπιστευµένοι φορείς
έχουν πλήρη αποδεικτική ισχύ µόνο για τους σκοπούς εκάστου
φορέα.

2. Μετά την οριστική ένταξη στη βάση δεδοµένων, σύµφωνα
µε τη ρύθµιση του άρθρου 1, τα εκδιδόµενα πιστοποιητικά και
βεβαιώσεις του Εθνικού Δηµοτολογίου, καθώς και τα αντίγραφα
αποσπασµάτων ληξιαρχικών πράξεων που προβλέπονται από τις
οικείες ειδικότερες διατάξεις, εκτυπώνονται αποκλειστικά µέσω
του Μητρώου Πολιτών, φέρουν χαρακτηριστικό ασφάλειας, που
παράγεται αυτόµατα από αυτό και έχουν την αποδεικτική δύναµη
που τους προσδίδουν οι διατάξεις του άρθρου 9 του π.δ.
497/1991 (Α’ 180), του άρθρου 17 του ν. 3274/ 2004 και του άρ-
θρου 12 του ν. 344/1976, όπως ισχύουν κάθε φορά.

Άρθρο 120
Κατάργηση βιβλίων Δηµοτολογίου 

1. Από την έναρξη της λειτουργίας του Μητρώου Πολιτών
παύει η υποχρέωση των Δήµων για την ενηµέρωση των χειρό-
γραφων βιβλίων Δηµοτολογίου και των βοηθητικών βιβλίων δη-
µοτολογίων. Τα υπάρχοντα χειρόγραφα κλείνονται µε πράξη του
Δηµάρχου, η οποία προσυπογράφεται από τον αρµόδιο προϊστά-
µενο του Δήµου για τα Δηµοτολόγια και φυλάσσονται επιµελώς
στην έδρα του Δήµου.

2. Από την έναρξη της λειτουργίας του Μητρώου Πολιτών
παύει η υποχρέωση των Δήµων να ενηµερώνουν τις υφιστάµενες
τοπικές βάσεις δεδοµένων δηµοτολογίου. Η ενηµέρωση των
στοιχείων δηµοτολογίου και ληξιαρχικών πράξεων γίνεται υπο-
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χρεωτικά και αποκλειστικά µέσω επιγραµµικής σύνδεσης (on
line) των εξουσιοδοτηµένων χρηστών στο κεντρικό πληροφο-
ριακό σύστηµα του Υπουργείου Εσωτερικών «Μητρώο Πολιτών». 

3. Μετά την κατά τα ανωτέρω παύση λειτουργίας των τοπικών
βάσεων λειτουργίας δηµοτολογίου των Δήµων, ως δηµοτολόγιο
εκάστου Δήµου νοείται το σύνολο των δηµοτολογικών εγγραφών
αυτού, που είναι καταχωρισµένες στην κεντρική βάση δεδοµένων
του Μητρώου Πολιτών.

Άρθρο 121
Κατάργηση υποχρέωσης υποβολής πιστοποιητικών

σε δηµόσιους φορείς

1. Από την έναρξη της λειτουργίας του Μητρώου Πολιτών, η
λήψη, επιβεβαίωση και επαλήθευση των στοιχείων αστικής και δη-
µοτικής κατάστασης και των στοιχείων των ληξιαρχικών πράξεων,
που απαιτείται από τους φορείς του Δηµόσιου και ευρύτερου Δη-
µόσιου Τοµέα για την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους, όπως
αυτές προβλέπονται από την κείµενη νοµοθεσία, λαµβάνει χώρα
µέσω της πρόσβασης των φορέων αυτών στο Μητρώο Πολιτών,
σύµφωνα στα οριζόµενα στο άρθρο 119. Όπου κατά την κείµενη
νοµοθεσία προβλέπεται η έκδοση και υποβολή σε φορείς του Δη-
µόσιου και ευρύτερου Δηµόσιου Τοµέα πιστοποιητικών, πράξεων,
βεβαιώσεων ή αποσπασµάτων που αφορούν σε στοιχεία αστικής
και δηµοτικής κατάστασης και στοιχεία ληξιαρχικών γεγονότων
των πολιτών, αυτή αντικαθίσταται από την πρόσβαση των φορέων
στα δεδοµένα του Μητρώου Πολιτών, σύµφωνα µε το άρθρο 119.

Άρθρο 122
Πρόσβαση του Πολίτη στο Μητρώο Πολιτών

1. Το Υπουργείο Εσωτερικών σχεδιάζει, αναπτύσσει και θέτει σε
λειτουργία σύστηµα ηλεκτρονικής ταυτοποίησης του πολίτη, µέσω
του οποίου κάθε πολίτης µπορεί να αποκτά πρόσβαση στις τηρού-
µενες εγγραφές και τα στοιχεία του Μητρώου Πολιτών που τον
αφορούν.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται οι ει-
δικότεροι όροι, προϋποθέσεις και διοικητικές διαδικασίες για την
ανάπτυξη, τη λειτουργία και την ηµεροµηνία έναρξης της λειτουρ-
γίας του εν λόγω συστήµατος. 

Άρθρο 123
Άσκηση ελέγχου από Εισαγγελικές 

και Δικαστικές Αρχές

1. Ο προβλεπόµενος από το άρθρο 7 του ν. 344/1976 (Α’143)
έλεγχος διενεργείται και στα τηρούµενα στο Μητρώο Πολιτών
στοιχεία ληξιαρχικών πράξεων. Ο έλεγχος αυτός µπορεί να διε-
νεργείται και µέσω κατάλληλης διαδικτυακής διασύνδεσης των
αρµόδιων Εισαγγελικών και Δικαστικών Αρχών µε το εν λόγω πλη-
ροφοριακό σύστηµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζονται οι ει-
δικότεροι όροι διενέργειας του παραπάνω ελέγχου. 

Άρθρο 124
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας ως προς το Εθνικό Δη-
µοτολόγιο, το Πληροφοριακό Σύστηµα Διαχείρισης Ληξιαρχικών
Πράξεων και το Ειδικό Ληξιαρχείο του Υπουργείου Εσωτερικών,
καθώς και ως προς την ευθύνη και τις υποχρεώσεις των χρηστών
τους, εξακολουθούν να ισχύουν, εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση
µε τις διατάξεις του παρόντος.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών συγκροτείται Επι-
τροπή διαπίστωσης της έναρξης λειτουργίας του Μητρώου πολι-
τών. Η Επιτροπή εκδίδει διαπιστωτική πράξη, µε την οποία
διαπιστώνεται η τήρηση των διαδικασιών ορθής µετάπτωσης των
δεδοµένων των υφιστάµενων πληροφοριακών συστηµάτων στο
νέο σύστηµα, η εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία του συ-
στήµατος, η ύπαρξη πολιτικής ασφάλειας του συστήµατος, η ανά-

θεση των προβλεπόµενων σε αυτήν ρόλων, ευθυνών και αρµοδιο-
τήτων και καθορίζεται η επίσηµη ηµεροµηνία έναρξης της λειτουρ-
γίας του συστήµατος. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών µπορεί να επανακα-
θορίζεται ο χρόνος και ο τρόπος αποστολής των πληροφοριακών
δεδοµένων που περιλαµβάνονται στις καταστάσεις της παρ. 1 του
άρθρου 12 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57). Στην περίπτωση αυτή καταρ-
γείται η υποχρέωση αποστολής ανά δίµηνο των σχετικών κατα-
στάσεων στο Υπουργείο Εσωτερικών για την κατάρτιση των
εκλογικών καταλόγων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 125
Σύσταση Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγένειας

1. Στο Υπουργείο Εσωτερικών συνιστάται Ειδική Γραµµατεία
Ιθαγένειας, υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό Εσωτερικών. Η
Ειδική Γραµµατεία Ιθαγένειας έχει ως αποστολή τον σχεδιασµό
και την εφαρµογή δηµόσιων πολιτικών για θέµατα που αφορούν
στην κτήση και απώλεια της ελληνικής ιθαγένειας. Παράλληλα,
ασκεί αποτελεσµατικό συντονισµό, εποπτεία, ιεραρχικό έλεγχο και
καθοδήγηση της υπαγόµενης σε αυτήν Διεύθυνσης Ιθαγένειας
του Υπουργείου Εσωτερικών µε το σύνολο των αρµοδιοτήτων και
των τµηµάτων της, όπως αυτά προσδιορίζονται στο άρθρο 16α
του π.δ. 105/2014  (Α’ 172).

Στο Υπουργείο Εσωτερικών συνιστάται θέση Ειδικού Τοµεακού
Γραµµατέα Ιθαγένειας µε βαθµό 1ο της κατηγορίας ειδικών θέ-
σεων (Ε.Θ.), ο οποίος προΐσταται της Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγέ-
νειας. Μέχρι τη θέση σε λειτουργία του Εθνικού Μητρώου
Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης του άρθρου 1 του ν.
4369/2016 και τη σύσταση του Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Δι-
οικήσεων του άρθρου 10 του ν. 4369/2016, ο Ειδικός Τοµεακός
Γραµµατέας Ιθαγένειας διορίζεται µε κοινή απόφαση του Πρωθυ-
πουργού και του Υπουργού Εσωτερικών, κατά τις κείµενες διατά-
ξεις για τους Ειδικούς Γραµµατείς, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Ως Ειδικός Τοµεακός Γραµµατέας
Ιθαγένειας διορίζεται πρόσωπο που διακρίνεται για την επιστηµο-
νική του κατάρτιση και την επαγγελµατική του ικανότητα σε ζητή-
µατα συναφή µε τις αρµοδιότητές του και διαθέτει σηµαντική
διοικητική εµπειρία, σε θέσεις ευθύνης, σε διοίκηση ανθρώπινου
δυναµικού, στοχοθεσία, συντονισµό οµάδων και παρακολούθηση
επίτευξης στόχων. Ο Ειδικός Τοµεακός Γραµµατέας ασκεί όλες
τις αρµοδιότητες που προβλέπονται στο πλαίσιο λειτουργίας της
Ειδικής Γραµµατείας Ιθαγένειας ή ανατίθενται σε αυτήν από άλλες
διατάξεις.

Οι διατάξεις που ισχύουν για τους Ειδικούς Τοµεακούς Γραµ-
µατείς του άρθρου 6 του ν. 4369/2016 (Α’ 33), ως ισχύει, εφαρµό-
ζονται και για τον Ειδικό Τοµεακό Γραµµατέα Ιθαγένειας του
Υπουργείου Εσωτερικών. Η θητεία του Γραµµατέα παρατείνεται
αυτοδικαίως µέχρι το διορισµό νέου, η παράταση όµως δεν µπορεί
να υπερβεί τους έξι (6) µήνες. Οι διατάξεις του π.δ. 63/2005 (Α’
98), ως ισχύει, και ιδιαίτερα του άρθρου 53 και των παραγράφων
13 έως 17 του άρθρου 55 αυτού, ισχύουν και για τον Ειδικό Τοµε-
ακό Γραµµατέα Ιθαγένειας. Το Γραφείο του Ειδικού Τοµεακού
Γραµµατέα στελεχώνεται από υπαλλήλους που προβλέπονται στις
κάθε φορά ισχύουσες διατάξεις και επικουρεί τον Ειδικό Τοµεακό
Γραµµατέα στην άσκηση των καθηκόντων του.

2. Η παρ. Γ’ του άρθρου 2 του π.δ. 105/2014 (Α’� 172) αναριθ-
µείται σε παράγραφο Δ’ και προστίθεται νέα παράγραφο Γ’, η
οποία έχει ως εξής:

«Γ. Στο Υπουργείο Εσωτερικών υπάγεται και η Ειδική Γραµµα-
τεία Ιθαγένειας η οποία διαρθρώνεται ως ακολούθως:

α. Γραφείο Ειδικού Τοµεακού Γραµµατέα.
β. Διεύθυνση Ιθαγένειας.»
3. Η παρ. Δ’ του άρθρου 2 του π.δ. 105/2014 (Α’172) αναριθµεί-

ται σε παράγραφο Ε’ και αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«Ε. Τα Πολιτικά Γραφεία του Υπουργού, του Αναπληρωτή

Υπουργού και του Υφυπουργού, καθώς και τα Γραφεία των Γενι-
κών Γραµµατέων, και του Ειδικού Τοµεακού Γραµµατέα επικου-
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ρούν τον Υπουργό, τον Αναπληρωτή Υπουργό και τον Υφυπουργό
και τους Γενικούς Γραµµατείς, καθώς και τον Ειδικό Τοµεακό
Γραµµατέα, αντίστοιχα, κατά την εκπλήρωση των καθηκόντων
τους, έχουν την επιµέλεια της αλληλογραφίας τους και γενικά ορ-
γανώνουν την επικοινωνία αυτών µε τις Υπηρεσίες και το κοινό,
διέπονται δε σε ό,τι αφορά την οργάνωση και τη λειτουργία τους
από την κείµενη νοµοθεσία.»

4. Η περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του π.δ. 105/2014
(Α’ 172) διαγράφεται.

5. Στο π.δ. 105/2014 (Α’ 172) προστίθεται νέο κεφάλαιο ΣΤ’ µετά
το άρθρο 26 ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΙΔΙΚΗ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑ ΙΘΑΓΕΝΕΙΑΣ

Άρθρο 26Α
Αποστολή - Διάρθρωση

1. Η Ειδική Γραµµατεία Ιθαγένειας έχει ως αποστολή το σχεδια-
σµό και την εφαρµογή δηµόσιων πολιτικών για θέµατα που αφο-
ρούν στην κτήση και απώλεια της ελληνικής ιθαγένειας.
Παράλληλα, ασκεί αποτελεσµατικό συντονισµό, εποπτεία, ιεραρ-
χικό έλεγχο και καθοδήγηση των υπαγόµενων σε αυτήν οργανικών
µονάδων. 

2. Στην Ειδική Γραµµατεία Ιθαγένειας υπάγεται η Διεύθυνση
Ιθαγένειας του άρθρου 16α του παρόντος.»

6. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 3284/2004
(Α’ 217), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 11 του ν. 3838/2010
(Α’ 49) και την παρ. 5α του άρθρου 17 του ν. 4456/2017 (Α’ 24),
αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. τον Ειδικό Τοµεακό Γραµµατέα Ιθαγένειας του Υπουργείου
Εσωτερικών, αναπληρούµενο από τον προϊστάµενο της Διεύθυν-
σης Ιθαγένειας.»

Η διάταξη της παρούσας παραγράφου ισχύει από τη δηµοσί-
ευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως του διορισµού του Ειδι-
κού Τοµεακού Γραµµατέα Ιθαγένειας. Μέχρι την εν λόγω
δηµοσίευση, ισχύουν οι υφιστάµενες διατάξεις.

Άρθρο 126
Σύσταση Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Τοπικής 

Αυτοδιοίκησης και Αναπτυξιακής Πολιτικής

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Εσωτερικών (Τοµέας Εσωτερικών)
Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Ανα-
πτυξιακής Πολιτικής.

2. Στη Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και Αναπτυξιακής Πολιτικής µεταφέρονται οι υφιστάµενες στο π.δ.
105/2014 (Α’ 172), Διευθύνσεις Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης και Οικονοµικής και Αναπτυξιακής Πολιτικής Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών και
Διοικητικής Υποστήριξης.

3. Η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
Αναπτυξιακής Πολιτικής έχει ως στρατηγικό σκοπό το σχεδιασµό,
συντονισµό και εποπτεία δηµοσίων πολιτικών, θεσµικών δράσεων
και αναπτυξιακών εργαλείων που αποβλέπουν στην προαγωγή της
οικονοµικής αυτοτέλειας των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης
και των δύο βαθµών, σύµφωνα µε τις συνταγµατικές επιταγές. Στο
πλαίσιο αυτό επιµελείται και προωθεί τη θέσπιση κανόνων που διέ-
πουν την οικονοµική διοίκηση και διαχείριση τους, την περιουσία
και τα έσοδα των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και
την ορθολογική κατανοµή των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων
(ΚΑΠ), και άλλων εσόδων ή επιχορηγήσεων που προβλέπονται
υπέρ αυτών. Παράλληλα διαχειρίζεται το ΠΔΕ του Υπουργείου και
τα κάθε είδους αναπτυξιακά προγράµµατα που περιλαµβάνονται
σε αυτό και αποσκοπούν στην αναπτυξιακή προοπτική των µονά-
δων της αυτοδιοίκησης και των δύο βαθµών.

4. Η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
Αναπτυξιακής Πολιτικής συγκροτείται από τις ακόλουθες οργανι-
κές µονάδες:

α. Τη Διεύθυνση Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
β. Τη Διεύθυνση Οικονοµικής και Αναπτυξιακής Πολιτικής Τοπι-

κής Αυτοδιοίκησης, η οποία µετονοµάζεται σε Διεύθυνση Οικονο-
µικής και Αναπτυξιακής Πολιτικής.

5. Οι Διευθύνσεις Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Οι-
κονοµικής και Αναπτυξιακής Πολιτικής αποτελούνται από τις ορ-
γανικές µονάδες και τις αρµοδιότητες που περιγράφονται στα
οικεία άρθρα του π.δ.105/2014 (Α’ 172), όπως αυτό ισχύει κατά
την δηµοσίευση του παρόντος νόµου και της κ.υ.α.
42248/29.12.2016 (Β’4344). 

6. Οι θέσεις Προϊσταµένων Γενικής Διεύθυνσης, Διευθύνσεων,
Τµηµάτων και Γραφείου είναι αυτές που προβλέπονται στα οικεία
άρθρα του π.δ. 105/2014 (Α’ 172), όπως αυτό ισχύει και της κ.υ.α.
42248/29.12.2016 (Β’4344) και στελεχώνονται µε τους Προϊσταµέ-
νους, τις θέσεις και το προσωπικό που υπηρετεί σε αυτές κατά
την δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

7. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 7 του πδ 105/ 2014, όπως
αυτό ισχύει, τροποποιείται ως εξής:

«1. Η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής
Υποστήριξης έχει ως στρατηγικό στόχο:

α) Το σχεδιασµό της οργανωτικής διάρθρωσης των υπηρεσια-
κών µονάδων και των αναγκών σε προσωπικό, καθώς και την κα-
τανοµή, εξέλιξη και αξιοποίηση του διαθέσιµου ανθρώπινου
δυναµικού.

β) Το σχεδιασµό, συντονισµό, διαχείριση και εποπτεία των θε-
µάτων που άπτονται των οικονοµικών λειτουργιών του Υπουρ-
γείου, την αξιόπιστη παροχή δηµοσιονοµικών στοιχείων και
πληροφοριών που αφορούν τις οικονοµικές ροές αρµοδιότητας
του Υπουργείου, τον έλεγχο, την εκκαθάριση και εξόφληση των
κάθε είδους δαπανών, συµπεριλαµβανοµένων και των αποδοχών
του προσωπικού του Υπουργείου.

γ) Τον αποδοτικό σχεδιασµό, την υλοποίηση και διαχείριση των
προµηθειών και την αποτελεσµατική διαχείριση του υλικού, των
υποδοµών και εγκαταστάσεων του Υπουργείου.

2. Η Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής
Υποστήριξης συγκροτείται από τις ακόλουθες οργανικές µονάδες:

α. Τη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών Κεντρικής Υπηρεσίας.
β. Τη Διεύθυνση Διοικητικής Υποστήριξης.
γ. Το Τµήµα Πολιτικού Σχεδιασµού Έκτακτης Ανάγκης.»

Άρθρο 127
Ρυθµίσεις σχετικές µε την Εταιρεία Τοπικής 

Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Ε.Τ.Α.Α.) Α.Ε.

1. Η παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 1518/1985 (Α’ 30) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Το καταστατικό της εταιρείας δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία για τις ανώνυµες
εταιρείες, η δε επ’ αυτής εποπτεία ασκείται, σύµφωνα µε τους κα-
νόνες της νοµοθεσίας αυτής.»

2. Η παρ. 8 του άρθρου 16 του ν. 1518/1985 αντικαθίσταται ως
εξής:

«8. Είναι δυνατή η συµµετοχή υπαλλήλων του δηµοσίου τοµέα,
όπως αυτός ορίζεται στο άρθρο 14 παρ. 1 του ν. 4270/2014 (Α’
143), σε επιτροπές ή οµάδες εργασίας που συγκροτεί η Εταιρεία
για την επιδίωξη των καταστατικών της σκοπών ή την εκπλήρωση
των συµβατικών ή άλλων υποχρεώσεών της. Η αποζηµίωση των
προσώπων αυτών για την ανωτέρω συµµετοχή καθορίζεται από
το διοικητικό συµβούλιο της Εταιρείας, τηρουµένων των ορίων
που θεσπίζονται, σύµφωνα µε το άρθρο 21 του        ν. 4354/2015.»

3. Η Ε.Ε.Τ.Α.Α. Α.Ε. δεν υπάγεται στις διατάξεις της παρ. 5 του
άρθρου 24 της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του
ν. 4336/2015 (Α’ 94).

Άρθρο 128
Πληρωµές Κοινωνικών Προγραµµάτων 

από την «Ε.Ε.Τ.Α.Α. Α.Ε.»

1. Οι πληρωµές που διενεργούνται από το Δικαιούχο «Ελλη-
νική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης Α.Ε.» προς
τους παρόχους και αναδόχους που παρέχουν υπηρεσίες φρον-
τίδας και φιλοξενίας βρεφών, νηπίων, παιδιών και ατόµων µε ανα-
πηρία, στο πλαίσιο της Δράσης «Εναρµόνιση οικογενειακής και
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επαγγελµατικής ζωής», καθώς και προς τους φορείς που συµµε-
τέχουν στα προγράµµατα κοινωφελούς χαρακτήρα «Βοήθεια στο
Σπίτι» και «Κέντρα Πρόληψης του άρθρου 61 του ν. 3459/2006
(Α’ 103)», στο πλαίσιο σχετικών προγραµµατικών συµβάσεων,
δεν κατάσχονται, δεν υπόκεινται σε κανενός είδους παρακρά-
τηση και δεν συµψηφίζονται µε τυχόν οφειλές του αναδόχου
προς το Ελληνικό Δηµόσιο και τα Ασφαλιστικά Ταµεία. Η πα-
ρούσα ρύθµιση δεν καταλαµβάνει τα Ν.Π.Ι.Δ. κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα.

2. Όλοι οι πάροχοι, ανάδοχοι και φορείς των ανωτέρω προ-
γραµµάτων απαλλάσσονται από την υποχρέωση προσκοµιδής
φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας κατά την πληρωµή
τους για αυτές τις δράσεις και προγράµµατα. Ειδικά, οι ιδιώτες
πάροχοι και ανάδοχοι υποχρεούνται να προσκοµίζουν ανά τέσ-
σερις µήνες φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα σε ισχύ.

Άρθρο 129
Κάλυψη πάγιων δαπανών Υπουργείου 

Μεταναστευτικής Πολιτικής

Οι δαπάνες παγίου χαρακτήρα του Υπουργείου Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής, καθώς και οι λειτουργικές του δαπάνες, που
προκαλούνται από την χρήση των κτιρίων και των υποδοµών του
Υπουργείου Εσωτερικών, βαρύνουν τις εγκεκριµένες πιστώσεις
προϋπολογισµού εξόδων του Υπουργείου Εσωτερικών µε µετα-
φορά του 20% των ανωτέρω δαπανών απολογιστικά δύο φορές
ετησίως, από τον εγκεκριµένο προϋπολογισµό εξόδων του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής. Το παρόν άρθρο έχει
ισχύ από 1.1.2017.

Άρθρο 130
Μετονοµασία Περιφερειακής Ενότητας Καρπάθου 

σε Περιφερειακή Ενότητα Καρπάθου - Κάσου

Το τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης ιβ’ της παρ. 3 του άρθρου
3 του ν. 3852/2010 αντικαθίσταται, ως εξής: 

«Συγκροτείται η Περιφερειακή Ενότητα Καρπάθου - Κάσου
που περιλαµβάνει το Δήµο Καρπάθου και το Δήµο Κάσου».

Άρθρο 131
Τέλεση πολιτικών γάµων

Η παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ.391/1982 (Α’73) αντικαθίσταται
ως εξής: 

«2. Σε κάθε Δήµο, ο Δήµαρχος ορίζει µε πάγια πράξη του, πε-
ρισσότερες τακτές ηµέρες της εβδοµάδας, µη αποκλειοµένου
του Σαββάτου και της Κυριακής, και ορισµένη ώρα ενάρξεως,
για την τέλεση των γάµων για τους οποίους υποβλήθηκαν σχετι-
κές αιτήσεις µέχρι και την προηγούµενη ηµέρα. Με την ίδια
πράξη του, ο Δήµαρχος µπορεί να ορίζει την τέλεση των πολιτι-
κών γάµων σε περισσότερα του ενός δηµοτικά κτίρια ή και σε
εξωτερικούς κοινόχρηστους δηµοτικούς χώρους. Ο Δήµαρχος
µεριµνά για την κατάλληλη διαρρύθµιση και διακόσµηση του
χώρου, ώστε να δίνεται στην τελετή του γάµου η επισηµότητα
που της ταιριάζει.»

Άρθρο 132
Λειτουργία αµαξοστασίων Δήµων και εγκαταστάσεων εξυπη-

ρετουσών µέσα µαζικής µεταφοράς

Η προθεσµία που ορίζεται µε το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του
άρθρου 12 του ν. 3897/2010, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, πα-
ρατείνεται µέχρι τις 31.12.2019.

Άρθρο 133
Κέντρα Αποτέφρωσης Νεκρών

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 35 του  ν.
3448/2006 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η εγκατάσταση και λειτουργία ΚΑΝ επιτρέπεται: α) σε Οργα-

νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) πρώτου βαθµού σε
εκτάσεις ιδιοκτησίας τους ή που τους έχουν παραχωρηθεί κατά
χρήση εντός ή εκτός των διοικητικών τους ορίων, ή σε νοµικά
πρόσωπα αυτών, σε συνδέσµους των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, σύµφωνα µε τους καταστατικούς σκοπούς τους και
β) σε ιδιώτες, µετά από λήψη των αδειών της παρ. 3 του άρθρου
19 του  ν. 3982/2011.»

2. Η παρ. 6 του άρθρου 35 του ν. 3448/2006 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Υγείας ρυθ-
µίζονται ειδικότερα σχετικά ζητήµατα, καθώς και ζητήµατα µε
χαρακτήρα τεχνικό ή λεπτοµερειακό.»

Άρθρο 134
Εκποίηση υλικών που προέρχονται από τη διαχείριση των

Αστικών Στερεών Αποβλήτων και βιοαποβλήτων

1. Οι δήµοι, τα νοµικά πρόσωπα αυτών που ασκούν αρµοδιό-
τητες αποκοµιδής και διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και οι Φο-
ρείς Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, δύνανται να εκποιούν µε
τη διαδικασία της δηµοπρασίας, όπως αυτή ορίζεται στις διατά-
ξεις του π.δ. 270/1981  (Α’ 77) τα υλικά ή και την τυχόν παραγό-
µενη ενέργεια που προέρχονται από τη χωριστή συλλογή, την
προετοιµασία για επαναχρησιµοποίηση, την επεξεργασία και
ανάκτηση των Αστικών Στερεών Αποβλήτων (ΑΣΑ) και των βιοα-
ποβλήτων µετά από απόφαση του οικείου δηµοτικού ή διοικητι-
κού συµβουλίου.

2. Για το σκοπό της παραγράφου 1 του παρόντος, συντάσσε-
ται έκθεση από την Επιτροπή Εκτίµησης του εκάστοτε φορέα,
σχετική µε τις ποσότητες και τα χαρακτηριστικά των προς διά-
θεση υλικών ή και της τυχόν παραγόµενης ενέργειας και τον κα-
θορισµό του ελάχιστου ορίου της πρώτης προσφοράς ανά υλικό.
Στην περίπτωση που δεν υφίσταται το κατάλληλο προσωπικό για
τη συγκρότηση της Επιτροπής, αυτή συγκροτείται στο πλαίσιο
εφαρµογής των διατάξεων των άρθρων 99 και 100 του   ν.
3852/2010 (Α’ 87).

3. Τα έσοδα από την εκποίηση των υλικών ή και της τυχόν πα-
ραγόµενης ενέργειας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο οικείο
Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων, που προέρχονται από τη
διαδικασία της παραγράφου 1 του παρόντος, διατίθενται απο-
κλειστικά για την ενίσχυση της χωριστής συλλογής των Αστικών
Στερεών Αποβλήτων και των βιοαποβλήτων και εν γένει για δα-
πάνες της υπηρεσίας καθαριότητας και φωτισµού, για τα νοµικά
πρόσωπα στα οποία τέτοια υπηρεσία υφίσταται.

Άρθρο 135
Τροποποίηση άρθρου 82 του β.δ. 24.9/1958 περί 

απαλλαγών από δηµοτικούς και κοινοτικούς φόρους, τέλη,
δικαιώµατα και εισφορές

Η παρ. 2 του άρθρου 82 του β.δ. 24.9/1958,όπως τροποποι-
ήθηκε και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Από τα ανταποδοτικά τέλη, που επιβάλλουν οι δήµοι δεν
απαλλάσσονται αυτοί που αναγράφονται στην περίπτωση γ’ της
προηγούµενης παραγράφου, καθώς και το ελληνικό δηµόσιο
από το τέλος ύδρευσης, το τέλος αποχέτευσης, το τέλος χρή-
σεως υπονόµου και το ειδικό τέλος κύκλου νερού.»

Άρθρο 136
Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 25 

του ν. 3023/2002 (Α’ 146)

Η παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 3023/2002 (Α’ 146) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Σε περίπτωση µη εµπρόθεσµης υποβολής ή ελλιπούς ή αν-
τικανονικής σύνταξης της κατά την περίπτωση β’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 16Α αναλυτικής κατάστασης εκλογικών
εσόδων και δαπανών, επιβάλλεται πρόστιµο µέχρι το 10% της
ετήσιας βουλευτικής αποζηµίωσης.»
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Άρθρο 137
Μεταφορά του ειδικού λογαριασµού του ν. 826/1978 

(Α’ 194) στον Τοµέα Προνοίας Αστυνοµικών

1. Ο Ειδικός Λογαριασµός που συνεστήθη µε το άρθρο 1 παρ.
1 του ν. 826/1978 (Α’ 194) στο Επικουρικό Ταµείο Ελληνικής Χω-
ροφυλακής (Ε.Τ.Ε.Χ.) µεταφέρεται από το Ενιαίο Ταµείο Επικου-
ρικής Ασφάλισης και Εφάπαξ Παροχών (Ε.Τ.Ε.Α.Ε.Π.) στο οποίο
έχει ενταχθεί ο πρώην Τοµέας Επικουρικής Ασφάλισης Ελληνικής
Χωροφυλακής (Τ.Ε.Α.Ε.Χ.) και εντάσσεται στον Τοµέα Πρόνοιας
Αστυνοµικών (Τ.Π.ΑΣ.) του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας
(Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α.).

2. Όπου στο ν. 826/1978 αναφέρεται «Επικουρικό   Ταµείο Ελ-
ληνικής Χωροφυλακής, Ε.Τ.Ε.Χ.» νοείται    εφεξής «Τοµέας Πρό-
νοιας Αστυνοµικών Τ.Π.ΑΣ./ Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α.».

Άρθρο 138
Κρατήσεις για την ονοµασία του Δόκιµου Αστυφύλακα σε

Αστυφύλακα και Δόκιµου Αξιωµατικού 
σε Υπαστυνόµο Β’

Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ της υποπαραγράφου 2 της παρ. Γ’ του
άρθρου 138 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) αντικαθίστανται ως εξής: 

«γ) Η προβλεπόµενη παγία εισφορά (κράτηση) ονοµασίας δο-
κίµου Αστυφύλακα σε Αστυφύλακα και δοκίµου Αξιωµατικού σε
Υπαστυνόµο Β’ των µετόχων των τοµέων Τ.Π.ΑΣ. και Τ.Π.Υ.Α.Π.
του Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α. παρακρατείται σε δεκαοκτώ (18) ισόποσες µη-
νιαίες δόσεις και αποδίδεται µε µέριµνα και ευθύνη της Διεύθυν-
σης Διαχείρισης Χρηµατικού του Αρχηγείου Ελληνικής
Αστυνοµίας στον αντίστοιχο δικαιούχο Τοµέα.

δ) Η προβλεπόµενη πάγια εισφορά (κράτηση) ονοµασίας δοκί-
µου Αξιωµατικού σε Υπαστυνόµο Β’ των µετόχων των Τοµέων
Τ.Ε.Α.Ε.Χ. και Τ.Ε.Α.Υ.Α.Π. του Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α., παρακρατείται σε
δέκα (10) ισόποσες µηνιαίες δόσεις και αποδίδεται µε µέριµνα και
ευθύνη της Διεύθυνσης Διαχείρισης Χρηµατικού του Α.Ε.Α. στους
δικαιούχους Τοµείς.»

Άρθρο 139
Μεταβατικές διατάξεις

Η ισχύς του άρθρου 2 του παρόντος αρχίζει µε την έναρξη της
θητείας των Δηµοτικών Συµβουλίων, που θα αναδειχθούν από τις
επόµενες Δηµοτικές Εκλογές.

Άρθρο 140
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 998/1979

1. Η διάταξη της παρ. 1 του άρθρου 47Β του ν. 998/ 1979 (Α’
289) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Δάση, δασικές εκτάσεις, καθώς και εκτάσεις της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 5 του άρθρου 3, που εκχερσώθηκαν για γε-
ωργική εκµετάλλευση χωρίς άδεια της οικείας δασικής αρχής
µετά την 11η Ιουνίου 1975 και έως την 7η Μαρτίου 2007, υπό την
προϋπόθεση ότι διατηρούν τη χρήση αυτή µέχρι σήµερα και εφό-
σον πληρούνται για τις εκτάσεις αυτές οι προϋποθέσεις της πα-
ραγράφου 12 του άρθρου 47, µπορούν να λάβουν έγκριση
επέµβασης σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 45 και της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 47, χωρίς την υποχρέωση τήρησης των
προϋποθέσεων της παραγράφου 4 του άρθρου 47, εφόσον υπο-
βληθεί σχετικό αίτηµα από τον ενδιαφερόµενο. Στις διατάξεις του
παρόντος υπάγονται και εκτάσεις κηρυγµένες ως αναδασωτέες.
Η έγκριση επέµβασης χορηγείται αποκλειστικά για γεωργική και
δενδροκοµική εκµετάλλευση. Μέσα στις ανωτέρω εκτάσεις επι-
τρέπονται οι κατασκευές που εξυπηρετούν τη γεωργική εκµετάλ-
λευση, όπως δεξαµενές νερού, γεωτρήσεις, µετρητές Δ.Ε.Η.,
υπόστεγα κατ’ εφαρµογή της σχετικής περί των κατασκευών
αυτών νοµοθεσίας.»

2. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου
67 του ν. 998/1979 αντικαθίσταται ως εξής:

«Όσες από τις εκτάσεις της περίπτωσης α’ στερούνται των πα-

ραπάνω τίτλων και δεν υπάγονται στην παράγραφο 1 του άρθρου
3, µπορούν να χρησιµοποιηθούν, αποκλειστικά και µόνο για γεωρ-
γική και δενδροκοµική εκµετάλλευση, χωρίς να επιτρέπεται η πε-
ραιτέρω αλλαγή χρήσης τους, κατόπιν αδείας του Γενικού
Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης µετά από ει-
σήγηση του οικείου δασάρχη ή του Διευθυντή Δασών εάν δεν υφί-
σταται Δασαρχείο στο νοµό, χορηγούµενης της άδειας επί τη
βάσει αιτήσεως του προσώπου που προβάλλει δικαιώµατα κυριό-
τητας επί των εκτάσεων αυτών, δυνάµει τίτλου ιδιοκτησίας µετα-
γενέστερου µεν  της 23ης Φεβρουάριου 1946, όχι όµως νεότερου
των δέκα (10) ετών µέχρι την ηµέρα δηµοσίευσης του
ν. 4280/2014.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 67 του   ν. 998/1979
αντικαθίσταται ως εξής:

«Στις διατάξεις των παραγράφων 2 και 3 υπάγονται και εκτάσεις
που εµφανίζονται στις αεροφωτογραφίες του 1945 ή, εφόσον
αυτές δεν είναι ευκρινείς, του 1960, µε αγροτική µορφή που δα-
σώθηκαν µεταγενέστερα, ανεξάρτητα από τη µορφή που απέκτη-
σαν αργότερα και των οποίων το ιδιοκτησιακό καθεστώς είναι
λυµένο έναντι του Δηµοσίου µε βάση το άρθρο 10 του
ν. 3208/2003.»

Άρθρο 141
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3208/2003

Η παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 3208/2003 (Α’ 303) αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Μέχρι την κατάρτιση και τήρηση Δασολογίου συστήνεται
Επιτροπή Δασολογίου περιοχής αρµοδιότητας της οικείας Διεύ-
θυνσης Δασών, µε αρµοδιότητα τον, κατά τις διατάξεις των παρα-
γράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 3 του ν. 998/1979 (Α’ 289),
ειδικότερο χαρακτηρισµό των περιλαµβανοµένων στον αναρτη-
µένο δασικό χάρτη περιοχών δασικού χαρακτήρα. Η Επιτροπή
συγκροτείται µε απόφαση του Συντονιστή της οικείας Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης και αποτελείται από τον Προϊστάµενο της οικείας
Διεύθυνσης Δασών που αφορά ο δασικός χάρτης ως Πρόεδρο,
τον Προϊστάµενο ή δασολόγο ή δασοπόνο του Τµήµατος Δασικών
Χαρτογραφήσεων της οικείας Διεύθυνσης Δασών ή τον Προϊστά-
µενο ή δασολόγο ή δασοπόνο του οικείου Δασαρχείου και έναν
δασολόγο ή δασοπόνο του οικείου Δασαρχείου ως µέλη. Σε περί-
πτωση Διεύθυνσης Δασών χωρίς Δασαρχείο, στην Επιτροπή συµ-
µετέχει δασολόγος ή δασοπόνος της οικείας Διεύθυνσης Δασών
ή δασολόγος ή δασοπόνος που υπηρετεί σε Διεύθυνση Δασών
της οικείας Περιφέρειας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται και οι
αναπληρωτές των παραπάνω, καθώς και ο Γραµµατέας της, ο
οποίος είναι υπάλληλος Δ.Ε. των οικείων Δασικών Υπηρεσιών.
Κατά των ανωτέρω αποφάσεων µπορεί να υποβληθεί προσφυγή
ενώπιον του Τεχνικού Συµβουλίου Δασών από όποιον έχει έννοµο
συµφέρον εντός προθεσµίας σαράντα πέντε (45) ηµερών. Τα µέλη
της Επιτροπής δεν αµείβονται.»

Άρθρο 142
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3889/2010

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) προστί-
θεται τρίτο εδάφιο ως εξής:

«Για τις εκτάσεις που δεν περιλαµβάνονται στα στοιχεία που πε-
ριγράφονται στην παράγραφο 1 του άρθρου 13, για τις οποίες δεν
έχουν ασκηθεί αντιρρήσεις και δεν περιλαµβάνονται στις εξαιρέ-
σεις του παρόντος άρθρου, το περιεχόµενο του αναρτηµένου δα-
σικού χάρτη θεωρείται οριστικό και βεβαιώνεται µε απόφαση του
Διευθυντή της οικείας Διεύθυνσης Δασών ότι δεν έχουν ασκηθεί
αντιρρήσεις.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 20 του  ν. 3889/2010
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Μετά την κύρωση του δασικού χάρτη κάθε µεταβίβαση, σύ-
σταση, αλλοίωση και γενικά κάθε µεταβολή των εµπραγµάτων δι-
καιωµάτων, στις δασικές εν γένει εκτάσεις της παραγράφου 1 του
άρθρου 13, που περιλαµβάνονται σε αυτόν, είναι άκυρη και ανί-
σχυρη, αν δεν συνοδεύεται από σχετικό πιστοποιητικό της αρµό-
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διας υπηρεσίας της οικείας Διεύθυνσης Δασών, µε το οποίο βε-
βαιώνεται ο χαρακτήρας της έκτασης. Το ανωτέρω πιστοποιητικό
δεν εκδίδεται για περιοχές του δασικού χάρτη που δεν περιλαµ-
βάνονται στις δασικές εν γένει εκτάσεις.»

3. Στην παρ. 5 του άρθρου 20 του ν. 3889/2010 προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο και αντικαθίσταται το τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Για περιοχές που στο δασικό χάρτη δεν αποτελούν δασικές εν
γένει εκτάσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 13, το πιστοποι-
ητικό της προηγούµενης παραγράφου αντικαθίσταται από υπεύ-
θυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (A’ 75) επί του
τοπογραφικού διαγράµµατος, που συνοδεύει τη σχετική πράξη
του συµβολαιογράφου, µε την οποία δηλώνεται υπευθύνως από
τον συντάκτη του ότι το συγκεκριµένο ακίνητο δεν εµπίπτει στις
δασικές εν γένει εκτάσεις. Η συγκεκριµένη υπεύθυνη δήλωση πρέ-
πει να µνηµονεύεται στις πράξεις που συντάσσονται από τους
συµβολαιογράφους.

Δεν επιτρέπεται η εγγραφή ή η µετεγγραφή των πράξεων
αυτών στα οικεία υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά γραφεία,
αν δεν έχουν τηρηθεί οι υποχρεώσεις των ανωτέρω παραγρά-
φων.»

4. Προστίθεται νέα παράγραφος 6 στο άρθρο 20 του    ν.
3889/2010 ως εξής:

«6. Δυνατότητα χρήσης των στοιχείων του δασικού χάρτη είτε
είναι αναρτηµένος είτε κυρωµένος µερικά ή ολικά, παρέχεται σε
κάθε δηµόσια αρχή µέσω του ειδικού διαδικτυακού τόπου της πα-
ραγράφου 11 του άρθρου 13. Αν απαιτείται από κείµενες διατά-
ξεις, εξαιρουµένης της διάταξης της παραγράφου 4, η βεβαίωση
του δασικού εν γένει ή µη χαρακτήρα έκτασης ενώπιον του Δηµο-
σίου, των ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού και των υπηρεσιών και φορέων του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα της παρ. 6 του άρθρου 1 του ν.
1256/1982 (Α’ 65), όπως εκάστοτε ισχύει, αυτή πραγµατοποιείται
µε υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (A’ 75) επί
του τοπογραφικού διαγράµµατος, που αφορά το συγκεκριµένο
ακίνητο από τον συντάκτη του. Στη δήλωση αναφέρεται υποχρε-
ωτικά αν ο χαρακτηρισµός της έκτασης ως δασικής ή µη έχει προ-
σωρινή ή οριστική ισχύ, ανάλογα µε το στάδιο στο οποίο βρίσκεται
ο δασικός χάρτης.»

Άρθρο 143
Προσθήκη νέας παραγράφου 23
στο άρθρο 52 του ν. 4280/2014

Στο άρθρο 52 «Μεταβατικές διατάξεις» του ν. 4280/ 2014 (Α’
159) προστίθεται νέα παράγραφος 23 ως εξής:

«23. Μέχρι την κατάρτιση των δασικών χαρτών, για τις εκτά-
σεις που έχουν χαρακτηρισθεί τελεσιδίκως ως υπαγόµενες στις
διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας πριν από τις 8.8.2014 και είναι
τεχνητές δασικές φυτείες της περίπτωσης γ’ της παρ. 6 του άρ-
θρου 3 του ν. 998/1979, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη από την
οικεία δασική αρχή κατόπιν αιτήµατος των ιδιοκτητών των εκτά-
σεων ή αυτεπαγγέλτως από τον οικείο Δασάρχη, προκειµένου να
προσδιορισθούν ως τεχνητές δασικές φυτείες που δηµιουργούν-
ται από τους ιδιοκτήτες τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην πε-
ρίπτωση γ’ της παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 998/1979. Η
διαπιστωτική πράξη αναρτάται εντός δέκα (10) ηµερών από την
έκδοσή της στο διαδικτυακό τόπο του τρίτου εδαφίου της παρ.
3 του άρθρου 14 του  ν. 998/1979. Η πλήρης γνώση για κάθε εν-
διαφερόµενο τρίτο προκειµένου αυτός να ασκήσει οποιοδήποτε
ένδικο βοήθηµα κατά της ανωτέρω πράξης, τεκµαίρεται από την
ανάρτηση αυτής στο διαδικτυακό τόπο, αποκλεισµένης της
εφαρµογής ειδικότερων διατάξεων περί δηµοσίευσης.

Η υποβολή της αίτησης του πρώτου εδαφίου, η διαδικασία έκ-
δοσης της ανωτέρω πράξης του Δασάρχη, καθώς και η προθε-
σµία άσκησης και η άσκηση ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων κατ’
αυτής δεν αναστέλλει την πρόοδο της κατάρτισης, θεώρησης
και κύρωσης των δασικών χαρτών, εφαρµοζοµένων ως προς την
αναµόρφωση του οικείου δασικού χάρτη των διατάξεων της παρ.
1 του άρθρου 20 του ν. 3889/2010 (Α’ 182).»

Άρθρο 144
Τροποποίηση διάταξης του ν. 4423/2016

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 33 του           ν.
4423/2016 (Α’ 182) αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«α) Στην υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης α’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 33, µόλις συµπληρωθούν δύο (2) έτη από τότε
που τα µέλη του µειώθηκαν κάτω των είκοσι ενός (21) και εφόσον
εντός των δύο (2) ετών δεν συµπληρώθηκε ο ως άνω απαιτούµε-
νος ελάχιστος αριθµός των είκοσι ενός (21) µελών.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 47 του           ν. 4423/
2016 αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως ακολούθως:

«β) για τη συµπλήρωση του αριθµού των µελών τους ή για τη
συγχώνευσή τους µε άλλο δασικό συνεταιρισµό εργασίας, εφό-
σον τα µέλη τους κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
ή µετά τη διαγραφή όσων δεν πληρούν τις νόµιµες προϋποθέ-
σεις, είναι λιγότερα από είκοσι ένα (21). Αν η συµπλήρωση αυτή
δεν επέλθει µέσα στην παραπάνω προθεσµία, λύονται αυτοδί-
καια.»

Άρθρο 145
Τροποποίηση διατάξεων του άρθρου 52 

του ν. 4280/2014

1. Η παρ. 18 του άρθρου 52 του ν. 4280/2014 (Α’ 159) αντικα-
θίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«18. Η παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 3208/2003, πλην του τε-
λευταίου εδαφίου της, καθώς επίσης και η παράγραφος 3 του
ιδίου άρθρου καταργούνται µετά την πάροδο πέντε (5) ετών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Μετά την πάροδο της
προθεσµίας αυτής για τις οριστικά παραχωρηθείσες εκτάσεις
ισχύουν οι όροι των παραχωρητηρίων.»

2. Η προθεσµία που προβλέπεται στην παρ. 7 του άρθρου 52
του ν. 4280/2014 παρατείνεται για τρία (3) έτη από τη λήξη της.

3. Η προθεσµία που προβλέπεται στην παρ. 8 του άρθρου 52
του ν. 4280/2014 παρατείνεται για τρία (3) έτη από τη λήξη της.

4. Η προθεσµία που προβλέπεται στην παρ. 9 του άρθρου 52
του ν. 4280/2014, όπως αυτή παρατάθηκε µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 46 του ν. 4414/2016 (Α’ 149), παρατείνεται για τρία (3) έτη
από τη λήξη της ανωτέρω παράτασης.

5. Η προθεσµία που προβλέπεται στην παρ. 10 του άρθρου 52
του ν. 4280/2014, όπως αυτή παρατάθηκε µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 46 του ν. 4414/2016, παρατείνεται για τρία (3) έτη από τη
λήξη της ανωτέρω παράτασης.

Άρθρο 146

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 της περίπτωσης β’ του άρθρου 9
του ν. 4354/2015 (Α’ 176) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι ενστάσεις που υποβάλλονται κατά των αποφάσεων που
απορρίπτουν τη συνάφεια των µεταπτυχιακών τίτλων εξετάζονται
από ειδική τριµελή επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης για τριετή θητεία
και αποτελείται από µέλη του Α.Σ.Ε.Π. που προτείνονται από τον
Πρόεδρό του. Με όµοια απόφαση ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό
µε τη λειτουργία της Επιτροπής.»

Άρθρο 147

Στην παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 3013/2002 (Α’ 102) προστί-
θενται εδάφια ως εξής:

«Για την κάλυψη των αναγκών του Γραφείου του Έλληνα Επι-
τρόπου στην Ελλάδα συνιστάται στο Υπουργείο Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης µία (1) επιπλέον ενιαία θέση Ειδικού Συµβούλου ή
Ειδικού Συνεργάτη, η οποία καλύπτεται αποκλειστικά µε από-
σπαση από φορείς της Γενικής Κυβέρνησης. Επιτρέπεται, επί-
σης, η απόσπαση ενός (1) επιπλέον υπαλλήλου από φορείς της
Γενικής Κυβέρνησης για την κάλυψη αναγκών διοικητικής υπο-
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στήριξης. Οι ανωτέρω αποσπάσεις υπαλλήλων από φορείς του
δηµόσιου τοµέα διενεργούνται κατά παρέκκλιση των κείµενων
γενικών ή ειδικών διατάξεων, ύστερα από υπόδειξη του Έλληνα
Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του κατά περίπτωση αρµό-
διου Υπουργού. Οι αποδοχές των αποσπασµένων υπαλλήλων
καλύπτονται από το φορέα στον οποίο ανήκουν οργανικά.»

Άρθρο 148
Παράταση της προθεσµίας της περίπτωσης α’

της παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 4430/2016 (Α’ 205)

Η προθεσµία της 30ης.6.2017 που προβλέπεται στην περί-
πτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 4430/2016 (Α’ 205) πα-
ρατείνεται µέχρι και τις 31ης.10.2017. Τυχόν διαγραφή
Κοιν.Σ.Επ. εξαιτίας της παρέλευσης της προθεσµίας της
30ης.6.2017, προ της, µε το παρόν άρθρο, διδοµένης παράτασης
είναι άκυρη και δεν παράγει έννοµα αποτελέσµατα.

Άρθρο 149

1. Η παρ. 3 του άρθρου 50 του ν. 3528/2007 (Α’ 26) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Η άδεια της προηγούµενης παραγράφου χορηγείται και σε
υπαλλήλους που έχουν τέκνα που πάσχουν από βαριά νοητική
στέρηση ή σύνδροµο Down, καθώς επίσης και σε υπαλλήλους
µε τέκνα που πάσχουν από Διάχυτη Αναπτυξιακή Διαταραχή
(Δ.Α.Δ.) εφόσον αυτά είναι ανήλικα ή είναι ενήλικα αλλά δεν ερ-
γάζονται.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 57 του ν. 3584/2007 (Α’ 143) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Η άδεια της προηγούµενης παραγράφου χορηγείται και σε
υπαλλήλους που έχουν τέκνα που πάσχουν από βαριά νοητική
στέρηση ή σύνδροµο Down, καθώς επίσης και σε υπαλλήλους
µε τέκνα που πάσχουν από Διάχυτη Αναπτυξιακή Διαταραχή
(Δ.Α.Δ.) εφόσον αυτά είναι ανήλικα ή είναι ενήλικα αλλά δεν ερ-
γάζονται.»

Άρθρο 150

Στο τέλος του β’ εδαφίου του άρθρου 38 του ν. 4369/ 2016 (Α’
33) προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Ο διορισµός πραγµατοποιείται ανεξαρτήτως τυχόν πρόσθε-
των προσόντων που προβλέπονται στις οικείες οργανικές διατά-
ξεις των φορέων διορισµού και σε περίπτωση µη ύπαρξης κενών
οργανικών θέσεων, σε συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις, οι
οποίες καταργούνται αυτοδικαίως µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπο
αποχώρηση από αυτές.»

Άρθρο 151
Επικουρικό Προσωπικό Μονάδων 

Κοινωνικής Φροντίδας

Στο άρθρο 10 του ν. 3329/2005 (Α’ 81) προστίθεται παράγρα-
φος 10 ως εξής:

«10. Για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών των Κέντρων Κοινω-
νικής Πρόνοιας, του Κέντρου Παιδικής Μέριµνας Αρρένων Πα-
πάφειο Θεσσαλονίκης και του Θεραπευτηρίου Χρονιών
Παθήσεων Ευρυτανίας, καθώς και των παραρτηµάτων τους, του
Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Ε.Κ.Κ.Α.), του Κέν-
τρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών (Κ.Ε.Α.Τ.) και του
Εθνικού Ιδρύµατος Κωφών (Ε.Ι.Κ.), επιτρέπεται η πρόσληψη επι-
κουρικού προσωπικού των κλάδων ΠΕ Νηπιαγωγών, ΠΕ Φυσικής
Αγωγής, ΤΕ Βρεφονηπιοκόµων, ΔΕ Προσχολικής Αγωγής Ηµε-
ρήσιας Φροντίδας ΑµεΑ, ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ Διερµηνέων Ελληνικής
Νοηµατικής Γλώσσας και ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ Εκπαιδευτών Ελληνικής
Νοηµατικής Γλώσσας, ΠΕ Μουσικής, ΥΕ Προσωπικού Καθαριό-
τητας και ΥΕ Βοηθητικού Υγειονοµικού Προσωπικού.»

Άρθρο 152
Τροποποίηση του άρθρου 68 του ν. 4430/2016 (Α’ 205)

Στο άρθρο 68 του ν. 4430/2016 (Α’ 205) η παράγραφος 3 ανα-
ριθµείται σε 4 και προστίθεται νέα παράγραφος 3, ως εξής:

«3. Τυχόν αδιάθετα υπόλοιπα έκτακτης επιχορήγησης του
έτους 2016 δύνανται να καταβάλλονται εντός του έτους 2017
από τις Περιφέρειες ως επιχορηγήσεις των ειδικώς πιστοποιηµέ-
νων φορέων της παραγράφου 1, υπό τον όρο της τήρησης του
συνολικού ανώτατου ορίου των ήδη εγγεγραµµένων πιστώσεων
ανά Περιφέρεια.»

Άρθρο  153
Παράταση Προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι»

1. Η διάρκεια του Προγράµµατος «Βοήθεια στο σπίτι», που πα-
ρατάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 69 του             ν. 4430/2016
(Α’ 205) µέχρι τις 31.12.2017, καθώς και οι συµβάσεις εργασίας
ορισµένου χρόνου των απασχολούµενων για την παροχή των
σχετικών υπηρεσιών, που παρατάθηκαν για το ίδιο χρονικό διά-
στηµα, παρατείνονται από τη λήξη τους µέχρι τις 31.12.2019. Οι
συµβάσεις των απασχολούµενων του Προγράµµατος σε καµία
περίπτωση δεν µετατρέπονται σε αορίστου χρόνου, κατά την έν-
νοια της διάταξης της παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 2190/1994
(Α’ 28).

2. Για τη χρηµατοδότηση και υλοποίηση του Προγράµµατος
«Βοήθεια στο σπίτι» απαιτείται το ποσό των εξήντα εκατοµµυρίων
(60.000.000) ευρώ για κάθε πλήρες έτος της παράτασης, το
οποίο προέρχεται από:

α) το λογαριασµό της Εισφοράς Αλληλεγγύης συνταξιούχων,
που τηρείται στο Ασφαλιστικό Κεφάλαιο Αλληλεγγύης Γενεών
(Α.Κ.Α.ΓΕ.), µέχρι του ύψους των σαράντα εκατοµµυρίων
(40.000.000) ευρώ,

β) τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και ειδικότερα
τον Ειδικό Φορέα 33 - 220 µέχρι του ύψους των πέντε εκατοµµυ-
ρίων (5.000.000) ευρώ,

γ) την ειδική εισφορά ασφαλισµένων, που θεσµοθετήθηκε µε
το άρθρο 138 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) για τη χρηµατοδότηση του
Προγράµµατος «Κατ’ οίκον Φροντίδα Συνταξιούχων» µέχρι του
ύψους των δεκατεσσάρων εκατοµµυρίων (14.000.000) ευρώ και

δ) τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών
µέχρι του ύψους του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000) ευρώ.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Εσωτε-
ρικών προσδιορίζεται η διαδικασία µεταφοράς των µεταβιβαζό-
µενων πόρων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Η διαχείριση
των πόρων αυτών και οι διαδικασίες υλοποίησης του Προγράµ-
µατος καθορίζονται σε  προγραµµατική σύµβαση, που υπογρά-
φεται µεταξύ των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Εσωτερικών, του Διοικητή του Ενι-
αίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (Ε.Φ.Κ.Α.) και της Ελληνικής
Εταιρείας Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης Α.Ε. (Ε.Ε.Τ.Α.Α.
Α.Ε.).

Άρθρο 154
Τροποποίηση της παρ. 22 του άρθρου 9 

του ν. 4052/2012 (Α’ 41)

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 22 του άρθρου 9 του  ν. 4052/2012
(Α’ 41) αντικαθίσταται ως εξής:

«Αποζηµιώσεις για πρόσθετες αµοιβές, εργασία εξαιρέσιµων
ηµερών, νυκτερινών ωρών, υπερωριακή απασχόληση προς συµ-
πλήρωση του υποχρεωτικού ωραρίου του προσωπικού των Κέν-
τρων Κοινωνικής Πρόνοιας, του Κέντρου Εκπαίδευσης και
Αποκατάστασης Τυφλών του Εθνικού Ιδρύµατος Κωφών, του
Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγγύης, του Κέντρου Παιδι-
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κής Μέριµνας Αρρένων Παπάφειο Θεσσαλονίκης και του Θερα-
πευτηρίου Χρονιών Παθήσεων Ευρυτανίας, καθώς και των πα-
ραρτηµάτων τους, καταβάλλονται µε χρηµατικά εντάλµατα που
εκδίδονται από τις αρµόδιες οικονοµικές τους υπηρεσίες.

Οι αναγκαίες πιστώσεις βαρύνουν τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης και µεταβιβάζονται µε χρηµατικά εντάλµατα στα νο-
µικά πρόσωπα του προηγούµενου εδαφίου, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης ως προς τα έτη 2016 και 2017.
Κατά τον ίδιο τρόπο καταβάλλονται και οι αποζηµιώσεις που
απορρέουν από την εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων, οι εφάπαξ
αποζηµιώσεις λόγω συνταξιοδότησης, οι πάσης φύσεως αποζη-
µιώσεις και αµοιβές του µόνιµου, του ιατρικού και λοιπού προ-
σωπικού των ανωτέρω φορέων.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µπορεί να καθορίζεται κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 155
Μεταφορά ΑµεΑ

Οι Περιφέρειες δύνανται να αναλαµβάνουν την µεταφορά των
Ατόµων µε Αναπηρία (ΑµεΑ) από τον τόπο διαµονής τους στις εγ-
καταστάσεις των Πιστοποιηµένων Φορέων του Εθνικού Συστήµα-
τος Κοινωνικής Φροντίδας και αντιστρόφως. Για την οργάνωση
και εκτέλεση του µεταφορικού έργου του προηγουµένου εδαφίου
ισχύουν αναλογικά τα προβλεπόµενα για µαθητές ΣΜΕΑ στην
κοινή υπουργική απόφαση 24001/ 14.6.2013 (Β’ 1449). Η χρηµα-
τοδότηση του µεταφορικού έργου θα γίνεται αποκλειστικά από
ίδιους πόρους των Περιφερειών, αποκλειοµένης της χρησιµοποί-
ησης των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων που κατανέµονται στις Πε-
ριφέρειες.

Άρθρο 156

Στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 24 του ν. 4479/2017 (Α’
121) προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για τους OTA α’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών,
εφόσον τα έσοδα της ανταποδοτικής υπηρεσίας δεν επαρκούν για
την κάλυψη των δαπανών µισθοδοσίας και ασφαλιστικών εισφο-
ρών του εν λόγω προσωπικού, αυτές δύνανται να καλύπτονται σε
βάρος των προϋπολογισµών τους, από κάθε είδους γενικά και µη
προοριζόµενα, για την κάλυψη συγκεκριµένης δαπάνης, έσοδά
τους.»

Άρθρο 157
Παράταση της προθεσµίας της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν.

3889/2010 (Α’ 182)

Στις περιπτώσεις όπου η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 15
του ν. 3889/2010 (Α’ 182) λήγει στις 27.7.2017, η προθεσµία αυτή
παρατείνεται από την ηµεροµηνία λήξης της έως τις 7 Σεπτεµ-
βρίου 2017.

Άρθρο 158

Στην παρ. 3 του άρθρου 3 του ν.1599/1986 «Σχέσεις Κράτους -
πολίτη. Ταυτότητες - ΕΚΑ - και λοιπές διοικητικές διατάξεις» (Α’
75), όπως είχε συµπληρωθεί µε το άρθρο 39 παρ. 1 του ν.
1832/1989 (Α’ 54) και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
1988/1991 (Α’ 189), το στοιχείο δ’ αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. πρόσθετα στοιχεία του κατόχου, πέρα από αυτά που προ-
βλέπονται στην παράγραφο 1, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λε-
πτοµέρεια».

Άρθρο 159
Προσωρινή µετεγκατάσταση ειδικών

κοινωνικών οµάδων

1. Με σκοπό τη διασφάλιση αξιοπρεπών συνθηκών διαβίωσης
επιτρέπεται η προσωρινή µετεγκατάσταση ειδικών κοινωνικών

οµάδων, κατά την έννοια της παρ. 11 του άρθρου 13 του ν.
3212/2003 (Α’ 308) και της παρ. 1 του άρθρου 34 του ν. 3448/2006
(Α’ 57), που διαβιούν σε πρόχειρα ή παράτυπα καταλύµατα, σε κα-
τάλληλους οργανωµένους χώρους που διατίθενται αποκλειστικά
για το σκοπό αυτόν από το Δηµόσιο, τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.), τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.) ή παραχωρούνται από ιδιώτες, κατόπιν κοινής απόφα-
σης των Υπουργών Εσωτερικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Η κοινή υπουργική από-
φαση του προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται ύστερα από εισήγηση
της Επιτροπής Προσωρινής Μετεγκατάστασης Ειδικών Κοινωνι-
κών Οµάδων, κατόπιν αιτήµατος προς αυτήν του Δήµου, στην εδα-
φική περιφέρεια του οποίου πρόκειται να λάβει χώρα η προσωρινή
µετεγκατάσταση. Η Επιτροπή Προσωρινής Μετεγκατάστασης Ει-
δικών Κοινωνικών Οµάδων συνεπικουρείται από τεχνική οµάδα
υποστήριξης που συστήνεται από τον κατά περίπτωση αρµόδιο
Γενικό ή Ειδικό Γραµµατέα στην αρµοδιότητα του οποίου ανήκει
η ειδική κοινωνική οµάδα.

2. Οι οργανωµένοι χώροι προσωρινής µετεγκατάστασης, προ-
κειµένου να θεωρηθούν κατάλληλοι πρέπει να πληρούν σωρευτικά
τουλάχιστον τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) να απέχουν τουλάχιστον 500 µέτρα από αρχαιολογικούς χώ-
ρους, αιγιαλούς, εγκαταστάσεις βιολογικής επεξεργασίας - απο-
βλήτων και άλλες προστατευόµενες περιοχές, όπως αναλυτικά
περιγράφονται στην  υ.α. 12707/22.4.2016 «Δικαιολογητικά και
διαδικασία έκδοσης βεβαίωσης καταλληλόλητας του άρθρου 4
του ν. 4280/2014» (Β’ 1308),

β) να µην βρίσκονται εντός ορίων ρεµάτων, δασικών και ανα-
δασωτέων εκτάσεων και

γ) να υπάρχει δυνατότητα υδροδότησης, αποχέτευσης, ηλε-
κτροδότησης, οδικής πρόσβασης και αποκοµιδής απορριµµάτων.

3. Το αίτηµα του οικείου Δήµου προς την Επιτροπή της παρα-
γράφου 1 συνοδεύεται από:

α) αιτιολογική έκθεση που αποτυπώνει πλήρως την υφιστάµενη
κατάσταση, αναλύει την αναγκαιότητα της προσωρινής µετεγκα-
τάστασης και περιγράφει τις συνοδευτικές υποστηρικτικές υπη-
ρεσίες στο πλαίσιο της ολιστικής παρέµβασης, σύµφωνα µε την
Εθνική Στρατηγική για την Κοινωνική Ένταξη του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
τις επιµέρους εξειδικεύσεις της,

β) τις αποφάσεις των οργάνων του εκάστοτε αρµόδιου φορέα
για τη νόµιµη διάθεση ή παραχώρηση της έκτασης προσωρινής
µετεγκατάστασης µε επισύναψη των νόµιµων τίτλων κτήσης ή πα-
ραχώρησης χρήσης,

γ) βεβαιώσεις των αρµόδιων υπηρεσιών, ως προς τα α’, β’ και
γ’ της παραγράφου 2 της παρούσας, σύµφωνα µε το Μέρος Β’
«Υποβαλλόµενα στοιχεία» της υ.α. 12707/22.4.2016 (Β’ 1308) ως
εξής:

δ) τεχνική έκθεση που προβλέπει το χώρο µετεγκατάστασης
και τις απαιτούµενες προκατασκευασµένες εγκαταστάσεις, περι-
γραφή των απαιτούµενων υποδοµών (αποχέτευσης, ύδρευσης,
οδοποιίας, ηλεκτροφωτισµού, αποκοµιδής απορριµµάτων κ.λπ.),
καθώς και άλλων τυχόν υποστηρικτικών εγκαταστάσεων για την
υγιεινή και ασφαλή διαβίωση,

ε) τοπογραφικό διάγραµµα της περιοχής προσωρινής µετεγκα-
τάστασης (έντυπα και ηλεκτρονικά στο κρατικό σύστηµα συντε-
ταγµένων ΕΓΣΑ ’87),

στ) σχέδιο γενικής διάταξης των εγκαταστάσεων (master plan).
Τα παραπάνω σχέδια και διαγράµµατα θα πρέπει να έχουν συν-
ταχθεί σε ψηφιακή µορφή, διανυσµατικού τύπου και οι συντεταγ-
µένες τους να αναφέρονται στο Εθνικό Γεωδαιτικό Σύστηµα
Αναφοράς ΕΓΣΑ ’87. Υποβάλλονται ως ψηφιακά αρχεία γεωγρα-
φικών και περιγραφικών πληροφοριών, κατάλληλα για εισαγωγή
σε βάσεις/υποδοµές γεωχωρικών δεδοµένων των οικείων Φορέων,
σε ανοικτούς µορφότυπους, σε επεξεργάσιµη (διανυσµατικά αρ-
χεία) και σε εκτυπώσιµη µορφή (ψηφιογραφικά - raster αρχεία ει-
κόνας), σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις και προδιαγραφές.

4. Η Επιτροπή της παραγράφου 1 συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και η θητεία της είναι διετής. Αποτελείται από εκ-
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προσώπους από τις Υπηρεσιακές µονάδες των συναρµόδιων
Υπουργείων, οι οποίες έχουν αρµοδιότητα συναφή µε το αντικεί-
µενο της παραγράφου 1. Τα µέλη της Επιτροπής µε τους αναπλη-
ρωτές τους προτείνονται από τους συναρµόδιους Υπουργούς,
Πρόεδρος της Επιτροπής ορίζεται ο κατά περίπτωση Γενικός ή Ει-
δικός Γραµµατέας, στην αρµοδιότητα του οποίου ανήκει η ειδική
κοινωνική οµάδα, της οποίας σκοπείται η προσωρινή µετεγκατά-
σταση.

Έργο της Επιτροπής είναι:
α) η εξέταση της σκοπιµότητας της µετεγκατάστασης και της

πληρότητας των αιτηµάτων των Δήµων της παραγράφου 3,
β) η έγκριση της µελέτης γενικής διάταξης της προτεινόµενης

έκτασης και
γ) η εισήγηση προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµίας και Ανάπτυξης για την
έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης της παραγράφου 1.

5. Με την κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 1 εγκρί-
νεται η εισήγηση της Επιτροπής Προσωρινής Μετεγκατάστασης
Ειδικών Κοινωνικών Οµάδων επί του αιτήµατος του οικείου Δήµου
για την προσωρινή µετεγκατάσταση, κατά παρέκκλιση κάθε γενι-
κής ή ειδικής πολεοδοµικής ή άλλης διάταξης.

Η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου, µε την οποία καθορί-
ζονται οι όροι και προϋποθέσεις της προσωρινής µετεγκατάστα-
σης, επέχει θέση άδειας χωροθέτησης και ανέγερσης των
προκατασκευασµένων εγκαταστάσεων και δεν απαιτείται η έκ-
δοση άδειας δόµησης ή άδειας εργασιών µικρής κλίµακας.

Αναπόσπαστο µέρος αυτής αποτελεί το σχέδιο γενικής διάτα-
ξης (master plan) της επιλεγείσας τελικά έκτασης σε κλίµακα
1:500, ακριβές αντίτυπο του οποίου δηµοσιεύεται σε φωτοσµί-
κρυνση µαζί µε την ανωτέρω απόφαση στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.

Οι ανωτέρω παρεκκλίσεις θα ισχύουν όσο διαρκεί η χρήση του
παρόντος άρθρου, οι δε προκατασκευασµένες εγκαταστάσεις θα
έχουν προσωρινό χαρακτήρα και θα αποµακρύνονται µετά την εκ-
πλήρωση του σκοπού τους µε ευθύνη του οικείου Δήµου.

6. Ο οικείος Δήµος έχει την ευθύνη, µε ίδια µέσα ή µε ανάθεση
κατά τις διατάξεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147), της:

α) εκπόνησης και υλοποίησης των µελετών υποδοµών κοινής
ωφέλειας,

β) επίβλεψης της τοποθέτησης των οικίσκων και σύνδεσής των
µε τα δίκτυα κοινής ωφέλειας και

γ) οργάνωσης και εποπτείας της λειτουργίας των χώρων προ-
σωρινής µετεγκατάστασης, σύµφωνα µε κανονισµό λειτουργίας
που εκπονεί, µετά την έγκρισή του από τον κατά περίπτωση αρ-
µόδιο Ειδικό ή Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

7. Ο κατά περίπτωση αρµόδιος Ειδικός ή Γενικός Γραµµατέας
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης: α) παρακολουθεί την εκπλήρωση ή µη των υποχρε-
ώσεων των οικείων δήµων, όπως αυτές προβλέπονται ανωτέρω
και υποβάλλει σχετικές αναφορές στους συναρµόδιους Υπουρ-
γούς της παραγράφου 1,  β) δύναται να συνιστά οµάδα τεχνικής
υποστήριξης από εκπροσώπους των υπηρεσιακών µονάδων της
παραγράφου 4, µε σκοπό την παροχή βοήθειας προς τους δήµους
τόσο κατά το στάδιο της υποβολής του φακέλου του αιτήµατος
της παραγράφου 3 όσο και για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων
της παραγράφου 6.

8. Σε περίπτωση που η προσωρινή µετεγκατάσταση των ευπα-
θών κοινωνικών οµάδων της παραγράφου 1 δεν είναι εφικτή λόγω
έλλειψης διαθέσιµου και κατάλληλου χώρου, µε κοινή απόφαση
των Υπουργών της παραγράφου 1, µετά από γνωµοδότηση της
Επιτροπής Προσωρινής Μετεγκατάστασης Ειδικών Κοινωνικών
Οµάδων, δύνανται να εγκαθίστανται προσωρινές ή κινητές µονά-
δες υγιεινής και ατοµικής καθαριότητας µε κοινόχρηστες τουαλέ-
τες, κοινόχρηστα λουτρά και υποδοµές πλύσης ιµατισµού, είτε
εντός της υφιστάµενης περιοχής εγκατάστασης αυτών είτε σε γει-
τονική δηµόσια, δηµοτική ή ιδιωτική έκταση, εφόσον αυτή διατί-
θεται για το σκοπό αυτόν, ακόµα και όταν δεν έχει υποβληθεί
σχετικό αίτηµα του οικείου δήµου.

9. Όλες οι απαιτούµενες δαπάνες για την υλοποίηση της προ-

σωρινής µετεγκατάστασης, τις υποδοµές και τη λειτουργία των
εγκεκριµένων χώρων του παρόντος καλύπτονται κατά περίπτωση
από εθνικούς ή και ευρωπαϊκούς πόρους. Οι λογαριασµοί κοινής
ωφέλειας, καθώς και τα ανταποδοτικά τέλη προς τον οικείο δήµο
καταβάλλονται από τους ωφελούµενους - µέλη της ειδικής κοινω-
νικής οµάδας της παραγράφου 1. Στην περίπτωση που δεν αντα-
ποκρίνονται στις ως άνω υποχρεώσεις τους, για τρεις (3)
διαδοχικούς εκκαθαριστικούς λογαριασµούς, τότε ο δήµος δύνα-
ται να επιβάλει κυρώσεις ή και τη διακοπή της παροχής στεγαστι-
κής υποστήριξης, σύµφωνα µε την  κοινή υπουργική απόφαση της
παραγράφου 10. Στην περίπτωση αυτή οι οφειλές που έχουν δη-
µιουργηθεί προς τον οικείο O.T.A. Α’ βαθµού θα καλυφθούν από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθο-
ρίζονται οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του συνόλου της
παρούσας ρύθµισης, τα συνοδευτικά έγγραφα και δικαιολογητικά
που πρέπει να περιλαµβάνει το αίτηµα του οικείου δήµου και οι
λεπτοµέρειες ως προς τα κριτήρια και τους όρους επιλογής των
ωφελουµένων, τους κανόνες διαχείρισης των χώρων µετεγκατά-
στασης από το φορέα διαχείρισης και τους ωφελουµένους, τις
λοιπές υποχρεώσεις των ωφελουµένων και τις κυρώσεις σε περί-
πτωση παράβασης των ανωτέρω.

Άρθρο 160

1. Στις τραπεζικές συµβάσεις πίστωσης, περιλαµβανοµένων των
συµβάσεων εκχώρησης και ενεχύρασης, που έχουν συναφθεί από
πολιτικά κόµµατα και συνασπισµούς κοµµάτων µέχρι 19.5.2017,
καθώς και στις πάσης φύσεως υποχρεώσεις αυτών που έχουν
προκύψει µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος και θα προκύψουν
εντός του τρέχοντος οικονοµικού έτους, εφαρµόζεται, µέχρι τις
31.12.2017, το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν.
3023/2002 (Α’ 146), όπως αντικαταστάθηκε από το άρθρο 1 του ν.
4304/2014 (Α’  234).

2. Η παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 3023/2002, όπως το άρθρο αυτό
αντικαταστάθηκε από το άρθρο 5 του   ν. 4304/2014 (Α’ 234),
εφαρµόζεται µέχρι 31.12.2017.

Στην παρ. 3 του άρθρου 39 του ν. 4472/2017 (Α’ 74) µετά τη
λέξη «αντικαθίσταται» προστίθενται τα εξής: «από 1.1.2018».

3. Η παρ. 6 του άρθρου 39 του ν. 4472/2017 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Η παρ. 8 του άρθρου 7 του ν. 3023/2002, όπως προστέθηκε
µε το άρθρο 5 του ν. 4304/2014, καταργείται από 1.1.2018.»

4. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 16 του  ν.
3023/2002, όπως η παράγραφος αυτή προστέθηκε µε την παρ. 2
του άρθρου 41 του ν. 4472/2017, διαγράφονται οι λέξεις «εσόδων
και δαπανών».

Άρθρo 161
Θέµατα πυροσβεστών πενταετούς υποχρέωσης

Το τέταρτο και πέµπτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 15 του
ν. 3938/2011 αντικαθίστανται ως εξής:

«Οι πίνακες επιτυχόντων της παραγράφου 3 του παρόντος
ισχύουν για επτά (7) έτη. Όσοι προσλαµβάνονται κατά το χρονικό
διάστηµα της επταετίας αυτής απαιτείται να έχουν κατά το χρόνο
πρόσληψής τους τα προσόντα που προβλέπονται από την προ-
κήρυξη, εκτός της ηλικίας την οποία απαιτείται να έχουν κατά το
χρόνο λήξης της προθεσµίας υποβολής της αίτησης.»

Άρθρo 162
Ρυθµίσεις για την επιτάχυνση της κτηµατογράφησης

1.α. Προκειµένου να καλυφθούν πρόσκαιρες και επείγουσες
ανάγκες, η εταιρία «Εθνικό Κτηµατολόγιο και Χαρτογράφηση
Ανώνυµη Εταιρεία» (Ε.Κ.Χ.Α. Α.Ε.) δύναται να προσλαµβάνει προ-
σωπικό µε συµβάσεις µίσθωσης έργου. Για τις εν λόγω προσλή-
ψεις, εκδίδεται προκήρυξη από την εταιρία µετά από έλεγχο
νοµιµότητας που διενεργεί το Α.Σ.Ε.Π. και περιλαµβάνει τον
αριθµό ανά ειδικότητα του προσωπικού που θα προσληφθεί,
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καθώς και σύντοµη περιγραφή των απαιτήσεων. Για την έκδοση
της προκήρυξης, δεν απαιτείται η προηγούµενη έγκριση της επι-
τροπής της Π.Υ.Σ. µε αριθµ. 33 της 27.12.2006 (Α’ 280/2006). Η
προκήρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της εταιρίας και του
Α.Σ.Ε.Π., καθώς και σε δύο εφηµερίδες ευρείας κυκλοφορίας των
Αθηνών. Mε κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών καθορί-
ζονται: α) τα απαιτούµενα ανά ειδικότητα προσόντα (κύρια, πρό-
σθετα ή επικουρικά), β) τα κριτήρια κατάταξης, γ) η προθεσµία
υποβολής αιτήσεων των υποψηφίων και ο τρόπος υποβολής τους,
δ) τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, ε) η διάρκεια των συµβάσεων,
η οποία δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τα τέσσερα (4) έτη, καθώς
και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

β. Οι υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις τους στην εταιρία
«Εθνικό Κτηµατολόγιο και Χαρτογράφηση Α.Ε.», η οποία τις αξιο-
λογεί και συντάσσει προσωρινούς πίνακες (α) αποκλειοµένων, (β)
κατάταξης και (γ) επιλεγοµένων, τους οποίους δηµοσιεύει στην
ιστοσελίδα της, αποστέλλοντας ταυτόχρονα στο Α.Σ.Ε.Π. τους
σχετικούς πίνακες για έλεγχο νοµιµότητας. Εντός προθεσµίας
δέκα (10)  ηµερών από τη δηµοσίευσή τους, οι υποψήφιοι µπο-
ρούν να υποβάλουν ένσταση στο Α.Σ.Ε.Π. κατά των προσωρινών
πινάκων.

γ. Το Α.Σ.Ε.Π. διενεργεί τον έλεγχο νοµιµότητας, καθώς και τον
κατ’ ένσταση έλεγχο των πινάκων της προηγουµένης παραγρά-
φου για διάστηµα ενός (1) µήνα από την ηµεροµηνία υποβολής
των πινάκων αυτών σε αυτό και ενηµερώνει εν συνεχεία την εται-
ρία «Εθνικό Κτηµατολόγιο και Χαρτογράφηση Α.Ε.», προκειµένου
αυτή να καταρτίσει τον οριστικό πίνακα προσληπτέων.

2. H περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 18 του  ν. 2664/1998
(A’ 275) αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) διόρθωση αρχικής εγγραφής µε τη διαδικασία του πρόδη-
λου σφάλµατος µπορεί να διενεργηθεί και µετά από απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που ενεργεί είτε κατόπιν
αίτησης όποιου έχει έννοµο συµφέρον είτε αυτεπάγγελτα και µετά
από πρόταση της Ε.Κ.Χ.Α. Α.Ε., όποτε συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις για την εκ µέρους του ανάκληση της διαπιστωτικής πράξης
περαίωσης της κτηµατογράφησης, για το συγκεκριµένο και µόνο
κτηµατογραφηµένο ακίνητο η οµάδα κτηµατογραφηµένων ακινή-
των που αφορά η διόρθωση, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα γε-
νικώς ισχύοντα για την ανάκληση των διοικητικών πράξεων. Η εν
λόγω δυνατότητα υφίσταται ιδίως όταν, µε την ανάκληση της αρ-
χικής εγγραφής, επιδιώκεται η ορθή αποτύπωση στις αρχικές εγ-
γραφές διοικητικής πράξεως µε διαπλαστικό για τα εµπράγµατα
δικαιώµατα χαρακτήρα και ισχύουσας έναντι πάντων».

Άρθρο 163

1. Στο άρθρο 24 «Τροποποίηση του άρθρου 6 του   ν.
2527/1997» του ν. 4210/2013 «Ρυθµίσεις Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και άλλες δια-
τάξεις» (Α’ 254) προστίθεται εδάφιο β’ ως εξής:

«Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την έναρξη ισχύος
του άρθρου 6 του ν. 2527/1997.»

2. Η αληθής έννοια της λέξεως «καλλιτέχνες» στην περίπτωση
γ’ της παρ. 4 του άρθρου 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206) από την
έναρξη ισχύος του εν λόγω άρθρου είναι ότι αυτή συµπεριλαµβά-
νει και τους µουσικούς παραγωγούς.

3. Συµβάσεις υπό την αληθή έννοια της ανωτέρω παραγράφου
2, καθώς και συµβάσεις εµπίπτουσες στο πεδίο εφαρµογής του
άρθρου 24 του ν. 4210/2013, οι οποίες συνήφθησαν πριν τη δη-
µοσίευση του ν. 4210/2013, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
14 του ν. 2190/1994 και ανεξαρτήτως εφαρµογής του άρθρου 21
του                     ν. 2190/1994 και του άρθρου 6 του ν. 2527/1997,
λογίζονται ότι συνήφθησαν νοµίµως και ποσά καταβληθέντα βάσει
αυτών δεν αναζητούνται και δεν καταλογίζονται.

Άρθρο 164

Η διάρκεια του προγράµµατος «ΘΗΣΕΑΣ», η οποία παρατάθηκε
έως τις 30.6.2017 µε το άρθρο 40 του ν. 4447/2016 (Α’ 241), πα-
ρατείνεται έως τις 31.12.2017.

Άρθρο 165

1. Η παρ. 1 του άρθρου 48 του ν. 4456/2017 (Α’ 24) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Για την εξόφληση υποχρεώσεων σε βάρος των δήµων από
διαταγές πληρωµής και τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος που αφορούν
αξιώσεις από προµήθειες αγαθών ή παροχή υπηρεσιών ή εκτέ-
λεση έργων, οι δήµοι δύνανται να επιχορηγούνται από τα χρη-
µατικά διαθέσιµα του προγράµµατος «Αυτοδιοίκηση - Κοινωνική
Συνοχή - Ισόρροπη Ανάπτυξη (ΑΚΣΙΑ)» και από χρηµατικά διαθέ-
σιµα ύψους έως τριάντα εκατοµµύρια (30.000.000) ευρώ του λο-
γαριασµού που τηρείται στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων
µε τίτλο «Λογαριασµός Εξυγίανσης των Ο.Τ.Α.». Το σύνολο των
ως άνω χρηµατικών διαθεσίµων µεταφέρεται στο λογαριασµό µε
τίτλο «Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι των Δήµων» που τηρείται επί-
σης στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. Για τον ίδιο σκοπό
οι δήµοι δύνανται να επιχορηγούνται από τον τακτικό προϋπο-
λογισµό µε επιπλέον πιστώσεις που θα εγγραφούν στον προϋπο-
λογισµό εξόδων του Υπουργείου Εσωτερικών. Η δυνατότητα
εξόφλησης από τα χρηµατικά διαθέσιµα του ως άνω προγράµ-
µατος δεν αφορά αξιώσεις αναγνωρισµένες µε τελεσίδικες δικα-
στικές αποφάσεις, εφόσον ως προς το νόµω βάσιµο αυτών
υπάρχει αντίθετη νοµολογία ανώτατου δικαστηρίου σε σχέση µε
αυτά που κρίθηκαν από το δικαστήριο της ουσίας. Για τη διαπί-
στωση της ύπαρξης ή µη αντίθετης νοµολογίας ανωτάτου δικα-
στηρίου, η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών
µπορεί να ζητά γνώµη του οικείου γραφείου του Νοµικού Συµ-
βούλου του Κράτους.»

2. Στο άρθρο 48 του ν. 4456/2017 (Α’ 24) προστίθεται παρά-
γραφος 4 ως εξής:

«4. Εκκρεµείς αιτήσεις δήµων για επιχορήγηση προς εξό-
φληση υποχρεώσεών τους από τελεσίδικες δικαστικές αποφά-
σεις εξετάζονται σύµφωνα µε την παράγραφο 1.»

Άρθρο 166

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 107 του ν. 3852/2010 προ-
στίθεται εδάφιο δ’ ως εξής:

«δ) οι επιχειρήσεις που συστήνονται για τη φιλοξενία του θε-
σµού Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης, δύναται να απα-
σχολούν εξειδικευµένο προσωπικό µέχρι πέντε (5) ατόµων µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και µε σύµ-
βαση µίσθωσης έργου, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στους σχετι-
κούς κανονισµούς λειτουργίας τους, κατ’ εξαίρεση των
εφαρµοζόµενων διατάξεων πρόσληψης της παρ. 20α του άρ-
θρου 9 του   ν. 4057/2012, σύµφωνα µε την οποία: «Για την κίνηση
διαδικασιών πρόσληψης ή διορισµού µόνιµου προσωπικού, προ-
σωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
καθώς και προσωπικού µε θητεία, µε σύµβαση ορισµένου χρόνου
ή µίσθωσης έργου ή οποιασδήποτε άλλης µορφής στους φορείς
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 (Α’ 28) απαιτείται
προηγούµενη έγκριση της ΠΥΣ 33/2006». Τις διατάξεις του άρ-
θρου 14 του ν. 2190/1994 περί τρόπου πρόσληψης του προσω-
πικού ΙΔΟΧ, όπου στην παράγραφο 1 περίπτωση γ’ αναφέρονται
οι πάσης φύσεως επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α. και τις διατάξεις του
άρθρου 6 του ν. 2527/1997 περί σύναψης συµβάσεων µίσθωσης
έργου, δηλαδή τις διατάξεις  πρόσληψης στις πάσης φύσεως
επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.»

Άρθρο 167

Στο άρθρο 186 II του τοµέα αρµοδιοτήτων «Η. Παιδείας - Πο-
λιτισµού - Αθλητισµού» του ν. 3852/2010 προστίθεται περίπτωση
23, ως εξής:

«23. Οι Περιφέρειες, στο πλαίσιο των δαπανών κοινωνικής αν-
τίληψης που εκτελούν, δύνανται να καλύπτουν από ιδίους πό-
ρους τις δαπάνες συµµετοχής των τέκνων του προσωπικού τους,
ηλικίας τεσσάρων (4) έως δεκαέξι (16) ετών, σε παιδικές κατα-
σκηνώσεις, κατά τη θερινή περίοδο έκαστου έτους, και για χρο-
νικό διάστηµα έως δύο (2) εβδοµάδες. Το ηµερήσιο τροφείο που
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θα καλύπτουν οι Περιφέρειες αντιστοιχεί σε αυτό που καθορίζε-
ται σύµφωνα µε το άρθρο 4 της κ.υ.α. 6199/267/ 27.3.2017 (Β’
1030), και όπως κάθε φορά ισχύει, αναλογικώς εφαρµοζόµενης.
Με απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου καθορίζονται τυχόν
άλλες λεπτοµέρειες της διαδικασίας αυτής.»

Άρθρο 168

Στο άρθρο 57 του ν. 4456/2017 (Α’ 24) προστίθεται παράγρα-
φος 2, ως εξής:

«2. Επιτρέπεται η δωρεά χρηµάτων εξ ιδίων πόρων από Περι-
φέρεια της χώρας, στην Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου υπέρ του
Δήµου Κω, µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Συµβουλίου,
κατά παρέκκλιση των διατάξεων των προεδρικών διαταγµάτων
30/1996 και 242/1996, για την υλοποίηση έργων, µελετών, προ-
µηθειών και υπηρεσιών, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα απο-
τελέσµατα και οι συνέπειες του σεισµού που συνέβη στην Κω,
στις 21.7.2017.

Χρήµατα που δεν θα αξιοποιηθούν για τον ανωτέρω σκοπό
από την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου, εντός τεσσάρων (4) ετών
από την εκτέλεση της δωρεάς, όπως θα προκύπτει από παρα-
στατικά για δαπάνες που εκτελέστηκαν, επιστρέφονται στη δω-
ρήτρια Περιφέρεια.»

Άρθρο 169
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,............................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.50’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 27 Ιουλίου 2017 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµ-
πληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΚΟΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

18. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΝΙΚΩΝ

22. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

23. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩN».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


